
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ. κ. Σ. Κυριάκης και Α.

Λινού, σελ. 13043, 13137 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Ελληνικού, το 5ο Γυµνά-
σιο Περιστερίου, το 16ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Ιωνίας, το
Γυµνάσιο Νέας Περάµου, το Γυµνάσιο Παραλίας Καλαµάτας,
το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Φαρσάλων και από το 7ο Δηµοτικό
Σχολείο Κω, σελ. 13048, 13051, 13053, 13055, 13069, 13073,
13078, 13080 

3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο 148 του Κανονισµού της

Βουλής, επί του κατατεθέντος πορίσµατος της Εξεταστικής
Επιτροπής µε θέµα: «για τη διερεύνηση του εγκλήµατος των
Τεµπών και όλων των πτυχών που σχετίζονται µε αυτό», που
ανακοινώθηκε στην Ολοµέλεια της Βουλής στις 13 Μαρτίου
2024», σελ. 13043-13140 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 13043, 13044, 13046,
13047, 13048, 13051, 13053, 13055, 13061, 13063,  13066,
13067, 13069, 13072, 13073, 13074, 13075, 13078, 13079,
13080, 13082, 13088, 13090, 13092, 13097, 13098, 13100,
13101, 13102, 13103, 13104, 13105, 13106, 13107, 13111,
13112, 13113, 13115, 13120, 13121, 13122, 13123, 13124,
13125, 13127, 13128, 13129, 13131, 13132, 13134, 13137,
13140 

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 13078, 13079, 13103 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2022/2523 του Συµβουλίου, της 15ης Δεκεµβρίου 2022, σχε-
τικά µε την εξασφάλιση παγκόσµιου ελάχιστου επιπέδου φο-
ρολογίας των οµίλων πολυεθνικών επιχειρήσεων και των
εγχώριων οµίλων µεγάλης κλίµακας στην Ευρωπαϊκή  Ένωση
(Pillar II) και άλλες τελωνειακές και φορολογικές διατάξεις»,
σελ. 13043 

ii. H Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-
τει την  Έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας « Έγκριση Σχε-
δίου Σύµβασης για την Προµήθεια Αεροσκαφών τύπου
«DHC-515»», σελ. 13043 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 13099 - 13120
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 13043 - 13062
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 13062 - 13081
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 13120 - 13140
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 13081 – 13099

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 13111
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 13075

ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 13048, 13081
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 13127, 13128
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 13069, 13071, 13072, 13073
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ., σελ. 13066, 13067, 13071,13075, 

13079, 13080, 13081,13082, 
13106, 13107

ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 13129
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 13133
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 13058
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 13134
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 13113
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 13103, 13125, 13126
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 13098
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 13096, 13097
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 13061
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 13091
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 13110, 13111
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 13139
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 13097, 13098
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 13138
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 13047, 13048
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 13051
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 13120
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 13133
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 13138
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 13067
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 13136
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 13065, 13073, 13074,13079, 
13080, 13081, 13082,13098, 
13100, 13101, 13102,13104, 
13116, 13117, 13120,13122, 
13123, 13126, 13127,13129, 
13131, 13132, 13136

ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 13101, 13106
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 13074, 13081, 13104,13105, 

13106, 13107
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 13074
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 13100
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 13131, 13132
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 13115
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 13092
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 13079, 13130
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 13106, 13132
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 13059
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 13091
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 13107, 13108
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 13055, 13056, 13080
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 13108, 13110
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 13048, 13080, 13171,13121, 

13122, 13123
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 13053
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 13086
ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ Χ., σελ. 13125
ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 13087
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 13066, 13067, 13069,13073, 

13088, 13090, 13122

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’

Τετάρτη 20 Μαρτίου 2024



ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 13044, 13046
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 13114
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 13063, 13065, 13066
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 13128
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 13136
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 13135
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 13137
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 13083
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 13112, 13113
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 13124

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 13120, 13132
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 13120
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 13072
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 13100, 13101, 13102,13103, 

13104, 13105, 13106,13107, 
13110, 13111, 13112,13113, 
13115, 13120

ΒΟΡΙΔΗΣ Μ., σελ. 13066, 13067, 13069,13075, 
13106

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 13043, 13044, 13046,13047, 
13048, 13051, 13053,13055, 
13061

ΔΟΥΡΟΥ Ε. , σελ. 13072
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 13046
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 13075, 13082, 13101,13102, 
13103, 13104, 13115, 13140

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 13063, 13066, 13067,13069, 
13072, 13073, 13074,13075, 
13078, 13079, 13080

ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 13073, 13086
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 13074, 13075, 13102, 13103
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 13098, 13101, 13102,13104, 

13106
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 13121, 13122, 13123,13124, 

13125, 13127, 13128,13129, 
13132, 13134, 13137, 13140

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 13082, 13086, 13090,13092, 
13097

ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 13101, 13102
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 13073, 13124
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 13046
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 13066
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 13072

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 13078, 13103
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 13078, 13079, 13103
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 13103

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 13048
ΔΟΥΡΟΥ Ε. , σελ. 13072
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 13048, 13049
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 13081
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 13074
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 13067, 13081
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 13056



Αθήνα, σήµερα στις 20 Μαρτίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.36’συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Προτού εισέλθουµε στη σηµερινή ηµερήσια διάταξη θα ήθελα
να προβώ στις εξής ανακοινώσεις προς το Σώµα:

Πρώτον, η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων κατα-
θέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2022/2523 του Συµβουλίου, της 15ης Δεκεµβρίου 2022, σχετικά
µε την εξασφάλιση παγκόσµιου ελάχιστου επιπέδου φορολογίας
των οµίλων πολυεθνικών επιχειρήσεων και των εγχώριων οµίλων
µεγάλης κλίµακας στην Ευρωπαϊκή Ένωση (Pillar II) και άλλες τε-
λωνειακές και φορολογικές διατάξεις»

Δεύτερον, η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κα-
ταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας: «Έγκριση Σχεδίου
Σύµβασης για την Προµήθεια Αεροσκαφών τύπου «DHC-515»».

Επίσης, ο Βουλευτής Πρέβεζας κ. Σπυρίδων Κυριάκης ζητεί
άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο 148 του Κανονισµού της
Βουλής, επί του κατατεθέντος πορίσµατος της Εξεταστικής Επι-
τροπής µε θέµα: «για τη διερεύνηση του εγκλήµατος των Τεµπών
και όλων των πτυχών που σχετίζονται µε αυτό», που ανακοινώ-
θηκε στην Ολοµέλεια της Βουλής στις 13 Μαρτίου 2024».

(Το προαναφερθέν πόρισµα, λόγω του µεγάλου όγκου, δεν κα-
ταχωρίζεται στα Πρακτικά και βρίσκεται σε αρχείο µορφής PDF
στην παρακάτω ηλεκτρονική διεύθυνση: 

https://www.hellenicparliament.gr/UserFiles/510129c4-d278-
40e7-8009-e77fc230adef/%CE%A0%CF%8C%CF%81%
CE%B9%CF%83%CE%BC%CE%B1_%CF%84%CE%B5%CE%B
B%CE%B9%CE%BA%CF%8C.pdf)

Η Εξεταστική Επιτροπή, που κατέληξε στο υπό συζήτηση πό-
ρισµα, συνεστήθη µε απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 68, παράγραφος 2, εδάφιο γ’του

Συντάγµατος και 144, παράγραφος 5, εδάφιο β’του Κανονισµού
της Βουλής που ελήφθη κατά τη συνεδρίαση της 15ης Νοεµβρίου
2023. 

Το πόρισµα που υποβλήθηκε τη Δευτέρα 11 Μαρτίου 2024 και
ανακοινώθηκε στις 13 Μαρτίου 2024 στην Ολοµέλεια της Βουλής
καταχωρήθηκε στα Πρακτικά της συνεδρίασης αυτής και διανε-
µήθηκε στους συναδέλφους. Εξήντα τέσσερις Βουλευτές της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας υπέβαλαν
πρόταση, σύµφωνα µε το άρθρο 148, παράγραφος 3 του Κανο-
νισµού της Βουλής, για τη συζήτηση του πορίσµατος της Εξετα-
στικής Επιτροπής για «τη διερεύνηση του εγκλήµατος των
Τεµπών και όλων των πτυχών που σχετίζονται µε αυτό» που ανα-
κοινώθηκε στην Ολοµέλεια της Βουλής στις 14 Μαρτίου 2024 και
ανεγράφη για συζήτηση σε ειδική ηµερήσια διάταξη της Ολοµέ-
λειας της Βουλής την Τετάρτη 20 Μαρτίου 2024.

Η συζήτηση επί του πορίσµατος της Εξεταστικής Επιτροπής
διεξάγεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 148 και µε ανά-
λογη εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 137 του Κανονισµού
της Βουλής, δηλαδή µε τη διαδικασία της γενικευµένης συζήτη-
σης επερώτησης. 

Ειδικότερα, ως προς τη διαδικασία της συζητήσεως και σύµ-
φωνα µε την από 14 Μαρτίου 2024 εισήγηση της Διάσκεψης των
Προέδρων προτείνω οι αγορεύσεις των συναδέλφων Βουλευτών
να οργανωθούν σε τρεις κύκλους οµιλητών. Η συζήτηση θα αρ-
χίσει µε έναν πρώτο κύκλο εννέα κατά προτεραιότητα οµιλητών,
στον οποίο θα εκπροσωπηθούν ισαρίθµως οι εννέα Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες µε χρόνο οµιλίας για κάθε οµιλητή δέκα λεπτά
χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας. Πρώτος θα λάβει τον λόγο ο
Βουλευτής από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρα-
τίας που έχει καταθέσει την πρόταση για συζήτηση του πορίσµα-
τος. Ο δεύτερος και τρίτος κύκλος θα απαρτίζεται κατ’ αναλογία
της κοινοβουλευτικής δύναµης των κοµµάτων από δεκαέξι Βου-
λευτές έκαστος και συγκεκριµένα έξι Βουλευτές από την Κοινο-
βουλευτική Οµάδα «Νέα Δηµοκρατία», δύο Βουλευτές από την
Κοινοβουλευτική Οµάδα «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία», µία
ή έναν Βουλευτή από την Κοινοβουλευτική Οµάδα «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής», µία ή έναν Βουλευτή από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας», έναν Βουλευτή από την
Κοινοβουλευτική Οµάδα «Ελληνική Λύση», µία Βουλευτή από την
Κοινοβουλευτική Οµάδα «Νέα Αριστερά», έναν Βουλευτή από
την Κοινοβουλευτική Οµάδα «Σπαρτιάτες», µία ή έναν Βουλευτή
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα «Νίκη», µία ή έναν Βουλευτή
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα «Πλεύση Ελευθερίας» και έναν
Ανεξάρτητο Βουλευτή µε χρόνο οµιλίας για κάθε οµιλητή πέντε
λεπτά, µε σχετική άνεση, χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας. 

Οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες έχουν ήδη υποβάλει κατάλογο

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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µε οµιλητές κατ’ εφαρµογή της διάταξης του άρθρου 65, παρά-
γραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής και η αρµόδια Υπηρεσία
έχει καταρτίσει έναν ενιαίο κατάλογο, στον οποίον οι Βουλευτές
της Συµπολίτευσης θα εναλλάσσονται µε τους Βουλευτές της
Αντιπολίτευσης, για να τηρηθεί η κατ’ αναλογία της δύναµης των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων εκπροσώπηση. 

Στη συζήτηση µπορεί να µετέχουν, επίσης, εφόσον το επιθυ-
µούν, οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, όπως ορίζε-
ται από το άρθρο 97 του Κανονισµού της Βουλής. Η διάρκεια
αγόρευσης του Πρωθυπουργού είναι µέχρι είκοσι λεπτά και
µέχρι δεκαπέντε λεπτά για τους Προέδρους των επόµενων Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων. Οι Υπουργοί, εφόσον επιθυµούν, θα µι-
λήσουν για δέκα λεπτά της ώρας. 

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα µιλήσουν για δώδεκα
λεπτά, µε την επιφύλαξη του περιορισµού που θέτει το άρθρο
167, παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή, εφό-
σον προηγηθεί οµιλία του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας, θα µιλήσουν για έξι λεπτά. Τυχόν αλλαγές στη σειρά των
εγγεγραµµένων οµιλητών θα πρέπει να γίνονται σε εξαιρετικές
περιπτώσεις µε έγγραφο του Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας στην οποία ανήκουν οι Βουλευτές, το οποίο θα απευθύ-
νεται στο Προεδρείο και µε την απαραίτητη προϋπόθεση της
αµοιβαίας αλλαγής. 

Η συζήτηση επί του πορίσµατος, όπως γνωρίζετε, ολοκληρώ-
νεται µε την εξάντληση του καταλόγου των οµιλητών, ενώ δεν
προβλέπεται ψηφοφορία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή αυτή η πρόταση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς γίνεται

δεκτή η πρόταση. 
Τον λόγο έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο Βουλευτής, κ. Λάζα-

ρος Τσαβδαρίδης. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τραγικό δυ-

στύχηµα στα Τέµπη τη νύχτα της 28ης Φεβρουαρίου 2023, απο-
τέλεσε µια από τις πλέον µαύρες στιγµές της σύγχρονης
ιστορίας της χώρας µας, όχι µόνο γιατί άφησε πίσω πενήντα
επτά νεκρούς και βύθισε στο πένθος τις οικογένειες τους, που
µε χαρά περίµεναν τους ανθρώπους τους να επιστρέψουν εκείνη
τη νύχτα στο σπίτι, όχι µόνο γιατί προξένησε βαριά σωµατικά και
ψυχικά τραύµατα σε δεκάδες συνανθρώπους µας επιβάτες της
µοιραίας αµαξοστοιχίας, αλλά και γιατί έφερε στην επιφάνεια,
µε τον πλέον βίαιο τρόπο, όλες τις διαχρονικές παθογένειες της
δηµόσιας διοίκησης ξεγυµνώνοντας το πιο προβληµατικό κοµ-
µάτι της, τον σιδηρόδροµο. 

Έφερε στην επιφάνεια παθογένειες που σε συνδυασµό µε τα
τεράστια ανθρώπινα λάθη οδήγησαν στον χαµό δεκάδων συναν-
θρώπων µας, βούλιαξαν το σύνολο του έθνους µας στην οδύνη
και οδήγησαν στην πάνδηµη απαίτηση για ταχύτατη απονοµή δι-
καιοσύνης, ως ελάχιστο φόρο τιµής στη µνήµη των νεκρών, αλλά
και ως δέσµευση ότι δεν πρόκειται ποτέ να επιτρέψουµε να συµ-
βεί ξανά κάτι παρόµοιο. 

Η Βουλή των Ελλήνων άκουσε αµέσως αυτή τη συλλογική εν-
τολή για δικαιοσύνη και αµέσως, µε τον πλέον εµφατικό τρόπο,
έγινε ο θεσµικός εκφραστής της, συγκροτώντας στις 20 Νοεµ-
βρίου του 2023 εξεταστική επιτροπή, για να διερευνήσει τα αίτια
του σιδηροδροµικού εφιάλτη. 

Η Νέα Δηµοκρατία ως κυβερνώσα παράταξη ηγήθηκε αυτής
της κρίσιµης αποστολής, γιατί για την ίδια είναι ζήτηµα τιµής η
πέραν πάσης αµφιβολίας διαλεύκανση του δυστυχήµατος. Δεν
κρύφτηκε µπροστά στις ευθύνες ούτε ασφαλώς αρκέστηκε στην
ειλικρινή και τεράστια συγγνώµη προς τους γονείς και τους οι-
κείους των θυµάτων, τους τραυµατίες της σιδηροδροµικής τρα-
γωδίας, αλλά και προς ολόκληρη την ελληνική κοινωνία.

Αντιθέτως, από την πρώτη στιγµή του τραγικού δυστυχήµατος
ανέλαβε σειρά πρωτοβουλιών για τη διαλεύκανσή του, πιστή στις
διαχρονικές αρχές της για πλήρη διαφάνεια του δηµόσιου βίου.
Όχι µόνο γιατί έπρεπε ταχύτατα να φωτιστεί το σύνολο της υπό-
θεσης µε αµέριστο σεβασµό στη µνήµη των θυµάτων, αλλά και
γιατί έπρεπε η όλη διαδικασία να διεξαχθεί µε τρόπο αλλά και σε

χρόνο που δεν θα άφηνε καµµία υπόνοια για συγκάλυψη ούτε θα
άφηνε περιθώριο σε κανέναν, στο όνοµα µικροκοµµατικών σκο-
πιµοτήτων, να διαστρεβλώσει, αλλά και να καπηλευτεί την αλή-
θεια, ζητώντας συλλήβδην βιαστικές καταδίκες, παρασυρµένος
από παράλογες φήµες, θεωρίες συνωµοσίας, αλλά και λαϊκά δι-
καστήρια, χωρίς αποδείξεις, µε σκοπό απλά την κοµµατική εκµε-
τάλλευση.

Αλήθεια, όσοι κατηγορούν την Κυβέρνηση για συγκάλυψη δεν
ξέρουν ότι συνέστησε ταχύτατα διοικητική επιτροπή για τη σύν-
ταξη πραγµατογνωµοσύνης; Δεν ξέρουν ότι έλαβε άµεσα µέτρα
για τη στήριξη των οικογενειών των θυµάτων; Δεν ξέρουν ότι δι-
ευκόλυνε, µε τις άµεσες ενέργειές της, την ανεξάρτητη δικαιο-
σύνη -και µάλιστα, στον ανώτατο βαθµό- να ξεκινήσει τον έλεγχο
των ποινικών ευθυνών και να ασκήσει τις σχετικές ποινικές διώ-
ξεις;

Δεν ξέρουν ότι χωρίς χρονοτριβή η Νέα Δηµοκρατία συναίνεσε
στην πρόταση που έκανε η Αντιπολίτευση και συγκεκριµένα, το
ΚΚΕ για τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής, δυνατότητα εξάλ-
λου που η ίδια ως Κυβέρνηση πρότεινε να έχει η κοινοβουλευτική
µειοψηφία στην τελευταία συνταγµατική αναθεώρηση;

Δεν ξέρουν ότι η ίδια η Νέα Δηµοκρατία πρωταγωνίστησε στη
συσταθείσα εξεταστική επιτροπή και εµπράκτως επιτάχυνε τις
διαδικασίες, προκειµένου να κληθούν, αλλά και να εξεταστούν
δεκάδες µάρτυρες, να συγκεντρωθεί ένας τεράστιος όγκος εγ-
γράφων και να συνταχθεί εν συνεχεία ένα βοηθητικό στο έργο
της δικαιοσύνης πόρισµα; 

Ασφαλώς και το ξέρουν. Τους βολεύει, όµως, να µιλούν για
συγκάλυψη, παρ’ ότι η δικαιοσύνη κινείται ήδη µε ταχείς ρυθ-
µούς για την αναζήτηση των ποινικών ευθυνών, παρ’ ότι η ανά-
κριση ολοκληρώνεται ήδη σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, παρ’
ότι τριάντα ένα άτοµα συνολικά έχουν ποινικά διωχθεί ως υπεύ-
θυνοι του τραγικού δυστυχήµατος, παρ’ ότι η δίκη για τους υπεύ-
θυνους θα διεξαχθεί σύντοµα και παρ’ ότι στο σκέλος της
ποινικής διερεύνησης η επιτροπή µας δεν έχει ως αποστολή ούτε
και δικαιούται να υποκαταστήσει τη δικαιοσύνη, αλλά να εξετάσει
ενδελεχώς όλο το φάσµα των διαχρονικών προβληµάτων του σι-
δηροδρόµου, τις σχέσεις µεταξύ των εµπλεκοµένων στις σιδη-
ροδροµικές µεταφορές, τυχόν επικάλυψη αρµοδιοτήτων, τις
παθογένειες στην παραγωγή και υλοποίηση των σιδηροδροµικών
έργων, ζητήµατα στελέχωσης αλλά και εκπαίδευσης προσωπι-
κού, υλοποίησης αναβαθµίσεων και ανανέωσης της υλικοτεχνι-
κής υποδοµής, σε συνδυασµό, επαναλαµβάνω, µε τα τεράστια
ανθρώπινα λάθη που οδήγησαν, δυστυχώς, στον χαµό δεκάδων
συνανθρώπων µας. 

Εν τέλει, βέβαια, οι όποιοι τακτικισµοί κατά τη διάρκεια των ερ-
γασιών της επιτροπής δεν επηρέασαν ευτυχώς την παραγωγική
της λειτουργία. Αντιθέτως, τα συµπεράσµατα του πορίσµατος
που πριν από λίγες ηµέρες παρουσιάσαµε στην καταληκτική συ-
νεδρίαση της επιτροπής ελπίζουµε ότι θα προσφέρουν µια
αχτίδα παρηγοριάς στους γονείς, αλλά και στους οικείους των
θυµάτων και µια αίσθηση κάθαρσης στη συλλογική µνήµη της
κοινωνίας µας, βοηθώντας την ελληνική δικαιοσύνη να πράξει
κατά τον βέλτιστο τρόπο το καθήκον της. 

Με βάση, λοιπόν, τις καταθέσεις και τα έγγραφα, όπως ανα-
λύονται στα επιµέρους κεφάλαια του πορίσµατος, η επιτροπή
κατέληξε στα ακόλουθα συµπεράσµατα τα οποία παραθέσαµε
στην τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής και τα οποία θα µου
επιτρέψετε να επαναλάβω και τώρα στην Ολοµέλεια. 

Συµπέρασµα πρώτο: Το µοιραίο βράδυ του δυστυχήµατος ο
Γενικός Κανονισµός Κίνησης του ΟΣΕ, ο οποίος είναι νοµικά δε-
σµευτικός και αποτελεί το «Ευαγγέλιο» για την ασφαλή λειτουρ-
γία του σιδηροδρόµου, παραβιάστηκε κατά συρροή και
διαδοχικά τόσο από τον σταθµάρχη Λάρισας όσο και από τους
µηχανοδηγούς της επιβατικής αµαξοστοιχίας, µε άµεση συνέ-
πεια την επέλευση του µοιραίου πολύνεκρου τραγικού δυστυχή-
µατος σε διπλή σιδηροδροµική γραµµή. 

Σύµφωνα, µάλιστα, µε όσα κατέθεσαν πολλαπλώς στην επι-
τροπή όλα τα εµπλεκόµενα µέρη, αλλά και ειδήµονες µάρτυρες,
αν είχαν τηρηθεί απαρέγκλιτα οι κανόνες του Γενικού Κανονι-
σµού Κίνησης και αν έστω και µία από τις παραβιάσεις του Γενι-
κού Κανονισµού Κίνησης δεν είχε λάβει χώρα εκείνο το βράδυ,
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το δυστύχηµα είναι βέβαιο ότι δεν θα είχε συµβεί. Η εν λόγω δια-
πίστωση αιτιολογείται σε επτά βασικούς άξονες.

Πρώτον, ο σταθµάρχης Λάρισας παρέλειψε να προβεί σε αυ-
τόµατη χάραξη διαδροµής, χρησιµοποιώντας τον πίνακα τηλε-
χειρισµού, ο οποίος ήταν απολύτως λειτουργικός εκείνο το
βράδυ, µε αποτέλεσµα να εισέλθει η µοιραία αµαξοστοιχία ανά-
ποδα στη γραµµή καθόδου µέσω της αλλαγής τροχιάς «118».

Δεύτερον, ο σταθµάρχης Λάρισας παρέλειψε να παρακολου-
θεί τον πίνακα τηλεχειρισµού, όπου ήταν συνεχώς ευκρινής η
εσφαλµένη αλλαγή τροχιάς και όπου για ικανό διάστηµα εµφα-
νιζόταν η εσφαλµένη πορεία της µοιραίας αµαξοστοιχίας. 

Τρίτον, ο σταθµάρχης Λάρισας παρέλειψε να ενηµερώσει τον
µηχανοδηγό της επιβατικής αµαξοστοιχίας, παραδίδοντας σε
αυτόν το έντυπο «1001», το οποίο απαιτείται, σύµφωνα µε τους
κανόνες του Γενικού Κανονισµού Κίνησης, σε κάθε περίπτωση
ανωµαλίας ή κινδύνου στη γραµµή. 

Τέταρτον, οι µηχανοδηγοί της µοιραίας αµαξοστοιχίας, λει-
τουργώντας εγκληµατικά και κατά παράβαση των οριζόµενων
στον Γενικό Κανονισµό Κίνησης, εισήλθαν σε γραµµή καθόδου
χωρίς το έντυπο «1001». 

Πέµπτον, οι µηχανοδηγοί της µοιραίας αµαξοστοιχίας παρέ-
λειψαν να ακινητοποιήσουν το τρένο ως όφειλαν, σύµφωνα µε
το Γενικό Κανονισµό Κίνησης. 

Έκτον, οι µηχανοδηγοί παρέλειψαν να επικοινωνήσουν µε τον
σταθµάρχη Λάρισας, να διευκρινίσουν ότι η αµαξοστοιχία έχει
µπει ανάποδα στη γραµµή καθόδου και να ζητήσουν εξηγήσεις.

Και έβδοµον, οι µηχανοδηγοί παρέλειψαν να κάνουν αναγγελία
αναφορικά µε τη θέση της αµαξοστοιχίας καθώς περνούσαν από
τους ενδιάµεσους σταθµούς. 

Συµπέρασµα δεύτερο: Διαπιστώθηκε ότι η συνδυαστική συµ-
βολή των αυτοµατοποιηµένων συστηµάτων διαχείρισης κυκλο-
φορίας, σηµατοδότηση, τηλεδιοίκηση, GSM-R και ETCS, όπως
προβλέπεται από το ERTMS, δηλαδή το ευρωπαϊκό σύστηµα δια-
χείρισης της κυκλοφορίας των τρένων, συµβάλλει –ασφαλώς-
σηµαντικά στην ασφαλέστερη λειτουργία του σιδηροδροµικού
δικτύου και στην αποφυγή ατυχηµάτων, µόνο, όµως, εφόσον
υπάρχει ταυτόχρονη πιστή εφαρµογή του Γενικού Κανονισµού
Κυκλοφορίας. Και πάλι, όµως, ο κίνδυνος δεν εκµηδενίζεται. 

Με βάση εξάλλου το ισχύον ευρωπαϊκό και εθνικό νοµοθετικό
πλαίσιο, η λειτουργία του σιδηρόδροµου θεωρείται επιτρεπτή,
αλλά και ασφαλής, χωρίς µέχρι σήµερα να υπάρχει υποχρεωτική
εφαρµογή του συνόλου του ευρωπαϊκού αυτού συστήµατος δια-
χείρισης κυκλοφορίας, σύστηµα το οποίο επί του παρόντος
εφαρµόζεται µόνο από ένα µικρό ποσοστό χωρών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, καθώς η υποχρεωτική εφαρµογή του θα ξεκινήσει
από το 2030. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι το σύστηµα ETCS, που
παρέχει τη δυνατότητα αποτελεσµατικής αυτόµατης ακινητοποί-
ησης του τρένου, είναι σε λειτουργία µόνο στο 14% του ευρω-
παϊκού σιδηροδρόµου και ως εκ τούτου, η επιτροπή συµπεραίνει
ότι στερείται λογικής, αλλά και βασιµότητας η άποψη ότι η κυ-
κλοφορία των τρένων είναι επισφαλής στα τµήµατα του σιδηρό-
δροµου όπου δεν λειτουργούν σήµερα ή δεν προβλέπεται να
λειτουργήσουν στο µέλλον αυτοµατοποιηµένα συστήµατα. Κάτι
εξάλλου που επιβεβαιώνουν µε τις καταθέσεις τους όλοι σχεδόν
οι µάρτυρες που εξετάστηκαν στην επιτροπή µας.

Ούτε µπορεί να γίνει αποδεκτή η άποψη ότι αν υπήρχαν τα συ-
στήµατα αυτά, το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών θα είχε απο-
τραπεί µε βεβαιότητα. Και τούτο διότι τα συστήµατα αυτά δεν
εκµηδενίζουν τον κίνδυνο, στο µέτρο που οι χειριστές τους είναι
άνθρωποι. Αντιθέτως, επιβεβαιώθηκε από όλους τους µάρτυρες
που κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής ότι εάν είχαν τηρηθεί απα-
ρέγκλιτα οι κανόνες του Γενικού Κανονισµού Κίνησης από όλα
τα εµπλεκόµενα µέρη, το δυστύχηµα αυτό δεν θα είχε συµβεί. 

Συµπέρασµα τρίτο. Διαπιστώθηκε ότι η εκτέλεση των συµβά-
σεων για την εγκατάσταση συστηµάτων διαχείρισης κυκλοφο-
ρίας στο ελληνικό σιδηροδροµικό δίκτυο ήταν προβληµατική για
µεγάλο χρονικό διάστηµα. 

Αναλυτικότερα, ενώ από το 1985 έως το 2001 εγκαταστάθηκαν
συστήµατα σηµατοδότησης και τηλεδιοίκησης στα τµήµατα της
σιδηροδροµικής γραµµής από την Αθήνα µέχρι τον Προµαχώνα,

συνολικής δαπάνης 233 εκατοµµυρίων ευρώ, τα εν λόγω συστή-
µατα, δυστυχώς, δεν τέθηκαν ποτέ ενιαία σε λειτουργία λόγω
πληθώρας τεχνικών προβληµάτων, αλλά και εκτεταµένων βανδα-
λισµών και κλοπών. 

Να, λοιπόν, γιατί υπήρξε κοµβικής σηµασίας η σύµβαση 717
που υπογράφτηκε το 2014. Γιατί στόχο είχε να λάβει τέλος αυτή
η ντροπή των υπέρµετρων καθυστερήσεων και να αναταχθούν
επιτέλους τα συγκεκριµένα -ουσιαστικά εν αχρηστία µέχρι τότε-
συστήµατα σηµατοδότησης και τηλεδιοίκησης. 

Οι υπέρµετρες καθυστερήσεις σηµειώθηκαν τόσο αναφορικά
µε την ολοκλήρωση της εγκατάστασης του συστήµατος ραδιο-
κάλυψης, του GSM-R, που προβλέφθηκε µε τη σύµβαση 10012
το 2006 όσο και αναφορικά µε την ολοκλήρωση της εγκατάστα-
σης συστήµατος µείωσης ταχύτητας ή και ακινητοποίησης των
τρένων, το ETCS, που προβλέφθηκε µε τις συµβάσεις 10004 και
10005 το έτος 2007. 

Συµπέρασµα τέταρτο. Η επιτροπή διαπίστωσε ότι µια από τις
πιο βασικές αιτίες που κατέστησαν προβληµατική την εκτέλεση
και ολοκλήρωση των σιδηροδροµικών έργων είναι η διάσπαση
του ΟΣΕ, µε τη δηµιουργία των θυγατρικών του εταιρειών «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ», «ΓΑΙΑΟΣΕ» και «ΕΡΓΟΣΕ». 

Αυτή η διάσπαση δηµιούργησε συχνά τριβές και προβλήµατα
στη συνεργασία µεταξύ ΟΣΕ και «ΕΡΓΟΣΕ», µε το πρόβληµα να
επιτείνεται έτι περαιτέρω µε την πώληση το 2017 της «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ», µε δυσµενέστατους όρους για το ελληνικό δηµόσιο,
στον ιταλικό κρατικό σιδηρόδροµο και στη συνέχεια µε την πώ-
ληση του 2018 της ΕΕΣΣΤΥ στην ιδιωτική πλέον «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», µε
εξίσου δυσµενείς όρους µε εκείνους της πώλησης της «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ». 

Συµπέρασµα πέµπτο. Η επιτροπή διαπίστωσε ότι δεν µπορεί
να αποδοθεί ευθύνη στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών από το 2019 και εντεύθεν για την καθυ-
στέρηση παράδοσης τόσο της πολυσυζητηµένης σύµβασης 717,
η οποία είχε αρχικώς διετή διάρκεια 2014 – 2016, όσο και για τις
άλλες συµβάσεις για τα αυτοµατοποιηµένα συστήµατα. 

Αντιθέτως, αυτό που σαφώς προκύπτει είναι ότι η πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών επί Υπουργίας
Κώστα Καραµανλή βρήκε το έργο να έχει βαλτώσει, εκτελεσµένο
τότε µόνο στο 18%, χωρίς καµµία εγκεκριµένη µελέτη από τον
ανάδοχο, και µε έξι παρατάσεις ολοκλήρωσης που είχε δώσει
αποκλειστικά η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, στις οποίες, µάλιστα,
αναγνωριζόταν ευθύνη του ελληνικού δηµοσίου για τις καθυστε-
ρήσεις. 

Και ενώ βρήκε όλη αυτή την κατάντια από εκείνη τη χρονική
περίοδο και έπειτα, όχι µόνο ολοκλήρωσε τη σύµβαση τον Σε-
πτέµβριο του 2023, παρά τα τεράστια προβλήµατα που υπήρχαν
λόγω της πανδηµίας COVID, της παγκόσµιας οικονοµικής κρί-
σης, αλλά και των καθυστερήσεων στην εφοδιαστική αλυσίδα,
αλλά και έλαβε όλες τις αναγκαίες αποφάσεις µε την τήρηση
πλήρως των προβλεπόµενων διαδικασιών νοµιµότητας, µε ειση-
γήσεις των αρµοδίων υπηρεσιών και µε κριτήριο πάντα το δηµό-
σιο συµφέρον. 

Η επιτροπή, επίσης, διαπίστωσε ότι ως προς αυτό το θετικό
αποτέλεσµα συνέβαλε και η χορήγηση της έβδοµης παράτασης
της σύµβασης 717, µε την αποδοχή της σχετικής ένστασης τότε,
από τον Υπουργό Μεταφορών και Υποδοµών Κώστα Καραµανλή.
Και όπως διεφάνη σαφώς, εάν δεν είχε δοθεί η παράταση και η
εργολαβία είχε τότε διαλυθεί και επαναπροκηρυχθεί, το έργο της
σύµβασης 717 δεν θα έχει ολοκληρωθεί µέχρι και σήµερα. 

Γιατί, λοιπόν, φωνάζει η Αντιπολίτευση και «διαρρηγνύει τα
ιµάτιά της»; Μα,  ακριβώς για να ξεχαστούν οι δικές της ευθύνες
τόσο για τη σύµβαση 717 όσο και για τις υπόλοιπες χρονίζουσες
συµβάσεις για τα αυτοµατοποιηµένα συστήµατα, δηλαδή το
ETCS -θα θυµίσω, συµβάσεις του 2007- και το GSM-R, σύµβαση
του 2006, οι οποίες προχώρησαν αποφασιστικά µόνο την τελευ-
ταία τετραετία, µε αποτέλεσµα το GSM-R να έχει παραδοθεί τε-
λικά το 2021 και το ETCS τον Δεκέµβριο του 2023. Ενώ, ακόµα
και αυτές οι συµβάσεις που εκκρεµούν, δηλαδή το GSM-R και το
ETCS επί των συρµών, αυτό οφείλεται σε ενέργειες που υποχρε-
ούνται να κάνουν η «HELLENIC TRAIN», η «ΓΑΙΑΟΣΕ» και η ΡΑΣ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
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κατανοώντας την ανάγκη να ακουστούν από κάθε µία από τις
πλευρές τα πορίσµατά της, θα υπάρξει ανοχή σε όλους τους
κατά προτεραιότητα οµιλητές. Αλλά, δεν µπορούµε να ξεπερά-
σουµε τα είκοσι λεπτά. Το κατανοείτε. 

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ τέσ-
σερα µε πέντε λεπτά ακόµη. Αντιλαµβάνεστε ότι είναι πολύ ση-
µαντική η συζήτηση που γίνεται σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ όσο µπο-
ρείτε να συντοµεύετε…

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Είναι ένα πόρισµα οκτακοσίων σε-
λίδων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι συγκεκριµένη
και οργανωµένη η συζήτηση και πρέπει να προσπαθήσουµε να
την έχουµε εντός των ορίων. 

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Προσπαθώ, πραγµατικά, να συµ-
περιλάβω πάρα πολλά πράγµατα σε πολύ µικρό χρονικό διά-
στηµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συµπέρασµα έκτο. Διαπιστώθηκε από την επιτροπή ότι αν και

σε σχέση µε τους εθνικούς κανόνες ασφαλείας η χώρα διαθέτει
κανόνες εν ισχύ στον τοµέα της ασφάλειας, µε σηµαντικότερο
τον Γενικό Κανονισµό Κίνησης, δηλαδή τον κανονισµό που πα-
ραβιάστηκε εγκληµατικά τη νύχτα του µοιραίου δυστυχήµατος,
εν τούτοις υπάρχει ανάγκη ενίσχυσης των µηχανισµών ελέγχου
της ασφάλειας των σιδηροδροµικών µεταφορών. Γιατί, δυστυ-
χώς, η Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων, εφόσον είχε διαπιστώσει
πολύ σοβαρά κενά ή ελλείψεις, θα µπορούσε να προχωρήσει
ακόµα και σε αναστολή της λειτουργίας του σιδηροδρόµου.
Αυτή εξάλλου είναι η εποπτεύουσα της ορθής εφαρµογής των
µέτρων ασφαλείας και πυλώνας στα ζητήµατα ασφάλειας του σι-
δηροδρόµου, τόσο κατά την κοινοτική όσο και κατά την εθνική
νοµοθεσία. 

Όσο, δε, αφορά στη «HELLENIC TRAIN», αυτή επίσης θα
έπρεπε να προχωρήσει σε άµεση αναστολή των δροµολογίων,
εάν είχε διαπιστώσει σοβαρά ζητήµατα ασφαλείας λόγω της κα-
τάστασης της υποδοµής και µη ολοκλήρωσης των συστηµάτων. 

Ως εκ τούτου, κατά την άποψη της επιτροπής, οι αιτιάσεις για
κακή κατάσταση του δικτύου από την πλευρά της «HELLENIC
TRAIN» εδράζονται κυρίως στην προσπάθεια της εταιρείας να
διεκδικήσει αποζηµιώσεις από το ελληνικό δηµόσιο, µε τη δικαιο-
λογία των αυξηµένων αναγκών συντήρησης των τρένων. 

Συµπέρασµα έβδοµο. Διαπιστώθηκε ότι είναι αναγκαία η σο-
βαρή ενίσχυση του διαχειριστή της υποδοµής, δηλαδή του ΟΣΕ,
τόσο χρηµατοδοτικά όσο και σε προσωπικό, και ότι τα µέτρα που
λήφθηκαν από το 2019 και µετά για αύξηση της χρηµατοδότη-
σης, αλλά και των εργαζοµένων, πρέπει να συνεχιστούν µε ακόµα
µεγαλύτερη ένταση. Και αυτό, γιατί ο ΟΣΕ είναι εδώ και πολλά
χρόνια ο µεγαλύτερος ασθενής του ελληνικού δηµοσίου, χάνον-
τας µε τις µνηµονιακές πολιτικές από το 2010 και µετά πάνω από
τους µισούς εργαζοµένούς του. 

Συµπέρασµα όγδοο. Η ανάλυση από την επιτροπή των θεµά-
των που σχετίζονται µε το δυστύχηµα δεν ανέδειξε πράξεις ή πα-
ραλείψεις πολιτικών προσώπων που να συνδέονται µε το
δυστύχηµα. 

Η απόδοση ευθυνών στους άµεσα εµπλεκόµενους στο τραγικό
δυστύχηµα, καθώς και στα πρόσωπα που κατείχαν υπεύθυνες
θέσεις στους αρµόδιους οργανισµούς, αλλά και στις εταιρείες,
είναι ήδη στα χέρια της τακτικής δικαιοσύνης. Η δε πολιτική ευ-
θύνη αντικειµενικά αναλήφθηκε από τον τότε Υπουργό Κώστα
Καραµανλή, µε την άµεση παραίτησή του την ηµέρα του τραγι-
κού δυστυχήµατος, πράξη που, εκτός των άλλων, διευκόλυνε τον
έλεγχο της υπόθεσης. 

Συµπέρασµα ένατο. Η επιτροπή, έπειτα από την εξέταση των
µαρτύρων, καταλήγει στο συµπέρασµα ότι οι παρεµβάσεις στον
χώρο της σύγκρουσης των τρένων στο διάστηµα που ακολού-
θησε έγιναν µε απόφαση των αρµόδιων επιχειρησιακών συλλο-
γικών οργάνων, µε γνώµονα την ανάγκη µετακίνησης των
κατεστραµµένων συρµών από βαρέως τύπου οχήµατα, τα οποία
έπρεπε να επιχειρούν σε ασφαλές, αλλά και σε στέρεο έδαφος.
Είναι τα όργανα τα οποία ούτως η άλλως έχουν πάντοτε την ευ-
θύνη διαχείρισης επί του πεδίου στον χρόνο που εξελίσσεται µια

επιχείρηση έρευνας, αλλά και διάσωσης. 
Δεν έχουν έτσι καµµία βάση οι αιτιάσεις των κοµµάτων της Αν-

τιπολίτευσης για δήθεν προσπάθειες συγκάλυψης του δυστυχή-
µατος από την Κυβέρνηση µε παρεµβάσεις στον χώρο της
σύγκρουσης. Επειδή, όµως, κανένα επιχείρηµα δεν µπορεί να
πείσει κάποιον που δεν θέλει να πειστεί, έχει ήδη διαταχθεί και
διεξάγεται έρευνα της δικαιοσύνης αναφορικά µε τις επεµβάσεις
των αρµόδιων οργάνων στον τόπο του δυστυχήµατος. 

Περαιτέρω δεν έχουν καµµία βάση οι συζητήσεις που καλλιερ-
γούνται σκόπιµα από την Αντιπολίτευση, από το ΠΑΣΟΚ και τον
ΣΥΡΙΖΑ, για δήθεν άρνηση σύστασης προανακριτικής επιτροπής
που θα διερευνούσε τις ευθύνες Καραµανλή για το δυστύχηµα
των Τεµπών, καθώς ουδέποτε –επαναλαµβάνω- ουδέποτε κατα-
τέθηκε τέτοια πρόταση µε συγκεκριµένο κατηγορητήριο από την
Αντιπολίτευση. Αντιθέτως, οι προτάσεις που κατατέθηκαν από το
ΠΑΣΟΚ αλλά και από τον ΣΥΡΙΖΑ δεν έχουν καµµία απολύτως
σχέση µε το δυστύχηµα των Τεµπών, ούτε καν έµµεση, µιας και
βασίστηκαν στην έρευνα της Ευρωπαίας εισαγγελέως, η οποία
αφορούσε αποκλειστικά και µόνο την οικονοµική διαχείριση της
σύµβασης 717 Όσοι, λοιπόν, εξέθρεψαν και επένδυσαν για µι-
κροπολιτικούς λόγους σε αυτές τις παραφιλολογίες, σκοπίµως
παραπλανούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως εισηγητής της Νέας Δηµο-
κρατίας στην πιο επώδυνη εξεταστική επιτροπή της σύγχρονης
κοινοβουλευτικής ιστορίας και µιλώντας εξ ονόµατος όλων των
συναδέλφων µου στη Νέα Δηµοκρατία, νιώθω ότι προσπαθήσαµε
µε ρεαλισµό καθ’ όλη τη διάρκειά της να βρούµε στοιχεία που
φωτίζουν πτυχές της αλήθειας για την τραγωδία των Τεµπών, κά-
νοντας έτσι λίγο πιο βατό το δύσκολο έργο της δικαιοσύνης. Και
νιώθω ότι πράξαµε το καθήκον µας σεβόµενοι απολύτως τον
πόνο των ανθρώπων που δεν ξαναείδαν ποτέ τα παιδιά τους. 

Δεν στέκοµαι, όµως, εδώ, σε αυτό το Βήµα, µόνο ως πολιτικός
που προσπάθησε να ψάξει την αλήθεια. Στέκοµαι και ως γονιός
που γνωρίζει καλά πως η αλήθεια δεν αρκεί για να φέρει πίσω
τις ψυχές των πενήντα επτά αδικοχαµένων παιδιών. Καµµία
απάντηση που δόθηκε και καµµία τιµωρία –που είµαι βέβαιος ότι
θα αποδοθεί- δεν αρκεί για να σβήσει τον καθηµερινό Γολγοθά
όλων αυτών των ανθρώπων, το στέγνωµα της ψυχής τους, την
αίσθηση της απώλειας των σπλάχνων τους. Ελάχιστη σηµασία
έχουν για τους γονείς οι λέξεις επιτροπή, πόρισµα, µπροστά στο
απόλυτο κενό που βιώνουν οι πενθούντες, ένα ψυχικό και συναι-
σθηµατικό κενό το οποίο ούτε κατά διάνοια µπορεί να το νιώσει
όποιος δεν έχει βιώσει κάτι παρόµοιο. 

Να γιατί οι διαµαρτυρίες τους, οι ενστάσεις τους, η κριτική
τους, ακόµα και η οργή ή οι κατηγορίες τους είναι και θα είναι
πάντα δικαιολογηµένες και σεβαστές, όπως δικαιολογηµένος και
σεβαστός είναι πάντα και ο αγώνας τους για δικαιοσύνη εις
µνήµη των παιδιών τους. Μπροστά σε αυτόν τον αγώνα στέκοµαι
και µε θαυµασµό και µε ταπείνωση, προσευχόµενος να βρουν τη
δικαίωση που απαιτούν και αξίζουν µήπως και έτσι γιάνει η ψυχή
τους. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

παρακαλώ ολοκληρώστε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι υπερβολική

η κατάχρηση του χρόνου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα δοθεί η άνεση

σε όλους. Το έχω πει από πριν.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Καζαµία, ενοχλείστε µόνο

όταν µιλάνε άλλοι συνάδελφοι εκτός της κ. Κωνσταντοπούλου. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, το Προ-
εδρείο κρίνει τον χρόνο που θα δοθεί και όλοι ξέρουν εδώ ποιοι
κάνουν υπερβάσεις συνεχώς.

Παρακαλώ, κύριε Τσαβδαρίδη, ολοκληρώστε.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: …και προσευχόµενος, κύριε Πρό-

εδρε, να προσέφερε και η δικιά µου ταπεινότητα έστω και ελάχι-
στα προς αυτή την κατεύθυνση, ανταποκρινόµενος µε επάρκεια
όχι τόσο στο καθήκον µου ως Βουλευτής, αλλά πρωτίστως στον
ρόλο µου ως γονιός, στον όρκο µου ως δικηγόρος και στο χρέος
µου ως ενεργός και συνειδητοποιηµένος πολίτης. 
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Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από
την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ ο κατά προτεραιότητα οµιλητής κ. Βασί-
λειος Κόκκαλης. 

Αναφέρω σε όλους τους κατά προτεραιότητα οµιλητές -το ξε-
καθαρίζω- ότι είναι πολλά τα θέµατα που θέλουν να αναλυθούν
και θα υπάρχει πάντα η σχετική ανοχή. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πέφτει η αυλαία σε µια εξεταστική παρωδία. Πέφτει η αυλαία

για µια εξεταστική για την οποία οι πολίτες δικαιολογηµένα δεν
πίστεψαν ότι θα βγει κάτι αληθινό. 

Ακούσαµε µε προσοχή τον εισηγητή της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας να αναπτύσσει το πόρισµα επικεντρώνοντας σε επτά
σηµεία αποκλειστικής και µόνο ευθύνης σταθµάρχη και µηχανο-
δηγού. Δύο είναι οι λέξεις γι’ αυτό το πόρισµα: Προσβλητικό και
ντροπιαστικό. 

Θα µου επιτρέψετε να διαβάσω τρεις σειρές. «Δεν µπορούµε,
δεν θέλουµε και δεν πρέπει να κρυφτούµε πίσω από το ανθρώ-
πινο σφάλµα. Εάν το έργο της τηλεδιοίκησης είχε ολοκληρωθεί,
αυτό το δυστύχηµα θα ήταν πρακτικά αδύνατον να είχε συµβεί»:
Κυριάκος Μητσοτάκης. Αυτό από το πόρισµά σας δεν; 

Παρέλκει η οποιαδήποτε προσπάθεια αποδόµησης του πορί-
σµατος. Γιατί; Γιατί είναι εδραία πλέον η πεποίθηση όλων ότι
αυτό το έγκληµα οφείλεται σε πολλούς λόγους όχι µόνο στις λα-
θεµένες ενέργειες του σταθµάρχη. Οφείλεται σε πολλούς λό-
γους, οι οποίοι συνέτρεξαν παράλληλα και είχαν αυτό το τραγικό
αποτέλεσµα. 

Ακόµα και τον τίτλο της εξεταστικής, την οποία και εσείς ψη-
φίσατε, δεν τολµάτε να τον ψελλίσετε: «Έγκληµα». Γι’ αυτό πρέ-
πει να ερευνηθεί και να στοιχειοθετηθεί η προσπάθεια οργα-
νωµένης, πλέον, συγκάλυψης.

Πριν από λίγη ώρα ακούσαµε τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο σε
τηλεοπτικό κανάλι να λέει µετά παρρησίας «συγκαλύπτει, όποιος
αρνείται. Εµείς δεν αρνηθήκαµε». Αρνηθήκατε, κύριοι και κυρίες,
την κατάθεση του Κωνσταντίνου Γενιδούνια, ο οποίος ήταν ο
πρώτος τον οποίο κάλεσε ο εφέτης ανακριτής. Ήταν ο πρώτος
µάρτυρας τον οποίο ο εφέτης ανακριτής, ο καθ’ ύλην αρµόδιος
για τη διερεύνηση ποινικών αδικηµάτων, θεώρησε ότι ήταν ο
πρώτος σηµαντικός µάρτυρας για να διαφωτίσει. Και αυτόν τον
µάρτυρα εσείς τον απαξιώσατε.

Συγκαλύπτετε γιατί αρνηθήκατε να προσέλθει ο Φίλιππος Τσα-
λίδης, ο διευθύνων σύµβουλος της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», ο οποίος στις
6 Σεπτεµβρίου του 2021 προειδοποίησε εγγράφως τον κ. Καρα-
µανλή για µεγάλο συµβάν στη χώρα µας λόγω της έλλειψης
έργων υποδοµής στην ασφάλεια του δικτύου.

Συγκαλύπτετε, όµως, γιατί αρνηθήκατε και την κατάθεση του
κ. Λακαφώση, του πραγµατογνώµονα ο οποίος ασχολήθηκε µε
το θέµα της έκρηξης. Συγκαλύπτετε, όµως, γιατί αρνηθήκατε να
προσέλθει ως µάρτυρας ο κ. Τριαντόπουλος, ο οποίος τι είπε την
επόµενη ηµέρα από τα Τέµπη; «Ήρθα µε τον κ. Γεραπετρίτη για
να συντονίσω µαζί µε την Περιφέρεια Θεσσαλίας την προσπά-
θεια αποκατάστασης».

Συγκαλύπτετε, όµως, γιατί αρνηθήκατε και την κατάθεση του
κ. Σπηλιόπουλου ο οποίος υπέγραψε το 2014 τη σύµβαση 717,
επανήλθε το 2020 ως γενικός γραµµατέας του Υπουργείου, κα-
τήγγειλε τον κ. Καραµανλή στο Μέγαρο Μαξίµου και µετά παραι-
τήθηκε. 

Συγκαλύπτετε, όµως, γιατί αρνηθήκατε το καθ’ όλα νόµιµο δι-
καίωµα µερίδας συγγενών να διακοπεί η εξεταστική επιτροπή
µέχρι και το πέρας της ανάκρισης. Συγκαλύπτετε, όµως, γιατί αρ-
νείστε -γιατί η συγκάλυψη σηµαίνει άρνηση- να υιοθετήσετε τους
εθνικούς κανόνες ασφαλείας, στους οποίους είχατε και έχετε
υποχρέωση. 

Το 2021 στην έκθεση ασφαλείας της Ρυθµιστικής Αρχής Σιδη-
ροδρόµων, της ΡΑΣ, αναφέρονται επί λέξει τα εξής: «Το Εθνικό
Οργανωτικό Πλαίσιο στην Ελλάδα κατά το 2021 σχετικά µε την
ασφάλεια των σιδηροδρόµων αποτυπώνεται παρακάτω. Το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών είναι η νοµοθετική αρχή
υπεύθυνη για το σιδηροδροµικό τοµέα στην Ελλάδα». 

Αρνείστε να δεχθείτε το πόρισµα, το πολύ πρόσφατο, του Ευ-
ρωπαϊκού Οργανισµού Σιδηροδρόµων το οποίο επί λέξει αναφέ-
ρει: Η θέση της οµάδας αξιολόγησης είναι ότι οι αρµοδιότητες
που ανατίθενται σε ένα κράτος-µέλος δεν µπορούν να µεταφερ-
θούν σε ξεχωριστή οντότητα, στην προκειµένη περίπτωση στη
ΡΑΣ, για την οποία τα καθήκοντα προσδιορίζονται στο άρθρο 16.
Εφόσον στην ουσία πρόκειται για µη ορθή µεταφορά µιας οδη-
γίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η απόφαση δεν εµπίπτει στις αρ-
µοδιότητες του ERA και µόνο στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Αρνείστε, διότι έχετε προφανή στόχο τη συγκάλυψη, να δε-
χτείτε την πραγµατικότητα γι’ αυτό το οποίο έγινε µετά το έγ-
κληµα, το δεύτερο έγκληµα. Από τη µία έχουµε µια κατ’ αρχάς
άδικη και παράνοµη πράξη για την οποία ασκήθηκε και ποινική
δίωξη και από την άλλη έχουµε τους ισχυρισµούς της Κυβέρνη-
σης ότι πρόκειται για επιχειρησιακές ανάγκες. Αρνείστε να πα-
ραδεχτείτε ότι η αλλοίωση των αποδεικτικών στοιχείων του
τόπου ενός δυστυχήµατος είναι παράνοµη πράξη. Συγκαλύ-
πτετε, όµως, γιατί αρνείστε και την έρευνα στην ευρωπαϊκή ει-
σαγγελία, απορρίπτοντας τις σχετικές προτάσεις για σύσταση
προανακριτικής επιτροπής για τον κ. Καραµανλή, για τα οικονο-
µικά αδικήµατα. 

Και όχι απλά αρνείστε, αλλά έρχεστε µε τα γνωστά «πιστόλια»
της στρεψοδικίας, τον κ. Γεωργιάδη, τον κ. Βορίδη να αναδείξετε
τα –υποτίθεται- αδύναµα σηµεία αυτής της υπόθεσης αποσιω-
πώντας επιµελώς όλα τα ενοχοποιητικά. 

Ο κ. Γεωργιάδης είχε πει ότι ξέραµε ότι δεν είναι ασφαλής ο
σιδηρόδροµος, αλλά δεν µπορούσαµε να το πούµε. Αλήθεια
αυτή τη δήλωση, δεν την έχει ακούσει κάποιος εισαγγελέας; Ο
κ. Γεωργιάδης έφτασε στο σηµείο να αντιστρέψει και να πει ότι
θα ήταν υπέρ της Κυβέρνησης εάν η εµπορική αµαξοστοιχία κου-
βαλούσε κάτι παράνοµο. Προφανής ανοησία, λησµονεί ότι η σύγ-
κρουση έγινε στην ίδια γραµµή. 

Πριν από λίγους µήνες, κύριε Βορίδη, -το είπε και ο εισηγητής
εδώ γιατί αυτό πρέπει να ξεκαθαρίσει- είπατε στην πρόταση της
προανακριτικής επιτροπής: «Εάν και δικηγορώ ποινικά καµµιά
τριανταπενταριά χρόνια, θα ξεχάσω τα λίγα νοµικά που ξέρω
καθώς δεν ήξερα ότι τελούνται και αποδίδονται ευθύνες για αν-
θρωποκτονίες µέσω της απόδοσης οικονοµικών αδικηµάτων.
Αυτό πραγµατικά δεν το είχα ακούσει ότι γίνονται ανθρωποκτο-
νίες µε παραβάσεις καθήκοντος και µε απιστίες. Οµολογώ ότι µε
δυσκολεύει να το παρακολουθήσω».

Ο αρµόδιος εφέτης ανακριτής, όµως, είχε και έχει αντίθετη
άποψη, κύριε Βορίδη και αναφέρει στο σχετικό έγγραφο της συ-
σχέτισης: «Το αντικειµενικό υπόβαθρο των άνω αξιόποινων πρά-
ξεων της δίωξης του Ευρωπαίου εισαγγελέα και των αποδεικτικών
στοιχείων που έχουν συγκεντρωθεί στο πλαίσιο της προκαταρκτι-
κής εξέτασης που διενεργήθηκε από αυτόν, θεµελιώνουν αποδει-
κτικά το κίνητρο και τον αναγκαίο αιτιώδη σύνδεσµο για τις
ερευνώµενες από εµάς πράξεις». Και συνεχίζει: «Οι πολυετείς πα-
ρατάσεις στην ολοκλήρωση του έργου της σύµβασης 717 µετά
από σχετικά αιτήµατα στελεχών της «ΕΡΓΟΣΕ» συνδέονται άµεσα
αιτιωδώς µε την επέλευση του δυστυχήµατος. Αφού εάν η σύµ-
βαση 717 είχε εγκαίρως ολοκληρωθεί και είχαν παραδοθεί και λει-
τουργούσαν τα σχετικά συστήµατα ασφαλείας ελέγχου της
σιδηροδροµικής κυκλοφορίας, θα αποφεύγονταν µετά βεβαιότη-
τας η επέλευση του δυστυχήµατος».

Συνεπώς έχουµε ένα δικαστικό όργανο το οποίο ζήτησε τη συ-
σχέτιση. Θεώρησε και θεωρεί -βέβαια θα περιµένουµε την αµε-
τάκλητη δικαστική κρίση, κύριε Υπουργέ- ότι εάν η σύµβαση
αυτή είχε ολοκληρωθεί, µετά βεβαιότητας θα αποφευγόταν η
επέλευση του δυστυχήµατος. Και έρχεστε τώρα µε αυτό το ντρο-
πιαστικό πόρισµα και λέτε ότι δεν τρέχει τίποτα; Δεν τρέχει τί-
ποτα; Είναι δυνατόν; Μέσα σας, όµως, πιστεύετε, θεωρείτε ότι
ίσως κάτι να συµβαίνει. 

Αρνείστε, όµως, να δεχτείτε και γι’ αυτό συγκαλύπτετε ότι η
γνώση για την ανυπαρξία έργων ασφαλείας ήταν διάχυτη, όχι
από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, αλλά από συστηµένες επιστο-
λές. 

Αρνείστε να δεχτείτε το γεγονός, που ο ίδιος ο Αρχηγός σας
το είπε, ότι ενώ είχε καταστραφεί η τηλεδιοίκηση στη Λάρισα,
τον Ιούλιο του 2019, ουδέποτε επισκευάστηκε. Αρνείστε, ενώ το
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γνωρίζετε, να παραδεχτείτε ότι εάν ετηρείτο ο νόµος, όπως απλά
το ακούµε, εάν είχε τηρηθεί ο νόµος, ο συγκεκριµένος δεν θα
ήταν στη θέση του. Αρνείστε να αποδεχθείτε αυτό το οποίο είπε
ο Πρόεδρος της δικής σας επιτροπής, ο κ. Χαλκιάς, πρώην Πρό-
εδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, ότι την απόφαση
πρόσληψης του συγκεκριµένου σταθµάρχη έπρεπε να την πετά-
ξουν στα σκουπίδια. 

Τι την κάνατε; Όχι απλά στα σκουπίδια δεν την πέταξε ο ΟΣΕ,
αλλά την προώθησε πιο πάνω -αυτό ήταν ένα ξεκάθαρο, βέβαια,
ρουσφέτι και πρέπει κάποια στιγµή να µάθουµε από ποιον- την
προώθησε, λοιπόν, πιο πάνω, στο Υπουργείο Υποδοµών και Με-
ταφορών, και µετά από είκοσι ηµέρες -15 Ιουνίου 2022- ή µάλλον,
συγγνώµη, έναν µήνα –στις 14 Μαΐου ήταν η απόφαση του τρι-
µελούς συµβουλίου του ΟΣΕ- ο κ. Καραµανλής κατήργησε, µε
το άρθρο 33, το όριο ηλικίας για τους σταθµάρχες. 

Εσείς ο ίδιος, σε απάντηση -µόνο εσείς απαντήσατε τότε- για
τη µετάταξη, είπατε ότι δεν τηρείται, δεν ήταν στα όρια της νο-
µιµότητας. Δεν µπορούσατε ευθέως εσείς τότε να πείτε ότι πα-
ρανόµησε ο Καραµανλής -µην γελάτε, έτσι είναι- ότι ήταν στα
όρια της νοµιµότητας. Κι αυτή την απόφαση, που ήταν για τα
σκουπίδια, ο κ. Καραµανλής την έκανε νοµιµοφανή –δεν την
έκανε νόµιµη- καταργώντας το όριο ηλικίας. 

Ποιος έπρεπε να είναι στη θέση του; Όχι κάποιος συγκεκριµέ-
νος, αλλά κάποιος ο οποίος, τουλάχιστον, θα έχει το τυπικό προ-
σόν της ηλικίας -έτσι απαιτεί ο νόµος- και θα είχε τα ελάχιστα
προσόντα. 

Ακούσαµε και τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο -και αυτό σήµερα
είναι το µόνο σίγουρο, το οποίο θα ξεδιπλωθεί από την πλευρά
σας, σίγουρα θα πείτε ότι στο παρελθόν εσείς καταργήσατε την
προθεσµία για την παραγραφή του νόµου περί ευθύνης Υπουρ-
γών, άλλοι Υπουργοί κρύφτηκαν πίσω από τον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών, θα πείτε πόσες προανακριτικές έχουν γίνει, θα πείτε
πόσες άρσεις ασυλίας έχουν γίνει, για να ακούσει ο κόσµος. 

Αλλά δεν απαντάτε στην πιο απλή ερώτηση. Ο Σπίρτζης είπε:
«Συµφωνώ και επαυξάνω για την άρση της υπουργικής ασυλίας».
Εσείς το λέτε; Εσείς το λέτε; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Αφού έχει παραγραφεί!
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αφού παραγράφηκε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Έχει παραγραφεί! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι! 
Συνεχίστε, κύριε Κόκκαλη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εντάξει! Εσείς το λέτε; Σας βλέ-

πουµε στη δηµόσια σφαίρα να λέτε: «Έχουµε εµπιστοσύνη στην
ελληνική δικαιοσύνη». Έχει καταντήσει πλέον ανέκδοτο. Είπε ο
κ. Μαρινάκης σήµερα ότι η δικαιοσύνη ετοιµάζει κατηγορητήρια.
Σε ποιον τα λέτε αυτά τα ψέµατα; Γιατί κοροϊδεύετε έτσι τον
κόσµο; Είναι δυνατόν;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ισχύει.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ισχύει; Κατηγορητήριο µπορεί να

κάνει σε Υπουργό η δικαιοσύνη; Μπορεί; Όχι. 
Γιατί δεν συναινείτε, τουλάχιστον ως δήλωση, να συναινέσετε

να πάνε στον φυσικό δικαστή για έρευνα; Ζητάµε ό,τι πιο έντιµο
και κρυστάλλινο, να διερευνηθούν στον φυσικό δικαστή. Και ξαφ-
νικά θα σας δούµε σήµερα να λέτε: «Μα δεν µπορούµε να κά-
νουµε κάτι. Καταλαβαίνουµε τους συγγενείς. Προσπαθούµε,
αλλά είναι ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών. Τι να κάνουµε;».

Υπάρχουν αδιέξοδα στον νόµο, κύριε Υπουργέ; Όχι, δεν υπάρ-
χουν. 

«Καταλαβαίνουµε τον πόνο των συγγενών. Είµαστε στο
πλευρό τους, αλλά τι να κάνουµε; Είναι αυτός ο νόµος περί ευ-
θύνης Υπουργών. Δεν µπορούµε να τον ξεπεράσουµε. Δεν µπο-
ρούµε να τον ξεπεράσουµε.».

Είναι δυνατόν να εκπέµπουµε αυτό το σήµα στην κοινωνία;
Είναι δυνατόν; Για ποιον λόγο; Μπορεί η δικαιοσύνη να κάνει κα-
τηγορητήριο, τώρα που µιλάµε, για τον κ. Καραµανλή; Όχι. Ο κ.
Τσαλίδης το ανέφερε στην κατάθεσή του, είναι µέρος της δικο-
γραφίας. Ρωτήθηκε: «Πού τις κοινοποιούσατε αυτές τις επιστο-
λές;». Στον Υπουργό και στον γενικό γραµµατέα. Η Βουλή µόνο
έχει τη δυνατότητα να άρει αυτό το αδιέξοδο. 

Διαπιστώσαµε και µια επίθεση στην Ευρωπαία εισαγγελέα.

Σιγά-σιγά το πάτε. Θα βγει σε λίγο και ο κ. Γεωργιάδης θα ζητή-
σει καµµιά πειθαρχική δίωξη στη συγκεκριµένη, επειδή είπε ότι
παρεµποδίστηκε η έρευνα. Η απόρριψη της πρότασης για προ-
ανακριτική, στην ουσία, δεν είναι παρεµπόδιση της έρευνας; Δεν
έχει δικαίωµα να πει ότι παρεµποδίστηκε η έρευνα; 

Διότι αυτή τη στιγµή µάς παρακολουθούν χιλιάδες κόσµου.
Πρέπει και οφείλουµε να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων
και να αποδείξουµε ότι όλοι οι πολίτες είναι ίσοι απέναντι στον
νόµο. 

Ζητήσαµε να γίνει οµόφωνη αυτή η δήλωση στην εξεταστική,
όλη η εξεταστική. Γιατί δεν προβαίνετε σε αυτή τη δήλωση; Θα
πει κάποιος: «Και αν προβούµε στη δήλωση τι θα γίνει;». Ας προ-
βούµε στη δήλωση ότι, τουλάχιστον, για τα διά παραλείψεως αδι-
κήµατα µπορεί να αποφανθεί η τακτική δικαιοσύνη. 

Σήµερα, όµως, περιµέναµε τον Πρωθυπουργό. Η απουσία του
είναι οµολογία ενοχής. Για να απαντήσει στο ερώτηµα, το οποίο
δεν του έκαναν αυτοί που έπρεπε, δήλωσε προχθές στο ερώ-
τηµα: «Είναι ασφαλής ο σιδηρόδροµος;», «Είναι όσο το επιτρέ-
πουν οι παθογένειες». 

Συγγνώµη, έχουµε µια παραδοχή ότι δεν έχουµε σήµερα
ασφαλή σιδηρόδροµο και ψάχνουµε εάν ο κ. Καραµανλής θέ-
σπισε ή όχι εθνικούς κανόνες ασφαλείας; Είναι µια παραδοχή ότι
σήµερα δεν είναι ασφαλής ο σιδηρόδροµος και τίθεται θέµα εάν
είχε θεσπίσει ή όχι εθνικούς κανόνες ασφαλείας; Η απουσία του
είναι οµολογία ενοχής και εσείς, δυστυχώς, θα µείνετε στην ιστο-
ρία ως συνεργοί σε αυτή τη συγκάλυψη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα επτά µαθήτριες και µαθη-
τές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο
Ελληνικού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής η κ. Μιλένα Αποστολάκη.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εχθές το βράδυ λάβαµε ηλε-

κτρονικά, φαντάζοµαι όλοι οι Βουλευτές-µέλη της εξεταστικής
επιτροπής, το αίτηµα της κ. Καρυστιανού και του κ. Ασλανίδη
προς το Προεδρείο της Βουλής. Οι αιτούντες ζητούν να αναγνω-
ριστεί από το ελληνικό Κοινοβούλιο το προβάδισµα των διατά-
ξεων του Ενωσιακού Δικαίου έναντι του εσωτερικού δικαίου στο
θέµα της προστασίας των οικονοµικών συµφερόντων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Σύµφωνα µε τη συλλογιστική τους αυτό θα έχει ως αποτέλε-
σµα τη µη εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 86 του Συντάγ-
µατος και του ν.3126/2003 σε σχέση µε ενδεχόµενες αξιόποινες
πράξεις Υπουργών ως προς τη διαχείριση της σύµβασης 717,
καθώς αυτές θεσπίζουν εθνικό κανόνα ειδικής µεταχείρισης των
µελών της Κυβέρνησης. 

Το άρθρο 325 της σύµβασης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, το οποίο επικαλούνται οι αιτούντες, θεµελιώνει την
προστασία των οικονοµικών συµφερόντων της Ένωσης από
έκνοµες δραστηριότητες. Ζητούν, λοιπόν, η Βουλή να αποφανθεί
ότι, κατ’ εφαρµογή του Ενωσιακού Δικαίου, δεν εφαρµόζεται εν
προκειµένω το νοµικό πλαίσιο περί ευθύνης Υπουργών, ώστε µε
αυτόν τον τρόπο να καταστεί δυνατό να ερευνηθεί από την ευ-
ρωπαϊκή εισαγγελία το ενδεχόµενο τέλεσης αξιόποινων πράξεων
από πρώην Υπουργούς που σχετίζονται µε την εκτέλεση της σύµ-
βασης 717 και αφορούν στην προστασία των οικονοµικών συµ-
φερόντων της Ένωσης. 

Υπενθυµίζω ότι το ΠΑΣΟΚ ζήτησε τη διερεύνηση της ενδεχό-
µενης τέλεσης αξιόποινων πράξεων κατά την εκτέλεση της σύµ-
βασης 717, καταθέτοντας αίτηµα για σύσταση ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής
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εξέτασης, στη βάση του πορίσµατος της Ευρωπαίας εισαγγε-
λέως. Αν η κυβερνητική πλειοψηφία δεν συµπεριφερόταν µε τη
γνωστή καθεστωτική της αλαζονεία προετοιµάζοντας τη µεθο-
δευµένη συγκάλυψη, αν είχε δηλαδή δεχθεί την αυτονόητη
ανάγκη διερεύνησης, θα είχε διασώσει εγκαίρως την εθνική µας
υπόληψη, που τόσο τραυµατίζεται διεθνώς από την πανθοµολο-
γούµενη οσµή συγκάλυψης του θλιβερού σκανδάλου της σύµ-
βασης 717, ενός σκανδάλου που έχει τόσο την αυτόνοµη
οικονοµική του πλευρά, που τεκµηριώνει αρµοδίως η ευρωπαϊκή
εισαγγελία, όσο και την αιτιώδη συνάφεια µε το τραγικό δυστύ-
χηµα των Τεµπών, κατά τις αποχρώσες ενδείξεις που προκύ-
πτουν από την ανακριτική διαδικασία. 

Η κυβερνητική πλειοψηφία αποφάσισε να απορρίψει, και µά-
λιστα ως προδήλως αβάσιµη, µια πρόταση για διερεύνηση ποι-
νικών ευθυνών των κυρίων Σπίρτζη και Καραµανλή, η οποία
βασιζόταν λέξη προς λέξη στο πόρισµα της Ευρωπαίας εισαγγε-
λέως. 

Κατά την πρόσφατη συζήτηση για την ψήφιση του σχεδίου
νόµου για την ίδρυση παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων στην
Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβερνητική πλειοψη-
φία υποστήριξε µε διαπρύσιους λόγους το προβάδισµα του Ενω-
σιακού Δικαίου έναντι των συνταγµατικών ρυθµίσεων του
άρθρου 16. Είχε στο µυαλό της, όµως, φίλια επιχειρηµατικά συµ-
φέροντα. 

Αναρωτιέµαι, θα πράξει το ίδιο τώρα που το θέµα δεν αφορά
σε επιχειρηµατικά συµφέροντα, αλλά στο αίτηµα για δικαιοσύνη
των γονιών που έχασαν τα παιδιά τους στα Τέµπη και βρίσκονται
κάθε ηµέρα αντιµέτωποι µε τη χειρότερη εκδοχή της πατρίδας
µας; 

Εφόσον, σύµφωνα µε τα λεγόµενα της Κυβέρνησης, η επιθυ-
µία της είναι να πέσει άπλετο φως στη διαλεύκανση κάθε πτυχής
της υπόθεσης, περιµένουµε -µε µεγάλη αγωνία- να ακούσουµε
τη θέση της πάνω στο ζήτηµα που έθεσαν η κ. Καρυστιανού και
ο κ. Ασλανίδης. 

Τώρα, θα ξεκινήσω την τοποθέτησή µου σε ό,τι αφορά τη συ-
ζήτηση για το πόρισµα, από την κυνική επίδειξη περιφρόνησης
στη µνήµη των νεκρών, στο συλλογικό πένθος, στην εθνική απαί-
τηση για αλήθεια και δικαιοσύνη, στην κοινοβουλευτική και θε-
σµική τάξη. Και αναφέροµαι στην απουσία του Πρωθυπουργού,
που συνειδητά επέλεξε σήµερα να είναι απών. 

Η απουσία αυτή συγκεφαλαιώνει την κυβερνητική αντίδραση
αµέσως µετά από την τραγωδία, δηλαδή τη συστηµατική και µε-
θοδευµένη οργάνωση της συγκάλυψης. Το αφήγηµα του κ. Μη-
τσοτάκη περί «ανθρωπίνου λάθους», λίγες µόλις ώρες µετά από
την τραγωδία, µπορεί να ανασκευάστηκε την επόµενη για λόγους
επικοινωνιακής διαχείρισης, αποτέλεσε, όµως, την άνωθεν εν-
τολή, η οποία κατηύθυνε τις εργασίες της εξεταστικής επιτρο-
πής, καθοδήγησε τις κρίσιµες αποφάσεις που αφορούσαν στη
λειτουργία και στη διάρκειά της και βεβαίως, υπαγόρευσε το πό-
ρισµα που σήµερα συζητάµε, ένα πόρισµα που αποδίδει την τρα-
γωδία αποκλειστικά στο ανθρώπινο λάθος, προσβάλλοντας τη
µνήµη πενήντα επτά αδικοχαµένων συνανθρώπων µας, τον αφό-
ρητο πόνο των οικογενειών τους αλλά και τη συλλογική συνεί-
δηση ενός λαού, που µέσα από τις πράξεις και τις µεθοδεύσεις
του Πρωθυπουργού και της κυβερνητικής πλειοψηφίας έχει απω-
λέσει κάθε εµπιστοσύνη στο θεσµικό οικοδόµηµα της χώρας και
κάθε ελπίδα για απόδοση δικαιοσύνης. 

Δυστυχώς, αυτή η εξεταστική επιτροπή, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα καταγραφεί στην ιστορία του κοινοβουλευτισµού
στη χώρα µας σαν ένα στίγµα, µια µελανή σελίδα, καθώς ο µο-
ναδικός της στόχος ήταν η συγκάλυψη. Η συγκάλυψη ξεκινά από
την καταψήφιση των δύο προτάσεων, της πρότασης του ΠΑΣΟΚ
και του ΣΥΡΙΖΑ, για τη σύσταση επιτροπής προκαταρκτικής εξέ-
τασης, ενώ η Ευρωπαία εισαγγελέας έχει παραπέµψει την υπό-
θεση της σύµβασης 717 για την τηλεδιοίκηση και τη σηµατο-
δότηση στις εθνικές αρχές. 

Η δικογραφία περιείχε αποχρώσες ενδείξεις για την τέλεση
κακουργηµατικής απιστίας από τον κ. Καραµανλή και παράβα-
σης καθήκοντος από τον κ. Σπίρτζη. Η Νέα Δηµοκρατία, µόνη
της, απέναντι στο σύνολο της Αντιπολίτευσης, καταψηφίζει. Προ-
σέξτε, για τις παραλείψεις στην εκτέλεση της σύµβασης 717, η

οποία είχε συµβατικό χρόνο ολοκλήρωσης το 2016, η οποία
έλαβε από τους κυρίους Σπίρτζη και Καραµανλή έντεκα συνα-
πτές παρατάσεις, η οποία ουδέποτε ολοκληρώθηκε και οδήγησε
στο τραγικό δυστύχηµα, έχει ήδη ασκηθεί ποινική δίωξη σε
βάρος πολλών στελεχών της «ΕΡΓΟΣΕ» και της Ελληνικής Δια-
χειριστικής Αρχής. 

Εσείς, όµως, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µε απόφαση του
Πρωθυπουργού και παρά το πόρισµα της Ευρωπαίας εισαγγε-
λέως, ψηφίσατε να µη διερευνηθούν τυχόν ποινικές ευθύνες
γύρω από αυτή τη µοιραία σύµβαση. Αντιθέτως, υπερψηφίσατε
την πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Γιατί
άκουσα τον εισηγητή της Πλειοψηφίας να µιλάει για την πρόταση
της εξεταστικής επιτροπής, την οποία έσπευσαν να υιοθετήσουν.
Μα είχαν προηγουµένως αρνηθεί την πρόταση για τη σύσταση
προκαταρκτικής επιτροπής. Η πρόταση του ΚΚΕ που προέκρινε
να διερευνηθούν οι συνθήκες του σιδηροδρόµου από το 1997,
είκοσι έξι ολόκληρα χρόνια πριν από την τραγωδία. 

Στις τριάντα συνεδριάσεις και τις εκατόν ογδόντα ώρες, που
επικαλείται µε υπερηφάνεια η Νέα Δηµοκρατία, από την πλευρά
της κυβερνητικής πλειοψηφίας, που µόνη της αποφάσιζε, βρέ-
θηκε χρόνος για να καταθέσουν οι Υπουργοί Μεταφορών του
1997 και του 2000. Δεν βρέθηκε, όµως, χρόνος για να έρθει στην
επιτροπή ο κ. Τριαντόπουλος, ο αρµόδιος Υφυπουργός παρά τω
Πρωθυπουργώ, τον οποίο µετά τον κ. Καραµανλή επιλέγετε να
προστατέψετε. 

Δεν υπήρξε χρόνος και για πολλούς άλλους κρίσιµους µάρτυ-
ρες, τους οποίους επιλέξατε να φιµώσετε, γνωρίζοντας ότι από
τις καταθέσεις τους θα προέκυπταν ιδιαιτέρως επιβαρυντικά
στοιχεία για τον κ. Καραµανλή. Αναφέροµαι ενδεικτικά και µόνο
στον κ. Νίκο Σταθόπουλο, τον κ. Φίλιππο Τσαλίδη, τον κ. Χρήστο
Κατσιούλη, τον κ. Κώστα Γενηδούνια. 

Η οργανωµένη συγκάλυψη ξεκινά από την καταψήφιση της
προκαταρκτικής επιτροπής. Έχει, όµως, στάδια και αποφάσεις
που την υπηρετούν. Είναι κατ’ αρχάς ο αποκλεισµός των κρίσι-
µων µαρτύρων. Είναι η οικοδόµηση από την πρώτη στιγµή της
πλαστής κατασκευής του ανθρώπινου λάθους, εκεί όπου κατα-
λήγει το πόρισµα της Πλειοψηφίας. Είναι η ένοχη προστασία που
η Νέα Δηµοκρατία προσφέρει στον κ. Καραµανλή, απορρίπτον-
τας το αίτηµα σύσσωµης της Αντιπολίτευσης να διαβιβαστεί η
κατάθεσή του στην αρµόδια εισαγγελία µε το ερώτηµα της ψευ-
δορκίας. Την ίδια στιγµή η κυβερνητική πλειοψηφία σπεύδει να
προτείνει -και φυσικά η Αντιπολίτευση δέχεται- να διαβιβαστεί η
κατάθεση του διευθύνοντος συµβούλου της «HELLENIC TRAIN»
για ψευδορκία. Για τον κ. Καραµανλή τείχος προστασίας από τη
Νέα Δηµοκρατία, που συνεχίζεται απέναντι και στον κ. Τριαντό-
πουλο.

Κοιτάξτε, για το θέµα του µπαζώµατος, έχουµε τη µεγαλύτερη
σιδηροδροµική τραγωδία της χώρας και είναι µια από εκείνες τις
φορές που κατά την άποψη της Νέας Δηµοκρατίας η ελληνική
διοίκηση λειτουργεί µόνο µε συλλογικές αποφάσεις. Έχουν
χαθεί πενήντα επτά άνθρωποι και δεν υπάρχει συντονιστής επι-
κεφαλής, αλλά συλλογικά επιχειρησιακά όργανα που παίρνουν
αποφάσεις εν χορώ. Η επιχείρηση της συγκάλυψης συνεχίζεται,
όταν η Πλειοψηφία αρνείται, µετά από αίτηµα του ΠΑΣΟΚ, να ζη-
τήσει από το Συµβούλιο Εφετών το σύνολο της δικογραφίας.

Και βέβαια, το τελευταίο στάδιο, που είναι η µεθοδευµένη από-
φαση για τη λήξη των εργασιών της εξεταστικής επιτροπής -αιφ-
νίδια, αυθαίρετα, µε το «έτσι θέλω»- στις 20 Φεβρουαρίου. 

Παρά αυτές τις συντονισµένες και εν πολλοίς προκλητικές
προσπάθειες της κυβερνητικής πλειοψηφίας για την συγκάλυψη,
κατέστη εφικτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις εργασίες
της εξεταστικής, να συναχθούν συγκεκριµένα συµπεράσµατα,
αναφορικά µε τις αιτίες του τραγικού δυστυχήµατος, για την κα-
τάσταση της λειτουργίας των ελληνικών σιδηροδρόµων, την πε-
ρίοδο του δυστυχήµατος. 

Ειδικότερα, όπως προέκυψε από τους εµπειρογνώµονες κα-
θηγητές Συγκοινωνιακής Τεχνικής στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο
και Σιδηροδροµικής στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο, τους κυρί-
ους Προφυλίδη και Πυργίδη, οι οποίοι συµµετείχαν στην επι-
τροπή εµπειρογνωµόνων, που συνέστησε η Κυβέρνηση, αµέσως
µετά από την τραγωδία -τη γνωστή επιτροπή Γεραπετρίτη-, ο σι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’ - 20 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13049



δηρόδροµος παρουσιάζει τη στιγµή της τραγωδίας την εικόνα
του σιδηροδρόµου της δεκαετίας του ’60. Λένε οι καθηγητές:
«Το δυστύχηµα θα είχε αποφευχθεί, εάν υπήρχε το σύστηµα τη-
λεδιοίκησης και σηµατοδότησης», θέση που εµπεριέχεται στο
πόρισµά τους, θέση που όλοι όσοι είµαστε µέλη της εξεταστικής
επιτροπής ακούσαµε ως αυτήκοοι µάρτυρες στην αίθουσα 223
του Κοινοβουλίου. 

Τα µέλη της επιτροπής κατέθεσαν ότι την ηµέρα της τραγω-
δίας δεν λειτουργούσε η φωτεινή σηµατοδότηση, δεν λειτουρ-
γούσε η τηλεδιοίκηση, δεν λειτουργούσε το σύστηµα
επικοινωνίας GSM-R ούτε το σύστηµα αυτόµατης πέδησης συρ-
µών ETCS και επεσήµαναν ότι αρκούσε η λειτουργία µόνο του
ETCS, για να µη χαθούν οι άνθρωποι. 

Χάρη σε αυτό το σύστηµα, τα τρένα θα σταµατούσαν αυτό-
µατα. Δεν θα συγκρούονταν, ακόµα και αν είχε γίνει λάθος χά-
ραξη από τον σταθµάρχη. Τα ίδια επιβεβαιώνει ο καθηγητής
Παραγωγής και Μεταφορών στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας, ο κ.
Ζηλιασκόπουλος. 

Από τις προαναφερόµενες καταθέσεις των µελών της επιτρο-
πής Γεραπετρίτη, οι οποίες απουσίασαν από την εισήγηση του
Βουλευτή της Πλειοψηφίας, οι οποίες απουσιάζουν από το πό-
ρισµα των επτακοσίων δεκατριών σελίδων της Νέας Δηµοκρα-
τίας, γίνεται αµέσως αντιληπτό ότι η µη ολοκλήρωση της
σύµβασης 717, τελεί σε άµεση αιτιώδη συνάφεια µε το τραγικό
δυστύχηµα των Τεµπών. Η χρήση και η λειτουργία όλων των εν
λόγω συστηµάτων, θα απέτρεπε τη σύγκρουση, θα ακινητοποι-
ούσε τις αµαξοστοιχίες, είτε µέσω του συστήµατος ETCS είτε
ταυτόχρονα µέσω της λειτουργίας της διοίκησης του κέντρου
ελέγχου κυκλοφορίας Λάρισας, της αµφίδροµης σηµατοδότησης
της γραµµής και του συστήµατος GSM-R.

Εδώ να σηµειώσουµε ότι το κέντρο ελέγχου κυκλοφορίας Λά-
ρισας καταστράφηκε το 2019 από πυρκαγιά. Όµως, τέσσερα
ολόκληρα χρόνια µετά, η Κυβέρνηση του πολυδύναµου εκσυγ-
χρονισµού, η Κυβέρνηση του επιτελικού κράτους δεν το είχε
αποκαταστήσει, δεν το είχε θέσει σε λειτουργία. 

Ο κ. Χαλκιάς, ο τρίτος της επιτροπής εµπειρογνωµόνων, ο
πρώην Πρόεδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους -φαν-
τάζοµαι ότι κανείς δεν αµφισβητεί τη νοµική του συγκρότηση και
δεν επιλέγει να ακολουθήσει τη νοµική κρίση του κ. Βορίδη- επι-
µένει ότι η µετάταξη του σταθµάρχη υπήρξε προδήλως παρά-
νοµη και συναντά απέναντί του το τείχος των Βουλευτών της
Πλειοψηφίας, οι οποίοι αντιπαρατίθενται -οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας- για να υποστηρίξουν τη νοµιµότητα της µετάταξης
του σταθµάρχη. 

Όταν στις 20 Φεβρουαρίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ανακοινώθηκε από τον Πρόεδρο της εξεταστικής επιτροπής η
αιφνίδια λήξη των εργασιών της, µε τον αποκλεισµό του συνόλου
των µαρτύρων που τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης είχαµε προ-
τείνει, καταγγείλαµε τη µεθόδευση και αποχωρήσαµε, καθώς η
παραµονή µας θα νοµιµοποιούσε όχι µόνο την αυθαιρεσία της
Πλειοψηφίας, αλλά την οργανωµένη συγκάλυψη που επιχειρή-
θηκε και θα µας καθιστούσε συµµέτοχους. 

Είχαµε πει από την πρώτη στιγµή, ότι δεν νοείται ολοκλήρωση
των εργασιών της επιτροπής, χωρίς την εξέταση κρίσιµων µαρ-
τύρων, τους οποίους δεν φέρατε όχι µόνο για να µην ακουστούν
-να µην ακούσετε εσείς αυτά που θα έλεγαν- αλλά γιατί δεν θέ-
λατε να ακούσει ο ελληνικός λαός αυτά που θα κατέθεταν. 

Μεθοδεύσατε την απόκρυψη στοιχείων, µεθοδεύσατε ή δεν
στέρξατε να στηρίξετε το αίτηµα για λήψη του συνόλου της δι-
κογραφίας και για τους λόγους αυτούς, όπως τονίζουµε και σή-
µερα σε αυτή την Αίθουσα, οι εργασίες της εξεταστικής
επιτροπής δεν έχουν ολοκληρωθεί και ασφαλώς, ολοκληρωµένο
πόρισµα δεν µπορεί να προκύψει. Όµως, η κυβερνητική επιλογή
για συγκάλυψη µέσω της µη ουσιαστικής διερεύνησης της υπό-
θεσης και ιδίως του ενδεχοµένου ύπαρξης ποινικών ευθυνών σε
πολιτικά πρόσωπα, δεν είναι δυνατόν να γίνει αποδεκτή όχι µόνο
από το ΠΑΣΟΚ, αλλά πρωτίστως από την κοινωνία, η οποία σας
παρακολουθεί άναυδη και η οποία απαιτεί να χυθεί άπλετο φως
στην υπόθεση και να διερευνηθούν οι ευθύνες, όχι µόνο όσων
σήµερα διώκονται, αλλά και αυτών τους οποίους µεθοδικά και
συστηµατικά προστατεύετε. 

Όπως επισηµαίνουµε στην πρόταση που καταθέσαµε, η περαι-
τέρω ποινική διερεύνηση της υπόθεσης επιβάλλεται, καθώς
παρά τον παρελκυστικό τρόπο λειτουργίας της εξεταστικής επι-
τροπής κατέστη εφικτό να εξαχθούν ξεκάθαρα συµπεράσµατα
που υποδεικνύουν την ύπαρξη αποχρωσών ενδείξεων ενοχής για
τέλεση του ποινικού αδικήµατος του άρθρου 291 του ποινικού
κώδικα τελούµενου διά παραλείψεως και µε ενδεχόµενο δόλο,
καθώς και του ποινικού αδικήµατος της παράβασης καθήκοντος
για δύο αρµόδιους Υπουργούς Μεταφορών, τους κυρίους Καρα-
µανλή και Σπίρτζη, οι οποίοι φέρουν την ευθύνη για την µη ολο-
κλήρωση της σύµβασης 717, η οποία τελεί σε άµεση συνάφεια
µε το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών. Όπως σαφώς ακούστηκε,
κατά τη διάρκεια των εργασιών της επιτροπής, από επίσηµα
χείλη εµπειρογνωµόνων αν το σύστηµα σηµατοδότησης και τη-
λεδιοίκησης είχε παραδοθεί µέσα στην αποκλειστική προθεσµία
και σε κάθε περίπτωση, εάν στις 28 Φεβρουαρίου του ’23 λει-
τουργούσε, το δυστύχηµα µετά βεβαιότητας δεν θα είχε συµβεί.
Το αφήγηµα του ανθρώπινου λάθους είναι πλαστό και κυρίως,
είναι προσβλητικό για τη µνήµη των συνανθρώπων µας, για τον
αφόρητο πόνο των οικογενειών τους. 

Ειδικά για τις ευθύνες του κ. Καραµανλή, θα πρέπει να επιση-
µανθεί ότι οι εναντίον του αποχρώσεις ενδείξεις ενοχής ενι-
σχύονται από τα εξής αντικειµενικά δεδοµένα: Τη συνειδητή
αγνόηση του πορίσµατος της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, τη σύµ-
βαση µε την «HELLENIC TRAIN», που, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, καταθέτει ο ίδιος µε δική του ευθύνη και πρωτοβουλία τον
Ιούλιο του ’22, ψηφίζεται µόνο από το κόµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ενώ τον Νοέµβριο του 2020, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η «HELLENIC TRAIN» -τότε «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»- µε το ελληνικό δηµόσιο
έχουν υπογράψει σύµβαση, µετά από µνηµόνιο συνεργασίας, µε
άλλο περιεχόµενο. Εκείνη η σύµβαση προβλέπει υποχρεώσεις
σε τροχαίο υλικό και υποδοµές για τους Ιταλούς 645 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ και αντίστοιχη υποχρέωση του ελληνικού δηµοσίου
για ολοκλήρωση των συστηµάτων ασφαλείας. 

Η σύµβαση που ο κ. Καραµανλής φέρνει και η Νέα Δηµοκρατία
ψηφίζει µε τον νόµο 4953 έχει άλλο περιεχόµενο, κατά παράβαση
της σχετικής ευρωπαϊκής νοµοθεσίας και ιδιαίτερα της διάταξης
του άρθρου 4, παράγραφος 4 του κανονισµού των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων 1370/2007. Μειώνει ο κ. Καραµανλής και η πλειοψη-
φία ψηφίζει τις υποχρεωτικές επενδύσεις της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» από
645 εκατοµµύρια ευρώ σε 77 εκατοµµύρια ευρώ, επεκτείνοντας
παράλληλα τις υποχρεώσεις επιδότησης της «HELLENIC TRAIN»
από το ελληνικό δηµόσιο για πέντε ακόµα χρόνια. 

Πέραν αυτών, ο πρώην Υπουργός Μεταφορών δεν θέσπισε
εθνικούς κανόνες ασφαλείας, ως όφειλε, µε βάση τις οδηγίες
797 και 798/2006 ούτε έλαβε µέτρα ασφαλείας µε τη θέσπιση
νέων εθνικών κανόνων, µε βάση το άρθρο 60 του νόµου
4632/2019. Δεν κήρυξε έκπτωτο τον ανάδοχο, του κατέβαλλε
αδικαιολόγητη αποζηµίωση ύψους 2.767.782,093 ευρώ για θετι-
κές ζηµιές, σε ποιον; Σε εκείνον τον ανάδοχο που βαρύνεται µε
τις τεράστιες καθυστερήσεις. Και, βέβαια, είναι εκείνος ο Υπουρ-
γός που συνειδητά αγνοεί τις έγγραφες προειδοποιήσεις όχι
µόνο των συνδικαλιστικών φορέων, αλλά και του επικεφαλής της
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ», κ. Φίλιππου Τσαλίδη.

Αναφορικά µε τις ευθύνες του Υπουργού Μεταφορών και Υπο-
δοµών της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ οφείλουµε να σηµειώσουµε ότι
και εκείνος δεν κήρυξε έκπτωτο τον ανάδοχο για τις τεράστιες
καθυστερήσεις ως όφειλε και επέλεξε να αγνοεί προειδοποιήσεις
για πολλά υπαρκτά ζητήµατα ασφαλείας. Είναι κατά συνέπεια
απολύτως βέβαιο ότι η εις βάθος διερεύνηση του ενδεχοµένου
ύπαρξης ποινικών ευθυνών των πολιτικών προσώπων για τη µη
έγκαιρη ολοκλήρωση της σύµβασης 717, αλλά και των υπολοί-
πων ειδικότερων θεµάτων στο πλαίσιο προανακριτικής του άρ-
θρου 86 θα φώτιζε όλες τις πλευρές της υπόθεσης, κάτι που
µέχρι σήµερα δεν κατέστη εφικτό µε αποκλειστική µεθόδευση
της κυβερνητικής πλειοψηφίας. 

Δεν έχουµε αυταπάτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Γνωρί-
ζουµε ασφαλώς τόσο από την λειτουργία της επιτροπής όσο και
από το περιεχόµενο του πορίσµατός της ότι η Νέα Δηµοκρατία
δεν θα συναινέσει, δεν θα επιτρέψει τη σύσταση µιας τέτοιας επι-
τροπής η οποία θα υπερψηφιζόταν από όλα τα κόµµατα της Αν-
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τιπολίτευσης. Μόλις προχθές η Ευρωπαία εισαγγελέας κ. Λά-
ουρα Κιοβέσι µίλησε ευθέως για παρεµπόδιση του έργου της και
συνέδεσε την απώλεια πενήντα πετά ανθρώπων στα Τέµπη µε τη
µη ολοκλήρωση της 717. Είναι µια Ευρωπαία δικαστής η κ. Κιο-
βέσι. «Μας µπλοκάρουν από το να εφαρµόσουµε τη δικαιοσύνη,
γιατί αν σου απαγορεύουν να κάνεις έρευνα δεν µπορείς να απο-
καλύψεις την αλήθεια.» είπε. Ο κ. Μητσοτάκης και ο Κυβερνητι-
κός Εκπρόσωπος δεν βρήκαν µια λέξη να απαντήσουν. 

Αναρωτιέµαι: Είναι και η Ευρωπαία εισαγγελέας ενταγµένη σε
κάποιο σκοτεινό κέντρο κατά της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, όπως
και οι τριακόσιοι τριάντα Ευρωβουλευτές οι οποίοι µιλούν για τις
επιθέσεις στο κράτος δικαίου στην Ελλάδα; Ο κ. Μητσοτάκης,
που έκλεισε µε συνοπτικές διαδικασίες τις λειτουργίες της εξε-
ταστικής επιτροπής, κρύβεται. Οφείλει, όµως, απαντήσεις. Η
απόφαση για τη συγκάλυψη και η µεθοδευµένη ενορχήστρωσή
της δεν αφορά στα µέλη της Πλειοψηφίας, δεν αφορά ούτε καν
στο Προεδρείο που µε τον τρόπο που διηύθυνε τις εργασίες της
επιτροπής δεν προκάλεσε µόνο τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
αλλά το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. Η απόφαση και η εν-
τολή για την υλοποίηση της συγκάλυψης αφορά στον Πρωθυ-
πουργό που επέλεξε συνειδητά να αποκλείσει τη σε βάθος
διερεύνηση της τραγωδίας των Τεµπών για να προστατέψει συν-
δεδεµένα µε την παράταξή του πολιτικά πρόσωπα. Η πολιτική
ευθύνη είναι διπλή. Αφορά στο περιβόητο επιτελικό κράτος.
Αφορά και στα στάδια της συγκάλυψης στα οποία αναφέρθηκα. 

Σύµφωνα µε το πόρισµα της Νέας Δηµοκρατίας, που δεν είναι
πόρισµα της επιτροπής αλλά πόρισµα της Πλειοψηφίας, που τα
συµπεράσµατα του είναι συµπεράσµατα της Πλειοψηφίας, δεν
φταίει κανείς παρά µόνο το ανθρώπινο λάθος. Για δε το µπά-
ζωµα, η δικαιοσύνη έχει επιληφθεί. Το πόρισµα της Νέας Δηµο-
κρατίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το στίγµα στη
συλλογική µας συνείδηση, έρχεται να δικαιώσει µε τον πιο προ-
σβλητικό τρόπο την αναξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος, την
παντελή έλλειψη εµπιστοσύνης των πολιτών στο ενδεχόµενο το
πολιτικό σύστηµα να λειτουργήσει µε στοιχειώδη ευθύνη, µε
στοιχειώδη γενναιότητα, να πάρει τις αναγκαίες θεσµικές πρω-
τοβουλίες για τη διερεύνηση τυχόν ποινικών ευθυνών πολιτικών
προσώπων. Ήδη στη Βουλή έχει διαβιβαστεί µια πρώτη έγκληση
από επιζώντα. Είναι βέβαιο ότι θα ακολουθήσουν πολλές. Είναι,
όµως, επίσης βέβαιο ότι ο εφέτης ανακριτής που ερευνά τις συν-
θήκες του εγκλήµατος στα Τέµπη και ζήτησε συσχέτιση µε τη δι-
κογραφία για την 717, ερχόµενος αντιµέτωπος µε τον πρώην
Υπουργό θα διαβιβάσει αµελλητί τη δικογραφία στη Βουλή. 

Αν σήµερα, κύριοι και κυρίες της Νέας Δηµοκρατίας, αρνείστε
τη διερεύνηση τυχόν ποινικών ευθυνών του κ. Καραµανλή τι θα
κάνετε τότε; Επόµενος θεσµικός και πολιτικός φραγµός από τη
Νέα Δηµοκρατία στη δυνατότητα διερεύνησης των ποινικών ευ-
θυνών του κ. Καραµανλή θα καταλύσει κάθε έννοια δικαιοκρατι-
κής λειτουργίας και θα επισφραγίσει το δεύτερο έγκληµα, αυτό
της συγκάλυψης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχθές, την Καθαρά Δευτέρα,
οι εκπρόσωποι των γονέων πήγαν στις Βρυξέλλες στην Επιτροπή
Αναφορών στο Ευρωκοινοβούλιο ζητώντας να παραµείνει ανοι-
χτή η αναφορά στην επιτροπή. Το αίτηµά τους έγινε δεκτό. Γιατί
αυτοί οι βασανισµένοι άνθρωποι απευθύνονται στο Ευρωκοινο-
βούλιο; Γιατί µαζεύουν υπογραφές; Γιατί αγωνίζονται; «Αυτό που
µας οδήγησε εδώ», λένε οι γονείς «είναι µια αλληλουχία κάκιστων
χειρισµών και µεθοδεύσεων από την ελληνική Κυβέρνηση που
προσβάλλει τη µνήµη των νεκρών µας. Με λίγα λόγια µας έφερε
εδώ η απελπιστική κατάρρευση της εµπιστοσύνης που βιώνουµε
στην Ελλάδα σε σχέση µε την ορθή λειτουργία των θεσµών». 

Η οργανωµένη συγκάλυψη της µεγαλύτερης σιδηροδροµικής
τραγωδίας στη χώρα µας έχει ονοµατεπώνυµο. Αποτελεί συνει-
δητή πολιτική απόφαση και στάθµιση του Πρωθυπουργού που
επιλέγει να προστατέψει τους Υπουργούς του. Επιλέγει να επι-
τεθεί για µια ακόµα φορά στο κράτος δικαίου οδηγώντας σε πα-
ράλυση τη λειτουργία των θεσµών και αποστερώντας την
ελληνική κοινωνία από το τελευταίο ίχνος εµπιστοσύνης και ελ-
πίδας για δικαιοσύνη. 

Για το ΠΑΣΟΚ αυτό που έχει συµβεί στα Τέµπη δεν µπορεί να
τελειώσει έτσι όπως η Κυβέρνηση το επιχειρεί σήµερα σε αυτή

την Αίθουσα. Έχουµε υποχρέωση να συνεχίσουµε όπου και όπως
µπορούµε µέχρι τέλους µε όλη τη δύναµη της ψυχής µας. Και
είναι βέβαιο ότι η απαράγραπτη προσωπική ευθύνη του Πρωθυ-
πουργού έχει ανεπανόρθωτα στιγµατίσει τη διακυβέρνησή του
και θα τον οδηγήσει στη µεγάλη ηθική και πολιτική του ήττα. «Και
όσο τρώει την ύλη ο καιρός, τόσο βγαίνει πιο καθαρός ο χρη-
σµός από την όψη µου. Την οργή των νεκρών να φοβάστε και
των βράχων τα αγάλµατα» γράφει Οδυσσέας Ελύτης, κυρίες και
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι µία µαθήτριες και µαθητές
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 5ο Γυµνάσιο Περιστερίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας

η κ. Μαρία Κοµνηνάκα. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και της κυβερνητικής πλει-

οψηφίας, αυτή η εξόφθαλµη απέλπιδα προσπάθεια που κάνετε
και µέσα από αυτό το πόρισµα-ντροπή, το µνηµείο συγκάλυψης
και αποθέωσης της ατοµικής ευθύνης για να µπαζωθεί η αλήθεια
και οι τεράστιες πολιτικές και κυρίως ποινικές ευθύνες που σας
βαρύνουν, θα πέσει στο κενό. Καθοριστικό ρόλο για να µην επι-
τρέψει να ευοδωθεί αυτή σας η προσπάθεια έπαιξε η πρωτοβου-
λία του ΚΚΕ για τη συγκρότηση της εξεταστικής επιτροπής. Και
µην καµώνεστε ότι δήθεν ψηφίσατε την εξεταστική επιτροπή
γιατί θέλατε δήθεν να έρθουν όλα στο φως. Την ανάγκη φιλοτιµία
κάνατε γιατί ξέρατε ότι µπορούσε να ψηφιστεί αυτή και χωρίς τις
ψήφους της Πλειοψηφίας σε αντίθεση µε την προανακριτική, που
όπως ήταν αναµενόµενο την καταψηφίσατε. 

Όµως, παρά τα συγκεκριµένα όρια που επιβάλλουν οι πολιτικοί
συσχετισµοί, αλλά και τις απαράδεκτες µεθοδεύσεις της Πλει-
οψηφίας για αποκλεισµούς µαρτύρων, όπως και τις ανέξοδες αν-
τιπαραθέσεις που στήθηκαν µε τα άλλα κόµµατα επιδιώκοντας
ο καθένας σας να κρύψει τις ευθύνες της δικής του κυβερνητικής
περιόδου, η εξεταστική επιτροπή επέτρεψε να έρθουν στην επι-
φάνεια πολλά και αποκαλυπτικά στοιχεία για την απόδοση τόσο
των πολιτικών αλλά κυρίως και των ποινικών ευθυνών σε όλο
τους το εύρος. Επέτρεψε να ενηµερώνεται ο κόσµος για όλα
αυτά και αυτό είχε τη συµβολή του στη συµµετοχή στις µεγαλει-
ώδεις απεργιακές συγκεντρώσεις και στις διάφορες εκδηλώσεις
διαµαρτυρίας που πραγµατοποιήθηκαν και στη συµπλήρωση
ενός χρόνου από το έγκληµα. Παράγοντες καθοριστικοί ώστε το
έγκληµα να µην ξεχαστεί, να µη συγκαλυφθεί, πολύ περισσότερο
να µην επαναληφθεί. Όπως εξάλλου διεκδικούν και οι ίδιοι οι
συγγενείς των θυµάτων µη εξαιρώντας από το κάδρο των ευθυ-
νών τις κυβερνήσεις τουλάχιστον της τελευταίας δεκαπενταε-
τίας. 

Και αυτό, βεβαίως, εκθέτει και εκείνα τα κόµµατα που δεν
είδαν στα πορίσµατά τους τις πολιτικές και ποινικές ευθύνες της
δικής τους κυβερνητικής θητείας για την εγκληµατική κατάσταση
στο σιδηρόδροµο, για το γεγονός ότι ο λαός και τα παιδιά του
δεκαετίες τώρα παίζουν το κεφάλι τους κορώνα - γράµµατα και
µάλιστα, χωρίς να το ξέρουν. Όπως ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Αριστερά
ή πολύ περισσότερο το ΠΑΣΟΚ, που δεν έχανε ευκαιρία να την
απαξιώνει, αποφεύγοντας όπως ο διάολος το λιβάνι να µιλήσει
για όλες εκείνες τις πολιτικές που και οι ίδιοι υπηρέτησαν, φέρ-
νοντας σε αυτή την κατάσταση τον ελληνικό σιδηρόδροµο, ιδίως
από το 2009 και µετά, οπότε και επιταχύνθηκαν, η διάσπαση του
σιδηροδρόµου, η υποβάθµιση και υποστελέχωσή του και τελικά
η απελευθέρωση και η ιδιωτικοποίηση των πιο κερδοφόρων τµη-
µάτων του. 

Αυτές οι πολιτικές ευθύνες είναι που γεννούν και τις συγκεκρι-
µένες ποινικές ευθύνες των Υπουργών, που είτε µε τις ενέργειές
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τους είτε µε σηµαντικές παραλείψεις υπονόµευσαν την ασφάλεια
του σιδηροδρόµου, αποδεχόµενοι έτσι το ενδεχόµενο, αν όχι
προδιαγράφοντας την εξέλιξη του συγκεκριµένου εγκλήµατος
των Τεµπών, δικαιολογώντας απόλυτα το χαρακτηρισµό του ως
προδιαγεγραµµένο έγκληµα για το οποίο από την πρώτη στιγµή
µίλησε το ΚΚΕ. 

Η εξεταστική επιτροπή ανέδειξε, πρώτον τις ανταγωνιστικές
σχέσεις που διαµόρφωσε ο προβληµατικός διαχωρισµός του σι-
δηροδρόµου σε θυγατρικές, όπως και η απελευθέρωση και η
ιδιωτικοποίηση στη συνέχεια του κερδοφόρου µεταφορικού
έργου µε βάση τις ευρωπαϊκές οδηγίες που γιγάντωσαν τα αντι-
κρουόµενα, πολλές φορές, επιχειρηµατικά συµφέροντα, αντα-
γωνισµοί που έφθασαν στο σηµείο, όπως αποδείχθηκε στην
περίπτωση της «ΕΡΓΟΣΕ», στελέχη της να εκπροσωπούν τα διά-
φορα επιχειρηµατικά συµφέροντα, επηρεάζοντας καθοριστικά
και την ίδια την εξέλιξη και την ολοκλήρωση ή µη των έργων. 

Δεύτερον, ανέδειξε την προβληµατική επιλογή της κατάτµη-
σης των διαφόρων συµβάσεων για ενιαία έργα µεταξύ αυτών και
για τα πολυπόθητα συστήµατα ασφαλείας, επιλογή που οδήγησε
σε ασυµβατότητα των διαφόρων συστηµάτων, αλλά και σε µεγά-
λες καθυστερήσεις που προκαλούσε η εκδήλωση αυτών των αν-
ταγωνιστικών συµφερόντων, µε τις διάφορες προσφυγές,
ενστάσεις, τις συνεχείς παρατάσεις που δόθηκαν από τη σειρά
κυβερνήσεων. 

Τι πιο αποκαλυπτικό από το ίδιο το πόρισµα της επιτροπής Γε-
ραπετρίτη, που µιλάει για κατάτµηση που έγινε κανόνας, για να
εξυπηρετούνται οι διαφορετικοί προµηθευτές από τις µεγάλες
ευρωπαϊκές χώρες. Με τραγικό, όµως, αποτέλεσµα αυτού, στις
28 Φλεβάρη του 2023 να µην έχει παραδοθεί και να µην έχει τεθεί
ολοκληρωµένα σε λειτουργία κανένα από τα απαραίτητα συστή-
µατα ασφαλείας, τα οποία προβλέπονταν σε τέσσερις, τουλάχι-
στον, συµβάσεις που έτρεχαν από το 2007, για την έγκαιρη
παράδοση των οποίων δεν φρόντισε καµία εκ των κυβερνήσεων
που µεσολάβησαν µέχρι και την τελευταία Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Σχεδόν είκοσι χρόνια µετά από την αρχική σύµβαση δεν έχει
λειτουργήσει ακόµη το σύστηµα αυτόµατης πέδησης ETCS, που
χωρίς αµφιβολία θα είχε εµποδίσει την αντίθετη πορεία των τρέ-
νων και το τραγικό δυστύχηµα, όπως µε βεβαιότητα καταλήγει
στο πόρισµα της η επιτροπή Γεραπετρίτη και όλες οι άλλες επι-
τροπές εµπειρογνωµόνων και διευκρίνισαν κατηγορηµατικά στις
καταθέσεις τους οι πραγµατογνώµονες µάρτυρες, παρά την επα-
νειληµµένη προσπάθεια να οδηγηθούν σε διαφορετικό συµπέ-
ρασµα από τις ερωτήσεις της Πλειοψηφίας.

Και βέβαια, όχι µόνο δεν λειτουργούσαν τα συστήµατα αυτό-
µατης πέδησης και τηλεδιοίκησης, αλλά κατά το χρόνο του εγ-
κλήµατος δεν λειτουργούσαν ούτε καν οι φωτεινοί σηµατοδότες. 

Η εξεταστική επιτροπή ανέδειξε, ακόµα, την εγκληµατική µη
συντήρηση του δικτύου και των υποδοµών λόγω της υποχρηµα-
τοδότησης, καθώς και τη σχεδιασµένη αποψίλωση του ανθρώπι-
νου δυναµικού µε ταυτόχρονες εκπτώσεις στην εκπαίδευσή του.
Δηλαδή, ανέδειξε αυτό ακριβώς το εκρηκτικό µείγµα για τον πολ-
λαπλασιασµό των ανθρώπινων λαθών που, σε συνδυασµό µε την
παντελή απουσία τεχνολογικών µέσων για την αποτροπή τους,
δηµιούργησε τις συνθήκες για το έγκληµα στα Τέµπη. Ένα έγ-
κληµα για το οποίο συνεχώς προειδοποιούσαν προηγούµενα µι-
κρότερης έκτασης ατυχήµατα, αλλά ακόµα και δυστυχήµατα µε
απώλειες ανθρώπινων ζωών όπως αυτό στο Άδενδρο, για το
οποίο, βέβαια και τότε ο ΣΥΡΙΖΑ µιλούσε και κατηγορούσε τα αν-
θρώπινα λάθη. Ακόµα, αναδείχθηκε ο παντελώς ανεπαρκής, αν
όχι διακοσµητικός, ρόλος της Ρυθµιστικής Αρχής Σιδηροδρό-
µων, τουλάχιστον για τις κρίσιµες αρµοδιότητες της πιστοποί-
ησης της ασφάλειας των σιδηροδροµικών συγκοινωνιών. 

Τέλος, όσο κι αν επιµελώς αποσιωπάται από τους διάφορους
θιασώτες των ευρωπαϊκών εγγυήσεων, αναδείχθηκαν περίτρανα
οι αντιλαϊκές προτεραιότητες που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση για
την αύξηση της χωρητικότητας του δικτύου και την ταχύτητα µε-
ταφοράς εµπορευµάτων, σε βάρος όλων των απαραίτητων µέ-
τρων ασφαλείας. Γι’ αυτό και η εγκατάσταση των συστηµάτων
ασφαλείας αφορά µόνο στο διασυνδεδεµένο δίκτυο, ενώ ταυτό-
χρονα η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει εγκληµατικές ευθύνες, γιατί στο

ζύγι του κόστους - οφέλους επιτρέπει να λειτουργούν στο δίκτυό
της τρένα τα οποία δεν πληρούν τις σύγχρονες προδιαγραφές
πυρασφάλειας και ασφαλείας. Τέτοια ήταν και τα επίµαχα βαγό-
νια της «HELLENIC TRAIN», τα οποία κυκλοφορούσαν µε άδεια
της Ευρωπαϊκής Αρχής Σιδηροδρόµων, µε πιστοποιήσεις και
προδιαγραφές παλαιότερων ετών ακόµη και προ τριακονταετίας. 

Άλλωστε, η ίδια η έκθεση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου τον
Ιούνιο του 2021 επισηµαίνει ότι το 2020 µόλις στο 13% των δια-
δροµών του κεντρικού διασυνδεδεµένου δικτύου της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης λειτουργούσε το ολοκληρωµένο σύστηµα ERTMS,
µε τη χώρα µας να κρατάει και εκεί τα αρνητικά πρωτεία, κατα-
λαµβάνοντας την τελευταία θέση στην κατάταξη, δηλαδή, µε µη-
δενικό ποσοστό στη χρήση ακόµα και του συστήµατος
ασφαλείας πρώτης βαθµίδας, που παρέχει µόνο τη δυνατότητα
προειδοποίησης.

Ακόµα, η εξεταστική επιτροπή αποδείχθηκε αποκαλυπτική και
για όσα δεν της επιτράπηκε να διερευνήσει και ίσως αυτή να
ήταν και η µεγαλύτερη οµολογία ενοχής, κυρίες και κύριοι της
κυβερνητικής πλειοψηφίας. Διαφορετικά, µε κανέναν τρόπο δεν
µπορεί να αιτιολογηθεί το εσπευσµένο κλείσιµο της επιτροπής,
αποφεύγοντας πάση θυσία να εξεταστούν κρίσιµοι µάρτυρες για
τα ζητήµατα της έκρηξης και της πυρκαγιάς όταν αυτή –ενδεχο-
µένως- και να στοίχισε τη ζωή σε πάνω από τα µισά εκ των πε-
νήντα επτά θυµάτων, όπως, βεβαίως, και η απαράδεκτα βιαστική
αλλοίωση του τόπου του εγκλήµατος, που αποτελεί από µόνη
της ένα αυτοτελές αδίκηµα. 

Γι’ αυτό και δεν απαντήθηκε ποτέ η επιστολή που καταθέσαµε
οι εκπρόσωποι του ΚΚΕ στο Προεδρείο της επιτροπής, για την
επιβεβληµένη συνέχιση των εργασιών της, για τη διερεύνηση
τουλάχιστον αυτών των δύο επιπλέον πτυχών, µε την εξέταση
περαιτέρω µαρτύρων, όπως για παράδειγµα, των πραγµατογνω-
µόνων που όρισαν οι οικογένειες των θυµάτων, αίτηµα το οποίο
συστηµατικά απορριπτόταν όταν υπήρχαν πολλά ερωτήµατα,
που µέχρι σήµερα µένουν αναπάντητα, για το τι µετέφερε, πραγ-
µατικά, η εµπορική αµαξοστοιχία και πολλά άλλα. 

Βεβαίως, η επιµονή απέναντι στην ένοχη αυτή σιωπή της κυ-
βερνητικής πλειοψηφίας, ήταν καθοριστική και για την περαι-
τέρω δικαστική διερεύνηση που διατάχθηκε γύρω από τα
ζητήµατα αυτά. 

Προκύπτει, λοιπόν, µε βεβαιότητα ότι το σιδηροδροµικό έγ-
κληµα των Τεµπών ήταν το τραγικό αποτέλεσµα των πολιτικών
που εφαρµόστηκαν στον ελληνικό σιδηρόδροµο τις τελευταίες
δεκαετίες, των πολιτικών της σταθερής αντιµετώπισης, επί της
ουσίας, ως κόστος της ασφάλειας των συγκοινωνιών.

Είναι προφανές ότι την πρώτη και βασική πολιτική ευθύνη για
το συγκεκριµένο έγκληµα φέρει ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης ως επικεφαλής της Κυβέρνησης, στη θητεία της
οποίας συνέβη το τραγικό έγκληµα και αυτή η ευθύνη δεν παρα-
γράφεται παρά το ευνοϊκά διαµορφωµένο θεσµικό πλαίσιο. Ευ-
θύνεται γιατί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, παρα-
λαµβάνοντας την αντιλαϊκή σκυτάλη από τις προηγούµενες, πρω-
τοστάτησε στην πολιτική εφαρµογή µε µεγαλύτερη ταχύτητα της
απελευθέρωση των σιδηροδροµικών µεταφορών. Ευθύνεται
γιατί παραπέµπει στην ολοκλήρωση των στοιχειωδών έργων στο
σιδηροδροµικό δίκτυο σε βάθος εικοσαετίας ως το 2030. Ευθύ-
νεται γιατί τα έργα αυτά θα χρηµατοδοτούνταν από το Ταµείο
Ανάκαµψης µόνο στο βαθµό που εξυπηρετούν τους βασικούς
στόχους του κεφαλαίου, όπως είναι η ταχύτερη µεταφορά εµπο-
ρευµάτων, ο πολλαπλασιασµός δροµολογίων, η διασύνδεση και
η διαλειτουργικότητα µε το ευρωπαϊκό δίκτυο και όχι τελικά η
ασφάλεια των συγκοινωνιών. Δηλαδή, θα συνεχίσει να αποτελεί
αποκλειστικό κριτήριο η κερδοφορία, µακριά από τις ανάγκες
του λαού για σύγχρονες, για ασφαλείς σιδηροδροµικές µεταφο-
ρές. 

Είναι προφανές ότι την πολιτική ευθύνη γι’ αυτή την κατά-
σταση στον ελληνικό σιδηρόδροµο, τα τεράστια κενά, τις ελλεί-
ψεις στα συστήµατα ασφαλείας, φέρει ακέραιο το αστικό κράτος
και όλες οι κυβερνήσεις των τελευταίων τριάντα χρόνων, της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ. Όλοι µαζί από
κοινού προώθησαν την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
πλήρη απελευθέρωση των σιδηροδροµικών µεταφορών, υλοποί-
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ησαν την κατεύθυνση της διάσπασης και τον τεµαχισµό του ΟΣΕ,
την αποψίλωση του έµπειρου και εξειδικευµένου προσωπικού και
την υποστελέχωση, ενώ στη συνέχεια προώθησαν την ιδιωτικο-
ποίηση του κερδοφόρου τµήµατος των µεταφορών. 

Αποδεικνύεται για ακόµα µια φορά ότι τόσο µε αµιγώς κρατική
ιδιοκτησία όσο και µέσα από την προώθηση της απελευθέρωσης
οι σιδηροδροµικές συγκοινωνίες αντιµετωπίζονται ως πεδίο κερ-
δοφορίας και ανταγωνισµού µεταξύ των διάφορων επιχειρηµα-
τικών οµίλων, ενώ η πραγµατική ασφάλεια των δροµολογίων και
των επιβατών θεωρείται απλά ένα µη επιλέξιµο κόστος. 

Οι πολιτικές ευθύνες, βεβαίως, επισύρουν και πολύ συγκεκρι-
µένες ποινικές ευθύνες, ιδιαίτερα για τους αρµόδιους Υπουρ-
γούς και άλλα κυβερνητικά στελέχη που µε τις ενέργειες ή τις
παραλείψεις τους, εν γνώσει τους και σε κάθε περίπτωση απο-
δεχόµενοι τον κίνδυνο, έθεσαν ταυτόχρονα σε διακινδύνευση και
τη ζωή χιλιάδων ανθρώπων που θα µπορούσαν να είχαν βρεθεί
στη θέση των πενήντα επτά θυµάτων των Τεµπών. Αυτές δεν
µπορεί να περιοριστούν ούτε µόνο στον Υπουργό της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας Κωνσταντίνο Καραµανλή που έχει,
βεβαίως, βαρύτατες και απαράγραπτες ποινικές ευθύνες ούτε
µόνο στον αρµόδιο Υπουργό της προηγούµενης κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Ούτε, βεβαίως, οι ποινικές τους ευθύνες αυτές πε-
ριορίζονται στα οικονοµικά αδικήµατα έναντι των συµφερόντων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως λίγο-πολύ αναµασούν τα υπό-
λοιπα κόµµατα.

Αφορά όλους τους Υπουργούς Μεταφορών της περιόδου
2009 έως 2023, τους Δηµήτρη Ρέππα, Ιωάννη Ραγκούση, Μάκη
Βορίδη, Κωστή Χατζηδάκη, Μιχάλη Χρυσοχοΐδη, Χρήστο Σπίρτζη
και Κωνσταντίνο Καραµανλή, οι οποίοι βαρύνονται µε τις κακουρ-
γηµατικές ευθύνες πρώτον, για τη διατάραξη της ασφάλειας των
συγκοινωνιών και µάλιστα µε ενδεχόµενο δόλο όπως κατ’ επέ-
κταση και δεύτερον, γιατί τη θανατηφόρα έκθεση πολλών ατό-
µων σε κίνδυνο, οµοίως µε ενδεχόµενο δόλο, ακριβώς επειδή
ήταν σε πλήρη γνώση τους και αποδέχονταν το ενδεχόµενο λόγω
της θέσης και των σχετικών καθηκόντων τους, οι ελλείψεις, τα
κενά στα ζητήµατα ασφαλείας του σιδηροδροµικού δικτύου που
προκάλεσαν τόσο το έγκληµα στα Τέµπη όσο και πλήθος άλλων
που συνέβησαν πριν από αυτά, όπως αυτό στο Άδενδρο. 

Το ότι ήταν σε γνώση τους επιβεβαιώνεται από τις καταγγελίες
που συνέταξαν και απέστειλαν αρµοδίως η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Σιδηροδροµικών, η Πανελλήνια Ένωση Προσωπικού
Έλξης και µάλιστα, επανειληµµένα και προς διαδοχικές κυβερ-
νήσεις που «σφύριζαν αδιάφορα», ο Φίλιππος Τσαλίδης Διευθύ-
νων Σύµβουλος της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», η Δηµοκρατική Ενωτική
Συνδικαλιστική Κίνηση που τραγικά προειδοποίησε για το δυστύ-
χηµα που έρχεται είκοσιη µέρες µόλις πριν από το έγκληµα.
Όλους αυτούς συνειδητά η κυβερνητική πλειοψηφία και το Προ-
εδρείο απέκλεισε από την εξέταση στην επιτροπή ακριβώς για
να αποκρυφτεί αυτή η εγκληµατική γνώση των αρµοδίων Υπουρ-
γών. 

Αντίστοιχα, είναι προφανής και πέρα από τα δύο κακουργή-
µατα και η παράβαση καθήκοντος για όλους τους ανωτέρω
Υπουργούς, όπως και οι ποινικές ευθύνες για την προσπάθεια
συγκάλυψης µετά από την αλλοίωση του τόπου του εγκλήµατος
για να µη διερευνηθούν τα αίτια της πυρκαγιάς και της έκρηξης,
ειδικά για τον Κωνσταντίνο Καραµανλή και άλλα κυβερνητικά
στελέχη όπως τον Χρήστο Τριαντόπουλο και τον τέως Περιφε-
ρειάρχη Αγοραστό. 

Η αναφορά στα συγκεκριµένα αδικήµατα σηµαίνει ότι αγνοούµε
πως µέρος αυτών έχει παραγραφεί λόγω της ευνοϊκής ποινικής
µεταχείρισης που επιφυλάσσει για τα µέλη της Κυβέρνησης το
Σύνταγµα και ο απαράδεκτος νόµος περί ευθύνης Υπουργών, που
βεβαίως βολικά αξιοποιήθηκε διαχρονικά από κάθε κυβέρνηση για
να προστατεύει τους εκάστοτε Υπουργούς της;

Φυσικά και το γνωρίζουµε και είµαστε οι µόνοι που δικαιούµα-
στε να το καταγγέλλουµε, γιατί κανένας από εσάς -που υποκρι-
τικά σήµερα κόπτεστε-, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, του
ΠΑΣΟΚ, της Νέας Αριστεράς, όπως βεβαίως και της Νέας Δηµο-
κρατίας, δεν κάνατε δεκτή την πρόταση του ΚΚΕ στη συνταγµα-
τική Αναθεώρηση για την κατάργηση του άρθρου 86 του
Συντάγµατος και του αντίστοιχου εφαρµοστικού νόµου περί ευ-

θύνης Υπουργών. Έχει, λοιπόν, και η υποκρισία τα όριά της. 
Αυτό, όµως, σε καµµία περίπτωση δεν σηµαίνει ότι είστε

αθώοι. Γιατί αυτή η ευθύνη σας δεν θα αφήσουµε να παραγρα-
φεί, τουλάχιστον στη συνείδηση του ελληνικού λαού. Γιατί γνω-
ρίζουµε ότι είναι ο λαϊκός παράγοντας που θα αποτελέσει τη
θρυαλλίδα ώστε όλες οι προσπάθειες συγκάλυψης να µην έχουν
αποτέλεσµα. 

Τουλάχιστον, σε ό,τι αφορά στο ΚΚΕ, θα κάνουµε ό,τι περνάει
από το χέρι µας για να µη µείνουν ατιµώρητοι οι ένοχοι, για να
µην υπάρξουν νέα Τέµπη, καθώς µόνο έτσι θα δικαιωθούν οι νε-
κροί. Θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για να αποκαλυ-
φθεί πως πρόκειται για ένα ακόµα προδιαγεγραµµένο έγκληµα
και κυρίως, για να καταδικαστεί ο πραγµατικός ένοχος, τα κέρδη
του κεφαλαίου που στηρίζουν κράτος, κυβερνήσεις και Ευρω-
παϊκή Ένωση, θυσιάζοντας στον βωµό τους τη ζωή και τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων και του λαού. 

Θα δώσουµε, λοιπόν, όλες µας τις δυνάµεις για να νικήσουν
τελικά οι ζωές µας απέναντι στα κέρδη τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο Γυµνάσιο Περιστερίου
(δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα
της Βουλής, δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το 16ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Ιωνίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα από την Ελληνική Λύση ο κ. Παύλος Σα-
ράκης.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µεγαλύτερη σύγχρονη ανθρω-

ποθυσία στον βωµό της διαφθοράς και της διαπλοκής του αµαρ-
τωλού τριγώνου «πολιτικά πρόσωπα, υπηρεσιακοί παράγοντες
και µεγαλοεργολάβοι» συντελέστηκε στις 28 Φεβρουαρίου του
2023 αυτό που ονοµάζουµε «έγκληµα των Τεµπών», µια ανείπωτη
τραγωδία στην οποία υποκρύπτεται ένα έγκληµα πολιτικό, ποι-
νικό, αλλά και ηθικό.

Η ελληνική κοινωνία πέρα και πάνω από κοµµατικές προτιµή-
σεις αντιλαµβάνεται µε πλήρη διαύγεια και νηφαλιότητα ότι επι-
χειρείται µεθοδικά και συστηµατικά να εκτραπεί η πορεία της
διερεύνησης του εγκλήµατος των Τεµπών προς µια συγκεκρι-
µένη κατεύθυνση, αυτήν της απόδοσης του δυστυχήµατος σε
ανθρώπινο λάθος και µακριά από τις ευθύνες εκείνων που άφη-
σαν να εκτελείται µια αµαρτωλή σύµβαση, η 717 του ’14, περί
ανάταξης και εγκατάστασης των συστηµάτων ασφαλείας, µε
χρόνο εκτέλεσης που ορίζονταν σε δύο χρόνια, να πηγαίνει ο
χρόνος σε εννέα ολόκληρα χρόνια και επέκεινα, για να εξυπηρε-
τήσουν τα αδηφάγα οικονοµικά συµφέροντα των εθνικών εργο-
λάβων µε τους συνεταίρους τους, πολυεθνικούς, µονοπωλιακούς
κατασκευαστικούς οµίλους σε ληστρικές κοινοπραξίες, που λε-
ηλάτησαν εθνικούς και ευρωπαϊκούς πόρους, εκτελώντας οι ίδιοι
για τριάντα ολόκληρα χρόνια έργα αποκλειστικά αυτής στον ελ-
ληνικό σιδηρόδροµο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι γνωρίζουµε
όλοι ότι αυτές οι καθυστερήσεις των έργων, η λεηλασία του υλι-
κού, του τροχαίου υλικού, αλλά και του σιδηροδροµικού υλικού
από συµµορίες, γινόντουσαν κατ’ εντολήν συγκεκριµένων συµ-
φερόντων. Διότι είναι αδιανόητο να υπήρχαν κλοπές του υλικού
και να υπήρχαν επώνυµες καταγγελίες, όπως κατατέθηκαν στην
εξεταστική επιτροπή, ότι γνώριζαν τους δράστες και γνώριζαν
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τη διαδροµή αυτών των κλοπών που κατέληγαν σε συγκεκριµένα
χυτήρια, που όµως η ελληνική πολιτεία αδρανούσε και αδιαφο-
ρούσε για να εντοπίσει τους δράστες και να σταµατήσει αυτό το
φαινόµενο των κλοπών. Γιατί πίσω από αυτούς τους κλέφτες που
γνωρίζουµε όλοι ποιοι ήταν, υπήρχαν ηθικοί αυτουργοί, δηλαδή
εκείνοι οι οποίοι ήθελαν να µην λειτουργήσει ποτέ ο ελληνικός
σιδηρόδροµος µε ασφάλεια, προς όφελος εκείνων των εργολά-
βων που κατασκεύαζαν και εκµεταλλεύονταν τις εθνικές οδούς,
που τις εκµεταλλεύονταν µε τα διόδια όπου ακριβώς πλουτίζουν
πάνω στις πλάτες των Ελλήνων πολιτών.

Μήπως δεν γνωρίζουµε, κύριοι συνάδελφοι, ότι το δυστύχηµα,
ανεξαρτήτως των καθυστερήσεων της σύµβασης 717 του 2014,
δεν θα συνέβαινε, εάν οι έχοντες την ευθύνη, οι υπηρεσιακοί πα-
ράγοντες των αρµόδιων οργανισµών φρόντιζαν να αποκαταστή-
σουν τη ζηµιά που προκλήθηκε από τη φωτιά στις 29 Ιουλίου του
2019, στον χώρο των συσσωρευτών του κτηρίου σηµατοδότησης
του εµπορικού σταθµού Λάρισας, στο σηµείο Ζάχαρη, στο κα-
λώδιο οπτικών ινών, το οποίο µεταφέρει τις πληροφορίες για την
κατάσταση της γραµµής στο κέντρο ελέγχου κυκλοφορίας Λά-
ρισας και στον τοπικό πίνακα χειρισµών του Σταθµού Λάρισας,
δεδοµένου ότι όπως προκύπτει από τα διάφορα ντοκουµέντα
που έλαβαν στη δηµοσιότητα η τηλεδιοίκηση Λάρισας δούλευε
µέχρι και τον Ιούλιο του 2019; Γιατί, κύριοι συνάδελφοι, οι υπη-
ρεσιακοί παράγοντες δεν ανταποκρίθηκαν στη στοιχειώδη αυτή
υποχρέωσή τους για να αποκατασταθεί η λειτουργία της σηµα-
τοδότησης τηλεδιοίκησης στην περιοχή του δυστυχήµατος;
Μήπως για να διευκολυνθούν τα σχέδια των µεγαλοεργολάβων
για το ξήλωµα της τηλεδιοίκησης Λάρισας για την αντικατάστασή
της µε νέα ηλεκτρονικού τύπου, στο πλαίσιο της νέας πρώτης
συµπληρωµατικής σύµβασης της αµαρτωλής σύµβασης 717 του
2014; Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, κανείς δεν µιλάει για την ευ-
θύνη των µεγαλοεργολάβων; Γιατί δεν τολµάτε να πείτε την αλή-
θεια στην ελληνική κοινωνία; Γιατί συγκαλύπτετε τους ηθικούς
αυτουργούς, αυτοί οι οποίοι διαφθείρουν το πολιτικό σύστηµα;
Γιατί δεν επιδιώκετε τον εξαγνισµό του πολιτικού συστήµατος;
Αυτή είναι η τελευταία ευκαιρία που δίνετε στο πολιτικό σύστηµα
να εξαγνιστεί. Αλλά, όµως, επιχειρείτε µεθοδικά και συστηµατικά
να τη συγκαλύψετε.

Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει ευθύνη η
«HELLENIC TRAIN» η οποία παραπληροφορούσε τους Έλληνες
πολίτες για την ασφάλεια του ελληνικού σιδηρόδροµου; Δεν γνω-
ρίζουν οι Έλληνες πολίτες, δεν γνωρίζει η ελληνική κοινωνία ότι
πουλήσατε όλες τις υποδοµές του κράτους µας σε ξένες κρατι-
κές εταιρείες αντί πινακίου φακής; Εκχωρήσατε τις υποδοµές
της πατρίδας µας σε ξένες κρατικές οντότητες. Το κάνατε στα
λιµάνια µε την «COSCO», το κάνατε µε τους Ιταλούς στην Ηγου-
µενίτσα και σε άλλα λιµάνια, το κάνατε στα αεροδρόµια, ξεπου-
λώντας τα ελληνικά αεροδρόµια στην κρατική γερµανική
εταιρεία, τη «FRAPORT» και δώσατε τον ελληνικό σιδηρόδροµο
στους Ιταλούς, οι οποίοι τώρα µπροστά στις αποκαλύψεις που
έγιναν στην εξεταστική επιτροπή για τις σχέσεις που είχαν τα
στελέχη ευθύνης τους µε το ιταλικό οργανωµένο έγκληµα, µε τη
µαφία, θέλουν να φύγουν, να εγκαταλείψουν και να το βάλουν
στα πόδια. Δεν το γνωρίζει η ελληνική κοινωνία; Το γνωρίζει πάρα
πολύ καλά. Έχετε ευθύνες που ξεπουλήσατε τις υποδοµές της
πατρίδας µας. Και εσείς, αντί να αναλαµβάνετε την ευθύνη για
τις µεταφορές, προσπαθείτε για άλλη µια φορά να συγκαλύψετε
το έγκληµα. Δεν γνώριζε, δεν έχει ευθύνη η ΡΑΣ που επέτρεπε
να κυκλοφορούν οι αµαξοστοιχίες της «HELLENIC TRAIN» χωρίς
τα αναγκαία µέτρα ασφαλείας, χωρίς το αναγκαίο προσωπικό µε
τα αντίστοιχα προσόντα, χωρίς τη θέσπιση εθνικών κανόνων
ασφαλείας; Σε αυτό το κράτος λειτουργούσαν οι υποδοµές.
Έθετε σε κίνδυνο τις ζωές των πολιτών ακριβώς διότι έκρυβαν
τα προβλήµατα κάτω από το χαλί, δεν έκαναν αυτά τα οποία
όφειλαν εκ του ελληνικού νόµου και της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας
να κάνουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ βλέπουµε το πολιτικό σύ-
στηµα ή µέρος του πολιτικού συστήµατος πώς αντιδρά, όταν έρ-
χεται η Ευρωπαϊκή Ένωση και µε τους θεσµούς της µας τραβάει
το αυτί. Δεν είναι λίγες οι φορές που αυτή εδώ η Κυβέρνηση επι-
καλείται το Ενωσιακό Δίκαιο για να επιβάλλει πολιτικές κατευ-

θύνσεις στην πατρίδα µας, όπως για παράδειγµα για την ανώ-
τατη εκπαίδευση, όπου µας είπε ότι το Ενωσιακό Δίκαιο είναι
πάνω από το Σύνταγµα. Άρα, λοιπόν, θα υπερβούµε το Σύνταγµα
και θα ιδρύσουµε ιδιωτικά πανεπιστήµια. Όταν, όµως, µας ζητούν
ευθύνες βάσει του Ενωσιακού Δικαίου για τα εγκλήµατα που έχει
κάνει το πολιτικό προσωπικό όχι µόνο κωφεύουµε, αλλά τους
στοχοποιούµε, γιατί έχουµε µάθει να στοχοποιούµε την ελληνική
δικαιοσύνη όταν ακριβώς θέτει ενώπιον των ευθυνών της το πο-
λιτικό σύστηµα. Όταν το κάνει η Ευρωπαία εισαγγελέας και πάλι
κάνουµε το ίδιο, να τους λοιδορούµε.

Τι ήρθε και είπε η Ευρωπαία εισαγγελέας στην πατρίδα µας
δηµόσια; Τι είπε η Λάουρα Κιοβέσι; Μας µπλοκάρουν για να µην
βρούµε την αλήθεια. Και τι ζήτησε; Την αλλαγή του νόµου περί
ευθύνης Υπουργών, δηλαδή να µεταρρυθµίσουµε το Σύνταγµά
µας και να το εναρµονίσουµε µε όλα τα συντάγµατα της πολιτι-
σµένης Ευρώπης. Δέχθηκε ανοίκειες επιθέσεις από το πολιτικό
σύστηµα, επιθέσεις εναντίον θεσµών.

Και τι λέει το περιβόητο άρθρο 86; Γιατί ακριβώς λέµε να αλ-
λάξει ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών, αλλά δεν λέµε στην ελ-
ληνική κοινωνία τι λέει αυτό ο νόµος στο Σύνταγµά µας;
Κατοχυρώσαµε ασυλία και παραβιάζουµε το Σύνταγµα µε άρθρο
του Συντάγµατος που καταργούµε την ισότητα όλων των πολιτών
απέναντι στον νόµο. Γιατί; Τι είναι ο πολιτικός κόσµος πάνω από
τον Έλληνα πολίτη; Είναι ή δεν είναι κυρίαρχος ο ελληνικός
λαός; Υπάρχει στην πράξη η λαϊκή κυριαρχία ή η πολιτική ελίτ
έχει κατοχυρώσει συνταγµατικά µια ασυλία;

Λέει λοιπόν το άρθρο 86, «Προσέξτε, µόνον η Βουλή έχει την
αρµοδιότητα να ασκεί δίωξη κατά όσων διατελούν ή διετέλεσαν
µέλη της Κυβέρνησης ή Υφυπουργοί για ποινικά αδικήµατα που
τέλεσαν κατά την άσκηση των καθηκόντων τους, όπως ο νόµος
ορίζει». Τι λέτε; Τι λέτε;. Έχετε όλα τα κόµµατα ευθύνη που πε-
ράσατε από την κυβέρνηση και είχατε την ευκαιρία να αλλάξετε
το Σύνταγµα και δεν το κάνατε. Άρα, λοιπόν, συνηγορείτε υπέρ
της ασυλίας. Μόνον η Βουλή έχει το δικαίωµα να ασκήσει δίωξη
για κακουργήµατα που διέπραξε το πολιτικό προσωπικό κατά την
άσκηση των υπουργικών καθηκόντων του; Αυτό δεν είναι ευθεία
παραβίαση της λαϊκής κυριαρχίας; Είναι. Και αφού δεν ακούτε
τις φωνές των Ελλήνων πολιτών, τώρα που σας τραβάει το αυτί
ένας ευρωπαϊκός θεσµός όπως είναι η Ευρωπαία εισαγγελέας
αντί να πείτε ότι αυτή εδώ η Βουλή προτείνει τη µεταρρύθµιση
του Συντάγµατος για να την ψηφίσει η επόµενη Βουλή και ότι θα
το κάνει πράξη. Γιατί δεν είναι απαίτηση µόνο της Ευρωπαίας ει-
σαγγελέως και των ευρωπαϊκών θεσµών. Είναι απαίτηση της ελ-
ληνικής κοινωνίας ότι ο πολιτικός κόσµος όταν εγκληµατεί θα
πρέπει να οδηγείται στη δικαιοσύνη µε τις διαδικασίες που
ισχύουν για όλους τους πολίτες. 

Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νεκροί και οι τραυ-
µατίες ζητούν δικαίωση. Οι συγγενείς των θυµάτων, λύτρωση. Η
ελληνική κοινωνία, δικαιοσύνη. Ο πολιτικός κόσµος, όµως, έρχε-
ται να συγκαλύψει τις πολιτικές, τις ποινικές και τις ηθικές ευθύ-
νες του, αντί να ζητάει τον εξαγνισµό του µε την ανάληψη των
ευθυνών του σε κάθε επίπεδο. Με το πόρισµα το οποίο ψήφισε
η πλειοψηφία της εξεταστικής επιτροπής, ενταφιάζει αυτό το έγ-
κληµα σε ό,τι αφορά στο πολιτικό προσωπικό και ιδιαίτερα τους
µεγαλοεργολάβους, αυτή την οικονοµική ελίτ που λεηλάτησε ευ-
ρωπαϊκούς και εθνικούς πόρους, που εξαγοράζει συνειδήσεις,
ευάλωτες συνειδήσεις, του πολιτικού κόσµου και µεταξύ σας
όλοι µοιάζετε απέναντι σε αυτή την ηθική στάση που κρατάτε
απέναντι στους µεγαλοκαρχαρίες. 

Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάρα των αθώων,
των ανήµπορων πολιτών, αλλά και των έντιµων πολιτικών -γιατί
υπάρχουν και έντιµοι πολιτικοί- θα µετουσιωθεί σε θεία δίκη. Οι
ερινύες θα σας ακολουθούν, βασανίζοντας την ψυχή σας, το νου
σας, το κορµί σας χωρίς έλεος. Το κρίµα θα πέσει στο λαιµό σας.
Όσες προσευχές και να κάνετε στον θεό Μαµωνά τον οποίο προ-
σκυνάτε δεν θα σας γλιτώσει. 

Εµείς ως Ελληνική Λύση προτείνουµε συνταγµατική µεταρρύθ-
µιση. Να δεσµευτούν όλες οι πτέρυγες της Βουλής, ότι θα µε-
ταρρυθµίσουµε το άρθρο 86 καταργώντας το, κατοχυρώνοντας
ότι όλοι οι Έλληνες πολίτες είµαστε ίσοι απέναντι στον νόµο. Ό,τι
είναι σάπιο θα το γκρεµίσουµε. Αυτή είναι η δέσµευσή µας απέ-
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ναντι στην ελληνική κοινωνία. Εµείς το έγκληµα των Τεµπών δεν
θα το ξεχάσουµε. Θα αγωνιζόµαστε µέχρι να ανατρέψουµε όλο
αυτό το σάπιο σύστηµα που πραγµατικά δηµιουργεί εγκλήµατα
και τραγωδίες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Γυµνάσιο Νέας Περάµου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Αριστεράς η κ. Θεοπίστη Πέρκα.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µπω κατευθείαν στο θέµα.
Μια εξεταστική επιτροπή ντροπή για το ελληνικό Κοινοβούλιο. 
Συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, η συµµετοχή σας στην προ-

σπάθεια συγκάλυψης θα σας ακολουθεί στον πολιτικό -και όχι
µόνο- βίο σας.

Εντελώς περιληπτικά: Υποστηρίξατε τη βολική για εσάς πρό-
ταση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος για εξεταστική αντί για προ-
ανακριτική. Με το καληµέρα είχαµε αποκλεισµό µελών της
επιτροπής και άρνηση για διακοµµατικό Προεδρείο. Αποκλείσατε
µάρτυρες-κλειδιά και θα αναφερθώ στη συνέχεια, σε συγκεκρι-
µένα σηµεία της παρέµβασής µου. Στη συνέχεια, επιµείνατε να
ξεκινήσει η διερεύνηση από τη δεκαετία του ΄90 και έτσι εξετά-
στηκαν ως µάρτυρες Υπουργοί τριών δεκαετιών.

Φυσικά, υπάρχει µια έµµεση εµπλοκή σε σχέση µε τους πό-
ρους και τα έργα που χάθηκαν όλο αυτό το διάστηµα. Γι’ αυτό
θα σταθώ λίγο σε αυτό το σηµείο. 

Η εξέταση, λοιπόν, των µαρτύρων από τη δεκαετία του ΄90
µας έδωσε την ευκαιρία να καταθέσουµε µια σειρά στοιχείων που
καταδεικνύουν ότι για πολλές δεκαετίες ο σιδηρόδροµος δεν
ήταν στις προτεραιότητες των κυβερνήσεων. Το ακούσαµε και
από τον κ. Τσαβδαρίδη. Αλλά, κύριε Τσαβδαρίδη, εδώ υπάρχουν
πολιτικές ευθύνες των κυβερνήσεων που κυβέρνησαν εκείνα τα
χρόνια την χώρα. Δεν είναι φυσική καταστροφή. 

Κυβερνήσεις που κατασπατάλησαν πόρους, χωρίς σχεδιασµό
και προοπτική. Τη δεκαετία του 1990-2000 δόθηκαν από το Γ’Κοι-
νοτικό Πλαίσιο Στήριξης, από το Ταµείο Συνοχής, από το ΕΣΠΑ
δισεκατοµµύρια ευρωπαϊκών πόρων, µεταξύ αυτών για τηλεδιοί-
κηση, τηλεδιαχείριση και για το αυτόµατο σύστηµα πέδησης τρέ-
νων. Υπεγράφησαν συµβάσεις άνω των 100 δισεκατοµµυρίων
δραχµών, κυρίως µέσω απευθείας αναθέσεων για σηµατοδότηση
στον άξονα Αθήνα-Θεσσαλονίκη. Όµως, όλες οι επενδύσεις
αυτές καταστράφηκαν αφού αφέθηκε το δίκτυο να λεηλατηθεί
και βεβαίως, η χώρα αφέθηκε για πολλά χρόνια µε µονή σιδηρο-
δροµική γραµµή, µε χειροκίνητα συστήµατα και µε ασυντήρητο
δίκτυο. 

Στην επιτροπή επίσης, καταθέσαµε ολόκληρο κατάλογο έργων
που είχαν ξεκινήσει τη δεκαετία του ’90 και κάποια από αυτά ολο-
κληρώθηκαν το 2018, µερικά δεν έχουν ολοκληρωθεί ακόµη, σε
µερικά πετάχτηκαν λεφτά. Αναδείξαµε ότι την περίοδο 2000-2010
το λειτουργικό έλλειµµα του ΟΣΕ ήταν 10 δισεκατοµµύρια, 1 δι-
σεκατοµµύριο ετησίως. Επίσης ο οργανισµός δανειζόταν για να
κρύβει κρατικά ελλείµµατα. Υπάλληλοι του ΟΣΕ χωρίς καµµία τε-
χνογνωσία, συνήπταν δάνεια δισεκατοµµυρίων ευρώ σε όλα τα
οικονοµικά κέντρα του κόσµου, στο Τόκιο, µε την εγγύηση του
ελληνικού κράτους και όλα αυτά φυσικά µετά το 2010 φορτώθη-
καν στο ελληνικό χρέος, στο δηµόσιο χρέος.

Πειραµατικές και χωρίς σχεδιασµό αλλαγές. Εταιρείες που
ιδρύθηκαν για να ακυρωθούν αργότερα. Και δεν είναι οι γνωστές
µόνο, είναι η «ΟΣΕ Holding», «Προαστιακός Α.Ε.», «Θριάσιο Α.Ε.»,
«Εµπορευµατικά Κέντρα Α.Ε.». Χιλιάδες προσλήψεις, διοικητικά
συµβούλια, κόστος λειτουργίας και βεβαίως διοικητικό χάος. Και

βεβαίως, η πολυδιάσπαση και το χάος οδήγησε κάποιους εξ
αυτών να έχουν τεράστια χρέη και επιδικασµένες κρατικές ενι-
σχύσεις.

Μιλήσατε για την ιδιωτικοποίηση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», η οποία
αποδείχτηκε απολύτως αναγκαστική, αφού εκτός από το γεγο-
νός ότι ήταν στο πρώτο µνηµόνιο -ο σχετικός νόµος είναι
4046/2012, κύριε Τσαβδαρίδη-, ήταν και µονόδροµος. Παρα-
γραφή κρατικών ενισχύσεων 14,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ του
ΟΣΕ, 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», 340 εκατοµµυ-
ρίων της ΕΕΣΣΤΥ, αυτά κατάφεραν αυτές οι κυβερνήσεις τόσα
χρόνια στον σιδηρόδροµο. Δηλαδή αν δεν ιδιωτικοποιούνταν οι
δύο εταιρείες, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν θα ζητούσε µόνο την
επιστροφή του 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ που την αφορούσε,
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και ΕΕΣΣΤΥ, αλλά η τύχη του ΟΣΕ συνδεόταν
άµεσα µε αυτό. Άρα πιο χαµηλά. 

Μας θυµίζει, όµως, κάτι όλο αυτό; Εγώ θα έλεγα ότι η ιστορία
του σιδηροδρόµου στη χώρα και η κατάρρευσή του περιγράφει
και την κατάρρευση της χώρας. Είναι ένα καλό παράδειγµα για
ανάλυση και για αποφυγή. 

Πάµε όµως, τώρα στα ζητήµατα ασφαλείας του σιδηροδροµι-
κού δικτύου και τη γενικότερη κατάρρευση του σιδηροδρόµου,
εξαιτίας της οποίας φτάσαµε εν έτει 2023 να συγκρούονται µε-
τωπικά τρένα, ενώ πλέον υπάρχει διπλή σιδηροδροµική γραµµή. 

Στην επιτροπή, λοιπόν, καταγράφθηκαν δεκάδες προειδοποι-
ήσεις που είχε το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών και η Κυ-
βέρνηση από διαφορετικούς εµπλεκόµενους. Χαρακτηριστικά,
τα εξώδικα των µηχανοδηγών, οι επιστολές του Προέδρου της
επιτροπής, κ. Κατσιούλη που θα καταθέσω ο οποίος αναφέρει
«Επιτρέπει τη µετωπική σύγκρουση τρένων µε ανοιχτό φωτό-
σηµα», η επιστολή του Διευθύνοντος Συµβούλου της «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» για την περίοδο 2016-2021 κ. Τσαλίδη, την έχουµε δει
όλοι στον Τύπο, και κρίσιµοι µάρτυρες, όπως ο πρώην Πρόεδρος
του ΟΣΕ κ. Σπηλιόπουλος που παραιτήθηκε το καλοκαίρι του
2020 και στην επιστολή του, που αποτελεί και µέρος της δικο-
γραφίας, αναφέρει την προβληµατική κατάσταση του σιδηρο-
δρόµου, οι συνδικαλιστές κ.κ. Μπαριανός, Μπούκας, Τζαµπαζλής
και ένα σωρό άλλοι. Όλοι αυτοί οι µάρτυρες αποκλείστηκαν.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοπίστη (Πέτη) Πέρκα κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχουν και δεκάδες παρεµβάσεις που αξιοποιήθηκαν από
την επιτροπή Γεραπετρίτη που αφορούν -µε δική µου πρωτοβου-
λία- πολλές κοινοβουλευτικές ερωτήσεις και δεκάδες άρθρα τα
οποία ουσιαστικά περιγράφουν την οριακή κατάσταση του δι-
κτύου.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοπίστη (Πέτη) Πέρκα, κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αποδείχτηκε εγκατάλειψη από πλευράς της Νέας Δηµοκρα-
τίας σταδιακά όλων των δικλίδων ασφαλείας από την πιο απλή
µέχρι τα πιο σύγχρονα συστήµατα, δικλίδες ασφαλείας που έστω
αν λειτουργούσε µία πολύ πιθανά το τραγικό δυστύχηµα να µην
είχε συµβεί.

Ξεκινάµε: Η τοπική τηλεδιοίκηση στη Λάρισα που καταστρά-
φηκε από φωτιά τον Ιούλιο του 2019 και δεν αποκαταστάθηκε
ποτέ. Σύµφωνα µε δηµοσιογραφικές πληροφορίες η αποκατά-
σταση κόστιζε γύρω στις 5.000 ευρώ. Εκτός από τον οπτικό
έλεγχο της γραµµής στην περιοχή όταν λειτουργούσε, υπήρχε
πάντα και δεύτερος σταθµάρχης σε όλες τις βάρδιες. Δηλαδή
σε περίπτωση λάθους του πρώτου υπήρχε ο δεύτερος. Έχω ζη-
τήσει από την επιτροπή αυτά τα χαρτιά. Δεν ήρθαν ποτέ. 

Δεύτερον, το δευτεροβάθµιο κέντρο ελέγχου στην Καρόλου,
που λειτουργούσε µέχρι το 2020, αλλά µετά διαλύθηκε γιατί µε-
τακόµισε η ΤΡΑΙΝΟΣΕ. Οι σιδηροδροµικοί που εργάζονταν εκεί
θα µπορούσαν να επικοινωνούν µε τους µηχανοδηγούς.

Τρίτον, το σύστηµα ραδιοεπικοινωνίας GSMR. Εδώ είναι εξορ-
γιστικό ότι ενώ παραδόθηκε το 2018 από την ΕΡΓΟΣΕ πιστοποι-
ήθηκε τέσσερα χρόνια αργότερα, το 2022, και δεν λειτουργεί
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ακόµα. Σήµερα τα ηλεκτρονικά µέσα, τα συστήµατα που λειτουρ-
γούν στον σιδηρόδροµο είναι ακριβώς τα ίδια µε αυτά που λει-
τουργούσαν τον Φλεβάρη του 2023.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Η Hellas Train δεν
το…

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Παρακαλώ.
Αν λειτουργούσε, θα µπορούσαν να επικοινωνούν µεταξύ τους

όλοι οι σταθµάρχες και οι µηχανοδηγοί αντί να προσπαθούν,
όπως φάνηκε, να επικοινωνήσουν µε τα κινητά τους τηλέφωνα.
Το δε απαρχαιωµένο σύστηµα VHF προφανώς δεν καλύπτει όλο
το δίκτυο και κυρίως τα τούνελ.

Και τέλος, η απουσία κουλτούρας ασφάλειας µε τη διαρκώς
επιδεινούµενη κατάσταση τον ΟΣΕ. Το σιδηροδροµικό σύστηµα
δυστυχώς λειτουργούσε τα τελευταία χρόνια χωρίς να υπάρχουν
διαδικασίες καταγραφής, αναφοράς γεγονότων, µε προβληµα-
τικές δοµές εκπαίδευση του προσωπικού, ασυνεννοησία µεταξύ
των εταιρειών. Όλα αυτά καταγράφονται στην έκθεση του Ευ-
ρωπαϊκού Οργανισµού Σιδηροδρόµων, τον ERA, που εκλήθη από
την Κυβέρνηση για να καταθέσει τις απόψεις του.

Η κυβερνητική πλειοψηφία µε το ξεκίνηµα των συνεδριάσεων
της εξεταστικής επιτροπής έµεινε πιστή στο αφήγηµα του αν-
θρώπινου λάθους, δείχνοντας ως µοναδικό υπαίτιο της τραγω-
δίας τον σταθµάρχη. Όµως, ακόµα κι εδώ, στον σταθµάρχη
ξεχνάτε, αγαπητοί συνάδελφοι, να αναφερθείτε στην υπουργική
απόφαση, µε υπογραφή του κ. Καραµανλή, να νοµιµοποιήσει την
προδήλως παράνοµη µετάταξη του µοιραίου σταθµάρχη, όπως
αναφέρει ο πρόεδρος της επιτροπής Γεραπετρίτη.

Και πάµε τώρα στην πολύπαθη σύµβαση 717. Αναφέραµε πολ-
λές δικλίδες ασφαλείας και δεν µπορούµε να δεχτούµε ότι όταν
δεν υπάρχουν αυτά τα σύγχρονα, τα ανώτατα συστήµατα είναι
πολύ λογικό σε διπλή γραµµή να πέφτει το ένα τρένο πάνω στο
άλλο. Παρ’ όλα αυτά είναι παράγοντας ασφάλειας και εποµένως
πολύ σωστά εξετάστηκε –όχι για πολύ- στην επιτροπή, φέραµε
εµείς όµως πολλά στοιχεία.

Υπάρχουν τρεις συνιστώσες του συστήµατος ERTMS. Είναι το
ETCS-on board, δηλαδή το σύστηµα πέδησης που µπαίνει πάνω
στο τρένο. Είναι το παρατρόχιο ETCS. Και είναι και το GCM-R
για το οποίο µίλησα πριν και το οποίο δεν λειτουργεί ακόµα. Τα
δύο αυτά -δηλαδή το ETCS-on board και το GCM-R- είχαν παρα-
δοθεί. Βεβαίως, το παρατρόχιο δεν µπορούσε να τελειώσει.
Ακούστε τώρα γιατί αρχίζουν τα περίεργα. Θέλω λίγη προσοχή.
Για να ολοκληρωθεί το παρατρόχιο προαπαιτούµενο ήταν να
προχωρήσει η σύµβαση 717 που ήταν η σηµατοδότηση  -τηλεδι-
οίκηση. Η σύµβαση 717 υπογράφηκε το 2014 και αυτή που
έπρεπε να γίνει µετά το 2017 και µάλιστα µε προµήθεια. Αυτά για
τους τεχνικούς είναι σηµαντικά. Μάλιστα το ETCS-on board ήταν
µη λειτουργικό.

Και µάλιστα εδώ έχω -και θα την καταθέσω- την προκήρυξη
διαγωνισµού της ΓΑΙΑΟΣΕ γιατί λέει ότι λόγω µη χρήσης πρέπει
να αναταχθούν. Εδώ βλέπουµε µια πρώτη προχειρότητα για το
πώς το ελληνικό δηµόσιο υπέγραφε συµβάσεις. Σε καµµία περί-
πτωση δεν προάσπιζε το δηµόσιο συµφέρον. Σας είπα ότι ήταν
προαπαιτούµενη η 717 που υπογράφηκε το 2014 µε χιλιάδες ελ-
λείψεις και αστοχίες οι οποίες εντοπίστηκαν από τον έλεγχο της
ΕΔΕΛ, από το Ελεγκτικό Συνέδριο και από όλους όσοι ασχολή-
θηκαν. Δηλαδή περιέγραφε υλικά τα οποία δεν υπήρχαν στην
αγορά και δεν ήταν συµβατά. Μάλιστα, στις συµβάσεις πρέπει
τα υλικά που προσδιορίζονται να έχουν µια υποστήριξη τουλάχι-
στον δεκαπενταετίας. Δεν υπήρχε τίποτα τέτοιο. Και είχαµε εµ-
πλοκή µε την κοινοπραξία ALSTOM - TOMH όπου η δανειο-
πάροχος, αυτή που είχε την εµπειρία, δεν υπέγραφε µελέτες.
Αυτά ήταν τα ευρήµατα της ΕΔΕΛ και αυτά τον Οκτώβρη του
2019 και µε το Ελεγκτικό Συνέδριο κρίθηκε αναγκαίο να γίνει
συµπληρωµατική σύµβαση. Είχαν όλα λυθεί. Άρα, σύµφωνα µε
αυτά τα στοιχεία που έχουµε καταθέσει ήδη από τον Οκτώβριο
του 2019, αφού υπήρχε η έγκριση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, και
είχαν ικανοποιηθεί τα ευρήµατα της ΕΔΕΛ και η δανειοπάροχος
εταιρεία είχε δεχθεί να υπογράψει τις µελέτες θα έπρεπε να έχει
υπογραφεί η συµπληρωµατική σύµβαση,που είχε χρονοδιά-
γραµµα δεκατέσσερις µήνες, και να έχει τελειώσει συν την προ-
ηγούµενη, την 717, όπως είχε.

Στο σηµείο αυτό ξεκινούν τα ερωτήµατα και οι υποψίες. Γιατί
καθυστέρησε η υπογραφή της συµπληρωµατικής σύµβασης δύο
χρόνια και την υπέγραψαν τον Μάιο του 2021; Και γιατί η πρώτη
σύµβαση, η 717, βάλτωσε, ενώ την περίοδο 2015 - 2019 είχε φτά-
σει µέχρι το 72%; Άκουγα σήµερα στην τηλεόραση τον κ. Μαρι-
νάκη να λέει για 20%. Υπάρχουν στοιχεία. Θα µιλήσω µόνο µε
στοιχεία. Εδώ, λοιπόν, είναι η εισήγηση του κ. Βίνη, του δικού
σας Προέδρου και Διευθύνοντα στην ΕΡΓΟΣΕ, που λέει ότι τον
Οκτώβριο η σύµβαση 717 είχε φτάσει στο 74%. 

Όταν, λοιπόν, κατάλαβαν οι αγαπητοί συνάδελφοι της Συµπο-
λίτευσης ότι εδώ υπάρχουν στοιχεία και, άρα, δεν µπορούν να
λένε ότι δεν έχουν φτάσει στο 74%, τι µας είπαν; Μας είπαν: «Ναι,
ήταν µεν 74% η σύµβαση αλλά δεν ήταν πραγµατικό αυτό, στην
πραγµατικότητα ήταν 30%». Και εγώ ρωτάω: Έχετε ακούσει µια
σύµβαση να πηγαίνει στο 74% και µετά στο 30% και να µην υπάρ-
χει τιµωρία για τους εργολάβους που είχαν την αποκλειστική ευ-
θύνη και να µην ειδοποιηθούν οι ελληνικές και οι ευρωπαϊκές
αρχές; Πού το έχουµε δει αυτό;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοπίστη (Πέτη) Πέρκα, κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λοιπόν, τον Φεβρουάριο του 2023 η σύµβαση είχε φτάσει στο
77%. Δηλαδή σε τέσσερα χρόνια προχώρησε µόλις 5%.Τα έτη
2020  -2021 θέλουν ψάξιµο.

Λοιπόν, για να δικαιολογήσουν πάλι γιατί άργησαν, γιατί δεν
προχώρησε η σύµβαση, βρέθηκε ένα άλλο αφήγηµα. Είπαν, λοι-
πόν, ότι υπήρχε µια νέα τεχνική πρόταση του αναδόχου. Και
είπαν, µάλιστα, ότι αυτήν την πρόταση την επέβαλε η ΕΔΕΛ -εδώ
είναι το πόρισµα της ΕΔΕΛ- και ψάξτε εάν πουθενά αυτό το πό-
ρισµα λέει ότι πρέπει να αλλάξουµε την αρχιτεκτονική. Πουθενά!
Τι κάνουν, λοιπόν; Να αλλάξει η αρχιτεκτονική –έτσι είπε η ΕΔΕΛ-
να αποξηλωθούν λειτουργούντα τµήµατα του δικτύου της σηµα-
τοδότησης για να εγκατασταθεί καινούργιο. Πρόκειται για χον-
δροειδέστατο ψέµα.

Παρακαλώ πάρτε το πόρισµα της ΕΔΕΛ για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοπίστη (Πέτη) Πέρκα, κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν πόρισµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πουθενά δεν λέει για αλλαγή αρχιτεκτονικής. Αναφέρεται
µόνο σε πληµµελής µελέτες της περιόδου 2012 - 2014 και, βε-
βαίως, την υποχρέωση του δανειοπαρόχου «ALSTOM FER-
ROVIARIA» να υπογράφει τις µελέτες. 

Όµως, αναφορά σε απαράδεκτο ξήλωµα εγκαταστάσεων οι
οποίες λειτουργούσαν καλά και είχαν πληρωθεί µε κονδύλια της
Ευρώπης, έκανε ο Πρόεδρος της επιτροπής κ. Κατσιούλης όταν
κατήγγειλε κακή διαχείριση της σύµβασης. Στην ίδια επιστολή
επισήµανε ότι η αποξήλωση των εγκαταστάσεων θα προξενούσε
τεράστιες καθυστερήσεις.

Ναι, είναι του κ. Κατσιούλη η παραίτηση, ο οποίος δεν κλήθηκε
στην επιτροπή να καταθέσει προφανώς χωρίς, όµως, πειστική
απάντηση. Θα την καταθέσω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοπίστη (Πέτη) Πέρκα κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παραµένει και ένα άλλο γεγονός. Γιατί επανακατέθεσαν στο
Ελεγκτικό Συνέδριο τη συµπληρωµατική σύµβαση που είχε εγ-
κριθεί; 

Εδώ θεωρούµε πρώτον, ότι πρόκειται για µια δικαιολογία για
να δικαιολογηθούν τα δυο χρόνια καθυστέρησης αλλά και για να
πάρει τις ευλογίες του Ελεγκτικού, από το οποίο απέκρυψαν ότι
η ΕΡΓΟΣΕ θα ξήλωνε υφιστάµενο εξοπλισµό, γεγονός που
ακόµα κι αν δεν επηρέαζε την οικονοµική ισορροπία της σύµβα-
σης θα είχε σίγουρα συνέπειες στη χρονική της εξέλιξη. 

Το Ελεγκτικό Συνέδριο, λοιπόν, τους απαντάει: «Απαραδέκτως
επαναϋποβάλλεται», µη έχοντας, βέβαια, γνώση όλων των δεδο-
µένων.
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Την εξαπάτηση, όµως, του Ελεγκτικού εντοπίζει η Εθνική Αρχή
Διαφάνειας. Εδώ είναι το τελευταίο έγγραφο που χαρακτηρι-
στικά αναφέρει: «Από τα ανωτέρω προκύπτει, ότι σε αντίθεση µε
τα αναφερόµενα κ.λπ., ο ήδη εγκεκριµένος πρώτος ανακεφαλαι-
ωτικός πίνακας και η πρώτη συµπληρωµατική σύµβαση µε την
προσθήκη των περιγραφόµενων νέων εργασιών διαφέρει και
τροποποιείται». Από εδώ και πέρα υπάρχει µια τουλάχιστον πε-
ρίεργη αλληλουχία γεγονότων. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοπίστη (Πέτη) Πέρκα, κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η ΕΡΓΟΣΕ, λοιπόν, προσέλαβε πραγµατογνώµονα του ΤΕΕ,
να ελέγξει τη «FEROVIARA», την κορυφαία εταιρεία σε αυτά τα
ζητήµατα, ο οποίος, ο κ. Βαλαβάνης, καταθέτει το πόρισµα µετά
από δώδεκα µήνες και αποφαίνεται ότι ο κ. Κατσιούλης δεν είχε
δίκιο και µετά προσλαµβάνεται σύµβουλος του διευθύνοντα στην
ΕΡΓΟΣΕ. 

Παράλληλα, την ίδια περίοδο, τον Ιανουάριο του 2021, ο κ. Κα-
ραµανλής υπογράφει θετικές ζηµίες, αποζηµιώσεις στην εταιρεία
2,8 εκατοµµύρια ευρώ και 500.000 η ΕΡΓΟΣΕ. Για ποια περίοδο
καθυστέρησης; Για την περίοδο που η εταιρεία τελούσε υπό ει-
δική πρόσκληση, ένα βήµα πριν την έκπτωση, που είχε υποβάλει
η προηγούµενη διοίκηση της ΕΡΓΟΣΕ, γιατί ακριβώς δεν υπέ-
γραφε η δανειοπάροχος τις µελέτες. 

Δηλαδή, από τη µια είναι σε ειδική πρόσκληση και εγκαλείται
η εταιρεία και από την άλλη παίρνει 3,2 εκατοµµύρια ευρώ απο-
ζηµιώσεις. Και την ίδια περίοδο παραιτείται ο Γενικός Γραµµα-
τέας Μεταφορών, ο κ. Σταθόπουλος. Πλανάται το ερώτηµα αν η
παραίτησή του έχει σχέση µε την εν λόγω πρωτοφανή αποζη-
µίωση, και,, βεβαίως ο κ. Σταθόπουλος δεν κλήθηκε ποτέ παρά
τις δικές µας αιτήσεις στην επιτροπή να καταθέσει. 

Από τις παραπάνω περίεργες συµπτώσεις ευλόγως κάποιος
κακοπροαίρετος µπορεί να αναρωτηθεί αν υπήρξε αφανής δια-
πραγµάτευση µε την ανάµειξη ως µη όφειλε της ΕΡΓΟΣΕ και του
Υπουργείου, ώστε να βρεθούν λύσεις στα εσωτερικά προβλή-
µατα της κοινοπραξίας ξηλώνω τα δικά σου, βάζω τα δικά µου,
αδαπάνως µας είπαν κιόλας και να προχωρήσουν έπειτα από δια-
δοχικές καθυστερήσεις τα έργα µε αυτή την αποζηµίωση των 3,2
εκατοµµυρίων αποτελεί µέρος της όποιας συµφωνίας επε-
τεύχθη. Κάποιος κακοπροαίρετος, λέω, θα µπορούσε να το υπο-
θέσει. 

Συνεχίζω. Η επιχείρηση συγκάλυψης, αγαπητοί συνάδελφοι,
όµως, αναβαθµίστηκε στο θέµα της πυρκαγιάς. Εδώ δεν έχουµε
στοιχεία. Εδώ δεν είχαµε µάρτυρες. Εδώ δεν είχαµε τίποτα. Δια-
βάζουµε, υπήρχε επιτροπή εµπειρογνωµόνων των οικογενειών
που έκανε δουλειά, τους οποίους βεβαίως, καλέσαµε αλλά προ-
φανώς αποκλείστηκαν από την επιτροπή, δεν ήρθαν ούτε καν οι
εµπειρογνώµονες των οικογενειών. Δηλαδή, όταν λέµε για έλ-
λειµµα ενσυναίσθησης, υπάρχουν οικογένειες που παλεύουν, θέ-
λουν δικαιοσύνη και καλούν εµπειρογνώµονες και πάνε να
συλλέξουν στοιχεία και θέλουν να έρθουν στην επιτροπή να κα-
ταθέσουν. Και η πλειοψηφία της επιτροπής λέει όχι. 

Παρ’ όλα αυτά το πρώτο που έκανε η επιτροπή των εµπειρο-
γνωµόνων των οικογενειών ήταν να καταγγείλει ότι µέσα σε
πέντε µέρες αποµακρύνθηκε µεγάλος όγκος χωµάτων και στη
συνέχεια ο χώρος µπαζώθηκε. Έτσι χάθηκαν πάρα πολλά στοι-
χεία, το καταλαβαίνουµε όλοι. Όταν γίνεται ένα έγκληµα ή όταν
γίνεται ένα δυστύχηµα αποκλείεται ο χώρος για να πάνε να συλ-
λεχθούν τα στοιχεία. Αυτό εδώ δεν έγινε. Αυτή η παράνοµη αλ-
λοίωση, δηλαδή, του χώρου, για την οποία εκταµιεύτηκαν πολύ
γρήγορα 647.000 ευρώ είναι και η επιτοµή της συγκάλυψης. Με-
ταξύ των εταιρειών που πήραν µέρος στο µπάζωµα ήταν και µία
η οποία τότε δεν είχε ακόµα συσταθεί, έγινε µετά εταιρεία µετά
την ολοκλήρωση του έργου. 

Οι εµπειρογνώµονες, βέβαια, παρουσίασαν νέα στοιχεία σε
πρόσφατη συνέντευξη Τύπου. Πρώτον, ότι αρκετοί από τους νε-
κρούς, τουλάχιστον πέντε, είναι νεκροί λόγω της πυρκαγιάς και
όχι λόγω της σύγκρουσης. Είχαν ευρήµατα µε ίχνη ξυλόλιου,
ενός ιδιαιτέρως εύφλεκτου υλικού που προφανώς δεν µετακινεί-

ται µε εµπορευµατική αµαξοστοιχία χωρίς ιδιαίτερες άδειες. Δεν
υπάρχει τέτοιο φορτίο. Υποθέτουµε ότι ήταν αυτά που λέµε
«µαύρα βαγόνια» στις συγκοινωνίες, δηλαδή, δεν υπάρχουν χαρ-
τιά, δεν τα ξέρουµε. Και µάλιστα υπάρχουν και µαρτυρίες ότι
έχουν εξαφανιστεί και τρία βαγόνια. 

Μένει, επίσης, το ερώτηµα να πλανάται ποιος έδωσε την εν-
τολή για το µπάζωµα. Ο κ. Αγοραστός είπε: «Δέχτηκα εντολή».
Ο κ. Αγοραστός δεν ήρθε στην επιτροπή ήταν ήδη σε ανάκριση
και επικαλέστηκε το δικαίωµα της σιωπής, άρα δεν µίλησε. Ο κ.
Τριαντόπουλος που φηµολογείται ότι αυτός έδωσε την εντολή,
δεν κλήθηκε από την πλειοψηφία στην επιτροπή. Η επιτροπή εµ-
πειρογνωµόνων δεν κλήθηκε. Σκοτάδι µαύρο. 

Κύριοι συνάδελφοι, πολλές φορές στη διάρκεια της επιτροπής
ένιωσα ντροπή και απελπισία. Βλέπω τη χώρα µου να κατρακυ-
λάει όπως ο σιδηρόδροµος. Καµµία προστασία, καµµία ασφά-
λεια, καµµία πρόοδος. Παντού εξυπηρέτηση συµφέροντος,
παντού τα ελάσσονα, παντού οπισθοδρόµηση, παντού πέδηση
και µετά συγκάλυψη. Συστήµατα και υποδοµές που καταρρέουν,
παιχνιδάκια µε εργολάβους, πλουσιοπάροχη χρηµατοδότηση για
δεκαπέντε χρόνια, πρωτοφανές στην Ευρώπη, σε µη κρατική σι-
δηροδροµική εταιρεία, µιλάω για τη «HELLENIC TRAIN» -δεκα-
πέντε χρόνια χρηµατοδότηση, πάει και ο ανταγωνισµός πάνε
όλα- και παράλληλα εξαφάνιση υποχρεώσεων 600 εκατοµµυρίων
ευρώ για την εταιρεία και υποχρεώσεων για το ελληνικό δηµόσιο
να ολοκληρώσει τα έργα σηµατοδότησης και το σύστηµα ETCS,
ωραίο deal! Πολυδιαφηµιζόµενα έργα ETR 470 που έχουν απορ-
ριφθεί από άλλες χώρες και εξαίρεση από τα δικαιώµατα των επι-
βατών και τον Ευρωπαϊκό Κανονισµό 1371/2007 και o
επικεφαλής, ο κ. Καποτόρτο, να αντιµετωπίζει τη χώρα ως αποι-
κία, ήρθε στην επιτροπή ψευδόµενος γι’ αυτό και πολύ σωστά
παραπέµφθηκε για ψευδορκία. 

Μπορεί η εξεταστική επιτροπή να έκλεισε άρον-άρον. Τα ερω-
τήµατα, όµως, και τα σκοτεινά σηµεία παραµένουν. Άλλωστε µε
το που έπεσε η αυλαία της εξεταστικής εστάλη και η ποινική δι-
κογραφία από την Εισαγγελία Εφετών Λάρισας που ζητούσαµε
αλλά έκλεισε η επιτροπή πριν έρθει, δεν πρόλαβε. 

Παράλληλα µε αίτηση κατάθεσης εγγράφων ζητήσαµε ως Νέα
Αριστερά να έρθουν στη Βουλή τα κρυφά έγγραφα και οι συνο-
µιλίες µεταξύ Κυβέρνησης και Ευρωπαϊκής Επιτροπής που αφο-
ρούν το έγκληµα στα Τέµπη. Υπάρχει µια σειρά εγγράφων τα
οποία δεν κοινοποιούνται πουθενά. Ήταν µια πρωτοβουλία του
Πέτρου Κόκκαλη στην Ευρωβουλή, δεν του το δώσαµε. 

Είναι προφανές ότι επιβάλλεται η περαιτέρω διερεύνηση του
εγκλήµατος των Τεµπών από το ελληνικό Κοινοβούλιο µε τη σύ-
σταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια
προκαταρκτικής εξέτασης για τη διερεύνηση τυχόν εγκληµάτων
που έχει τελέσει κατά την άσκηση των καθηκόντων του ο πρώην
Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, Κωνσταντίνος Καραµαν-
λής. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η ελληνική κοινωνία βοά συγκλονισµένη
για απόδοση δικαιοσύνης. Οι οικογένειες των θυµάτων δίνουν
τον αγώνα τους µε το ίδιο αίτηµα, δικαιοσύνη. Το ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο θα ερευνήσει σε βάθος την υπόθεση και την ίδια ώρα
το ελληνικό Κοινοβούλιο χάνει την εµπιστοσύνη των πολιτών. 

Η Μαρία Καρυστιανού µίλησε και πάλι για κυβερνητική εντολή
συγκάλυψης πλήρη ασυλία στον κ. Καραµανλή. Η αλληλουχία
µεθοδεύσεων της Κυβέρνησης προσβάλλει τη µνήµη των νεκρών
µας και την αξιοπρέπεια όσων επιβίωσαν. 

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστε-
ράς, ο Αλέξης ο Χαρίτσης, έχει καταθέσει µια ολοκληρωµένη
πρόταση για τη δυνατότητα υποβολής πρότασης νόµου µε λαϊκή
πρωτοβουλία, έτσι ώστε το ένα εκατοµµύριο τριακόσιες τριάντα
χιλιάδες υπογραφές συµπολιτών µας να αξιοποιηθούν, να πιά-
σουν τόπο. Καλούµε όλα τα κόµµατα, όχι µόνο της Αντιπολίτευ-
σης και εσάς, πρέπει να στηρίξετε αυτή τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία εάν εννοείτε όλα αυτά που λέτε. 

Πολλές φορές κατά τη διάρκεια της εξεταστικής επιτροπής
ένιωσα ότι συµµετέχω σε κάτι µεταξύ τραγικού και γελοίου. Το
παλέψαµε, όµως. Καταθέσαµε πάρα πολλά στοιχεία. Μας προ-
σβάλατε. Μας εµποδίσατε να εξετάσουµε µάρτυρες. Μας κοροϊ-
δέψατε. Μας διαβεβαιώσατε ότι ο κατάλογος των µαρτύρων
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είναι ανοικτός, είναι δυναµικός, ώσπου έκλεισε στις 20-2-2024,
και προφανώς αποχωρήσαµε από την επιτροπή αλλά συνεχί-
ζουµε να παλεύουµε. 

Η συγκάλυψη δεν θα περάσει. Θα συνεχίσουµε τον αγώνα για
δικαιοσύνη και θα τα καταφέρουµε, να είστε σίγουροι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών ο κ. Πέτρος
Δηµητριάδης. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, η

εξεταστική επιτροπή για τα Τέµπη είχε µια ιδιαιτερότητα χωρίς
να θέλω να υποτιµήσω τις υπόλοιπες επιτροπές. Εκλήθη να διε-
ρευνήσει τη χειρότερη σιδηροδροµική τραγωδία στην ελληνική
ιστορία, και πιο συγκεκριµένα τον θάνατο πενήντα επτά συναν-
θρώπων µας, τον τραυµατισµό εκατόν ογδόντα και, κυρίως, το
πένθος των οικογενειών. Έχουµε οικογένειες που έχασαν τους
δικούς τους, έχουµε νεκρούς, έχουµε τραυµατίες. Είχαµε, λοι-
πόν, ένα ιερό χρέος προς όλους αυτούς να διερευνήσουµε όλες
τις πτυχές που σχετίζονταν µε αυτό το έγκληµα.

Και το λέω «έγκληµα», δεν το λέµε εµείς, ο ίδιος ο τίτλος της
επιτροπής το λέει. Μιλάει για έγκληµα, δεν µιλάει ούτε για δυ-
στύχηµα ούτε για ατύχηµα ούτε για τίποτα. 

Από την πρώτη, λοιπόν, στιγµή εµείς συµµετείχαµε στην επι-
τροπή µε εµένα ως εισηγητή οι Σπαρτιάτες, θέλοντας να έρθουν
όλα στο φως και µάλιστα, θέλαµε να δοθεί απάντηση σε τρία βα-
σικά ερωτήµατα: Για ποιον λόγο εν έτει 2023 τον 21ο αιώνα ένα
τρένο πήγαινε επί δώδεκα λεπτά αντίθετα και δεν υπήρχε τίποτα
να το σταµατήσει, γιατί δεν υπήρχε κάποια άλλη εποπτεία, για
ποιον λόγο φτάσαµε παρά τα εκατοµµύρια που δόθηκαν να εξαρ-
τάται η ασφάλεια του σιδηρόδροµου από έναν σταθµάρχη, για
τον οποίο θα µιλήσω αργότερα, ο οποίος ήταν και ελλιπώς εκ-
παιδευµένος. 

Φθάσαµε, δηλαδή, παρά τα εκατοµµύρια που δόθηκαν, να λει-
τουργεί τον 21ο αιώνα ο σιδηρόδροµος µε συνθήκες 1970,
πράγµα το οποίο για εµάς από µόνο του είναι απαράδεκτο και
από µόνο του αποτελεί έγκληµα. 

Να τονίσω πως παρά τις διαβεβαιώσεις της Κυβερνήσεως, της
κυβερνητικής πλειοψηφίας, ότι θα χυθεί άπλετο φως, στις 20 Φε-
βρουαρίου εντελώς εσπευσµένα και χωρίς καµµία αιτιολογία και
ενώ είχαµε διαβεβαιώσεις ότι ο κατάλογος των µαρτύρων θα πα-
ραµείνει ανοικτός, σταµάτησε τις εργασίες της η εξεταστική επι-
τροπή χωρίς να έχουν κληθεί ουσιώδεις µάρτυρες. Δεν
εκλήθησαν ποτέ οι εµπειρογνώµονες των οικογενειών που µιλού-
σαν για τη φωτιά, την ώρα που οι ίδιοι εµπειρογνώµονες της επι-
τροπής Γεραπετρίτη είχαν παραδεχθεί πως δεν ασχολήθηκαν
ποτέ µε αυτό το γεγονός διότι δεν είχαν τις ειδικές γνώσεις. Δεν
µάθαµε ποτέ τι προκάλεσε τον θάνατο ή τι προκάλεσε την πυρ-
καγιά η οποία, δυστυχώς, επέφερε τον θάνατο συµπολιτών µας. 

Δεν εκλήθη ποτέ ο κ. Τσαλίδης, ο οποίος είχε προειδοποιήσει
τον κ. Καραµανλή το 2021 για επερχόµενο δυστύχηµα, για το
επερχόµενο συµβάν. Δεν εκλήθησαν ποτέ συνδικαλιστές και
άτοµα τα οποία είχαν προειδοποιήσει επανειληµµένως για δυ-
στυχήµατα, όπως ο κ. Γενιδούνιας, ο κ. Κατσιούλης και πολλοί
άλλοι θα εισέφεραν τα µέγιστα στη διερεύνηση του εγκλήµατος. 

Και, δυστυχώς, σταµάτησε τις εργασίες της η εξεταστική επι-
τροπή όταν ήρθε η ποινική δικογραφία. Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς
είχαµε ζητήσει να υπάρξει παράταση των εργασιών και, κυρίως,
να µην σταµατήσουν οι εργασίες, διότι δεν είχαµε ακόµα δώσει
απαντήσεις σε σοβαρά ζητήµατα. Είναι,, λοιπόν επόµενο το πό-
ρισµα που έβγαλε η κυβερνητική πλειοψηφία να είναι ελλιπές και
να αφήνει ακόµα και σήµερα πάρα πολλά σκοτεινά σηµεία τα
οποία ουδέποτε απαντήθηκαν. 

Και ξέρετε, δεν έχουµε να δώσουµε λόγο µόνο στους ψηφο-
φόρους ή στα κόµµατά µας, έχουµε να δώσουµε λόγο στους
συγγενείς των θυµάτων οι οποίοι περιµένουν από εµάς να δώ-
σουµε κάποια απάντηση και οι οποίοι κατανοώ ότι είναι οργισµέ-
νοι, γιατί όταν πραγµατικά βλέπουν ότι µια εξεταστική επιτροπή
αποφεύγει τεχνηέντως να απαντήσει σε σοβαρά ζητήµατα, είναι
επόµενο να µιλάνε για συγκάλυψη. Δεν τους αδικώ που ακολου-

θούν αυτήν τη λογική και κατανοώ την αγανάκτησή τους.
Κι εγώ, ξέρετε, αν είχα χάσει τον δικό µου άνθρωπο και έβλεπα

αυτές τις µεθοδεύσεις, και εγώ θα ήµουν αγανακτισµένος. Είναι
πάρα πολύ λογικό. Πρέπει να καταλάβουµε ότι έχουµε ένα ιστο-
ρικό βάρος ευθύνης, έχουµε ιστορική ευθύνη απέναντι τόσο στα
θύµατα όσο και στην αλήθεια αλλά και στον ιστορικό του µέλ-
λοντος, ο οποίος θα καταγράψει, δυστυχώς, ότι ήµασταν ελλι-
πείς. 

Το πόρισµα της κυβερνητικής πλειοψηφίας εστιάζει στη βα-
σική θεωρία, η οποία υιοθετήθηκε από την αρχή, του ανθρώπινου
λάθους. Για όλα, λοιπόν, έφταιγε ο σταθµάρχης ο οποίος, όπως
απεδείχθη, ήταν ελλιπώς εκπαιδευµένος, δεν είχε την απαραί-
τητη εµπειρία και, κυρίως, υπάρχει ένα σοβαρό θέµα µε τη µε-
τάταξή του. Δεν το είπαµε εµείς, το είπε ο κ. Χαλκιάς, ο
Πρόεδρος της επιτροπής Γεραπετρίτη. Είπε ότι είναι παράνοµη
η µετάταξη. Αυτό δεν διερευνήθηκε ποτέ. Ταυτόχρονα δε υπο-
βάθµισε άλλα ζητήµατα.

Πρώτα απ’ όλα εκείνη τη µοιραία βραδιά δεν υπήρχε ούτε ένα
σύστηµα ασφαλείας που να λειτουργεί, ήτοι GSM-R, ETCS, τη-
λεδιοίκηση και φωτοσήµανση. Μάλιστα δε φτάσαµε στο σηµείο
να υποβαθµίζεται ακόµα και η τηλεδιοίκηση, όταν πρόσφατα µά-
θαµε ότι τον περασµένο Δεκέµβριο απεφεύχθη νέα σιδηροδρο-
µική τραγωδία γιατί υπήρχε τηλεδιοίκηση. Μόνο αυτό το γεγονός
καταρρίπτει πλήρως το επιχείρηµα της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας ότι ακόµα και αν λειτουργούσαν όλα θα είχαµε δυστύχηµα.
Όχι, κύριοι συνάδελφοι, δεν θα είχαµε δυστύχηµα. Δεν το λέω
εγώ, το είπαν ακόµη και τα µέλη της επιτροπής Γεραπετρίτη.

Και µάλιστα δε δεν µας απάντησε ποτέ η κυβερνητική πλει-
οψηφία τι συνέβη µε τη σύµβαση 717, η µη υλοποίηση της
οποίας σχετίζεται άµεσα µε το έγκληµα στα Τέµπη. Και δεν το
λέµε εµείς αυτό, το επεσήµανε ακόµα και η Ευρωπαία Εισαγγε-
λέα, η οποία είπε και κάτι άλλο και θέλω να το τονίσω. Ανέφερε
πως κάποια στιγµή θα πρέπει να καταργηθεί το άρθρο 86 του
Συντάγµατος, ο νόµος περί ευθύνης υπουργών, τον οποίο εµείς
έχουµε ζητήσει επανειληµµένως να καταργηθεί και ζητάµε σή-
µερα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής να δεσµευτούν να κα-
ταργηθεί στην επόµενη συνταγµατική Αναθεώρηση. 

Δεν µπορούµε να µιλάµε για ισονοµία, δεν µπορούµε να µιλάµε
για δικαιοσύνη όταν ακόµα και σήµερα προβλέπονται ευνοϊκότε-
ρες ρυθµίσεις για κάποια άτοµα τα οποία έχουν την ιδιότητα του
Υπουργού. Δεν γίνεται αυτό. Δεν µπορούµε να λειτουργούµε
έτσι. Τι µήνυµα δίνουµε στην ελληνική κοινωνία; Δίνουµε το µή-
νυµα ότι εµείς θεωρούµε πως κάποια άτοµα έχουν µια ιδιαίτερη
ποινική µεταχείριση. Λοιπόν, αυτό πρέπει να σταµατήσει. Πρέπει
να δώσουµε εµείς πρώτοι ως πολιτικό σύστηµα και ως Κοινοβού-
λιο το καλό παράδειγµα ότι θα πρέπει κάποια στιγµή όλοι οι Έλ-
ληνες πολίτες ανεξαρτήτως της ιδιότητας που έχουν, να
αντιµετωπίζονται επί ίσοις όροις από τη δικαιοσύνη. Κι επειδή µι-
λάµε για δικαιοσύνη θα ήθελα να πω τα εξής.

Δυστυχώς το πόρισµα της κυβερνητικής πλειοψηφίας της εξε-
ταστικής επιτροπής δεν εξυπηρετεί την ορθή απονοµή δικαιοσύ-
νης, διότι δεν επιρρίπτει καµµία ποινική ευθύνη σε υψηλά
ιστάµενα πρόσωπα αλλά και σε υπουργούς, δεν µιλάει καθόλου
για τον κ. Καραµανλή ο οποίος είχε προειδοποιηθεί επανειληµ-
µένως για δυστύχηµα και ο οποίος αγνόησε τις προειδοποιήσεις,
δεν µιλάει καθόλου για την κακοδιαχείριση που έγινε στη σύµ-
βαση 717- και αυτά δεν τα λέµε εµείς, τα λέει η ευρωπαϊκή ει-
σαγγελία µε το πόρισµά της- και γενικώς εστιάζει µόνο στον
σταθµάρχη.

Επίσης, δεν υπάρχει καµµία αναφορά για το δεύτερο έγκληµα,
ήτοι την επιχωµάτωση, τη µεταφορά χώµατος από το σηµείο του
εγκλήµατος αλλά και το µεταγενέστερο µπάζωµα. Δεν πήραµε
ακόµα και σήµερα απάντηση ποιοι έδωσαν την εντολή. Δεν γνω-
ρίζουµε τι συνέβη, για ποιον λόγο συνέβη αυτό εδώ, για ποιον
λόγο εντοπίστηκε ξυλόλιο και άλλες εύφλεκτες ύλες στα βαγό-
νια. Αυτά είναι πάρα πολύ σοβαρά ερωτήµατα στα οποία το κυ-
βερνητικό πόρισµα δεν απαντά.

Και, δυστυχώς, όσο θα υπάρχουν σκοτεινά σηµεία σε αυτό το
έγκληµα δεν µπορεί να έχουµε πλήρη διαλεύκανση, να χυθεί
άπλετο φως. Και, δυστυχώς, πολύ φοβάµαι ότι ακόµη και σήµερα
πάρα πολλοί συγγενείς θα µας κατηγορούν για συγκάλυψη. Μην
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απορούµε, λοιπόν, για ποιον λόγο γίνεται αυτή η κουβέντα περί
συγκάλυψης. Γιατί κάποιοι είναι οργισµένοι. 

Εποµένως, εµείς είχαµε ζητήσει το εξής: Πρώτον, να διερευ-
νηθούν από τη δικαιοσύνη οι ποινικές ευθύνες όλων των προσώ-
πων των υψηλά ιστάµενων ακόµη και των Υπουργών. Επίσης, εάν
δεν γίνει αυτό εδώ, να συσταθεί µια προανακριτική επιτροπή για
τα αδικήµατα τα οποία αναφέρουµε εµείς στο πόρισµά µας τα
οποία τελέστηκαν µε παράλειψη. 

Διότι, όπως πολύ καλά γνωρίζουµε, ένα πρόσωπο έχει εκ του
νόµου ιδιαίτερη νοµική υποχρέωση να φροντίζει για την ασφά-
λεια των σιδηροδρόµων και αυτό ισχύει για τον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών τόσο βάσει του π δ 123/2017 όσο και του
νόµου περί επιτελικού κράτους το οποίο λέει ότι πρέπει να χα-
ράσσει ο αρµόδιος Υπουργός εθνική πολιτική για την ασφάλεια
των σιδηροδρόµων.

Αυτό υπάρχει µέσα. Βασίζεται στον νόµο. Δεν το λέµε εµείς. 
Επίσης, δεν λέει πουθενά ποιες ήταν οι ευθύνες υψηλά ιστά-

µενων προσώπων, διευθυντών του ΟΣΕ και της ΕΡΓΟΣΕ, που το-
ποθετήθηκαν από τον κ. Καραµανλή. Δεν αναφέρεται πουθενά
ακόµη και στις ευθύνες της «HELLENIC TRAIN», οι οποίες ευθύ-
νες της «HELLENIC TRAIN» είναι σοβαρές. Η «HELLENIC TRAIN»,
ξέρετε, έβγαινε και έλεγε ότι είναι ασφαλείς οι σιδηρόδροµοι,
έκανε διαφηµίσεις, έλεγε ότι τα τρένα είναι ασφαλή. 

Δεν µας λένε επίσης για ποιον λόγο τα τρένα κινούνταν µε τέ-
τοια µεγάλη ταχύτητα, µε εκατό εξήντα χιλιόµετρα, πράγµατα τα
οποία είναι σοβαρά. Δεν αναφέρει ακόµα ότι και ο τοπικός σταθ-
µός χειρισµού στη Λάρισα, όπως διαπίστωσαν οι ίδιοι οι εµπει-
ρογνώµονες της επιτροπής Γεραπετρίτη, είχε πρόβληµα. Ο
σταθµάρχης δεν είχε πλήρη εµβέλεια του όλου πεδίου. Αυτά δεν
αναφέρονται καθόλου, πράγµατα πάρα πολύ σηµαντικά τα οποία
παραλείπονται. 

Τέλος, δεν αναφέρεται πουθενά για ποιον λόγο ακόµα και σή-
µερα δεν έχουν θεσπιστεί εθνικοί κανόνες ασφαλείας οι οποίοι
θα έπρεπε να έχουν θεσπιστεί από το 2019, λόγω του ότι δεν
υπάρχουν συστήµατα ασφάλειας και λόγω του ότι υπάρχουν
πολύ µεγάλα προβλήµατα. 

Θα έπρεπε ακόµα και σήµερα στο site της ΡΑΣ…
Το θέµα αυτό είναι υπό διερεύνηση. Δεν έχουν θεσπιστεί εθνι-

κοί κανόνες ασφαλείας, πράγµα το οποίο είναι απαράδεκτο. 
Τελειώνοντας, θέλω να πω κάτι. 
Εµείς θέλαµε η εξεταστική επιτροπή να διερευνήσει τα πάντα

και όχι να συγκαλύψει. Εµείς οι Σπαρτιάτες είµαστε υπέρ της
ορθής απονοµής δικαιοσύνης. Είµαστε υπέρ της απονοµής δι-
καιοσύνης σε όλα τα πρόσωπα ανεξαρτήτως ιδιότητας, ανεξαρ-
τήτως του πώς λέγονται. Και, κυρίως, θέλουµε επιτέλους να
λάµψει η αλήθεια. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν δεν
λάµψει η αλήθεια και ακολουθήσουµε πάλι την οδό της ατιµω-
ρησίας, πολύ φοβάµαι -µακάρι να βγω ψεύτης- ότι θα έχουµε
νέες εθνικές τραγωδίες. Διότι όλα τα υψηλά ιστάµενα πρόσωπα
θα ξέρουν πως ό,τι και να συµβεί θα υπάρχει πάντα ένα εξιλα-
στήριο θύµα, ένας «αποδιοποµπαίος τράγος» ο όποιος θα πλη-
ρώσει και «εµείς πάλι δεν θα πάθουµε τίποτα, θα µείνουµε
ατιµώρητοι». Αυτή, λοιπόν, η ατραπός πρέπει να σταµατήσει. 

Λέµε, λοιπόν, όχι στη συγκάλυψη, όχι στις µεθοδεύσεις, ναι
στην ορθή απονοµή δικαιοσύνης, να έρθουν όλα στο φως. Διότι
το χρωστάµε όχι µόνο στις ψυχές των νεκρών αλλά και στους
συγγενείς τους. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης
ο κ. Αναστάσιος Οικονοµόπουλος. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός µάς είπε ότι

στα Τέµπη συγκρούστηκαν ανθρώπινα λάθη µε χρόνιες παθογέ-
νειες της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης και ιδίως των σιδηρο-
δρόµων που όλοι γνωρίζαµε ότι ήταν το πιο προβληµατικό
κοµµάτι των ελληνικών παλιών δηµόσιων οργανισµών. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, το πιο προβληµατικό απολειφάδι του ελ-

ληνικού κράτους εδώ και πενήντα χρόνια είστε εσείς και ό,τι αν-
τιπροσωπεύετε: Η διεφθαρµένη κοµµατοκρατία από µια δράκα
πολιτικάντηδων που δεν αγαπούν ούτε νοιάζονται για τον ελλη-
νικό λαό. 

Όταν ένα έγκληµα της εκτελεστικής εξουσίας «ξεπλένεται»
από µέλη της νοµοθετικής εξουσίας που παριστάνουν τη δικα-
στική εξουσία αυτό λέγεται «κουρέλιασµα» της διάκρισης των
εξουσιών που προβλέπει το Σύνταγµα. Στη συγκεκριµένη περί-
πτωση αυτό το «κουρέλιασµα» έχει την ταµπέλα εξεταστική των
Τεµπών. 

Η Νέα Δηµοκρατία στην Κυβέρνηση διαπράττοντας το έγ-
κληµα. Η ίδια η Νέα Δηµοκρατία φτιάχνει την εξεταστική µε δική
της πλειοψηφία δεκαέξι Βουλευτών επί συνόλου τριάντα ένος,
και ενεργεί χρέη δήθεν ανακριτικής αρχής. Και τέλος, η Νέα Δη-
µοκρατία φορτώνει πενήντα επτά θανάτους σε έναν ανεπαρκή
σταθµάρχη που η ίδια διόρισε και σε δύο νεκρούς µηχανοδη-
γούς. 

Αυτή είναι η κοµµατοκρατία που καταστρέφει την πατρίδα µας
και τα παιδιά µας. Αυτή την κοµµατοκρατία η Νίκη αγωνίζεται να
διαλύσει µέχρι τελικής νίκης. Είναι άλλο να ψυχανεµιζόµαστε ότι
δεν δίνετε δεκάρα για τον ελληνικό λαό και άλλο να το βλέπω
ολοζώντανα στα µάτια µου από τη συµµετοχή µου σε αυτή την
εξεταστική. Μοιάζει, θα έλεγα, µε αρχαία τραγωδία από την
οποία θα µπορούσα σήµερα να σας παραθέσω επτά πράξεις. 

Πράξη πρώτη: «Μας υβρίζουν». Στο άνοιγµα της επιτροπής
σάς είπα ότι έχετε ήδη γράψει το πόρισµα πριν καν ξεκινήσουν
οι εξετάσεις των µαρτύρων και συγκεκριµένα, στις 9 Ιανουαρίου
του 2024. Τότε, ένας νεοδηµοκράτης Λαρισαίος Βουλευτής σας
µού φώναξε: «Ντροπή σας, κύριε Οικονοµόπουλε»! Και µου κου-
νούσε το δάχτυλο. 

Σήµερα το πόρισµα της επιτροπής λέει ακριβώς όσα έλεγε ο
Πρωθυπουργός και η παρέα του πριν ξεκινήσει η επιτροπή. Η
ντροπή είναι όλη δική σας και σας την επιστρέφω στο ακέραιο,
όπως επέστρεψε και όλος ο ελληνικός λαός τη φράση «ντροπή
σας» που ξεστόµισε ο Υπουργός Μεταφορών, κ. Κώστας Καρα-
µανλής, όταν του θύµισαν την ανύπαρκτη ασφάλεια των σιδηρο-
δρόµων.

Πράξη δεύτερη: Κατακερµατισµός του ΟΣΕ. Διαλύσατε τον
ΟΣΕ σε διάφορες εταιρειούλες, µοιράσατε δισεκατοµµύρια για
έργα ανεκπλήρωτα δεξιά και αριστερά. Γίναµε περίγελος της Ευ-
ρώπης µε πρωτοφανή παραποµπή από τον Ευρωπαίο Εισαγγε-
λέα. Ακούσαµε τους υπεύθυνους της ΡΑΣ και των εταιρειών του
πρώην ΟΣΕ να παραδέχονται ότι δεν γίνονταν οι σωστοί έλεγχοι
και ότι όλοι γνώριζαν ότι το δίκτυο είναι επικίνδυνο. Αλλά, δεν
σας νοιάζει. 

Όπως µου απάντησε ξεδιάντροπα ο κ. Χρήστος Τσίτουρας,
προ εικοσαετίας Διευθύνων Σύµβουλος και Γενικός Διευθυντής
της ΕΡΓΟΣΕ, στις 18-12-2023 µπροστά σε µια εµβρόντητη εξε-
ταστική επιτροπή -ανοίγω εισαγωγικά- «όλα τα έργα, άµα θέλεις,
έχουν φαγοπότι». Κλείνω τα εισαγωγικά. Σήµερα ο εν λόγω κύ-
ριος διοικεί την Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας. 

Πράξη τρίτη: Απόρριψη του 90% των µαρτύρων. Μέσα σε µια
µέρα διαγράφηκε µε συνοπτικές διαδικασίες των εκπροσώπων
της Νέας Δηµοκρατίας περίπου το 90% των µαρτύρων και έτσι
δεν µάθαµε ποτέ υπεύθυνα το φορτίο της εµπορικής αµαξοστοι-
χίας. 

Ευτυχώς που έκαναν τη δουλειά οι εµπειρογνώµονες των συγ-
γενών των νεκρών και µας ενηµέρωσαν για τα εγκαύµατα δευτέ-
ρου βαθµού των πυροσβεστών που επιχείρησαν στον τόπο του
δυστυχήµατος και τα οποία δεν έχουν την παραµικρή σχέση µε
τα λάδια µηχανής που αναφέρονται στο πόρισµα Γεραπετρίτη
ως δήθεν αναφλεγέντα. Διότι, βέβαια, αν η επιτροπή πιστοποι-
ούσε ότι επρόκειτο για χηµικά νόθευσης καυσίµων, θα ήµασταν
αναγκασµένοι σήµερα να συζητάµε για το ποιος νοθεύει καύ-
σιµα, πώς φορτώνει ολόκληρα βαγόνια, ποιος δίνει εντολή να µε-
ταφερθούν, ποιος τα παραλαµβάνει, ποιος τα εµπορεύεται και
ποιος εισπράττει αµύθητα ποσά από τη διακίνησή τους, ποσά
που σήµερα δεν είναι απλώς παράνοµα αλλά είναι και «αιµατο-
βαµµένα». 

Πράξη τέταρτη: Διώξατε δύο χιλιάδες τριακόσιους πενήντα
έναν έµπειρους σιδηροδροµικούς. Μάθαµε τι σηµαίνει «διοίκηση
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ανθρωπίνων πόρων» µε ξενοδουλεία και κοµµατοκρατία. 
Με τη µεν ξενοδουλεία καταφέρατε να µεταθέσετε δύο χιλιά-

δες τριακόσιους πενήντα έναν αξιόµαχους και έµπειρους σιδη-
ροδροµικούς µέσα από την υποτέλεια των µνηµονίων,
συµπράττοντας όλες ανεξαιρέτως οι κυβερνήσεις που προηγή-
θηκαν: ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία και τα εκάστοτε «δεκα-
νίκια σας». 

Με τη δε κοµµατοκρατία µάς διδάξατε το εξής απίθανο και
ανεκδιήγητο: Από τους εβδοµήντα επτά υποψήφιους σταθµάρ-
χες προσλάβατε ως επιτυχόντες σε σχετικές εξετάσεις και τους
εβδοµήντα επτά. Δηλαδή επιτυχία 100%. Άραγε αναρωτηθήκατε
ποτέ στην κρίσιµη στιγµή που παίζονται οι ζωές των παιδιών µας
πόσο χρήσιµα είναι τα κοµµατικά ένσηµα για τα οποία τους
προσλάβατε; 

Πράξη πέµπτη: Υπουργός που δεν θυµόταν καν ότι ήταν
Υπουργός. Το κέντρο τηλεδιοίκησης στη Λάρισα καίγεται τον Ιού-
λιο του 2019. Ο αρµόδιος τότε Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη -και αυτός της παρούσας Κυβέρνησης- που µας είχε
διαβεβαιώσει στην εξεταστική επιτροπή ότι τα πάντα τα είχε υπό
τον έλεγχό του και σε άµεση επίβλεψη, δεν ήξερε καν ότι η Πυ-
ροσβεστική Υπηρεσία τελούσε υπό την εποπτεία του, αφού δεν
ήξερε ούτε ότι ήταν Υπουργός το επίµαχο διάστηµα. Ήξερε
όµως να παίρνει την υπουργική αποζηµίωση. 

Για µόλις 20.000 ευρώ που κόστιζε η επισκευή της στέγης του
κέντρου τηλεδιοίκησης της Λάρισας ο πίνακας δεν επισκευά-
στηκε ποτέ από το 2019 µέχρι τις 28 Φεβρουαρίου του 2023 που
έγινε το δυστύχηµα. 

Ακούσαµε µέλη της επιτροπής να προσπαθούν να υποστηρί-
ξουν και να υποδεικνύουν µε τις ερωτήσεις τους ότι και αν
υπήρχε τηλεδιοίκηση το δυστύχηµα θα συνέβαινε, ένα δυστύ-
χηµα που η ίδια η Βουλή χαρακτήρισε έγκληµα και το συµπεριέ-
λαβε στην ονοµασία της επιτροπής για τα µάτια του κόσµου,
κυριολεκτικά, χωρίς τα µέλη της κυβερνώσας παράταξης να το
βλέπουν ως έγκληµα. Συνεπεία της παράλειψης να επισκευαστεί
το κέντρο τηλεδιοίκησης στη Λάρισα, ο µοιραίος σταθµάρχης
είχε ορατότητα µόλις δύο χιλιοµέτρων αντί των δώδεκα χιλιοµέ-
τρων που θα προσέδιδε η τηλεδιοίκηση και µετά βεβαιότητας θα
είχε δει το σφάλµα του και θα είχε προλάβει το κακό.

Πράξη έκτη: Παρανόµως τα βαγόνια δεν ήταν πυράντοχα. Ο
Γενικός Κανονισµός Ασφαλείας ανατρέχει στην εποχή του Χαρί-
λαου Τρικούπη. Κατέθεσα προσωπικά στην εξεταστική επιτροπή
τις πανευρωπαϊκές προδιαγραφές ISO που υποδεικνύουν ότι τα
βαγόνια όλων ανεξαιρέτως των αµαξοστοιχιών έπρεπε να είναι
πυράντοχα. Πόσα από τα παιδιά µας δεν θα είχαν καεί ζωντανά
αν είχαν τηρηθεί οι διεθνείς προδιαγραφές;

Την ίδια στιγµή ο γενικός κανονισµός που εφαρµόζεται ανα-
τρέχει στην εποχή του Χαρίλαου Τρικούπη περισσότερο από εκα-
τόν τριάντα χρόνια πίσω. Και σήµερα στην ιστοσελίδα της ΡΑΣ η
αντίστοιχη αναφορά του Γενικού Κανονισµού Ασφαλείας είναι
υπό κατασκευή και η σχετική κοινοτική οδηγία ουδέποτε εφαρ-
µόστηκε. Ποιος Έλληνας πολίτης πιστεύει ότι τα βαγόνια που
σήµερα κινούνται πρόλαβαν να αντικατασταθούν µε πυράντοχα;
Αρκετά µε το παραµύθιασµα για το τι επιτάσσει η Ευρώπη και τι
όχι. 

Αν αγαπούσατε την Ελλάδα θα φέρνατε στον τόπο µας από τη
Δύση τα θετικά και τη σαπίλα θα την αφήνατε απ’ έξω. Εσείς
πράττετε το αντίθετο. Η Ευρώπη σας και η Ευρώπη µας είναι δύο
διαφορετικοί κόσµοι. 

Πράξη έβδοµη: Μπάζωµα µε ζεστό το αίµα. Τα µαρτυρικά λεί-
ψανα των παιδιών µας τα µπαζώσατε ενώ το αίµα τους ήταν
ακόµη ζεστό. Με εντολή του ίδιου του Πρωθυπουργού εξαφανί-
σατε το αποδεικτικό υλικό από τον τόπο του δυστυχήµατος και
διατάξατε την έρευνα αφού είχε διαγραφεί και το τελευταίο πει-
στήριο.

Ακούσαµε από τους υπεύθυνους ότι το εύφλεκτο υλικό ήταν
από υγρά µετασχηµατιστών, για να αποκαλυφθεί ότι ήταν τέσ-
σερα υλικά νόθευσης καυσίµου, ξυλόλιο, τολουόλιο και άλλα από
εµπειρογνώµονες των συγγενών των θυµάτων. Γιατί το κράτος
φρόντισε µε το µπάζωµα να εξαφανίσει τα ίχνη από τον τόπο του
εγκλήµατος χωρίς να ξέρει κανείς ποιος έδωσε την εντολή. Πόσο
πιο ευθέως να το πούµε ότι σε κάποιους σε τούτη εδώ την Αί-

θουσα θα έπρεπε ήδη να έχουν περαστεί χειροπέδες όσο ψηλά
κι αν βρίσκονται;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαν σε αρχαία τραγωδία αυτές
οι επτά πράξεις σκιαγραφούν το έγκληµα, αναδεικνύουν την κυ-
βερνητική αλαζονεία, στοιχειοθετούν την ύβρη απέναντι στα αδι-
κοχαµένα παιδιά και απέναντι στην αξιοπρέπεια ενός ολόκληρου
λαού. Μετά την ύβρη, στην αρχαία τραγωδία έρχεται η νέµεση η
απόδοση της θεϊκής δικαιοσύνης. Άραγε µετά την ύβρη της σύγ-
χρονης τραγωδίας των Τεµπών θα υπάρξει απόδοση δικαιοσύ-
νης;

Η τραγωδία των Τεµπών χαρακτηρίστηκε από την ίδια τη Βουλή
ως έγκληµα συµπεριλαµβάνοντας τη λέξη στην ταµπέλα της ονο-
µασίας της επιτροπής. Η ταµπέλα αυτή,, δυστυχώς, για τα µάτια
του κόσµου υπήρχε µόνο αφού τα µέλη της κυβερνώσας παράτα-
ξης δεν το βλέπουν ως έγκληµα κυβερνητικού επιπέδου. Θα κα-
ταλήξουµε να έχουµε επιτροπή διερεύνησης εγκλήµατος Τεµπών
και στο τέλος δεν θα υπάρχει έγκληµα αλλά µόνο ατυχείς συγκυ-
ρίες και θα φταίνε οι νεκροί µηχανοδηγοί. 

Αν για εσάς, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν υπάρχει έγκληµα,
τότε να συνεχίσετε τη λαµπρή παράδοση του να µην τελειώνει
έργο τηλεδιοίκησης. Μάλιστα µήπως να καταργήσετε όλα τα συ-
στήµατα τηλεδιοίκησης, ώστε να µην ταλαιπωρούνται οι Υπουρ-
γοί να δίνουν παρατάσεις και να βαδίζουµε µε τα απαρχαιωµένα
συστήµατα και τον βασικό κανονισµό και µόνο;

Ας κυκλοφορούν και άλλες εµπορικές αµαξοστοιχίες χωρίς
άδεια µεταφέροντας εύφλεκτα υλικά νόθευσης καυσίµων. Ας
απεργήσουν ξανά όσοι απεργούσαν τρεις εβδοµάδες πριν τους
πενήντα επτά φόνους στα Τέµπη, φωνάζοντας για προβλήµατα
ασφαλείας και υποστελέχωσης, για προβλήµατα εκπαίδευσης,
για πολλά ήδη προκληθέντα ατυχήµατα αλλά και για τα επερχό-
µενα νέα ατυχήµατα. 

Ας ετοιµάσουν και άλλα κροκοδείλια δάκρυα η Κυβέρνηση, ο
ΟΣΕ, η ΡΑΣ, η «HELLENIC TRAIN», η ΕΡΓΟΣΕ, κάνοντας διαπι-
στώσεις µπροστά στις κάµερες. Ας στείλουµε ξανά τα παιδιά µας
στα βαγόνια του θανάτου, αφού ο αρµόδιος Υπουργός Μεταφο-
ρών κ. Καραµανλής µπορεί και κουνά το δάχτυλο σε όσους του
λένε ότι τα τρένα δεν είναι ασφαλή. Ακόµα περισσότερο αφού ο
συνυπουργός του Άδωνις Γεωργιάδης µπορεί να ξεστοµίζει στην
κάµερα την αδιανόητη φράση: Αν έλεγε ο Υπουργός ότι υπάρχει
πρόβληµα ασφαλείας στα τρένα, δεν θα έµπαινε κανένας µέσα. 

Με άλλα λόγια αφού η Κυβέρνηση θεωρεί αποδεκτό να θυσιά-
ζονται πενήντα επτά άνθρωποι για τα κέρδη κάποιων εταιρειών,
ας στείλετε για διακοπές στην ευρωπαϊκή και την ελληνική εισαγ-
γελία και τα πορίσµατά τους, ας απαλλάξετε των ευθυνών τους
όλους τους υπεύθυνους, ας καταλογίσετε ευθύνες σε νεκρούς
µηχανοδηγούς και στους νεκρούς επιβάτες που είχαν την ατυχία
να ζουν στην Ελλάδα και να πιστεύουν ότι οι κυβερνώντες, πραγ-
µατικά, νοιάζονται για τον λαό τους. 

Ας τα κάνετε όλα αυτά γιατί νοµίζετε ότι µπορείτε να λυγίζετε
την αλήθεια και τη δικαιοσύνη των ανθρώπων µε το πρόσχηµα
µιας κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας. Γιατί πιστεύετε ότι µπορείτε
να οδηγείτε τον ελληνικό λαό µε το «πάµε και όπου βγει». Και
ακόµα γιατί πιστεύετε ότι µπορεί να λησµονηθεί το πιο φρικτό
έγκληµα που έχει συντελεστεί στην πατρίδα µας. 

Υπουργός σας έκανε την εξοργιστική δήλωση ότι πρόκειται για
δευτερεύον ζήτηµα µε το οποίο κανένας πια δεν ασχολείται.
Όµως το έγκληµα των Τεµπών είναι ακριβώς η αντανάκλαση
όλων των ουσιωδών πτυχών της κυβερνητικής και κρατικής λει-
τουργίας της χώρας µας: Οι πελατειακές σχέσεις, η εξαπάτηση,
η διαφθορά, η χειραγώγηση της δικαιοσύνης και της κοινής γνώ-
µης, η κώφευση στις απεγνωσµένες εκκλήσεις των εργαζοµένων,
η µετατόπιση ευθυνών σε βολικές απρόσωπες αιτίες, τελικά η
προσπάθεια να θαφτεί η αλήθεια, να µπαζωθεί τούτο το έγκληµα
µε τόνους από χαλίκια, µπετόν και σκυρόδεµα µε τον της κληρο-
νόµο. 

Ζητούµε αλήθεια και δικαιοσύνη. Όσο έχουµε ίχνος συνείδη-
σης όλοι εµείς που έχουµε παιδιά στις ηλικίες των θυµάτων, όσοι
φέρνουµε στα µάτια µας τους συγγενείς των νεκρών και τους
επιζώντες, σας εγγυόµαστε ότι αυτό το έγκληµα δεν θα ξεχαστεί
ποτέ. Το φως της κοφτερής αλήθειας θα απλωθεί παντού και θα
ξεµπαζώσει ότι δολίως επιχειρήθηκε να µείνει στην αφάνεια. Θα
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πράξουµε το προφανές καθήκον της παραποµπής για περαιτέρω
διερεύνηση.

Και τι σηµαίνει δικαιοσύνη; Σηµαίνει εφαρµογή των νόµων. Η
Νίκη βρίσκεται εδώ για να σας υπενθυµίσει κάτι που ίσως αγνο-
είτε. Όπως στη φύση υπάρχουν οι φυσικοί νόµοι έτσι και στην
πνευµατική ζωή υπάρχουν πνευµατικοί νόµοι. Στην πνευµατική
ζωή όσο περισσότερο υψώνεται κανείς µε την αλαζονεία του,
τόσο µεγαλύτερη θα είναι και η πτώση και η συντριβή του. «Ο
ὑψῶν ἑαυτὸν ταπεινωθήσεται». Αυτός είναι ο πνευµατικός
νόµος. Αλήθεια και δικαιοσύνη, λοιπόν, ανθρώπινη αλλά και θεία.
«Ἔστι Δίκης ὀφθαλµός, ὅς τὰ πάνθ’ ὁρᾷ». Από αυτή την αλήθεια
και τη δικαιοσύνη κανένα πρωθυπουργικό αξίωµα, καµµία νοµική
συγκάλυψη και κανένα σιωπητήριο δεν θα είναι αρκετό για να
αποφύγετε την κρίση.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Ολοκληρώνουµε τον κατάλογο των κατά προτεραιότητα οµι-
λητών µε την εκπρόσωπο της Πλεύσης Ελευθερίας την κ. Ελένη
Καραγεωργοπούλου.

Παρακαλώ, κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αντιστρέφοντας το χρονικό του προαναγγελθέντος θανάτου

στην ελληνική Βουλή, σήµερα θα ήθελα να καλωσορίσουµε µε
ένα βουβό χειροκρότηµα τα νεκρά παιδιά της κοιλάδας των Τεµ-
πών αισθανόµενοι την παρουσία τους στα θεωρεία.

Γυρίζοντας τον χρόνο πίσω, οι εργασίες της εξεταστικής επι-
τροπής ξεκίνησαν στις 20-11-2023 και διεκόπησαν µε απόφαση
της πλειοψηφίας εντός του Φεβρουαρίου 2024 παρά τις αντιδρά-
σεις όλων των υπολοίπων µελών της επιτροπής, ενώ προσδοκού-
σαµε την επίµονα διεκδικούµενη πρόσκληση σηµαντικών
µαρτύρων µε την απαγόρευση να γίνεται διάδοχος προηγούµε-
νων αναβολών. Αποτέλεσµα της αναχαίτισης σηµαντικών κατα-
θέσεων ακόµη και προσώπων που είχαν εγγράφως ζητήσει να
συνεισφέρουν στην επιτροπή µας τη µαρτυρία τους, όπως η
Μάγδα Γεροντίδου, ο Κώστας Γενιδούνιας, ο Χρήστος Κατσιού-
λης, ήταν η απροσδόκητη, βίαιη διακοπή της διαδικασίας, κατά
γενική οµολογία, παρωδίας εργασιών. 

Με τα ευφυολογήµατα του Προέδρου της κ. Μαρκόπουλου,
σε προστακτική έγκληση και ήχο διαπεραστικό, καθώς ο ίδιος σε
εκτέλεση αποστολής της Κυβέρνησης ιχνηλατούσε τα όρια µε-
ταξύ κανιβαλισµού και διασκέδασης, είναι βέβαιο ότι ο κοινοβου-
λευτισµός στιγµατίστηκε ιστορικά. 

Από την έκθεση εισαγωγής στο πόρισµα της Κυβέρνησης, την
εργασία που η πλειοψηφούσα δύναµη της Νέας Δηµοκρατίας
ενέκρινε άνευ διαβούλευσης, εντοπίζει κανείς σύνολα λέξεων
δεικτικά των συµπερασµάτων της πλειοψηφίας των µελών, που
όµως το ίδιο το περιεχόµενο των καταθέσεων, µέσα από τα Πρα-
κτικά των συνεδριάσεων, καταρρίπτει. 

Ενδεικτικά του άνυδρου λόγου του συντάκτη ή των συντακτών
της ως άνω έκθεσης ιδεών συνιστούν µεταξύ άλλων τα εξής:
τραγικό δυστύχηµα, η Νέα Δηµοκρατία πιστή στις διαχρονικές
αρχές της για πλήρη διαφάνεια του δηµόσιου βίου, διαλεύκανση
συνθηκών δυστυχήµατος, άµεσα µέτρα στήριξης των οικογε-
νειών των θυµάτων, όρισε η Κυβέρνηση ταχύτατα διοικητική επι-
τροπή, επιτάχυνε διαδικασίες η επιτροπή, τεράστια ανθρώπινα
λάθη, τραγικό χαµό δεκάδων συνανθρώπων, καµµία υπόνοια για
συγκάλυψη, τυχόν ευθύνες, τεράστια συγγνώµη. 

Ας µιλήσουµε για ταχύτητα λοιπόν. Η έγκληση του τραυµατία
του εγκλήµατος των Τεµπών Αναστάσιου Κουµπούρη εισέρχεται
µε αριθµό πρωτοκόλλου 1445 στις 4-3-2024 από την εισαγγελία
προς τον Πρόεδρο της Βουλής διά Υπουργού Δικαιοσύνης. Από
τον Υφυπουργό Δικαιοσύνης Ιωάννη Μπούγα το διαβιβαστικό έγ-
γραφο προς τον Πρόεδρο της Βουλής λαµβάνει αριθµό πρωτο-
κόλλου εισερχόµενου εγγράφου στις 12-3-2024. Στις 11-3 έχει
οριστεί η καταληκτική προθεσµία κατάθεσης πορισµάτων των
οµάδων των κοµµάτων στην εξεταστική επιτροπή. 

Η συγκεκριµένη έγκληση στρέφεται κατά του τέως Υπουργού
Κωνσταντίνου Καραµανλή. Η δικογραφία εισέρχεται δηλαδή επί-

σηµα στη Βουλή µε καθυστέρηση εννέα ηµερών, χωρίς να θεω-
ρηθεί λόγος εγρήγορσης η καταληκτική αυτή προθεσµία την
οποία υπερκαλύπτει οριακά, σε αποφυγή έκδοσης συµπερασµά-
των απειλητικών για το αδιάτρητο του πλέγµατος προστασίας
του Κωνσταντίνου Καραµανλή. 

Αντίστοιχα ο χρόνος που µεσολαβεί για την εισαγωγή της µη-
νυτήριας αναφοράς της Αικατερίνης Αντωνόπουλου στρεφοµέ-
νης κατά παντός υπευθύνου είναι µόλις δύο ηµέρες µεταξύ
εισαγγελίας και Υπουργείου Δικαιοσύνης, µε τελικό αποδέκτη το
Γραφείο του Προέδρου της Βουλής. 

Αντίθετα, η συµπληρωµατική µήνυση του συλλόγου των πλη-
γέντων στρεφόµενη κατά του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη, Κωνσταντίνου Καραµανλή, Χρήστου Σπίρτζη και άλλων
τέως Υπουργών εισήλθε στο Υπουργείο Δικαιοσύνης από την Ει-
σαγγελία του Αρείου Πάγου στις 15-2-2024, ενώ το Υπουργείο
Δικαιοσύνης δρασκέλισε το κατώφλι του Γραφείου του Προ-
έδρου της Βουλής, µε υπογραφή Υφυπουργού Ιωάννη Μπούγα
και πάλι, στις 12-3-2024, δηλαδή σχεδόν έναν µήνα µετά και µία
ηµέρα µετά τη λήξη της προθεσµίας κατάθεσης των πορισµάτων
των κοµµάτων. 

Κυρίες και κύριοι, πείτε στα αόρατα παιδιά, στα αόρατα θύ-
µατα που σήµερα µνηµονεύουµε ωσεί παρόντες, ότι η ταχύτητα
που επέδειξε η κυβερνώσα πλειοψηφία µε τη συµπαράσταση και
την υπόθαλψη του Προέδρου της Βουλής, σε συνέργεια µε το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, ήταν η προσήκουσα! Τολµήστε το!
Ελάτε, µπορείτε.

Ας µιλήσουµε περαιτέρω για την επικαλούµενη από την εισα-
γωγή «διαφάνεια» και «διαλεύκανση» των συνθηκών του δυστυ-
χήµατος για εσάς, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι στον ελληνικό
σιδηρόδροµο δεν υπάρχουν καν εθνικοί κανόνες ασφαλείας.
Ακόµη και σήµερα ο απαρχαιωµένος κανονισµός που αναφέρεται
σε τηλεγραφήµατα διατηρώντας περισσότερα αποµεινάρια µιας
άλλης εποχής ως µουσειακά αποµνηµονεύµατα, αποδεικνύεται
σχεδόν ανερυθρίαστα ότι δεν ετηρείτο στο περιβάλλον του σι-
δηροδρόµου, ενώ ουδείς αρµόδιος, ουδέν ελεγκτικό όργανο είχε
ποτέ µεριµνήσει για την ορθή τήρηση του κανονισµού, την επι-
βολή κυρώσεων, την πρόσκληση σε συµµόρφωση των αδρανών
ή παρανοµούντων επί ποινή κυρώσεων και λήψης µέτρων, ότι µε
σπουδή ο τόπος του εγκλήµατος αλλοιώθηκε εντός διαστήµατος
λίγων ηµερών µετά το έγκληµα µε το σαθρό επιχείρηµα ότι αυτό
ήταν προαπαιτούµενο για την ανάσυρση και αποµάκρυνση των
εκτροχιασµένων βαγονιών µε χρήση βαρέων οχηµάτων, προκει-
µένου για την αποκατάσταση της κυκλοφορίας των τρένων υπό
την παρουσία αγνώστων προσώπων -εθελοντών κατά δήλωσή
τους- και υπαλλήλων ΟΣΕ και ΕΡΓΟΣΕ κατά δήλωση ιδίων παρι-
σταµένων σε µη αποκλεισµένο και περιφρουρούµενο χώρο,
όπως επιβαλλόταν και κατά παράβαση της νοµοθεσίας και της
ακολουθούµενης πρακτικής σε κάθε είδους αεροπορικό ή σιδη-
ροδροµικό δυστύχηµα, ότι δεν τηρήθηκαν και δεν τηρούνται
ακόµα οι κανονισµοί ραδιοτηλεφωνίας, ότι σύµφωνα µε δηµοσι-
εύµατα στις 15-16 Νοεµβρίου 2023 διεξήχθησαν έρευνες για αν-
θρώπινα υπολείµµατα µε µέριµνα των συγγενών των θυµάτων και
µε χρήση εκπαιδευµένων σκύλων, κάτι που δεν επιτράπηκε από
τις αρχές εξ αρχής, αν και ζητήθηκε επίµονα από τους εκπροσώ-
πους των πληγέντων, ότι δεν έχουν ακόµα εξιχνιαστεί τα αίτια
της πυρκαγιάς, ενώ το ξυλόλιο και άλλες ουσίες που βρέθηκαν
στον τόπο του εγκλήµατος δεν δικαιολογούνται από τα έλαια σι-
λικόνης των µηχανών της εµπορικής αµαξοστοιχίας, ενώ νέες εκ-
θέσεις πραγµατογνωµοσύνης έχουν δει το φως της δηµο-
σιότητας αλλά ουδόλως έχουν ληφθεί υπ’ όψιν από τα µέλη της
εξεταστικής επιτροπής κατά την εξαγωγή των συµπερασµάτων
τους, ότι δεν έχει φωτιστεί ούτε έχει διερευνηθεί το φορτίο του
εµπορικού τρένου που προκάλεσε µετά βεβαιότητας σε τέτοια
κλίµακα και έκταση τη θανατηφόρα έκρηξη µε αφορµή τη µετω-
πική σύγκρουση και αποτέλεσµα τον βίαιο θάνατο και τραυµατι-
σµό πολύ περισσότερων επιβαινόντων. 

Η κατάθεση κόλαφος του Βασιλείου Προφυλλίδη, Καθηγητή
της Συγκοινωνιακής Τεχνικής στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο
Θράκης και µέλος της επιτροπής εµπειρογνωµόνων που συνέ-
ταξε το πόρισµα Γεραπετρίτη, δεν ήταν αρκετή για να ερεθίσει
τα πολύ ευαίσθητα αντανακλαστικά σας ακόµα και µετά από
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όλες τις παραπάνω διαπιστώσεις. Τα πιο σηµαντικά σηµεία της
κατάθεσης αυτής δείχνουν ένα φάσµα ευθυνών στο πρόσωπο
του Κώστα Καραµανλή. 

Είπε «Μόνο το ETCS, σύστηµα που πραγµατοποιεί την αυτό-
µατη πέδηση στα τρένα χρειαζόταν για να αποτρέψει την απώ-
λεια πενήντα επτά ανθρώπων στα Τέµπη. Αν δεν είχε µπαζωθεί η
περιοχή, η επιτροπή εµπειρογνωµόνων θα ήταν εκεί την επόµενη
ηµέρα. Δεν µπορώ να ξέρω αν λάβαµε όλα τα ηχητικά από τις
συνοµιλίες µεταξύ σταθµάρχη και µηχανοδηγών. Τα τέσσερα
χρόνια ήταν πολλά για την αποκατάσταση του συστήµατος τοπι-
κής τηλεδιοίκησης στη Λάρισα. Η ύπαρξη δεύτερου σταθµάρχη
θα αποτελούσε δικλίδα ασφαλείας που θα ελαχιστοποιούσε τις
πιθανότητες να συµβεί το δυστύχηµα.». 

Ας µιλήσουµε και για άλλα σύνολα λέξεων της εισαγωγής σας
στο εγκεκριµένο πόρισµα που καταθέσατε, κύριοι της Κυβέρνη-
σης. Μιλάτε για «τεράστια ανθρώπινα λάθη». Ο πρώην Πρόεδρος
και Διευθύνων Σύµβουλος της ΤΡΑΙΝΟΣΕ κ. Ζηλιασκόπουλος, µε
εξειδίκευση στα πρότυπα ισορροπίας και βελτιστοποίησης δι-
κτύων καθώς και τα συστήµατα ελέγχου και διαχείρισης κυκλο-
φορίας, µίλησε για την έλλειψη αγάπης για τον σιδηρόδροµο,
την έλλειψη κουλτούρας, την έλλειψη σωστής εκπαίδευσης. Ανέ-
λυσε τις συνθήκες κλοπής καυσίµων, συνήθη γεγονότα βανδα-
λισµών, µε τη λειτουργία του σιδηροδρόµου χωρίς εποπτεία. 

Θέλετε να µετρήσετε τα λάθη; Γιατί µόνο αυτό του σταθµάρχη
και όχι και της πολιτικής που επιλέγει τον συγκεκριµένο µη επαρ-
κώς εκπαιδευµένο σταθµάρχη σε θέση ευθύνης, χωρίς να λει-
τουργεί η φωτοσήµανση, χωρίς σύστηµα αυτόµατης πέδησης,
χωρίς τηλεδιοίκηση και ραδιοτηλεπικοινωνία µεταξύ σταθµαρ-
χών και µηχανοδηγών; 

Και πριν από την κατάθεση Ζηλιασκόπουλου όµως, η αποκα-
λυπτική κατάθεση Δηµητρίου Ρέππα, πρώην Υπουργού Μεταφο-
ρών της κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ: λαθραίες µεταφορές, µαύρα
βαγόνια, κανιβαλισµός δικτύου, χυτήρια, διοχέτευση χαλκού
στην αγορά, στον αντίποδα των τεράστιων για την εποχή 2009  -
2011 µισθών αξίας 5.000 ευρώ στο προσωπικό του ΟΣΕ, που
όµως είχε συρρικνωθεί ως αποτέλεσµα πολιτικής απόφασης, δυ-
σανάλογης προς τις ανάγκες ανάταξης του σιδηροδροµικού δι-
κτύου. Και αυτή η κατάθεση προκάλεσε παρεµβάσεις της
Συµπολίτευσης, γιατί η δήλωσή του περί πολιτικών ευθυνών ανέ-
συρε ένστικτα προστασίας. 

Βασίλειος Τσιαµαντής, πρώην Πρόεδρος της ΡΑΣ, έδειξε µε
σεµνότητα και ηθικό ανάστηµα τις πολιτικές ευθύνες, προκαλών-
τας, ως ακόµα µία κατάθεση, τη σύσσωµη αντίδραση των µελών
της Συµπολίτευσης σε µια προσπάθεια ανάδειξης του ανθρώπι-
νου λάθους. 

Τι άλλο µας λέτε στην εισαγωγή σας; Τραγικός χαµός δεκά-
δων συνανθρώπων, καµµία υπόνοια για συγκάλυψη, τυχόν ευθύ-
νες. Όµως η δικογραφία της Ευρωπαίας εισαγγελέως βοά. 

Ο πρώην Δρόεδρος και διευθύνων Σύµβουλος της ΕΡΓΟΣΕ
Χρήστος Βίνης, γαλάζιος υποστηρικτής της µεγάλης σας παρά-
ταξης, πλαισιωµένος από τους στρατιώτες της κοινής σας απο-
δοχής, τα δύο στελέχη επικεφαλής του κλιµακίου επίβλεψης της
ΕΡΓΟΣΕ, που µε µισθούς υπαλλήλων απολάµβαναν ζωή αδικαιο-
λόγητου πλουτισµού -σκάφη αναψυχής, πολυτελείς κατοικίες,
σπουδές τέκνων σε ιδιωτικά πανεπιστήµια του εξωτερικού- µε
αυτό το υλικό συνεχίστηκε η παρατεταµένη βραδύτητα των ερ-
γασιών ολοκλήρωσης της σύµβασης 717, η οποία συµπληρώ-
θηκε χωρίς την έγκριση του Ελεγκτικού Συνεδρίου και µε
αποκορύφωµα την απευθείας ανάθεση εργασιών στην εταιρεία
«ALSTOM», αποξηλώνοντας λειτουργούντα εξοπλισµό, πληρω-
µένο δύο φορές µε ευρωπαϊκά κονδύλια. 

Στην πραγµατικότητα µιλάµε για τον ορισµό της διαφθοράς.
Στη διάλεκτο της συγκάλυψης µιλάτε για αναβάθµιση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Τέλος, για την ειλικρινή και ταπεινή σας συγγνώµη  που εννο-
είτε δήθεν ορίζοντας οικονοµικά µέτρα στήριξης των πληγέντων,
όπως διαγραφή ληξιπρόθεσµων οφειλών των θανόντων και των
οικογενειών τους, δανείων των πληγέντων και δολοφονηθέντων,
δύο µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου της Ένωσης Διοικητικών
Δικαστών, Βασίλης Φαϊτάς και Βανέσσα - Παναγιώτα Ντέγκα, δή-

λωσαν ότι η δηµόσια τοποθέτηση του Προέδρου της Ένωσης,
Παναγιώτη Δανιά, κατά της Ευρωπαίας εισαγγελέα Λάουρα Κο-
βέσι, σχετικά µε τη διερεύνηση των αιτιών του σιδηροδροµικού
δυστυχήµατος των Τεµπών, δεν εξυπηρετεί την υπόθεση της
αναζήτησης της αλήθειας, σε µια περίοδο που οι συγγενείς θυ-
µάτων καταγγέλλουν παραβιάσεις του κράτους δικαίου και συγ-
κάλυψη. 

Η δήλωση αυτή -απαξιωτική για την απώλεια των συγγενών
των θυµάτων- δεν απηχεί τη θέση των διοικητικών δικαστών που
στηρίζουν το δίκαιο αίτηµα της ελληνικής κοινωνίας για πλήρη
διαλεύκανση του εγκλήµατος και απόδοση όλων των ευθυνών
που προκύπτουν. 

Στον αντίποδα, µία αντιπαρατιθέµενη Κυβέρνηση, στην απαί-
τηση ενός εκατοµµυρίου τριακοσίων χιλιάδων πολιτών, διά στό-
µατος -µεταξύ άλλων, του νυν Υπουργού Υγείας κ. Άδωνι
Γεωργιάδη- επιδιδόµενοι σε πογκρόµ «δολοφονίας χαρακτήρων»,
σε βάρος της κ. Καρυστιανού και του κ. Ασλανίδη και όσων αυτοί
εκπροσωπούν, νεκρών και ζωντανών, είτε της -δια µέσω των φίλα
προσκείµενων µέσων µαζικής επικοινωνίας- επιµελούς αποσιώπη-
σης της τελευταίας οµιλίας της στο Ευρωκοινοβούλιο στις 18
Μαρτίου 2024 και απαξίωσης της είδησης αυτής, είτε διά των αι-
σχρών επιθέσεων στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης από έµµισθους
υπανθρώπους που καταντούν να λένε για την χαροκαµένη µητέρα
ότι «σκυλεύει τους νεκρούς, εκµεταλλεύεται την κατάσταση στην
οποία βρίσκεται µε σκοπό να αποκτήσει µια βουλευτική έδρα στις
Βρυξέλλες»! Για τη µάνα, που καµµία έδρα δεν γεµίζει την άδεια
θέση του παιδιού της στο τραπέζι της «γαλαζοαίµατης» Σαρακο-
στής σας, την Καθαρά Δευτέρα της 18ης Μαρτίου! 

Αν αυτά σας φαίνονται κακοήθειες υποκειµένων που εκδηλώ-
νουν τη σήψη του «είναι» τους, κρυµµένη από την ανωνυµία τους,
απαντήστε σε τι διαφέρει ο αφορισµός του Υπουργού σας, κ. Γε-
ωργιάδη; Πόσο πολύ λίγο υπολείπεται σε ανθρωπιά, σε σχέση
µε τα χιλιάδες αισχρά σχόλια κατά της εκπροσώπου των θυµά-
των των Τεµπών της κ. Καρυστιανού, η επίθεσή του κατά της Ευ-
ρωπαίας εισαγγελέα η οποία κατήγγειλε την Κυβέρνηση ότι
µπλοκάρει τις έρευνες για την τραγωδία στα Τέµπη, ζητώντας -
επισείοντας- την τιµωρία της από τους ευρωπαϊκούς θεσµούς; 

Αν τα υποκινούµενα ή ανεκτά ή ευρίσκοντα «γόνιµη κόπρο» -
για τον πολλαπλασιασµό τους- σχόλια είναι λάσπη στο πρόσωπο
κάθε σύγχρονης Αντιγόνης, που απαιτεί να αποδοθεί δικαιοσύνη
-όχι µόνο από τους «θεούς» µε βάση άγραφους ηθικούς λόγους,
αλλά από το θετό δίκαιο- τι λιγότερο είναι η απουσία από την
Ολοµέλεια του Πρωθυπουργού από τη σηµερινή συζήτηση του
πορίσµατος; 

Η Ελλάδα έχει καταστεί µια χώρα µε ανώριµους, ασθενικούς,
άρρωστους θεσµούς. Αυτή τη χώρα θέλατε και αυτή φτιάξατε.
Αν οι θεσµοί λειτουργούσαν, κανένας γονέας δεν θα προσέτρεχε
στην Ευρώπη προς υποστήριξη της δίκαιης απαίτησής του να
διερευνηθούν τα αίτια του χαµού των αδικοχαµένων παιδιών, της
απόδοσης των ευθυνών στους υπαίτιους και της παραδειγµατι-
κής τιµωρίας αυτών. Καµµία Αντιπολίτευση δεν θα σας έσερνε
στη σύσταση, έστω µίας εξεταστικής επιτροπής. 

Αυτοί οι γονείς, οι συγγενείς, θα συνέχιζαν τη ζωή τους µε τα
ζωντανά παιδιά τους, τα αδέρφια τους, τους συντρόφους τους,
όπως όλοι εµείς που αποµείναµε να χαιρόµαστε µια ζωή που δεν
έκοψε κάποιος υπαίτια το νήµα της. 

Αν, λοιπόν, χρειαζόµαστε κάτι άµεσα είναι η υποστήριξη και
ανάπτυξη των δηµοκρατικών θεσµών που προασπίζουν τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα. Ανάµεσα στους λοιπούς κατά καιρούς απο-
δεκτούς δείκτες ανθρώπινου πολιτισµού ένας είναι ο κορυφαίος:
Αυτός της συµπεριφοράς των ζωντανών απέναντι στους νεκρούς
τους. Η ύβρις που διαπράττεται σε βάρος ψυχών που έχουν απο-
χωριστεί από το σώµα τους, που δεν µπορούν να υπερασπιστούν
το δίκιο τους. Αυτή την ύβρη απέναντι στους ανθρώπους από
τους οποίους οι οικογένειές τους δεν βρήκαν για να θάψουν και
να κλάψουν παρά µόνο λιωµένες µάζες, ακρωτηριασµένους κορ-
µούς και διάσπαρτα µέλη. Αυτή την ύβρη της κατασκευής βια-
στικών αναχωµάτων απόκρυψης στοιχείων εγκλήµατος. Αυτήν
την ύβρη της βίαιης απώθησης πενήντα επτά νέων ανθρώπων
στη χώρα της λησµοσύνης, στη χώρα του ποτέ δεν θα την επι-
τρέψουµε! 
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Μαζί µε τους συγγενείς των δολοφονηµένων, µαζί µε το ένα
εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες πολίτες που υπέγραψαν το ψή-
φισµα, µαζί µε όλους τους πολίτες της χώρας που διψούν για την
αλήθεια, τη µνήµη, τη δικαιοσύνη, τη δηµοκρατία την ελευθερία,
θα παλέψουµε για την ολοκλήρωση της αρχέγονης διαδικασίας:
«Ύβρις - Άτις - Νέµεσις - Τίσις».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκαν οι
οµιλίες των κατά προτεραιότητα οµιλητών. 

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Σωκράτη Φάµελλο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πριν από τρια-
κόσιες ογδόντα πέντε ηµέρες το τροµερό σιδηροδροµικό δυστύ-
χηµα στα Τέµπη άφησε ένα ανεξίτηλο και βαθύ σηµάδι στην
ελληνική κοινωνία. Στο πιο θανατηφόρο σιδηροδροµικό δυστύ-
χηµα της χώρας µας σταµάτησε ο χρόνος για πενήντα επτά αν-
θρώπινες ζωές, στη µετωπική σύγκρουση του Intercity µε την
εµπορική αµαξοστοιχία, ενώ η ίδια η σύγκρουση και ανάφλεξη
στη συνέχεια προκάλεσαν και τον τραυµατισµό τουλάχιστον
άλλων ογδόντα πέντε συνανθρώπων µας. 

Παρά τις συντονισµένες προσπάθειες της Κυβέρνησης, κύριε
Βορίδη, και των φιλικών της µέσων ενηµέρωσης να µειωθεί το
κοινωνικό αποτύπωµα αυτής της τραγωδίας, αυτού του εγκλή-
µατος, όπως δυστυχώς είδαµε και τη Δευτέρα µε την αποσιώ-
πηση της τοποθέτησης της κ. Καρυστιανού στην επιτροπή
αναφορών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, η εθνική τραγωδία,
το έγκληµα των Τεµπών έχει σηµαδέψει τη χώρα µας. Το έγ-
κληµα των Τεµπών µεγεθύνεται κάθε µέρα εξαιτίας της συντονι-
σµένης κι οργανωµένης προσπάθειας συγκάλυψης των ευθυνών
από τον κ. Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία, γιατί και αυτό
είναι έγκληµα.

Η σηµερινή απουσία του κ. Μητσοτάκη, απλά επιβεβαιώνει και
το σχέδιο συγκάλυψης αλλά και τη βαθύτατη προσβολή της µνή-
µης των θυµάτων αλλά και της λειτουργίας του Κοινοβουλίου και
τη βαθύτατη προσβολή του καθολικού κοινωνικού αιτήµατος για
δικαιοσύνη. 

Ο κ. Μητσοτάκης απουσιάζοντας σήµερα, όπως φαίνεται µέχρι
τώρα, δεν συµµετέχει στη συζήτηση της ελληνικής Βουλής για
δικαιοσύνη. Αυτό επέλεξε σήµερα. Και µην επιχειρήσετε -το λέω
εκ των προτέρων- να κάνετε οποιονδήποτε συµψηφισµό µε
άλλες περιπτώσεις συζήτησης του νόµου περί ευθύνης Υπουρ-
γών. Μιλάµε για το µεγαλύτερο σιδηροδροµικό δυστύχηµα της
χώρας µας κι ο Πρωθυπουργός επέλεξε να λείπει.

Η κατάσταση έχει ξεφύγει από τα χέρια σας. Δεν σας πιστεύει
κανείς πλέον στην ελληνική κοινωνία. Δεν είναι µόνο οι υπογρα-
φές. Το σκάνδαλο της συγκάλυψης έχει περάσει τα σύνορα της
χώρας και οφείλουµε ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία να κα-
ταθέσουµε το µέγιστο σεβασµό από τη µια µεριά στη µνήµη των
θυµάτων, γιατί γνωρίζουµε ότι αυτή η συζήτηση γίνεται, ενώ πε-
νήντα επτά άνθρωποι λείπουν από τη ζωή, αλλά και στον αγώνα
που δίνουν οι γονείς και οι συγγενείς τους για την απόδοση δι-
καιοσύνης και οφείλουµε ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία να
διαχωρίσουµε τη θέση µας από τη συµπεριφορά της Κυβέρνη-
σης και της Νέας Δηµοκρατίας στο θέµα. Δεν είµαστε όλοι ίδιοι!
Δεν ανεχόµαστε αυτή τη ρετσινιά της συγκάλυψης. Δεν ανεχό-
µαστε ένα αλισβερίσι, χωρίς όρια χωρίς αξίες χωρίς κανόνες, µε
µόνο στόχο να διατηρήσει ο κ. Μητσοτάκης την καρέκλα του
Πρωθυπουργού. 

Κυρίες κύριοι Βουλευτές, η ελληνική κοινωνία µάς παρακολου-
θεί σήµερα µε έκδηλη δυσπιστία. Οι πολίτες αναρωτώνται: Έχει
η ελληνική Βουλή το πολιτικό ανάστηµα αλλά και το ήθος να συν-
δράµει στο καθολικό αίτηµα απόδοσης δικαιοσύνης για το έγ-
κληµα των Τεµπών; Υπάρχει αµεροληψία στη διαλεύκανση του
εγκλήµατος των Τεµπών; Τηρούν οι Βουλευτές τον όρκο τους
για υπακοή στο Σύνταγµα και τους νόµους; Υπάρχει ελπίδα η
Νέα Δηµοκρατία να αλλάξει τη στάση της και να αφήσει τη δι-
καιοσύνη να κάνει τη δουλειά της; Αυτό το αίτηµα, να αφήσετε

τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της. Μπορούµε να περιµέ-
νουµε κάτι από µια Κοινοβουλευτική Οµάδα η οποία ανέχτηκε να
παρακολουθούνται οι µισοί Υπουργοί της και ο Αρχηγός του
στρατεύµατος χωρίς να κάνει τίποτα; Υπάρχει ένα ερώτηµα: Γιατί
δεν εφαρµόσατε τον νόµο; Γιατί δεν διεκδικήσατε έστω µε την
προσωπική ευθύνη του κάθε Υπουργού να πάνε στον εισαγγε-
λέα; Μπορούµε να περιµένουµε κάτι από ένα κόµµα που παρα-
βίασε τον νόµο για την προστασία των προσωπικών δεδοµένων
την ενωσιακή και εθνική νοµοθεσία και αντί να προστατεύσει τα
προσωπικά δεδοµένα επέτρεψε στα κεντρικά του γραφεία τα
κεντρικά του στελέχη να διαχειρίζονται παράνοµα προσωπικά δε-
δοµένα των εκλογέων; Μπορούµε να περιµένουµε κάτι από ένα
τέτοιο κόµµα; Μπορεί να περιµένουµε κάτι από ένα κόµµα το
οποίο έφτασε στο σηµείο να απειλεί διοικήσεις και στελέχη ανε-
ξάρτητων αρχών, γιατί έκαναν το καθήκον τους; Το βασικό ερώ-
τηµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι: Αρκεί η υπεροψία του
41% για να συγκαλύψετε ένα έγκληµα που κόστισε πενήντα επτά
ζωές; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, αναλαµβά-
νετε όλοι µια ευθύνη πολύ µεγάλη για το αν θα κάνετε ό,τι µπο-
ρείτε για να αποκαλυφθεί η αλήθεια ή για το αν θα κουβαλάτε
το στίγµα της συγκάλυψης. Αυτή η ευθύνη βαρύνει όλη την ελ-
ληνική Βουλή αλλά βαρύνει και την ελληνική δικαιοσύνη.

Αυτό απαιτούν οι συγγενείς των θυµάτων. Αυτό ζητούν και οι
πολίτες. Ο ΣΥΡΙΖΑ συναισθανόµενος την ιστορική ευθύνη που
µας βαρύνει και τον κίνδυνο να στιγµατιστεί όλο το πολιτικό σύ-
στηµα -γιατί πρέπει να απολογηθούµε αύριο και στα παιδιά µας
µε πιθανά επικίνδυνα κοινωνικά αποτελέσµατα απαξίωση της πο-
λιτικής. Καταθέσαµε από την πρώτη µέρα, από τις 15 Νοεµβρίου
όταν συζητήσαµε την πρώτη πρόταση για εξεταστική επιτροπή,
την άποψή µας. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι εδώ για
να ψηφίσει θετικά σε όλα τα κοινοβουλευτικά εργαλεία, ανεξαρ-
τήτως ποιος θα τα προτείνει, για να λάµψει η αλήθεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία) 

Και για την εξεταστική επιτροπή παρ’ όλο που είχαµε επιφυ-
λάξεις και για τις δύο προτάσεις προκαταρκτικής επιτροπής. Ο
ίδιος ο Χρήστος Σπίρτζης εξ αρχής δήλωσε ότι συµφωνεί µε την
άρση ασυλίας του, ότι δέχεται οποιονδήποτε έλεγχο και οποι-
αδήποτε ευθύνη, κάτι το οποίο επανέλαβε ξεκάθαρα χθες µετά
το νέο αίτηµα των συγγενών και των γονέων των θυµάτων. Το
ερώτηµα είναι γιατί δεν είχαν ούτε καν την ευθιξία οι πρώην
Υπουργοί, Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, να κάνουν το ίδιο;
Αναφέροµαι συγκεκριµένα στον κ. Καραµανλή, στον κ. Καρα-
γιάννη που ήταν Υφυπουργός και στον κ. Τριαντόπουλο. Γιατί δεν
έχουν πει ότι τίθενται στη διάθεση της δικαιοσύνης; Τι φοβούν-
ται; Τι έχουν να κρύψουν; Από ό,τι φαίνεται πάρα πολλά. 

Εµείς την ίδια στάση τηρήσαµε και σε όλη τη διάρκεια της εξε-
ταστικής επιτροπής παρά τις επιφυλάξεις µας. Είχαµε προειδο-
ποιήσει τότε το ΚΚΕ ότι η Κυβέρνηση θα εργαλειοποιήσει την
πρότασή σας για να συγκαλύψει. Δεν θεωρώ ότι είχατε τέτοιο κί-
νητρο. Αλλά γνωρίζετε την πολιτική πραγµατικότητα. Εµείς συµ-
µετείχαµε µε συνέπεια. Πρέπει να το πω αυτό παρ’ όλη την
αρνητική στάση του Προεδρείου η οποία ήταν και προκλητική σε
ώρες συνεδριάσεων. και δεν βοήθησε τη συζήτηση. Δεν βοηθή-
σατε ως Προεδρείο γιατί δεν επιτρέψατε να έρθουν µάρτυρες.
Δεν µπορώ να κατανοήσω πώς µπορούµε να υπηρετήσουµε το
αίσθηµα δικαίου στην κοινωνία όταν αποκλείετε έναν µάρτυρα.
Φοβάστε την αλήθεια. Να µιλήσει κάποιος στη Βουλή.

Επεξεργαστήκαµε στοιχεία παρ’ ότι ήρθε η δικογραφία καθυ-
στερηµένα και µισή. Κάναµε µία πρόταση η οποία ανταποκρίνεται
στους νόµους και το ευρωπαϊκό κεκτηµένο αλλά και στο αίσθηµα
της κοινωνίας όπως φαίνεται και από την συλλογή περίπου ενός
εκατοµµυρίου τετρακοσίων χιλιάδων υπογραφών. Η πρότασή
µας είναι συγκεκριµένη. Να µην υπάρχει περιορισµός από τον
νόµο περί ευθύνης Υπουργών στη διαδικασία ελέγχου της δικαιο-
σύνης. Να δοθεί, δηλαδή, η δυνατότητα στη δικαιοσύνη να ελέγ-
ξει όλα όσα έγιναν σε σχέση µε τα Τέµπη πριν και µετά, χωρίς
κανένα περιορισµό, χωρίς καµµία σκοτεινή πλευρά, να ελέγξει
όλα τα παραπτώµατα ιδιαίτερα µε την πρόνοια των παραπτωµά-
των διά παραλείψεως χωρίς τις προβλέψεις του νόµου περί ευ-
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θύνης Υπουργών. Αυτή είναι µια πρόταση που υποστηρίζεται από
πολλούς συνταγµατολόγους.

Όµως στην τελευταία συνεδρίαση της εξεταστικής επιτροπής
απορρίψατε ακόµη και αυτό. Τι φοβάστε; Την ελληνική δικαιο-
σύνη; Απορρίψατε τη δυνατότητα να πούµε στην κοινωνία ότι
υπάρχουν θεσµοί στη χώρα ότι υπάρχει Βουλή ότι υπάρχει δι-
καιοσύνη και ότι στόχος µας, κοινός µας στόχος είναι να αποδο-
θούν οι ευθύνες όσο ψηλά κι αν βρίσκονται. Μάλιστα µία µέρα
µετά από τη συζήτηση της εξεταστικής όταν απορρίψατε την
πρόταση να ελεγχθούν από τη δικαιοσύνη όλα, ο κ. Μητσοτάκης
µε προκλητική υποκρισία σε συνέντευξή του στον «ΣΚΑΪ» δή-
λωσε: «Τον τελικό λόγο θα τον έχει η δικαιοσύνη». Το καταθέτω
στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό όταν µία µέρα πριν οι Βουλευτές του στην εξεταστική
απέρριψαν τη δυνατότητα να αποδοθούν ευθύνες από τη δικαιο-
σύνη. Πώς θα τα ελέγξει η δικαιοσύνη, πώς θα διερευνήσει η ενώ
δεν της επιτρέπεται. Ελάτε να βρούµε µία πρόταση και τώρα εκ
των υστέρων. Να υπάρχει η δυνατότητα αυτή µε µια δική µας νο-
µοθετική πρόταση για να ελέγχει η δικαιοσύνη τα παραπτώµατα
διά παραλείψεως των Υπουργών. Δεν καταλαβαίνετε ότι πέρα
από τη διεθνή έκθεση της χώρας εντείνετε την απαξίωση της πο-
λιτικής; Μπορεί να το επιλέγετε κιόλας, να σας πω την αλήθεια,
γνωρίζοντας πολύ καλά το πολιτικό σας σχέδιο, κύριε Βορίδη.
Την απαξίωση της πολιτικής έναντι της κοινωνίας. Έτσι όµως
αφήνετε χώρο για τις ακραίες, φασιστικές, µισαλλόδοξες, σκο-
ταδιστικές απόψεις. 

Αναρωτιέµαι: Είναι όλο το σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας αυτό;
Είναι όλοι της Νέας Δηµοκρατίας στο σχέδιο; Η Κυβέρνηση του
κ. Μητσοτάκη είναι γεγονός από την πρώτη µέρα δεν έδωσε
καλά δείγµατα γραφής. Θυµάστε τις δηλώσεις του όταν πήγε
στα Τέµπη την επόµενη ηµέρα και µιλούσε για ανθρώπινο λάθος
και ανθρώπινη αιτία; Αναγκάστηκε να τα µαζέψει µετά από τη
λαϊκή κατακραυγή που οδήγησε στην παραίτηση-καρατόµηση
του κ. Καραµανλή. Πόσο υποκριτική ενώ λίγους µήνες µετά ήταν
στο ψηφοδέλτιο της Νέας Δηµοκρατίας και είναι συνάδελφος
σας τώρα; Πόσο υποκριτική εκείνη η παραίτηση; Αλλά η απα-
ξίωση και προσβολή της δικαιοσύνης φάνηκε και από την απόρ-
ριψη εδώ στη Βουλή της έκθεσης της ευρωπαϊκής εισαγγελικής
αρχής που έδινε κακουργηµατικές ευθύνες στον κ. Καραµανλή
για την παραβίαση των κανόνων διαχείρισης ευρωπαϊκού χρήµα-
τος στη 717 και ανέφερε ως δυνητικούς υπόπτους τους πρώην
Υπουργούς. 

Πρόσφατα η Ευρωπαία εισαγγελέας η κ. Λάουρα Κιόβεσι σε
συνέντευξή της είπε αυτολεξεί για το πόρισµα της πλειοψηφίας
της εξεταστικής: «Θολώνουν τα νερά, πνίγουν την υπόθεση. Όσα
θέσαµε στο κατηγορητήριο στηρίζονται σε αποδείξεις, σε
έρευνα και σε όσα ανακαλύψαµε ψάχνοντας». Και συµπληρώνει:
«Ο ρόλος µας είναι να ερευνούµε και να αποδεικνύουµε ότι ο
νόµος εφαρµόζεται εξίσου για όλους. Και στην προκειµένη πε-
ρίπτωση αυτό δεν συνέβη. Δεν συνέβη. Κυβερνητικές αποφάσεις
δεν πρέπει να έχουν τη δυνατότητα να σταµατούν την απονοµή
δικαιοσύνης». Και η απάντηση της Κυβέρνησης ποια είναι; Ευ-
θεία επίθεση στην Ευρωπαία εισαγγελέα ακόµα και µε το στόµα
Υπουργών, όπως ο κ. Γεωργιάδης. Τόσο σέβεστε τη δικαιοσύνη,
τόσο σέβεστε την Ευρώπη.

Βέβαια την απόφασή σας εµείς την ξέραµε. Την είχε απαγγεί-
λει εδώ ο κ. Βορίδης πολύ πριν δει τη δική µας αίτηση προκα-
ταρκτικής που κατατέθηκε νοµίζω το βράδυ της ίδιας µέρας.
Είπε τότε: «Και σας λέω από τώρα ότι θα την απορρίψουµε για
να το ξεκαθαρίσουµε». Έτσι µε καθαρές δουλειές. Τσεκουράτα
τα λόγια σας, κύριε Βορίδη. Πάντα τέτοιος ήσασταν. 

Στην ίδια κατεύθυνση όµως κινήθηκαν και τα µέλη της εξετα-
στικής επιτροπής µε µια σειρά από προκλητικές µεθοδεύσεις της
πλειοψηφίας. Οφείλω να τις αναφέρω, κύριε Πρόεδρε. 

Πρώτον, αρνηθήκατε να κληθούν ουσιώδεις µάρτυρες µε απα-
ράδεκτες δικαιολογίες. Αρνηθήκατε να καλέσετε τον κ. Κατσι-

ούλη, τον Πρόεδρο της Επιτροπής ETCS, της τηλεδιοίκησης δη-
λαδή, που είχε παραιτηθεί µε επιστολή προειδοποίησης. Τον κ.
Σπηλιόπουλο, Πρόεδρο και Διευθύνοντα Σύµβουλο του ΟΣΕ που
έστειλε επιστολή µε προειδοποίηση στον κ. Μητσοτάκη. Τον κ.
Τσαλίδη, Διευθύνοντα Σύµβουλο της ΤΡΑΙΝΟΣΕ που επίσης πα-
ραιτήθηκε το 2011 µε επιστολή προς τον κ. Καραµανλή. Γιατί αρ-
νηθήκατε να τους καλέσετε; Υπηρεσιακοί παράγοντες και
ανώτατα στελέχη. Για ποιον λόγο; Δεν γνώριζαν την υπόθεση;
Περιµένουµε µια απάντηση. Θα µιλήσετε, κύριε Μαρκόπουλε,
εσείς σήµερα εδώ; Να δούµε λιγάκι τι θα απαντήσετε. Τον κ. Γε-
νιδούνια, τον Πρόεδρο των µηχανοδηγών, τους πραγµατογνώ-
µονες του δικαστηρίου δεν τους καλέσανε. Για να µην πω ότι
κρύψατε από την εξεταστική επιτροπή τον κ. Τριαντόπουλο, τον
Υφυπουργό που µε εντολή του, όπως προκύπτει από τα λεγό-
µενα του κ. Αγοραστού, έγινε το µπάζωµα στα Τέµπη όπου κρύ-
φτηκαν πειστήρια του εγκλήµατος. 

Ταυτόχρονα, συσκοτίσατε η πλειοψηφία αξιόποινες πράξεις
στην εξεταστική επιτροπή. Όπως, παραδείγµατος χάριν, τη ρου-
σφετολογική πρόσληψη του σταθµάρχη, την παράνοµη πρόσ-
ληψη του σταθµάρχη της τραγωδίας, όπου τροποποίησε ο κ.
Καραµανλής τα ηλικιακά όρια είκοσι µέρες µετά τη µετάταξη.
Ενώ το όριο ήταν σαράντα οκτώ έτη η µετάταξη έγινε µε ένα
σταθµάρχη πενήντα επτά ετών, δηλαδή χωρίς τα τυπικά και ου-
σιαστικά προσόντα. Ταυτόχρονα, συσκοτίσατε κι άλλες αξιόποι-
νες πράξεις, όπως την αποσάθρωση του στελεχιακού δυναµικού
του ΟΣΕ αλλά και την εντολή και την εξαφάνιση στοιχείων από
τον τόπο της τραγωδίας. 

Στην εξεταστική επιτροπή προσπαθήσατε να αποπροσανατο-
λίσετε το αν λειτουργούσε ή όχι το κέντρο τηλε-ελέγχου, η τη-
λεδιοίκηση στη Λάρισα και το σύστηµα GSMR, όπως και το
σύστηµα αυτόµατης πέδησης. Κρύψατε το ότι δεν έχουν οριστεί
εθνικοί κανόνες για την ασφάλεια και µια σειρά άλλων παραµέ-
τρων του δυστυχήµατος. Ποιος ξεχνάει την επεισοδιακή και απο-
τυχηµένη επίσκεψη του Υφυπουργού κ. Παπαδόπουλου στη
Λάρισα, όπου ο σταθµάρχης του έλεγε «ζωντανά» στην κάµερα
ότι δεν λειτουργεί ο πίνακας ελέγχου και δεν αφορά παρά λίγα
µέτρα της γραµµής πριν και µετά τον σταθµό της Λάρισας, και
κόπηκε στον αέρα από γαλάζιο στέλεχος µπροστά στα µάτια
όλων των Ελλήνων και όλων των Ελληνίδων; Ποιος µπορεί να ξε-
χάσει αυτό! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ- Προοδευτική
Συµµαχία)

Και φυσικά κλείσατε βιαστικά και χωρίς καµµία αιτιολογία τις
εργασίες της εξεταστικής. Σε πρώτη φάση επιλέξατε να το κά-
νετε χωρίς τη δικογραφία. Επιµείναµε σε αυτό. Και ήρθε τελικά
ένα τµήµα της. Και παρά ταύτα πάλι το κλείσατε στερώντας πο-
λύτιµα στοιχεία από την έρευνα. Ποιος ήταν ο λόγος που δεν επι-
µείνατε να έρθει όλη η δικογραφία; Να σας το πούµε εµείς. Να
κρύψετε την αλήθεια. 

Εµείς, αν και υπερψηφίσαµε την πρόταση συγκρότησης είχαµε
πει για τον κίνδυνο που κρυβόταν. Ζητήσαµε ξεκάθαρα να υπάρ-
χει έλεγχος για όλα τα πολιτικά πρόσωπα. Δεν φοβηθήκαµε. Μά-
λιστα, σε σχέση µε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ -να το πω και αυτό-
εµείς ζητήσαµε να πάµε και πιο πίσω. Τι φοβηθήκατε να ψαχτεί
το 2014 και η αρχική υπογραφή της σύµβασης; Δεν το κατανο-
ούµε. Ποιον θέλετε να καλύψετε, τον κ. Χρυσοχοΐδη;

Καταθέσαµε όµως ένα τεκµηριωµένο πόρισµα για όλα τα ση-
µεία και τις ευθύνες, για να µην υπάρχει καµµία γκρίζα ζώνη. Ανα-
φερθήκαµε και στην 717 αλλά αναφερθήκαµε και στο ότι δεν
υπάρχουν εθνικοί κανόνες ασφάλειας. 

Προσέξτε λιγάκι εδώ πέρα την ανεπάρκεια της Κυβέρνησης.
Έρχεται ο 4632, ο νόµος της Κυβέρνησης Μητσοτάκη το 2019,
και ενσωµατώνει δύο οδηγίες, την 797/16 και την 798/16 και καλεί
ο κ. Καραµανλής τον εαυτό του, τον κ. Καραγιάννη και τους γε-
νικούς γραµµατείς να ορίσουν τους επιβεβληµένους εθνικούς
κανόνες ασφαλείας. Λοιπόν, τέσσερα χρόνια δεν κατόρθωσε να
γράψει τους εθνικούς κανόνες ασφαλείας και ερχόταν εδώ και
µας κουνούσε το δάχτυλο, ο κ. Καραµανλής, και τον καλύπτετε
τώρα. Φαίνεται ότι όταν έσβησαν τα φώτα της Βουλής ξέχασαν
και τις υποχρεώσεις τους. Έτσι είναι ψηφίζουν µόνο για τα µάτια
του κόσµου.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Απόδειξη των ευθυνών του κ. Καραµανλή είναι ότι µετά την
πυρκαγιά στο τοπικό κέντρο τηλεδιοίκησης της Λάρισας, το
2019, δεν έκανε τίποτα για να αποκαταστήσει τη βλάβη, το οποίο
κέντρο αν λειτουργούσε -παρά την έλλειψη ολοκλήρωσης της
717- θα απέτρεπε το δυστύχηµα. 

Και προσέξτε: Ποιος διαψεύδει τον κ. Καραµανλή; Ο κ. Γερα-
πετρίτης, ο οποίος αναλαµβάνει υπηρεσιακός και µέσα σε έξι
µέρες κατόρθωσε να ανακαλύψει αυτό που δεν µπορούσε ο κ.
Καραµανλής τέσσερα χρόνια, ότι το δυστύχηµα θα προλαµβα-
νόταν εάν υπήρχαν λιγότεροι συρµοί, λιγότερες ταχύτητες και
διπλή βάρδια. Ρωτώ, λοιπόν: Δεν έχει ευθύνη γι’ αυτό ο κ. Καρα-
µανλής, δεν έχει; 

Θυµόµαστε µόνο τον κ. Καραµανλή εδώ να διαρρηγνύει τα
ιµάτιά του τότε σε ερώτηση του κ. Μεϊκόπουλου, του Βουλευτή
µας από τη Μαγνησία, που µας λοιδορούσε γιατί είχαµε ανησυ-
χίες για το θέµα της ασφάλειας. 

Όµως, πέρα, από την ποινική ευθύνη και του κ. Καραµανλή και
του κ. Καραγιάννη και προφανώς βαθύτατη πολιτική ευθύνη του
κ. Μητσοτάκη, για το έγκληµα των Τεµπών υπάρχουν ευθύνες
και µετά την πρόκληση δυστυχήµατος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πολιτική µόνο είναι;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία): Διότι η Κυβέρ-
νηση διά του Περιφερειάρχη Θεσσαλίας και του κ. Τριαντόπου-
λου, πριν καν ολοκληρωθεί το πρώτο σαρανταοκτάωρο,
µετακίνησε το σύνολο των καταλοίπων της σύγκρουσης. Αυτό
είναι σοβαρό πρόβληµα. Πλήρως αλλοιωµένα µετακινήθηκαν σε
άλλες θέσεις τα κατάλοιπα της σύγκρουσης. Εύλογα η σκέψη
µας οδηγείται σε σκόπιµη αλλοίωση. Πρέπει να διερευνηθεί. Θα
διερευνηθεί, όµως; Τα κίνητρα επιβεβαιώνονται και από τα δεδο-
µένα που προκύπτουν από τα µεταφερόµενα υλικά. Έχω γίνει,
δυστυχώς, κι εγώ µάρτυρας αφηγήσεων των γονέων και των
συγγενών για ακραία ευρήµατα στον χώρο των µεταφερόµενων
υλικών. Ακόµα και η ανταλλαγή ευθυνών µεταξύ του Περιφερει-
άρχη Θεσσαλίας και του Υπουργού, του κ. Τριαντόπουλου, νο-
µίζω ότι είναι µια απόδειξη της συγκάλυψης. 

Ποιοι και γιατί, εκτός από τον κ. Αγοραστό και από τον κ.
Τριαντόπουλο, επέλεξαν και επιδίωξαν την εκ βάθρων µεταβολή
του χώρου πριν συµπληρωθούν λίγα εικοσιτετράωρα; Δεν έχει
δοθεί απάντηση σε αυτό. Πρέπει να σας οµολογήσω ότι τροµάζω
διαβάζοντας το ρεπορτάζ του «ΒΗΜΑΤΟΣ της Κυριακής» 17/3,
οφείλω σας να διαβάσω από µέσα: «Οι αναφορές αξιωµατικών
της ΕΛΑΣ και της Πυροσβεστικής όπως και υπηρεσιακών παρα-
γόντων, η περίεργη δηµιουργία και διαρροή ψηφιακών αρχείων
µε τα ντοκουµέντα της τραγωδίας των Τεµπών, οι επίσηµες
απαντήσεις της λεωφόρου Κατεχάκη αλλά και µια σειρά εγγρά-
φων που παρουσιάζονται –προσέξτε- δίνουν ενδείξεις κεντρικής
επικοινωνιακής διαχείρισης τις πρώτες ώρες του δυστυχήµατος
οι οποίες οδήγησαν σε εξάλειψη κρίσιµων στοιχείων». Το πόρι-
σµα της Νέας Δηµοκρατίας, απέναντι σε όλα αυτά, επιβεβαιώνει
την κοινή γνώµη για µια διαρκή προκλητική προσπάθεια συγκά-
λυψης.

Διαβάζοντας το πόρισµα που κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία, αι-
σθάνοµαι ότι ακούω τον κ. Μητσοτάκη την πρώτη µέρα που πήγε
στα Τέµπη και µας είπε ότι υπάρχει µόνο ανθρώπινο λάθος και
ότι υπεύθυνος µοναδικός είναι ο σταθµάρχης και οι εκλιπόντες
µηχανοδηγοί. 

Αυτό γινόταν κάθε µέρα στην εξεταστική επιτροπή. Αναζήτηση
ευθυνών σε πράξεις και παραλείψεις φυσικών προσώπων για να
µηδενιστεί το πολιτικό κόστος.

Το συµπέρασµα της Νέας Δηµοκρατίας είναι ότι δεν υπάρχει
αιτιώδης συνάφεια της ανυπαρξίας τηλεδιοίκησης, των πράξεων
των Υπουργών µε το δυστύχηµα. Επιλέξατε έναν άλλο ρόλο. Αντί
για διερεύνηση του δυστυχήµατος, επιδοθήκατε σε µια προσπά-
θεια να συγκαλύψετε µε τεχνάσµατα τους δικούς σας.. Καλύ-
πτετε τους δικούς σας και πρέπει να το αποτινάξετε αυτό από
πάνω σας. Και αυτό είναι προφανές, γιατί εµείς, παρ’ όλες τις
διαφορετικές αφετηρίες, έχουµε όλοι και όλες ζητήσει -εννοώ

όλη η Αντιπολίτευση στην εξεταστική επιτροπή- να πάµε σε
πλήρη διερεύνηση και σε απόδοση ευθυνών. Δεν υπάρχει κανείς
που να προσπαθεί να το καλύψει από την Αντιπολίτευση. Παρά
τη συσκότιση που επιχειρήσατε. Οι αποδείξεις για τις ευθύνες
Υπουργών αλλά και η µη κλήση µαρτύρων και το υλικό που δεν
έχει έρθει, µάς φέρνουν µπροστά σε ένα µεγάλο ηθικό και πολι-
τικό δίληµµα. Εµείς θα το θέσουµε στη Βουλή, γιατί θα απολο-
γηθούµε αύριο στους µελετητές ιστορικούς που θα αναλύσουν
τι έγινε σε αυτήν τη Βουλή. 

Τα στοιχεία που προέκυψαν αλλά και αυτά που έχουν αναδεί-
ξει στη δηµόσια σφαίρα οι γονείς και οι οικογένειες των θυµάτων,
είναι παραπάνω από αρκετά για να συγκροτηθεί η προκαταρ-
κτική επιτροπή για τους τρεις αναφερόµενους, Καραµανλή, Κα-
ραγιάννη και Τριαντόπουλο. Όµως, η πρόσφατη εµπειρία µας
εδώ στις 22 Νοεµβρίου µάς θέτει µπροστά σε ένα µεγάλο δί-
ληµµα. Η Κυβέρνηση έχει αποδείξει -το έχει πει ο κ. Βορίδης- ότι
ό,τι και να φέρουµε, θα το απορρίψει. Έχει προειδοποιήσει την
ελληνική Βουλή ότι θα επιχειρήσει να αµνηστεύσει, παρ’ ότι
υπάρχουν αποδείξεις ή έστω -ας το πάρω εγώ, όπως το λέτε
εσείς- αποχρώσες ενδείξεις για τα εγκλήµατα αυτά που γίνανε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Εµείς, λοιπόν, πρέπει να κάνουµε ό,τι µπορούµε για να µην επι-
τρέψουµε στον κ. Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία να αµνη-
στεύσουν το έγκληµα των Τεµπών και για τις ευθύνες για το
έγκληµα αλλά και για το µπάζωµα το οποίο έγινε µετά. Δυστυ-
χώς, ήρθαµε εδώ για να διαχειριστούµε µια προειληµµένη από-
φαση και αυτό µας δηµιουργεί µια µεγάλη πολιτική ευθύνη, γιατί
ξέρουµε ότι ήρθαµε να µιλήσουµε εδώ µπροστά σας και µπρο-
στά στους Έλληνες πολίτες, ενώ εσείς έχετε αποφασίσει την
αµνήστευση και µας έχετε στερήσει τα κοινοβουλευτικά εργα-
λεία όπως στερείτε και από τη δικαιοσύνη τη δυνατότητα να το
διερευνήσει. 

Βέβαια, οφείλω να οµολογήσω ότι έχει ανοίξει µια άλλη πολύ
πιο ενδιαφέρουσα συζήτηση: Η συζήτηση στο Ευρωκοινοβούλιο.
Ξέρετε τι είναι πολύ σηµαντικό αλλά και, δυστυχώς, άσχηµο για
τη χώρα µας; Αυτό που µε θάρρος και ευκρίνεια κατέθεσε η κ.
Καρυστιανού στην επιτροπή αναφορών του Ευρωκοινοβουλίου
προχθές: «Οι εγγυήσεις του κράτους δικαίου στην Ελλάδα έχουν
πάψει να λειτουργούν. Μια αλληλουχία κάκιστων χειρισµών και
µεθοδεύσεων της ελληνικής Κυβέρνησης προσβάλλει τη µνήµη
των νεκρών µας και την αξιοπρέπεια των θυµάτων που επιβίω-
σαν. Ουσιαστικά, παραβιάζει κατάφωρα θεµελιώδεις αρχές του
κράτους δικαίου και υπάρχει κυβερνητική εντολή συγκάλυψης».
Διαβάζω από τα Πρακτικά την τοποθέτηση της κ. Καρυστιανού.
Λέει ότι: «τους έστειλε στο Ευρωκοινοβούλιο µια απελπιστική κα-
τάρρευση της εµπιστοσύνης στην ορθή λειτουργία των θεσµών
στην Ελλάδα. Η Κυβέρνηση, µέσω της Βουλής, παρέχει στον
τότε αρµόδιο Υπουργό πλήρη ασυλία και δεν τον παραπέµπει να
κριθεί καν από τη δικαιοσύνη. 

Από το πρώτο εικοσιτετράωρο δόθηκε κυβερνητική εντολή
συγκάλυψης.. Η διαδικασία της διερεύνησης στην Ελλάδα εξε-
λίσσεται µε τρόπο που µας βεβαιώνει ότι η αλήθεια δεν θα λάµ-
ψει για άλλη µια φορά». Μόνο θαυµασµό µπορεί να νιώσει κανείς
µπροστά στην ψυχική δύναµη αυτών των ανθρώπων που είναι
αποφασισµένοι να κινήσουν γη και ουρανό για να αποδοθεί δι-
καιοσύνη, ένα αίτηµα το οποίο µοιράζεται όλη η ελληνική κοινω-
νία. 

Θεωρώ, βέβαια, -και πρέπει να το πούµε- ότι η τοποθέτηση του
εκπροσώπου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε αυτήν τη συνε-
δρίαση είναι ιδιαίτερα σηµαντική. Εφόσον δήλωσε ότι η Κοµισιόν
θα εξαντλήσει τις δυνατότητες που της δίνει ο θεσµικός της
ρόλος για να βοηθήσει στην έρευνα της υπόθεσης -µπαίνει στην
έρευνα, δηλαδή, και η Κοµισιόν- προαναγγέλλοντας µάλιστα την
αποστολή τεχνικών κλιµακίων ειδικών για τη διερεύνηση της υπό-
θεσης και τη σύνταξη σχετικού πορίσµατος. 

Προσέξτε, άλλη µια φορά, εξαιτίας της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη η χώρα µας εκτίθεται στην Ευρώπη. 

Πρώτα το πόρισµα της ευρωπαϊκής εισαγγελικής αρχής και οι
πρόσφατες δηλώσεις της, δεύτερον το ψήφισµα του Ευρωκοι-
νοβουλίου για το κράτος δικαίου στην Ελλάδα, τρίτον η απάν-
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τηση της επιτροπής στην επιτροπή αναφορών για έρευνα δική
της στο έγκληµα. Τα τρία αυτά περιστατικά αποδεικνύουν ένα
βαθύτατο ρήγµα πρώτα απ’ όλα, στη σχέση της χώρας µας µε
την Ευρώπη και µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Αποδεικνύουν ένα
σοβαρότατο έλλειµµα στο κράτος δικαίου. Η Ελλάδα όλο και µε
µεγαλύτερη συνέπεια στα βήµατα του κ. Όρµπαν. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία στηρίζει το καθολικό αί-
τηµα για πλήρη διαφάνεια και απονοµή δικαιοσύνης και θα χρη-
σιµοποιήσει όλα τα διαθέσιµα µέσα, όλα τα κοινοβουλευτικά
εργαλεία αλλά και τη συζήτηση η οποία γίνεται στην Ευρώπη,
για να διαλευκανθούν όλες οι πτυχές που οδήγησαν στην ανεί-
πωτη τραγωδία των Τεµπών. Είµαστε βέβαιοι ότι αυτή η συζή-
τηση δεν κλείνει σήµερα όσο και αν προσπαθήσετε να
κουκουλώσετε την υπόθεση. 

Με πρωτοβουλία του Ευρωβουλευτή µας, του κ. Αρβανίτη, συ-
ζητήθηκε ήδη µε το κατεπείγον η αναφορά του συλλόγου γονέων
στην επιτροπή αναφορών, αλλά και µε πρωτοβουλία της Ευρω-
βουλευτή µας, της κ. Κουντουρά, κατατέθηκε αίτηµα για να συζη-
τηθεί η αναφορά και στην επιτροπή µεταφορών του Ευρω-
κοινοβουλίου µε τη µορφή του κατεπείγοντος. Εµείς είµαστε εκεί
όπως ήµασταν κι εδώ µε πλήρες πόρισµα το οποίο έχουµε κατα-
θέσει. 

Τώρα έχει ανοίξει ο δρόµος για να εξεταστεί η υπόθεση αυτή
και στο Ευρωκοινοβούλιο. Το ερώτηµα είναι αν οι Βουλευτές της
Συµπολίτευσης έχουν την πολιτική επάρκεια να σταθούν στο
ύψος του όρκου τους και να πάρουν την παραµικρή πρωτοβου-
λία για να ελέγξει έστω η δικαιοσύνη το έγκληµα των Τεµπών. 

Θέλω να σας πω εκ των προτέρων ότι δεν περιµένω απαντή-
σεις από έναν Υπουργό ο οποίος δεν ψήφισε νόµο της Κυβέρνη-
σής του. Έχουµε πει εκ των προτέρων ότι δεν µπορεί να
εκπροσωπεί εδώ την Κυβέρνηση ένας Υπουργός που δεν ψηφίζει
ούτε τους νόµους της Κυβέρνησής του. 

Εµείς, όµως, οφείλουµε να κάνουµε πολλά περισσότερα στη
µνήµη των ανθρώπων που χάθηκαν αλλά και στην υποχρέωση
που έχουµε απέναντι σε όλη την ελληνική κοινωνία. Το καθολικό
αίτηµα είναι ένα. Αφήσετε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της.
Η αλήθεια για το έγκληµα των Τεµπών πρέπει να λάµψει στην Ελ-
λάδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, αλλά µην αρχί-

σουµε τώρα τη διαδικασία των αντιπαραθέσεων. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα απαν-

τήσω συνολικά, κύριε Πρόεδρε. Απλώς ήθελα µια διευκρίνιση
µόνο εάν θέλει και ο κ. Φάµελλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε
Υπουργέ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Φά-
µελλε, θα απαντήσω, όπως είπα, συνολικά και θα ακούσω όλους
τους Αρχηγούς και θα παρέµβω για να πω κι εγώ την άποψη µου
για τα ζητήµατα αυτά. 

Κάνατε µία αρκετά εκτενή ανάλυση και ένα µεγάλο µέρος της
αναλύσεώς σας και της τοποθετήσεώς σας νοµίζω ότι αφιερώ-
θηκε στις ποινικές ευθύνες των Υπουργών σε σχέση µε τα συζη-
τούµενα εδώ θέµατα. Κατάλαβα την πεποίθησή σας, την εδραία
πεποίθησή σας, ότι αν µη τι άλλο υπάρχουν ενδείξεις για την τέ-
λεση ποινικών αδικηµάτων των Υπουργών. Αυτό κατανόησα από
την τοποθέτησή σας. Σωστά; Σωστά. Καλά κατάλαβα. 

Εκείνο που δεν κατάλαβα είναι εφόσον έχετε αυτή την πεποί-
θηση, θα καταθέσετε πρόταση για σύσταση προκαταρκτικής επι-
τροπής;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Έχουµε καταθέσει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Να θυµίσω

απλώς ότι πρόταση τέτοια δεν έχει κατατεθεί. Πρόταση που να
συνδέει, για να το πω ολοκληρωµένα, τις ανθρωποκτονίες τις
συγκεκριµένες ή την παρακώλυση συγκοινωνιών µε την κακουρ-
γηµατική αυτή µορφή δεν έχει κατατεθεί στο Κοινοβούλιο προς
συζήτηση. Η πρόταση που απερρίφθη, θυµίζω, ήταν µία πρόταση

που αφορούσε διάφορα ζητήµατα ενδεχοµένων παραβάσεως
καθήκοντος ή απιστίας για λογιστικά και οικονοµικά ζητήµατα
της εκτέλεσης της συµβάσεως 717. 

Εγώ, λοιπόν, θέλω να µου το διευκρινίσετε. Από τη µια είστε
διαπρύσιος κήρυκας και µας εγκαλείτε για τη στάση µας επειδή
δεν αναγνωρίζουµε -λέτε εσείς- ποινικές ευθύνες τις οποίες θέ-
λετε εσείς να αποδοθούν. Από την άλλη, θα καταθέσετε τέτοια
πρόταση στο Κοινοβούλιο ή όχι;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να απαντήσω για ένα λεπτό; Και ζητώ συγγνώµη από τους
επόµενους οµιλητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο,
κύριε Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -  Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Βορίδη,
γνωρίζω ότι είστε καλός ρήτορας και καλός νοµικός σε πολλά
πράγµατα. Μου κάνει εντύπωση που δεν ακούσατε την οµιλία
µου.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Την
άκουσα πολύ προσεκτικά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μπορώ να σας
δώσω ακριβώς και το γραπτό γιατί θέλω να είµαι πολύ προσεκτι-
κός, αλλά θέλω εκ των προτέρων να σας πω ξανά στη µνήµη των
ανθρώπων που χάθηκαν και της κοινωνίας που µας παρακολου-
θεί υποχρεούµαι να δώσω µία απάντηση. Δεν σας αναγνωρίζω
το δικαίωµα να εκπροσωπείτε µια Κυβέρνηση που δεν ψηφίζετε
τους νόµους σας. Τελείωσε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, αυτό που είναι ερώτηµα της κοι-
νωνίας κι εγώ πρέπει να το απαντήσω. Είµαστε µπροστά σε ένα
µεγάλο ηθικό και πολιτικό δίληµµα και το είπα για να καταγραφεί
στα Πρακτικά. Ενώ έχουµε ενδείξεις, αποδείξεις για την ευθύνη
παραβιάσεων και παραλείψεων των Υπουργών που συνδέονται -
όπως αναφέρει και το ανακριτικό υλικό- αιτιωδώς µε το έγκληµα
των Τεµπών, γνωρίζουµε και το έχετε προαναγγείλει από τις 15
Νοεµβρίου ότι αν καταθέσουµε αίτηµα προκαταρκτικής επιτρο-
πής, έχετε προαποφασίσει να αµνηστεύσετε τα δικά σας πολιτικά
πρόσωπα. 

Εµείς γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι αυτό το κάνατε ήδη µία
φορά στις 22 Νοεµβρίου όταν παρ’ ότι η Ευρωπαία εισαγγελέας
έλεγε ψάξτε τις κακουργηµατικές ευθύνες του κ. Καραµανλή, για
την σύµβαση 717 εσείς απορρίψατε την συγκρότηση προανακρι-
τικής επιτροπής και επιχειρήσατε να αµνηστεύσατε διά της
ψήφου σας τις ευθύνες αυτές. 

Άρα, έχουµε ένα πολιτικό δίληµµα. Να ακολουθήσουµε την
υποχρέωση που έχουµε από τις ενδείξεις που αποκαλύπτονται
σωρηδόν ή να ζητήσουµε ενώνοντας όλη την Αντιπολίτευση, να
ψάξει όλον τον φάκελο η δικαιοσύνη; Κάναµε, λοιπόν, αυτή την
υπέρβαση και θέτουµε αυτό το δίληµµα πλέον σε εσάς. Εµείς,
λοιπόν, λέµε να πάρει µια απόφαση η ελληνική Βουλή οµόφωνα
και να κάνει µια ερµηνευτική δήλωση ότι τα αδικήµατα δια παρα-
λήψεως των Υπουργών δεν εµπίπτουν στο άρθρο 86 του Συντάγ-
µατος, ώστε  η δικαιοσύνη να µπορεί να ελέγξει όλα τα παρα-
πτώµατα χωρίς την διενέργεια προκαταρκτικής επιτροπής. Το
ερώτηµα πια είναι σ’ εσάς, κύριε Βορίδη. Αντέχετε; Γιατί κρύβον-
ται; Γιατί δεν δέχθηκαν την άρση ασυλίας; Η απόδειξη είναι η
απουσία του κ. Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Το ότι λείπει από εδώ σήµερα ο Πρωθυπουργός αποδεικνύει ότι
δεν σέβεται τη µνήµη των θυµάτων, δεν σέβεται τις οικογένειες
των θυµάτων, δεν σέβεται το ενάµισι εκατοµµύριο υπογραφές, δεν
σέβεται την ελληνική Βουλή, δεν σέβεται τη δικαιοσύνη. Δεν σέ-
βεστε τη δικαιοσύνη κι εσείς προσωπικά και όλη η Κυβέρνηση. 

Εµείς λέµε όλα στη δικαιοσύνη, όλες οι ευθύνες χωρίς καµµία
συγκάλυψη. Εσείς, όµως, υπηρετείτε οργανωµένο σχέδιο συγ-
κάλυψης από την πρώτη µέρα και αυτό είναι στίγµα για τη Νέα
Δηµοκρατία. 
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Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, τώρα

µε συγχωρείτε. Ζητήσατε µία διευκρίνιση. Απάντησε ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ όπως νόµιζε ο ίδιος.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Απλώς να
το κλείσουµε εδώ γιατί είπε ορισµένα πράγµατα ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. Και το κλείνω εδώ.

Να ευχαριστήσω θερµά. Κατάλαβα ότι από τη µια µεριά κρί-
νετε ότι υπάρχουν ποινικές ευθύνες, από την άλλη µεριά δεν θα
καταθέσετε πρόταση για σύσταση προκαταρκτικής επιτροπής.
Αυτό κατάλαβα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Καταθέσαµε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αυτό να

αξιολογηθεί ως στάση για να δούµε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δέχεστε; 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Καταθέσαµε και την απορρίψατε! 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούστε.

Η πρόταση για σύσταση έχει βεβαίως ζητήµατα. Γιατί έχει ζητή-
µατα; Πρέπει να πείτε τα αδικήµατα, πρέπει να τα περιγράψετε,
πρέπει να πείτε επακριβώς τις συµπεριφορές, πρέπει να περι-
γράψετε την αµέλεια, πρέπει να κάνετε µία εξειδικευµένη ποινική
συζήτηση. Δεν αναλαµβάνετε καν την ευθύνη της προτάσεως
αυτής. Αυτό προέκυψε από τη σηµερινή σας τοποθέτηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
ο Δηµήτρης Κουτσούµπας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Αφού τέλειωσε κι αυτό το µικρό σόου ανάµεσα στη Νέα Δηµο-
κρατία και τον ΣΥΡΙΖΑ να σας θυµίσουµε µόνο…

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ  -Προ-
οδευτική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
ησυχία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Η
µέρα είναι πάρα πολύ σοβαρή για να γίνονται τέτοια σόου αυτή
την ώρα. 

Να θυµίσω το εξής. Όταν ως Κοινοβουλευτική Οµάδα το ΚΚΕ
καταθέταµε την πρόταση για τη συγκρότηση εξεταστικής επιτρο-
πής για τη διερεύνηση των πολιτικών και ποινικών ευθυνών για
το έγκληµα των Τεµπών, δεν είχαµε βέβαια καµµία αυταπάτη και
το είχαµε πει και δηµόσια, θαρρετά, σχετικά µε τα όρια που αυτή
αντικειµενικά θα είχε. 

Γνωρίζαµε άλλωστε τι είχε συµβεί σε παρόµοιες διαδικασίες
στο παρελθόν παρά τα µεγάλα λόγια που ακούγονται πάντα στην
αρχή για «άπλετο φως», για το ότι «θα φτάσει το µαχαίρι µέχρι
το κόκκαλο» και άλλα σχετικά. Γνωρίζαµε και ποιος είναι σήµερα
ο συσχετισµός µέσα στη Βουλή, αλλά και το απαράδεκτο γεγο-
νός ότι η απόλυτη πλειοψηφία που κερδίζει το πρώτο κόµµα µε
το µπόνους των εδρών που δίνει ο απαράδεκτος εκλογικός
νόµος µεταφέρεται και στις εξεταστικές και τις προανακριτικές
επιτροπές.

Τα όρια αυτά φάνηκαν µε τη συνολική προσπάθεια συγκάλυ-
ψης, τη µη κλήτευση ουσιαστικών µαρτύρων, µε την προκλητική
συµπεριφορά του απαράδεκτου προέδρου που όρισε η Πλειοψη-
φία της Νέας Δηµοκρατίας στην επιτροπή, και µε τις ανέξοδες
αντιπαραθέσεις της µε άλλα κόµµατα προκειµένου καθένα από
αυτά να κρύψει τις ευθύνες της δικής του κυβερνητικής περιό-
δου. Φάνηκαν και µε το βίαιο κλείσιµο των εργασιών της επιτρο-
πής µε ευθύνη πάλι της Πλειοψηφίας της Νέας Δηµοκρατίας
πριν ακόµα έρθει η δικογραφία από τη δικαιοσύνη και πριν εξε-
ταστούν πλευρές, όπως η αιτία της έκρηξης και το µπάζωµα του
χώρου που οδήγησε στην καταστροφή σηµαντικών στοιχείων. Τα
παραπάνω που εµείς τα αντιπαλέψαµε σθεναρά στο µέτρο φυ-
σικά των δυνάµεών µας και των συσχετισµών, έχουν καταγραφεί.
Τα είδε όλος ο κόσµος που απαιτεί δικαιοσύνη, τα είδαν οι συγ-
γενείς των θυµάτων.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι απολύτως υπόλογη
απέναντί τους. Η εξεταστική επιτροπή είχε, όµως, κατά τη δική
µας γνώµη και τη σηµαντική συµβολή της, άσχετα από το προ-
κλητικό πόρισµα της συγκάλυψης που φέρνει για έγκριση σή-
µερα η δεδοµένη Πλειοψηφία της Βουλής. Ποια ήταν αυτή;
Συνέβαλε αφ’ ενός στο να µην ξεχαστεί το έγκληµα, να παραµεί-
νει ψηλά στη δηµόσια συζήτηση και αφ’ ετέρου έφερε στο φως
πολλά ουσιαστικά στοιχεία για την απόδοση και των πολιτικών
και των ποινικών ευθυνών. Δόθηκε και έτσι η δυνατότητα σε
πάρα πολλούς ανθρώπους στην πατρίδα µας -πολύ κόσµο- να
ενηµερωθούν για τις συνθήκες και τα πραγµατικά αίτια του δυ-
στυχήµατος, τροφοδοτήθηκε η αναγκαιότητα συµµετοχής
ενεργά στις διάφορες κινητοποιήσεις του λαού και της ελληνικής
νεολαίας. Αναδείχθηκαν αρκετά καινούργια στοιχεία από τις κα-
ταθέσεις των µαρτύρων. Σε πάρα πολλές περιπτώσεις η λειτουρ-
γία της εξεταστικής επιτροπής συνέβαλε και βοήθησε ή
προέτρεψε -αν θέλετε- τη δικαιοσύνη να ασχοληθεί και µε άλλα
ζητήµατα ή και µε άλλους µάρτυρες.

Συνολικά η Κυβέρνηση βγαίνει από την εξεταστική επιτροπή
βαριά εκτεθειµένη, τόσο λόγω της προσπάθειάς της να υπονο-
µεύσει τις εργασίες της, όσο και από την κατάθεση του πρώην
Υπουργού Μεταφορών και άλλων µαρτύρων. Η στάση της ήταν
από την αρχή ως το τέλος ενοχική και αυτό κάτι δείχνει. Αυτό
δεν το λέει µόνο το ΚΚΕ. Το λέει και η Πρόεδρος του συλλόγου
των συγγενών των θυµάτων, η κ. Καρυστιανού, που σε πρόσφατη
συνέντευξή της σηµειώνει πως «η εξεταστική επιτροπή δεν πήγε
ακριβώς όπως το είχαν φανταστεί στην κυβερνητική πλειοψηφία.
Ήταν αποκαλυπτική και αυτό για εµάς λειτούργησε βοηθητικά».

Αυτή και µόνο η δήλωση εµάς µας γεµίζει ικανοποίηση για την
πρωτοβουλία που πήραµε τότε, παρά το γεγονός ότι αυτή λοι-
δορήθηκε από άλλα κόµµατα, κυρίως από το ΠΑΣΟΚ που δεν την
ψήφισε, αλλά και τον ΣΥΡΙΖΑ παρ’ όλο που την ψήφισε. Μας
κάνει µάλιστα εντύπωση που κάποια κόµµατα δεν µπήκαν καν
στον κόπο να καταθέσουν πορίσµατα. Ας την κρίνει αυτή τη
στάση τους ο καθένας και η καθεµιά. Αν δεν υπήρχε αυτή η πρω-
τοβουλία του ΚΚΕ το πιθανότερο είναι πως το έγκληµα θα είχε
θαφτεί καθώς όλα τα υπόλοιπα κόµµατα, που κυβέρνησαν τις τε-
λευταίες δεκαετίες γνωρίζουν πολύ καλά πως έχουν σοβαρές ευ-
θύνες για το τραγικό συµβάν και όλα βέβαια θέλουν τελικά να τα
συγκαλύψουν, ό,τι αφορά τουλάχιστον τη δική τους περίοδο.

Η Κυβέρνηση αναγκάστηκε να ψηφίσει τη σύσταση της εξετα-
στικής επιτροπής, όχι φυσικά επειδή τη βόλευε, όπως γελοιωδώς
λέγεται και εδώ µέσα συχνά πυκνά, κυρίως από το ΠΑΣΟΚ, αλλά
επειδή δεν µπορούσε να την αποτρέψει, αφού αρκούσαν για
αυτό -και το ξέρετε όλοι και όλες- µόνο οι ψήφοι της Αντιπολί-
τευσης. Αντίθετα, καταψήφισε και απέτρεψε τη συγκρότηση της
προανακριτικής επιτροπής η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
όπως ήταν άλλωστε και δεδοµένο ότι θα το κάνει.

Και επειδή κάποιοι εδώ µέσα κάνουν πως δεν θυµούνται, υπεν-
θυµίζω ότι το ΚΕΚ υπερψήφισε και την πρόταση του ΠΑΣΟΚ και
την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για προανακριτική επιτροπή, παρά τις
διαφωνίες µας ως προς το περιεχόµενο που άφηνε εντελώς
απέξω το ίδιο το έγκληµα των Τεµπών δηλαδή και διερευνούσε
µονάχα την οικονοµική ζηµιά της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τι θα είχε
γίνει, λοιπόν, χωρίς την πρόταση του ΚΚΕ; Θα είχαν σταµατήσει
τα πάντα πριν τέσσερις µήνες. Δεν θα γινόταν καµµία συζήτηση,
καµµία έρευνα. Ας αναρωτηθεί ο καθένας και η καθεµιά ποιον θα
βόλευε αυτό.

Πάµε τώρα στην ουσία. Όπως καταγράφουµε στο πόρισµα
που καταθέσαµε από τις εργασίες της εξεταστικής επιτροπής
επιβεβαιώθηκαν οι τεράστιες πολιτικές ευθύνες που διαχρονικά
υπήρξαν για την κατάσταση στον σιδηρόδροµο και την ασφάλειά
του. Συγκεκριµένα, αναδείχθηκαν οι ανταγωνιστικές σχέσεις που
διαµόρφωσε ο προβληµατικός διαχωρισµός του ΟΣΕ σε θυγα-
τρικές, όπως και η απελευθέρωση και ιδιωτικοποίηση στη συνέ-
χεια του µεταφορικού έργου. Αντίστοιχα, η επιλογή της
κατάτµησης των διαφόρων συµβάσεων προκειµένου να εξυπη-
ρετηθούν διάφορα επιχειρηµατικά συµφέροντα, οδήγησε σε
ασυµβατότητες των διαφόρων συστηµάτων, αλλά και σε µεγάλες
καθυστερήσεις.

Τα παραπάνω είχαν ως αποτέλεσµα, όταν συνέβη το τραγικό
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έγκληµα στα Τέµπη, να µην έχει παραδοθεί και τεθεί ολοκληρω-
µένα σε λειτουργία κανένα από τα απαραίτητα συστήµατα ασφα-
λείας, που προβλέπονταν σε τέσσερις, τουλάχιστον, συµβάσεις
των οποίων ο συµβατικός χρόνος ολοκλήρωσης είχε παρέλθει
προ πολλού. Το γεγονός αυτό σε συνδυασµό µε την πληµµελή
συντήρηση δικτύου και υποδοµών λόγω της υποχρηµατοδότη-
σης, καθώς και µε τη µεθοδευµένη συνεχή µείωση του ανθρώπι-
νου δυναµικού και την ελλιπή εκπαίδευσή του διαµόρφωσε ένα
εκρηκτικό µείγµα για τον πολλαπλασιασµό των ανθρώπινων
λαθών, ενώ έλειπαν εντελώς τα τεχνολογικά µέσα για την απο-
τροπή τους.

Επίσης, αναδείχτηκαν οι αντιλαϊκές προτεραιότητες που θέτει
και η Ευρωπαϊκή Ένωση για την αύξηση της χωρητικότητας του
δικτύου και την ταχύτητα µεταφοράς εµπορευµάτων, δηλαδή για
το κέρδος -για να µιλάµε έτσι όπως είναι τα πράγµατα- σε βάρος
όλων των απαραίτητων µέτρων ασφαλείας. Άλλωστε η έκθεση
του Ευρωκοινοβουλίου τον Ιούνιο του 2021 επισηµαίνει ότι µόνο
το 13% των διαδρόµων του κεντρικού δικτύου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης λειτουργούσε µε σύστηµα ERTMS, δηλαδή το βασικό
σύστηµα ασφαλείας που προφυλάσσει από το ανθρώπινο λάθος.
Όµως συνιστά τεράστια πρόκληση από τη µεριά της Νέας Δη-
µοκρατίας να επικαλείται το συγκεκριµένο στοιχείο στο πόρισµα
της για να καταλήξει ότι η λειτουργία του σιδηροδρόµου θεω-
ρείται ασφαλής και χωρίς αυτά τα συστήµατα, αφού αυτό συµ-
βαίνει και στην υπόλοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση και άρα ότι το µόνο
που έφταιξε είναι ο ανθρώπινος παράγοντας.

Η εγκληµατική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κυ-
βερνήσεων των άλλων χωρών κρατών-µελών της, στις οποίες
επίσης έχουµε πάρα πολλά δυστυχήµατα, και µε νεκρούς πολ-
λούς, µε κανέναν τρόπο και µε καµµία λογική δεν αθωώνει την
εγκληµατική πολιτική εδώ στη χώρα µας της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας που είναι άλλωστε και ίδια µε αυτών των
άλλων. Ακριβώς γιατί σε όλα τα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης υπάρχουν κυβερνήσεις «αδερφάκια», οµοϊδεάτες είτε
της Νέας Δηµοκρατίας είτε του ΣΥΡΙΖΑ είτε του ΠΑΣΟΚ, όσων
δηλαδή έχουν κυβερνήσει την Ελλάδα. Αυτή είναι η περίφηµη
Ευρωπαϊκή Ένωση σας, σε σχέση µε το πολιτικό προσωπικό και
τα οικονοµικά συµφέροντα που αυτή υπηρετεί. 

Είναι µάλιστα πάρα πολύ προκλητική, ιδιαίτερα η ιδεοληπτική
θα έλεγα προσπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ να κρύψουν
εντελώς τις ευθύνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, παρουσιάζοντάς
την µάλιστα και κάτι σαν εγγυητή της ασφάλειας. Παρουσιάζουν
δηλαδή µια απαράδεκτα ωραιοποιηµένη εικόνα για το τι συµβαί-
νει στις άλλες χώρες, κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δεν ξεχνάµε βέβαια ότι και αυτά τα κόµµατα έριξαν νερό στον
µύλο του κυβερνητικού αφηγήµατος περί ανθρώπινου λάθους,
προσθέτοντας απλώς ότι ο σταθµάρχης ήταν ρουσφέτι της Νέας
Δηµοκρατίας, θέλοντας να τελειώσουν µόνο εδώ το ζήτηµα των
ευθυνών. 

Είναι προφανές ότι την πρώτη και βασική πολιτική ευθύνη για
το συγκεκριµένο έγκληµα φέρει ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μη-
τσοτάκης. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ευθύνεται ως ο επικεφαλής
της Κυβέρνησης στη θητεία της οποίας συνέβη αυτό το τραγικό
έγκληµα. Ευθύνεται γιατί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
παραλαµβάνοντας την αντιλαϊκή σκυτάλη από προηγούµενες,
πρωτοστάτησε στην εφαρµογή µε µεγαλύτερη ταχύτητα της
απελευθέρωσης των σιδηροδροµικών µεταφορών. Ευθύνεται
γιατί παραπέµπει την ολοκλήρωση των στοιχειωδών έργων στο
σιδηροδροµικό δίκτυο σε βάθος εικοσαετίας. Ευθύνεται γιατί τα
έργα αυτά θα χρηµατοδοτούνται µε αποκλειστικό πάλι κριτήριο
την κερδοφορία, µακριά από τις ανάγκες του λαού για σύγχρο-
νες, ασφαλείς σιδηροδροµικές µεταφορές.

Όσο βαρύτατες και αν είναι και οι ατοµικές ευθύνες για την
παραβίαση του γενικού κανονισµού κυκλοφορίας, δεν αθωώνεται
εδώ µέσα η πολιτική που έφερε τα πράγµατα µέχρι εδώ, η πολι-
τική που έχει δηµιουργήσει χιλιάδες κοιλάδες των Τεµπών και όχι
µόνο στην Ελλάδα, αλλά και σε όλο τον κόσµο. Είναι προκλητική
η εµµονή από την κυβερνητική πλειοψηφία στην προβολή του αν-
θρώπινου λάθους, όταν στην εποχή µας οι σύγχρονες τεχνολο-
γικές εξελίξεις θα µπορούσαν να διασφαλίζουν την πλήρη
ασφάλεια στις σιδηροδροµικές συγκοινωνίες, προλαµβάνοντας

ή διορθώνοντας τα ανθρώπινα λάθη και εκµηδενίζοντας την πι-
θανότητα ατυχηµάτων. 

Η σύγκρουση των δύο τρένων δεν ήταν αναπόφευκτη όπως
επιδιώκουν να πείσουν τα κυβερνητικά επιτελεία έναν χρόνο µετά
το έγκληµα. Όπως έχει ήδη καταδειχθεί θα είχε αποφευχθεί εάν
ήταν σε λειτουργία τα σύγχρονα συστήµατα ασφαλείας τηλεδι-
οίκησης ETCS και GSM-R ή έστω κάποια από αυτά. Επίσης, η
σύγκρουση θα µπορούσε ακόµα να είχε αποφευχθεί παρά την
απουσία αυτών των συστηµάτων ασφαλείας εάν υπήρχε, τουλά-
χιστον, το αναγκαίο και σωστά εκπαιδευµένο προσωπικό. Όµως,
όλες οι κυβερνήσεις έχουν φροντίσει µε βάση τις κατευθύνσεις
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και επικαλούµενες πάλι τις αντοχές της
οικονοµίας να αποψιλώσουν το ανθρώπινο δυναµικό και τις υπο-
δοµές.

Την περίοδο του εγκλήµατος των Τεµπών σύµφωνα µε το πό-
ρισµα της επιτροπής εµπειρογνωµόνων οι αναγκαίες θέσεις ερ-
γασίας για τον ΟΣΕ θα έπρεπε να είναι τουλάχιστον δύο χιλιάδες
οκτακόσια άτοµα. Ωστόσο οι οργανικές θέσεις του ΟΣΕ ήταν δύο
χιλιάδες ενενήντα οκτώ και τελικά εργάζονταν στον ΟΣΕ µόλις
περίπου χίλια άτοµα. 

Την πολιτική ευθύνη γι’ αυτή την κατάσταση στον ελληνικό σι-
δηρόδροµο και τα τεράστια κενά και ελλείψεις στα συστήµατα
ασφαλείας φέρει ακέραια αυτό το κράτος και όλες οι κυβερνήσεις
των τελευταίων τριάντα χρόνων. Η µια έπιανε το νήµα από εκεί
που το άφηνε η άλλη και όλες υλοποιούσαν την ίδια θανατηφόρα
όπως αποδείχτηκε πολιτική, ενώ τα προβλήµατα και οι κίνδυνοι
συσσωρεύτηκαν και συσσωρεύονταν συνεχώς. Οι εργαζόµενοι και
τα σωµατεία τους στον ΟΣΕ προειδοποιούσαν συνεχώς µε ανα-
κοινώσεις, µε εξώδικα για το ενδεχόµενο θανατηφόρου συµβάν-
τος. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και άλλα κόµµατα πραγµα-
τοποιούσαν ερωτήσεις στη Βουλή. Το µόνο που δεν ήταν γνωστό
ήταν το πού και πότε ακριβώς θα συµβεί αυτή η τραγωδία. Τελικά
συνέβη στα Τέµπη στις 28 Φεβρουαρίου του 2023. Και βέβαια,
οι πολιτικές ευθύνες επισύρουν και συγκεκριµένες ποινικές ευ-
θύνες, ιδιαίτερα για τους αρµόδιους Υπουργούς και άλλα κυβερ-
νητικά στελέχη, την τελευταία τουλάχιστον δεκαπενταετία, που
αναδείχθηκαν και µέσα στην εξεταστική επιτροπή. Όλων εκείνων
δηλαδή, όσων µε τις ενέργειες ή µε τις σηµαντικές παραλείψεις
τους υπονόµευσαν την ασφάλεια των σιδηροδρόµων. 

Πιο συγκεκριµένα, προκύπτουν σαφέστατες ποινικές ευθύνες
των αρµοδίων Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών της περιό-
δου 2009-2023 για το κακουργηµατικό αδίκηµα της διά παραλεί-
ψεως διατάραξης της ασφάλειας των σιδηροδροµικών
συγκοινωνιών από το οποίο προήλθε ο θάνατος πενήντα επτά
ανθρώπων και η βαριά σωµατική βλάβη δεκάδων ακόµα ατόµων.
Και πιο συγκεκριµένα των Υπουργών Κώστα Καραµανλή, Χρή-
στου Σπίρτζη, Μιχάλη Χρυσοχοΐδη, Κωστή Χατζηδάκη, Μάκη Βο-
ρίδη, Γιάννη Ραγκούση και Δηµήτρη Ρέππα. 

Με δεδοµένο ότι οι ελλείψεις στα συστήµατα ασφαλείας και η
αδυναµία αποφυγής του ανθρώπινου λάθους ήταν όπως απο-
δείχθηκε σε γνώση τους, ανακύπτει ζήτηµα όχι απλά αµέλειας
τους, αλλά συµπεριφοράς που µπορεί να θεωρηθεί ότι τελέστηκε
µε ενδεχόµενο δόλο. Αυτές οι ελλείψεις προκάλεσαν µια σειρά
από ατυχήµατα µέχρι το έγκληµα στα Τέµπη, µε τους συγκεκρι-
µένους Υπουργούς να αδιαφορούν, να µην προβαίνουν σε καµ-
µία ενέργεια λήψης των απαραίτητων µέτρων, αποδεχόµενοι έτσι
την πιθανότητα πρόκλησης θανατηφόρου σιδηροδροµικού δυ-
στυχήµατος αν όχι προδιαγράφοντας το. 

Επίσης, για όλους τους παραπάνω Υπουργούς υπάρχουν και
ποινικές ευθύνες για το κακουργηµατικό αδίκηµα της θανατηφό-
ρου έκθεσης. Κατ’ επέκταση θεµελιώνεται και το αδίκηµα της πα-
ράβασης καθήκοντος αφού οι αρµόδιοι Υπουργοί παρέλειψαν
σκοπίµως να επιβλέψουν τον τρόπο ανάθεσης των έργων αυτών,
µε σκοπό να εξυπηρετήσουν µεγάλους επιχειρηµατικούς κολοσ-
σούς. 

Σοβαρά ζητήµατα και ποινικές ευθύνες εγείρονται και από την
αλλοίωση του τόπου του εγκλήµατος λίγες µέρες µόλις µετά το
συµβάν, κατόπιν εντολών στελεχών της Κυβέρνησης και της Πε-
ριφέρειας Θεσσαλίας. Αρµόδια πολιτικά πρόσωπα που εµπλέ-
κονται είναι µεταξύ άλλων ο κ. Αγοραστός, τέως Περιφερειάρχης
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Θεσσαλίας, ο κ. Τριαντόπουλος, νυν Υφυπουργός Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. 

Θέτουµε συγκεκριµένα τις παραπάνω ποινικές ευθύνες, έχον-
τας υπ’ όψιν µας ότι µέρος αυτών για κάποιους έχει παραγραφεί,
λόγω της ευνοϊκής ποινικής µεταχείρισης που επιφυλάσσουν στα
µέλη της Κυβέρνησης το Σύνταγµα και ο απαράδεκτος νόµος
περί ευθύνης Υπουργών. Γι’ αυτό άλλωστε και είναι διαχρονική
η θέση του ΚΚΕ για κατάργηση των σχετικών διατάξεων ώστε να
δικάζονται οι Υπουργοί όπως όλοι οι απλοί πολίτες. Αυτή τη θέση
που επανέλαβε το ΚΚΕ και στην τελευταία συνταγµατική Αναθε-
ώρηση την απέρριψαν Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ παρά
τα κροκοδείλια δάκρυα που ορισµένοι χύνουν σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ΚΚΕ παρέδωσε το πόρισµά
του στην εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, ώστε να ενισχυθεί µε
βάση τα όσα αποκαλύφθηκαν στο πλαίσιο της επιτροπής, η ανά-
δειξη και η απόδοση των δεδοµένων βαριών ποινικών ευθυνών
τόσο των Υπουργών Μεταφορών όσο και άλλων κυβερνητικών
στελεχών.

Η δικαιοσύνη έχει ευθύνη να διερευνήσει και να αποδώσει ποι-
νικές ευθύνες, όσο ψηλά κι αν φτάνουν, να καταδικάσει τους
υπαίτιους για όλα τα ζητήµατα µέχρι και την προφανή αλλοίωση
του τόπου εγκλήµατος µε σκοπό να συγκαλυφθούν οι εγκληµα-
τικές ευθύνες για τη σύγκρουση των τρένων αλλά και την έκρηξη
και την πυρκαγιά που στοίχισε τη ζωή σε δεκάδες συνανθρώπους
µας.

Με δεδοµένες την εξελισσόµενη ενώπιον της δικαιοσύνης δια-
δικασία αλλά και τη µήνυση των συγγενών που θα διαβιβαστεί
στη Βουλή, το ΚΚΕ τονίζει ότι θα εξαντλήσει όλα τα περιθώρια
για να αποδοθούν οι ποινικές ευθύνες, παρά την προσπάθεια να
στοιχιστούν οι υπεύθυνοι πίσω από τον αντιδραστικό νόµο περί
ευθύνης Υπουργών ή τη Βουλευτική ασυλία.

Ο κάθε Βουλευτής των υπολοίπων κοµµάτων, και κυρίως της
Νέας Δηµοκρατίας, θα πρέπει να αναλάβει την ευθύνη του. Από
εδώ και στο εξής για εµάς υπάρχουν δύο κρίσιµα ζητήµατα: Το
ένα είναι να αποκαλυφθεί πλήρως η αλήθεια και να τιµωρηθούν
οι ένοχοι. Το δεύτερο είναι να µην ξαναέχουµε στο µέλλον τέτοιο
έγκληµα, να µην θρηνήσουµε άλλα θύµατα, να µην υπάρξουν
άλλοι τραυµατίες.

Αυτό είναι πρώτα από όλα ζήτηµα αγώνα, βεβαίως, διεκδίκη-
σης και πολιτικών επιλογών του λαού πιστεύουµε. Ξέρουµε ότι
αν όλους εσάς, που ευθύνεστε γι’ αυτή την κατάσταση, σάς αφή-
σει ο λαός και η νεολαία στην ησυχία σας, αν µάλιστα σας επι-
βραβεύσει και στις κάλπες, την ίδια ακριβώς πολιτική θα
συνεχίσετε να υλοποιείτε, γιατί αυτήν επιτάσσουν τα κέρδη των
διαφόρων οµίλων που έχετε για γνώµονά σας. Άλλωστε, η ίδια
αυτή πολιτική έχει προκαλέσει ήδη νέα σιδηροδροµικά ατυχή-
µατα και επικίνδυνα περιστατικά και µετά τα Τέµπη, κάποια εκ
των οποίων έχουν δει πρόσφατα το φως της δηµοσιότητας.

Το να αποδοθεί δικαιοσύνη είναι αίτηµα των οικογενειών των
θυµάτων οι οποίες δίνουν έναν µεγάλο αξιέπαινο αξιοπρεπή
αγώνα, του ίδιου του λαού επίσης και όλων όσων διαδήλωσαν
για να µην επαναληφθεί το έγκληµα αυτό. Και δεν διαδήλωσαν
µόνο πέρσι, βγήκαν µαζικά στους δρόµους όλης της χώρας και
φέτος, στις 28 του περασµένου Φλεβάρη, στην επέτειο του ενός
χρόνου από το έγκληµα. Έδειξαν ότι η οργή όχι απλά σιγοκαίει,
αλλά µάλλον φουντώνει όλο και περισσότερο όσο συνεχίζεται η
προκλητική προσπάθεια συγκάλυψης των πραγµατικών αιτιών
και των ευθυνών.

Ο λαϊκός παράγοντας θα αποτελέσει όµως τελικά τη θρυαλ-
λίδα ώστε όλες αυτές οι προσπάθειες συγκάλυψης να µην έχουν
αποτέλεσµα. Σε αυτή την κατεύθυνση το ΚΚΕ θα συνεχίσει να
καταθέτει όλες του τις δυνάµεις όπως υποσχέθηκε από την
πρώτη στιγµή.

Να είστε σίγουροι, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι δεν θα σας
αφήσουµε σε χλωρό κλαρί. Αυτό το έγκληµα δεν πρόκειται να
ξεχαστεί, ούτε να παραγραφεί. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση

της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνο-
δοί καθηγητές από το Γυµνάσιο Παραλίας Καλαµάτας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Η σηµερινή ηµέρα για εµάς είναι πάρα πολύ σηµαντική, αλλά
ξεκινάει µε µια ύβρη. Απουσιάζει ο ηθικός αυτουργός των εγκλη-
µάτων που έγιναν στα Τέµπη, γιατί δεν έγινε ένα, ο κύριος Πρω-
θυπουργός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για ακόµη µια φορά φυγοµαχεί, για ακόµη µια φορά ρίψασπις,

εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου. Θα έπρεπε να ήταν εδώ είτε
για να υπεραµυνθεί των όσων πρεσβεύει η Νέα Δηµοκρατία, είτε
για να αποδώσει και ευθύνες κάποια στιγµή σ’ αυτή την Κυβέρ-
νηση.

Θα ήθελα όµως να απαντήσω στον κ. Φάµελλο. Εµείς δεν εί-
παµε ποτέ ότι όλοι είµαστε ίδιοι, όχι, απλά το αποδεικνύετε κάθε
µέρα ότι είστε ίδιοι. Και θα σας το εξηγήσω. Ήρθε εδώ και είπε ο
Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ µε θράσος ότι το πρώτο κόµµα που κατέ-
θεσε εξεταστική επιτροπή ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ. Συνελήφθη ψευδόµενος
για ακόµη µια φορά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Προανακριτική.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Θα σας πω, µισό λεπτό. Εξεταστική είπε, δεν είπε προανακριτική.
Δεν είπε προανακριτική, µην λέτε ψέµατα. Είναι στα Πρακτικά. Σας
παρακαλώ πάρα πολύ.

Στις 3 Μαρτίου του 2023 ερώτηση της Ελληνικής Λύσης ερωτά:
Τι µετέφερε η επιβατική αµαξοστοιχία; Θα τα πούµε στην πορεία,
στον Υπουργό.

Στις 28 Μαΐου του 2023, την ηµέρα ορκωµοσίας του ελληνικού
Κοινοβουλίου, καταθέσαµε στη Βουλή τη µήνυση της κ. Καρυστια-
νού και των υπόλοιπων σαράντα τεσσάρων συγγενών των θυµά-
των του εγκλήµατος των Τεµπών για να µην παραγραφούν.

Στις 4-7-2023, την ηµέρα συγκρότησης της νέας Βουλής σε
Σώµα µε εκλογή Προεδρείου, καταθέτουµε πρόταση σύστασης
εξεταστικής επιτροπής στην οποία ενσωµατώνουµε και την παρα-
πάνω µήνυση.

Στις 18-07-2023 ερώτηση και αίτηση για κατάθεση εγγράφων
για το τι µετέφερε η αµαξοστοιχία.

Ακούστε, σ’ αυτό το Κοινοβούλιο ο ελληνικός λαός θεωρεί ότι
λέγονται συνεχώς ψέµατα.

Μην φεύγετε, κύριε Υπουργέ. Σας θέλω εδώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Για δύο

λεπτά και θα επιστρέψω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δυο λεπτάκια να πάτε και να ξαναγυρίσετε. Μην φύγετε, γιατί συ-
νήθως φεύγουν οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας όποτε µιλάω
εγώ γιατί υπάρχει µια διάθεση µη αντιπαλότητας, υπό την έννοια
ότι πάντοτε φεύγουν µε την ουρά στα σκέλια, δυστυχώς.

Ακούστε, λοιπόν, τι λέει ο ΣΥΡΙΖΑ και θα το πω. Εµείς, κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, δεν ξεχνάµε ότι είστε απλά ίδιοι και πανοµοιότυποι.
Γιατί ξεχάσατε το Μάτι πολλοί από εσάς. Εµείς δεν ξεχνάµε το
Μάτι, όπως και ο ελληνικός λαός δεν ξεχνάει ούτε τα Σκόπια,
ούτε το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, ούτε τις ιδιωτικοποιήσεις,
ούτε τη µείωση των συντάξεων µε τον νόµο Κατρούγκαλου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν τα ξεχνάει αυτά ο Έλληνας. Οπότε, λοιπόν, µην απεκδύε-

στε εδώ της ευθύνης. Θα αναλάβετε ως συγκροτηµένο κόµµα,
γιατί δεν είστε δυστυχώς, την Αξιωµατική Αντιπολίτευση που ανέ-
λαβε η Ελληνική Λύση, παρά το γεγονός ότι είµαστε ένα κόµµα
του 4,5%.

Πάµε για την συγκάλυψη στα Τέµπη. Ερωτήµατα τα οποία δεν
απάντησε ποτέ η Νέα Δηµοκρατία, το κόµµα που φέρει ακέραια
την ευθύνη της συγκάλυψης των Τεµπών:

Είναι αλήθεια πως οι πραγµατογνώµονες που κλήθηκαν στο
σηµείο µέρες αργότερα είχαν από την πρώτη στιγµή ζητήσει µε
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e-mail, ακούστε, άδεια να σπεύσουν και να ελέγξουν τον χώρο,
αλλά οι Υπουργοί της αρνήθηκαν; Οι πραγµατογνώµονες να
πάνε να ελέγξουν τον χώρο και αρνήθηκε η Κυβέρνηση. Γιατί αρ-
νήθηκε η Κυβέρνηση; Για ποιον λόγο βιάστηκε να µπαζώσει τον
χώρο; Από την πρώτη στιγµή η Ελληνική Λύση το έθεσε εδώ και
λοιδορήθηκε από όλους. Πού ήταν τα υπόλοιπα κόµµατα, όταν
τον Μάρτη του 2023, ούρλιαζα εδώ µέσα και έλεγα: «Μπαζώνουν
τον χώρο, βοηθήστε µας»;

Και δεν αναφέροµαι στους νεοφερµένους. Βλέπετε, κυρία
Κωνσταντοπούλου; Τους παλαιότερους, του 2023, λέω, όχι σή-
µερα που έγιναν όλοι ήρωες. Ήρωες είναι οι νεκροί από το έγ-
κληµα των Τεµπών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτοί ήταν οι ήρωες και όσοι χάθηκαν και οι οικογένειές τους.
Γιατί µεταφέρατε το βαγόνι που λειτουργούσε ως κυλικείο και

έφερε ανθρώπινα υπολείµµατα, τα οποία εντοπίστηκαν µήνες
µετά; Το µεταφέρατε σε χώρο που ενώ ζητήθηκε -ακούστε τώρα-
από τον Υπουργό Άµυνας και από τον καθ’ ύλην αρµόδιο
Υπουργό Εσωτερικών να πάνε σε χώρο συγκεκριµένο για να
ελεγχθούν τα βαγόνια, αυτοί πήγαν και τα πέταξαν σε ένα χώρο
στο Κουλούρι. Για πείτε µας. Για να µην πω για συγκάλυψη ακού-
σια ή εκούσια. Τα έγγραφα υπάρχουν, τα κατέθεσα στα Πρακτικά
της Βουλής εγώ. Και ο κ. Παναγιωτόπουλος είχε ενηµερωθεί -
είναι αλήθεια- και ο κ. Δένδιας. Και αρνήθηκαν, γιατί µιλάµε για
συγκάλυψη. Εγώ δεν θέλω να σας κουράσω περισσότερο. Θα τα
καταθέσω στα Πρακτικά. 

Ένας από τα θύµατα, ο οποίος έζησε από σύµπτωση -ο άν-
θρωπος ήταν να µείνει στο δεύτερο βαγόνι και πήγε και κάθισε
στο τρίτο βαγόνι συµπτωµατικά- ο Αναστάσιος Κουντούρης, έναν
µήνα µετά από το δυστύχηµα, επειδή ακούστηκε η ιστορία µε την
έκρηξη, ζητάει από την Κυβέρνηση του κ. Βορίδη, επισήµως, µε
χαρτιά, να πάνε να τον εξετάσουν οι γιατροί αν έχει υποστεί ο
ίδιος προβλήµατα από τα χηµικά.

Του το αρνήθηκαν. Η δικογραφία θα κατατεθεί στα Πρακτικά
της Βουλής. Το κράτος -να δεχτώ εγώ την άποψη του κ. Βορίδη,
ότι δεν έχει κανένας Υπουργός καµµία ευθύνη, ακούσια έγινε το
δυστύχηµα- πρέπει να σταθεί αρωγός σε αυτούς τους ανθρώ-
πους. Γιατί δεν είναι ότι σώθηκαν, έχουµε µια κοπέλα εκεί πάνω
-αν δεν κάνω λάθος- και έναν κύριο, είναι γονείς και συγγενείς,
ρωτήστε τους αν κοιµούνται τα βράδια. Εκείνη η βοή της σύγ-
κρουσης, εκείνο το «µπαµ» που ακούστηκε, τα βράδια, µου το
λένε οι άνθρωποι που έρχονται στο γραφείο µου, δεν µπορούν
να κοιµηθούν, βλέπουν εφιάλτες. Το καταλαβαίνετε; Αντί να στα-
θεί το κράτος σε όλους όσοι σώθηκαν δίπλα µε ειδικούς και να
τους βοηθήσει, τους γύρισε και την πλάτη. 

Πάµε και σε άλλα ερωτήµατα. Γιατί δεν ερεύνησε ένας εισαγ-
γελέας τη σύµπτωση -εγώ θεωρώ ότι είναι σύµπτωση- των τρο-
χαίων δυστυχηµάτων του διευθυντή κυκλοφορίας του ΟΣΕ και
του πρώην σταθµάρχη Βόλου, ένα, δύο µήνες µετά συµπτωµα-
τικά σε τροχαία δυστυχήµατα, που γνώριζαν την ιστορία, που
ήξεραν πολλά. Έγινε κάπου εκεί στη Βουλιαγµένη το ένα ξαφ-
νικά, ο υπεύθυνος ασφαλείας ήταν. Είναι ερωτήσεις που δεν
απαντήθηκαν ποτέ. Είναι ερωτήσεις που οδηγούν τον Έλληνα να
σκεφτεί ότι εδώ κάτι δεν πάει καλά. 

Και θα σας πω και το εξής: Δεν θα επικαλεστώ την Ευρωπαία
Εισαγγελέα. Έχει το δικαίωµα να λέει ό,τι θέλει. Δεν µπόρεσα,
όµως, να καταλάβω εγώ πώς βάλατε έναν πρόεδρο να απαντή-
σει. Και µην µου πει τώρα ο Υπουργός ότι µόνος ο πρόεδρος
βγήκε και απάντησε στην Ευρωπαία Εισαγγελέα. Αυτό είναι το
πρόβληµα της ελληνικής δικαιοσύνης ότι τάσσεται µε τη νοµο-
θετική και εκτελεστική εξουσία. Διαπλέκεται η ελληνική δικαιο-
σύνη, δυστυχώς, µε την Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στο τελευταίο. Γιατί το θράσος του Έλληνα Πρωθυ-

πουργού ξεπερνάει τα εσκαµµένα. Έφτασε στο σηµείο να µιλή-
σει στο φιλόξενο τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ», το δικό του µαγαζί
έµµεσα ή άµεσα -δεν ξέρω αν έχει και µετοχική σύνθεση στην
οποία εµπλέκεται ο Πρωθυπουργός, δεν το πιστεύω αυτό, απο-
κλείεται- να λέει για χτίσιµο καριέρας λόγω Τεµπών, αναφερόµε-
νος σε µένα, στο µπάζωµα, στην έκρηξη και στο κυνήγι των
υπευθύνων. 

Μιλάει ο Πρωθυπουργός -ακούστε- για κτίσιµο καριέρας όταν
ο ίδιος για το Μάτι είχε πει το εξής αµίµητο: «Σε µια τραγωδία
µετρούσαµε στρέµµατα και στην άλλη φέρετρα». Αυτός που
έκανε καριέρα πάνω στους νεκρούς στο Μάτι, µιλάει για τον
αγώνα της Ελληνικής Λύσης, τον τίµιο και έντιµο, να αποδοθούν
ευθύνες. Τις καριέρες τις κάνατε εσείς πάνω σε νεκρούς, κανέ-
νας άλλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Βγαίνει και ο Παύλος Μαρινάκης και µιλάει για πολιτικές βδέλ-

λες. Ποιος το λέει αυτό; Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος µιλάει για
βδέλλες. Μιλούν για πολιτικές βδέλλες, κύριε Βορίδη, οι βδέλλες
της πολιτικής και της συγκάλυψης του εγκλήµατος. Είναι δυνα-
τόν; Οι βδέλλες της εξουσίας, οι βδέλλες της ολιγαρχίας, οι
βδέλλες -θα το πω ωµά για να το καταλάβετε- του κεφαλαίου; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ποιοι; Εσείς που υπηρετείτε τους κεφαλαιοκράτες, εσείς είστε

οι βδέλλες και όχι εµείς που αγωνιζόµαστε για το δικαίωµα του
ελληνικού λαού να µάθει την αλήθεια.

Πάµε και στα καλύτερα. Και θέτω ένα ερώτηµα στον κ. Βορίδη
προσωπικά, γιατί είναι και νοµικός. Στις 14-10-2016, η Τράπεζα
Πειραιώς καταθέτει αγωγή κατά της Νέας Δηµοκρατίας. Η Πει-
ραιώς αντί διαταγή πληρωµής και άµεσης εκτέλεσης, όπως κάνει
εναντίον χιλιάδων δανειοληπτών, επέλεξε τον δρόµο της αγω-
γής, που ακολουθείται όταν οι τράπεζες θέλουν να βοηθήσουν
τους στρατηγικούς κακοπληρωτές, ώστε να οργανώσουν τον συ-
στηµικό πιστόλιασµα των δανειακών υπολοίπων τους. 

Ρωτάµε, κύριε Βορίδη, στην Κυβέρνηση µετά από επτάµισι
χρόνια πόσο δίκαιο είναι να µην σας κάνουν κατάσχεση όταν
παίρνουν τα σπίτια του ελληνικού λαού έναντι πινακίου φακής;
Πόσο δίκιο είναι επτάµισι χρόνια µετά να µην εκδικαστεί ακόµα
η αγωγή και αν υπάρχει απόφαση ποια είναι αυτή; Γιατί χρω-
στάτε 450 εκατοµµύρια ευρώ και µε αποφάσεις δικές σας παίρ-
νουµε τα στοιχεία των Ελλήνων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ρωτώ εσάς, αφού δεν είστε βδέλλες πολιτικές εσείς. Αυτό

είναι η βδέλλα η πολιτική που τρώει το αίµα και πίνει το αίµα δα-
νεικά και αγύριστα από τον κρατικό κορβανά και το παίζουµε
µετά εδώ κήνσορες της πάταξης της διαφθοράς. Ποιοι; Είναι
βουτηγµένοι µέσα στη διαφθορά. Είναι βουτηγµένοι!

Αυτή είναι η διαφορά µας, κύριε Βορίδη. Είµαστε το καινούρ-
γιο, είστε το παλιό. Λέµε αλήθεια, λέτε ψέµατα. Και σε µια εποχή
παγκοσµίου ψεύδους το να λες την αλήθεια είναι µια πράξη επα-
ναστατική, κύριε συνάδελφε, έτσι έλεγε ο Όργουελ. Εµείς, λοι-
πόν, θα κάνουµε την επανάσταση της αλήθειας, θέλετε, δεν
θέλετε εδώ µέσα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα εύφλεκτα υλικά. Είχε ή δεν είχε εύφλεκτα υλικά

η αµαξοστοιχία η εµπορική; Δεν το λέω εγώ. Εγώ το είπα από
την πρώτη στιγµή, γιατί είχα στοιχεία. Βασίλης Κοκοτσάκης,
πρώην αξιωµατικός ανακριτικού Πυροσβεστικής και ειδικός
πραγµατογνώµονας σε θέµατα πυρκαγιών, ατυχηµάτων και εµ-
πρησµών µίλησε για ξυλόλιο, τολουόλιο, προπάνιο, βουτάνιο,
βενζόλιο. Και επειδή δεν θέλω πραγµατικά να πάρω παραπάνω
χρόνο στα Πρακτικά της Βουλής καταθέτω όλα τα στοιχεία αυτά
που αποδεικνύουν µε έγγραφα ότι εκεί κάψατε ανθρώπους µε τα
λάθη σας. Κάηκαν άνθρωποι µε τον πληµµελή έλεγχο του λα-
θρεµπορίου που γίνεται. Σας το λέω πρακτικά και επειδή δεν το
πιστεύετε -και καλά κάνετε- θα το καταθέσω στα Πρακτικά και
αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχω εδώ όλες τις ιατρικές γνωµατεύσεις των πυροσβεστών,

κύριε Βορίδη. Δείτε εδώ, κύριε Βορίδη. Δείτε τα αυτά. Αυτά είναι
εγκαύµατα. Εγκαύµατα σε πυροσβέστες και γνωµατεύσεις ιατρι-
κές. Εδώ να τα βλέπετε, κύριε Βορίδη. Εγκαύµατα πυροσβεστών,
των οποίων οι φόρµες δεν κάηκαν, αλλά από µέσα κάηκαν οι πυ-
ροσβέστες. Τι λέει ο γιατρός; Ότι αυτά τα χηµικά εγκαύµατα δεν
προκαλούνται από πυρκαγιές, είναι από χηµικά στοιχεία. Θα τα
καταθέσω στα Πρακτικά και αυτά για τον ιστορικό του µέλλον-
τος. 

Υπάρχει τεράστια ευθύνη και συγκάλυψης και εγκλήµατος και
ακούσιας ή εκούσιας συµµετοχής κορυφαίων κυβερνητικών στε-
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λεχών στη συγκάλυψη. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Και θα σας πω, γιατί λέτε ψέµατα συνεχώς. Η ιταλική εταιρεία
γιατί είναι στο απυρόβλητο ακόµη και τώρα; Ρωτώ, γιατί είναι στο
απυρόβλητο; Έχουµε και τον πρόεδρο της επιτροπής εδώ. Γιατί
δεν είχε συλληφθεί από την πρώτη στιγµή; Θα σας το πω διαφο-
ρετικά, κύριε Μαρκόπουλε. Παίρνω το αυτοκίνητο του Μαρκό-
πουλου, του συναδέλφου και οδηγώ µε εκατόν ογδόντα
χιλιόµετρα και σκοτώνω δυο ανθρώπους. Ποιον θα συλλάβει η
αστυνοµία ξέρετε; Και εσάς και εµένα. Γιατί δεν συλλάβατε κα-
νέναν της «HELLENIC TRAIN», κύριοι συνάδελφοι και αφήσατε
τον µαφιόζο, αυτόν τον τύπο που είχε σχέση µε τη µαφία στην
Ιταλία, να πηγαινοέρχεται στην Ελλάδα; Γιατί; Σας ρωτώ γιατί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μαφιόζος είναι και το αποκαλύψαµε διά του κ. Σαράκη και του

κ. Παπαδάκη στην εξεταστική και το είπα και εγώ προσωπικά από
την πρώτη στιγµή. Γιατί συνεχίζετε να λέτε ψέµατα; Ηχητικό του
«MEGA» µεταδόθηκε. Οι υπάλληλοι µιλούν για τετρακόσια εβδο-
µήντα άτοµα στη µοιραία αµαξοστοιχία –«MEGA» ηχητικό µεταξύ
υπαλλήλων- και εµείς µιλάµε για αριθµό τριακοσίων πενήντα.
Πού είναι οι υπόλοιποι; Πού είναι οι υπόλοιποι που ανέβαιναν
χωρίς εισιτήρια; Ένα κράτος που δεν ξέρει πόσοι είναι οι νεκροί
από το δυστύχηµα, παύει να λέγεται κράτος, λέγεται κάπως αλ-
λιώς και δεν θα το πω. Δεν είναι κράτος αυτό, κύριοι. Είναι µπά-
χαλο, διαλυµένο κράτος, το φτιάξατε σαράντα χρόνια δυστυχώς. 

Το βρήκε, όµως, η Νέα Δηµοκρατία, φταίει ο σταθµάρχης. Τε-
λειώσαµε. Φταίει ο σταθµάρχης. Κύριε Βορίδη, ξέρετε κάτι;
Φταίει ο σταθµάρχης, εγώ το δέχοµαι. Ο σταθµάρχης της Νέας
Δηµοκρατίας ποιος είναι, κύριε Βορίδη; Ο κ. Μητσοτάκης είναι ο
σταθµάρχης σας. Αυτός φταίει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ο σταθµάρχης της Νέας Δηµοκρατίας στην παρούσα φάση,

γιατί µπορεί να φύγει σε λίγο καιρό, είναι ο Πρωθυπουργός.
Αυτός δεν έχει καµµία ευθύνη και οι Υπουργοί του; Θα τα φορ-
τώσουµε στον σταθµάρχη. 

Τι ζητάµε εµείς. Το είπαµε και στην προανακριτική διά του κ.
Σαράκη και του κ. Παπαδάκη. Δεσµευθείτε τώρα, αν θέλετε να
πείσουµε τους ανθρώπους εκεί πάνω που έχουν θρηνήσει νε-
κρούς και έχασαν ανθρώπους και επιβίωσαν µετά βίας, δεσµευ-
θείτε όλοι σας άρση ασυλίας όλων των πολιτικών προσώπων
τώρα, αφού ισχυρίζεστε ότι θέλετε να πέσει φως, των γενικών
γραµµατέων, των υπηρεσιακών παραγόντων, της «HELLENIC
TRAIN», όλοι και όποιοι είναι υπαίτιοι να πάνε σιδηροδέσµιοι στη
φυλακή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί αυτοί πρέπει να αποδείξουν ότι είναι αθώοι, όχι να απο-

δείξουµε εµείς ότι είναι ένοχοι. Πού το έχετε δει αυτό, ρε παιδιά;
Πού το έχετε δει αυτό; Νεκρούς είχαµε, νεκρούς. Και κανείς δεν
φταίει; Ο σταθµάρχης µόνο φταίει; Μας ακούει ο κόσµος. 

Φτιάξατε λοιπόν τη δική σας αλήθεια, την αλήθεια του σταθ-
µάρχη και την κραδαίνετε στον ελληνικό λαό. Ο σταθµάρχης
φταίει, δεν τράβηξε το κλειδί. Αλλά, όπως λέει και ο Ελύτης, την
αλήθεια τη φτιάχνει κανείς ακριβώς όπως φτιάχνει και το ψέµα.
Φτιάξατε το ψέµα αλήθεια και επιχειρείτε να συσκοτίσετε την
υπόθεση. Όσο υπάρχει Ελληνική Λύση συσκότιση δεν θα υπάρ-
ξει ποτέ. Μέχρι τέλους! Κανένα ψέµα δεν αντέχει στον χρόνο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έρχεται και ο Πρωθυπουργός τώρα και τον ρωτούν, τον οποίο

συµπαθεί ο ναύαρχος. Έχει µια δυσφορία όταν µιλάω για τον
Πρωθυπουργό ο ναύαρχος. Διαµαρτύρεται. Τι να κάνουµε; Η οι-
κογενειακή σχέση φαίνεται και καλά κάνετε.

Είπε ότι συγκρούστηκαν. Ακούστε, τον ρωτάνε στο «ΣΚΑΪ» -αν
το έλεγα εγώ αυτό, θα µε είχαν κάνει, κύριε Βορίδη, αλοιφή- «Τι
έγινε στα Τέµπη; Είναι καλός ο σιδηρόδροµος σήµερα;» και λέει
«Συγκρούστηκαν ανθρώπινα λάθη µε µακροχρόνιες παθογέ-
νειες». Αυτό είπε ο Πρωθυπουργός. «Συγκρούστηκαν ανθρώπινα
λάθη µε µακροχρόνιες παθογένειες». Εδώ έχουµε πλήρη σύγ-
κρουση της λογικής µε την έλλειψη ενσυναίσθησης και την ανά-
ληψη ευθύνης. 

Πρωθυπουργός σηµαίνει αναλαµβάνω ευθύνη. Πρωθυπουρ-
γός σηµαίνει «είµαι υπεύθυνος για ό,τι γίνεται στη βάρδιά µου»,

κύριοι. Δεν είναι ο σταθµάρχης το πρόβληµα. Είναι ο Πρωθυ-
πουργός το πρόβληµα που ποτέ δεν είχε καµµία ευθύνη, αλλά
είναι ο µοναδικός Πρωθυπουργός που δεν έχει καµµία ευθύνη.
Διότι και ο Κώστας Καραµανλής είχε ευθύνη και Κωνσταντίνος
Καραµανλής είχε ευθύνη και ο Ανδρέας Παπανδρέου είχε ευ-
θύνη. Αυτός είναι ο ανεύθυνο-υπεύθυνος. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε τώρα στο σκάνδαλο. Κύριε Υπουργέ, σας έδειξε η κ.

Κεραµέως εσάς µε τη διαρροή των e-mails ή µου φάνηκε; Σας
έβγαλε µια φωτογραφία µεγάλη η κ. Κεραµέως, πολαρόιντ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ήµουν
καλός;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Όχι, δεν είχατε πολλή φωτογένεια στη φωτογραφία, γιατί ήταν
σκοτεινή, πολύ σκοτεινή η δήλωσή της. Είπε δηλαδή ότι επί εποχή
σας έφυγαν τα e-mails. Έτσι είπε.

Εδώ, λοιπόν, έχουµε ένα καραµπινάτο σκάνδαλο όπου ο κάθε
Υπουργός µεταθέτει αλλού την ευθύνη, στον προηγούµενο, ο πιο
προηγούµενος στον πιο προηγούµενο, ο πιο προηγούµενος στον
πιο προηγούµενο και ψάχνουµε να βρούµε τον ηγούµενο της
υποθέσεως. Ποιος είναι ο ηγούµενος; Η νοθεία που επιχειρεί η
Νέα Δηµοκρατία να κάνει εξακόσιες χιλιάδες νεκρούς στις επερ-
χόµενες εκλογές µε τον Λιβάνιο. Το έχω καταγγείλει από την
πρώτη στιγµή.

Εδώ λοιπόν είναι ο νόµος που φέρατε εσείς, κύριε Βορίδη.
Νόµος δικός σας, σας τον διαβάζω. Νόµος του 2019, κύριε Βο-
ρίδη. Πάλαι ποτέ φίλοι πολιτικά, σήµερα αντίπαλοι σε διαφορε-
τικά µετερίζια και στρατόπεδα, διότι ιδεολογικά δεν έχετε καµµία
σχέση µε αυτό που σας ήξερα. 

Ο νόµος του 2019 λοιπόν προβλέπει -τον αφήνω στα Πρακτικά
της Βουλής, δικός σας νόµος είναι- φυλάκιση ενός έτους για
όποιον χωρίς δικαίωµα επεµβαίνει σε σύστηµα αρχειοθέτησης
δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και µαθαίνει, αντιγράφει, αλ-
λοιώνει, βλάπτει, συλλέγει, καταχωρεί, οργανώνει, διαρθρώνει,
αποθηκεύει, προσαρµόζει, µεταβάλλει, ανακτά, αναζητεί πληρο-
φορίες, συσχετίζει, συνδυάζει, περιορίζει, διαγράφει, καταστρέ-
φει τα δεδοµένα. Φυλάκιση ενός έτους για όποιον τα εν λόγω
στοιχεία τα χρησιµοποιεί, µεταδίδει, διαδίδει, κοινολογεί, διαβι-
βάζει. Φυλάκιση ενός έτους και πρόστιµο 100.000 ευρώ, εάν η
πράξη αφορά δεδοµένα σχετικά µε ποινικές καταδίκες και αδι-
κήµατα κ.λπ., 300.000 ευρώ αν προκλήθηκε κίνδυνος. Αδικήµατα
όλα. 

Εδώ λοιπόν έχουµε το άρθρο 38 του νόµου του κ. Βορίδη. Τον
ψηφίσατε όλοι µαζί. Κανονικά, αν υπήρχε νόµος και δικαιοσύνη
στην Ελλάδα, έπρεπε η κ. Κεραµέως να πάει µε χειροπέδες, ο
γραµµατέας να πάει µε χειροπέδες, οι προηγούµενοι υπουργοί
να πάνε µε χειροπέδες, γιατί εδώ µιλάµε για κακούργηµα. Ο
νόµος της Νέας Δηµοκρατίας του 2019 το λέει αυτό, όχι εγώ. Τα
προσωπικά δεδοµένα. 

Αντ’ αυτού, τι έχουµε; Πάλι «Φταίει ο προηγούµενος», «Όχι,
φταίει ο πιο προηγούµενος», «Τελικά φταίει ο κλητήρας». Μπόχα
και δυσωδία βγάζει η ιστορία της κ. Ασηµακοπούλου. Μπόχα από
τα υπόγεια της Πειραιώς. Αυτή η ιστορία είναι νόθευση της δη-
µοκρατίας, είναι νόθευση των εκλογών, είναι νοθεία την οποία
επιχειρεί η Νέα Δηµοκρατία να επηρεάσει το εκλογικό σώµα µε
τα e-mails αυτά που δεν της ανήκουν. Τελεία και παύλα. 

Πάµε και στον κ. Κασσελάκη, ο οποίος ασχολήθηκε µε τις τρί-
χες. Έχει µια αδυναµία µε τις τρίχες. Δεν θα έπαιρνα το γάντι,
θα το πάρω όµως για ένα και µόνο λόγο. Η πολιτική είναι πολύ
σοβαρή υπόθεση για τις συµπεριφέρεσαι ως σταριλίκι, ως κον-
φερασιέ στην πολιτική και στα σόου και στα πρωινάδικα. Θέλει
σοβαρότητα και θέλει µέτρο. Δεν είµαστε ούτε κονφερασιέ ούτε
πολιτικοί γυρολόγοι στα πρωινάδικα. 

Θα του απαντήσω, λοιπόν, µε έναν αριστερό σκιτσογράφο του
κ. Κασσελάκη, τον κ. Στάθη, και τον επικαλούµαι αυτούσιο: «Αν
είχε χιούµορ ο Μητσοτάκης, θα έστελνε εκτάκτως τη µονάδα που
παρουσιάστηκε ο Κασσελάκης στην Ουκρανία. Στέλνει που στέλ-
νει όπλα ο Μητσοτάκης στο Κίεβο, ας στείλει και το υπερόπλο-
Κασσελάκης. Μπορεί βέβαια έτσι οι Ουκρανοί να χάσουν το
Λβοφ, αλλά θα κερδίσουν το Χόλιγουντ». 
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Αν λοιπόν η πολιτική είναι Χόλιγουντ, τα έχει µπερδέψει ο κ.
Κασσελάκης. Διότι από εφοπλιστής µάς προέκυψε αστακοκάρα-
βος. Διότι ήρθε πρώτος στις µαθηµατικές εξετάσεις και του δώ-
σανε βραβείο και ήταν τεσσαρακοστός. Να εδώ είναι, τριακοστός
έβδοµος. 

Ας δικαιολογήσει λοιπόν και ο κ. Κασσελάκης τα µατωµένα
χρήµατα της Goldman Sachs, ας µας πει γιατί ήρθε να διχάσει
την ελληνική κοινωνία λέγοντας θα πάει στην Κέρκυρα στον Μη-
τροπολίτη και θα µπουκάρει στην Εκκλησία, ενώ ίδιος δηλώνει
άθεος και άθρησκος. Δεν καταλαβαίνω το γεγονός. Όταν δηλώ-
νεις άθεος και άθρησκος, δεν καταλαβαίνω γιατί να δηµιουργείς
προβλήµατα. Αλλιώς δεν είσαι Χριστιανός. Αν παντρεύεσαι
άντρα είσαι εναντίον του δόγµατος της Εκκλησίας. Δεν µπορεί
να είσαι χριστιανός. Κάτι άλλο είσαι. Ούτε µουσουλµάνος µπορεί
να είσαι. Μπορεί να είσαι βουδιστής. 

Καµµία θρησκεία αναγνωρισµένη δεν αναγνωρίζει τον γάµο
του κ. Βορίδη. Α, εσείς αποχή κάνατε, συγγνώµη. Τον γάµο των
οµοφυλοφίλων εννοώ που εσείς οι πατριώτες Δεξιοί τον φέρατε
εδώ κι επειδή είστε και λίγο ριψάσπιδες, κάνατε και λίγο απο-
χούλα για να κρατήσετε το εκλογικό σας σώµα. Στον τόρνο το
περάσατε για να κοροϊδέψετε τον κόσµο. Δεν κοροϊδεύονται οι
Έλληνες, παιδιά. Δεν εξαπατώνται πλέον. 

Αρκετά µε την εξαπάτηση από τη Νέα Δηµοκρατία των πατριω-
τών, συντηρητικών ψηφοφόρων της που αγαπούν την Ελλάδα,
την πατρίδα, τη θρησκεία, την οικογένεια και ότι η Ελλάδα ανήκει
στους Έλληνες. Αρκετά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αν λοιπόν ο κ. Κασσελάκης θέλει να πάει σε έναν χώρο λα-

τρείας, του συνιστώ να πάει σε ένα τζαµί µαζί µε τον Τάιλερ, να
πάνε όλοι µαζί και να µπουν µέσα.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Πότε θα σταµατήσει η πλάκα;
Πότε θα σταµατήσει; Έχει ένα όριο!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ακούστε, κυρία Δούρου, επειδή δια της παραγραφής
αθωωθήκατε εσείς για ό,τι κάνατε στο Μάτι, δεν θα µου βγάζετε
γλώσσα.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Τι έγινε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δεν θα µου βγάζετε γλώσσα. Βλακείες λέω εγώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πρόεδρε, µην

αναφέρεστε ονοµαστικά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Σας παρακαλώ, αυτή µε διέκοψε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην αναφέρεστε

ονοµαστικά στους συναδέλφους, θερµή παράκληση.
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε ευθύνη να

διαγραφούν από τα Πρακτικά τουλάχιστον δύο πράγµατα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Με τις τρίχες εγώ δεν ασχολήθηκα. Θα ακούτε. Ο κ. Κασσελάκης
ας µας πει πού είναι οι εφοπλιστές.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε ευθύνη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι γίνεται;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Δούρου, καθί-

στε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δεν πειράζει, αφήστε την, έχει µάθε αλλιώς. Δικαίωµά της είναι,
ας κάνει ό,τι θέλει.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Έχω µάθει να σέβοµαι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Το είδαµε µε αυτό που είπατε. Το είδαµε. Εδώ δεν σέβεστε τον
εαυτό σας στον ΣΥΡΙΖΑ. Ήρθε απόγευµα, σας πήρε το κόµµα, λέει
ψέµατα και τον έχετε Πρόεδρο. 

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δύο σηµεία πρέπει
να διαγραφούν.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Σας παρακαλώ πάρα πολύ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εγώ ντρέποµαι να έχω αρχηγό να µου λέει να ονοµάσουµε

«Κούλη» το αποχωρητήριο και δεν σκέφτεστε λιγάκι τι λέτε. Είπε
χθες ο Κασσελάκης να ονοµάσουµε την «Καλλιόπη», το αποχωρη-

τήριο στο στρατό, «Κούλη»! Αυτό δεν σας ενοχλεί; Δεν ντρέπεστε
λίγο; 

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Καλά κάνει, κύριε Πρόεδρε, γιατί
εσείς έχετε ευθύνη!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Τον Έλληνα Πρωθυπουργό να τον ονοµάσουµε αποχωρητήριο;
Ωραίοι είναι αυτοί στον ΣΥΡΙΖΑ! Ωραίο είναι! Εννοούσε τον Πρω-
θυπουργό δυστυχώς. Αλλά είναι αµετανόητοι. Μπορούν να τραµ-
πουκίζουν αυτοί, µπορούν να λένε ό,τι θέλουν, να λένε
αποχωρητήριο τον αρχηγό της Νέας Δηµοκρατίας, να λένε για
τις τρίχες και για τη δουλειά του άλλου συναδέλφου τους, αλλά
όταν τους µιλάς για τα πολιτικά τους δρώµενα, ενοχλούνται. Θα
σας ενοχλούµε γιατί θα λέµε την αλήθεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αποχωρητήριο δεν είναι ούτε ο Κασσελάκης ούτε ο Μητσοτά-

κης. Το καταλάβατε; Αυτό λέω. 
Πάµε στην ουσία. Και δεν µπορώ να καταλάβω γιατί δεν µιλάτε

εσείς. Θα υπεραµυνθώ εγώ του Πρωθυπουργού σας; Πήρατε εν-
τολή µάλλον να µην ασχοληθείτε µε το αποχωρητήριο. Σας µει-
ώνει η λέξη «αποχωρητήριο» του κ. Κασσελάκη. 

Πάµε και στα υπόλοιπα. Ας αφήσουµε τον κ. Κασσελάκη. Καλό
παιδί είναι, όπως είπε και σε µια τηλεόραση κάποιος, ας πάει
όπου θέλει. Κατ’ εµάς ο κ. Κασσελάκης είναι ναρκισσιστής, όπως
ο κύριος Πρωθυπουργός. Διέπονται από έναν ιδιότυπο ναρκισ-
σισµό. Αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι είναι και καλοί πολιτικοί, δεν
σηµαίνει ότι δεν το κατανοεί η πολιτεία, η κοινωνία. Το βλέπουν
όλοι, το αντιλαµβάνονται. Με ψέµατα δεν οικοδοµείς καριέρες.
Όταν µας απαντήσετε γι’ αυτά που είπατε πολιτικά, να συζητή-
σουµε πολιτικά. 

Ας µιλήσουµε λοιπόν και για ψεκασµένους. Κύριε Βορίδη, συµ-
φωνείτε µε την κ. Βούλτεψη; Τι είπε η κ. Βούλτεψη;

Η κυρία Βούλτεψη µάς είπε ότι ο Έλληνας Πρωθυπουργός
πήγε στην όαση Σίβα όπως πήγε ο Μέγας Αλέξανδρος τότε που
πήγε στον ναό του Άµµωνος Διός για να πάρει την ευλογία των
ιερέων. Έτσι πήγε, λέει η κ. Βούλτεψη. 

Αν αυτό δεν είναι «ψεκασµός», τι είναι; Αυτό είναι «ψεκ», «αρ-
χιψέκ» είναι. Μιλάµε για «ψεκασµένους» τώρα. Εκεί πήγε, λέει,
στο µαντείο του θεού Άµωνα. Και εκεί πήρε ουσιαστικά τη θεο-
ποίησή του και είναι Φαραώ των Αιγυπτίων ο Αλέξανδρος. Αυτά
είπε η κ. Βούλτεψη. 

Τι να πω; Τι να πω; Γιατί πήρε το πρωθυπουργικό αεροσκάφος
για να κάνει ένα ταξιδάκι αναψυχής. «Ψεκασµένος»! Ποιοι είναι
οι «ψεκασµένοι» να δούµε τώρα. «Ψεκ»! 

Ο Άδωνις Γεωργιάδης είπε ότι τον κυνηγάει ο Βλαντιµίρ Πού-
τιν. Μην γελάτε, κύριοι συνάδελφοι. Το είπε σε κανάλι. Το είπε
σε κανάλι ο Άδωνις. Πείτε του: Ο πίνων µεθά, ο παίζων χάνει και
ο οµιλών εκτίθεται. 

Είπε λοιπόν ότι τον κυνηγάει ο Πούτιν και η Ρωσία. Το διαβάζω:
«Με απασχολεί όµως που κυκλοφορεί αυτή η είδηση. Αυτή η ορ-
γανωµένη προπαγάνδα ίσως εκπορεύτηκε από τη Ρωσία». 

Μην το παίρνετε στην πλάκα. Στο κανάλι το λέει. Σας το λέω.
Η Ρωσία επεµβαίνει στις εκλογές. Αυτό είναι αποδεδειγµένο.
Αλλά θέλω να πω, µην τα παίρνετε όλα στην πλάκα. Ποιος είναι
ο «ψεκ»; 

Πάµε και σε άλλον «ψεκ» και κλείνω εδώ. 
Τι είπε ο Πρωθυπουργός, λοιπόν, για να δικαιολογήσει το τα-

ξιδάκι αναψυχής; Να το πούµε στα παιδιά εκεί πάνω µας ακούνε.
Κανένα τριαντάρι χιλιάδες ευρώ κόστισαν η κηροζίνη και τα υπό-
λοιπα. Δεν είναι πολλά τα λεφτά. Για την περιουσία του Πρωθυ-
πουργού είναι λίγα τα λεφτά. Θα µπορούσε να τα δώσει ο ίδιος,
για να µην εκτεθεί ο άνθρωπος.  

Ακούστε: «Επειδή έχω κατηγορηθεί ότι προέρχοµαι από πολι-
τική οικογένεια…» -σε παλαιότερη συνέντευξη- «…ότι γεννήθηκα
για να γίνω Πρωθυπουργός, κατ’ αρχάς δούλεψα πολύ για να
φτάσω εδώ που είµαι. Δούλεψα δέκα χρόνια στον ιδιωτικό
τοµέα». 

Δεν είπε ότι διορίστηκε από τον Καρατζά, του οποίου Καρατζά
συµπτωµατικά ο γιος του ήταν στο αεροπλάνο µαζί µε τον κύριο
Πρωθυπουργό στην όαση Σίβα. Σύµπτωση κι αυτό; 

Λέει: «Δεν δέχοµαι µύγα στο σπαθί µου για το βιογραφικό µου.
Δεν µου λένε πολλά πράγµατα ούτε τα κυβερνητικά αεροπλάνα
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ούτε η χλιδή. Το αεροπλάνο το χρησιµοποιώ όταν είναι απαραί-
τητο, επειδή τρέφω έναν µεγάλο σεβασµό στο δηµόσιο χρήµα». 

«Το «γκλάµουρ» της εξουσίας το έχω ζήσει», λέει ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας, ο κ. Μητσοτάκης. Και µετά πήρε για πλάκα
το πριβέ αεροπλάνο και πήγε βόλτα στη Σίβα. 

Μιλήστε µου για «ψεκ». Ποιοι είναι οι ψεκασµένοι; Για πείτε
µου. Ποιους περνάτε για «ψεκασµένους»; Τα λεφτά τα πληρώνει
ο ελληνικός λαός. Αν θέλει να κάνει πριβέ ταξίδια ο Πρωθυπουρ-
γός, να πληρώσει από την τσέπη του, γιατί και λεφτά διαθέτει και
περιουσία έχει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ο Πρωθυπουργός συναντάει τον «φιλόσοφο» Καπουτζίδη και

φιλοσοφούν. Και ο ίδιος σας λέει εσάς τους Βουλευτές τι σηµαί-
νει για τον Πρωθυπουργό δηµοκρατία. Και το λέω στους καλούς
συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας. Ο κίνδυνος της τυραννίας
της πλειοψηφίας! Ο Πρωθυπουργός µίλησε -ακούστε, στη δηµο-
κρατία, που εκλέγεται δηµοκρατικά- για τυραννία της πλειοψη-
φίας. 

Γιατί το είπε αυτό, κύριε Βορίδη; Γιατί εσείς ήσασταν ο «τυ-
ραννοκτόνος» µε άλλους πενήντα ένα που είπατε «αποχή» και
«δεν ψηφίζω» για τον νόµο του γάµου των οµοφυλοφίλων. Δη-
λαδή, ο ίδιος παραδέχθηκε ότι είναι εναντίον της κοινωνίας ο
νόµος του, εναντίον της πλειοψηφίας, αλλά τον επέβαλε διά της
βίας και στη Νέα Δηµοκρατία και στην ελληνική κοινωνία. Τόσο
αγαπά τη δηµοκρατία ο Πρωθυπουργός! Αυτά δεν πρέπει να τα
ξεχάσει ο ελληνικός λαός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και βέβαια, θα υπενθυµίσω στον κ. Βορίδη -είµαι βέβαιος ότι

θα υπερψηφίσει τον νόµο που θα φέρει η Ελληνική Λύση- ότι
όταν κυβερνήσουµε ένας από τους νόµους που θα φέρουµε είναι
η κατάργηση του γάµου των οµοφυλοφίλων! Είναι ένας από τους
νόµους που θα φέρουµε -και θα χειροκροτήσετε όλοι µαζί εδώ
στη Νέα Δηµοκρατία και στα υπόλοιπα κόµµατα-, για να καταρ-
γηθεί αυτό το αντικοινωνικό, αντιχριστιανικό νοµοθέτηµα - τερα-
τούργηµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριε Βορίδη, γιατί δεν εφαρµόζετε αυτό που έχω πει χίλιες

φορές, τους δικούς σας νόµους; 
Ακούστε µε λίγο, κύριοι συνάδελφοι. Σας ενδιαφέρει αυτό. 
Λέει ο νόµος -τον έχω µπροστά µου- ότι αν συγκεντρώσουν

πεντακόσιες υπογραφές οι Έλληνες πολίτες, µπορούν να φέ-
ρουν πρόταση νόµου, κύριε Βορίδη. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πεντακόσιες χιλιάδες. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ναι, πεντακόσιες χιλιάδες. 

Πείτε µου, κύριε Βορίδη. Πότε θα φέρετε τον εφαρµοστικό νόµο
για να µπορούµε να το κάνουµε πράξη; Γιατί δεν φέρνετε τον
εφαρµοστικό νόµο, κύριε Βορίδη; Θα τον φέρετε; Δεν µιλάει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πρόεδρε,
πόσο χρόνο θα χρειαστείτε ακόµα; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Δύο λεπτά. 

Θα φέρετε, λοιπόν, τον εφαρµοστικό νόµο, για να εφαρµοστεί
ο νόµος αυτός; Ναι ή όχι; 

Αυτό σηµαίνει δηµοκρατία. Αυτό σηµαίνει «τυραννία της δη-
µοκρατίας», όπως λέει ο Πρωθυπουργός της χώρας, να περάσει
από τη βάσανο της πλειοψηφίας, να περάσει µέσα από τις δο-
κούς της δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσείς, κύριε Βορίδη -όχι εσείς προσωπικά-, µία αγωνία έχετε

στη Νέα Δηµοκρατία, αυτήν εδώ. Στο «TO MANIFESTO» –τα «µα-
γαζάκια» σας που τα «ταΐζετε», τα sites τα δικά σας είναι αυτά,
ξέρετε εσείς-, ένα site που όλη µέρα «λιβανίζει» τη Νέα Δηµο-
κρατία, γράφει: «Το σχέδιο Μαξίµου για να αποδοµήσει την Ελ-
ληνική Λύση. Την επιχείρηση αποδόµησης του κ. Βελόπουλου
ξεκινά συστηµατικά το Μέγαρο Μαξίµου, µε αιχµή του δόρατος
τον ίδιο τον Πρωθυπουργό». 

Τον βλέπω εδώ δίπλα, να τος. Να τος! Ρίψασπις! Φυγόµαχος!
Δεν κάθεται να αντιµετωπίσει τους υπόλοιπους πολιτικούς αρχη-
γούς. Και αυτό αποδεικνύει κάτι, τον φόβο και τον τρόµο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επιχειρούν λοιπόν µε ό,τι µπορούν, µε υποκοµµατίδια, δηµι-

ουργούν καινούργια, βγάζουν καινούργιους µπροστά, ψάχνουν
έναν δεξιό αρχηγό. 

Θα σας το πω ευθέως. Ό,τι και να κάνετε, έχετε παρανοήσει.
Είναι ο ορισµός της παράνοιας να κάνεις το ίδιο συνεχώς
πράγµα και να περιµένεις άλλο αποτέλεσµα. Να κάνεις δηλαδή
συνεχώς υποκοµµατίδια για να ανασχέσεις την Ελληνική Λύση
και αυτή να δυναµώνει και να ατσαλώνεται. 

Πάλι θα χάσετε! Πάλι θα νικήσουµε! Είναι δεδοµένο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Επίσης, µιλάτε εσείς, κύριε Βορίδη, σαν κόµµα, σαν Νέα Δη-
µοκρατία. Εµείς πιστεύουµε ότι µπορούµε να κάνουµε την Ελ-
λάδα περήφανη. Μπορούµε να ξανακάνουµε τα παιδιά µας
περήφανα. Μπορούµε να κάνουµε αυτούς τους ανθρώπους εκεί
που έχασαν δικούς τους ανθρώπους και ακόµα τώρα δεν κοι-
µούνται τα βράδια να αισθανθούν ανακούφιση. Όχι ότι θα δικαιω-
θούν. Δεν θα δικαιωθούν ποτέ αυτοί οι άνθρωποι εκεί πάνω. Θα
ανακουφιστούν. Θα πουν ότι µπορούν κάπου να ακουµπήσουν. 

Άρση ασυλίας όλων, για να πιστέψουµε ότι θέλει η Νέα Δηµο-
κρατία και τα υπόλοιπα κόµµατα να αποδοθεί ευθύνη! 

Εµείς, όπως και ο Τραµπ -µπορεί να διαφωνούν πολλοί εδώ
µέσα, γιατί έτσι κι αλλιώς το ΠΑΣΟΚ, η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι µε τον Μπάιντεν-, λέµε το εξής. Μαζί θα ξανακάνουµε
περήφανη την Ελλάδα. Μαζί θα ξανακάνουµε περήφανους τους
Έλληνες. Εθνική λαϊκή ανεξαρτησία! Λαϊκή κυριαρχία! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, µια συµβουλή στον Έλληνα Πρωθυπουργό ο οποίος

πήγε στην όαση Σίβα, όπως είπε η κ. Βούλτεψη, όπως είχε πάει
και ο Μέγας Αλέξανδρος χωρίς τον Βουκεφάλα -τότε δεν υπήρ-
χαν αεροπλάνα. Τώρα πήρε αεροπλάνο ο Μητσοτάκης και πήγε,
γιατί ήθελε να γίνει µάλλον Μέγας Αλέξανδρος ο Πρωθυπουρ-
γός, να µυηθεί στο Μαντείο του Άµµωνος Διός, να πάρει το τε-
λετουργικό και από Μωυσής, όπως λέγατε πριν από τέσσερα
χρόνια, να γίνει τελικά, αντί για φαραώ, Ραµσής µε τις δέκα πλη-
γές του φαραώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δυστυχώς, τις πληγές αυτές τις πληρώνει ο ελληνικός λαός.

Και η µόνη λύση είναι στις 9 Ιουνίου να απαντήσει ο ελληνικός
λαός στα βέβηλα και κυρίως στα άσχηµα που επιβάλλει η Νέα
Δηµοκρατία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος τα Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος

Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση στο Σώµα. 

Γίνεται γνωστό ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Παραλίας Κα-
λαµάτας, το δεύτερο τµήµα αυτού.  

Σας καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κι εγώ θα ήθελα τον λόγο, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Τζάκρη, ζη-

τήσατε τον λόγο για µία σύντοµη παρέµβαση. 
Ορίστε. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Όσον αφορά τον κ. Βελόπουλο, του

οποίου τον παραληρηµατικό λόγο για τον κ. Κασσελάκη δεν θα
τον σχολιάσω, θα πω µόνο ως προς αυτά που είπε για την κ. Δού-
ρου. 

Όσον αφορά την κ. Δούρου, δεν παραγράφηκε το αδίκηµά
της. Σε ό,τι αφορά τη Μάνδρα, αθωώθηκε πρωτόδικα επί της ου-
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σίας και η έφεση που άσκησε ο εισαγγελέας απορρίφθηκε εξ
ολοκλήρου. Αυτά, για την αποκατάσταση της αλήθειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Σας ευχα-
ριστούµε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μάντζος.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο σχε-

τικά µε ένα περιστατικό για το οποίο έχουµε όλοι ενηµερωθεί
από τα µέσα ενηµέρωσης. 

Έχουµε, απ’ ό,τι κατανοούµε και πληροφορούµαστε, κύριε
Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε, πτώση µαχητικού αεροσκάφους νότια
της Χαλκιδικής, βόρεια της Αλοννήσου. 

Πληροφορούµαστε, πάντα από δηµοσιογραφικές πηγές, ότι
είναι σώος ο χειριστής. Ωστόσο, θα θέλαµε, κύριε Υπουργέ, µία
ενηµέρωση στον βαθµό που µπορείτε να την αποκτήσετε από το
Υπουργείο Άµυνας και να ενηµερώσετε το Σώµα σε σχέση µε τις
συνθήκες του ατυχήµατος και αν όντως είναι σώος ο χειριστής
και αν όντως δεν έχουµε ανθρώπινες απώλειες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ευτυχές είναι ότι

έχει διασωθεί ο πιλότος. 
Έτσι δεν είπατε, κύριε Μάντζο; 
Ας το επιβεβαιώσουµε αυτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, να επιβεβαιωθεί αυτή η πληροφορία και να

υπάρξει ενηµέρωση του Σώµατος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κάποια στιγµή προ-

φανώς ο Υπουργός θα ενηµερωθεί από τον αρµόδιο Υπουργό
και θα µας ενηµερώσει. 

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον πρώτο εκ των οµιλητών, τον
κ. Μαρκόπουλο Δηµήτριο από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Είναι πεντάλεπτο. Θα υπάρξει µια ανοχή.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εδώ τον ανεχθήκαµε ως πρόεδρο της εξεταστικής!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Μαρκόπουλε
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συ-

νάδελφοι, αφήνω, παραµερίζω τον πολιτικό χουλιγκανισµό τον
οποίο βιώσαµε από συγκεκριµένα µέλη της εξεταστικής επιτρο-
πής, που νοµίζουν ότι το Κοινοβούλιο είναι γήπεδο και φωνάζουν. 

Πριν από λίγες ηµέρες είχα συνοδεύσει την κόρη µου στο αε-
ροδρόµιο. Έκανε ένα εκπαιδευτικό ταξίδι και δεν σας κρύβω ότι
κακά τα ψέµατα έχοντας βιώσει σε αυτή την εξεταστική επιτροπή
τον πόνο των πενήντα επτά οικογενειών, ένιωσα και εγώ αυτό το
οποίο νιώθει ο κάθε Έλληνας γονιός όταν συνοδεύει το παιδί του
σε ένα ταξίδι, αυτή τη λογική η ανασφάλεια. Είναι αυτό που όλοι
κάνουµε το σταυρό µας και λέµε να πάνε όλα τα πράγµατα καλά. 

Ταυτόχρονα όµως είχα και την ευκαιρία µέσα από αυτή την
ολιγοήµερη απουσία της κόρης µου να σκεφτώ, να στοχαστώ
επάνω σε αυτή την εξεταστική επιτροπή, να προβληµατιστώ, να
αναρωτηθώ. Και δεν σας κρύβω ότι κάθισα και πήρα ξανά τις κα-
ταθέσεις, όλα τα αρχεία, όλο το ανακριτικό υλικό, έθεσα νέα
ερωτήµατα στον εαυτό µου, να δω µήπως κάποια πράγµατα και
εγώ προσωπικά δεν τα είδα σωστά, αν θέλετε κιόλας, να κάνω
και µια αυτοκριτική για δικά µου λάθη, ενδεχόµενες παραλείψεις.

Θα το ξαναπώ. Το έχω πει και στη δηµόσια σφαίρα. Δεν ήταν
εύκολο αυτό που κάναµε µε όλους τους συναδέλφους µου στην
εξεταστική επιτροπή. Δεν ήταν απλό το να βουτάς καθηµερινά
από τον Νοέµβριο έως το Μάρτιο σε µια από τις πιο γκρίζες υπο-
θέσεις µε την απώλεια τόσων ανθρώπινων ψυχών, να ανακρίνεις
περίπου σαράντα άτοµα, να βλέπεις σε περίπου τριάντα συνε-
δριάσεις -οι περισσότερες εκ των οποίων ήταν µάλιστα και αρ-
κετά µακριές σε χρόνο, δέκα, έντεκα, δώδεκα ώρες. Η κ.
Αποστολάκη ήταν µαζί µας, την βλέπω εδώ- να περιγράφεται ένα
σκηνικό θανάτου, ένα σκηνικό θλίψης. Και είναι αυτό το οποίο
αναφέρω µε συγκίνηση ότι ήταν ένα µακροβούτι στη θλίψη και
στην οδύνη, στον πόνο αυτών των οικογενειών. 

Αλίµονο βέβαια, αυτή η προσπάθεια όλων των µελών της εξε-
ταστικής επιτροπής σε τίποτα δεν συγκρίνεται µε τη θλίψη, µε
τον πόνο για τον χαµό των ανθρώπων αυτών, πόνο τον οποίο
έχουν οι οικογένειές τους. Δεν µπορούµε να πούµε τίποτα γι’ αυ-
τούς τους ανθρώπους πέραν τη µεγάλη αγάπη µας, συµπάθεια,

συµπόνια γι’ αυτό το οποίο περνάνε. 
Κάποιοι επιδίωξαν εµένα προσωπικά αλλά και τους συναδέλ-

φους στο σύνολο της πλειοψηφίας, να µας παρουσιάσουν περί-
που ως ανθρωπόµορφα τέρατα, να µας αναφέρουν ως
δολοφόνους µε τον γνωστό παροξυσµικό, παραληρηµατικό τους
λόγο. Μια µατιά να ρίξει κάποιος στο επιδοτούµενο, επιχορηγού-
µενο διαδίκτυο, θα καταλάβει τι εννοώ. Κάποιοι θέλησαν να πουν
πως είµαστε ασυνείδητοι, πως πουλήσαµε την ψυχή µας στον
Μαµωνά, στο διάβολο -το ακούσαµε και πριν- πως αποκρύψαµε,
πως συσκοτίσαµε.

Ε, λοιπόν σας λέω πως δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Και εµείς
γονείς είµαστε και εµείς νιώθουµε τον πόνο. Θυµάµαι συναδέλ-
φους -και θέλω να το καταθέσω αυτό- από την πλειοψηφία, τον
Λάζαρο, την Κατερίνα, τον Μακάριο, τον Φάνη, τον Στέλιο τον
Πέτσα, τον Ιάσονα Φωτήλα, τον Ευριπίδη, να ρωτάνε, να έχουν
αγωνία πραγµατική, να θέτουν ζητήµατα µήπως κάτι δεν πήγε
καλά, να δούµε τις συµβάσεις, την 717…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όλα καλά πήγαν, κύριε Μαρκόπουλε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µην δια-
κόπτετε!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είστε πολιτικοί χούλιγκαν.
Σταµατήστε. Τον παροξυσµό σας να τον ελέγξετε. Μην µε δια-
κόπτετε και θέλω τον χρόνο µου ακέραιο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην αγχώνεστε για
τον χρόνο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θυµάµαι συναδέλφους από
τις περιοχές των θυµάτων, που πραγµατικά θρήνησαν και ήταν
στεναχωρηµένοι. Θέλετε να µας πείτε δηλαδή τι; Ότι όλοι αυτοί
οι άνθρωποι, εµείς, τι ήµασταν; Φονιάδες, δολοφόνοι; Ότι εσείς
έχετε το µονοπώλιο του πόνου; Το µονοπώλιο του µίσους έχετε.
Δεν έχετε του πόνου, κυρία Κωνσταντοπούλου! Γιατί εµπορεύε-
στε τον πόνο, γιατί αυτή είσαστε, έµπορος και εργολάβος του
πόνου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε

Μαρκόπουλε, µην αναφέρεστε…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλετε να πείτε για την Κυ-

βέρνηση και τον Πρωθυπουργό -ο οποίος από την πρώτη στιγµή
µε συντριβή έσπευσε στη Λάρισα- ότι το µέληµά του ποιο ήταν,
τι ήταν; Να κρύψει, λες και ήταν κάποιος δολοφόνος, τα στοιχεία;
Είναι δυνατόν; Είστε σοβαροί πολιτικοί; Εµείς υπερασπιστήκαµε
την αλήθεια. Κάνατε κι άλλα. 

Κοιτάξτε όµως, κύριοι συνάδελφοι, σήµερα να κοιταχθούµε
όλοι στον καθρέφτη, να πούµε την αλήθεια σε όσους µας παρα-
κολουθούν. Κάποιοι είδαν την υπόθεση των Τεµπών, το τραγικό
αυτό δυστύχηµα, ως µία ρεβάνς. Το είδαν ως ένα come back του
ανορθολογισµού και των θεωριών συνωµοσίας. Δεν ήταν τυχαίος
ο ρόλος εντός της επιτροπής ακραίων ριζοσπαστικών κοµµάτων
που διαρκώς κανιβάλιζαν τη διαδικασία, ο πολιτικός χουλιγκανι-
σµός τον οποίο είπα πριν από λίγο. 

Κάποιοι επικαλούνται τώρα την Ευρώπη. Ποιοι; Εκείνοι που το
2015, όταν εµείς προσπαθούσαµε να την κρατήσουµε στην Ευ-
ρώπη, µε άλλες πολιτικές δυνάµεις ήθελαν να µας βγάλουν από
την Ευρώπη και τώρα θέλουν µάλιστα και ευρωπαϊκή παρέµ-
βαση! Ξεκάθαρα λοιπόν και χωρίς µισόλογα δεν έχει κανένας το
µονοπώλιο του πόνου σε αυτή την Αίθουσα. Όλοι πονέσαµε, δε-
ξιοί και αριστεροί κεντρώοι. 

Αυτό που θέλω να πω στους ταλαιπωρηµένους αυτούς ανθρώ-
πους, που έχασαν τα παιδιά τους, είναι πως εµείς όχι βάσει κραυ-
γών και ψιθύρων, αλλά βάσει στοιχείων και καταθέσεων, βάσει
ντοκουµέντων, φτιάξαµε ένα πόρισµα ως πλειοψηφία εφτακο-
σίων σελίδων και όχι εβδοµήντα, ή σαράντα ή όπως κάποιοι δεν
έδωσαν καν πόρισµα, γιατί µελετήσαµε τα στοιχεία. 

Ως γονέας -σας το λέω- δεν θα υπερασπιζόµουν κάτι το οποίο
ήταν γκρίζο. Ως γονέας δεν θα έκλεινα τα µάτια, αν ένιωθα πως
υπάρχει κάτι µεµπτό. Ως γονέας και όχι ως πολιτικός παρακο-
λούθησα και διηύθυνα την εξεταστική επιτροπή για το δυστύ-
χηµα των Τεµπών. Και αν έχω κάνει κάποια λάθη, ανθρώπινα
ζητώ και εγώ -και το έχω ξανακάνει και θα το ξανακάνω όποτε
χρειαστεί- συγγνώµη. Όµως τον πολιτικό κανιβαλισµό δε θα τον
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επιτρέψω. 
Τα όσα ερευνήσαµε λοιπόν είναι στη διάθεση όλων των Ελλή-

νων. Το υλικό που παραδίδουµε σήµερα δείχνει την κατεύθυνση,
δείχνει το πρόβληµα που επέφερε η οικονοµική κρίση µε την κα-
τάρρευση των δοµών από το 2010. Δείχνει την ανευθυνότητα και
το ανθρώπινο λάθος στο δηµόσιο χώρο, που πεισµατικά αρνού-
µαστε να αποδεχθούµε σε αυτή τη χώρα. Το «δε βαριέσαι» δεί-
χνει, το ότι εγκαταλείπουµε τη θέση µας όταν έχουµε µια ευθύνη
σε όλους τους τοµείς. Δείχνει την ανάγκη οι επενδυτές που έρ-
χονται στη χώρα µας, να σέβονται τους πολίτες αυτής της
χώρας. Και αυτό το λέω ευθέως προς την «HELLENIC TRAIN» και
τον διευθύνοντα σύµβουλό της, τον οποίο και µε τις ψήφους της
πλειοψηφίας παραπέµψαµε για ψευδορκία. Να σέβονται όσοι έρ-
χονται την Ελλάδα και να σέβονται τον Έλληνα πολίτη. 

Δείχνει τον αγώνα εκτέλεσης δηµοσίων έργων κάτω από µια
σειρά στρεβλώσεων, που πολλές φορές εκφεύγουν ακόµα και
από τον όποιο κυβερνητικό έλεγχο επιδιώκεται. Και ας ήταν αυτή
η Κυβέρνηση η οποία πήρε τη σύµβαση 717 από το 18% και την
έφτασε στο 70%. Δείχνει τον στρουθοκαµηλισµό µας ως κοινω-
νία, που αντί να κοιτάµε το πώς θα βελτιωθούµε, θέλουµε βολικά
να θάψουµε παθογένειες και ζητήµατα κάτω από το συναίσθηµα
και την αρένα. 

Αν λοιπόν θέλουµε να µην ξαναθρηνήσουµε, να πούµε την αλή-
θεια. Και η αλήθεια είναι πως συνηθίσαµε στη µηδενική λογοδο-
σία, στο «δεν φταίω εγώ», στο «φταίει κάποιος άλλος», στο
περίπου, στην επίκληση του συναισθήµατος και την άρνηση της
µεταρρύθµισης. 

Αυτό τον αγώνα θέλουµε εµείς ως χρέος να δώσουµε, τον
αγώνα της µεταρρύθµισης. Και αυτή είναι η απάντηση που δί-
νουµε για τη θεραπεία όλων των κακώς κειµένων και η απάντηση
που δίνουµε και στις πενήντα επτά οικογένειες. Δεν είναι το
µίσος η απάντηση στις οικογένειες και στον πόνο τους. Το µίσος
είναι κακός οδηγός. Η απάντηση είναι η µεταρρύθµιση, η δοµική
µεταρρύθµιση αυτών που µας πονάνε. Και θα τα καταφέρουµε
και θα µεταρρυθµίσουµε αυτά τα οποία πρέπει να αλλάξουν σε
αυτό τον τόπο είτε θέλετε είτε δεν θέλετε!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, δεν έχετε

παράπονο, κύριε Μαρκόπουλε, υπήρξε ανοχή στον χρόνο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε

Πρόεδρε, ζητώ για ένα λεπτό τον λόγο για µια ενηµέρωση σχε-
τικά µε το ατύχηµα που αναφέρθηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχει ζητήσει πα-
ρέµβαση και η κ. Κωνσταντοπούλου, που τη δικαιούται, αλλά
επειδή είναι εδώ και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΠΑΣΟΚ και προηγείται, για να είµαστε ξεκάθαροι. Η κ. Κων-
σταντοπούλου έχει ζητήσει τον λόγο για µια παρέµβαση. Όµως,
κυρία Κωνσταντοπούλου, εάν επιµένει ο κ. Ανδρουλάκης, θα ανέ-
βει στο Βήµα και η παρέµβασή σας θα ακολουθήσει µετά τον κ.
Ανδρουλάκη.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, για τι ακριβώς θέλετε τον λόγο; Γιατί
ξαφνικά σηκωθήκατε δυο-τρεις.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εγώ µε
την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, µόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν σας έδωσα
άδεια να σηκωθείτε, αλλά όπως και να έχει, τι ακριβώς θέλετε;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ζήτησε ο
κ. Μάντζος προηγουµένως µια ενηµέρωση από την Κυβέρνηση
για το θέµα του ατυχήµατος της πτώσεως του αεροπλάνου. Εγώ
γι’ αυτό ζήτησα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, έχετε τον
λόγο για να µας ενηµερώσετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η ενηµέ-
ρωση είναι από το Γενικό Επιτελείο Αεροπορίας, την Τετάρτη 20
Μαρτίου 2024 και ώρα 13.29΄, «Μονοθέσιο αεροσκάφος F-16
Block52+ της 317 Μοίρας, της 110 Πτέρυγας Μάχης, που εκτε-
λούσε εκπαιδευτική πτήση, κατέπεσε στη θαλάσσια περιοχή της
Ψαθούρας. Στην περιοχή επιχείρησαν ένα ελικόπτερο Σούπερ
Πούµα από την 130 Σµηναρχία Μάχης, ένα 1 ελικόπτερο S-70
του Πολεµικού Ναυτικού, 1 CL-415 από την 113 Πτέρυγα Μάχης.
Ο πιλότος έχει διασωθεί.».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, αυτό είναι
τουλάχιστον ευτυχές, καλό νέο και να του ευχηθούµε αν τυχόν
υπάρχει κάποιος τραυµατισµός, γρήγορη ανάρρωση.

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχω ζητήσει τον λόγο επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει προ-
σωπικό, κυρία Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν υπάρχει προσωπικό στις ύβρεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Την παρέµβαση που
ζητήσατε θα την έχετε µετά την οµιλία του κ. Ανδρουλάκη. Δεν
σας το αρνείται το Προεδρείο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ζήτησα τον λόγο για τις ύβρεις, για τις οποίες οφείλετε
να ανακαλέσετε την τάξη, κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, µην
υποδεικνύετε το τι πρέπει να κάνει το Προεδρείο!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όταν φώναζες εσύ, δεν
υπήρχε τάξη! Κάτσε κάτω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ πολύ,
κύριε Μαρκόπουλε! Αφήστε το Προεδρείο να χειριστεί το θέµα.
Ηρεµήστε, δεν χρειάζεται.

Παρακαλώ πολύ, τον λόγο έχει ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Ανδρουλάκης.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το χειρίζεστε οι τρεις σας βλέπω. Μπράβο, κύριε Αν-
δρουλάκη!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πριν από λίγο, σε αυτό εδώ το Βήµα είχε τον λόγο ο πρόεδρος
της εξεταστικής επιτροπής, µιας εξεταστικής επιτροπής παρω-
δία. 

Ποιο ήταν το ύφος του κ. Μαρκόπουλου; Ήταν το ύφος ενός
προέδρου µιας εξεταστικής επιτροπής που έχει ενσυναίσθηση
σχετικά µε το τι συνέβη το βράδυ της τραγωδίας του εγκλήµατος
των Τεµπών; Αυτό ήταν το ύφος του κ. Μαρκόπουλου, συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας; Ένα δάχτυλο να το κουνάει συνεχώς
σε ποιους; 

Όσον αφορά τον αγώνα να µείνει η χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, τον µαγαρίζουν οι συµπεριφορές σας. Διότι είστε ακρι-
βώς τα ίδια, µε αυτούς που επί πέντε χρόνια έπαιζαν µε τους θε-
σµούς όπως κάνετε σήµερα, και µε την αξιοπιστία του πολιτικού
κόσµου. Γι’ αυτό γυρνάει την πλάτη ο ελληνικός λαός στην πολι-
τική, γιατί είστε τα ίδια: Σκάνδαλα, συγκάλυψη, διχόνοια, τοξικό-
τητα και έχετε καβαλήσει το καλάµι της αλαζονείας. Η εποχή του
κ. Μητσοτάκη για τη Νέα Δηµοκρατία είναι µια εποχή µνηµείο
αλαζονείας και προσβολής του πολιτικού κόσµου και των θε-
σµών. Ό,τι κατηγορούσατε το µιµείστε επακριβώς. 

Στις 28 Φεβρουαρίου του 2023, εκείνη τη νύχτα της εθνικής
τραγωδίας των Τεµπών, όταν πενήντα επτά συνάνθρωποί µας
έχασαν µε έναν άδικο και τραγικό τρόπο τη ζωή τους, όλοι µεί-
ναµε άφωνοι. Δεν περίµενε κανείς να αµφισβητείται σε µια ευ-
ρωπαϊκή χώρα το στοιχειώδες δικαίωµα, η ασφάλεια στις
µεταφορές, όταν µάλιστα από αυτό εδώ το Βήµα, µερικούς
µήνες πριν, ο αρµόδιος υπουργός έκανε και µαθήµατα, «Μην
προσβάλλετε το κύρος του µέσου», όταν κάποιοι συνάδελφοι
έλεγαν ότι υπάρχουν ζητήµατα ασφάλειας. 

Όλα αυτά προκαλούν σε εκατοµµύρια Έλληνες θλίψη, οργή
και αγανάκτηση. Το πιο ασφαλές, οικονοµικό και πράσινο µέσο
που υπάρχει σε όλη την Ευρώπη, το µετατρέψατε σε µία νύχτα
σε ένα σύµβολο εθνικού πένθους. Και από εκείνη τη µέρα µέχρι
σήµερα ακολουθείτε µια σταθερά προσβλητική στάση για τα θύ-
µατα και τους συγγενείς, από την οποία αυτή στάση και στρατη-
γική δεν έχετε λοξοδροµήσει καθόλου. Και αυτό ακριβώς είναι
το επίδικο της σηµερινής συζήτησης. 

Η στρατηγική αυτή συµπυκνώνεται σε τρεις λέξεις: διαφθορά,
συγκάλυψη, ατιµωρησία. Αλλά αυτό συνέβη µόνο εδώ; Αυτό πια
είναι ένα πάγιο µοτίβο της διακυβέρνησής σας. Η Νέα Δηµοκρα-
τία και η Κυβέρνησή της έχει µετατραπεί σε µια αγέλη εξουσίας,
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όπου όποτε απειλείται η καρέκλα σας ή σας ασκείται κριτική και
αµφισβητούνται οι καθεστωτικές σας πρακτικές, µετατρέπεστε
σε ύαινες που επιτίθενται στους πολιτικούς σας αντιπάλους,
αλλά ακόµη και στους συγγενείς των οικογενειών των θυµάτων
των Τεµπών. 

Ο ευρωπαϊσµός, στον οποίο αναφερθήκατε έχει πάει προ και-
ρού περίπατο. Όταν απειλείται η καρέκλα σας, περίπατο πάει κι
η διάκριση εξουσιών, περίπατο πάει και το κράτος δικαίου, περί-
πατο πάει και οποιοσδήποτε σεβασµός στα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα. 

Πόσες φορές ο κ. Μητσοτάκης, έχει πει για πολλές και διαφο-
ρετικές υποθέσεις ότι είναι αναγκαίο να έρθουν όλα στο φως;
Και τι κάνει εν τέλει; Σκοτάδι και συγκάλυψη. Αυτό καταφέρατε.
Αυτό επιχειρείτε και σε αυτή την περίπτωση, όπως κάνατε και σε
άλλες στο πρόσφατο παρελθόν. 

Σήµερα λοιπόν ζούµε την τέταρτη πράξη της επιχείρησης συγ-
κάλυψης στη Βουλή για την τραγωδία των Τεµπών. Εµείς εξαρ-
χής σταθήκαµε απέναντι σε αυτή την αλαζονική και προκλητική
συµπεριφορά της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, χωρίς να
ψάχνουµε ευθύνες πηγαίνοντας µέχρι τον Χαρίλαο Τρικούπη,
όπως έκανε το Κοµµουνιστικό Κόµµα, δίνοντάς σας διέξοδο δια-
φυγής. 

Εµείς µείναµε στα στοιχεία, τα πραγµατικά στοιχεία αυτής της
υπόθεσης. Επιµείναµε στην αναζήτηση της αλήθειας. Γι’ αυτό το
φθινόπωρο καταθέσαµε πρόταση σύστασης Προανακριτικής
Επιτροπής, όταν ήρθε το πόρισµα της ευρωπαϊκής εισαγγελίας
στη Βουλή των Ελλήνων, το οποίο εντόπιζε ποινικές ευθύνες για
τον κ. Σπίρτζη και τον κ. Καραµανλή, για παράβαση καθήκοντος
και απιστία, για τη µη ολοκλήρωση της σύµβασης 717 για την τη-
λεδιοίκηση, που αν είχε ολοκληρωθεί στην ώρα της, µε το συγ-
κεκριµένο χρονοδιάγραµµα, σήµερα οι πενήντα επτά αυτές
οικογένειες δεν θα θρηνούσαν τους δικούς τους ανθρώπους. 

Εµείς λοιπόν δεν φανταστήκαµε κανένα κατηγορητήριο. Δεν
αποφασίσαµε, όπως υπονόησε ο πρόεδρος της εξεταστικής επι-
τροπής, να ξεκινήσουµε κανένα κυνήγι µαγισσών βάσει θεωριών
συνωµοσίας. Εµείς µείναµε σταθερά προσηλωµένοι στο πόρισµα
της ευρωπαϊκής εισαγγελίας. Και µάλιστα τότε θυµάµαι, ο κ. Βο-
ρίδης µάς εγκαλούσε λέγοντας «Υπάρχει αιτιώδης συνάφεια µε-
ταξύ της µη ολοκλήρωσης της 717 και της τραγωδίας;». 

Εφόσον λοιπόν δεν εµπιστεύονται την Ευρωπαία εισαγγελέα,
που υποδεικνύει την αιτιώδη συνάφεια, γιατί δεν διάβασαν όταν
προτείναµε προανακριτική επιτροπή για το πόρισµα που αφορά
την 717 αυτά που έλεγαν οι τρεις ειδικοί που διόρισε ο κ. Μητσο-
τάκης; Δεν εµπιστεύεστε, λοιπόν, την ευρωπαϊκή εισαγγελία.
Τους τρεις ειδικούς που εσείς διορίσατε και που είπαν ξεκάθαρα
«Εάν υπήρχε τηλεδιοίκηση, δεν υπήρχε καµµία πιθανότητα σύγ-
κρουσης των δύο τρένων» και αυτή είναι η αιτιώδης συνάφεια;

Είναι, λοιπόν, τουλάχιστον ειρωνικό να ακούµε από τον προ-
κλητικά απόντα σήµερα Πρωθυπουργό, να δηλώνει µε απεριόρι-
στη αλαζονεία, σε πρόσφατη συνέντευξη ότι «όποιος πιστεύει ότι
υπάρχουν ποινικές ευθύνες σε πολιτικά πρόσωπα, ας καταθέσει
αίτηµα προανακριτικής, µε συγκεκριµένο κατηγορητήριο».

Μα, αυτό ακριβώς καταθέσαµε, κύριε Μητσοτάκη, τον περα-
σµένο Οκτώβριο και το απορρίψατε, χωρίς καν, να το διαβάσετε.
Γιατί, όµως; Για να προστατέψετε τον κ. Καραµανλή και για να
αποκρύψετε την αλήθεια. 

Αντί, λοιπόν, να «σηκώσετε το γάντι», ως όφειλε οποιοσδήποτε
πρωθυπουργός µιας κανονικής ευρωπαϊκής χώρας και να πει
«ναι, αφού λέει αυτά η ευρωπαϊκή εισαγγελία, ας πάµε µε αυτά
σε προανακριτική επιτροπή», από τη στιγµή που αν είχε υλοποι-
ηθεί το έργο της τηλεδιοίκησης, αυτοί οι άνθρωποι θα ζούσαν.
Τι κάνατε; Βρήκατε σωσίβιο στο Κοµµουνιστικό Κόµµα, για να
µας πείτε ότι για όλα φταίει η Ευρώπη και να ξεκινήσουµε να ψά-
χνουµε ψύλλους στα άχυρα, καλώντας -λέει- δεκάδες µάρτυρες,
που δεν είχαν, όµως, καµµία σχέση µε την υπόθεση. 

Είναι -λέει- αδιανόητο να κατηγορούµε την εξεταστική επι-
τροπή και την Πλειοψηφία που δεν κάλεσε σηµαντικούς µάρτυ-
ρες, γιατί κάλεσε πολλούς. Πολλούς, ναι, αλλά όχι τους
σηµαντικούς! Και το λέω αυτό, διότι, όταν συζητάς από το 1997
έως σήµερα, προφανέστατα το κάνεις γιατί έχεις κάποια ιδιοτέ-
λεια. Και ποια είναι η ιδιοτέλεια; Να µην πέσει το φως του προ-

βολέα της αλήθειας και της δικαιοσύνης στην τηλεδιοίκηση, γιατί
εκεί είναι το µεγάλο σκάνδαλο. Αυτό είναι το σκάνδαλο που υπο-
γραµµίζουν και οι ευρωπαϊκοί θεσµοί. 

Φταίνε, λοιπόν, αυτοί που µας έδωσαν 54 εκατοµµύρια ευρώ,
για να νιώθουν ασφάλεια στις µεταφορές οι Έλληνες πολίτες και
δεν φταίνε αυτοί, οι κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και οι κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ που δεν υλοποίησαν το έργο, για να αποφύγουµε την
τραγωδία. Φοβερό σχήµα! Φοβερό σχήµα, πραγµατικά! Όλο
αυτό δείχνει πόσο αναξιόπιστοι είσαστε. 

Έκτοτε, η συνέχεια είναι γνωστή. Την περιέγραψα µε σαφήνεια
την ηµέρα που ψηφίσατε την εξεταστική επιτροπή. Ό,τι είπαµε,
αυτό έγινε, γιατί πολύ απλά το είχαµε βιώσει και στο παρελθόν.
Καταχραστήκατε το αριθµητικό σας πλεονέκτηµα, για να επιβάλ-
λετε τη βούλησή σας και να αποσιωπήσετε σηµαντικές ευθύνες
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πραγµατικά, βλέπαµε το αλγεινό ύφος των µελών της Νέας
Δηµοκρατίας στην εξεταστική επιτροπή και παγώναµε, σκεπτό-
µενοι πώς σας παρακολουθούν και πώς νιώθουν οι οικογένειες
των θυµάτων! Το ύφος αυτό είναι αποκαλυπτικό µιας καθεστω-
τικής νοοτροπίας, µιας νοοτροπίας ξεκάθαρης πια ότι: «Δεν µας
ακουµπάει κανείς. Είµαστε πολιτικά ισχυροί και θα επιβάλλουµε
ό,τι θέλουµε!». 

Αυτή είναι η σηµερινή Κυβέρνηση. Και δεν είναι µια και δυο
φορές. Είναι πολλές φορές, αλλά εδώ µιλάµε για κάτι ιδιαίτερο.
Μιλάµε για ένα πλήγµα στην καρδιά του ελληνικού λαού, γι’ αυτό
λέω ήταν αδιανόητο το ύφος, που δεν είναι σηµερινό. Τα ίδια κά-
νατε και στην εξεταστική επιτροπή, αιωρούµενοι από την πραγ-
µατικότητα. 

Πραγµατικά, είναι ντροπή όλη αυτή η συµπεριφορά, αλλά
πάνω απ’ όλα είναι ντροπή είναι η απόκρυψη και η συγκάλυψη.
Τα στοιχεία µιλάνε από µόνα τους. Μάρτυρες. Ποιοι µάρτυρες;
Εργαζόµενοι που προειδοποιούσαν για το ενδεχόµενο της τρα-
γωδίας, δεν κλήθηκαν. Η κ. Μάγδα Γεροντίδου, πρώην επιθεω-
ρήτρια της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, η οποία ερευνούσε επί
δύο χρόνια τη Σύµβαση 717, µέχρι να αντικατασταθεί από τη δι-
οίκηση της αρχής, δεν εκλήθη. Όµως, η ευρωπαϊκή εισαγγελία
αξιοποίησε τις καταθέσεις της, που ήταν εξαιρετικής σηµασίας,
για το πόρισµά της. Εσείς, όµως, δεν θέλατε να ακουστεί η φωνή
της στην εξεταστική επιτροπή! Και µετά λέτε, γιατί έκανε αυτή
τη βαριά παρέµβαση η Ευρωπαία εισαγγελέας. 

Αλλά και ο πρώην Περιφερειάρχης της Θεσσαλίας, κ. Αγορα-
στός, άργησε να κληθεί, µε αποτέλεσµα να έρθει, ενώ ήταν ήδη
κατηγορούµενος. Και βέβαια δεν απάντησε ποτέ, γιατί µπάζωσε
τον τόπο του εγκλήµατος. Ποιανού τις εντολές εκτελούσε εκεί-
νες τις κρίσιµες ώρες; Δεν µας είπε τίποτα. Η δικογραφία της Λά-
ρισας δεν ήρθε ολόκληρη. Κι ο κ. Καραµανλής, ο βασικός πρω-
ταγωνιστής, αντί να εµφανιστεί ως κατηγορούµενος στην επι-
τροπή, ήρθε για να υποδείξει τον τρόπο που πρέπει να πενθούν
οι συγγενείς των θυµάτων.

Για όλους αυτούς τους λόγους αποχωρήσαµε, όταν εξαντλή-
σαµε κάθε περιθώριο για να κερδίσουµε κάτι περισσότερο για
το ζήτηµα που όλους µας καίει, λίγο περισσότερη αλήθεια. Αρ-
νηθήκαµε να λάβουµε µέρος σε µια παρωδία, που παιζόταν στην
πλάτη µιας εθνικής τραγωδίας και γι’ αυτό επαναφέρουµε την
πρότασή µας,-γνωρίζοντας πολύ καλά ότι θα βρούµε εµπόδια και
τείχος-, για να συσταθεί προανακριτική επιτροπή ως όφειλε εξ
αρχής για το πόρισµα της Ευρωπαίας εισαγγελέως, βάσει και
των νέων στοιχείων. Αυτό έπρεπε να συµβεί. Εξαρχής να δείξετε
θάρρος, γενναιότητα και όχι αυτά που είδαµε, να προσπαθείτε
στέλνοντας τη συζήτηση από το ’97 µέχρι σήµερα, να ρίξετε σκο-
τάδι στην υπόθεση αυτή. 

Τι λέει, όµως, το πόρισµα της ευρωπαϊκής εισαγγελίας που
τόσο πολύ έχει ενοχλήσει την Κυβέρνηση; Λέει ότι αν είχε εκτε-
λεστεί η Σύµβαση 717, -ό,τι δηλαδή λένε και οι ειδικοί που εσείς
διορίσατε- αν είχε εγκατασταθεί έγκαιρα, υπήρχε τηλεδιοίκηση,
δεν θα είχε συµβεί το τραγικό δυστύχηµα της 28ης Φεβρουαρίου.
Και άρα, έπρεπε να αποδοθούν οι ευθύνες σε όσους καθυστέ-
ρησαν την εκτέλεση της σύµβασης από το 2015 έως το 2023. 

Συγκεκριµένα για τις ευθύνες του κ. Καραµανλή, πρέπει να επι-
σηµανθεί ότι εναντίον του υπάρχουν αποχρώσες ενδείξεις ενο-
χής που ενισχύονται από τα εξής αντικειµενικά δεδοµένα: Τη
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συνειδητή αγνόηση του πορίσµατος της Εθνικής Αρχής Διαφά-
νειας. Επίσης, τη σύµβαση µε τη «HELLENIC TRAIN» που κατέ-
θεσε ο συγκεκριµένος Υπουργός µε δική του πρωτοβουλία και
βέβαια ψηφίστηκε τον Ιούλιο του 2022 αποκλειστικά και µόνο
από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Σύµφωνα µε τα ανωτέρω, ο κ. Καραµανλής αγνοώντας προ-
κλητικά τις αποφάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου της «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» και κατά παράβαση της σχετικής ευρωπαϊκής νοµοθεσίας
ενήργησε εις βάρος των συµφερόντων του ελληνικού δηµοσίου
και υπέρ της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και µετέπειτα «HELLENIC TRAIN». Μεί-
ωσε τις υποχρεώσεις επενδύσεων σε τροχαίο υλικό και υποδο-
µές από εξακόσια σαράντα πέντε εκατοµµύρια ευρώ, σε µόλις
στα εβδοµήντα επτά εκατοµµύρια ευρώ. Μάλιστα, επέκτεινε τις
υποχρεώσεις επιδότησης της «HELLENIC TRAIN» από το ελλη-
νικό δηµόσιο για πέντε ακόµα χρόνια. 

Ο κ. Καραµανλής, επίσης, δεν θέσπισε εθνικούς κανόνες
ασφαλείας ως όφειλε, βάσει ευρωπαϊκών οδηγιών, ούτε έλαβε
µέτρα ασφάλειας µε τη θέσπιση νέων εθνικών κανόνων, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 60 του ν.4632/2019. Επίσης, όχι µόνο δεν κή-
ρυξε έκπτωτο τον ανάδοχο της σύµβασης για τις τεράστιες
καθυστερήσεις στην εκτέλεση του έργου, αλλά προέβη και σε
αδικαιολόγητη αποζηµίωση ύψους 2,8 εκατοµµυρίων ευρώ για
θετικές ζηµιές. Αγνόησε, επίσης, τις έγγραφες προειδοποιήσεις
του συνδικαλιστικού οργάνου των µηχανοδηγών. 

Με όλα αυτά, συνεπώς, δηµιουργούνται εύλογα ερωτήµατα,
αναφορικά µε τις προθέσεις και τα κίνητρα του τότε Υπουργού
σας κ. Καραµανλή. Πρωτίστως, αναφορικά µε το αν το κίνητρο
των πολιτικών του επιλογών ήταν η εξυπηρέτηση του δηµοσίου
συµφέροντος ή η προάσπιση συγκεκριµένων επιχειρηµατικών
συµφερόντων. Γι’ αυτό ζητάµε, µαζί µε τους συγγενείς των θυ-
µάτων, αλλά και έναν ολόκληρο λαό που παρακολουθεί αποσβο-
λωµένος τη συµπεριφορά σας σε αυτή την υπόθεση, να
αποκαλυφθεί η αλήθεια τι συνέβη εκείνο το µοιραίο βράδυ, για
να µη δίνουµε περιθώριο στη συνωµοσιολογία.  

Η µη αποκάλυψη της αλήθειας που εσείς επιχειρείτε δίνει πε-
ριθώριο στην ακροδεξιά συνωµοσιολογία. Ακόµη και γι’ αυτό
είστε υπεύθυνοι. Πρέπει, λοιπόν, βάσει της αλήθειας και των
πραγµατικών γεγονότων να αποδοθεί δικαιοσύνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και στην περίπτωση του πορί-
σµατος της ευρωπαϊκής εισαγγελίας, όπως συνέβη και µε το κα-
ταδικαστικό ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για το
κράτος δικαίου, η συµπεριφορά της Κυβέρνησης είναι το ίδιο
προκλητική, εριστική καταφεύγοντας πάντα στην στρεψοδικία.
Όταν βρίσκει τα δύσκολα επινοεί εσωτερικούς ή εξωτερικούς εχ-
θρούς. Εγκαταλείπει το «εκσυγχρονιστικό» της προσωπείο και
αρχίζει τις συνωµοσιολογίες. Τότε είναι που αποκαλεί όσους της
ασκούν κριτική «ανθέλληνες» ή «δερβέναγες» όπως ακούσαµε
τον κ. Γεωργιάδη να χαρακτηρίζει την κυρία εισαγγελέα. 

Ο κ. Γεωργιάδης έχει καταντήσει «Υπουργός προπαγάνδας»
αξιοποιώντας κάθε γκεµπελική πρακτική. Μία µηχανή παραγω-
γής ψεύδους. Προχθές είχαµε ένα τραγικό δυστύχηµα στον Άγιο
Νικόλαο και δηλώνει «δεν ήταν σε εφηµερία το νοσοκοµείο». Και
βγαίνουν οι εργαζόµενοι, η διοίκηση διαβεβαιώνοντας ότι «το νο-
σοκοµείο εφηµέρευε κανονικά. Οι γιατροί που έπρεπε δεν ήταν
εκεί». Αλλά λέει αυτό που πρέπει να ακούσει η κοινή γνώµη για
να µην αποκαλυφθεί στην ολότητά της η αλήθεια για τις τερά-
στιες ελλείψεις του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Πριν µια βδοµάδα στην εκποµπή του υποψήφιου Ευρωβου-
λευτή σας -και θέλω µια καθαρή απάντηση, κύριε Βορίδη και γι’
αυτό όπως και για όλα τα υπόλοιπα- βγαίνει και λέει ξανά αυτή η
µηχανή του ψεύδους και σύντροφός σας και στον Λαϊκό Ορθό-
δοξο Συναγερµό, «Υπάρχει δικαστική απόφαση εφετείου». Δικα-
στική απόφαση που αθωώνει την κ. Βλάχου. Ποια είναι αυτή η
απόφαση; Στη δηµοσιότητα, παρακαλώ, αλλιώς είστε επικίνδυνοι
για τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Ποια είναι αυτή η απόφαση; 

Τα λέω αυτά όχι για να φύγουµε από την ουσία της συζήτησης
αλλά για να αποδείξω ότι το µοτίβο είναι το ίδιο. Σκάνδαλα, συγ-
κάλυψη, ατιµωρησία, χυδαία προπαγάνδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Και άντε, εµάς δεν µας σέβεστε. Δεν σέβεστε τα υπόλοιπα πο-

λιτικά κόµµατα. Αυτές τις οικογένειες που θρηνούν τα παιδιά
τους, που περιµένουν κάτι περισσότερο από ένα υγιές πολιτικό
σύστηµα; Το µοτίβο είναι µόνιµο και βαθιά επικίνδυνο για τους
θεσµούς και για µια χώρα που όντως έδωσε µεγάλο αγώνα η πα-
ράταξή µας για να µείνει στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να υπάρχει
Ευρωπαία εισαγγελέας να αποκαλύπτει τις ποµπές σας. Ό,τι δεν
κάνει η ελληνική δικαιοσύνη µέχρι σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Μέχρι σήµερα, οι επιθέσεις που δεχόµαστε και από εσάς και
από τα µίντια που σας στηρίζουν, είναι γιατί είστε αλλεργικοί σε
κάθε είδους κριτική. Δεν έχετε κανένα ηθικό πλεονέκτηµα. Ποιο
είναι αυτό το ηθικό πλεονέκτηµα που σας κάνει να καταδικάζετε
όποιον εντός ή εκτός της χώρας πει κάτι για τη διακυβέρνηση
σας, να αµφισβητήσει την κουλτούρα διακυβέρνησης, τις πρα-
κτικές; Μία και µόνο είναι η προτεραιότητά σας: να στήνετε µέσα
στον κρατικό µηχανισµό πελατειακά παραµάγαζα, ρουσφετοµά-
γαζα. Αν θέλετε την άποψή µου, αυτή η νοοτροπία να στήνετε
µέσα στον κρατικό µηχανισµό ρουσφετοµάγαζα είναι και η βα-
σική αιτία που δεν υπήρχε τηλεδιοίκηση. Αυτή ακριβώς η νοο-
τροπία που δεν έχετε το θάρρος να την ξεπεράσετε. Η ευθύνη
των «γαλάζιων παιδιών», η ευθύνη του κ. Καραµανλή είναι προϊόν
αυτής ακριβώς της νοοτροπίας. Πελατειακά παραµάγαζα σε
κάθε κοµµάτι του κράτους. Γιατί το κράτος το βλέπετε ως λά-
φυρο. Αλλά αυτή η νοοτροπία χρεοκόπησε την Ελλάδα και την
φέρατε στα µνηµόνια. Και δυστυχώς παραµένετε αµετανόητοι,
προσηλωµένοι σε όλες τις νοοτροπίες και σε όλες τις συµπερι-
φορές που έφεραν τα µνηµόνια στον τόπο. 

Αντί, λοιπόν, ακόµη και µετά από αυτή την τραγωδία να εκσυγ-
χρονίσετε το σιδηροδροµικό δίκτυο, ώστε να αποφευχθούν µελ-
λοντικές τραγωδίες, εσείς κάνετε µια πλαστή επίδειξη δύναµης.
Είναι χαρακτηριστικό ότι ακόµη και σήµερα ένα χρόνο µετά γι-
νόµαστε µάρτυρες σε περιστατικά όπου µια νέα σιδηροδροµική
τραγωδία αποτρέπεται στο παραπέντε. Πόσες φορές δεν είδαµε
κάτι σε πρωτοσέλιδα εφηµερίδων. Στο παραπέντε. Έγινε τις πα-
ραµονές των Χριστουγέννων στο σιδηροδροµικό κέντρο Αχαρ-
νών. Έγινε έξω από το σταθµό στη Θεσσαλονίκη τον περασµένο
Οκτώβριο και πριν ενάµιση µήνα στο σταθµό του αεροδροµίου
πάλι µε παραβίαση ερυθρού σηµατοδότη. 

Προτιµάτε, λοιπόν, να αποκρύπτετε την αλήθεια παρά να ανα-
λάβετε τις ευθύνες σας. Προτιµάτε τον εύκολο δρόµο της ατι-
µωρησίας και όχι τον δύσκολο δρόµο της ευθύνης. Η στάση σας
πλήττει ευθέως την αξιοπιστία των θεσµών και οδηγεί έναν ολό-
κληρο λαό να χάνει την εµπιστοσύνη του στον πολιτικό κόσµο,
στη δικαιοσύνη, στους θεσµούς και εν τέλει στην πολιτική. Η συµ-
περιφορά σας διασύρει διεθνώς τη χώρα και προσβάλλει το δη-
µοκρατικό µας πολίτευµα. Πού είναι σήµερα ο Πρωθυπουργός;
Δεν όφειλε σήµερα να είναι εδώ ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσο-
τάκης; Ξέρετε τι αποδεικνύει η συµπεριφορά του; Ότι είναι προ-
έκταση της συµπεριφοράς του κ. Μαρκόπουλου. Ότι επιλέγει να
γυρνάει την πλάτη στην κοινωνία, αντί να κοιτάξει την κοινωνία
στα µάτια και να αναλάβει τις ευθύνες του. Αυτό αποδεικνύει η
απουσία του από αυτή τη σηµαντική συνεδρίαση της Βουλής των
Ελλήνων. Από εδώ και στο εξής τα Τέµπη θα συµβολίζουν την
πολιτική ηθική και θεσµική σας χρεοκοπία. Η προσπάθεια συγ-
κάλυψης που επιχειρείτε µεθοδευµένα και συστηµατικά δεν µπο-
ρεί να σας αφήσει στο απυρόβλητο. Έχετε πλέον δηµιουργήσει
ένα προηγούµενο που δεν περνά απαρατήρητο εντός και εκτός
της χώρας. 

Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο λέει για το κράτος δικαίου στην
Ελλάδα ότι βάλλεται και υποχωρεί. Αλλά σας φταίνε οι Ευρωβου-
λευτές όλων των κοµµάτων ακόµη και του δικού σας Ευρωπαϊκού
Λαϊκού Κόµατος. Και δικοί σας Ευρωβουλευτές ψήφισαν αυτό το
ψήφισµα. Σύσσωµοι οι φιλελεύθεροι, σοσιαλιστές, Αριστερά,
Πράσινοι, αλλά σας φταίει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή επισηµαίνει την ανάγκη να αλλάξει ο τρόπος επι-
λογής ανώτατων δικαστών για τη ενισχυθεί η διάκριση εξουσιών
στη χώρα. Και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σας φταίει; Το Συµβούλιο
της Ευρώπης έθεσε θέµα παραβίασης ανθρωπίνων δικαιωµάτων
για τα ζητήµατα των λογισµικών. Το αµερικανικό Υπουργείο Οι-
κονοµικών επιβάλλει κυρώσεις σε εµπλεκόµενες εταιρείες. Και
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τώρα η Ευρωπαία εισαγγελέας λέει ξεκάθαρα ότι εµποδίζετε την
έρευνα. Και αυτή κάνει κοµµατικά παιχνίδια; Όλοι κάνουν κοµ-
µατικά παιχνίδια; Αλλά της επιτίθεστε και την αποδοµείτε όπως
κάνατε και στις εγχώριες ανεξάρτητες αρχές. Γι’ αυτό λέω για
µόνιµο µοτίβο. 

Αποδεικνύετε µε τη συµπεριφορά σας πως ό,τι είπε το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο είναι έτσι ακριβώς. Και µε τη σηµερινή σας
συµπεριφορά και µε την εξεταστική επιτροπή. Ακριβώς ό,τι πε-
ριγράφει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο είναι η πολιτική πραγµατι-
κότητα στη χώρα µας. Συµπεριφέρεστε ως µια πολιτική ελίτ που
αντιµετωπίζει το κράτος ως λάφυρο και ως επιχείρηση. 

Γι’ αυτό στέκοµαι και στεκόµαστε απέναντι σε αυτές τις πρα-
κτικές. Έχει χρέος να σταθεί απέναντι σε όλα αυτά τα φαινόµενα
µε όλες του τις δυνάµεις το υγιές πολιτικό σύστηµα για το παρόν
και το µέλλον του λαού µας αλλά πάνω απ’ όλα γιατί πρέπει να
λάµψει η αλήθεια. Χρωστάµε αυτή την αλήθεια στις νεότερες γε-
νιές που βγήκαν πέρυσι στους δρόµους συγκινηµένες, αγανακτι-
σµένες. Και πρέπει να δείξουµε µε τις πράξεις µας ότι αξίζουν
πολύ περισσότερα από αυτά που τους προσφέρει η σηµερινή
Κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και οκτώ συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Φαρσάλων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Είχε ζητήσει τον λόγο ο κ. Χαρίτσης για την οµιλία του. Εµβό-
λιµα ζήτησε, επίσης, το λόγο ο Υπουργός και η κ. Κωνσταντο-
πούλου για µία παρέµβαση.

Θα δώσουµε, λοιπόν, το λόγο στην κ. Κωνσταντοπούλου, την
Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας, για µια σύντοµη παρέµβαση
που είχε ζητήσει και µετά στον Υπουργό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ζήτησα το λόγο για να παρέµβω µετά από την πραγµα-
τικά ντροπιαστική παρουσία ενώπιον της Ολοµέλειας της
Βουλής, του Προέδρου της εξεταστικής επιτροπής, του κ. Μαρ-
κόπουλου, του προσώπου δηλαδή που επέλεξε ο κ. Μητσοτάκης
για να επιτελέσει το διόλου ευγενές έργο της συγκάλυψης. 

Το ποιος είναι ο κ. Μαρκόπουλος το έδειξε η παρουσία του καθ’
όλη τη διάρκεια της εξεταστικής επιτροπής, µε την επίµονη προ-
σπάθεια να αποσοβηθεί κάθε στοιχείο που ενοχοποιεί τον πρώην
Υπουργό Καραµανλή, τον νυν και πρώην Πρωθυπουργό Μητσο-
τάκη, τη Νέα Δηµοκρατία, τη σηµερινή Κυβέρνηση. Το ότι µετέρ-
χεται τέτοιων µεθόδων µέσα στο Κοινοβούλιο, ύβρεων, µπούλινγκ,
προπηλακισµού και απόπειρας κατατροµοκράτησης και κατασί-
γασης όποιου τολµά να υπερασπίζεται τα θύµατα -τα θύµατα,
κύριε Μαρκόπουλε- αυτά, τα οποία η Κυβέρνηση -την οποία εκ-
προσωπείτε εδώ και η οποία κρύβεται συνολικά- τα έβαλε απέ-
ναντι, όταν αποφασίσατε ότι ως συνήγορος τριών οικογενειών
θυµάτων, της  µητέρας της Μάρθης Ψαροπούλου, της Μαρίας Κα-
ρυστιανού, των γονιών και του αδερφού του Ντένις Ρούτσι, του
συζύγου, των παιδιών, των γονιών και των αδελφών της τριαντα-
πεντάχρονης Έλενας Δουρµίκα, ως συνήγορός τους, λοιπόν…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι όλων.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας):…ήµουν εχθρός σας και έπρεπε να εξαιρεθώ από την
εξεταστική επιτροπή, γιατί η παρουσία µου και µόνο αποτελούσε
απειλή για εσάς. 

Και το δείξατε, όπως το δείξατε και πριν από λίγο µε την σκαιά
παρουσία σας, για την οποία διαπίστωσα µε κάποια ανακούφιση
ότι υπήρξαν πολλοί Βουλευτές του κόµµατός σας που αποχώρη-
σαν την ώρα της οµιλίας σας. Διότι πολλοί Βουλευτές του κόµ-
µατός σας δεν αισθάνονται άνετα µε αυτό το έργο που
επιτελείτε. Ξέρετε καλά να επιτελείτε, άλλωστε, έργα δοσµένα,

όπως ήταν το έργο της εξύµνησης του Μιχαλολιάκου τις εποχές
της δόξας της Χρυσής Αυγής, µε το φοβερό άρθρο που γράψατε
τότε χαρακτηρίζοντάς τον «πρόσωπο της χρονιάς», όπως ήταν
το έργο εξυπηρέτησης της «NOVARTIS», µε το πρωτόλειο άρθρο
σας που βρέθηκε και κατασχέθηκε από το FBI στα γραφεία του
Φρουζή, µε διορθώσεις, κύριε Μαρκόπουλε.

Εσάς επέλεξε η Κυβέρνηση, εσάς που είστε ικανός για όλα,
για όλες τις δουλειές. Εσάς επέλεξε για τη συγκάλυψη των ευ-
θυνών και των αιτίων για τη δολοφονία πενήντα επτά ανθρώπων,
εκ των οποίων και οι µηχανοδηγοί, τους οποίους επιχειρείτε να
ενοχοποιήσετε. Εσάς επέλεξε ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος εκπρο-
σωπείται σήµερα εδώ: 

Από τον κ. Βορίδη, έναν Υπουργό που δεν ψήφισε καν το νο-
µοσχέδιο της Κυβέρνησής σας, έναν Υπουργό που έχει διατελέ-
σει Υπουργός Μεταφορών και Συγκοινωνιών και έλκει
συµφέροντα από την έκβαση των ερευνών. 

Από τον κ. Τσαβδαρίδη, που παρέλειψε να µας πει ότι την
πρώτη στιγµή µετά το έγκληµα ήταν µαζί µε τον Πρωθυπουργό,
δίπλα του, και έχει ιδία γνώση γεγονότων και πραγµάτων, για την
οποία δεν µίλησε ποτέ. 

Από τον κ. Πλεύρη, ο οποίος δροµολόγησε την εξαίρεσή µου
και µετά θυµήθηκε ότι έχει σύγκρουση συµφερόντων και καθη-
κόντων και αυτοεξαιρέθηκε. 

Και, επίσης, εκπροσωπείται από εσάς.
Είναι ελάχιστοι οι Βουλευτές σας και είναι δηλωτικό πόσο δύ-

σκολα αισθάνονται κάποιοι -εσείς καθόλου, κύριε Μαρκόπουλε-
να υπερασπιστούν το µπάζωµα των ποινικών ευθυνών, το µπά-
ζωµα των στοιχείων της δικογραφίας, το µπάζωµα των αποδεί-
ξεων του εγκλήµατος, µπάζωµα ανάλογο µε αυτό που
διαπράχθηκε στον τόπο του εγκλήµατος, µε εµπλοκή της Κυβέρ-
νησής σας, του κ. Μητσοτάκη προσωπικά, του δεξιού του χεριού
κ. Τριαντόπουλου που ήταν Υφυπουργός παρά τω Πρωθυ-
πουργώ, του κ. Αγοραστού, που ήταν κολλητός του και προστα-
τευόµενος του Περιφερειάρχης, όλων υµών.

Η παρουσία σας προηγουµένως, επιβεβαιώνει ότι σήµερα ήρ-
θατε απλώς να λοιδορήσετε τα θύµατα, τις οικογένειές τους και
όποιον τους υπερασπίζεται. Ήρθατε να κουνήσετε το δάχτυλο
στους νεκρούς, όπως έκανε ο κ. Τσαβδαρίδης, κατακεραυνώνον-
τας τους νεκρούς µηχανοδηγούς…

Μη χειρονοµείτε. Μη χειρονοµείτε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό καταλάβατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κυρία

Πρόεδρε, συντοµεύετε παρακαλώ για να προχωρήσουµε στους
επόµενους. Ελάτε.

Μη διακόπτετε, παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ήρθατε, λοιπόν, εδώ επιτελώντας αυτό το έργο. 
Εγώ καταλαβαίνω πολύ καλά τη δυσκολία στην οποία βρίσκε-

ται ο κ. Μητσοτάκης και την περιέγραψε, γιατί προφανώς τον
«κρατάει» ο κ. Καραµανλής και υπάρχει µία ισορροπία του τρό-
µου σε αυτό που συµβαίνει και οµολογήθηκε ότι γνώριζαν και οι
δύο για τις ελλείψεις, για τους κινδύνους και αποδέχονταν και οι
δύο ότι τραγικά δυστυχήµατα πάντοτε συµβαίνουν και θα συµ-
βαίνουν, δηλαδή αποδέχονταν και οι δύο το ενδεχόµενο της
αφαίρεσης τόσων ανθρώπινων ζωών.

Κύριε Μαρκόπουλε, λοιπόν, δεν θα ασχοληθώ άλλο µαζί σας,
αλλά θα καλέσω από αυτό εδώ το Βήµα τον Πρωθυπουργό, τον
κ. Μητσοτάκη, µέχρι τις 17.30’που θα πραγµατοποιήσω την κυ-
ρίως οµιλία µου, να έρθει στη Βουλή να απολογηθεί. Δεν αρκεί
το απολογητικό υπόµνηµα που του φτιάξατε. Δεν αρκούν οι προ-
πηλακισµοί και η παρουσία σας εδώ. Ο κ. Μητσοτάκης δεν έχει
µόνο πολιτική ευθύνη, όπως είπε ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΚΕ και το
ΠΑΣΟΚ. Έχει και ποινική ευθύνη και οφείλει, µιας και φροντίσατε
να τον προστατεύσετε και να µην έρθει στην εξεταστική επι-
τροπή, οφείλει να έρθει στη Βουλή για την απολογία του. Τον
προσκαλώ να το πράξει και θα τον περιµένω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Λοιπόν, κύριε Μαρκόπουλε, σας δίνω το λόγο για λίγα δευτε-

ρόλεπτα.
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Σας παρακαλώ σύντοµα και χωρίς αιχµές, παρακαλώ, για να
προχωρήσει η διαδικασία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα χρειαστώ παραπάνω χρόνο.

Κοιτάξτε, κυρία Κωνσταντοπούλου, δεν βρίσκεστε σε κατή-
φορο. Είστε ο ίδιος ο κατήφορος. Μία πολιτική - χούλιγκαν, η
οποία δεν σέβεται ούτε καν τον ιερό χώρο αυτού του Κοινοβου-
λίου. Δεν µπορώ να πω τίποτα άλλο. Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, το λόγο
τώρα έχει ο Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Βορίδης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το οποίο είναι σήµερα αν-

τικείµενο της συζητήσεως µας είναι το πόρισµα της εξεταστικής
επιτροπής, αλλά εγώ θα πω ότι µέσα σε αυτό το πόρισµα περι-
λαµβάνονται, προφανώς και οι αποκλίνουσες γνώµες, οι γνώµες
δηλαδή της µειοψηφίας που και αυτές αποτελούν αντικείµενο
συζήτησης.

Θυµίζω ότι η εντολή την οποία είχε η εξεταστική των πραγµά-
των επιτροπή ήταν να έχει ένα ευρύ πεδίο ελέγχου, ακριβώς γιατί
εµµέσως η σκέψη αυτή αναγνώριζε ότι εκτός από τα ζητήµατα
των ποινικών ευθυνών που ερευνώνται αυτή τη στιγµή από την
ποινική δικαιοσύνη, προφανώς πρέπει να ερευνηθούν ευρύτερα
ζητήµατα λειτουργίας των σιδηροδρόµων και να εξαχθούν συµ-
περάσµατα πάνω σε τυχόν υφιστάµενα συστηµικά προβλήµατα. 

Η συζήτηση, δυστυχώς, σήµερα έχει πάρει µια πολύ συγκεκρι-
µένη τροπή κι αυτό, επιτρέψτε µου, µε απόλυτη ευθύνη της αν-
τιπολίτευσης. Η τροπή που έχει πάρει είναι µία τροπή οιονεί
προκαταρκτικής. Να συζητήσουµε τις ποινικές ευθύνες Υπουρ-
γών και συγκεκριµένα του Καραµανλή, να βάλουµε λίγο και τον
Τριαντόπουλο µέσα, δεν ξέρω ενίοτε διάφορες απόψεις βάζουν
κι άλλα πρόσωπα Υπουργών. Ακούστηκε και το δικό µου, αλλά
λίγο. Όσο, αν θέλετε, είναι η αναλογία. 

Όµως, εδώ νοµίζω ότι η συζήτηση υπολείπεται σηµαντικά και
υπάρχει και µία βαθύτατη αδικία η οποία σκοπίµως γίνεται -δεν
σας ξεφεύγει- από την µεριά της Αντιπολίτευσης σε σχέση µε
αυτό που λέει το πόρισµα της πλειοψηφίας. Γιατί το πόρισµα της
πλειοψηφίας έχει εντοπίσει µία σειρά θεµάτων που συστηµικά
πρέπει να αντιµετωπιστούν και πρέπει να απασχολήσουν. Η κρι-
τική που κάνετε στο πόρισµα της πλειοψηφίας είναι το µόνο που
λέει είναι οι ευθύνες του σταθµάρχη. Αυτό µόνο λέει; Εκτός από
το να εντοπίσει τις ευθύνες που υπάρχουν για την µη τήρηση του
γενικού κανονισµού κινήσεων -ναι, στην πρώτη παράγραφο το
εντοπίζει- εν συνεχεία λέει: «Η συµβολή των αυτοµατοποιηµένων
συστηµάτων διαχείρισης κυκλοφορίας». Το εάν αυτά δηλαδή
έχουν ενταχθεί ή όχι. «Η προβληµατική εκτέλεση των συµβάσεων
για την εγκατάσταση των συστηµάτων διαχείρισης κυκλοφο-
ρίας». Άρα, προβλήµατα που υπήρξαν στις συµβάσεις. «Οι επι-
πτώσεις της διάσπασης ΟΣΕ το 1996 στις εταιρείες
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ»» και λέει «δυσλειτουργίες που εµφανίστηκαν στις
περιπτώσεις των συνεργασιών αυτών». «Η δυσκολία ολοκλήρω-
σής της 717». 

Πώς εδώ τώρα αυτό συµπυκνώθηκε, ελαχιστοποιήθηκε και
κατά πόσον, επιτρέψτε µου, εσείς που τώρα είστε κήνσορες της
αληθείας, της ηθικής, της ακεραιότητος και της εντιµότητος, τα
ευρύτερα συστηµικά ζητήµατα δεν απασχολούν; Γιατί εγώ δεν
άκουσα κουβέντα γι’ αυτά. Δεν άκουσα να έχουν απασχολήσει
καθόλου τι έχει γίνει. Εξαιρώ την κριτική που έχει ασκήσει το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας που έχει µε τη δική του οπτική
στοιχεία τέτοια. Έχει στοιχεία τέτοια. Όλοι οι υπόλοιποι µπορεί
να θεωρείτε -και ενδεχοµένως ειλικρινώς να το θεωρείτε, κι εγώ
θα ήθελα να το ακούσω αυτό- εάν όντως πιστεύετε ότι εδώ η συ-
ζήτηση πρέπει να πυκνωθεί στο θέµα της 717 και στις ενδεχόµε-
νες ποινικές ευθύνες για την 717. Αν το πιστεύετε, πείτε το. Κατά
τη γνώµη µου, είναι λάθος, αλλά είναι η ευθύνη του κόµµατός
σας. 

Όµως, δεν µπορεί να αδικείτε τη θέση της Πλειοψηφίας η
οποία έχει κάνει µία πολύ βαθιά δουλειά και αγγίζει ευρύτερα ζη-
τήµατα λειτουργιών των σιδηροδρόµων και να λέτε ότι δεν έχει
κάνει τη δουλειά της η Πλειοψηφία γιατί έχει κάνει συγκάλυψη.

Μιλήσαµε πολύ για τη συγκάλυψη και έρχοµαι τώρα σε αυτό το
θέµα.

Η συγκάλυψη είναι όταν κάνεις κάτι για να αποκρύψεις την
αλήθεια για να µη φανεί κάτι. Έτσι δεν είναι;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πείτε µας τι είναι συγκάλυψη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αν έχετε
την ευγενή καλοσύνη, να µε αφήσετε να πω αυτά που νοµίζω. Με
την άδειά σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Παρακαλώ. Πείτε µας τι είναι συγκάλυψη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-
στώ πολύ. 

Να µιλήσουµε, λοιπόν, για τη συγκάλυψη. Για να δούµε, λοι-
πόν, τις ενέργειες. Συµβαίνει το ατύχηµα. Συγκροτείται επιτροπή
εκείνη τη στιγµή, που σας θυµίζω τότε, την πρώτη µέρα της συγ-
κροτήσεώς της, είχατε πει ότι θα οδηγήσει σε συγκάλυψη. Σή-
µερα από την επιτροπή αυτή του Προέδρου κ. Χαλκιά
επικαλείστε τα πορίσµατά της. Εµείς που κάναµε τη συγκάλυψη
την πρώτη µέρα. Αυτά τα πορίσµατα επικαλείστε σήµερα, αυτής
της επιτροπής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Την οποία εσείς αγνοείτε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα δούµε,

θα δούµε. Λέω για την πρόθεση. Θα δούµε τι αγνοούµε, τι δεν
αγνοούµε, αν συµφωνούµε, πού συµφωνούµε, πώς συµφωνούµε,
πώς διαφωνούµε. Θα τα δούµε.

Το δεύτερο. Έχω ακούσει ότι γίνεται και συγκάλυψη στον
χώρο της δικαιοσύνης. Ευτυχώς, δεν το άκουσα σε αυτή την Αί-
θουσα. Γιατί η δικαιοσύνη έχει κάνει τη δουλειά της. Έχουν γίνει
οι ανακρίσεις, έχουν γίνει δύο ποινικές δικογραφίες. Τα µέρη
έχουν την εκπροσώπησή τους στη διαδικασία αυτή που προβλέ-
πει ο Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας. Ελπίζω ότι δεν υιοθετεί κα-
νείς αυτό το επιχείρηµα. 

Στη Βουλή. Στη Βουλή έχουν έρθει µία πρόταση για σύσταση
εξεταστικής επιτροπής και δύο προτάσεις για προκαταρκτική.
Δεχθήκαµε, εµείς οι «συγκαλύπτοντες», την πρόταση για τη σύ-
σταση εξεταστικής επιτροπής, την οποία την ψηφίσατε όλοι πλην
ΠΑΣΟΚ. Σωστά; Σωστά. Απορρίψαµε τις προτάσεις για τη σύ-
σταση προκαταρκτικής. Σωστά. Οι προτάσεις για τη σύσταση
προκαταρκτικής είχαν ζητήµατα κατηγοριών -ρωτώ αν αποδίδον-
ταν- ανθρωποκτονίας εξ αµελείας; Είχανε ζητήµατα παρακώλυ-
σης συγκοινωνιών; Όχι. Τι αφορούσαν; Αφορούσαν ζητήµατα
του δηµοσίου λογιστικού της εκτέλεσης της 717. Το απορρίψαµε
γιατί θεωρούµε ότι δεν υπήρξαν εκεί ενδείξεις ποινικών ευθυνών. 

Πείτε µου, όµως, τι σχέση έχει µε τη συγκάλυψη αυτό για τα
Τέµπη, για το δυστύχηµα; Θα πω τώρα. Να δω, γιατί έκανε σκέ-
ψεις ο Αρχηγός σας εδώ και θα δούµε αν αυτά βγαίνουν ή δεν
βγαίνουν. 

Συνεστήθη η εξεταστική επιτροπή. Είχε συγκεκριµένο χρόνο.
Έλαβε δύο παρατάσεις από την πλειοψηφία των «συγκαλυπτόν-
των». Έκανε ατελείωτες ώρες συνεδρίασης και εξέτασε µάρτυ-
ρες. Το πόρισµα το δικό µας έχει 717 σελίδες, έγγραφα και
µάρτυρες. Δεν υπήρξε έγγραφο το οποίο δεν έγινε δεκτό. 

Τα δε στοιχεία της ποινικής δικογραφίας, επειδή αναφερθή-
κατε σε αυτό, είναι αυτά που επέλεξε η δικαστική αρχή να απο-
στείλει. Δεν τα διαλέξαµε εµείς. Είναι αυτά που διάλεξε η
δικαστική αρχή. Πώς συγκαλύψαµε εµείς την ποινική δικογρα-
φία; Η δικαστική αρχή επέλεξε να στείλει ό,τι έστειλε, προφανώς
µε τις δικές της σκέψεις σε σχέση µε την εν εξελίξει ανάκριση.

Και πήγαµε τώρα στο να συζητάµε ότι είναι συγκάλυψη το ότι
δεν δέχτηκε η Πλειοψηφία να καλέσει κάποιους µάρτυρες –µά-
λιστα- εκ των οποίων ο εις έχει γνωστοποιήσει τις απόψεις του
δι’ εξώδικου, αποτελεί στοιχείο του υλικού, ο έτερος έχει συντά-
ξει τεχνική έκθεση, αποτελεί στοιχείο. 

Έρχοµαι, όµως, να ρωτήσω το εξής. Αν αυτό ήταν η συγκά-
λυψη, τι σηµαίνει άραγε τούτο; Σηµαίνει ότι προφανώς, κατά την
κρίση σας, δεν υπάρχουν αρκετά στοιχεία. Λείπουν κρίσιµα στοι-
χεία για να διαµορφώσετε την άποψή σας. Πώς τη διαµορφώ-
σατε τότε; Γιατί εδώ είστε λάβροι ως προς την ενοχή των
Υπουργών. Αφού δεν έχει στοιχεία και τα έχουµε συγκαλύψει,
πώς εσείς έχετε καταλήξει ως προς την ενοχή τους; Δεν θα
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έπρεπε εδώ να είστε επιφυλακτικοί; Να πείτε, θα τα είχαµε τα
στοιχεία, αλλά µε αυτά που έκανε η Πλειοψηφία και ο Μαρκό-
πουλος ο Πρόεδρος δεν µας επέτρεψε να τα έχουµε. Άρα, δεν
µπορούµε να σας πούµε για την ενοχή, γιατί δεν έχουµε τα στοι-
χεία. Αφού εδώ το έχετε λήξει το θέµα. 

Για πάµε τώρα και στο επόµενο. Η διαδικασία, ξέρετε, αυτή
για να έχει αξιοπιστία -εγώ θα είµαι ευθύς και απολύτως ειλικρι-
νής- έχει τα εξής χαρακτηριστικά. Εδώ είναι διαδικασία κοινο-
βουλευτική. Εκ της φύσεως της είναι διαδικασία πολιτική. Η
εξεταστική, αν και έχουσα προανακριτικές αρµοδιότητες, παρά
ταύτα παραµένει -κακά τα ψέµατα- µία επιτροπή η οποία συγ-
κροτείται από Βουλευτές. Εγώ αυτό δεν το εκλαµβάνω ως κακό.
Το λέω ευθέως. Θεωρώ ότι οι πολιτικές δυνάµεις µε τη δική τους
αντίληψη και µε τη δική τους κατανόηση συνεισφέρουν στη διε-
ρεύνηση του θέµατος της εξεταστικής επιτροπής. Δεν το θεωρώ
κακό. Αυτό που λένε δεν καταλήξατε όλοι σε ένα πόρισµα. Υπάρ-
χουν περισσότερα πορίσµατα, περισσότερες απόψεις. Οι από-
ψεις αυτές εκφράζουν την οπτική που έχουν οι Βουλευτές που
συµµετέχουν στην εξεταστική επιτροπή, ενδεχοµένως και τα
κόµµατά τους.

Πάµε τώρα να συζητήσουµε λίγο, να µπούµε στη λεπτοµέρεια.
«Εµείς έχουµε συγκαλύψει». Γιατί τελικά; Επειδή δεν δεχόµαστε
την ύπαρξη ενδείξεων ενοχής του Καραµανλή και άλλων Υπουρ-
γών; Γι’ αυτό συγκαλύψαµε; Ρωτώ ευθέως το Σώµα: Γι’ αυτό συγ-
καλύψαµε; Άρα, λοιπόν, για να µην έχουµε συγκαλύψει και να
είµαστε εντάξει µαζί σας, έπρεπε να έχουµε εκ των προτέρων
καταλήξει στο συµπέρασµα της υπάρξεως ενοχής. Όποιος δια-
φωνεί µε εσάς, κάνει συγκάλυψη. 

Να ρωτήσω κάτι; Γιατί να µην ισχυριστώ ότι όποιος διαφωνεί
µε εµάς κάνει πολιτική εκµετάλλευση; Να το καταλάβω κι αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί εγώ τι θα περίµενα να ακούσω; Θα περίµενα να ακούσω

στοιχεία, κατηγορίες, αποδείξεις. Πώς καταλήξατε σε αυτό το
περίφηµο συµπέρασµα που καταλήξατε;

Και πάω λίγο σε σκέψεις τις οποίες άκουσα, για να δείτε τις
σκέψεις που έχουν αναπτυχθεί. Το άκουσα και από την Πλεύση
Ελευθερίας τώρα, το άκουσα και από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
ότι Υπουργός το 2009, ο οποίος καταρτίζει, υπογράφει µια σύµ-
βαση το 2010, το 2011…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Το 2011
εγώ ήµουν έξι µήνες, λοιπόν, Υπουργός. Εγώ, λοιπόν, το 2011
που υπήρξα Υπουργός, θα έπρεπε να διωχθώ για ανθρωποκτο-
νίες -δεν ξέρω από αµέλεια ή και από ενδεχόµενο δόλο-διότι
υπήρξα έξι µήνες Υπουργός το 2011 για ατύχηµα που συνέβη το
2023. Εσάς αυτό σας φαίνεται κανονικό, λογικό και σύµφωνο µε
την κοινή αντίληψη για το δίκιο και την πείρα των πραγµάτων.
Αλήθεια τα λέµε αυτά τώρα;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τα λέει το ΚΚΕ. «Ποινική», είπατε,
«παρακώλυση συγκοινωνιών».

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν είπατε
ευθύνη και εποπτεία. Είπατε ποινική ευθύνη. Ακόµα και την πολι-
τική ευθύνη εδώ θα πρέπει να την προσδιορίστε, να µου πείτε:
«Κύριε, εκείνο το εξάµηνο εσύ κάτι δεν έκανες». Ούτε αυτό υπάρ-
χει. Αλλά αφήστε το αυτό, πάµε στο ποινικό, γιατί εδώ αυτό είναι
που θέλετε να συζητήσετε. Γιατί σε τελευταία ανάλυση η πολι-
τική ευθύνη ανελήφθη. Έχει αναληφθεί η πολιτική από την πρώτη
στιγµή, όχι τώρα. Εσείς δεν θέλετε αυτό. Εσείς λέτε: «Πάµε στο
2011. Πρέπει να πας, κύριε Βορίδη, κατηγορούµενος για την πα-
ρακώλυση συγκοινωνιών, ισόβια, επαπειλούµενη ποινή και για
πενήντα επτά ανθρωποκτονίες µε ενδεχόµενο δόλο, πενήντα
επτά ισόβια, γιατί έκανες Υπουργός έξι µήνες το 2011, για κάτι
που συνέβη το 2023». Και αυτό µου λέτε ότι δεν είναι προσέγγιση
πολιτικής εκµετάλλευσης και είναι δίκαιη αντιµετώπιση των θε-
µάτων της συγκεκριµένης υπόθεσης;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πάµε όµως και στα υπόλοιπα, γιατί πείτε: «Δεν το είπαµε και

όλοι αυτό, από µερικές πτέρυγες ακούγονται, οι άλλοι λένε για
τον Καραµανλή που ήταν Υπουργός εκείνη την ώρα». 

Για να δούµε, λοιπόν. Κατ’ αρχάς, τι είναι εκείνο που έχουµε

συγκαλύψει; Τι είναι εκείνο που σας λείπει για να στοιχειοθετή-
σετε την κρίση σας; Αυτό είναι συγκάλυψη, ότι εγώ έχω αποκρύ-
ψει κάτι. Γιατί αν απλώς είναι η διαφωνία µου, τότε αυτό σηµαίνει
ότι εγώ αν δεν πω µαζί µε εσάς ότι υπάρχουν ενδείξεις ενοχής,
εγώ δεν έχω δικαίωµα να έχω γνώµη. Γνώµη επί της υποθέσεως
δεν έχω δικαίωµα. Αν διαφωνώ, δηλαδή, µαζί σας ως προς το ζή-
τηµα των ενδείξεων, τελείωσε, συγκαλύπτω.

Τώρα, υπάρχει µια σκέψη -δεν ξέρω αν την υπονόησε ο κ. Αν-
δρουλάκης- που λέει το εξής: «Ρε παιδί µου, το αρνείσαι, αλλά
γιατί σε τελευταία ανάλυση να µην πάει στον φυσικό του δικα-
στή»; Ας πάει στον φυσικό του δικαστή. Να τον αφήσουµε να
πάει. Να πάρουµε µια απόφαση να πάει στον φυσικό του δικα-
στή, να δικάσει στο δικαστήριο. Εκεί ανοίγει µια δεύτερη συζή-
τηση για τις βουλευτικές ασυλίες, για το αίτηµα µε το ένα
εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες υπογραφές, ποιο είναι το αντι-
κείµενο του αιτήµατος και η λαϊκή νοµοθετική πρωτοβουλία.

Ας διευκρινίσω, συγγνώµη, εκ περισσού και ελπίζω να µην κα-
ταχρώµαι τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε και δεν ξέρω αν έχω τη δυ-
νατότητα λίγο χρόνο ακόµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μια που ζητάτε την
ανοχή του Προεδρείου, να σας διακόψω εδώ και να κάνω µια
ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Κω.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Καλή διαµονή στην Αθήνα.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε. Υπάρχει µια ανοχή.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-

στώ.
Αρχίζει, λοιπόν, η συζήτηση για το περίφηµο άρθρο 86 του

Συντάγµατος και την ποινική αρµοδιότητα της Βουλής.
Παρεµπιπτόντως, δεν είναι σωστό, ακέραιο και έντιµο να το

θυµάστε αυτό όταν είστε στην αντιπολίτευση. Αυτό αν κάποιος
είναι να το θυµάται, πρέπει να το θυµάται εις το διηνεκές. Γιατί
είχατε στο ΣΥΡΙΖΑ συνταγµατική Αναθεώρηση το 2019. Δεν σας
είδα να προτείνετε την κατάργηση του άρθρου 86. Να είµαστε
συνεννοηµένοι. 

Το µόνο το οποίο ζητήσατε είναι την προσθήκη µιας ερµηνευ-
τικής δηλώσεως -κατά τη γνώµη µου εκ περισσού και θα πω γιατί
εκ περισσού, γιατί έχει να κάνει µε άλλον σας ισχυρισµό τώρα- η
οποία έλεγε: «Να διευκρινίσουµε ότι αυτή η ευθύνη των Υπουρ-
γών και η ποινική αρµοδιότητα της Βουλής είναι µόνο για τα κα-
θήκοντα των Υπουργών». Παρεµπιπτόντως η διατύπωση του
άρθρου 86 είναι ακριβώς αυτή.

Για παράδειγµα -να το πούµε για ενδεχόµενους µη νοµικούς-,
εάν ένας Υπουργός σκοτώσει τον φίλο του -ανθρωποκτονία-, δεν
ενεργοποιείται η διάταξη για το άρθρο 86 για την ευθύνη των
Υπουργών. Δεν χρειάζεται να περάσει από εδώ, γιατί προφανώς
το να κάνεις δολοφονίες δεν είναι µέσα στα καθήκοντα των
Υπουργών. Τι ενδιαφέρει, λοιπόν, εδώ; Τα καθήκοντα των Υπουρ-
γών. 

Και ακούστε τώρα τι λέτε, η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ: «Επειδή
αυτά τελέστηκαν δια παραλείψεως, δηλαδή δεν είναι ότι έκαναν
κάτι, αλλά είναι ότι δεν έκαναν κάτι σωστά, γι’ αυτό δεν αποτελεί
τµήµα των καθηκόντων των Υπουργών και µπορεί να επιληφθεί
κατευθείαν η δικαιοσύνη». 

Ευτυχώς που η δικαιοσύνη καταλαβαίνει ότι αυτά δεν έχουν
το παραµικρό έρεισµα και δεν υιοθετεί την άποψή σας. Γιατί;
Διότι το ερώτηµα είναι απλό. Αυτή την παράλειψη –την οποία
εσείς τη συνδέετε µε το δυστύχηµα, την όποια παράλειψη- ο Κα-
ραµανλής θα µπορούσε να την κάνει αν δεν ήταν Υπουργός;
Μόνο αν ήταν Υπουργός µπορεί να κάνει την παράλειψη. Άρα,
είναι άµεσα συνδεδεµένη µε τα καθήκοντά του. Άρα, πώς µπορεί
να φύγετε από αυτό το πλαίσιο; Το λέω για να καταλάβετε τι είναι
αυτά που λέτε τώρα σε σχέση µε αυτό.

Αλλά ακούστε και κάτι που έχει να κάνει µε την εκµετάλλευση.
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Ένα εκατοµµύριο, λοιπόν, τριακόσιες χιλιάδες τι ζητάνε; Να κα-
ταργηθεί η ποινική αρµοδιότητα της Βουλής και η βουλευτική
ασυλία. Μάλιστα. Γιατί δεν τους εξηγεί κάποιος ότι αυτό είναι
Αναθεώρηση του Συντάγµατος και τους λέτε ότι θα γίνει µε τη
λαϊκή νοµοθετική πρωτοβουλία; Η λαϊκή νοµοθετική πρωτοβου-
λία δεν είναι για να εισαχθεί νόµος στη Βουλή; Αν φέρουµε έναν
νόµο εδώ που λέµε -τώρα, να συµφωνήσουµε µε νόµο, όχι όµως
µε την αναθεώρηση του Συντάγµατος- ότι καταργούµε το άρθρο
86 του Συντάγµατος, καταργείται;

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι;
Γιατί δεν το λέτε, λοιπόν, αυτό; Και ποιος κάνει εκµετάλλευση

της αγωνίας των ανθρώπων, όταν τους λέει τέτοια πράγµατα,
εµείς που τους λέµε καθαρά την αλήθεια ή εσείς που τους λέτε
ψέµατα για να βγει το λαϊκίστικο µεροκάµατο; Ποιος από τους
δύο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επιτρέψτε µου δύο στοιχεία ακόµα. Πάµε και στην ποινική αρ-

µοδιότητα της Βουλής. Με τι έρχεται εδώ πρόταση για σύσταση
προκαταρκτικής; Με τριάντα Βουλευτές. Υπογράφουν και έρχε-
ται. Ποινικές δικογραφίες έρχονται στη Βουλή; Έρχονται. Δεν
είναι δικαίωµά σας να τις φέρετε να κάνετε πρόταση; Κάνατε;

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Θα την κάνουµε. Περιµένετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δεν κάναµε; Δεν κάναµε; Ευρωπαϊκή

δικογραφία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ένα-ένα,

είµαι ακόµα σε παρελθοντικό χρόνο. Δεν µιλώ αυτή τη στιγµή για
τη συγκεκριµένη υπόθεση µόνο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Όταν το κάναµε, το απορρίψατε. Αν
κάνουµε µας ελέγχετε, µας ελέγχετε και επειδή δεν κάνουµε.
Αποφασίστε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε
Μάντζο, άκουσα το επιχείρηµα και θα απαντήσω τώρα. Εγώ λέω
όµως, κάτι άλλο. Λέω ότι εκεί είναι οι ποινικές δικογραφίες και
έχω µαζί µου να σας εγχειρήσω και το πόσες είναι οι προτάσεις
που έχουν γίνει από τα κόµµατα από το 2015 µέχρι και σήµερα
για συστάσεις προκαταρκτικής επιτροπής για να δούµε τι έχει
γίνει. ΣΥΡΙΖΑ, δύο προτάσεις. Πρόταση για τον πρώην Υπουργό
-ξεχνώ τώρα πώς τον λένε- που είχε εµπλακεί. Ήταν η «NOVAR-
TIS» και κατά ενός πρώην Υπουργού του ΠΑΣΟΚ. Ήταν δύο υπο-
θέσεις οι οποίες ήλθαν. Δύο λοιπόν οι προτάσεις. Η «NOVARTIS»,
για την οποία το Κοινοβούλιο απεφάνθη να πάει στη δικαιοσύνη
και η άλλη η οποία επίσης πήγε στη δικαιοσύνη. Τι έγινε στην
υπόθεση «NOVARTIS» που αποφασίσατε να τη στείλετε στη δι-
καιοσύνη; Δέκα άνθρωποι αθώοι. Αυτό είναι. Μία πρόταση την
οποία είχαµε κάνει εµείς και η οποία αφορούσε Ξανθό κ.λπ., την
απορρίψατε. Μάλιστα. 

Πάµε στη δικιά µας περίοδο. Ποιες προτάσεις έχουν γίνει στη
δικιά µας την περίοδο; Παππάς-Παπαγγελόπουλος. Διώχθηκαν;
Μάλιστα. Πήγαν στο δικαστήριο; Μάλιστα. Καταδικάστηκαν; Μά-
λιστα. Το λέω για τη λειτουργία του Ανώτατου Ειδικού Δικαστη-
ρίου και των προτάσεων. Δεν έρχονται προτάσεις. Ας έρθουν
προτάσεις και θα τοποθετηθούν οι πολιτικές δυνάµεις πάνω στα
ζητήµατα των προτάσεων.

Πάω και στη βουλευτική ασυλία, γιατί και εκεί δηµιουργείτε εν-
τυπώσεις. Ποσοστά άρσεως βουλευτικών ασυλιών επί ΣΥΡΙΖΑ
2015-2019: 26% των αιτήσεων. Ποσοστά άρσεως βουλευτικών
ασυλιών επί Νέας Δηµοκρατίας: πρώτη περίοδος, η προηγού-
µενη κυβερνητική: 67%. Ποσοστό άρσεως των ασυλιών σε αυτή
την περίοδο: 100%. Ποιος είναι εκείνος που αίρει της ασυλίες και
ποιος είναι εκείνος που δίνει προστασία για εσάς που µιλάτε και
φωνάζετε για αυτά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Είναι ίδια όλα;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Είναι βέ-

βαιο, µιας και σπεύσατε, ότι στη δική σας την περίοδο ερχόντου-
σαν µόνο αβάσιµες αιτήσεις άρσης από την εισαγγελία και στη
δική µας µόνο βάσιµες. Αν αυτό είναι το επιχείρηµα, σπουδαίο.
Συγχαρητήρια. 

Πάµε όµως παρακάτω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Είστε δραστήριοι, γι’ αυτό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μα, δεν

καταλάβατε. Εσείς ήσασταν δραστήριοι τότε, γιατί τους δικούς
σας καλύπτατε τότε.

Πάµε στο επόµενο. Ποινική αρµοδιότητα της Βουλής. Αυτή τη
στιγµή η ποινική αρµοδιότητα υπάρχει. Ποια είναι η δουλειά την
οποία πρέπει να κάνει η Βουλή; Να πει «Είναι ο Καραµανλής
δικός µου, τον απαλλάσσω, είναι ο Καραµανλής των άλλων, τον
καταδικάζω»; Αυτή τη δουλειά πρέπει να κάνει το Κοινοβούλιο;
Όχι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι, αυτό κάνετε εσείς.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εντάξει θα

δούµε τι κάνω εγώ. Θα µας πείτε σε λίγο. Τα έχω ακούσει. 
Η απάντηση είναι όχι. Το Κοινοβούλιο οφείλει να εξετάσει απα-

θώς την υπόθεση και να δει αν όντως υπάρχουν ενδείξεις ενοχής
και αν υπάρχουν να ασκήσει την ποινική δίωξη. Αυτό δεν πρέπει
να κάνει; Απαθώς. Απαθώς σηµαίνει να δει τα στοιχεία και να τα
κρίνει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Έρχοµαι λοιπόν εδώ να σας ρωτήσω. Ποιο είναι το βασικό επι-
χείρηµα που συζητάµε; Το βασικό, το κεντρικό επιχείρηµα. Η
717. Τι λέει αυτό το επιχείρηµα; Αν είχε τελειώσει η σύµβαση αν
είχε εκτελεστεί το έργο, τότε θα είχε αποφευχθεί το ατύχηµα.
Σωστό. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δυστύχηµα και έγκληµα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Το δυστύ-
χηµα και έγκληµα, όπως πολύ καλά λέει η κ. Κωνσταντοπούλου. 

Ερώτηση: Εάν είχε εγκατασταθεί λοιπόν το σύστηµα, λέει αυτό
η συλλογιστική, δεν θα γινόταν αυτό το τραγικό περιστατικό,
όπως το περιγράψαµε προηγουµένως. Ερώτηση: Μόνο εάν
υπήρχε το σύστηµα είναι ασφαλής ο σιδηρόδροµος; Τι απαντάτε
σε αυτό; Απαντάτε όχι; Απαντάτε όχι;

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Το λέει η τριµελής επιτροπή.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επαναλαµ-

βάνω την ερώτηση. Μόνο εάν υπήρχε το σύστηµα αυτό είναι
ασφαλής ο σιδηρόδροµος; Εκατοντάδες χιλιάδες δροµολόγια
σιδηροδροµικά έχουν γίνει, χωρίς το σύστηµα αυτό. 

Ερώτηση, λοιπόν. 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Μόνο το ανθρώπινο λάθος φταίει.

Αυτό µάθαµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι δεν

είναι αυτό. Μην αδικείτε. Να παρακολουθείτε τα επιχειρήµατα.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Αυτό είναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Να παρα-

κολουθείτε τα επιχειρήµατα. Θα σας πω στο επόµενο. 
Διότι το ερώτηµα το οποίο πρέπει να απαντήσετε είναι αυτό.

Αν απαντήσετε µόνο µε το σύστηµα αυτό, τότε πρέπει να διακο-
πεί η λειτουργία των σιδηροδρόµων στο 88% του ευρωπαϊκού
δικτύου. Να το διακόψουµε; Αυτή είναι η άποψή σας; 

Πάµε τώρα στο δεύτερο. Αν απαντήσετε όχι, δεν είναι µόνο µε
το σύστηµα αυτό, αλλά είναι παραδείγµατος χάριν και µε την
πιστή τήρηση του γενικού κανονισµού, τότε µόλις διακόψατε τον
αιτιώδη σύνδεσµο. Τελείωσε η υπόθεση. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι λέτε, κύριε Βορίδη;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μόλις δια-
κόψατε τον αιτιώδη σύνδεσµο. 

Άρα λοιπόν, εφόσον δεν προκύπτει από αυτό, τότε σηµαίνει
ότι µπορούσε να γίνει κάτι άλλο, να εφαρµοστεί το κάτι άλλο
σωστά και τότε ο σιδηρόδροµος είναι ασφαλής. Αν λοιπόν,
υπήρχε αυτό το κάτι άλλο, δηλαδή ο γενικός κανονισµός, εν συ-
νεχεία πρέπει ο γενικός κανονισµός να τηρείται. Άρα λοιπόν, δεν
συνδέεται µε την 717.

Επόµενο ερώτηµα: Με το σύστηµα αυτό θα βελτιωνόταν όµως
η συνθήκη ασφαλείας του σιδηρόδροµου; Ναι βεβαίως και θα
βελτιωνόταν.

Πάµε παρακάτω. Σηµαίνω ότι αν βελτιωνόταν η συνθήκη δεν
υπάρχει περίπτωση να γίνει ατύχηµα; Πάλι υπάρχει περίπτωση
να γίνει ατύχηµα, γιατί όλα αυτά τα συστήµατα και τα πιο προ-
ηγµένα, άνθρωποι τα χειρίζονται. Πάλι διακόπτεται ο αιτιώδης
σύνδεσµος. 
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Γιατί σας τα λέω όλα αυτά; Αφήνω -προσέξτε σε αυτό- τη
στάση την ίδια του Υπουργού. Ο Υπουργός έχει µία σύµβαση
στην οποία έχουν δοθεί έξι παρατάσεις, αποφασίζει να δώσει την
έβδοµη για να τελειώσει το έργο, όχι για να µην τελειώσει, για
να τελειώσει το έργο. Και του λέτε ότι φταίει γι’ αυτή την παρά-
δοση που έχει δώσει. Αν δεν είχε δώσει την παράταση και είχε
συµβεί το ατύχηµα, θα του λέγατε γιατί δεν έδωσες την παρά-
ταση; Δηλαδή εδώ ό,τι και να γίνει υπάρχει ευθύνη. Μετατρέπετε
την υποκειµενική ποινική ευθύνη σε αντικειµενική ευθύνη. Γιατί;
Όχι γιατί δεν τα ξέρετε αυτά που σας λέω, αλλά για λόγους πο-
λιτικής εκµετάλλευσης. 

Να, γιατί σας λέω το ποιος κάνει πολιτική εκµετάλλευση µιας
τραγωδίας αντί να σταθεί µε καθαρό τρόπο απέναντι στα γεγο-
νότα. Και όχι, η διάκριση εδώ ανάµεσά µας δεν είναι ποιος είναι
µε τα θύµατα και ποιος δεν είναι µε τα θύµατα. Η διάκριση ανά-
µεσα µας είναι ποιος θέλει να βγάλει πολιτικά οφέλη από αυτή
την υπόθεση και ποιος θέλει πραγµατικά να φανεί η αλήθεια σε
αυτή την υπόθεση. Αυτή είναι η διάκρισή µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα λοιπόν, σε όλο αυτό –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- εκείνο

που έχει σηµασία είναι ότι η πρόταση την οποία καταθέτει η Πλει-
οψηφία της εξεταστικής επιτροπής -και είναι µία πρόταση η
οποία έχει προέλθει από σκληρή δουλειά, αλλά θα σας πω και
από στάθµιση πάρα πολλών παραµέτρων, παραµέτρων ποινικών,
παραµέτρων οι οποίες έχουν να κάνουν µε τη συστηµική λειτουρ-
γία, παραµέτρων που έχουν να κάνουν µε τη λειτουργία του συ-
στήµατος του σιδηροδρόµου-, είναι µία απολύτως σταθµισµένη
και δίκαιη πρόταση.

Ακούω όµως, ότι η συγκάλυψη είναι και για το µπάζωµα. Έχει
γίνει µπάζωµα για να χαθούν τα στοιχεία. Μάλιστα. Ποια στοιχεία
να χαθούν; Άκουσα «να χαθεί ο αριθµός των νεκρών», το είπε
αυτό νοµίζω ο κ. Βελόπουλος, «να χαθεί ο αριθµός των νεκρών,
διότι υπήρχαν βαγόνια που εξαφανίστηκαν τα οποία µετέφεραν
παράνοµο υλικό, εύφλεκτο, για να καλυφθεί το υλικό αυτό, να
χαθεί το υλικό αυτό και οι ευθύνες των τυχόν µεταφορέων». 

Ήταν οι πρώτες µέρες, σας θυµίζω, που ακουγόταν ο αριθµός
των νεκρών όσος ήταν. Ακούγονταν διάφοροι αριθµοί. Τελικώς
προφανώς προσδιορίστηκε. Και δεν καταλαβαίνω ποιος να έχει
οποιαδήποτε διάθεση; Τι να κάνει δηλαδή; Να µην φανούν οι νε-
κροί; Δεν θα αναζητούντο; Δεν θα τους αναζητούσαν οι συγγε-
νείς τους; Δεν θα τους έψαχναν; Πώς αυτό να συγκαλυφθεί µε
το µπάζωµα; 

Πάµε, όµως, παρακάτω. Να καλυφθούν τα άλλα στοιχεία, το
ξυλόλιο, και τα διάφορα εύφλεκτα υλικά. Την έκρηξη την είδαµε,
τη σύγκρουση την είδαµε, τη σφοδρότητα την είδαµε, την είδατε
κι εσείς. Εάν υπάρχει υλικό που µεταφέρεται, κατά τη γνώµη σας,
αυτό στάζει σε ένα σηµείο σ’ αυτή τη σύγκρουση; Πέφτει εδώ;
Από �δω δεν πάει; Παραπέρα; Εκεί γύρω µόνο έχει πέσει; Όµως,
το µπάζωµα έγινε σε ένα συγκεκριµένο σηµείο. Στο από δίπλα
σηµείο αυτό το υλικό δεν έχει πέσει; Ποια ιδιοφυία αποφάσισε
να µπαζώσει για να αποφευχθεί η συλλογή του υλικού, αλλά στη
µια µεριά και όχι στην άλλη;

Άρα, σ’ αυτή την ιστορία είναι πολύ απλά τα πράγµατα, γιατί
τα πράγµατα τα καταθέτουν οι υπηρεσιακοί, τα καταθέτουν οι
άνθρωποι που ήταν εκεί, τα καταθέτουν οι πυροσβέστες. Αυτοί
λένε ακριβώς τι έχει συµβεί. Άρα, ποια συγκάλυψη έχουµε κάνει
κι εκεί;

Έχουµε ακούσει τα µύρια όσα σε αυτή την υπόθεση. Έχουµε
ακούσει πραγµατικά αδιανόητα πράγµατα για µια Κυβέρνηση
που από την πρώτη στιγµή είπε: «Εµείς θέλουµε να µην κρυφτεί
το παραµικρό, θέλουµε να αποδοθούν οι ευθύνες εκεί που πρέ-
πει να αποδοθούν και θέλουµε να διαλευκανθεί πλήρως αυτή η
υπόθεση».

Μιλάτε σήµερα και όλο αυτό το χρονικό διάστηµα για συγκά-
λυψη και όταν κανείς ρωτάει τι είναι εκείνο το οποίο τελικώς απε-
κρύβη δεν υπάρχει τίποτα να ειπωθεί. Τι είναι εκείνο που
απεκρύβη, αφού εσείς έχετε βγάλει καταδικαστικές αποφάσεις
υποτίθεται στοιχειοθετηµένες; Τι είναι εκείνο που απεκρύβη; Μα,
υπάρχουν µαρτυρίες και καταθέσεις στην ποινική δικογραφία για
όλα αυτά τα ζητήµατα.

Συγγνώµη, εµείς εκείνο το οποίο κάναµε µε αυτό το πόρισµα

είναι να δώσουµε όλες τις διαστάσεις µε µεγάλη επιµέλεια µιας
συγκλονιστικής τραγωδίας, ενός φοβερού δυστυχήµατος, ενός
πράγµατι εγκλήµατος, ώστε όµως: Πρώτον, να αποδοθούν οι ευ-
θύνες εκεί που πρέπει να αποδοθούν. Και, δεύτερον, να εντοπι-
στούν οι συστηµικές δυσλειτουργίες προκειµένου να
βελτιωθούν. Όχι µόνο δεν συγκαλύψαµε τίποτε, αλλά θα µου επι-
τρέψετε να πω ότι στη συστηµατική απόπειρα πολιτικής εκµετάλ-
λευσης του γεγονότος που κάνετε µέχρι σήµερα έχουµε σταθεί
τροµερά ανεκτικοί. Είναι ευκαιρία σε αυτή τη συζήτηση πάντως
να βάλουµε τέλος σε όλες αυτές τις παραφιλολογίες και να ξέ-
ρουµε ότι δουλεύουµε και δουλέψαµε υπεύθυνα, µε ακεραιότητα
και µε σεβασµό στην αλήθεια προκειµένου να µην ξανασυµβεί
κάτι τόσο τραγικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Θα βάλουµε µια τάξη τώρα στη συζήτηση γιατί έχει µείνει πίσω

ο κατάλογος των Βουλευτών.
Κυρία Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ.

Χαρίτσης.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχει συναινέσει ο κ. Χαρίτσης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Απλά σύντοµα σας

παρακαλώ γιατί πρέπει να πάµε στον κατάλογο των οµιλητών.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Κύριε Βορίδη, ως συνήγορος υπεράσπισης του κ. Μητσοτάκη

και της Κυβέρνησης, δεν τα πήγατε πολύ καλά. Βέβαια, σ’ αυτό
συµβάλλει ότι είστε και ο ίδιος εµπλεκόµενος και όπως λένε οι
Άγγλοι: «Όποιος έχει τον εαυτό του ως συνήγορο, έχει έναν
ανόητο ως πελάτη».

Κύριε Βορίδη, θα ξεκινήσω από αυτό που µε κοµπασµό χλευά-
σατε και είναι η ανεύρεση των νεκρών. Σας διαφεύγει ότι υπάρχει
ένα κορίτσι, η Εριέττα, που δεν έχει βρεθεί ίχνος της, που τη θρη-
νούν οι δικοί της και δεν έχει βρεθεί ίχνος της;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Καθόλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας διαφεύγει για να κάνετε τέτοιες ειρωνείες εκπρο-
σωπώντας τον κ. Μητσοτάκη και την Κυβέρνηση και να µας λέτε
τι συγκαλύψατε; Σας διαφεύγει ότι υπάρχει ειδική οµάδα εµπει-
ρογνωµόνων µε σκυλιά που εντόπισαν ακόµα και τώρα, µετά από
τις ενέργειές σας, ίχνη ανθρώπινων οστών και ανθρώπινα µέλη;
Σας διαφεύγει κι αυτό;

Τι ξέρετε, θέλετε να µας πείτε, για τα βαγόνια της εµπορικής
αµαξοστοιχίας; Γιατί ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης
από την πρώτη στιγµή σε αυτή την πολύ επιµεληµένη συνέντευξη
που έδωσε στον κ. Σταύρο Θεοδωράκη ήταν σίγουρος για τα βα-
γόνια της εµπορικής αµαξοστοιχίας. Και ο κ. Μητσοτάκης µαζί
µε τον κ. Σταϊκούρα και τον κ. Οικονόµου πήγε στην κηδεία του
µηχανοδηγού της εµπορικής αµαξοστοιχίας για τον οποίο δηµο-
σιοποιήσατε ότι ήταν προσωπικός του γνώριµος, εθελοντής στο
γραφείο του και γνώριζε όλη την οικογένειά του. Μήπως θα εί-
χατε την καλοσύνη, ως συνήγορος του κ. Μητσοτάκη, συνεπώς,
να µας πείτε τι περισσότερο ξέρετε για τα βαγόνια της εµπορικής
αµαξοστοιχίας; Ή αν θα είχε την καλοσύνη ο κ. Μητσοτάκης να
έρθει εδώ και να µας πει ο ίδιος τι ξέρει και διαβεβαιώνει ότι ξέρει
για το φορτίο; Διότι η παράνοµη διακίνηση υλικών είναι πολύ
επωφελής, ιδίως όταν αφορά τέτοιου είδους υλικά, και δυστυχώς
µας έχετε συνηθίσει, η Κυβέρνησή σας, σε πρακτικές µαφίας
στις οποίες παραπέµπει η διακίνηση τέτοιου φορτίου για το
οποίο διαβεβαιώνει ο Πρωθυπουργός.

Και κάτι άλλο, επειδή µιλάτε σε µη νοµικό ακροατήριο, κύριε
Βορίδη, ως συνήγορος του κ. Μητσοτάκη, της Κυβέρνησής σας
και του εαυτού σας -και γι’ αυτό προφανώς σας κράτησε και στην
Κυβέρνηση ενώ δεν ψηφίσατε κορυφαίο νοµοσχέδιο και γι’ αυτό
κρατάει και τον κ. Πλεύρη Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο ενώ κι
αυτός δεν ψήφισε, διότι χρησιµεύετε- αυτά όµως που είπατε νο-
µικά είναι εντελώς ανυπόστατα. Κάθε τι που συνδέεται -και θα
µου επιτρέψετε να ξέρω νοµικά- κάθε τι που συνδέεται µε την
πρόκληση του θανάτου, κάθε τι που επηρέασε λίγο, περισσό-
τερο, πάρα πολύ µαζί µε τα άλλα την πρόκληση των πενήντα
επτά θανάτων και των εκατόν ογδόντα τραυµατισµών, είναι αξιό-
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ποινο και συνιστά έκθεση σε βαθµό κακουργήµατος, ανθρωπο-
κτονία εκ προθέσεως µε ενδεχόµενο δόλο, δόλο οµολογηµένο,
διατάραξη της ασφάλειας των συγκοινωνιών, µε αποτέλεσµα την
πρόκληση θανάτου πενήντα επτά ανθρώπων. 

Αυτά τα οποία είπατε δεν είναι νοµικά, είναι µια άπελπις προ-
σπάθειά σας να αποσείσετε τις ποινικές ευθύνες της Κυβέρνη-
σής σας, του Πρωθυπουργού που σας έχει στη θέση αυτή, του
Υπουργού κ. Καραµανλή, που σήµερα δεν ήρθε να µας κουνήσει
το δάχτυλο και να µας πει «ντροπή, ντροπή και ντρέποµαι», αλλά
θα έπρεπε να ντρέπεται, όπως θα έπρεπε να ντρέπεστε κι εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Χα-
ρίτσης.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Βορίδη, µιλάγατε τριάντα πέντε λεπτά σχεδόν, χρησιµο-
ποιήσατε άπειρες νοµικίστικες σοφιστείες, στρεψοδικίες, δια-
στρεβλώσατε την πραγµατικότητα και όλα αυτά για να παίξετε
τον ρόλο του αντ’ αυτού για να βγάλετε λάδι τον Πρωθυπουργό
σας κ. Μητσοτάκη, ο οποίος επέλεξε σε αυτή την τόσο κρίσιµη
συνεδρίαση να δηλώσει για µια ακόµη φορά απών, όπως απόντες
είναι και οι Βουλευτές σας. Όλη η Ελλάδα βοά και ούτε είκοσι
Βουλευτές από τους εκατόν πενήντα οκτώ δεν έχουν έρθει να
υπερασπιστούν την Κυβέρνηση σε αυτή την τόσο κρίσιµη υπό-
θεση; Τόσο πολύ πιστεύουν στα επιχειρήµατά σας; 

Πρέπει, όµως, να απαντήσετε σε ένα ερώτηµα, σ’ ένα ερώτηµα
και µόνο, επειδή πλέον υπάρχουν και τα στοιχεία από την Εισαγ-
γελία Εφετών της Λάρισας, υπάρχουν και τα στοιχεία από τη δι-
κογραφία από τη µήνυση που κατέθεσε ένας από τους
τραυµατίες. Εµείς δεν έχουµε από µόνοι µας την κοινοβουλευ-
τική δύναµη -χρειάζονται τριάντα Βουλευτές- για να καταθέ-
σουµε αίτηµα για προανακριτική. Εφόσον, όµως, κατατεθεί
αίτηµα για προανακριτική, εσείς που θέλετε τόσο πολύ πια τη
διαλεύκανση της υπόθεσης, να χυθεί άπλετο φως, θα το υπερ-
ψηφίσετε αυτό το αίτηµα για προανακριτική; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από έναν χρόνο και κά-

ποιες µέρες, το βράδυ της 28ης Φεβρουαρίου 2023, στα Τέµπη
γράφτηκε η πιο µαύρη σελίδα στην ιστορία του ελληνικού σιδη-
ροδρόµου.

Δύο αµαξοστοιχίες, µία επιβατική και µία εµπορική, κινούνταν
αντίθετα στην ίδια γραµµή και οδηγηθήκαµε σε µία εφιαλτική
σύγκρουση. Πενήντα επτά νεκροί, πενήντα επτά ζωές σταµάτη-
σαν βίαια µέσα στα συντρίµµια της σύγκρουσης, πολλοί από αυ-
τούς νέα παιδιά, φοιτητές και φοιτήτριες, αλλά και εργαζόµενοι,
εργάτες, µηχανοδηγοί, εργαζόµενοι στον σιδηρόδροµο. Πάνω
από ογδόντα πέντε σοβαρά τραυµατίες. 

Η ελληνική κοινωνία συγκλονίστηκε και σαν από ένστικτο, σαν
να είχε από την αρχή επίγνωση, ειδικά η νεολαία της χώρας µας
κινητοποιήθηκε άµεσα, βγήκε στους δρόµους και µίλησε µε έναν
λόγο που συντρίβει την καρδιά µας. «Πάρε µε όταν φτάσεις. Με-
τρηθήκαµε και είµαστε λιγότεροι. Στέρεψαν τα δάκρυα και έγιναν
οργή, το έγκληµα αυτό να µην συγκαλυφθεί». Αυτά έλεγαν οι νέοι
άνθρωποι στους δρόµους και στις πλατείες σε όλη τη χώρα. 

Τα θυµόµαστε εδώ σε αυτή την Αίθουσα, αυτά τα συνθήµατα
των νέων συµπολιτών µας; Δεν βγήκαν από κάποιους κοµµατι-
κούς ινστρούχτορες, βγήκαν αυθόρµητα µέσα από την κοινωνία,
µέσα από τους πολίτες, µέσα από τους νέους ανθρώπους. 

Ο Πρωθυπουργός, βεβαίως, έσπευσε για µία ακόµη φορά σαν
να µην τρέχει τίποτα να αποδώσει την τραγωδία σε ανθρώπινο
λάθος. Θυµάστε το πρώτο διάγγελµα του κ. Μητσοτάκη. Προδί-
κασε το αποτέλεσµα της όποιας έρευνας και διερεύνησης της
υπόθεσης. Έσπευσε, µάλιστα, να ανακοινώσει και τη σύσταση
µιας τάχα υπερκοµµατικής επιτροπής, που θα διερευνούσε τα
αίτια του εγκλήµατος.

Μήπως θυµάστε ότι αρχικά στην επιτροπή αυτή ορίστηκε και
ο πρώην διευθύνων σύµβουλος της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και µετέπειτα
πρόεδρος του ΤΑΙΠΕΔ, ο οποίος βεβαίως µετά αναγκάστηκε
λόγω της κατακραυγής να παραιτηθεί; 

Να θυµηθούµε και τι επακολούθησε τις αµέσως επόµενες ηµέ-
ρες. Διαβάζω: «Την πρώτη µέρα οι γερανοί πάτησαν το σηµείο

και άρχισαν να σηκώνουν βαγόνια. Τη δεύτερη µέρα συνεχίζον-
ταν οι έρευνες στον χώρο του καµένου βαγονιού του κυλικείου.
Από το πρωί της Παρασκευής 3 Μαρτίου, είχαν τελειώσει όλα.
Οι χωµατουργικές εργασίες είχαν ξεκινήσει από νωρίς. Ο χώρος
είχε πατηθεί χωρίς να υπάρχει λόγος, καθώς ο γερανός θα µπο-
ρούσε να είχε πατήσει από την εξωτερική πλευρά. 

Στις 11.00’το πρωί θα γινόταν µία σύσκεψη στην περιφέρεια
για να αποφασιστεί η λήξη των ερευνών για διασωθέντες, αλλά
η µπουλντόζα είχε ήδη µπει. Δεν υπήρξαν πρακτικά από αυτή τη
σύσκεψη. Ο κρατικός µηχανισµός είχε αποφασίσει πως ότι ψά-
ξαµε, ψάξαµε. Στις 3 Μαρτίου ολοκληρώθηκαν οι έρευνες για τα
θύµατα. Δεν µάθαµε ποτέ ποιος κήρυξε τη λήξη τους. Την Κυ-
ριακή ξεκίνησε η επισκευή της γραµµής, έξι µέρες µετά το δυ-
στύχηµα είχε ολοκληρωθεί η διαµόρφωση του χώρου και πλέον
δεν υπήρχε τίποτα». 

Αυτά είναι τα λόγια, τα οποία αναφέρουν οι ανεξάρτητοι εµ-
πειρογνώµονες, που αναγκάστηκαν τελικά να ορίσουν οι οικογέ-
νειες των θυµάτων. Αυτά περιλαµβάνονται στο δικό τους
πόρισµα. Σε έξι µέρες, λοιπόν, σε έξι µέρες ολοκληρώθηκαν τα
πάντα. Έξι µέρες για να διερευνηθούν οι συνθήκες ενός συµβάν-
τος που είχε αποτέλεσµα πενήντα επτά ανθρωποκτονίες. 

Το επιτελείο της Κυβέρνησης, όµως, µπορεί να απέτυχε πατα-
γωδώς στην πρόληψη του δυστυχήµατος, στην πρόληψη του εγ-
κλήµατος, επέδειξε, όµως, εξαιρετικά αντανακλαστικά στη
συγκάλυψη, όπως βεβαίως και στην παρουσίαση ως φωνής λαϊ-
κισµού κάθε φωνής που αναρωτιέται, ένα ερώτηµα το οποίο πλα-
νάται πάνω από ολόκληρη τη χώρα: Τι ακριβώς συνέβη τελικά
εκείνο το βράδυ του Φλεβάρη του 2023;

Και η κοινωνία, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, της Κυ-
βέρνησης, της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας δεν είναι διχα-
σµένη, όπως ακούσαµε σε αυτή την Αίθουσα µεταξύ λαϊκιστών
και µη. Τα στρατόπεδα που υπάρχουν είναι αφ’ ενός από τη µία
η Κυβέρνηση, τα κόµµατα, το δικαστικό σύστηµα, δηλαδή εν ευ-
ρεία εννοία φορείς της εξουσίας και από την άλλη είναι µια κοι-
νωνία, η οποία δικαίως εναποθέτει µε µεγάλη βεβαίως
επιφυλακτικότητα η αλήθεια είναι την ευθύνη σε όλους εµάς να
ανακαλύψουµε τι πραγµατικά συνέβη, να µιλήσουµε για το έγ-
κληµα και όχι για την κακιά την ώρα και να βάλει ο καθένας το
λιθαράκι του για να αποκαλυφθεί η αλήθεια, µια αλήθεια η οποία,
όµως, δυστυχώς σε αυτή την Αίθουσα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ας το οµολογήσουµε, δεν βρίσκεται εν αφθονία, το αντί-
θετο µάλιστα δυστυχώς. 

Ποιο ήταν το καθήκον µας; Ποιο ήταν το καθήκον µας όταν
είχε συντελεστεί αυτή η πολύνεκρη τραγωδία; Ποιο είναι το κα-
θήκον ενός κοινοβουλίου όταν έχουµε πενήντα επτά ανθρωπο-
κτονίες; Να συσταθεί προανακριτική επιτροπή. Να συσταθεί
προανακριτική επιτροπή και να διερευνήσει τις ποινικές ευθύνες
πολιτικών προσώπων, ξεκινώντας βεβαίως από τον αρµόδιο
Υπουργό τη στιγµή που έλαβε χώρα το τραγικό αυτό γεγονός. 

Και υπήρχαν ενδείξεις, όσο κι αν προσπάθησε ο κ. Βορίδης
πριν και τον κ. Μητσοτάκη και τον κ. Καραµανλή να τους βγάλει
τελείως λάδι. Υπήρχαν ενδείξεις, γιατί ο κ. Καραµανλής είχε στο
συρτάρι του επιστολή του πρώην διευθύνοντος συµβούλου της
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Είχε, επίσης, στο συρτάρι του το εξώδικο των µη-
χανοδηγών, που όχι απλώς έκρουαν τον κώδωνα του κινδύνου,
αλλά µιλούσαν ξεκάθαρα για κίνδυνο ατυχήµατος. Ο κ. Καρα-
µανλής γνώριζε ότι η τηλεδιοίκηση στη Λάρισα δεν λειτουργούσε
µετά την πυρκαγιά του 2019, ότι η φωτοσήµανση δεν λειτουρ-
γούσε, ότι το κέντρο της Καρόλου δεν λειτουργούσε. Και τι έκανε
για όλα αυτά ο αρµόδιος Υπουργός; Απολύτως τίποτα.

Και το ακόµα χειρότερο είναι ότι καθόταν σ’ αυτά εκεί τα κυ-
βερνητικά έδρανα, εκεί που κάθεται ο κ. Βορίδης -µόνος του ο
κ. Βορίδης υπερασπίζεται την τιµή µιας ολόκληρης Κυβέρνησης,
η οποία απουσιάζει σήµερα από αυτή τη συζήτηση- ο κ. Καρα-
µανλής και κουνούσε το δάχτυλο σε όποιον τολµούσε τότε να
θέσει ζητήµατα ασφάλειας στους σιδηροδρόµους. Και έλεγε
λίγες µέρες πριν από το δυστύχηµα, λίγες µέρες πριν από το έγ-
κληµα ότι πρέπει να ντρέπεται όποιος θέτει τέτοια ζητήµατα
ασφάλειας. Αυτά ακούγαµε τον Φεβρουάριο του 2023 από τα κυ-
βερνητικά έδρανα. 

Τα εγκλήµατα όµως, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
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δελφοι, τελούνται και δια της παραλείψεως. Οι νοµικοί εξ ηµών
το γνωρίζουν πάρα πολύ καλά αυτό. Και οφείλουν να γνωρίζουν
όλοι σ’ αυτή την Αίθουσα ότι η Βουλή, στην οποία το Σύνταγµα
και ο Κανονισµός επιφυλάσσουν ποινική αρµοδιότητα, έχει την
ευθύνη να διερευνήσει αυτή την υπόθεση. 

Και τι επέλεξε, όµως, να κάνει τελικά η κυβερνητική Πλειοψη-
φία αποδεχόµενη και την πρόταση του ΚΚΕ; Επέλεξε τη διενέρ-
γεια εξεταστικής επί των πραγµάτων επιτροπής και µάλιστα σε
τέτοιο βάθος χρόνου, έτσι ώστε να καταλήξουµε σήµερα να συ-
ζητάµε για ένα πόρισµα, που λέει τι; Τι λέει το πόρισµα της Πλει-
οψηφίας; Όσο και αν προσπάθησε ο κ. Βορίδης να µιλήσει για
τις επτακόσιες τόσες σελίδες του πορίσµατος, αναλυτικό το πό-
ρισµα, το οποίο όµως σε τι κατατείνει τελικά; Ότι φταίει το αν-
θρώπινο λάθος και οι διαχρονικές παθογένειες του
σιδηροδρόµου. Μετά δηλαδή από έναν ολόκληρο χρόνο, µετά
από τις βαρύγδουπες δηλώσεις του κ. Μητσοτάκη και των
Υπουργών του για την πλήρη διαλεύκανση γυρνάµε πάλι στο αν-
θρώπινο λάθος που έσπευσε από την πρώτη στιγµή να καθορίσει
ως αιτία ο Πρωθυπουργός, διανθισµένο κάπως και µε τις διαχρο-
νικές παθογένειες. 

Μέχρι πού θα πρέπει να φτάσουµε γι’ αυτές τις παθογένειες,
αλήθεια; Να φτάσουµε στην εποχή του Τρικούπη; Πόσο πίσω
πρέπει να πάµε σε αυτές τις παθογένειες; Ας το πούµε ξεκά-
θαρα. Η διάχυση των ευθυνών στους πάντες και η αναδροµή σε
ένα απώτατο παρελθόν σηµαίνει συσκότιση των πραγµατικών ευ-
θυνών, σηµαίνει αθώωση των πραγµατικών υπευθύνων, σηµαίνει
µη απόδοση δικαιοσύνης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και επειδή ζήτησε πριν ο κ. Βορίδης να µιλήσουµε και µε στοι-

χεία, ας µιλήσουµε και επί του συγκεκριµένου, κατ’ αρχάς, για
το ευρωπαϊκό σύστηµα διαχείρισης σιδηροδροµικής κυκλοφο-
ρίας, το περίφηµο ERTMS.

Διότι κι εδώ η Κυβέρνηση και η κυβερνητική Πλειοψηφία επι-
χειρούν άλλη µια λαθροχειρία που φτάνει βεβαίως µέχρι και την
περίφηµη σύµβαση 717. Τι είναι αυτό το σύστηµα; Είναι ένα ευ-
ρωπαϊκό σχέδιο που επιχειρεί την αντικατάσταση των διαφόρων
εθνικών συστηµάτων ελέγχου και χειρισµού των τρένων από ένα
ενιαίο ευρωπαϊκό σύστηµα. 

Το σύστηµα αποτελείται από δύο βασικές συνιστώσες, το
ETCS, δηλαδή το ευρωπαϊκό σύστηµα ελέγχου αµαξοστοιχιών,
ένα σύστηµα αυτόµατης προστασίας των αµαξοστοιχιών που θα
αντικαταστήσει τα υφιστάµενα εθνικά συστήµατα και δεύτερον,
ένα ραδιοσύστηµα επικοινωνίας µεταξύ της τροχιάς και της αµα-
ξοστοιχίας, το οποίο βασίζεται µεν στην τυποποιηµένη τεχνολο-
γία GSM, αλλά χρησιµοποιεί συχνότητες που προορίζονται ειδικά
για τον σιδηρόδροµο, είναι το GSM-R, το οποίο στην περίπτωση
της χώρας µας, στην περίπτωση της Ελλάδας, είχε παραδοθεί
από το 2018, είχε τυποποιηθεί το 2022, αλλά και σήµερα ακόµα
εν έτει 2024, παραµένει εκτός λειτουργίας.

Καταγράφετε στο πόρισµα -το είπε πριν από λίγο ως επιχεί-
ρηµα και ο κύριος Υπουργός- ότι το υπερσύγχρονο ολιστικό σύ-
στηµα ασφαλείας στους σιδηροδρόµους υπάρχει σήµερα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση σε ποσοστό µόλις 12%. Σωστό. Μόλις 12%
σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Είναι πολύ χαµηλό το ποσοστό των κρα-
τών µελών που έχουν πλήρες τέτοιο σύστηµα. Έχουν όµως ένα
εθνικό σύστηµα, έχουν φωτοσήµανση, δεν πάνε µε τη λογική
«πάµε και όπου βγει», όπως συµβαίνει αυτή τη στιγµή στη χώρα
µας. 

Τι µας λέτε δηλαδή; Ότι µόνο µε τον Γενικό Κανονισµό Κυκλο-
φορίας η ασφάλεια είναι επαρκής; Μα, είναι δυνατόν τώρα; Μι-
λάτε σοβαρά; Είναι επιχείρηµα αυτό; Δηλαδή είναι σαν να µας
λέτε ότι αν δεν παραβιάζετε ο Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας, ο
ΚΟΚ, δεν θα έχουµε τροχαία ατυχήµατα. Ευχαριστώ πολύ. Το
αυταπόδεικτο µας λέτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και µιλάτε για έναν κανονισµό ο οποίος είναι απαρχαιωµένος.

Και ποιος ελέγχει την τήρηση αυτού του κανονισµού; Ο σταθ-
µάρχης; Ποιες είναι οι δικλείδες ασφαλείας για να εφαρµόζεται
ακόµα και αυτός ο ανεπαρκής, ο απαρχαιωµένος κανονισµός;

Κάνετε µια κοπτοραπτική στις µαρτυρικές καταθέσεις ακόµα
και αυτών των µαρτύρων που σας βολεύουν, γιατί κάποιους άλ-

λους –θα τα πω στη συνέχεια- αρνηθήκατε να τους καλέσετε και
έρχεστε τώρα εδώ ξεδιάντροπα και µας λέτε ότι ο κ. Καραµανλής
έπραξε το καθήκον του. Τι έκανε δηλαδή για τις επιστολές και
τα εξώδικα που είχε λάβει που τον προειδοποιούσαν; Επικεντρώ-
θηκε στο να ολοκληρωθεί η σύµβαση 717. Αλήθεια τώρα; Δη-
λαδή µέχρι να υπάρξει το ολοκληρωµένο ευρωπαϊκό σύστηµα
ασφαλείας δεν έπρεπε να γίνει τίποτα; Έπρεπε να κοιτάζουµε τα
τρένα να περνούν; Αυτή είναι η απάντηση της Κυβέρνησης;

Οι εµπειρογνώµονες των συγγενών των θυµάτων λένε ότι και
µόνο οι φωτοσήµανση αν λειτουργούσε, η σύγκρουση, το δυστύ-
χηµα, οι νεκροί θα είχαν αποφευχθεί. 

Το 2014 η τότε κυβέρνηση, στην οποία βεβαίως είχαν πρωτα-
γωνιστικό ρόλο και οι σηµερινοί Υπουργοί, σχεδίασε µια σύµ-
βαση που προέβλεπε ανταλλακτικά που είχαν σταµατήσει να
παράγονται πολλά χρόνια πριν συνταχθούν τα τεύχη δηµοπρά-
τησης, µια σύµβαση η οποία περιλάµβανε µελέτες της πλάκας.
Αυτά δεν τα λέω εγώ. Αυτά τα λέει η έκθεση της ΕΔΕΛ, τα λέει η
έκθεση της Επιτροπής Δηµοσιονοµικού Ελέγχου. 

Ποιος είχε κάνει τότε τη µελέτη; Η «ΕΡΓΟΣΕ». Και ρωτούσατε
τους µάρτυρες που καλέσατε στην εξεταστική επιτροπή, ανθρώ-
πους που υπηρετούσαν στον σιδηρόδροµο πριν από είκοσι χρό-
νια, πριν από τριάντα χρόνια, πόσο κακό ήταν που έσπασε ο ΟΣΕ
και δηµιουργήθηκε η «ΕΡΓΟΣΕ». Πόσο πίσω πρέπει να φτάσετε
δηλαδή για να συσκοτίσετε την υπόθεση και να βγάλετε «λάδι»
τον Υπουργό σας; Στο προπατορικό αµάρτηµα έπρεπε να φτά-
σετε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι ότι το έγκληµα
στα Τέµπη, αλλά κυρίως, θα έλεγα, η διαχείρισή του τους µήνες
που ακολούθησαν, αποτελεί τη συµπύκνωση ενός πολύ συγκε-
κριµένου µοντέλου διακυβέρνησης που δυστυχώς έχει στοιχει-
ώσει τη χώρα µας την τελευταία πενταετία. Είναι το σύστηµα
διακυβέρνησης της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Οι ιδεολογικές εµµονές οδηγούν σε απαξίωση κάθε δηµόσιου
αγαθού, κάθε κοινωφελούς υπηρεσίας και συναντώνται αυτές οι
ιδεοληψίες µε την επαγγελµατική βεβαίως -να το οµολογήσουµε-
παραπλάνηση της κοινής γνώµης και της δηµόσιας σφαίρας, συ-
ναντώνται µε το ρουσφέτι, συναντώνται µε την προπαγάνδα, συ-
ναντώνται µε το ψέµα ως τρόπο διαχείρισης της εξουσίας. 

Από τις νεοφιλελεύθερες εµµονές στις αντιδηµοκρατικές λο-
γικές και εκτροπές, ένα τσιγάρο δρόµος για την Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη. Αυτή είναι δυστυχώς η πραγµατικότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Η Νέα Δηµοκρατία µπορεί να καταγγέλλει όποιον µιλάει για

έγκληµα, δείχνοντας τη δικαιοσύνη ως τη µόνη αρµόδια, την ίδια
στιγµή όµως υπογείως αυτό που κάνει η Κυβέρνηση και η κοινο-
βουλευτική Πλειοψηφία είναι να καλύπτει, να συγκαλύπτει και να
αποσιωπά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που όλη η χώρα περι-
µένει απαντήσεις, την ώρα που το ζήτηµα των Τεµπών συζητείται
πλέον σε ευρωπαϊκό επίπεδο, όλη η Ευρώπη άκουσε τη συντα-
ρακτική οµιλία της κ. Καρυστιανού στο Ευρωκοινοβούλιο πριν
από δύο µέρες µόλις, ο Πρωθυπουργός της χώρας επιλέγει να
κρυφτεί, επιλέγει να απουσιάζει, αποποιείται των ευθυνών του,
απουσιάζοντας σήµερα από αυτήν εδώ την Αίθουσα που θα
έπρεπε να είναι, αρνούµενος να έρθει να απολογηθεί, αρνούµε-
νος να έρθει να αναλάβει την ευθύνη. Επιλέγει να κρυφτεί πίσω
από τους Υπουργούς του και πίσω από τους Βουλευτές του, αν
και δεν είναι και πολλοί οι Βουλευτές του εδώ για να κρυφτεί από
πίσω τους. 

Και την ίδια στιγµή κάνει όµως ό,τι περνάει από το χέρι του για
να παραπλανήσει τη δικαιοσύνη και για να της παραδώσει µια
υπόθεση θαµµένη, κυριολεκτικά θαµµένη κάτω από τόνους µπε-
τόν. Ακόµα και αυτή την εξεταστική επιτροπή κατάφερε ο κ. Μη-
τσοτάκης και η Κυβέρνησή του και η κοινοβουλευτική
Πλειοψηφία να τη µετατρέψουν σε παρωδία, αποδεικνύοντας ότι
η σηµερινή συγκάλυψη έχει επιτελικό κέντρο, έχει σχέδιο και κεν-
τρικό συντονισµό. 

Τι κάνατε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και της κοινοβου-
λευτικής Πλειοψηφίας; Αποκλείσατε σύσσωµη την Αντιπολίτευση
από το προεδρείο της επιτροπής, αποκλείσατε µέλη του Κοινο-
βουλίου από την ίδια την επιτροπή, αφαιρέσατε από την Αντιπο-
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λίτευση τη δυνατότητα να καλεί µάρτυρες, όπως σαφώς ορίζει
ο Κανονισµός της Βουλής, ενώ µάλιστα ο Πρόεδρος της επιτρο-
πής είχε επανειληµµένα πει ψευδώς ότι ο κατάλογος των µαρτύ-
ρων είναι ανοικτός. 

Η συγκάλυψη όµως συνεχίστηκε και κατά τη λειτουργία της
επιτροπής. Το προεδρείο απέκρυψε κρίσιµα έγγραφα από την
εξεταστική επιτροπή, όπως παραδείγµατος χάριν µε την άρνησή
του να λάβει τη δικογραφία από την εισαγγελία εφετών της Λά-
ρισας, αποπροσανατόλισε πλήρως τη διαδικασία, επιλέγοντας
να ξεκινήσει η εξέταση των µαρτύρων από αυτούς που υπηρε-
τούσαν στον σιδηρόδροµο τριάντα χρόνια πριν και όχι από τους
άµεσα εµπλεκόµενους, αποπροσανατόλισε τη συζήτηση όταν
κλήθηκε µάρτυρας από την κοινοπραξία εταιρειών που ανέλαβαν
την αµαρτωλή σύµβαση 717, ο οποίος είχε αποχωρήσει εργα-
σιακά τέσσερα χρόνια πριν από το δυστύχηµα και βεβαίως, ως
εκ θαύµατος, δεν µπορούσε να µιλήσει για την ταµπακιέρα.

Αποκλείστηκαν όµως, κύριε Βορίδη, όσες σοφιστείες και αν
χρησιµοποιήσατε πριν στην οµιλία σας, ουσιώδεις µάρτυρες,
όπως ο πρώην πρόεδρος του ΟΣΕ, παραιτηθείς το 2020, ο
πρώην πρόεδρος της επιτροπής ETCS που παραιτήθηκε το 2022,
ο πρώην Γενικός Γραµµατέας Μεταφορών που παραιτήθηκε το
2021, ο πρώην διευθύνων σύµβουλος της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», ο πρώην
Πρόεδρος των µηχανοδηγών της «HELLENIC TRAIN», αποκλεί-
στηκαν, εµπειρογνώµονες, αποκλείστηκαν οι οικογένειες των θυ-
µάτων. Τόσοι και τόσοι άλλοι αποκλείστηκαν από την λειτουργία
της εξεταστικής επιτροπής. 

Φροντίσατε επίσης να εµφανιστεί στην επιτροπή ο περιφερει-
άρχης κ. Αγοραστός, όταν ήδη ήταν κατηγορούµενος και µπο-
ρούσε βεβαίως να επικαλεστεί το δικαίωµα της σιωπής,
δηλώνοντας ότι θα µπορέσει να καταθέσει µε την ολοκλήρωση
της ποινικής διαδικασίας, όπως συνέβη βεβαίως και µε τον
Υπουργό κ. Τριαντόπουλο.

Καταφέρατε, όµως, σε αυτή την εξεταστική, µέσα σε όλη αυτή
την προσπάθεια της συγκάλυψης, της συσκότισης, να περιγρά-
ψετε και όλη την καταστροφική πολιτική σας, την καταστροφική
πολιτική όλου του προηγούµενου διαστήµατος, την απαξίωση
των δηµόσιων υποδοµών γενικά και του ελληνικού σιδηροδρό-
µου ειδικότερα. 

Μάρτυρες κατέθεσαν ότι την περίοδο 2000 - 2010 ο ΟΣΕ είχε
ως βασική του λειτουργία –τότε που ο πάλαι ποτέ κραταιός δι-
κοµµατισµός κυριαρχούσε στη χώρα- την απόκρυψη του διογ-
κούµενου κρατικού χρέους, καθώς δανειζόταν δισεκατοµµύρια
µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, ελλείµµατα που µετά το
2010 µεταφέρθηκαν στο κράτος και συνέβαλαν και αυτά στη δε-
καετή οικονοµική κρίση. 

Καταφέρατε να θυµίσετε ότι η ιδιωτικοποίηση των σιδηροδρό-
µων επιταχύνθηκε, όχι από την αναπόφευκτη αδυναµία των φο-
ρέων του δηµοσίου να λειτουργήσει τον σιδηρόδροµο µε την
ποιότητα και τους όρους που µπορεί ένας ιδιώτης, αλλά επειδή
έπρεπε να παραγραφούν χρέη 14,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δη-
λαδή, επειδή τότε αυτοί που είχαν την εξουσία, τα κόµµατα του
πάλαι ποτέ δικοµµατισµού, χρησιµοποιούσαν τις δηµόσιες επι-
χειρήσεις ως πεδία κατασπατάλησης δηµόσιων πόρων, ως πεδία
αδιαφανούς διαχείρισης. Και µετά, βεβαίως ήταν οι ίδιοι οι οποίοι
ήταν οι πιο διαπρύσιοι υποστηρικτές της ιδιωτικοποίησής τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός, η Κυβέρ-
νηση, οι Βουλευτές της πλειοψηφίας προσπαθούν από την αρχή
αυτής της υπόθεσης να µας πείσουν για το ανθρώπινο λάθος.
Μας µιλάνε για εργαλειοποίηση της τραγωδίας από την Αντιπο-
λίτευση, ενώ οι ίδιοι κάνουν ό,τι περνάει από το χέρι τους για να
ρίξουν όλη την ευθύνη στον σταθµάρχη, που παρανόµως είχε
διοριστεί από την ίδια την Κυβέρνηση, και στον νεκρό µηχανο-
δηγό. 

Ποιος εργαλειοποιεί, λοιπόν, τον θάνατο σε αυτή την Αίθουσα;
Ποιος εργαλειοποιεί τον θάνατο, όταν προσπαθεί σε έναν νεκρό
µηχανοδηγό να φορτώσει τις ευθύνες γι’ αυτό το αποτρόπαιο έγ-
κληµα; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Η Κυβέρνηση και ήξερε και ξέρει και σήµερα ότι το «παραµύθι»

ότι για όλα έφταιγαν ένας - δύο άνθρωποι και κάποιες γενικώς
και αορίστως δοµικές παθογένειες του συστήµατος είναι ένα επι-

χείρηµα το οποίο δεν στέκει, είναι ένα επιχείρηµα το οποίο δεν
πείθει. 

Δεν µιλάµε εδώ για ανθρώπινο λάθος, γιατί ακόµη και η παρά-
νοµη ρουσφετολογική µετάθεση του µοιραίου σταθµάρχη δεν
είναι ένα αδίκηµα το οποίο το διέπραξε ο ίδιος ο σταθµάρχης
ούτε βεβαίως ήταν ανθρώπινο λάθος. 

Η µη αποκατάσταση των ζηµιών µετά την πυρκαγιά στον
σταθµό της τηλεδιοίκησης της Λάρισας δεν ήταν ανθρώπινο
λάθος. Η υποστελέχωση των υπηρεσιών, η κατάργηση της υπο-
χρεωτικής παρουσίας δεύτερου σταθµάρχη σε όλες τις βάρδιες
δεν ήταν ανθρώπινο λάθος. Η διάλυση του δευτεροβάθµιου κέν-
τρου ελέγχου στην Καρόλου δεν ήταν ανθρώπινο λάθος. Η έλ-
λειψη συστηµάτων ασφαλείας δεν ήταν ανθρώπινο λάθος. 

Η µη υλοποίηση, αλλά και ο αρχικός τρόπος πληµµελούς υπο-
γραφής της σύµβασης 717, ούτε αυτό ήταν, κύριε Υπουργέ, αν-
θρώπινο λάθος. Η µη ολοκλήρωση της σύµβασης, παρ’ ότι αυτή
την περίοδο 2015-2019 είχαν αντιµετωπιστεί τα προβλήµατα που
είχαν να κάνουν µε την αρχική της σύνταξη, ούτε αυτό ήταν αν-
θρώπινο λάθος. 

Το ότι η ανάδοχος εταιρεία, ενώ ήταν ένα βήµα πριν από την
έκπτωση, αποζηµιώνεται µε απόφαση του πρώην Υπουργού Υπο-
δοµών και Μεταφορών, ούτε αυτό είναι, κύριε Υπουργέ, ανθρώ-
πινο λάθος. 

Το ότι η τροποποιηµένη σύµβαση, µετά τις παρεµβάσεις της
παρούσας Κυβέρνησης, «κοµµένη και ραµµένη» στα µέτρα του
αναδόχου, δεν υλοποιείται ούτε και αυτή στην ώρα της ούτε κι
αυτό είναι ανθρώπινο λάθος. 

Το ότι η «αµαρτωλή» αυτή σύµβαση εν τέλει υπογράφεται
αναρµοδίως από τον Γενικό Γραµµατέα Υποδοµών και όχι από
τον Γενικό Γραµµατέα Μεταφορών, που την ίδια περίοδο παραι-
τείται ο νοµικός σύµβουλος του οποίου ως εκ θαύµατος είναι νο-
µικός σύµβουλος και της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», ούτε αυτό είναι
ανθρώπινο λάθος, κύριε Υπουργέ. 

Και δεν θα είναι βεβαίως ανθρώπινο λάθος αν αποδειχθεί τε-
λικά η υπόθεση που έχουν διατυπώσει οι εµπειρογνώµονες των
θυµάτων, ότι το τρένο µετέφερε παρανόµως και εύφλεκτα υλικά. 

Και βεβαίως, κύριε Υπουργέ, δεν ήταν ανθρώπινο λάθος το
µπάζωµα. Δεν ήταν ανθρώπινο λάθος το µπάζωµα. Γιατί ένα κρά-
τος το οποίο έκανε είκοσι χρόνια για να περάσει µια σιδηροδρο-
µική γραµµή κατάφερε -το επιτελικό κράτος το τόσο
αποτελεσµατικό, το δικό σας- µέσα σε µία µόλις ηµέρα να υπο-
γράψει σύµβαση 700.000 ευρώ, για να συγκαλύψει τα τεκµήρια
του εγκλήµατος. Αυτό έγινε. Μέσα σε µία µόλις ηµέρα! Εκεί βε-
βαίως το κράτος ήταν πάρα πολύ γρήγορο, πάρα πολύ αποτε-
λεσµατικό. 

Κύριε Υπουργέ, η αλήθεια ότι την τελευταία πενταετία -αυτό
το δείχνουν και τα οικονοµικά στοιχεία, το δείχνουν και τα στοι-
χεία απορρόφησης των σχετικών ευρωπαϊκών προγραµµάτων-
όλα τα σιδηροδροµικά έργα στη χώρα µας έχουν καταρρεύσει
και αυτό οδήγησε δυστυχώς και σε αυτές τις τραγικές εξελίξεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι και εδώ που βρισκό-
µαστε σήµερα, ακόµα και αυτή την ύστατη στιγµή, οφείλουµε να
σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων.

Η υπόθεση των Τεµπών είναι ένα έγκληµα και το µόνο που
έχουµε να κάνουµε είναι να εκκινήσουµε τη διαδικασία για την
πλήρη διερεύνηση αυτού του εγκλήµατος. Είναι ευθύνη µας να
το πράξουµε. Και αυτό σηµαίνει σύσταση προανακριτικής επι-
τροπής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και αυτό γιατί η µη διαλεύκανση αυτής της υπόθεσης θα απο-

τελέσει µια µείζονα αµφισβήτηση του πολιτικού συστήµατος στο
σύνολό του, θα αποτελέσει µια δύναµη αµφισβήτησης της αντι-
προσωπευτικής δηµοκρατίας, του ήδη πληγωµένου κράτους δι-
καίου και των θεσµών του. Και θα διεγείρει τα πιο αντιπολιτικά
και τα πιο απολίτικα χαρακτηριστικά. 

Γι’ αυτό και δεν µιλάω σήµερα απλώς και µόνο για µια από-
πειρα συγκάλυψης ή για έναν αντιδηµοκρατικό κατήφορο από
τη µεριά της Κυβέρνησης. Εδώ µιλάµε πλέον για κρίση της δη-
µοκρατίας. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν οι πολίτες δεν
πιστεύουν στην ικανότητα της δηµοκρατίας να αποδίδει δικαιο-
σύνη, θα πάψουν να πιστεύουν στην ίδια τη δηµοκρατία. 
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Και όλοι ξέρουµε σε αυτή την Αίθουσα ποιες είναι αυτές οι πο-
λιτικές δυνάµεις οι οποίες ενδιαφέρονται γι’ αυτή την προοπτική.
Όλοι ξέρουµε ότι οι εχθροί της δηµοκρατίας, οι ακροδεξιοί κή-
ρυκες του µίσους, θρέφονται από τέτοια τραύµατα. 

Και µιλάω για κρίση στη δηµοκρατία συνολικά, γιατί βεβαίως
κρίση της δηµοκρατίας είναι και όταν βλέπουµε κόµµατα τα
οποία θέλουν να τα βάλουν µε το σύστηµα υποτίθεται να «πετάνε
χαρταετό» µέσα στην επιτροπή και µετά να καταθέτουν κατά πα-
ραγγελία πόρισµα, ευτελίζοντας τους θεσµούς ελέγχου της εκτε-
λεστικής εξουσίας. 

Έτσι ολοκληρώνεται όλος αυτός ο κύκλος, αυτός ο φαύλος
κύκλος. Από τις νεοφιλελεύθερες εµµονές της κυβερνητικής πα-
ράταξης, από τη λατρεία των ιδιωτικοποιήσεων και την απαξίωση
των δηµόσιων υποδοµών, στα ρουσφέτια και τους δηµόσιους θε-
σµούς ως λάφυρο προς χειραγώγηση φτάσαµε εδώ, φτάσαµε
στη συγκάλυψη, φτάσαµε στη χειραγώγηση των θεσµών της δη-
µοκρατίας και του Κοινοβουλίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε το εξής. 
Η υπόθεση των Τεµπών δεν εξαντλείται στο ανθρώπινο λάθος,

δεν εξαντλείται όµως και στις πολιτικές και στις ενδεχόµενες ποι-
νικές ευθύνες της παρούσας Κυβέρνησης. Γιατί πίσω από αυτό
το σύστηµα εξουσίας βρίσκεται και µία συνολικότερη ιδεολογική
προσέγγιση, µια συνολικότερη πολιτική αντιµετώπισης των κοι-
νών, ένας τρόπος αντίληψης των δηµόσιων αγαθών και µια
σχέση στην οποία έχει εθιστεί το κεντρικό πολιτικό σύστηµα να
έχει µε τους δηµόσιους οργανισµούς. 

Για να υπερβούµε τη στιγµή αυτή, πρέπει να δουλέψουµε βε-
βαίως για την απόδοση δικαιοσύνης, όχι όµως µόνο γι’ αυτό.
Πρέπει να εργαστούµε και για την ανασυγκρότηση του δηµόσιου
χώρου, για την ενίσχυση των δηµόσιων επενδύσεων και τη
στροφή τους σε έργα µε σηµαντικό κοινωνικό, οικονοµικό και πε-
ριβαλλοντικό πρόσηµο, όπως είναι ο σιδηρόδροµος. 

Πρέπει να εργαστούµε για την αποκατάσταση του αισθήµατος
ασφάλειας των πολιτών, ένα αίτηµα το οποίο πλέον είναι πάν-
δηµο. Συνδέεται, όµως, µε την πεποίθηση ότι αυτό το αίσθηµα
ασφάλειας δεν µπορεί να εµπεδωθεί όταν ιδιωτικοί φορείς, ιδιω-
τικές εταιρίες, αναλαµβάνουν να διαχειριστούν τόσο κρίσιµες
υποδοµές για τη χώρα µας. 

Πρέπει να εργαστούµε για τη σφυρηλάτηση µιας κουλτούρας
ασφάλειας µεταξύ των εµπλεκόµενων µερών στη λειτουργία του
σιδηροδρόµου και όλων των δηµόσιων µεταφορών. 

Αυτή, ακριβώς, η κουλτούρα ασφάλειας -και η απουσία της σή-
µερα- δεν είναι αποτέλεσµα απλώς και µόνο κακών προθέσεων
ή ανθρώπινων λαθών. Είναι το τέκνο, είναι το παιδί της λογικής
της απορρύθµισης. Είναι το αποτέλεσµα της κρατικής εγκατά-
λειψης σε κάθε τι το δηµόσιο και η επανάπαυση στην ιδεοληψία
ότι «τελικά, µην ανησυχείτε η αγορά ξέρει καλύτερα». 

Αυτά, λοιπόν, πρέπει να κάνουµε για να επουλωθεί το τραύµα.
Τραύµα για όλους µας, για ολόκληρη την κοινωνία, για τα άλλα
τα παιδιά, αυτά τα οποία δεν χάθηκαν. Γιατί, βεβαίως, για τα παι-
διά που χάθηκαν, σήµερα πρέπει να κάνουµε ένα πράγµα µόνον:
Να βοηθήσουµε στην απόδοση δικαιοσύνης. 

Υπάρχει σήµερα ένα αίτηµα απόδοσης δικαιοσύνης στην ελλη-
νική κοινωνία και είναι ιστορικό καθήκον. Είναι ιστορικό καθήκον
όλων µας να συµβάλουµε µε όλες µας τις δυνάµεις. Το έγκληµα
των Τεµπών δεν πρέπει να ξεχαστεί. Πρέπει επιτέλους, για τα
Τέµπη, για τους ανθρώπους που χάθηκαν, για τους συγγενείς
τους για ολόκληρη την ελληνική κοινωνία να αποδοθεί δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Πρόεδρο.

Θα συνεχίσουµε τώρα µε τον κατάλογο των οµιλητών …
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία απάντηση …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Να συνεχίσουµε µε

τον κατάλογο των Βουλευτών, ώστε να προχωρήσει λίγο, γιατί
περιµένουν από το πρωί υποµονετικά οι Βουλευτές και θα έχετε
τον λόγο στη συνέχεια.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ, στη συ-
νέχεια η κ. Συρεγγέλα και µετά θα δώσω τον λόγο στην κ. Τζά-
κρη, ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Πριν από λίγες µέρες συµπληρώθηκε ένας χρόνος από το έγ-
κληµα των Τεµπών. Ένας χρόνος ανερυθρίαστης συγκάλυψης
και καταιγισµού ψεµάτων, τα οποία ψέµατα ξεκίνησαν µόλις
λίγες ώρες µετά τη σύγκρουση των δύο τρένων, όταν ο κ. Μη-
τσοτάκης ανέφερε ότι «θα µάθουµε τα αίτια, θα κάνουµε ό,τι
περνά από το χέρι µας να µην ξανασυµβεί». 

Πλέον, έναν χρόνο µετά, όλοι οι πολίτες, ολόκληρη η ελληνική
κοινωνία έχει πειστεί ότι η Κυβέρνηση, πράγµατι, έκανε ό,τι περ-
νούσε από το χέρι της για να συγκαλυφθούν οι ευθύνες για το
συγκεκριµένο έγκληµα.

Προφανώς, ο κ. Μητσοτάκης συµφωνεί µε τον Υπουργό του,
τον κ. Γεωργιάδη και άλλα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, οι
οποίοι ανέφεραν ότι «δεν ασχολείται και κανείς µε τα Τέµπη, δεν
είναι µείζον ζήτηµα» και γι’ αυτό τον λόγο σήµερα δεν βρίσκεται
σε αυτήν την Αίθουσα. Είχε κάτι πιο ενδιαφέρον, πιο σηµαντικό,
προφανώς, να κάνει. 

Κρυπτόµενοι, όµως -και δεν είναι παρόντες σήµερα- είναι οι
δύο Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας, που εµπλέκονται στην
υπόθεση. Ο κ. Τριαντόπουλος και ο κ. Καραµανλής. Προφανώς
και οι δύο αυτοί θεωρούν ότι η σηµερινή συζήτηση δεν τους
αφορά και είχαν άλλες υποχρεώσεις. 

Οι ευθύνες, όµως, της µεθόδευσης έχουν και ονοµατεπώνυµο
και συγκεκριµένο ιστορικό και δεν µπορεί κανένας να ξεχάσει ότι
πριν από λίγους µήνες, ενώ υπήρχε δικογραφία από την Ευρω-
παία εισαγγελέα για την σύµβαση 717, οι εκατόν πενήντα οκτώ
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, αρνήθηκαν να υπερψηφί-
σουν. Καταψήφισαν την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, αλλά και του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, προκειµένου να
διερευνηθούν οι ευθύνες του κ. Καραµανλή, για τη συγκεκριµένη
σύµβαση. 

Εν συνεχεία, είχαµε τη σύσταση της εξεταστικής επιτροπής.
Όλοι σε αυτή την αίθουσα -πλην των στελεχών της Νέας Δηµο-
κρατίας- είµαστε πεπεισµένοι ότι ήταν µια «εξεταστική παρωδία»,
καθώς πρωτίστως δεν εκλήθησαν οι πλέον ουσιώδεις µάρτυρες.
Ακούσαµε πολλούς συνταξιούχους, οι οποίοι είχαν αποχωρήσει
από τις θέσεις τους πριν από πέντε-δέκα χρόνια. 

Δεν ήρθε, όµως στην επιτροπή -εξαιτίας των εµποδίων που
έθεσε η Πλειοψηφία- ο πρώην Πρόεδρος και Διευθύνων Σύµβου-
λος του ΟΣΕ, ο κ. Σπηλιόπουλος, ο οποίος είχε την ευθύνη για
την σύµβαση 717 το 2014. Ανέλαβε και πάλι επί Νέας Δηµοκρα-
τίας καθήκοντα και κατήγγειλε το Υπουργείο Υποδοµών, µε επι-
στολή του προς τον κ. Μητσοτάκη. 

Δεν ήρθε στην επιτροπή ο κ. Γενηδούνιας. Και ποιος είναι ο κ.
Γενηδούνιας; Είναι ο άνθρωπος ο οποίος προειδοποιούσε µε
εξώδικα το αρµόδιο υπουργείο ότι θα έχουµε σύγκρουση τρέ-
νων, ότι θα έχουµε µοιραίο ατύχηµα. Δεν τον άκουσε ποτέ ο κ.
Καραµανλής. Ο κ. Γενηδούνιας είναι αυτός ο οποίος εκλήθη στις
Βρυξέλλες και κατέθεσε. Φαίνεται στις Βρυξέλλες οι Ευρωπαίοι
ενδιαφέρονται περισσότερο για το τι έχει συµβεί στα Τέµπη,
παρά στην εξεταστική που οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
αρνήθηκαν να καταθέσει ο κ. Γενηδούνιας και ο συγκεκριµένος,
ο πρόεδρος των µηχανοδηγών, είναι και αυτός ο οποίος κατέ-
θεσε πρώτος στον ανακριτή και βάσει και της δικής του κατάθε-
σης ασκήθηκαν διώξεις σε µη πολιτικά πρόσωπα. Όσοι, λοιπόν,
κρίθηκαν επικίνδυνοι για το κυβερνητικό αφήγηµα, κρατήθηκαν
µακριά. Όσους, όµως, δεν µπορέσατε να αποφύγετε, όπως την
κ. Καρυστιανού, δεν µπορέσατε να τους κοιτάξετε στα µάτια και
να τους κάνετε µία ερώτηση. Κανένας Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας! Ήταν το µόνο πολιτικό κόµµα το οποίο δεν απηύθυνε
ούτε µία ερώτηση κατά την εξεταστική επιτροπή στην κ. Καρυ-
στιανού και πρέπει να το θυµόµαστε. 

Απλά, να αναφέρω στον κ. Βορίδη, ο οποίος µίλησε τριάντα
πέντε λεπτά και δεν έθιξε κανένα από τα ζητήµατα τα οποία ανα-
φέρουµε στο πόρισµα µας κι από τα οποία προκύπτουν ξεκά-
θαρα ευθύνες και για τον κ. Καραµανλή, µε πρώτο και κυριότερο,
τους εθνικούς κανόνες ασφαλείας, ότι ο κ. Καραµανλής όφειλε
µετά την ενσωµάτωση των οδηγιών να προχωρήσει τον Οκτώ-
βριο του 2019 στην υλοποίηση των προβλέψεων και να θεσπίσει
εθνικούς κανόνες ασφαλείας. Ήταν ο µόνος που είχε την αρµο-
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διότητα. Ούτε κουβέντα στο πόρισµα των επτακοσίων δεκαεπτά
σελίδων της Νέας Δηµοκρατίας, ούτε κουβέντα για το συγκεκρι-
µένο θέµα από τον Υπουργό που υπερασπίζεται σήµερα την Κυ-
βέρνηση. 

Για την έγκριση της µετάταξης, εγώ θα δεχθώ όσα αναφέρει
το πόρισµα της Νέας Δηµοκρατίας ότι φταίει ο σταθµάρχης.
Ποιος τοποθέτησε, όµως, τον συγκεκριµένο σταθµάρχη; Ποιανού
Υπουργού την υπογραφή φέρει η έγκριση της µετάταξης; Εκδό-
θηκε υπουργική απόφαση για να νοµιµοποιηθεί ένα ρουσφέτι
σας. Και αναρωτιέται κανείς: Το ότι καταργήθηκε το τεσσαρακο-
στό όγδοο έτος της ηλικίας και καταργήθηκε κάθε ηλικιακή πρό-
βλεψη συνιστά χρόνια παθογένεια της χώρας και του
σιδηροδρόµου ή είναι ξεκάθαρα µια υπουργική απόφαση ενός
ανθρώπου -του τότε Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών- και
έχει να κάνει µε την ξεκάθαρη ευθύνη για το έγκληµα των Τεµ-
πών; 

Τηλεδιοίκηση. Κουβέντα για την τηλεδιοίκηση και από τα στε-
λέχη της Νέας Δηµοκρατίας και στο πόρισµα και αναρωτιέται κα-
νείς, το πόρισµα του κ. Γεραπετρίτη το διαβάσατε; Είδατε τι
αναγράφει για την τηλεδιοίκηση; Ότι αν υπήρχε τηλεδιοίκηση,
θα είχε αποφευχθεί η σύγκρουση των τρένων. Ακούσατε στέλε-
χος που είναι και σήµερα εν ενεργεία στον ΟΣΕ κι ανέφερε ότι
σε δυο, τρεις, τέσσερις µήνες θα έπρεπε να είχε επισκευαστεί ο
σταθµός της Λάρισας που κάηκε; 

Ο κ. Μητσοτάκης -δεν διαβάσατε το πόρισµα Γεραπετρίτη, δεν
ακούσατε τις καταθέσεις- θυµάστε τι είχε πει στην πρώτη ανάρ-
τησή του, µετά τη σύγκρουση των τρένων; Ότι αν υπήρχε τηλε-
διοίκηση δεν θα είχε γίνει η σύγκρουση των τρένων. Ούτε τον κ.
Μητσοτάκη συµπεριλάβετε στο πόρισµά σας. 

Το γεγονός ότι πριν από λίγες µέρες δηµοσιοποιήθηκε ένα
παρ’ ολίγον νέο συµβάν µε σύγκρουση τρένων και απεφεύχθη,
όπως είπαν όλα τα µέσα ενηµέρωσης -σε όλα τα δελτία ειδήσεων
διαβάζαµε ότι απεφεύχθη σύγκρουση τρένων, επειδή λειτουρ-
γούσε η τηλεδιοίκηση- γιατί λειτουργούσε η τηλεδιοίκηση, δεν
σας προβληµάτισε; Και δεν κάνετε ούτε µία µνεία, ούτε µία ανα-
φορά στην κατεστραµµένη τηλεδιοίκηση και στο γεγονός ότι δεν
ασχολήθηκε ο κ. Καραµανλής µε την επισκευή της τέσσερα χρό-
νια που καθόταν στην υπουργική καρέκλα;

Να έρθουµε και στα του µπαζώµατος. Μέχρι και σε πυροσβέ-
στες, µέχρι και σε αξιωµατικούς του Πυροσβεστικού Σώµατος
προσπαθείτε να φορτώσετε τις ευθύνες για το µπάζωµα, προκει-
µένου να µην λογοδοτήσουν ενώπιον της δικαιοσύνης, ο κ. Τριαν-
τόπουλος. Και αναρωτιέµαι: Ο κ. Τριαντόπουλος έχει ακούσει το
όνοµά του έναν χρόνο τώρα από όλους τους πολιτικούς χώρους
από ολόκληρη την ελληνική κοινωνία. Την ευθιξία, την αξιοπρέ-
πεια δεν την έχει να ζητήσει ο ίδιος να προσέλθει στη δικαιοσύνη
να απολογηθεί και να καθαρίσει το όνοµά του; Έναν χρόνο τώρα,
γιατί κρύβεται ο κ. Τριαντόπουλος και οι εκατόν πενήντα οκτώ
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, για ποιον λόγο τον καλύπτετε
τόσο εξόφθαλµα;

Οφείλω να απευθύνω και κάποια ερωτήµατα προς τους συνα-
δέλφους της Νέας Δηµοκρατίας. Είστε υπερήφανοι που η Ευρω-
παία εισαγγελέας κατηγορεί την Κυβέρνησή σας ότι σταµατά την
έρευνα και βάζει εµπόδια; Σας γεµίζει υπερηφάνεια να τα ακούτε
αυτά από µία Ευρωπαία εισαγγελέα; Σας γεµίζει υπερηφάνεια
να ακούτε τους συγγενείς των θυµάτων να λένε ότι βρισκόµαστε
στο Ευρωκοινοβούλιο να αναζητήσουµε την αλήθεια, γιατί στη
χώρα µας δεν µπορούµε;  

Θέλω να κάνω ένα τελευταίο σχόλιο για αυτά που ανέφερε ο
κ. Βορίδης ο οποίος έκανε µια στατιστική ανάλυση της άρσης
ασυλίας. Μίλησε για πολύωρες συνεδριάσεις, κατέθεσε όλα τα
στατιστικά στοιχεία. Μας έδωσε µέχρι και τον ορισµό της λέξης
«συγκάλυψη» σαν άλλος Μπαµπινιώτης και ρώτησε το Σώµα πώς
εννοούµε τη συγκάλυψη. 

Τη συγκάλυψη την εννοούµε όπως την εννοούν οι συγγενείς,
κύριε Βορίδη, των θυµάτων, όπως τη θεωρεί η συντριπτική πλει-
οψηφία της ελληνικής κοινωνίας. Γιατί τις έρευνες τις χρησιµο-
ποιείτε όταν σας αρέσουν. Όταν πρόσφατη έρευνα έδειξε ότι το
80% της ελληνικής κοινωνίας θεωρεί ότι στα Τέµπη έχουµε συγ-
κάλυψη, µάλλον διέφυγε της προσοχής σας. Όσες ενέργειες,
προκειµένου να συγκαλυφθούν οι ευθύνες για το έγκληµα των

Τεµπών και να κάνετε η ελληνική κοινωνία, ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία θα είναι απέναντί σας. Και να είστε βέβαιοι ότι στο
τέλος και η αλήθεια θα λάµψει και οι ένοχοι θα οδηγηθούν στην
ελληνική δικαιοσύνη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Σαρακιώτη. 
Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Συρεγγέλα από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάµε από ένα δεδοµένο στο

οποίο σε αυτή την Αίθουσα συµφωνούµε όλες και όλοι. Ήταν µια
τραγική στιγµή για τη χώρα, µια τραγική στιγµή για την Ελλάδα.
Ήταν µια στιγµή που µας συγκλόνισε το δυστύχηµα αυτό. Μας
συγκλόνισε όλες και όλους. Και ήταν µια στιγµή που λύγισε
πραγµατικά ακόµα και τον πιο σκληρό άνθρωπο. Η απόδοση, λοι-
πόν, της δικαιοσύνης είναι το παν και θεωρώ ότι πρέπει να είναι
το παν για όλες και για όλους µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Σαφώς
και αποτελεί προτεραιότητα της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη από την πρώτη στιγµή γιατί αµέσως ξεκίνησαν όλες οι
διαδικασίες ώστε να ριχθεί άπλετο φως στα αίτια και τις συνθή-
κες του δυστυχήµατος. 

Διακρίνω όµως από την πλευρά της Αντιπολίτευσης να µην
συµβάλλει παραγωγικά σε αυτή τη διαδικασία και να αποφασίζει
να ακολουθεί τον δρόµο του λαϊκισµού. Με σηµαία µια ανύπαρ-
κτη συγκάλυψη εργαλειοποιείται µια εθνική τραγωδία µε προπα-
γανδιστικές κορώνες, µε παραπληροφόρηση, µε ενίσχυση της
τοξικότητας και του διχασµού. Και σίγουρα η διαδικασία της εξε-
ταστικής επιτροπής εφόσον γίνεται από το Βουλευτικό Σώµα ενέ-
χει πάντα έναν κίνδυνο από κάπου να υπάρχει εργαλειοποίηση.
Αυτό όµως δεν µας προβληµάτισε λεπτό. Και δεν µας προβλη-
µάτισε λεπτό διότι θέλοντας να ενισχύσουµε τη διαφάνεια και τη
δικαιοσύνη αλλάξαµε τη διαδικασία όσον αφορά στη σύγκλιση
των εξεταστικών επιτροπών και τώρα µπορούν όλες οι παρατά-
ξεις της Αντιπολίτευσης να αιτηθούν την έναρξη µιας εξεταστι-
κής επιτροπής, σε αντίθεση µε το παρελθόν που αυτό ήταν
δικαίωµα µόνο του κυβερνώντος κόµµατος. Σήµερα όµως βρι-
σκόµαστε έκπληκτες και έκπληκτοι µπροστά σε µια προσπάθεια
να γίνει η τραγωδία αυτή πυρήνας µικροπολιτικών παιχνιδιών για
το ποιος θα κερδίσει περισσότερες ψήφους εν όψει ευρωεκλο-
γών. Είδαµε ακόµα και Βουλευτές να κολλάνε στον τοίχο για εν-
τυπωσιασµό παιδιά που επέζησαν από το δυστύχηµα και κατέ-
θεσαν ως µάρτυρες στην εξεταστική επιτροπή. Παιδιά που έσω-
σαν άλλα παιδιά. 

Ξεκινάω, λοιπόν, από το ζήτηµα του «µπαζώµατος». Ονόµασαν
µερικές και µερικοί µπάζωµα και τσιµέντωµα µια διαδικασία η
οποία ουσιαστικά ενίσχυε την έρευνα για νεκρούς. Μια διαδικα-
σία η οποία υλοποιήθηκε από τους επιχειρησιακούς παράγοντες,
όπως εκείνοι ως ειδικοί ήξεραν τον τρόπο. Κι αυτή η τυπική δια-
δικασία πρωταγωνιστεί σε σωρεία ψευδών ειδήσεων και συνω-
µοσιών. Δηµιουργεί εντυπώσεις και αποπροσανατολίζει τον
κόσµο ακολουθώντας πιστά τη ρητορική του λαϊκισµού στον
βωµό της ψηφοθηρίας. 

Στη σύµβαση 717 αναφέρθηκε ο Υπουργός κ. Βορίδης λεπτο-
µερέστατα για τα συµπεράσµατα του πορίσµατος. Ολοκληρώ-
θηκε επί Κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας και θα πρέπει να γίνει
κατανοητό ότι η σύµβαση είναι ένα κοµµάτι µιας ευρύτερης δια-
δικασίας. Και να είχε ολοκληρωθεί δεν είναι δεδοµένο ότι θα είχε
αποφευχθεί το δυστύχηµα. Για να έχουµε τη µέγιστη ασφάλεια
στις σιδηροδροµικές µεταφορές πρέπει να βρίσκονται σε λει-
τουργία πλήθος εργαλεία και πάνω από όλα να τηρείται ευλαβικά
ο γενικός κανονισµός κυκλοφορίας του ΟΣΕ. Ο κανονισµός µε
βάση τις µαρτυρίες και τις καταθέσεις όσων παρακολούθησαν
την εξεταστική επιτροπή –παρ’ όλο που δεν ήµασταν µέλη- αλλά
και τα έγγραφα, εκείνο το µοιραίο βράδυ παραβιάστηκε επτά
φορές µέσα σε πέντε λεπτά. Επτά φορές µέσα σε πέντε λεπτά.
Και όπως επιβεβαίωσαν όλοι οι µάρτυρες που κατέθεσαν ενώ-
πιον της εξεταστικής επιτροπής αν οι κανόνες του γενικού κανο-
νισµού κινήσεως είχαν τηρηθεί κατά γράµµα από όλα τα
εµπλεκόµενα µέρη, το δυστύχηµα αυτό ενδεχοµένως να µην είχε
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συµβεί. Και µάλιστα είπαν ότι µια παραβίαση αν είχε αποφευχθεί
θα µπορούσε να αποτρέψει το δυστύχηµα. Σε αυτά και σε αρ-
κετά ακόµα συµπεράσµατα κατέληξε το πόρισµα της εξεταστι-
κής επιτροπής που διερεύνησε την υπόθεση. 

Ως µαµά πολλές φορές τρέµω στη σκέψη ότι τα παιδιά µου θα
µπορούσαν να πάθουν κάτι. Και σαφώς στέκοµαι µε απόλυτο σε-
βασµό µπροστά στους γονείς που έχασαν τα παιδιά τους, στις
οικογένειες που έχασαν τους αγαπηµένους τους ανθρώπους.
Τον πόνο όµως αυτών των ανθρώπων δεν έχει κανένας και καµ-
µία το δικαίωµα να τον εκµεταλλευτεί ούτε να διαστρεβλώνουν
την πραγµατικότητα. Στη Νέα Δηµοκρατία πιστεύουµε βαθιά στο
κράτος δικαίου, πιστεύουµε στη δικαιοσύνη ως ανεξάρτητη
αρχή. Και σ’ αυτό θεωρώ ότι θα πρέπει όλες και όλοι µέσα στην
Αίθουσα να συµφωνούµε, ότι η δικαιοσύνη είναι µια ανεξάρτητη
αρχή. Και αυτό όµως εµείς το αποδεικνύουµε µε τις πράξεις µας.
Αν και προσπάθησαν περίτεχνα να αποκρυφθεί από τα άλλα κόµ-
µατα ότι κι εµείς ψηφίσαµε προχθές στην επιτροπή αναφορών
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου την αναφορά του συλλόγου
«Τέµπη 2023», τον πρώτο, λοιπόν, και τον τελευταίο λόγο για
εµάς τον έχει δικαιοσύνη. Έχοντας εµπιστοσύνη σε µία -το το-
νίζω ξανά- ανεξάρτητη εξουσία, περιµένουµε τα αποτελέσµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το σηµείο θέλω να σας
παρακαλέσω όλες και όλους να συµπορευτούµε µπροστά σε ένα
τόσο σοβαρό και τραγικό εθνικό ζήτηµα. Όλες και όλοι θέλουµε
να αποδειχτεί η αλήθεια. Δεν υπάρχουν κάποιοι ευαίσθητοι πε-
ρισσότερο και κάποιοι λιγότερο ευαίσθητοι. Και φυσικά να τιµω-
ρηθούν οι άνθρωποι που φταίνε και πάνω από όλα να µην συµβεί
κάτι αντίστοιχο ποτέ ξανά. Η ελληνική δικαιοσύνη θα κάνει τον
δικό της αγώνα. Έναν αγώνα τον οποίο σε καµµία περίπτωση δεν
πρέπει να επηρεάσουµε. Κι εµείς όµως από την πλευρά µας ως
µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου, οφείλουµε να διορθώσουµε
τα κακώς κείµενα της χώρας µας και να διορθώσουµε τα πιο προ-
βληµατικά κοµµάτια του ελληνικού δηµοσίου όπως ήταν µε τους
ελληνικούς σιδηροδρόµους και να συνεχίσουµε µε αυτό τον
τρόπο να διορθώνουµε κάθε ανοιχτή πληγή του κράτους και να
προστατεύουµε τα παιδιά µας και τους συµπολίτες µας. Άλλωστε
το χρωστάµε στους ανθρώπους που έφυγαν και στους ανθρώ-
πους που έµειναν και το χρωστάµε σε κάθε Ελληνίδα και σε κάθε
Έλληνα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Συρεγγέλα. 
Θα δώσω τον λόγο στην Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο από τον

ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, την κ. Τζάκρη. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πέρασε

ένας χρόνος από το έγκληµα των Τεµπών και βρισκόµαστε µπρο-
στά σε µια χωρίς κανένα απολύτως πρόσχηµα προσπάθεια συγ-
κάλυψης των βασικών υπευθύνων και κατάλυσης του κράτους
δικαίου. Γιατί τι άλλο εκτός από κατάλυση του κράτους δικαίου
είναι η συγκάλυψη ενός εγκλήµατος που προκαλεί την οργή ενά-
µισι εκατοµµύριου συµπολιτών µας που ζητούν να οδηγηθεί ο
κύριος ένοχος -που δεν είναι άλλος από τον Κώστα Καραµανλή-
στον φυσικό του δικαστή για µια σειρά από εγκληµατικές πράξεις
και παραλείψεις. Και ενώ η ελληνική κοινωνία βοά πλέον και ζητά
απόδοση δικαιοσύνης ως ελάχιστο δείγµα σεβασµού προς τη
µνήµη των αδικοχαµένων συνανθρώπων µας, ο κ. Καραµανλής
κατά την ακρόασή του στην εξεταστική επιτροπή συνεχίζει να
κουνά το δάχτυλο προς τα µέλη της επιτροπής, προς τη Βουλή,
προς τον ελληνικό λαό και προς όλους όσους τολµούν να ρω-
τούν τα αυτονόητα. Γιατί δεν διασφάλισε, δηλαδή, την ασφάλεια
των σιδηροδρόµων. Γιατί αυτός δεν είναι που κραύγαζε λίγες
µέρες πριν το έγκληµα των Τεµπών κουνώντας πάλι το δάχτυλο
σαν τοπικός ηγεµόνας εποχής φεουδαρχίας πως τολµάµε να τον
ρωτάµε για την ασφάλεια των σιδηροδρόµων; Και µάλιστα διορ-
γάνωνε φιέστα για την ανύπαρκτη τηλεδιοίκηση µε τον Πρωθυ-
πουργό στη Θεσσαλονίκη. 

Πέρασε ένας χρόνος µετά από το τραγικό δυστύχηµα των Τεµ-
πών και συνεχίζεται η απαξίωση και εγκατάλειψη του πιο οικολο-
γικού, του πιο οικονοµικού και του πιο λαϊκού µέσου
µετακίνησης. Είναι αυτή η απαξίωση που αποτελεί σταθερή επι-

λογή της ορµπανικής πλέον Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
που υπηρετεί τα µεγάλα συµφέροντα εγχώρια και εξωχώρια και
παραδίδει σε αυτά όλες τις δηµόσιες υποδοµές της χώρας αφού
πρώτα τις απαξιώσει µε τρόπο τραγικό και τις διαλύσει. 

Το ίδιο έκανε και στην παιδεία µε την κατάφωρη και αναί-
σχυντη παραβίαση του άρθρου 16 και τη θέσπιση ιδιωτικών πα-
νεπιστηµίων. Το ίδιο κάνει και στη δηµόσια υγεία µε τις τραγικές
ελλείψεις σε γιατρούς και νοσηλευτικό προσωπικό και στις κλει-
στές αίθουσες των χειρουργείων µε τη νοµοθέτηση των απογευ-
µατινών χειρουργείων που θα γίνονται από εξουθενωµένους
γιατρούς. Το ίδιο κάνει και στο κράτος δικαίου. 

Δεν έφταναν, κύριε Βορίδη, οι υποκλοπές των συνοµιλιών της
µισής Κυβέρνησης και της ηγεσίας των Ενόπλων Δυνάµεων που
δεν είχαν καν τη στοιχειώδη ευθιξία να προσφύγουν, δηλαδή,
δεν έφτανε το πανευρωπαϊκό πλέον διαστάσεων σκάνδαλο των
υποκλοπών που διασύρει τη χώρα µας σε όλη την Ευρώπη µε
δική σας ευθύνη, καθώς θίγει ευθέως βασικά δικαιώµατα πάνω
στα οποία εδράζεται η δηµοκρατία µας και τώρα έχουµε και ένα
νέο εκτεταµένο σκάνδαλο, ένα σκάνδαλο της καθεστωτικής σας
λογικής, ένα σκάνδαλο που, πάλι, προσπαθείτε να συγκαλύψετε,
αυτό της διάθεσης των προσωπικών δεδοµένων των Ελλήνων
αποδήµων από το Υπουργείο Εσωτερικών προς εν ενεργεία Ευ-
ρωβουλευτή. 

Πόσοι εµπλέκονται σε αυτό το σκάνδαλο, κύριε Βορίδη και σε
πόσους άλλους υποψηφίους σας έχετε διαρρεύσει τα προσω-
πικά δεδοµένα των Ελλήνων αποδήµων; Γιατί, βεβαίως, δεν
έχουµε την αφέλεια να πιστεύουµε ότι αυτά δόθηκαν µόνο στην
κ. Ασηµακοπούλου. Σε οποιαδήποτε άλλη χώρα, η αρµόδια
Υπουργός θα είχε ήδη παραιτηθεί. Η κ. Κεραµέως πώς ακριβώς
εννοεί την πολιτική ευθύνη; Γιατί η παραίτηση στελέχους µη
εκλεγµένου, αλλά διορισµένου, όπως είναι ο Γενικός Γραµµα-
τέας, δεν συνιστά, κύριε Βορίδη -όπως πολύ καλά γνωρίζετε-
ανάληψη πολιτικής ευθύνης. 

Έχει κόστος η δηµοκρατία, κυρία Κεραµέως, αλλά εσείς αντι-
λαµβάνεστε το Υπουργείο Εσωτερικών ως εσωτερικό τµήµα ή
παράρτηµα της Νέας Δηµοκρατίας. Εσείς υποστηρίζετε ότι δεν
φταίτε, ότι δήθεν δεν έγινε επί των ηµερών σας. Ο εισαγγελέας,
όµως, ευτυχώς διερευνά και τη δική σας περίοδο. Δεν µπορεί για
ένα τέτοιο σκάνδαλο να µην παραιτείται κανένας πολιτικός. Πάλι
φταίει ένας υπάλληλος, υψηλόβαθµος αυτή τη φορά, ο Γενικός
Γραµµατέας, όπως και στο έγκληµα των Τεµπών και πάλι προ-
σπαθείτε να συσκοτίσετε την έρευνα; 

Όµως, δυστυχώς, κυρία Κεραµέως, τα e-mail της κυρίας Αση-
µακοπούλου την 1η Μαρτίου του 2024 ακολούθησαν χρονικά -και
σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα- τα δικά σας επιβεβαιωτικά e-
mail από το Υπουργείο Εσωτερικών. Σύµπτωση κι αυτό, όπως και
στη διαρροή των προσωπικών δεδοµένων των µαθητών από την
πλατφόρµα Webex; Τόσες πολλές συµπτώσεις διαρροής προ-
σωπικών δεδοµένων; Όπου πηγαίνει η κ. Κεραµέως, διαρρέουν
τα προσωπικά δεδοµένα. 

Το ψήφισµα της Ολοµέλειας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
της 7ης Φεβρουαρίου του 2024, ένα ψήφισµα που υπερψηφίστηκε
από τέσσερις πολιτικές οµάδες, συµπεριλαµβανοµένης και
αυτής του Μακρόν, είναι κόλαφος για την Κυβέρνησή σας, µε χα-
ρακτηρισµούς που µέχρι τώρα συνηθίζονταν µόνο για ανελεύθε-
ρες δηµοκρατίες. 

Και µην ξεχνάµε ότι στον δείκτη για την ελευθερία του Τύπου
η χώρα µας είναι τελευταία, κάτω και από την Ουγγαρία, στον
δείκτη διαφθοράς προτελευταία, στον δείκτη δηµοκρατίας και
ανεξάρτητων οργανισµών στη θέση είκοσι δύο και είκοσι τέσ-
σερα αντίστοιχα. Δηλαδή, σύµφωνα µε το ψήφισµα αυτό, η χώρα
µας βρίσκεται στις τελευταίες θέσεις της Ευρώπης όσον αφορά
το κράτος δικαίου. 

Πόση ακόµη διάλυση µπορεί να αντέξει η ελληνική κοινωνία,
κυρίες και κύριοι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας και µέχρι
πότε; Γιατί, όπως αποδεικνύουµε, η κατάσταση απαξίωσης και
διάλυσης στον ελληνικό σιδηρόδροµο δεν είναι το µοναδικό σύµ-
πτωµα σήψης και διαφθοράς της Κυβέρνησής σας. Είναι ίδιας
τάξης πολιτικό πρόβληµα µε τα σκάνδαλα που προαναφέραµε. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, το έγκληµα των Τεµ-
πών δεν προέκυψε από µόνο του, αλλά ήταν το αποτέλεσµα της
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σύµπτωσης πολλών παραγόντων που, µε ιδιαίτερη επιµέλεια, κα-
τάφερε ο κ. Καραµανλής να συνυπάρξουν και να οδηγήσουν
στην εθνική τραγωδία της 28ης Φεβρουαρίου του 2023, τέσσερα
ολόκληρα χρόνια µετά την ανάληψη διακυβέρνησης από τη Νέα
Δηµοκρατία.

Ο κ. Καραµανλής υπήρξε ο µοιραίος Υπουργός την περίοδο
που στη χώρα µας έγινε ένα τραγικό και µοναδικό στην ιστορία
του σιδηροδρόµου δυστύχηµα, στο οποίο πενήντα επτά άνθρω-
ποι έχασαν τη ζωή τους και τα όνειρά τους από τη σύγκρουση
δύο τρένων που έπρεπε να κινούνται σε διαφορετικές γραµµές,
γιατί ταυτόχρονα έγιναν µια σειρά από λάθη και παραλείψεις που
θα µπορούσαν να µην έχουν γίνει. 

Έναν χρόνο µετά, τα ερωτήµατα παραµένουν τραγικά αναπάν-
τητα. Ένα χρόνο µετά είµαστε µάρτυρες µιας κυβερνητικής προ-
σπάθειας συγκάλυψης, ενορχηστρωµένης από το Μέγαρο
Μαξίµου. Έναν χρόνο µετά προσπαθείτε να πείσετε τον ελληνικό
λαό µε το πόρισµά σας ότι η µοναδική αιτία ήταν το ανθρώπινο
λάθος, την εποχή της τεχνητής νοηµοσύνης, των δορυφόρων,
του GPS και την εποχή της υψηλής τεχνολογίας. Αγνοείτε ακόµη
και την ευρωπαία εισαγγελέα που ζήτησε την ουσιαστική έρευνα.
Έναν χρόνο µετά οι νεκροί των Τεµπών ζητούν δικαίωση µε την
τιµωρία των ενόχων. Έναν χρόνο µετά το συλλογικό τραύµα από
το οµαδικό έγκληµα µένει ανοιχτό και το συλλογικό πένθος,
βαρύ. 

Και να ξέρετε, η θλίψη γίνεται λαϊκή οργή που δεν ανέχεται,
κύριε Βορίδη, άλλο την επιδεικτική ατιµωρησία των ενόχων όσο
κι αν τα ελεγχόµενα µέσα κρύβουν την πραγµατικότητα κάτω
από το χαλί ή το χάλι της λεγόµενης ενηµέρωσης. 

Οι νεκροί των Τεµπών βαραίνουν τη συλλογική µας µνήµη και
ζητούν επιτακτικά δικαίωση, ζητούν µε δυνατή φωνή, που ακού-
στηκε σε όλη τη χώρα κι έφτασε ως τις Βρυξέλλες, τη λυτρωτική
τιµωρία. Τα ερωτήµατα είναι αµείλικτα. Οι απαντήσεις δεν δίνον-
ται. Οι ένοχοι κρύβονται, αλλά ο λαός βλέπει την τραγική αλήθεια
και απαιτεί δικαιοσύνη µε ενάµιση εκατοµµύριο υπογραφές. 

Για να δούµε, λοιπόν, ποιες είναι οι ποινικές ευθύνες του κ. Κα-
ραµανλή και των άλλων Υπουργών της Κυβέρνησης, για τους
οποίους ο κ. Βορίδης εδώ δεν είδε ούτε πολιτικές ευθύνες. Τι
αποδείξαµε στην εξεταστική επιτροπή; 

Πρώτα απ’ όλα, η Νέα Δηµοκρατία παρέλαβε από την Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ -µετά από πολλά χρόνια- µια διπλή ηλεκτροκι-
νούµενη γραµµή στο σιδηροδροµικό δίκτυο Αθήνας-
Θεσσαλονίκης, γεγονός που αύξανε το επίπεδο ασφαλείας του
σιδηροδρόµου. Ένα βασικό στοιχείο του πολλαπλού συστήµα-
τος ασφαλείας που παραλάβατε ήταν το κεντρικό δευτεροβάθ-
µιο σύστηµα ελέγχου, που είχε πλήρη εικόνα για όλα τα τρένα
που κινούνταν σε όλο το δίκτυο, σε κοινή λειτουργία µε τον ΟΣΕ
και της «HELLENIC TRAIN». 

Γνώριζε ο κ. Καραµανλής ότι το ειδικό σύστηµα ελέγχου είχε
πάψει να λειτουργεί; Μπορεί -και δικαιούται- ένας Υπουργός να
αγνοεί, εποµένως να αδιαφορεί εγκληµατικά για τα βασικά στοι-
χεία που συνθέτουν την ασφάλεια ενός συστήµατος στο οποίο
προΐσταται; Η αδιαφορία σας για τα συστήµατα ελέγχου που
αφορούν συµπολίτες µας, ισοδυναµεί µε έγκληµα, κύριε Καρα-
µανλή. Το έγκληµα των Τεµπών έχει ονοµατεπώνυµο: Είναι «έγ-
κληµα Καραµανλή και Νέας Δηµοκρατίας». Αν λειτουργούσε το
κεντρικό σύστηµα ελέγχου, δηλαδή αν στην Καρόλου έβλεπαν
ότι τα τρένα κινούνταν επί έντεκα ολόκληρα λεπτά µετωπικά, δεν
θα είχαν αποσοβήσει το έγκληµα;

Δεύτερον, τοπικό σύστηµα τηλεδιοίκησης στη Λάρισα. Παρα-
λάβατε το τοπικό σύστηµα τηλεδιοίκησης στη Λάρισα, το οποίο
λειτουργούσε τον Ιούλιο του 2019 και είχε στην εποπτεία του
πέντε, έξι, σταθµούς από τις δύο πλευρές του δικτύου, δηλαδή
επιτηρούσε εκατόν εβδοµήντα χιλιόµετρα συνολικά, στελεχω-
µένο διαρκώς µε σταθµάρχες τηλεδιοίκησης σε διακριτό κτήριο
από άλλους σταθµάρχες.

Το σύστηµα αυτό καταστράφηκε από πυρκαγιά το καλοκαίρι
του 2019. Και όλοι θυµόµαστε, βεβαίως, την επιµέλεια και την
απόγνωση µε την οποία ο επιτελικός Υπουργός, ο κ. Γεραπετρί-
της, προσπαθούσε να συσκοτίσει την αλήθεια και να παρουσιά-
σει το τοπικό σύστηµα ελιγµών, µε κέντρο τηλεδιοίκησης που
κάηκε. Δεν πρόκειται µόνο για µερικά καλώδια και µερικά µηχα-

νήµατα εύκολα επισκευάσιµα. Είναι ένα έργο πολύ πιο φτηνό από
τα µπαζώµατα που κάνατε µέσα σε τρεις µέρες για να κρύψετε
τα στοιχεία που βρίσκονταν στον χώρο του εγκλήµατος. 

Γιατί από το 2019 δεν έδωσε ποτέ εντολή για άµεση αποκατά-
σταση του συστήµατος τηλεδιοίκησης ο Καραµανλής; Και γιατί
δεν ενδιαφέρθηκε κανείς επί τέσσερα χρόνια να διαπιστώσει την
αποκατάσταση και επαναλειτουργία του; 

Δεν πιστεύετε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι αν
το τοπικό σύστηµα τηλεδιοίκησης της Λάρισας λειτουργούσε,
όπως λειτουργούσε επί ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή αν είχε επιδιορθωθεί το
πρόβληµα που προέκυψε από τη φωτιά και το σύστηµα ήταν σε
λειτουργία, θα έχει αποσοβηθεί το δυστύχηµα; Και ναι, δεν έχει
απόλυτη ευθύνη ένας Υπουργός που αδιαφορεί για ένα τέτοιο
δοµικό στοιχείο του συστήµατος ασφάλειας των τρένων;

Και έρχοµαι τώρα στο τρίτο σηµείο. Στη φωτογραφική διάταξη
του µοιραίου Υπουργού. Η προσπάθεια που έγινε αρχικά από τον
ίδιο τον Πρωθυπουργό ήταν να αποδοθούν όλο στο ανθρώπινο
λάθος ενός σταθµάρχη, λες και η ασφάλεια ενός ολόκληρου σι-
δηροδροµικού δικτύου εξαρτάται από ένα µόνο πρόσωπο. Διότι
αν ίσχυε αυτό, είχατε αφήσει την ασφάλεια τόσων επιβατών να
κρέµεται κυριολεκτικά από µια κλωστή και µάλιστα προβληµα-
τική. 

Πρόκειται, όµως, για ένα λάθος συνολικά του σιδηροδροµικού
συστήµατος που διοικείται από το Υπουργείο Μεταφορών, τον
ΟΣΕ και την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Για να µπορέσει, όµως, ο µοιραίος
σταθµάρχης να µεταταχθεί σε αυτή τη θέση, δηλαδή του σταθ-
µάρχη, από υπάλληλος µεταφορών, καταργήθηκε µε απόφαση
του Υπουργού Καραµανλή το όριο ηλικίας σαράντα οκτώ ετών
και έτσι µπόρεσε ο συγκεκριµένος να πάρει αυτή τη θέση. 

Γιατί άλλαξε ο κ. Καραµανλής µε φωτογραφική διάταξη το
όριο που έθετε ο ΟΣΕ για τις µετατάξεις; Πώς επιλέχθηκε, εν συ-
νεχεία, ένας άνθρωπος από υπάλληλος µεταφοράς αποσκευών
µε αντίστοιχη εµπειρία, να γίνει σταθµάρχης και µάλιστα στον
τρίτο µεγαλύτερο σταθµό της χώρας; Γιατί εξέδωσε τη φωτο-
γραφική υπουργική διάταξη αφού ο σταθµάρχης είχε κάνει αί-
τηση µετάταξης, που έπρεπε να έχει απορριφθεί και γιατί η
αίτηση αυτή δεν απορρίφθηκε προηγουµένως, αφού όταν έκανε
την αίτηση δεν είχε τα προσόντα; Αν δεν είχε υπογράψει τη µε-
τάταξη, δηλαδή αν δεν είχε κάνει ο κ. Καραµανλής το µοιραίο
ρουσφέτι, θα είχε αποφευχθεί το δυστύχηµα των Τεµπών και θα
είχαν σωθεί πενήντα επτά συµπολίτες µας ή όχι;

Έρχοµαι τώρα και στην αρχή των δύο σταθµαρχών. Επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ, σε όλες τις βάρδιες υπηρετούσαν δύο σταθµάρχες. Αν λά-
βουµε υπ’ όψιν και τους σταθµάρχες τηλεδιοίκησης είναι
απολύτως βέβαιη -και φαίνεται από τα βαρδιόχαρτα- η ταυτό-
χρονη ύπαρξη δύο σταθµαρχών στον σταθµό. Συνεπώς, η Νέα
Δηµοκρατία παρέλαβε ένα σύστηµα ασφαλείας όπου τα πράγ-
µατα δεν ήταν αφηµένα στην τύχη τους. 

Γιατί δεν κράτησε ο κ. Καραµανλής την αρχή των δύο σταθ-
µαρχών, πάγια τακτική, που ενίσχυε την ασφάλεια; Γιατί µείωσε
δραµατικά τον αριθµό των εργαζοµένων στους σιδηροδρόµους
από χίλια διακόσια σε επτακόσια άτοµα, σε βάρος βεβαίως της
ασφάλειας; 

Κατά τη διάρκεια της πανδηµίας είχαν αρθεί όλοι οι περιορι-
σµοί για τις προσλήψεις. Ο κ. Καραµανλής, αν επιθυµούσε, θα
έπαιρνε όσους µόνιµους υπαλλήλους ήθελε µε διαγωνισµό. Βέ-
βαια, πήρε ένα σωρό, τις µισές Σέρρες, µε µπλοκάκι, αλλά αυτό
είναι µια άλλη ιστορία. Ποιος δεν πιστεύει ότι αν υπήρχαν δύο
αντί για ένας σταθµάρχες, θα είχε αποφευχθεί το δυστύχηµα των
Τεµπών; 

Έρχοµαι τώρα και στο σύστηµα της GSM-R. Η Νέα Δηµοκρα-
τία παρέλαβε έτοιµο για λειτουργία το σύστηµα επικοινωνίας
GSM-R, που ήταν έτοιµο από τον Ιούλιο του 2022 και αν λειτουρ-
γούσε θα επέτρεπε τη διαρκή επικοινωνία ανάµεσα σε µηχανο-
δηγούς, σταθµάρχες, µε οµαδικές κλήσεις κ.λπ.. 

Γιατί το GSM-R, που ήταν έτοιµο και πιστοποιηµένο από τη
ΡΑΣ από τον Ιούλιο του 2022, δεν τέθηκε σε λειτουργία, κ. Κα-
ραµανλή; 

Αν λειτουργούσε και µόνο το σύστηµα αυτό, όλοι οι σιδηρο-
δροµικοί παράγοντες που βρίσκονταν σε υπηρεσία εκείνη τη
στιγµή θα άκουγαν σε πραγµατικό χρόνο τις συνοµιλίες και θα
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προλαµβάνονταν η σύγκρουση τρένων και η απώλεια τόσων αν-
θρώπινων ζωών. 

Και στην περιβόητη σύµβαση 717. Τι παρέλαβε, λοιπόν, η Νέα
Δηµοκρατία τον Ιούλιο του 2019; Πρώτα απ’ όλα, παρέλαβε το
έργο της σύµβασης 717 υλοποιηµένο κατά 67%. Μία σύµβαση
πλήρως καθαρή, µε όλες τις µελέτες υπογεγραµµένες σύµφωνα
µε τις απαιτήσεις της ΕΔΕΛ, µε την έγκριση του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου. Η σύµβαση αυτή, µετά την υπογραφή της που έπρεπε
να γίνει από τη νέα διοίκηση της «ΕΡΓΟΣΕ» τον Νοέµβριο του
2019 και την παράταση κατά δεκατέσσερις µήνες που ενέκρινε
το Ελεγκτικό Συνέδριο, θα έληγε εντός του 2021. 

Ερώτηµα: Γιατί ο κ. Καραµανλής µε απόφασή του έδωσε για
καθυστερήσεις 3,5 εκατοµµύρια ευρώ σε εργολάβους κι ενώ
υπήρχε καθεστώς ειδικής εντολής από τον Μάϊο του 2019, γεγο-
νός που επισηµαίνεται και στο κείµενο της Ευρωπαίας εισαγγε-
λέως; Γιατί παρέτεινε τη σύµβαση κατά τρία χρόνια µέχρι το
τέλος του 2023, µε αποτέλεσµα να µην είναι έτοιµο το έργο και
σε λειτουργία όταν έγινε το µεγάλο δυστύχηµα των Τεµπών. Αν
δεν παρέτεινε τη σύµβαση, θα µπορούσε να δώσει για καθυστε-
ρήσεις 3,5 εκατοµµύρια στους εργολάβους; Αν είχε παραδοθεί
το έργο της σύµβασης 717 και ήταν σε λειτουργία, θα έχει απο-
σοβηθεί το δυστύχηµα των Τεµπών ή όχι;

Και βεβαίως, ο κ. Καραµανλής χαρίζει µε απόφασή του 700
εκατοµµύρια στη «HELLENIC TRAIN» και γιατί; Στο µνηµόνιο συ-
νεργασίας που υπέγραψε η «HELLENIC TRAIN» µε το ελληνικό
δηµόσιο τον Νοέµβριο του 2019 προβλεπόταν να επενδυθούν
700 εκατοµµύρια από την εταιρεία. Γιατί στην τελική σύµβαση
δεν έχει συµπεριληφθεί τέτοιος όρος και έχει απαλειφθεί και η
εφαρµογή του ETCS; Είχε δικαίωµα ο κ. Καραµανλής και ο κ. Κα-
ραγιάννης, που τον ξεχνούµε, να στερήσει το µεγάλο αυτό ποσό
από τον ελληνικό σιδηρόδροµο; Γιατί δεχόταν η ιταλική εταιρεία,
µε την ιταλική εµπειρία στα τρένα, να λειτουργεί χωρίς τα προ-
βλεπόµενα συστήµατα ασφαλείας, χωρίς να λέει τίποτα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Αν µπορείτε να ολο-
κληρώσετε παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Γιατί η «HELLENIC TRAIN» περιλαµβάνει
συνεχώς εξαιρέσεις σε ό,τι αφορά τη χάρτα δικαιωµάτων των
επιβατών; Στην Ιταλία η ίδια εταιρεία θα λειτουργούσε τα τρένα
µε τέτοιες ελλείψεις στα συστήµατα ασφαλείας; 

Οι εργαζόµενοι στον σιδηρόδροµο προειδοποιούσαν µε συνε-
χείς εκκλήσεις για τα θέµατα ασφαλείας και για κάλυψη των κρί-
σιµων ειδικοτήτων µε εξώδικα και επιστολές. Ο Υπουργός δεν
δέχτηκε να τους ακούσει ούτε µια φορά. Αν είχαν ανταποκριθεί
στις εκκλήσεις των εργαζόµενων και είχαν επιλύσει τα προβλή-
µατα που µε ένταση µετέφεραν, δεν θα είχε αποσοβηθεί το έγ-
κληµα των Τεµπών; 

Κι έρχοµαι τώρα στη συγκάλυψη. Δεδοµένα. Αµέσως µετά το
δυστύχηµα και ενώ ήταν προφανές ότι έπρεπε να δοθεί ο απαι-
τούµενος χρόνος, ο Περιφερειάρχης κ. Αγοραστός µπάζωσε τον
χώρο του δυστυχήµατος. Ο ίδιος ο πρώην περιφερειάρχης δή-
λωσε ότι πήρε εντολή άνωθεν. Σε κάθε χώρο δυστυχήµατος ο
χώρος φράσσεται και φυλάσσεται µέχρι να γίνουν οι απαραίτη-
τες έρευνες. Όχι, όµως, στα Τέµπη µε τους πενήντα επτά νε-
κρούς. 

Ο κ. Καραµανλής και πάλι δεν έχει συστήσει την Επιτροπή Διε-
ρεύνησης Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων. Ο Υφυπουργός Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Τριαντόπουλος
ισχυρίστηκε ότι η διαµόρφωση του χώρου έγινε από το συντονι-
στικό όργανο µετά από αίτηµα της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας. 

Παράλληλα, στον χώρο του εγκλήµατος των Τεµπών, που θα
πρέπει να φυλάσσεται κι όχι να καταστρέφονται τα στοιχεία, ανι-
χνεύεται ξυλόλιο. Ειδικότερα, τα µέλη της επιτροπής των ανε-
ξάρτητων πραγµατογνωµόνων που όρισαν οι οικογένειες των
θυµάτων διαπίστωσαν πως η έκρηξη και το µανιτάρι φωτιάς που
κατέγραψαν κάµερες ασφαλείας ήταν αποτέλεσµα της ύπαρξης
ξυλολίου που υπήρχε στην εµπορική αµαξοστοιχία. Πιο συγκε-
κριµένα, ανιχνεύτηκε η ύπαρξη ξυλολίου σε επτά διαφορετικά
σηµεία, τόσο στο χώµα στην περιοχή της σύγκρουσης όσο και
στις εξωτερικές επιφάνειες των µηχανών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Αν µπορείτε, κυρία
Τζάκρη, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κάνω χρήση και της δευτερολογίας µου,
κύριε Πρόεδρε.

Πραγµατογνώµονας υποστηρίζει ότι κάποια από τα δύο τρένα
µετέφερε από δύο έως πέντε κυβικά. 

Ερωτήµατα: Αληθεύει ότι ο κ. Αγοραστός πήρε εντολή άνω-
θεν; Κι όταν λέει ο περιφερειάρχης «δεν ξέρω, δεν γνωρίζω, εκτε-
λούσα εντολές», από ποιον παίρνει εντολές ένας περι-
φερειάρχης; Από την Πυροσβεστική Υπηρεσία; Από το Μαξίµου
και τον Πρωθυπουργό δεν παίρνει εντολές;

Σε γραπτή απάντηση του κ. Αγοραστού, σύµφωνα µε αναφορά
της κ. Καρυστιανού, λέει ότι «εγώ ακολουθούσα εντολές οι
οποίες ήρθαν από τον κ. Τριαντόπουλο». Γιατί, λοιπόν, κρύβεται
ο κ. Τριαντόπουλος; Ο κ. Τριαντόπουλος ρίχνει την ευθύνη στην
Πυροσβεστική. Ακατανόητο! Τι δουλειά έχει η Πυροσβεστική να
µπαζώσει τον χώρο ενός δυστυχήµατος και να το επιβάλλει µά-
λιστα σε έναν Περιφερειάρχη; Ποιος πιστεύει πια τα προφανή
ψεύδη µιας Κυβέρνησης που συγκαλύπτει ένα έγκληµα; 

Την πικρία του για όσα δήλωσε στην Ολοµέλεια της Βουλής ο
κ. Τριαντόπουλος εξέφρασε ο κ. Ευάγγελος Φαλάρας Συντονι-
στής Πυροσβεστικών Υπηρεσιών Θεσσαλίας και Στερεάς Ελλά-
δας, διαψεύδοντας ότι η Πυροσβεστική είχε οποιαδήποτε
συµµετοχή στο τσιµέντωµα. Δηλαδή, επίσηµα η Πυροσβεστική
διαψεύδει τον κύριο Υφυπουργό. 

Αν η εµπορική αµαξοστοιχία µετέφερε ξυλόλιο, πού καταγρά-
φηκε αυτή η µεταφορά και σε ποια έγγραφα της «HELLENIC
TRAIN»; Τηρήθηκαν τα σχετικά πρωτόκολλα ή πρόκειται για πα-
ράνοµη µεταφορά, κοινώς, κύριε Βορίδη, λαθρεµπόριο µιας εύ-
φλεκτης ουσίας; Διότι τα πρωτόκολλα είναι πολύ αυστηρά σε
αυτή την περίπτωση και οι ευθύνες της «HELLENIC TRAIN» ανυ-
πολόγιστες. 

Γιατί η επίσηµη έρευνα της πολιτείας δεν στράφηκε προς αυτή
την κατεύθυνση, αλλά αντίθετα έτρεξε µε διαδικασίες κατεπεί-
γοντος να αναθέσει ένα έργο 600 χιλιάδων ευρώ για να εξαφα-
νίσει τα στοιχεία; 

Ποιους προστατεύει η Κυβέρνηση; 
Γιατί οι αρχές σκέφτηκαν µε καθυστέρηση ενός έτους να ζη-

τήσουν το βίντεο από τη φόρτιση της εµπορικής αµαξοστοιχίας
στη Θεσσαλονίκη; Γιατί δεν σκέφτηκαν να ζητήσουν το καταγρα-
φικό υλικό όλο αυτό το διάστηµα; Τώρα, που προφανώς έχει
γραφτεί άλλο υλικό πάνω σε αυτό και έχει καταστραφεί;

Η απάντηση σε όλα αυτά τα παραπάνω ερωτήµατα είναι µία:
δόθηκε κυβερνητική εντολή συγκάλυψης. Το φορτίο δεν ήταν δη-
λωµένο. Η έκρηξη πιθανόν να οφείλεται στις εύφλεκτες και πα-
ράνοµες ουσίες η ανακάλυψη των οποίων συσκοτίστηκε ταχέως,
µέσα σε µόλις πέντε ηµέρες, και επιµελώς. Χάθηκαν κρίσιµα απο-
δεικτικά στοιχεία. Η δικαιοσύνη είναι απούσα και στη συνείδηση
πλέον του ελληνικού λαού, ο οποίος συλλέγει υπογραφές και
στρέφει τα µάτια του στην Ευρώπη.

Η φωνή των πενήντα επτά νεκρών ακούστηκε σε όλη την Ευ-
ρώπη µε τη συνταρακτική οµιλία της κ. Καρυστιανού ως συλλο-
γική φωνή όλων των θυµάτων, όλων των γονέων, καθενός και
καθεµίας από εµάς. Όλη η Ευρώπη άκουσε ότι το κράτος δικαίου
δεν λειτουργεί στην Ελλάδα µια ακόµη φορά. Όλη η Ελλάδα είναι
βέβαιη για ένα ακόµα έγκληµα, αυτό της συγκάλυψης των ενό-
χων και της συνεπαγόµενης ασέβειας στη µνήµη των νεκρών.

Η εισηγήτρια της Επιτροπής Αναφορών του Ευρωκοινοβου-
λίου ανακοίνωσε ότι η υπόθεση θα παραµείνει ανοιχτή και πρό-
κειται να εξεταστεί από δύο επιτροπές, από την επιτροπή LIBE
και την επιτροπή TRAN. Επειδή λοιπόν έχει προκύψει το πάνδηµο
αίτηµα και µε τις υπογραφές του ενάµιση εκατοµµυρίου για πα-
ραποµπή των ενόχων στη δικαιοσύνη και επειδή σύµφωνα µε
γνωµοδότηση έγκριτων νοµικών τα διά παραλείψεως τελούµενα
εγκλήµατα των υπουργών, σύµφωνα µε τα παραπάνω, ερευνών-
ται και δικάζονται από το φυσικό τους δικαστή, ζητούµε την άρση
ασυλίας του κ. Καραµανλή και του κ. Τριαντόπουλου βεβαίως και
την παραποµπή του στον φυσικό δικαστή για διερεύνηση εγκλη-
µάτων διά παραλείψεως τελούµενα, κάτι που ο κ. Καραµανλής
βεβαίως όφειλε να ζητήσει µόνος του. Θέλει όµως τόλµη και
αρετή η δηµοκρατία και όχι τις µοιραίες µαριονέτες του σύγχρο-
νου πολιτικού θεάτρου σκιών. 

Σας ευχαριστώ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Τζάκρη. Τον λόγο έχει ο κ. Απόστολος Πάνας από
το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξεταστική

επιτροπή για τα Τέµπη δεν συστήθηκε για να διερευνήσει ένα
ακόµα οικονοµικό ή πολιτικό σκάνδαλο. Η εξεταστική επιτροπή
για τα Τέµπη συστήθηκε µε σκοπό να αποδώσει ευθύνες εκεί που
πραγµατικά ανήκουν, δίνοντας στην ουσία τη δικαίωση στη
µνήµη των πενήντα επτά νεκρών και την ελάχιστη ανακούφιση
στις οικογένειές τους, ελαφρύνοντας κατά το δυνατόν τον πόνο
τους για τον άδικο χαµό των δικών τους ανθρώπων. 

Παράλληλα η απόδοση των πραγµατικών ευθυνών θα έδινε
στο σύνολο της κοινωνίας µας, αλλά και διεθνώς, την αίσθηση
της αντικειµενικότητας, της ισονοµίας και της δίκαιης µεταχείρι-
σης όλων όσων έχουν ευθύνη για το τραγικό δυστύχηµα. Έτσι
αυτό που όφειλε να κάνει η επιτροπή ήταν να ιεραρχήσει και να
αποδώσει τις ευθύνες, πολιτικές και µη, µεγάλες ή µικρές, για
τεχνικές και ανθρώπινες αβλεψίες, για ελλείψεις ή αµέλειες και
παραλείψεις. 

Παρ’ ότι λοιπόν είχαµε προτείνει από την αρχή τη σύσταση
προανακριτικής επιτροπής για τη διερεύνηση των ευθυνών η Νέα
Δηµοκρατία µε πρωτοβουλία του ΚΚΕ προτίµησε να κάνει διε-
ρεύνηση εις βάθος χρόνου για τα δεδοµένα των σιδηροδρόµων
στη χώρα µας ευρύτερα. Αυτό λοιπόν που υιοθετήθηκε από την
κυβερνητική Πλειοψηφία ήταν να διερευνηθούν οι συνθήκες λει-
τουργίας του ελληνικού σιδηροδρόµου από το 1997, είκοσι έξι
δηλαδή χρόνια πριν τη στιγµή που πενήντα επτά συνάνθρωποί
µας χάνονται. Στην ουσία λοιπόν δεν έγινε η παραµικρή προσπά-
θεια να αναζητηθούν οι πραγµατικοί λόγοι και υπεύθυνοι για τη
µη ολοκλήρωση της σύµβασης 717, δεν έγινε η παραµικρή προ-
σπάθεια από την Πλειοψηφία της επιτροπής να συγκλίνει κατ’
ελάχιστο µε τις βασικές παραδοχές των εµπειρογνωµόνων. 

Η Ευρωπαία εισαγγελέας µαζί µε τους πραγµατογνώµονες,
τους πανεπιστηµιακούς καθηγητές, όλα τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης και ολόκληρη την κοινωνία έχει διαπιστώσει κάτι που
µόνο η Νέα Δηµοκρατία δεν αποδέχεται, παραδοχές απλής λο-
γικής και προφανείς για τους πιο αδαείς. Εάν δηλαδή υπήρχαν
συστήµατα τηλεδιοίκησης, σηµατοδότησης, επικοινωνίας και αυ-
τόµατης πέδησης, το δυστύχηµα θα είχε αποφευχθεί, ενώ πα-
ράλληλα ο ανθρώπινος παράγοντας δεν θα καθόριζε την τύχη
και τις ζωές των επιβατών των τρένων. Ο ανθρώπινος παράγον-
τας που για τη Νέα Δηµοκρατία ευθύνεται για τον άδικο θάνατο
πενήντα επτά ανθρώπων, ενώ ο ίδιος δεν ευθύνεται σε πολιτικό
αλλά και σε ηθικό επίπεδο για αβλεψίες, παραλείψεις, αστοχίες
και καθυστερήσεις. Αυτό λέγεται αλά καρτ κρίση και επιλεκτική
ιεράρχηση ευθυνών. Στα χαµηλά κλιµάκια φταίει ο ανθρώπινος
παράγοντας, ενώ στα υψηλά πολιτικά κλιµάκια φταίει κάτι άλλο,
υπέρτατο, εκτός από τον άνθρωπο.

Και δεν ήταν µόνο η άρνηση της πραγµατικότητας και των αυ-
τονόητων από την επιτροπή, αλλά και η προκλητική τακτική απο-
προσανατολισµού των ευθυνών. Υπήρχε χρόνος για καταθέσεις
υπουργών του 1997 και του 2000, αλλά δεν υπήρχε χρόνος και
χώρος για καταθέσεις σηµαντικών υπηρεσιακών παραγόντων
που θα έδιναν ξεκάθαρα στοιχεία για τις πραγµατικές αιτίες και
συνθήκες κάτω από τις οποίες χάθηκαν άδικα τόσοι συνάνθρω-
ποί µας, βυθίζοντας τη χώρα µας στη θλίψη και τις οικογένειές
τους σε µόνιµο πένθος. Ως επιβεβαίωση αυτής της προσπάθειας
του προεδρείου της επιτροπής µε την ισχύουσα θέση της κυβερ-
νητικής Πλειοψηφίας, αλλά και τη δεσποτική συµπεριφορά να
υποκρύπτει εσκεµµένα στοιχεία κρίσιµα για τη διαλεύκανση της
υπόθεσης, έρχεται και το µπάζωµα του σηµείου του ατυχήµατος
για το οποίο δεν ήξερε κανένας κυβερνητικός παράγοντας ποιος
έδωσε την εντολή για να γίνει. 

Στις 20 Φεβρουαρίου µας ανακοινώθηκε αιφνιδίως από τον
πρόεδρο της εξεταστικής επιτροπής η λήξη των εργασιών της
µε αποκλεισµό του συνόλου των µαρτύρων που τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης είχαµε προτείνει. Ύστερα από αυτή την απρό-
σµενη για εµάς εξέλιξη καταγγείλαµε τη µεθόδευση και αποχω-

ρήσαµε. Είχαµε τονίσει επανειληµµένα ότι δεν νοείται ολοκλή-
ρωση των εργασιών της επιτροπής χωρίς την εξέταση κρίσιµων
µαρτύρων, τους οποίους δεν φέρατε όχι µόνο γιατί φοβάστε
εσείς να ακούσετε αυτά που γνωρίζουν, αλλά δεν τους φέρατε
και γιατί φοβάστε και δεν θέλετε να ακούσει ο ελληνικός λαός
αυτά που γνωρίζουν και αυτά που θα κατέθεταν. Μια τέτοια συµ-
περιφορά δεν ήταν δυνατόν να γίνει αποδεκτή όχι µόνο από το
ΠΑΣΟΚ, αλλά πρωτίστως από την κοινωνία, η οποία µας παρα-
κολουθεί έναν χρόνο µετά άναυδη και η οποία απαιτεί να χυθεί
φως στην υπόθεση και να αποδοθούν ευθύνες όχι µόνο σε αυ-
τούς που αντιµετωπίζουν ποινικές διώξεις, αλλά εάν υπάρχουν
οι προϋποθέσεις, και σε αυτούς τους οποίους εσείς µεθοδικά και
συστηµατικά προστατεύετε.

Ως ΠΑΣΟΚ είµαστε βέβαιοι ότι είναι µονόδροµος και επιβάλ-
λεται η περαιτέρω ποινική διερεύνηση της υπόθεσης, αφού η πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου δεν διασφάλισε την ύπαρξη
ολοκληρωµένου συστήµατος σηµατοδότησης λόγω της µη ολο-
κλήρωσης της µοιραίας σύµβασης. Στη δηµοκρατία λοιπόν χρει-
άζονται απλές αποδείξεις για να αποδοθεί η δικαιοσύνη και να
διαφυλάξουµε πάνω από όλα την αξιοπιστία του πολιτικού µας
συστήµατος, αλλά και να µην απωλέσουµε την ήδη κλονισµένη
εµπιστοσύνη των πολιτών. Στη Νέα Δηµοκρατία όµως οι αποδεί-
ξεις δεν αρκούν για να αποδοθούν οι στοιχειώδεις ευθύνες
στους πραγµατικούς υπαίτιους. 

Οι άνθρωποι πρωτίστως, τόσο εγώ όσο και οι υπόλοιποι συνά-
δελφοί µου στην εξεταστική επιτροπή, θέλουµε να µπορούµε να
κοιτάξουµε στα µάτια τους συγγενείς αυτών των πενήντα επτά
ανθρώπων. Θέλουµε να µπορούµε να τους πούµε ότι δεν είστε
µόνοι, είµαστε κοντά σας. Η συνείδησή µας δεν µας αφήνει να
ξεχάσουµε τον άδικο χαµό τόσων ανθρώπων. Αυτό που συνέβη
στα Τέµπη δεν µπορεί να τελειώσει έτσι. Έχουµε ηθική υποχρέ-
ωση να συνεχίσουµε µέχρι τέλους. Σε ό,τι αφορά εµάς, στο
ΠΑΣΟΚ, θα το κάνουµε µε όλη τη δύναµη της ψυχής µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Πάνα.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Καραγκούνης από τη Νέα Δηµοκρατία

και στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο στον Πρόεδρο της Νίκης κ.
Νατσιό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου πριν κάνω και
εγώ από τη µεριά µου κάποιες παρατηρήσεις επί του πορίσµα-
τος, γιατί τα περισσότερα έχουν ήδη ειπωθεί και από τον
Υπουργό, αλλά και από πάρα πολλούς συναδέλφους, να επιση-
µάνω ότι αυτή η διαδικασία ήταν η πιο επίπονη κοινοβουλευτική
διαδικασία που εγώ προσωπικά έχω περάσει και σίγουρα πολύ
δύσκολη ψυχικά όταν έχεις να διερευνήσεις τα αίτια µιας τρα-
γωδίας µε πενήντα επτά νεκρούς.

Άκουσα µε προσοχή τις παρατηρήσεις και την κριτική όλων
των εισηγητών και η αλήθεια είναι ότι όποια τοποθέτηση κι αν
κάνει κάποιος γι’ αυτή την τραγωδία, δεν µπορεί να έχει χαρα-
κτήρα ούτε ακραιφνώς πολιτικό ούτε βέβαια µόνο νοµικό. 

Θεωρώ ότι οφείλουµε να τοποθετούµαστε κατά βάση µε
τρόπο νηφάλιο και όσο µπορούµε να αναζητούµε την αντικειµε-
νική αλήθεια. Θα το επαναλάβω για ακόµη µια φορά, η επιτροπή
µας έκανε µια έρευνα, εγώ θα έλεγα, µε τη δική της σηµαντικό-
τητα. Συλλέχθηκε υλικό, όπως άλλωστε προβλέπεται από τη λει-
τουργία της. Το αντικείµενο ερεύνης µας το εξειδίκευσε η
σχετική πρόταση που κατατέθηκε, όπως µας εξουσιοδότησε η
Ολοµέλεια της Βουλής. Και µέσα σε αυτά τα πλαίσια οδηγηθή-
καµε στα συµπεράσµατά µας. 

Και βέβαια η επιτροπή αυτή, παρ’ ότι έχει de facto τις δικονο-
µικές δυνατότητες να διενεργήσει προκαταρκτική έρευνα, σε
καµµία περίπτωση δεν µπορεί να υποκαταστήσει την ίδια τη δι-
καιοσύνη, η οποία µέσω των δύο δικογραφιών εν εξελίξει, θα
εξειδικεύσει, φαντάζοµαι σύντοµα, τις όποιες ποινικές ευθύνες. 

Ειπώθηκε έντονα από τους εισηγητές της Αντιπολίτευσης ότι
δόθηκε µεγάλη ένταση από την Πλειοψηφία στον παράγοντα αν-
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θρώπινο λάθος. Η αλήθεια είναι ότι το πόρισµα -το είπε και νω-
ρίτερα ο Υπουργός- δεν εξειδίκευσε µόνο στο ανθρώπινο λάθος,
αλλά κινήθηκε και στο έτερο µεγάλο ζήτηµα της υλοποίησης της
σύµβασης 717. Θεωρώ αυτά τα δύο, πέραν των πολλών άλλων
βέβαια ζητηµάτων, είναι τα κοµβικά θέµατα τα οποία ψάχνει και
η ίδια η δικαιοσύνη. 

Και για να το συνδέσω αυτό, άκουσα επίσης και την κριτική ότι
η Ελλάδα δεν θέσπισε εγκαίρως ειδικούς κανόνες ασφαλείας για
τον σιδηρόδροµο, κατά παράβαση της εθνικής και της κοινοτικής
νοµοθεσίας. Έγινε αναφορά και από τον κ. Χαρίτση και από άλ-
λους συναδέλφους από τον ΣΥΡΙΖΑ. Η αλήθεια είναι ότι από την
ακρόαση των µαρτύρων προέκυψε ότι η Ελλάδα διαθέτει κανό-
νες ασφαλείας, είναι ο Γενικός Κανονισµός Κίνησης, ο οποίος
αναθεωρήθηκε τελευταία φορά το 2019. Η ΡΑΣ µάς προσκόµισε
έγγραφο του 2020 µε το οποίο αποστέλλει σε όλους τους εµπλε-
κόµενους φορείς µε τις σιδηροδροµικές µεταφορές, πίνακα µε
τα νοµοθετήµατα που απαρτίζουν τους εθνικούς κανόνες ασφα-
λείας. Μετέπειτα το Υπουργείο προχώρησε σε επαναξιολόγηση
των υφιστάµενων κανόνων ασφαλείας, διότι υπήρχε και η σχετική
υποχρέωση σύµφωνα µε την κοινοτική οδηγία 798/2016. 

Με λίγα λόγια κανόνες ασφαλείας υπάρχουν και ισχύουν. Η
θλιβερή και τραγική πραγµατικότητα είναι ότι πράγµατι το µοι-
ραίο εκείνο βράδυ δυστυχώς παραβιάστηκαν. Και βέβαια ο Κα-
νονισµός -κι αυτό είναι ένα σηµαντικό ζήτηµα- δεν προβλέπει ότι
παύει η κίνηση των τρένων αν δεν υπάρχουν αυτά τα επαυξηµένα
µέτρα ασφαλείας, τηλεδιοίκηση κ.λπ., όχι µόνο βεβαίως εδώ,
αλλά παντού στην Ευρώπη. Διότι ως γνωστό, αναφέρθηκε ήδη,
µόνο το 30% των ευρωπαϊκών σιδηροδροµικών γραµµών είναι
εξοπλισµένα µε ολοκληρωµένα συστήµατα τηλεδιοίκησης.
Οπότε το πρώτο δεδοµένο είναι η µη τήρηση των υφιστάµενων
κανόνων ασφαλείας κίνησης. 

Δεύτερο δεδοµένο για να πάµε στη σύµβαση 717. Όπως µας
κατέθεσαν σχεδόν όλοι οι πρώην Υπουργοί, καθώς και πρώην Δι-
ευθύνοντες Σύµβουλοι της «ΕΡΓΟΣΕ», από τη δεκαετία του 1990
µέχρι και το 2010, έχουν δαπανηθεί εκατοντάδες εκατοµµύρια
ευρώ για έργα εκσυγχρονισµού του σιδηροδρόµου, τα οποία
αποδείχθηκαν µη λειτουργικά και µη ανταποκρινόµενα στο ζη-
τούµενο ενός σύγχρονου και ασφαλούς σιδηροδρόµου. Με λίγα
λόγια, τα συστήµατα ασφαλείας που περιέλαβε η σύµβαση 717
έπρεπε ήδη να λειτουργούν και να έχουν ενταχθεί µε λειτουργι-
κότητα στο δίκτυο. 

Τρανή απόδειξη αυτής της θλιβερής πραγµατικότητας, η πε-
ριγραφή του έργου της σύµβασης 717, ανασύσταση του συστή-
µατος και οµογενοποίησή του. Το λέω αυτό γιατί βεβαίως όλο το
τελευταίο διάστηµα ακούµε µια έντονη κριτική από το ΠΑΣΟΚ.
Ανασυστήνεις και οµογενοποιείς κάτι που ενώ υπάρχει, ενώ πλή-
ρωσες εκατοντάδες εκατοµµύρια, τελικά δεν το έχεις. Και το
ερώτηµα βεβαίως είναι αµείλικτο: Γιατί, για ποιον λόγο δεν εί-
χαµε νωρίτερα αυτό το σύστηµα ασφαλείας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα αργήσω πάρα πολύ. 
Δεν το λέω για να κάνω κάποιον συµψηφισµό ή για να ρίξω την

µπάλα στην εξέδρα, διότι µας ακούν οι συγγενείς που πονάνε.
Όµως τόσες εκατοντάδες εκατοµµύρια, γιατί το έργο δεν έχει
ολοκληρωθεί πριν το 2014; Επιτρέψτε µου να πω ότι αν είχαν
ολοκληρωθεί έγκαιρα και προσηκόντως αυτά τα προγενέστερα
έργα κι αν αυτά τα έργα προστατεύονταν από δολιοφθορές, κλο-
πές, καταστροφές -όπως µας κατέθεσαν οι µάρτυρες- η 717 θα
ήταν µια σύµβαση πολύ µικρότερης έκτασης και πολύ πιο εύκολα
υλοποιήσιµης. Διότι αυτή είναι η πραγµατικότητα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. 

Από τις καταθέσεις προέκυψε ότι βασικές δυσχέρειες, ως
προς την υλοποίησή του, ήταν, όπως προείπα, εκτεταµένες φθο-
ρές στο δίκτυο, τα µη οµογενοποιηµένα συστήµατα και η έλλειψη
κοινής συνέργειας των εµπλεκόµενων φορέων, ΟΣΕ, «ΕΡΓΟΣΕ»
και αναδόχου κοινοπραξίας. 

Επιστρέφω στην εκκίνηση της συµβάσεως. Όπως προέκυψε,
ένα έργο που ξεκίνησε να συζητείται το 2010 -όπως µας κατέ-
θεσε ο κ. Χρυσοχοΐδης- συµβασιοποιείται το 2014, µετά από τέσ-
σερα χρόνια, για να αντιληφθούµε πόσο χρονοβόρες είναι οι

διαδικασίες κι εκκινούν οι διαδικασίες υλοποίησης, οι οποίες δεν
εξελίσσονται οµαλά ούτε βέβαια εντός προθεσµιών. 

Είναι γνωστά, δεν τα επαναλαµβάνω, έχουν περάσει ήδη δύο
χρόνια από την υπογραφή της σύµβασης του 2016 και αρχίζουν
οι αποφάσεις των παρατάσεων. Η σηµαντικότερη είναι η παρά-
ταση -έχω τον αριθµό- 3279 τον Αύγουστο του 2016, απόφαση
της «ΕΡΓΟΣΕ», µε την οποία παρατείνεται η σύµβαση µέχρι το
Μάιο του 2017, δίχως βεβαίως την υποβολή αιτήµατος παράτα-
σης από την ανάδοχο κοινοπραξία που πολύ απλά σηµαίνει ότι η
παράταση αυτή δεν οφειλόταν σε υπαιτιότητα της αναδόχου κοι-
νοπραξίας, δηλαδή για τις καθυστερήσεις δεν είχε ευθύνη η ανά-
δοχος. 

Το δεύτερο, λοιπόν, δεδοµένο είναι ότι οι καθυστερήσεις και
οι ολιγωρίες για την ολοκλήρωση της 717 οφείλονται στο δηµό-
σιο κι όχι στην αποκλειστική ευθύνη της αναδόχου. Αυτό, βε-
βαίως, είναι το βασικό πρόβληµα που δηµιουργήθηκε από την
αρχή της σύµβασης και δυστυχώς συνόδευσε την εκτέλεσή της
µέχρι τέλους. Αναφέροµαι στις παραδοχές του Σπίρτζη κατά τη
δική του Υπουργία, όπως µας κατέθεσε, ότι οι παρατάσεις ήταν
η ενδεδειγµένη λύση κι όχι βεβαίως η έκπτωση της αναδόχου
κοινοπραξίας που θα οδηγούσε το έργο σε τέλµα, σε χρόνιες κα-
θυστερήσεις και θα το καθιστούσε απολύτως αβέβαιο ως προς
την ολοκλήρωσή του. 

Πολλοί δε µάρτυρες που εξετάστηκαν, αναφέρθηκαν και στο
γεγονός ενδεχόµενης κήρυξης της αναδόχου ως έκπτωτης, γε-
γονός βεβαίως, που ξέρετε, θα είχε ως παρεπόµενο αποτέλεσµα
την αναζήτηση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή των ήδη χορηγη-
θέντων κονδυλίων µε την ανάλογη ζηµία για το ελληνικό κράτος.
Αυτό όσο πιθανά προβληµατικό να ακούγεται, ειδικά στους συγ-
γενείς των θυµάτων, δίνει την απάντηση στην κριτική γιατί γίνε-
ται, γιατί το έργο δεν κηρύχθηκε έκπτωτο συνολικά. 

Την ίδια, βεβαίως, προβληµατική αντιµετωπίζει µετέπειτα ο Κα-
ραµανλής το 2019. Διότι υπάρχουν και τα εξής δεδοµένα, υπάρ-
χει η απραξία της προηγούµενης περιόδου. Ξέρετε ότι για την
υλοποίηση του έργου µόνο κατ’ όνοµα πήγε στο 33%. Στην ουσία
ήταν κάτω από 18%. Είχε ήδη επιβληθεί δηµοσιονοµική διόρ-
θωση από την ΕΔΕΛ για την επιστροφή των 2,2 εκατοµµυρίων
ευρώ. Είχε αποφασιστεί από την «ΕΡΓΟΣΕ» τον Δεκέµβριο του
2017 και εγκριθεί από το Ελεγκτικό Συνέδριο τον Ιούνιο του 2018
σχέδιο της πρώτης τµηµατικής σύµβασης 13 εκατοµµύρια ευρώ,
η οποία θεωρήθηκε απαραίτητη για την ολοκλήρωση του έργου. 

Με αυτή την κατάσταση -και κλείνω κύριε Πρόεδρε- στην
ουσία δεν υπήρχαν εναλλακτικές. Και µε δεδοµένη τη συνοµο-
λογηµένη υπαιτιότητα του δηµοσίου για τις καθυστερήσεις του
έργου, η πιθανότητα η ανάδοχος να αµφισβητήσει το κύρος της
έκδοσης και των ποινικών ρητρών και να την ανατρέψει στα δι-
καστήρια, πετυχαίνοντας και αποζηµίωση, δυστυχώς εις βάρος
του δηµοσίου, ήταν αρκετά µεγάλη. 

Θα έπρεπε, δηλαδή, να κινηθεί εκ νέου διαδικασία δηµοπρά-
τησης και ανάθεσης της εκτέλεσης του έργου, κάτι που όλοι
γνωρίζουµε θα έκανε ακόµη δύο χρόνια. Στην ουσία δηλαδή τι
συζητάµε; Να ξαναγυρίζαµε πάλι στο 2010. Κι εκεί πράγµατι θα
έπρεπε να δοθεί λόγος και στην ευρωπαϊκή εισαγγελία, πιθανό-
τατα και στη δική µας εισαγγελία και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και νοµίζω παντού, γιατί ακριβώς θα έπρεπε να εξηγήσουµε γιατί
χάσαµε τόσα χρόνια και τόσα χρήµατα. 

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι να
υπογραµµίσω ότι παρά τη σκληρή κριτική που δέχεται η επι-
τροπή µας, στα πλαίσια των αρµοδιοτήτων µας και της εξειδικευ-
µένης εντολής που είχαµε από την Ολοµέλεια της Βουλής,
συλλέξαµε ένα σηµαντικό υλικό που σήµερα βρίσκεται στη διά-
θεση της δικαιοσύνης. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Καραγκούνη.

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Δηµήτρη Νατσιό, Πρόεδρο της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα διαβάσω ένα
κείµενο το οποίο γράφτηκε πριν έναν χρόνο, λίγο µετά το τρα-
γικό δυστύχηµα και µετά θα έρθω στο σήµερα, για να δούµε τι
άλλαξε από τότε ή µάλλον τι προέβλεπε εκείνο το κείµενο.

«Μια ασύλληπτη εθνική τραγωδία, όπως αυτή που συνέβη στα
Τέµπη, θα έπρεπε να µετατραπεί σε ένα γερό ταρακούνηµα για
ολόκληρο τον ελληνικό λαό, που τα τελευταία χρόνια βρισκόταν
και βρίσκεται σε λήθαργο και σε αφασία.

Το επόµενο διάστηµα, θα σηκωθεί ένα σύννεφο σκόνης από
αλληλοκατηγορίες, καταγγελίες και ευθύνες. Θα αποµακρυν-
θούν τα αιµατοβαµµένα συντρίµµια των τρένων και θα µείνουµε
να κοιτάµε τα συντρίµµια µιας ολόκληρης χώρας. Και µετά τι; Τι
θα αποµείνει, µόλις πέσει όλος αυτός ο κουρνιαχτός; Θα υπάρξει
αφύπνιση; Θα έχει ριζώσει µετάνοια µέσα µας; Θα εµπεδώσουµε
καθόλου τη µαταιότητα της ζωής; Θα ευδοκιµήσει πνευµατικά η
συντριβή που νιώσαµε, αν είχαµε την ευαισθησία να τη νιώσουµε;

Κλαίει γοερά ο λαός γι’ αυτά τα παιδιά που χάθηκαν τόσο
άδικα, όµως δάκρυ χωρίς µετάνοια και αυτοµεµψία δεν αξίζει τί-
ποτε. Θρήνος χωρίς περισυλλογή δεν οδηγεί πουθενά.

Αυτές τις οικογένειες που σπάραζαν και σπαράζουν πάνω από
δεκάδες φέρετρα, σήµερα τάφους, πώς θα τις βοηθήσουµε, αν
αναλωθούµε µόνο σε κατηγορίες και υποδείξεις; Μπορεί να ξα-
ναχτιστεί µια χώρα έτσι; Μπορεί να αναστηθεί µια χώρα και µια
κοινωνία έτσι; Δεν µπορεί. Και τι θα γίνει µε αυτές τις οικογένειες;
Θα τις αφήσουµε στον βουβό πόνο τους και θα συνεχίσουµε τις
ζωές µας όπως πριν; Θα περιµένουµε να ξεθωριάσει η θλίψη µας
και να γυρίσουµε στο κοµµατικό µαντρί µας ή την εγωκεντρική
ζωή µας; Δυστυχώς, αυτή ήταν η εξέλιξη µετά το Μάτι, αυτή ήταν
µετά τη Μάνδρα, µετά την Ηλεία, µετά το «Εξπρές Σάµινα». 

Για να αλλάξεις τη µοίρα του τόπου σου και να καλυτερεύσεις
τη ζωή των ανθρώπων σου, πρέπει πρώτα απ’ όλα να κατανοή-
σεις τι είναι ζωή και τι δεν είναι. Μας αρέσει να παραµυθιάζουµε
τον εαυτό µας πως η ζωή µας είναι αδιάκοπη και αυτονόητη. Το
να µπαίνεις σε ένα τρένο και να µην έχεις την παραµικρή υποψία
πως οδεύεις στο τελευταίο δροµολόγιο της ζωής σου, αυτό είναι
ένα απίστευτα βίαιο και σπαρακτικό αλλά εξίσου πραγµατικό
πρόσωπο της ζωής και ένα ηχηρό χαστούκι για όλους µας να κα-
ταλάβουµε πως η ζωή δεν είναι δεδοµένη.

Μια αγκαλιά, ένα βλέµµα αγάπης, ένα χαµόγελο, ένα φιλί, µία
ζεστή συµβουλή, ένα µήνυµα από κάποιον που σε σκέφτεται, ένα
οικογενειακό τραπέζι, ένας περίπατος, όλα τα απλά και τα
όµορφα είναι θησαυροί που ξεγλιστρούν από τα χέρια µας ανεκ-
µετάλλευτοι. Δεν δοξολογούµε τον Θεό για κάθε ξηµέρωµα που
µας δωρίζει. Δεν εκτιµούµε τη ζωή όπως θα έπρεπε. Η ζωή δεν
µπορεί να είναι ένα χρονικό διάστηµα που ξοδεύεται αφειδώς και
αλογίστως. Η κάθε στιγµή είναι ένα δώρο από τον Θεό που µας
προσθέτει χρόνο µετανοίας. Η ζωή είναι µια αλληλουχία στιγµών,
µια αλυσίδα µε βιώµατα που κάθε κρίκος της είναι και ένα θαύµα. 

Πενθούµε για τα Τέµπη, αλλά πολλοί πενθούν στα τυφλά
χωρίς ανώτερο νόηµα για τη θλίψη τους. Ακούµε πολλές φορές
τη λέξη πένθος. Όταν πενθείς για τον ξαφνικό θάνατο ενός δικού
σου ανθρώπου, αναρωτιέσαι τι δεν πρόλαβες να µοιραστείς µαζί
του. Σκέφτεσαι αν τον πίκρανες που τον στενοχώρησες, αν τον
αδίκησες κάπου. Εµείς τι δεν προλάβαµε να πούµε και τι δεν προ-
λαβαίνουµε και δεν είπαµε σε αυτά τα παιδιά; Δεν προλάβαµε να
τους πούµε συγγνώµη γι’ αυτή την Ελλάδα που τους ετοιµάσαµε.
Δεν προλάβαµε να τους πούµε συγγνώµη για την αµετανοησία
µας και την πνευµατική τύφλωσή µας, που µετά από δεκαετίες
λαθών και παθών κάναµε αυτό το κράτος τριτοκοσµικό και επι-
κίνδυνο. Δεν σταθήκαµε ούτε σωστοί πολιτικοί, ούτε σωστοί πο-
λίτες, ούτε σωστοί άνθρωποι απέναντί τους.

Υποδεχθήκαµε τα τρυφερά νιάτα τους στη χώρα του «πάµε και
όπου βγει». Δεν έχουµε ανάγκη από καµµιά άνωθεν τιµωρία, γιατί
φτάσαµε να κατασκευάζουµε τις µάστιγες και τα θανατικά µόνοι
µας σε µια Ελλάδα τόσο διεφθαρµένη που σκοτώνει τα παιδιά
της. Ο καλύτερος φίλος της διαφθοράς, κρατικής, κοινωνικής,
ηθικής, είναι η αδιαφορία και ο ωχαδερφισµός. Έτσι την τροφο-
δοτούσαµε τόσα χρόνια και έτσι θα συνεχίσουµε να την τροφο-
δοτούµε, αν δεν αλλάξουµε πορεία.

Ναι, δεν ήταν δυστύχηµα. Ήταν σίγουρα έγκληµα, ένα κατ’
εξοχήν πολιτικό έγκληµα και µάλιστα, µε διαχρονική ισχύ που

«έσκασε» στα χέρια της παρούσας Κυβέρνησης, η οποία δεν
έκανε τίποτε για να το αποτρέψει. Ένας εξηντάχρονος λίγο πριν
βγει στη σύνταξη και χωρίς να έχει καµµία ικανή εµπειρία προσ-
γειώθηκε σε µια τόσο υπεύθυνη θέση, προφανώς γιατί ήταν
βύσµα σε µια χώρα που βασιλεύουν τα βύσµατα και το πελατει-
ακό κράτος». Επαναλαµβάνω, γράφτηκαν πέρυσι αυτά.

Λοιπόν; Όλο αυτό το όργιο διαφθοράς, ο αµοραλισµός, η ξε-
διαντροπιά που κυριαρχεί στο πολιτικό σκηνικό δεν είναι σάρκα
από τη σάρκα του ελληνικού λαού; Γίνεται να υπάρχει πολιτική
διαφθορά, χωρίς να υπάρχει και κοινωνική; Δυστυχώς, όλοι ίσως
είµαστε κλίµατα ενός άρρωστου αµπελιού που το αξίζει ίσως να
πεταχτεί στη φωτιά, αλλά ο φιλεύσπλαχνος Θεός µας συνεχίζει
να µακροθυµεί, µήπως και αλλάξουµε.

Αυτά τα παιδιά µαρτύρησαν για τα τραγικά λάθη µας. Εγκλή-
µατα δεκαετιών µας έφεραν ως εδώ. Λάθη στην κάλπη. Λάθη για
να πετύχουµε το βόλεµα και το ρουσφέτι. Λάθη ανοχής. Λάθη
αδιαφορίας. Λάθη κοινωνικά. Λάθη, πάνω απ’ όλα, πνευµατικά.

Και αν ακόµα πέσουν όλα τα λεφτά του κόσµου στο σιδηρο-
δροµικό δίκτυο και γίνει πρότυπο εκσυγχρονισµού για όλη την
Ευρώπη, έχουµε την αυταπάτη πως θα σταµατήσει το όργιο δια-
φθοράς στις υποδοµές της χώρας µας; Θυµίστε µου µετά από
ποια τραγωδία σταµάτησε, για να σταµατήσει και τώρα;

Ας πάρουµε τη θλίψη µας και να τη µετατρέψουµε σε κάτι που
θα αποδώσει καρπούς. Τα δάκρυα για αυτά τα παιδιά να γίνουν
δάκρυα µετανοίας και θερµής προσευχής. Να γίνουµε ενεργοί
ως πολίτες ή ακόµα περισσότερο ως χριστιανοί. Η συντριβή µας
ας ενωθεί µε το πένθιµο πνεύµα της µεγάλης τεσσαρακοστής,
που ήδη ξεκίνησε και να γίνει δέηση για όλες αυτές τις ψυχές και
για τις οικογένειές τους. Να σπεύσουµε στους χαιρετισµούς και
να ζητήσουµε µε θέρµη από την Παναγία να απαλύνει τον ασή-
κωτο πόνο όλων αυτών των µανάδων. Το χρωστάµε σε αυτά τα
παιδιά. Το χρωστάµε σε αυτούς τους γονείς. Είναι το ελάχιστο
αλλά και το µέγιστο που µπορούµε.

Αυτά πέρυσι. Λίγο µετά, λοιπόν, το χρονικό δυστύχηµα στα
Τέµπη ένας ηρωικός εικοσάχρονος επιβάτης, ο Μιχάλης Κλάψης
από τους Λειψούς, στην προσπάθειά του να βοηθήσει τον απεγ-
κλωβισµό µιας κοπέλας, είχε πει αυτό το µεγαλειώδες «Πάτα
επάνω µου να βγεις». Δυστυχώς, η Κυβέρνηση στην υπόθεση των
Τεµπών είχε άλλο σύνθηµα «Πατάµε όποιον βρεθεί στον δρόµο
µας. Ποδοπατάµε στην προσπάθειά µας να βγούµε καθαροί».

Είναι εξ ορισµού αποδεκτό ότι στα Τέµπη συντελέστηκε ένα
έγκληµα, αφού είχαµε πενήντα επτά νεκρούς, µία αγνοούµενη
και εκατόν ογδόντα τραυµατίες, εκ των οποίων πολλοί θα έχουν
σοβαρές αναπηρίες και παραµορφώσεις εφ’ όρου ζωής, καθώς
υπέστησαν βαριές και επικίνδυνες σωµατικές βλάβες. Ως εκ τού-
του θα έπρεπε η Κυβέρνηση και όσοι ενεπλάκησαν µε το θέµα
αυτό να ενεργήσουν κατάλληλα για τη διερεύνηση των πραγµα-
τικών αιτιών του δυστυχήµατος, την απόδοση ευθυνών και την
εµπέδωση αισθήµατος δικαιοσύνης στους πολίτες.

Από τα όσα, όµως, είδαµε να διαδραµατίζονται στην αίθουσα
της Εξεταστικής Επιτροπής στη Βουλή, αλλά και όσα είδαν το
φως της δηµοσιότητας, είµαστε πεπεισµένοι ότι στα Τέµπη δια-
δραµατίστηκε ένα έγκληµα σε τρεις φάσεις, εκ των οποίων η µία
είναι ειδεχθέστερη της άλλης και επιχειρήθηκε µία άνευ προ-
ηγουµένου προσπάθεια συγκαλύψεως εκ µέρους της Κυβέρνη-
σης.

Η πρώτη φάση αφορά στην εγκληµατική εκ του αποτελέσµα-
τος φάση µη  υλοποίησης της γνωστής πλέον σύµβασης 717,
που αφορούσε στην ανάταξη και αναβάθµιση του συστήµατος
σηµατοδότησης, τηλεδιοίκησης και αντικατάστασης εβδοµήντα
αλλαγών τροχιάς σε εντοπισµένα τµήµατα του άξονα Αθήνα -
Θεσσαλονίκη - Προµαχώνας. 

Η σύµβαση, αν και υπογράφηκε το 2014 και είχε προθεσµία
υλοποίησης τα δύο χρόνια, δηλαδή µέχρι τις 26-9-2016, ουδέ-
ποτε υλοποιήθηκε, όχι απλώς στον προβλεπόµενο χρόνο, αλλά
ούτε και µέχρι την ηµέρα του τραγικού δυστυχήµατος, την 28η

Φεβρουαρίου του 2023, καθώς δεν υπήρχε και δεν λειτουργούσε
κανένα σύστηµα τηλεδιοίκησης, ούτε η σηµατοδότηση. Ποιοι
είναι οι λόγοι; Δύο τινά µπορεί να συµβαίνουν. Είτε πρόκειται για
ανικανότητα εκ µέρους κυβερνήσεων στη διαχείριση σηµαντικών
λειτουργιών του κράτους, όπως είναι αυτό της ασφάλειας συγ-
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κοινωνιών, είτε πρόκειται για εγκληµατική διασπάθιση κονδυλίων,
αδιαφορώντας για τις ολέθριες συνέπειες. Ποιοι ευθύνονται; Μα
φυσικά οι άµεσα εµπλεκόµενοι, η διοίκηση του ΟΣΕ, η αρµόδια
Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων και ο αρµόδιος Υπουργός Με-
ταφορών.

Λόγω διασπάθισης ευρωπαϊκών κονδυλίων στη σύµβαση 717,
η οποία εκτιµάται ότι έφτασε τα 700 εκατοµµύρια, διατάχθηκε
έρευνα από την ευρωπαϊκή εισαγγελία, η οποία κατέληξε στο
εξής φοβερό κυριολεκτικά συµπέρασµα, µε το οποίο καταρρί-
πτεται κάθε δικαιολογία περί «κακιάς ώρας». Τι λένε οι Ευρωπαίοι
εισαγγελείς; «Οι πολυετείς παρατάσεις στην ολοκλήρωση του
έργου της σύµβασης 717/2014, µετά από σχετικά αιτήµατα στε-
λεχών της «ΕΡΓΟΣΕ», συνδέονται άµεσα, αιτιωδώς µε την επέ-
λευση του δυστυχήµατος, αφού εάν η σύµβαση 717/2014 είχε
εγκαίρως και στα αρχικά συµβατικά πλαίσια ολοκληρωθεί και
είχαν παραδοθεί και λειτουργούσαν τα σχετικά συστήµατα
ασφαλείας ελέγχου της σιδηροδροµικής κυκλοφορίας, θα απο-
φευγόταν µετά βεβαιότητας η επέλευση του δυστυχήµατος». 

Μπορεί βέβαια ο παριστάµενος κ. Βορίδης να είχε σχολιάσει
µε υποτιµητικές εκφράσεις το έργο της ευρωπαϊκής εισαγγελίας
λέγοντας ότι δεν τελούνται και δεν αποδίδονται ευθύνες για αν-
θρωποκτονίες µέσω της απόδοσης οικονοµικών αδικηµάτων,
αλλά είναι βέβαιο ότι απλώς προσπαθεί να καλύψει τις κυβερνη-
τικές ευθύνες. Η αδράνεια και η αποφυγή λήψης οποιουδήποτε
ουσιαστικού µέτρου για την υλοποίηση της σύµβασης, η µη θέ-
σπιση µε υπουργική απόφαση των επιβεβληµένων εκ του νόµου
εθνικών κανόνων ασφαλείας, οι δηµόσιες διαβεβαιώσεις περί
πλήρους διασφάλισης της ασφάλειας, η δηµοσίευση ετήσιων εκ-
θέσεων ασφαλείας από τη ΡΑΣ µε πλήρη απόκρυψη της ζοφερής
αλήθειας, η έκδοση λειτουργίας και πιστοποιητικών ασφαλείας
κ.λπ., δεν αφήνουν καµµιά αµφιβολία ότι στα Τέµπη διαπράχθη-
σαν πολύ σοβαρά αδικήµατα. 

Βέβαια, οι διαπιστώσεις της ευρωπαϊκής εισαγγελίας δεν ήταν
κεραυνός εν αιθρία. Προηγήθηκαν πολύ εµπεριστατωµένες και
δραµατικές επισηµάνσεις και προειδοποιήσεις από τους καθ’
ύλην αρµόδιους φορείς, οι οποίες όµως δεν ελήφθησαν ποτέ υπ’
όψιν. Στις 6-1-2021 υπήρξε εµπιστευτικό έγγραφο του Διευθύ-
νοντος Συµβούλου της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» κ. Φίλιππου Τσαλίδη, το
οποίο απευθυνόταν στον Πρόεδρο του ΟΣΕ µε κοινοποίηση στον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κώστα Καραµανλή, στην
Πρόεδρο της ΡΑΣ κ. Ιωάννα Τσιαπαρίκου και λοιπούς αρµόδιους.
Σε αυτό µνηµονεύει προγενέστερα σιδηροδροµικά ατυχήµατα,
επισηµαίνει τη γενικότερη αίσθηση εγκατάλειψης της σιδηρο-
δροµικής υποδοµής, την έλλειψη προσωπικού του ΟΣΕ, σταθ-
µαρχών και κλειδούχων, τη µη λειτουργία της σηµατοδότησης,
την µη πλήρως συντηρηµένη υποδοµή, την µη άµεση επισκευή,
αντιµετώπιση και αποκατάσταση όσων είχαν επισηµανθεί από τις
διαπιστώσεις των ελέγχων, τη µη λειτουργία του κέντρου ελέγ-
χου του Λιανοκλαδίου, τα οποία δηµιουργούσαν σοβαρότατους
κινδύνους στην κυκλοφορία.

Ακολούθησε την 27-4-2022 επιστολή παραίτησης προς την
«ΕΡΓΟΣΕ» του κ. Χρήστου Κατσιούλη, Προέδρου της αρµόδιας
επιτροπής για έργα σηµατοδότησης και ασφάλειας στο σιδηρο-
δροµικό δίκτυο, µια επιστολή κόλαφος των κυβερνητικών ευθυ-
νών. Σε αυτή ο κ. Κατσιούλης εξέφρασε τη διαφωνία του για
ενέργειες του οργανισµού επί θεµάτων ανάταξης των γραµµών
και των συστηµάτων ασφαλείας και έκρουσε τον κώδωνα του κιν-
δύνου για την ασφάλεια, αναφέροντας ότι σε συγκεκριµένο
τµήµα του δικτύου θα κινούνταν τρένα µε ταχύτητες διακοσίων
χιλιοµέτρων την ώρα χωρίς να υπάρξει καµµία ένδειξη για την
κατάσταση των γραµµών, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την
ασφάλεια κυκλοφορίας των τρένων. 

Η Πανελλήνια Ένωση Προσωπικού Έλξης, µε εξώδικό της
προς τον ΟΣΕ, τον Υπουργό Μεταφορών και Υποδοµών, τη ΡΑΣ
και τη «HELLENIC TRAIN», κατήγγειλε στις 8-11-2002 τις τερά-
στιες ελλείψεις και την κατάρρευση του σιδηροδροµικού δι-
κτύου. Μεταξύ άλλων, διαπίστωσε «τη µη λειτουργία των
σηµάτων και τηλεδιοίκησης εδώ και πολλά έτη και τη µη λειτουρ-
γία του συστήµατος ATCS, που αν λειτουργούσε, θα αποσο-
βούσε το ανθρώπινο λάθος». Μάλιστα, η Ένωση ενηµέρωνε για
τρία περιστατικά εκτροχιασµού σε διάστηµα δύο µηνών, την 1η

Αυγούστου του ’22 στην Τιθορέα, στις 10 Αυγούστου του ιδίου
χρόνου στο Λιανοκλάδι και στις 21 Οκτωβρίου πάλι του ’22 ξανά
στην Τιθορέα. Μάλλον ως τυχαία γεγονότα θα εκλήθησαν από
τους αρµοδίους.

Είκοσι µέρες περίπου πριν από τη µοιραία σύγκρουση, η Δη-
µοκρατική Ενωτική Συνδικαλιστική Κίνηση Σιδηροδροµικών, µε
αφορµή δύο ακόµη ατυχήµατα στο σιδηροδροµικό δίκτυο, είχε
στείλει προς πάντα αρµόδιο επιστολή-ανακοίνωση τονίζοντας ότι
«όσο δεν παίρνονται µέτρα προστασίας στους εργασιακούς χώ-
ρους για την ασφαλή λειτουργία και κυκλοφορία των τρένων, τα
ατυχήµατα δεν έχουν τελειωµό», ενώ προειδοποιούσε σαφέ-
στατα: «Δεν θα περιµένουµε το δυστύχηµα που έρχεται για να
τους δούµε να χύνουν κροκοδείλια δάκρυα κάνοντας διαπιστώ-
σεις». Φυσικά, γνώση της επιστολής αυτής έλαβε και ο Υπουργός
Μεταφορών. 

Αποδεικνύεται δηλαδή ότι στελέχη, εργαζόµενοι και συνδικα-
λιστές του ΟΣΕ είχαν προειδοποιήσει για τα ελλείµµατα ασφα-
λείας του σιδηροδροµικού δικτύου πολύ πριν από την τραγωδία
στα Τέµπη, ο Υπουργός όµως και οι αρµόδιοι των σιδηροδρόµων
κώφευσαν και αδιαφόρησαν και γι’ αυτό είναι συνυπεύθυνοι για
τη θανατηφόρο σύγκρουση. Όχι µόνο, λοιπόν, γνώριζε πολύ
καλά ο τότε αρµόδιος Υπουργός Μεταφορών όλες αυτές τις επι-
κίνδυνες ελλείψεις στην ασφάλεια του δικτύου, αλλά και µε πε-
ρισσή έπαρση και αδιαντροπιά, θα λέγαµε, διεκήρυσσε ότι οι
σιδηρόδροµοι είναι απόλυτα ασφαλείς, ενώ δέκα µέρες πριν από
την τραγωδία εγκαλούσε τον ΣΥΡΙΖΑ στη Βουλή γιατί ζητούσε
απαντήσεις για θέµατα ασφαλείας στον σιδηρόδροµο. Ακόµη
ηχούν στα αυτιά των πολιτών οι γεµάτες θράσος ψευδείς δηλώ-
σεις του Υπουργού «είναι ντροπή και ντρέποµαι που θέτετε θέ-
µατα ασφαλείας και θα ήθελα να ανακαλέσετε αµέσως».
Ουσιαστικά, δηλαδή, µιλάµε για συνειδητή απόκρυψη της αλή-
θειας, αδιαφορώντας για το όποιο αποτέλεσµα, σε στοίχιση µε
τη θρυλική πλέον φράση του µηχανοδηγού «πάµε και όπου βγει».

Ένα άλλο σηµαντικό στοιχείο που συνετέλεσε στο φοβερό έγ-
κληµα ήταν η τοποθέτηση του µοιραίου σταθµάρχη, η οποία πραγ-
µατοποιήθηκε καθαρά µε ρουσφετολογική παρανοµία και σε
πλήρη αντίθεση και µε το πνεύµα και µε το γράµµα του νόµου που
αφορά τις προϋποθέσεις πρόσληψης σε θέσεις ευθύνης και µε
δεδοµένο την ανύπαρκτη εµπειρία του, τις ελλιπέστατη γνώσεις
και βέβαια την προχωρηµένη για τέτοιο κρίσιµο πόστο ηλικία του.
Και όλα αυτά µε επίγνωση της καθολικής κατάρρευσης των συ-
στηµάτων ασφαλείας. Γι’ αυτή την τοποθέτηση θα µας ενηµερώ-
σει η Κυβέρνηση ποιος ευθύνεται ή θα το πάρει κι αυτό το ποτάµι; 

Τη γνώση και την ευθύνη του Υπουργού συνοµολόγησε ξεδιάν-
τροπα και ο λαλίστατος, κατά τα άλλα, Υπουργός της Κυβέρνη-
σης κ. Άδωνις Γεωργιάδης, όταν µε ωµή κυνικότητα και εν µέσω
γενικού πένθους για την εθνική τραγωδία δεν δίστασε να πει ότι
ένας Υπουργός Μεταφορών δεν µπορεί να εκστοµίσει στη Βουλή
ότι έχουµε προβλήµατα ασφαλείας στα τρένα. Δηλαδή είναι σαν
να έλεγε και αυτός «πάµε και όπου βγει».

Η δεύτερη εγκληµατική εκ του αποτελέσµατος φάση ήταν η
στιγµή της τραγωδίας, όπου στις 28 Φεβρουαρίου, την απο-
φράδα εκείνη ηµέρα, του 2023 δύο συρµοί συγκρούονται µετω-
πικώς µε ολέθριες συνέπειες και µια τεράστια έκρηξη µε µορφή
µανιταριού κατέκαψε νέους ανθρώπους παγώνοντας όλη την πα-
τρίδα.

Προσθέτουµε εδώ ότι βρέθηκαν και από τους πραγµατογνώ-
µονες των συγγενών των θυµάτων δείγµατα ξυλολίου και λοιπών
εύφλεκτων ουσιών, τα οποία ελήφθησαν από τον τόπο του δυ-
στυχήµατος σε διαφορετικά, µάλιστα, σηµεία και χωρίς να δι-
καιολογείται µε οποιονδήποτε τρόπο η παρουσία τους και η
ύπαρξή τους. 

Χρήζουν και απαιτούν διερεύνησης από την ελληνική δικαιο-
σύνη οι πολλαπλές ανεξήγητες καθυστερήσεις και στην επιβα-
τική αµαξοστοιχία από δολιοφθορά ή η αναιτιολόγητη πτώση του
ηλεκτροφόρου καλωδίου κίνησης της ηλεκτροµηχανής εντός του
σταθµού Παλαιοφαρσάλου, η επιστροφή του προαστιακού Λά-
ρισας - Θεσσαλονίκης µε έλξη από ντιζελοµηχανή λόγω προβλη-
µάτων στο σύστηµα πέδησης του προαστιακού, που είχαν σαν
αποτέλεσµα την καθυστέρηση εκκίνησης από τη Λάρισα του µοι-
ραίου επιβατικού τρένου. 
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Επιπλέον, θα πρέπει να διερευνηθεί η έλλειψη επικοινωνίας και
η µη καταγραφή της επικοινωνίας των µηχανοδηγών στη µοιραία
διαδροµή των δώδεκα λεπτών από τη Λάρισα µέχρι το σηµείο
σύγκρουσής της µε την εµπορική αµαξοστοιχία.

Τρίτη φάση: Μετά την ολέθρια µετωπική σύγκρουση ξεκινά η
τρίτη φάση του εγκλήµατος και η πιο οδυνηρή. Αναφέρω και
κλείνω µε τα κυριότερα: Ο Υφυπουργός κ. Τριαντόπουλος ως
επικεφαλής κυβερνητικού κλιµακίου συντονίζει τις διαδικασίες
διαχείρισης ενεργειών του ολέθριου εγκλήµατος και δίνει εντολή
στον Περιφερειάρχη Λάρισας Κωνσταντίνο Αγοραστό να ξεχερ-
σώσει και να µπαζώσει το πεδίο του εγκλήµατος µε σκοπό απρο-
κάλυπτα τη συγκάλυψη των αιτιών αυτού. Για τον σκοπό αυτό
διατέθηκαν πάνω από 650.000 ευρώ σε ανύπαρκτη εταιρεία, η
οποία συστάθηκε αρκετά αργότερα. Ακόµη, δηλαδή, και στην
τραγωδία επάνω η διάθεση πιστώσεων γίνεται µε αδιαφανή
τρόπο και εγείρει και άλλα θέµατα εξεταστέα από τις ανακριτικές
αρχές για τον τρόπο διαχείρισης δηµοσίων εκτάκτων δαπανών,
ειδικά όταν συντελούν στην απόκρυψη στοιχείων και στην πα-
ρεµπόδιση του ανακριτικού έργου διερεύνησης ενός εγκλήµα-
τος. 

Ο µεταβατικός πρόεδρος του ΟΣΕ κ. Τερεζάκης, ο οποίος ορί-
στηκε επί της Υπουργίας του κ. Γεραπετρίτη µετά το έγκληµα
των Τεµπών, επικαλούµενος δήθεν οδηγία της Αρχής Προστα-
σίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα επέβαλε στον ΟΣΕ να
σβηστούν τα αρχεία των καταγραφικών στον εµπορευµατικό
σταθµό Θεσσαλονίκης και να εξαφανιστούν βιντεοσκοπηµένα
στοιχεία για τα πιθανά παράνοµα εύφλεκτα υλικά που µετέφεραν
οι τρεις πρώτες ανοιχτές πλατφόρµες του εµπορικού συρµού.
Παρένθεση συν µία που αναζητείται ο χώρος αποθήκευσής της
µετά την αποµάκρυνσή της από το σηµείο σύγκρουσης. Κλείνει
η παρένθεση. 

Εάν αυτό δεν είναι συνειδητή εγκληµατική ενέργεια συγκάλυ-
ψης, τότε τι είναι; Και φυσικά στην πρόταση της Νίκης, που κα-
τατέθηκε από τον Βουλευτή της Νίκης κ. Νικόλαο Βρεττό και
έγινε αποδεκτή από όλα τα κόµµατα της Αντιπολιτεύσεως να πα-
ραπεµφθεί ο µεταβατικός πρόεδρος του ΟΣΕ κ. Τερεζάκης στις
εισαγγελικές αρχές ως ύποπτος τέλεσης ψευδορκίας. Και, βέ-
βαια, η Πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας δεν συναίνεσε. 

Επιπλέον, η Εξεταστική Επιτροπή της Βουλής δεν είχε άµεση
πρόσβαση σε κρίσιµα έγγραφα των υπό διαµόρφωση δικογρα-
φιών, µολονότι είχε προανακριτικές αρµοδιότητες ούτε της είχαν
διαβιβαστεί από το Προεδρείο της Βουλής στοιχεία της ευρω-
παϊκής εισαγγελίας που αφορούσαν την καθυστέρηση υλοποί-
ησης της σύµβασης 717. 

Είναι αδιανόητο να αναµένει κανείς αξιόπιστο αποτέλεσµα από
οποιαδήποτε διαδικασία διερεύνησης ποινικών ευθυνών και να
στερείται παράλληλα του συνόλου σχεδόν των διαθέσιµων στοι-
χείων, ενώ ταυτόχρονα τίθενται στη διάθεσή του προς εξέταση
µόνο ή κυρίως ως φερόµενοι µάρτυρες υπόλογοι κατά των
οποίων µάλιστα έχει ασκηθεί ή επίκειται ποινική δίωξη. 

Μια τέτοια µεθόδευση αποτέλεσε η καθυστερηµένη κλήτευση
στην εξεταστική του τέως περιφερειάρχη Θεσσαλίας µέχρι να
καταστεί ύποπτος για παράβαση καθήκοντος για το µπάζωµα
του γνωστού χώρου και αυτό έγινε σκοπίµως για να µπορεί ο κ.
Αγοραστός να επικαλεστεί το νόµιµο δικαίωµα της σιωπής του
κατηγορουµένου και να µην εξεταστεί, να µη δεχτεί ερωτήσεις
και να µη δώσει απαντήσεις για το προκλητικό, παράνοµο και πα-
νάκριβο µπάζωµα του πεδίου του εγκλήµατος µετά την αποµά-
κρυνση όλων των υπολειµµάτων της σύγκρουσης. 

Αναµένουµε, λοιπόν, να πληροφορηθούµε, όπως άλλωστε και
η πρόσφατη παραγγελία της εισαγγελίας του Αρείου Πάγου επι-
τάσσει, ποιοι και γιατί επεδίωξαν την εκ βάθρων µεταβολή του
χώρου πριν συµπληρωθούν λίγα εικοσιτετράωρα από το συµβάν
και ενώ υπήρχε µία τουλάχιστον αγνοούµενη. Αποτέλεσµα αυτής
της παράνοµης ενέργειας, εν αγνοία των αστυνοµικών και λοι-
πών ανακριτικών αρχών, ήταν να µην είναι δυνατόν να ερευνηθεί
στο πεδίο αν υπήρχαν δείγµατα του υλικού που προκάλεσε αυτή
τη µεγάλης ισχύος υπό µορφή µανιταριού έκρηξη, αλλά και της
τεράστιας σε ένταση λόγω των θερµικών φορτίων της πυρκαγιά
που κατέκαψε και όσους εγκλωβισµένους επιβάτες είχαν επιβιώ-
σει της σύγκρουσης. Να θυµίσω ότι τριάντα επιβάτες του µοι-

ραίου τρένου βρέθηκαν απανθρακωµένοι. Πόσοι από αυτούς θα
ήταν ζωντανοί σήµερα εάν δεν υπήρχε -ερώτηµα είναι- η έκρηξη
του άγνωστου φορτίου; 

Ο καθηγητής Πυργίδης, µέλος της Επιτροπής Διερευνήσεως,
κατέθεσε στην εξεταστική επιτροπή πως δεν γνώριζε ποιος και
µε ποιο τρόπο αιτήθηκε την παροχή στοιχείων και ποιος ή ποιοι
παρείχαν τα στοιχεία, βάσει των οποίων συνετάχθη το πόρισµα
Γεραπετρίτη. Και, φυσικά, δεν έκανε τον κόπο να το διερευνήσει. 

Ένα άλλο παράδοξο στοιχείο ήταν ο θάνατος του διευθυντή
κυκλοφορίας του ΟΣΕ Κωνσταντίνου Χρυσάγη σε ένα ασυνήθι-
στο αυτοκινητικό δυστύχηµα στο Λαγονήσι, ο οποίος πρόλαβε
να καταθέσει σηµαντικά στοιχεία στην Επιτροπή Διερεύνησης,
τα οποία όµως ουδόλως αξιολογήθηκαν από την Επιτροπή Εµ-
πειρογνωµόνων. Δυστυχώς, ο παραπάνω κρίσιµος µάρτυρας δεν
πρόλαβε να καταθέσει και στον ανακριτή. Επίσης, περίεργο θά-
νατο βρήκε την επόµενη µέρα από αυτή του Χρυσάγη ο σταθ-
µάρχης στον Βόλο Κωνσταντίνος Πρασσάς.

Η µεγάλη καταστροφή των Τεµπών αποτέλεσε ένα θλιβερό
ορόσηµο στις σχέσεις εµπιστοσύνης κράτους - πολίτη και κατέ-
στη προφανές ότι υφίσταται σοβαρή ανεπάρκεια στην τήρηση
των κανονισµών ασφαλείας για λόγους που ανάγονται όχι µόνο
σε συγκεκριµένα πρόσωπα, αλλά και στον τρόπο εποπτείας που
ασκείται από τη συντεταγµένη πολιτεία. 

Για τον λόγο αυτό η Νίκη θα καταθέσει πρόταση νόµου τις
προσεχείς ηµέρες για τη δυνατότητα ελέγχου από τους πολίτες
των υφιστάµενων κανονισµών ασφαλείας στα µέσα µαζικής µε-
ταφοράς και προκειµένου να εισαχθεί στην ελληνική νοµοθεσία
µια κουλτούρα «κοινωνικού ελέγχου» παράλληλου µε την κρατική
εποπτεία για τον προφανή λόγο ότι το µονοπώλιο ελέγχου του
κράτους έχει εµπεδώσει, θα λέγαµε, µια νοοτροπία χαλάρωσης
στους αρµόδιους κρατικούς ελεγκτικούς µηχανισµούς. 

Προτείνεται, λοιπόν, µε τις κατάλληλες προσθήκες σε υφιστά-
µενα νοµοθετήµατα η θέσπιση ενός µηχανισµού προληπτικού
ελέγχου για τυχόν αντικανονικότητες στον τρόπο λειτουργίας
των µέσων µεταφοράς. 

Σκοπός του µηχανισµού αυτού θα είναι ο προληπτικός έλεγχος
µε πρωτοβουλία είτε επιβατών είτε εργαζοµένων στα πλαίσια
µιας διαδικασίας που είναι ήδη γνωστή στον Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας της συντηρητικής απόδειξης. Τα προσδοκώµενα απο-
τελέσµατα θα είναι πολλαπλά. Κατ’ αρχάς θα αυξηθεί ο βαθµός
εγρήγορσης των εποπτευόµενων φορέων, αφού δεν θα είναι
µόνο µια και προβλέψιµη η προέλευση των ελέγχων τήρησης των
κανονισµών ασφαλείας. Αφ’ ετέρου θα αυξηθεί η αποτελεσµατι-
κότητα των κρατικών ελέγχων, αφού θα έχουν έναν οιονεί αντα-
γωνιστή, τον έλεγχο που θα προκαλείται από επιβάτες ή
εργαζοµένους και δεν θα µπορούν έτσι να δικαιολογήσουν ή να
αποκρύψουν πληµµέλειες σε έναν εξίσου τεχνικά καταρτισµένο
φορέα. 

Τέλος -και το σηµαντικότερο όλων- θα αποκατασταθεί η τρω-
θείσα εµπιστοσύνη στην ασφάλεια των µεταφορών στην κοινωνία
µας. Αναµένουµε λοιπόν από την Κυβέρνηση να αποδεχθεί την
παραπάνω πρόταση νόµου, εάν όντως ενδιαφέρεται για την
ασφάλεια των πολιτών. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα Τέµπη δεν
θρηνήσαµε µόνο πενήντα επτά νεκρούς. Θρηνήσαµε την απου-
σία της αλήθειας, την έλλειψη ακεραιότητας και αντικειµενικότη-
τας της δικαιοσύνης και την έλλειψη αίσθησης καθήκοντος.
Είχαµε την επιτοµή της διαφθοράς στην Ελλάδα. 

Διαπιστώσαµε άλλη µια φορά την απουσία του κράτους, του
κράτους δικαίου και την αναίσχυντη αντίληψη ότι το κράτος ανή-
κει στην Κυβέρνηση και στον κοµµατικό µηχανισµό της και νοµι-
µοποιείται να κάνει ό,τι θέλει χωρίς κανέναν ενδοιασµό και
περιορισµό. Αλήθεια, τη σκληρή διαπίστωση για τους Έλληνες
πολίτες! 

Αυτό δήλωσε πρόσφατα και στο Ευρωκοινοβούλιο η -µε κεφα-
λαία όλα τα γράµµατα της λέξεως- κ. Μαρία Καρυστιανού, µη-
τέρα ενός εκ των θυµάτων. «Οι εγγυήσεις του κράτους δικαίου
έχουν πάψει να λειτουργούν στην Ελλάδα», δήλωσε και «κάκιστοι
χειρισµοί και µεθοδεύσεις προσβάλλουν τη µνήµη των νεκρών
µας». 

Είναι θλιβερό αυτό που θα πω, αλλά δυστυχώς είναι η σκληρή
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αλήθεια. Στην υπόθεση των Τεµπών τη βασική πολιτική, αλλά και
ποινική ευθύνη για παράβαση καθήκοντος φέρει και ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός, αφ’ ενός διότι γνώριζε τα προβλήµατα των σι-
δηροδρόµων και ουδέν έπραξε για την αποφυγή ενός τόσο σο-
βαρού δυστυχήµατος, που ήταν ζήτηµα χρόνου να συµβεί και
αφ’ ετέρου, µετά το δυστύχηµα, έδωσε εντολή συγκαλύψεως σε
όλο το κυβερνητικό επιτελείο, παραβιάζοντας τη νοµοθεσία που
επέβαλε τη διατήρηση ανέπαφου του σηµείου του δυστυχήµα-
τος για την ολοκλήρωση των ερευνών. 

Πέρυσι, αγαπητοί µου, είχε δηµοσιευθεί µια φωτογραφία από
την κηδεία -κηδεία, από το κήδοµαι, δηλαδή φροντίζω- ενός παι-
διού από την Κύπρο. Ήταν ο Κυπριανός Παπαϊωάννου και βλέ-
παµε µια οικογένεια, τον ιερέα πατέρα του, την οικογένειά του,
τα αδέλφια του, τους συγγενείς να τον αποχαιρετούν. 

Βλέπαµε -και αυτό ήταν θα λέγαµε περίεργο για όσους δεν ξέ-
ρουν- στα πρόσωπά τους µια ατράνταχτη βεβαιότητα, το έστιν
ώδε, την ελπίδα της αναστάσεως. Και πάλι έγραψα τότε «η Κύ-
προς µας µας δασκαλεύει» και µας λέει αυτό που έλεγε και ο Ρί-
τσος «κουράγιο µικροκόρη µας που µας εγίνεις µάνα, ύµνος και
θρήνος της ζωής και ανάστασης καµπάνα». 

Είδαµε µια φωτογραφία λουσµένη µέσα στο χαροποιόν πέν-
θος, ανάστασης καµπάνα, θα έλεγα. Τη µεγέθυνα και την έδειξα
στους µαθητές µου. Πέρυσι ήµουν στο σχολείο. Τους είπα «όπως
βλέπουµε τον Επιτάφιο, το ξόδι του Θεανθρώπου, που το συνο-
δεύουν πολλές οικογένειες µε τα παιδιά τους, έτσι θα το δείτε
και εσείς, γιατί τη Μεγάλη Παρασκευή δεν θρηνούµε τον Χριστό,
κλαίµε για την κατάντια µας». Και χαιρόµαστε, χαρµολύπη, αυτό
είναι για την ανάσταση του γένους που έρχεται. Αυτή είναι και η
χαρµολύπη, όπως είπα, το χαροποιόν πένθος της Εκκλησίας.

Μια και µιλάµε για το παλικάρι, αυτό το λαµπρό παιδί, ας θυ-
µηθούµε για την Κύπρο ένα γράµµα από τότε, τα µεγάλα χρόνια
του αγώνα της ΕΟΚΑ, από τον Ανδρέα Παναγίδη, ο οποίος έλεγε
σε ένα γράµµα του στον πατέρα του, λίγο πριν τον απαγχονίσουν
οι Άγγλοι: «Σεβαστέ µου πατέρα, ήταν γραφτό της µοίρας µας
να υποστούµε τον µοιραίο χωρισµό. Ας ευχαριστήσουµε όλοι το
Θεό και ας γίνει το θέληµά του. Ίσως ο Θεός µε αγάπησε από
τώρα και θέλει να µε πάρει κοντά του. Αργά ή γρήγορα θα δώ-
σουµε την ψυχή µας στο Θεό, γιατί όχι τώρα;». 

Αυτό το γράµµα του τότε, αυτή η προσευχή έχει πολλές υπο-
γραφές, υπογραφές γραµµένες µε αίµα και όχι µε µελάνι. Τις
υπέγραψαν όλα αυτά τα παιδιά. Τις υπέγραψε και ο Κυπριανός,
ο καταδροµέας µε το πράσινο µπερέ, ο φοιτητής Νοµικής Θεσ-
σαλονίκης, το αγνό παιδί. Έβαλε και αυτό την υπογραφή του. 

Θυµάµαι τότε είχα γράψει ότι δεν είχαν πάει ούτε η Πρόεδρος
Δηµοκρατίας ούτε ο Πρωθυπουργός στην Κύπρο για να τιµή-
σουν το παλικάρι, για να συµπροσευχηθούν, αλλά θα έλεγα κα-
λύτερα, γιατί θα ήταν το µόνο πένθος εν µέσω αναστάσιµης
ελπίδας.

Ως χριστιανοί ορθόδοξοι στη Νίκη και όλος ο λαός µας, ως
Έλληνας δάσκαλος, ως πολιτικός, µόνο µια ευχή και προσευχή
έχω για όλα αυτά τα παιδιά και τις οικογένειές τους, την εξ
ύψους παρηγορία από την Παναγία µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Πρόεδρο.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Διονύσιο Καλαµατιανό από
τον ΣΥΡΙΖΑ- Προοδευτική Συµµαχία. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δυστύχηµα των Τεµπών συγ-
κλόνισε και συνεχίζει να συγκλονίζει την ελληνική κοινωνία. Όλες
οι Ελληνίδες, όλοι οι Έλληνες, πρωτίστως η µνήµη των θυµάτων
και οι συγγενείς ζητούσαν και ζητούν να φωτιστεί κάθε πλευρά
αυτού του εγκλήµατος, να αποδοθούν ευθύνες και να αποδοθεί
δικαιοσύνη σε αυτό το έγκληµα.

Και ρωτώ τον κύριο Υπουργό, τον κ. Βορίδη το εξής. Το πέτυχε
αυτό η εξεταστική που συνεστήθη και λειτούργησε; Προφανώς
όχι, µε ευθύνη της κυβερνητικής πλειοψηφίας. Αφού αρνηθήκατε
να συσταθεί προανακριτική επιτροπή για τη σύµβαση 717, η εξε-
ταστική επιτροπή ήταν µια ευκαιρία για όλους µας, για το πολι-

τικό σύστηµα να αποκατασταθεί η αξιοπιστία του πολιτικού συ-
στήµατος κατά την άποψη των πολιτών. Την πετάξατε όµως αυτή
την ευκαιρία, την ακυρώσατε µε δική σας ευθύνη, της κυβερνη-
τικής Πλειοψηφίας. 

Η εξεταστική επιτροπή ανέδειξε τα ελλείµµατα ασφάλειας,
ανέδειξε τους κινδύνους που υπήρχαν. Δυστυχώς όµως εργαλει-
οποιήθηκε αυτή η επιτροπή από την κυβερνητική πλειοψηφία. Εί-
χαµε την ευκαιρία να αποδείξουµε όλοι µαζί ότι θέλουµε να
αναζητηθεί και να φωτιστεί η αλήθεια, δυστυχώς όµως δεν το θε-
λήσατε εσείς. Προσθέσατε λοιπόν έναν ακόµα κρίκο στην αλυ-
σίδα της συγκάλυψης και της συσκότισης που επιδιώκετε.
Υπήρξε λοιπόν συστηµατική άρνηση από την πλευρά της κυβερ-
νητικής πλειοψηφίας να φωτιστεί αυτή η υπόθεση. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Βορίδη, ήρθατε εδώ προηγουµένως, µε
στρεψόδικα επιχειρήµατα, λογικά άλµατα που κάνατε, να µας
πείσετε ότι δεν συνέβη και τίποτα, ότι πραγµατικά θέλατε να φω-
τιστεί αυτή η υπόθεση. Και σας ρωτώ: Γιατί δεν κλήθηκαν στην
εξεταστική επιτροπή κρίσιµοι µάρτυρες; Δεν ήταν οποιοιδήποτε
µάρτυρες. 

Για παράδειγµα ήταν ο κ. Γενηδούνιας, ο πρόεδρος των µηχα-
νοδηγών. Υπέγραφε τα εξώδικα που έστελναν οι µηχανοδηγοί
στον κύριο Υπουργό, στον κ. Καραµανλή και του έλεγαν ότι
υπάρχει πρόβληµα ασφαλείας, υπάρχει κίνδυνος µείζονος δυ-
στυχήµατος και µπορεί να θρηνήσουµε και θύµατα. Του τα έλε-
γαν αυτοί οι άνθρωποι. 

Γιατί δεν καλέσετε τον κ. Σπηλιόπουλο, πρώην Διευθύνοντα
Σύµβουλο του ΟΣΕ, ο οποίος παραιτήθηκε στέλνοντας και έγ-
γραφο στον Πρωθυπουργό, τονίζοντάς του τις ελλείψεις που
υπάρχουν στο σιδηροδροµικό δίκτυο; 

Και γιατί δεν καλέσατε τον κ. Τσαλίδη οµοίως, ο οποίος έστειλε
έγγραφο στον κύριο Υπουργό, στον κ. Καραµανλή που του έλεγε
επίσης για τα τεράστια προβλήµατα που υπάρχουν στην ασφά-
λεια και τους κινδύνους που έχει αυτό; 

Δεν καλέσατε τους πραγµατογνώµονες των συγγενών που
βρήκαν σηµαντικά στοιχεία. Δεν καλέσατε τον κ. Τριαντόπουλο,
ο οποίος οµολόγησε ότι βρισκόταν τις πρώτες ώρες µετά το δυ-
στύχηµα στον τόπο εκεί και µαζί µε τον περιφερειάρχη ασχολή-
θηκαν µε τον τόπο του εγκλήµατος. Γιατί; Και µετά µας λέτε ότι
θέλατε να φωτιστεί αυτή η υπόθεση, αυτό το έγκληµα, χωρίς να
καλείτε τους µάρτυρες, κλείνοντας άρον-άρον την εξεταστική;
Ούτε καν όταν έφτασαν τα έγγραφα από τη δικογραφία δεν πα-
ρατείνατε, έστω και λίγο, να γίνει µια συνεδρίαση ακόµα για τη
διαδικασία της εξεταστικής. Δεν το δεχτήκατε. 

Και ξέρετε κάτι; Δεν σας κατηγορούµε εµείς µόνο για συγκά-
λυψη. Η κοινωνία εκεί έξω, αλλά είναι τόση η έπαρση και η αλα-
ζονεία σας που δεν ενδιαφέρεστε, αδιαφορείτε ακόµα και για τις
σοβαρότατες αυτές κατηγορίες της κοινωνίας. 

Ό,τι και να κάνετε, όµως, η αλήθεια δεν µπορεί να κρυφτεί.
Όσο και να επιχειρείτε τη συγκάλυψη και τη διάχυση ευθυνών τα
ίδια τα γεγονότα είναι αποκαλυπτικά. Η ευθύνη του κ. Καραµανλή
και των αρµοδίων µελών της Κυβέρνησης προκύπτει από το ότι
δεν θέσπισε εθνικούς κανόνες ασφαλείας, παρ’ ότι οι δικοί σας
νόµοι, ο δικός σας νόµος, ο ν.4632/2019, του Οκτώβρη του 2019
-εσείς τον θεσπίσατε- οι διατάξεις του όριζαν ότι θα έπρεπε να
θεσπιστούν αυτοί οι εθνικοί κανόνες ασφαλείας. Δεν το κάνατε.
Δεν επισκευάσατε, δεν επισκεύασε αρµοδίως αυτός που όφειλε
τον σταθµό της τηλεδιοίκησης στη Λάρισα. Το ίδιο το πόρισµα
Γεραπετρίτη λέει, επιβεβαιώνει ότι αν είχε επιδιορθωθεί αυτός ο
σταθµός, θα µπορούσε να αποφευχθεί αυτό το τραγικό δυστύ-
χηµα.

Προχωρήσατε στην παράνοµη πρόσληψη του σταθµάρχη. Κα-
νονικά ο σταθµάρχης µε την ηλικία που είχε δεν θα έπρεπε να
κάνει καν αίτηση για να συµµετέχει για να γίνει σταθµάρχης, γιατί
η προκήρυξη έλεγε «όριο ηλικίας σαράντα οκτώ», πενήντα επτά
ο σταθµάρχης και όχι µόνο έκανε αίτηση, αλλά έγινε και δεκτός,
τοποθετήθηκε στη θέση. Δεν έχει αποκαλυφθεί ακόµα ποιος είναι
από πίσω, ποιος έδωσε την εντολή, τι συµβαίνει, δεν έχει ειπωθεί
τίποτα.

Επίσης, εκσκαφή και µπάζωµα και αλλοίωση του τόπου του εγ-
κλήµατος: Εδώ είναι αυτοτελές αδίκηµα η αλλοίωση του τόπου
του εγκλήµατος και µας είπε ο κ. Βορίδης προηγουµένως ότι «εν-
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τάξει, πώς κάνετε και έτσι; Υπάρχουν και παραπέρα στοιχεία,
υπάρχει χώµα και παραπέρα, µπορεί να βρούµε τα στοιχεία».
Πραγµατικά, επειδή ξέρω ότι ασχολείται µε το Ποινικό Δίκαιο, θα
τολµούσε να πει ένα τέτοιο επιχείρηµα σε έναν δικαστή; Θα
υπήρχε δηλαδή αλλοίωση του τόπου του εγκλήµατος και ο δικη-
γόρος θα ισχυριζόταν «µην κάνετε έτσι, κύριε Πρόεδρε, υπάρ-
χουν στοιχεία και λίγο παραπέρα»; Αλήθεια, θα τολµούσε;

Υπάρχουν ευθύνες για τη µη υλοποίηση της σύµβασης 717.
Την παραλάβατε στο 72%. Σταµατήστε να λέτε για 18%! Προκύ-
πτει ότι ήταν στο 72% µε έγγραφα των αρµοδίων φορέων. Μέσα
σε πέντε χρόνια, σε τεσσεράµισι χρόνια, 2015-2019, έγιναν όσα
δεν είχαν γίνει τα προηγούµενα χρόνια. Διπλή γραµµή δεν
υπήρχε, έγινε το 2015-2019. Δεν υπήρχαν γέφυρες, δεν υπήρχαν
σήραγγες, έγιναν. Δεν υπήρχε ηλεκτροδότηση της γραµµής
«Αθήνα - Θεσσαλονίκη», έγινε. Εσείς µέσα σε τρία χρόνια κατα-
φέρατε να κάνετε µόνο το 5%. Το 72% έγινε µέσα στο 2015-2019,
το 5% από το 2019 έως το 2023 όπου συνέβη το τραγικό δυστύ-
χηµα, το έγκληµα αυτό.

Έχετε ευθύνη, επίσης, για την εγκατάλειψη και την υπονό-
µευση του σιδηροδροµικού δικτύου και την απαξίωσή του. Όλα
αυτά αναφέρονται στο πόρισµά µας το οποίο το καταθέσαµε
στην εισαγγελία του Αρείου Πάγου και περιµένουµε πλέον από
τη δικαιοσύνη να υπηρετήσει το χρέος της, εφόσον εσείς αρνεί-
στε να συνδράµετε στην αποκάλυψη της αλήθειας.

Από το δικό σας πόρισµα προκύπτει ότι ενδιαφέρεστε για τη
συγκάλυψη και τη συσκότιση, γιατί το πόρισµα αυτό ξεχειλίζει
από αυτά. Για εσάς για όλα ευθύνεται µόνο το ανθρώπινο λάθος,
µόνο ο σταθµάρχης, ο µοιραίος σταθµάρχης, µόνο οι τραγικοί
µηχανοδηγοί που είναι και αυτοί θύµατα αυτού του εγκλήµατος.
Κανένας άλλος!

Όµως, αυτή η προσπάθειά σας να ρίξετε αλλού τις ευθύνες
δεν µπορεί να περάσει, αυτές οι πρακτικές δεν µπορούν να πε-
ράσουν. Ήδη έχετε οδηγήσει τη χώρα σε διεθνείς διασυρµούς.
Η απόφαση του Ευρωκοινοβουλίου καταδίκης της Κυβέρνησής
σας για την υπονόµευση του κράτους δικαίου είναι συγκεκριµένη
και περιλαµβάνει και το έγκληµα των Τεµπών. Με την προχθεσινή
απόφαση, µάλιστα, προκύπτει ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση θα έχει
συνεχώς το βλέµµα της επάνω σας για το πώς θα εξελιχθεί αυτή
η υπόθεση.

Όσο, λοιπόν, και να προσπαθείτε να συγκαλύψετε τις κυβερ-
νητικές ευθύνες για το έγκληµα των Τεµπών δεν θα τα καταφέ-
ρετε. Η προσπάθειά σας αυτή είναι ασέβεια προς τους
συγγενείς, αλλά πρωτίστως προς τα θύµατα και θα έπρεπε να
είναι εδώ σήµερα ο κ. Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός. Αν ήθελε
να δείξει σεβασµό στα θύµατα και στους συγγενείς τους, έπρεπε
να είναι εδώ, γιατί αυτή δεν είναι µία απλή εξεταστική επιτροπή.
Δεν συζητάµε για µία απλή εξεταστική επιτροπή ενός οικονοµι-
κού σκανδάλου ή οτιδήποτε, εδώ συζητάµε για µια εξεταστική
επιτροπή ενός εγκλήµατος και αν ήθελε πραγµατικά να δείξει σε-
βασµό στα θύµατα και στους συγγενείς, ο Πρωθυπουργός
έπρεπε να είναι εδώ και δεν είναι, επέλεξε την αποχή. Θα κριθεί,
όµως.

Μας έχετε οδηγήσει, λοιπόν, σε έναν θεσµικό κατήφορο που
πραγµατικά πρέπει να σταµατήσει.

Σε αντίθεση µε αυτό που σας βολεύει να ισχυρίζεστε και το
στρεβλό αφήγηµά σας, η ελληνική κοινωνία ενδιαφέρεται. Πού
είναι ο κ. Γεωργιάδης, αλήθεια;

Έλεγα για εσάς προηγουµένως, κύριε Υπουργέ, αν τολµού-
σατε πραγµατικά να πείτε σε ένα δικαστήριο, όταν υπάρχει αλ-
λοίωση του τόπου του δυστυχήµατος, του εγκλήµατος, «εντάξει,
πώς κάνετε έτσι; Υπάρχει και παραπέρα υλικό, δεν έγινε και τί-
ποτα που έγινε εκσκαφή και µπάζωµα». Αυτό έλεγα προηγουµέ-
νως. Αν θέλετε, απαντήστε µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Αν µπορείτε, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Σας προκα-
λούµε, λοιπόν, αν θέλετε πραγµατικά να φωτιστεί αυτή η υπό-
θεση, να αποδοθεί δικαιοσύνη -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- να
προχωρήσουµε όλοι µαζί, να αποφασίσουµε σήµερα, να δεσµευ-
τούµε όλοι µαζί ότι θα αποδοθεί δικαιοσύνη, θα πάνε οι υπεύθυ-
νοι στη δικαιοσύνη, είτε θέλετε προανακριτική και δικαιοσύνη,

όπως θέλετε εσείς. Δικαιοσύνη, όµως, πρέπει να αποδοθεί, για
να υπάρξει δικαίωση και των θυµάτων και των συγγενών τους.
Δεν θα διαφύγετε των ευθυνών σας, δεν θα σας επιτρέψουµε -
δεν θα σας επιτρέψει ο ελληνικός λαός πρωτίστως- να διαφύγετε
των ευθυνών σας.

Οφείλουµε να διασφαλίσουµε ότι δεν θα ξαναζήσουµε ποτέ
τέτοιες στιγµές. Οφείλουµε να µην βιώσει ποτέ ξανά καµία και
κανείς αυτό που βιώνουν οι γονείς, οι συγγενείς και οι φίλοι των
θυµάτων. Οφείλουµε να επουλώσουµε τις πληγές που έχετε επι-
φέρει στο κράτος δικαίου στη χώρα µας. Οραµατιζόµαστε µια
χώρα ασφαλή, που θα διασφαλίζει αξιοπρεπή διαβίωση όλων των
πολιτών. Οραµατιζόµαστε µια χώρα µε άρτια δηµοκρατική και
θεσµική λειτουργία που θα εµπνέει τον σεβασµό διεθνώς και θα
είναι παράδειγµα προς µίµηση, όχι παράδειγµα προς αποφυγή.
Αυτές είναι οι δικές µας προτεραιότητες. Οι δικές σας προτεραι-
ότητες είναι η συγκάλυψη, είναι ο θεσµικός κατήφορος. Έχετε
πάρει έναν θεσµικό κατήφορο που δεν σταµατά, προκειµένου να
συγκαλύψετε αυτά που έχετε κάνει. Ο λαός δεν θα σας επιτρέψει
να υλοποιήσετε τα σχέδιά σας. Σας κρίνει και η δικαιοσύνη θα
αποδοθεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καλαµατιανό.
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Κέλλας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η Νέα Δηµοκρατία από την πρώτη στιγµή της ανείπωτης
τραγωδίας των Τεµπών απαίτησε να χυθεί άπλετο φως στα αίτια
του δυστυχήµατος, το οποίο είχα την ατυχία να ζήσω από κοντά.
Δεν θα ξεχάσω ποτέ τις τραγικές στιγµές που εκτυλίχθηκαν στο
Γενικό Νοσοκοµείο Λάρισας, όπως φυσικά δεν θα τις ξεχάσει κα-
νείς, αφού ολόκληρη η ελληνική κοινωνία -και όχι µόνον- συγκλο-
νίστηκε από όλα όσα συνέβησαν τη νύχτα της 28ης Φεβρουαρίου.

Η στήριξή µας στους τραυµατίες και στις οικογένειες των θυ-
µάτων ήταν δεδοµένη και έµπρακτα από την πρώτη στιγµή. Στό-
χος µας από την εποµένη του δυστυχήµατος ήταν να διερευνή-
σουµε τα αίτιά του, αλλά και τις δοµικές συνθήκες που οδήγησαν
τον ελληνικό σιδηρόδροµο σε αυτή την κατάσταση.

Διότι ο ελληνικός σιδηρόδροµος, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν
νόσησε ξαφνικά, νοσούσε πολύ πριν το δυστύχηµα στα Τέµπη.
Αυτό ήρθε απλώς να επιβεβαιώσει µε τον πιο τραγικό τρόπο ότι
ο σιδηρόδροµος συγκέντρωνε όλες τις παθογένειες του ελληνι-
κού κράτους, δηλαδή προβληµατική διαχείριση και εκτέλεση δη-
µοσίων έργων, περίπλοκο θεσµικό πλαίσιο, θολό τοπίο στις
αρµοδιότητες και έλλειψη σχεδιασµού, χαµηλή χρηµατοδότηση
και προβληµατική ιδιωτικοποίηση του ΟΣΕ. Ακριβώς αυτή ήταν
η κατάσταση στα τρένα, όταν το 2019 η Νέα Δηµοκρατία ανέ-
λαβε τη διακυβέρνηση της χώρας.

Η Κυβέρνησή µας προσπάθησε να θεραπεύσει τις αναρίθµη-
τες αυτές παθογένειες. Διακαής πόθος ήταν και είναι να αποδο-
θούν οι ευθύνες όπου και σε οποιονδήποτε βαθµό αυτές εντο-
πιστούν. Έτσι είπαµε «ναι» στην πρόταση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας για σύσταση εξεταστικής επιτροπής για
τυχόν πολιτικές ευθύνες, µε δυνατότητα να µετατραπεί η επι-
τροπή σε προανακριτική, εάν προέκυπταν στοιχεία.

Επί τρεις µήνες εξετάσαµε δεκάδες ουσιώδεις µάρτυρες για
το πώς φτάσαµε σε αυτή την τραγική νύχτα. Οδηγηθήκαµε έτσι
σε µια σειρά αποκαλύψεων.

Πρώτον, η εκτέλεση των συµβάσεων για την εγκατάσταση συ-
στηµάτων διαχείρισης κυκλοφορίας στο ελληνικό σιδηροδροµικό
δίκτυο υπήρξε για µεγάλη χρονική περίοδο ιδιαιτέρως προβλη-
µατική. Ειδικότερα από το 1985 έως το 2001 εγκαταστάθηκαν
συστήµατα σηµατοδότησης, τηλεδιοίκησης σε τµήµατα της σι-
δηροδροµικής γραµµής Αθηνών - Προµαχώνα που δεν τέθηκαν
ποτέ σε λειτουργία κατά ενιαίο τρόπο λόγω αφ’ ενός µεν πληθώ-
ρας τεχνικών προβληµάτων και αφ’ ετέρου λόγω εκτεταµένου
φαινοµένου βανδαλισµών και κλοπών.

Γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους, υπεγράφη η σύµβαση 717
τον Οκτώβριο του 2014 από την κυβέρνηση Σαµαρά. Κι ενώ η εγ-
κατάσταση του συστήµατος ραδιοκάλυψης, το λεγόµενο GSM-
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R, προβλεπόταν σε σύµβαση του 2006 και η εγκατάσταση του
συστήµατος αυτόµατης µείωσης ταχύτητας και ακινητοποίησης
των τρένων, το περίφηµο ETCS, σε συµβάσεις του 2007, η ολο-
κλήρωσή τους καθυστέρησε, επίσης, υπέρµετρα.

Δεύτερον, κανείς δεν αµφισβητεί ότι τα αυτοµατοποιηµένα συ-
στήµατα διαχείρισης κυκλοφορίας, δηλαδή η σηµατοδότηση, η
τηλεδιοίκηση, το ETCS και το GSM-R, που σήµερα χρησιµοποι-
ούνται στο σύνολό τους σε ποσοστό µόλις 14% του ευρωπαϊκού
δικτύου σιδηροδρόµων, αναβαθµίζουν την ασφάλεια των σιδη-
ροδρόµων. Όµως, και κανείς δεν ισχυρίζεται ότι εκµηδενίζουν
τον κίνδυνο. Εξ ου και τα σιδηροδροµικά δυστυχήµατα στη Γερ-
µανία και σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη. 

Τρίτον, η διάσπαση του ΟΣΕ το 1996 µε τη δηµιουργία των θυ-
γατρικών του εταιρειών, «ΕΡΓΟΣΕ», «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και «ΓΑΙΑΟΣΕ»,
συνέτεινε στην προβληµατικότητα εκτέλεσης των σιδηροδροµι-
κών έργων.

Τέταρτον, οι µηχανισµοί ελέγχου ασφαλείας των σιδηροδρο-
µικών µεταφορών πρέπει να ενισχυθούν, όπως πρέπει να ενισχυ-
θεί και ο ΟΣΕ τόσο σε επίπεδο χρηµατοδότησης όσο και σε ό,τι
αφορά το ανθρώπινο δυναµικό του.

Πέµπτον, το βασικότερο συµπέρασµα που προέκυψε όµως,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι ο ανθρώπινος παράγων
υπήρξε δυστυχώς καθοριστικός στην πρόκληση του δυστυχήµα-
τος. Όπως αποδείχθηκε, ο γενικός κανονισµός κίνησης ή αλλιώς
το «Ευαγγέλιο» του σιδηροδρόµου, όπως χαρακτηρίστηκε από
όλους τους ειδικούς που κατέθεσαν, παραβιάστηκε όχι µία όχι
δύο όχι τρεις φορές, αλλά επτά φορές µέσα σε λίγα λεπτά.
Αυτές οι διαδοχικές παραβιάσεις, τα λάθη και οι παραλείψεις
υπήρξαν µοιραίες για το πολύνεκρο αυτό δυστύχηµα.

Σηµειώνω δε πως όλοι οι µάρτυρες που κατέθεσαν ενώπιον
της επιτροπής τόνισαν ακριβώς το ίδιο πράγµα, ότι δηλαδή εάν
είχε τηρηθεί απαραίτητα ο γενικός κανονισµός κίνησης και αν
δεν είχε συµβεί έστω και µία από αυτές τις παραβιάσεις, δεν θα
θρηνούσαµε τόσα αθώα θύµατα. 

Έκτον, από όλα τα στοιχεία που µας εξετέθησαν προέκυψε
σαφώς ότι δεν µπορεί να αποδοθεί αµέλεια ή όποια άλλη ευθύνη
για την καθυστέρηση υλοποίησης της σύµβασης 717 του 2014
στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Μεταφορών και Υποδοµών
από το 2019 και µετά. Αντιθέτως, από το 2015 µέχρι το 2019 δό-
θηκαν επτά, ναι επτά παρατάσεις! Από το 2019 και εντεύθεν δό-
θηκε µία παράταση που οδήγησε και στην ολοκλήρωση της
σύµβασης 717 τον Σεπτέµβριο του 2023.

Οι αποφάσεις της πολιτικής ηγεσίας του εν λόγω Υπουργείου
ελήφθησαν µε εισηγήσεις των αρµόδιων υπηρεσιών µε πλήρη
τήρηση των προβλεπόµενων διαδικασιών νοµιµότητας και µε µο-
ναδικό κριτήριο το δηµόσιο συµφέρον. Ως εκ τούτου, αγαπητοί
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ο ισχυρισµός περί ύπαρξης αι-
τιώδους συνάφειας µεταξύ ενεργειών ή δήθεν παραλείψεων της
πολιτικής ηγεσίας κατά τη συγκεκριµένη περίοδο και του πολύ-
νεκρου δυστυχήµατος δεν ευσταθεί. 

Έβδοµον, δεν προέκυψαν ενδείξεις από καµµία παράταξη ή
από άλλο φορέα τουλάχιστον µέχρι το κλείσιµο της επιτροπής
για σύσταση προκαταρκτικής επιτροπής. Μάλιστα, υπήρξαν πα-
ρατάξεις οι οποίες δεν κατέθεσαν καν υπόµνηµα. Η θλίψη για τον
τραγικό χαµό πενήντα επτά αθώων ψυχών δεν µπορεί, αγαπητοί
συνάδελφοι, να βαφτεί µε χρώµα πολιτικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιτροπή µας διαπίστωσε,
κατά την έρευνά της, πως τα ανθρώπινα λάθη συναντήθηκαν µοι-
ραία µε τα διαχρονικά κενά του κράτους. Οι παθογένειες ετών
στον ελληνικό σιδηρόδροµο είναι αδιαµφισβήτητες. Μετά το τρα-
γικό δυστύχηµα, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών ανέ-
λαβε ένα σύνολο πρωτοβουλιών µε απώτερο στόχο την
ασφάλεια όλων µας, ώστε το «ποτέ ξανά» να γίνει επιτέλους
πράξη. Η δικαιοσύνη είναι αυτή η οποία διερευνά τις ποινικές ευ-
θύνες. Ας την αφήσουµε απερίσπαστη στο έργο της.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιου ρουσφέτι ήταν ο σταθµάρχης, κύριε Κέλλα; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Αν το γνωρίζετε!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ποιανού ρουσφέτι ήταν ο σταθµάρχης, κύριε Κέλλα; 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Είστε στη Βουλή, κυρία Κωνσταντο-

πούλου! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και τώρα θα δώσω

τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Πλεύσης Ελευ-
θερίας κ. Καζαµία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ση-

µερινή συζήτηση του πορίσµατος της Πλειοψηφίας για το έγ-
κληµα των Τεµπών έρχεται σε µία ιδιαιτέρως κακή συγκυρία για
την ελληνική Κυβέρνηση, τόσο στο εσωτερικό της χώρας όσο και
διεθνώς. Στο εσωτερικό της χώρας έχουµε κατ’ αρχάς ένα διογ-
κούµενο ρεύµα κοινωνικής αµφισβήτησης της διαφάνειας και της
αµεροληψίας των θεσµών και της ικανότητάς τους να φωτίσουν
την αλήθεια και να απονείµουν δικαιοσύνη. Στο εξωτερικό και
ιδίως στην Ευρώπη έχει επιπλέον εδραιωθεί η εικόνα της Κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη ως µιας Κυβέρνησης που δεν σέβεται το κρά-
τος δικαίου στην Ελλάδα, που ελέγχει τις διαδικασίες της
δικαιοσύνης και δεν τηρεί τους στοιχειώδεις κανόνες της διαφά-
νειας και της ελεύθερης έρευνας της αλήθειας.

Μία από τις πιο τρανταχτές αποδείξεις της δύναµης του ισχυ-
ρού κοινωνικού αισθήµατος στο εσωτερικό της χώρας είναι το
ψήφισµα της εκπροσώπου των οικογενειών των θυµάτων κ. Μα-
ρίας Καρυστιανού, µε το οποίο ένα εκατοµµύριο τριακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες πολίτες µέχρι τώρα ζητούν την εκκίνηση
διαδικασιών για την απόδοση ευθυνών σε κυβερνητικά πρόσωπα,
καθώς και την κατάργηση της βουλευτικής ασυλίας για τις ποι-
νικές ευθύνες των πολιτικών προσώπων. Μέχρι στιγµής, ο εντυ-
πωσιακός αριθµός του ενός εκατοµµυρίου τριακοσίων πενήντα
χιλιάδων υπογραφών αποτελεί ένα µαζικό ρεύµα που συγκατα-
λέγει το ψήφισµα αυτό ανάµεσα σε εκείνα που έχουν λάβει την
ευρύτερη λαϊκή υποστήριξη σε όλη τη σύγχρονη ελληνική ιστο-
ρία, -ναι σε όλη τη σύγχρονη ελληνική ιστορία!

Για να αντιληφθείτε το µέγεθος της κοινωνικής κατακραυγής
απέναντι στην ατιµωρησία των Υπουργών που το πολιτικό σύ-
στηµα προστατεύει, οι πολίτες που υπέγραψαν το ψήφισµα αυτό
-και οι οποίοι αυξάνονται κάθε µέρα- ισοδυναµούν ήδη µε τα δύο
τρίτα των πολιτών που ανέδειξαν τη σηµερινή Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Δεν λέω ότι η εκλογή µιας κυβέρνησης είναι
το ίδιο πράγµα µε την υπογραφή ενός ψηφίσµατος. Λέω, όµως,
ότι στα µάτια όλου του κόσµου όταν έχουµε ένα ψήφισµα που
αµφισβητεί την ικανότητα των πολιτικών θεσµών να αναδει-
κνύουν την αλήθεια και να απονέµουν ευθύνες στις διεφθαρµέ-
νες πολιτικές εξουσίες και φέρει τις υπογραφές ενός
εκατοµµυρίου τετρακοσίων χιλιάδων πολιτών, είναι πολύ σαφές
ότι έχουµε να κάνουµε µε µία γενικευµένη απονοµιµοποίηση των
χειρισµών της Κυβέρνησης σε µιας τεράστιας σηµασίας εθνική
υπόθεση. 

Για να το πούµε απλά, κυρίες και κύριοι της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας, το ψήφισµα αυτό υπογραµµίζει ότι υπάρχει πλέον µια
κραυγαλέα αναντιστοιχία ανάµεσα στο δηµόσιο αίσθηµα αφ’
ενός και στους ευσεβείς πόθους µιας ξεκοµµένης από την κοι-
νωνική πραγµατικότητα Κυβέρνησης αφ’ ετέρου. Όµως, η απο-
µόνωση της Κυβέρνησης στην υπόθεση των Τεµπών δεν
περιορίζεται µόνο στο εσωτερικό. 

Αυτό που από την πρώτη στιγµή αποκαλέσαµε ως «συγκάλυψη
του εγκλήµατος των Τεµπών» οδήγησε τον περασµένο χρόνο
στη σταδιακή υποβάθµιση και αποµόνωση της χώρας µας διε-
θνώς και ιδίως στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ήδη από το περασµένο
καλοκαίρι η Ευρωπαία εισαγγελέας διερευνά το σκάνδαλο της
µη υλοποίησης της περιβόητης σύµβασης 717, που αν είχε ολο-
κληρωθεί εντός της προθεσµίας της, το 2016, οι ελληνικοί σιδη-
ρόδροµοι θα ήταν ασφαλείς και στις 28 Φεβρουαρίου του 2023
δεν θα είχαµε θρηνήσει θύµατα.

Τον περασµένο Φεβρουάριο, είχαµε επίσης το καταδικαστικό
ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τις παραβιάσεις του
κράτους δικαίου στην Ελλάδα που πέρασε µε τριακόσιες τριάντα
ψήφους, περιλαµβανοµένων όµως και επτά θετικών ψήφων και
επτά αποχών από µέλη του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος, της
συντηρητικής οµάδας δηλαδή, στην οποία ανήκει η Νέα Δηµο-
κρατία. Με άλλα λόγια, ακόµα και οι οµοϊδεάτες σας τα ενέκριναν
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αυτά, περιλαµβανοµένου και ενός Γάλλου πρώην Υπουργού.
Η κακή διεθνής συγκυρία επιδεινώθηκε περαιτέρω για την Κυ-

βέρνηση ξανά προχθές, όταν το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο άκουσε
την κ. Καρυστιανού σε σχέση µε το ψήφισµά της.

Η κ. Καρυστιανού είπε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ότι το κρά-
τος δικαίου στην Ελλάδα δεν λειτουργεί. Και συνέχισε λέγοντας
«Μας έφερε εδώ η απελπιστική κατάρρευση της εµπιστοσύνης
που βιώνουµε στην Ελλάδα σε σχέση µε την ορθή λειτουργία των
θεσµών. Άνθρωποι απλοί, καλοπροαίρετοι και νοµοταγείς δεν αν-
τέχουµε τη νοµιµοποίηση της ατιµωρησίας». Και έκλεισε λέγον-
τας «Η διαδικασία διερεύνησης στην Ελλάδα εξελίσσεται µε
τρόπο που πλέον µας βεβαιώνει ότι η αλήθεια δεν θα λάµψει».

Ακούγοντας τα λόγια αυτά, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο όχι
µόνο δεν αδιαφόρησε, αλλά αποφάσισε προχθές να διερευνηθεί
η υπόθεση όχι σε µία, αλλά σε δύο επιτροπές, τη LIBE και την
TRAN. Όπως όλοι γνωρίζουµε, η κ. Καρυστιανού δεν είναι εκπρό-
σωπος καµµίας Αντιπολίτευσης. Είναι µητέρα ενός εκ των πε-
νήντα επτά θυµάτων, της δεκαεννιάχρονης Μάρθας και είναι
εκπρόσωπος των οικογενειών των θυµάτων, δηλαδή ο άνθρωπος
που νοµιµοποιείται ηθικά να θέτει το κριτήριο. Και η κ. Καρυστια-
νού έφτασε µέχρι τις Βρυξέλλες για να καταγγείλει την ελληνική
Κυβέρνηση για επιχείρηση συγκάλυψης και το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο έκρινε πως πρέπει να κινηθεί µε βάση αυτές τις σοβα-
ρές καταγγελίες. Δεν σας λέει τίποτα αυτό;

Την ίδια στιγµή, βεβαίως, το πόρισµα της Πλειοψηφίας το
οποίο καλούµαστε να συζητήσουµε παρουσιάζει την υπόθεση ως
ουσιαστικά περαιωµένη και ικανοποιητικά διερευνηθείσα από την
εξεταστική επιτροπή της Βουλής. Αυτά, τη στιγµή που στη Λά-
ρισα η ανάκριση για το έγκληµα των Τεµπών είναι ακόµη ανοιχτή,
η δίωξη κατά του πρώην περιφερειάρχη Θεσσαλίας Κώστα Αγο-
ραστού για το µπάζωµα στον τόπο του εγκλήµατος έχει πρό-
σφατα διαταχθεί, η δίωξη της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας για τη
σύµβαση 717 συνεχίζεται και χθες το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ξε-
κίνησε τη δική του έρευνα σε δύο επιτροπές για το θέµα. 

Αυτό σηµαίνει ότι κάτι σοβαρό δεν πάει καλά. Για να το πούµε
ξεκάθαρα, τη στιγµή που η ελληνική Βουλή συζητά σήµερα την
ολοκλήρωση της δικής της έρευνας και οι πάντες ακόµη συνεχί-
ζουν ή µόλις έχουν αρχίσει να διερευνούν την υπόθεση, είναι δύ-
σκολο ακόµη και για τον πιο καλόπιστο πολίτη να µην υποψιαστεί
ότι στην περίπτωση της εξεταστικής επιτροπής της Βουλής
υπάρχει µια εµφανής αγωνία πρόωρου κλεισίµατος της υπόθε-
σης, µε στόχο βεβαίως τη συγκάλυψη. 

Εν µέσω όλων αυτών, η κυβερνητική πλειοψηφία κατέθεσε και
επέβαλε ψηφίζοντας µόνη της το πόρισµα µε τα συµπεράσµατα
που η ίδια υποστηρίζει ότι συνάγονται από τις έρευνες της εξε-
ταστικής επιτροπής. Όποιος διαβάσει τα εννέα γενικά συµπερά-
σµατα του πορίσµατος έχει την αίσθηση ότι αυτά θα µπορούσαν
να είχαν γραφεί και στις αρχές Νοεµβρίου, προτού αρχίσει η εξε-
ταστική επιτροπή τις εργασίες της. Ξέρετε γιατί; Διότι το αποτέ-
λεσµα της έρευνας ήταν προκαθορισµένο. 

Διαβάζω ενδεικτικά το πρώτο συµπέρασµα της έρευνας. Το
βράδυ του δυστυχήµατος, λέει, διαπιστώθηκε σειρά παραβιά-
σεων του Γενικού Κανονισµού Κινήσεως και αναφέρει επτά πα-
ραβιάσεις: 1α. Η παράλειψη του σταθµάρχη Λάρισας, κ.λπ.,
κ.λπ., 1β. Η παράλειψη του σταθµάρχη να παρακολουθεί τον πί-
νακα τηλεχειρισµού κ.λπ., κ.λπ., 1γ. Η παράλειψη του σταθµάρχη
να ενηµερώνει τον µηχανοδηγό µε παράδοση κ.λπ., κ.λπ., 1δ. Η
παράλειψη των µηχανοδηγών κ.λπ., κ.λπ., 1ε. Η παράλειψη των
µηχανοδηγών να ακινητοποιήσουν το τρένο, 1στ΄. Η παράλειψη
των µηχανοδηγών να επικοινωνήσουν µε τον σταθµάρχη, 1ζ. Η
παράλειψη των µηχανοδηγών να κάνουν αναγγελία κ.λπ., κ.λπ..
Αυτοί φταίνε σύµφωνα µε το πόρισµα. 

Επιπλέον, το όγδοο συµπέρασµα για τις πολιτικές ευθύνες
προειδοποιεί κατά «της πολιτικής εκµετάλλευσης…», λέει, «…της
δικαιοσύνης», σαν αυτό που κάνει µε τη δύναµη της Πλειοψηφίας
της στη Βουλή η Κυβέρνηση να µην είναι πολιτική εκµετάλλευση.
Και λέει ότι η πολιτική ευθύνη «αντικειµενικά!» αναλήφθηκε από
τον τότε Υπουργό κ. Καραµανλή µε την άµεση παραίτησή του.
Άρα τελειώσαµε και µε αυτό!

Αν θυµάµαι καλά, την ίδια φράση είχε χρησιµοποιήσει ακριβώς
και ο κ. Βορίδης στη συζήτηση που είχαµε προτού συσταθεί η

εξεταστική επιτροπή. Προκατασκευασµένα, µε άλλα λόγια.
Όµως, και το ένατο και τελευταίο συµπέρασµα αναφορικά µε

το περιβόητο µπάζωµα λέει ξανά ότι οι παρεµβάσεις στον χώρο
έγιναν µε απόφαση των αρµόδιων επιχειρησιακών συλλογικών
οργάνων. Πιο µεγάλη αοριστία γύρω από αυτό δεν θα µπορούσε
να υπάρξει!

Όµως, δεν είµαστε µόνο εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας που
λέµε ότι το πόρισµα αυτό είναι ένα ξέπλυµα ευθυνών που δεν
επιφέρει καµµία κάθαρση σε αυτή την τραγική υπόθεση. Υπάρ-
χουν φωνές και µέσα από την ίδια τη Νέα Δηµοκρατία που το πα-
ραδέχονται. Όχι βεβαίως ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ.
Τσαβδαρίδης, ο οποίος είπε: «Το πόρισµα των Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας ελπίζουµε ότι θα προσφέρει µια ακτίδα πα-
ρηγοριάς και µια αίσθηση κάθαρσης στη συλλογική µνήµη της
κοινωνίας µας, βοηθώντας την ελληνική δικαιοσύνη». Έτσι είπε.

Χθες στην ΕΡΤ, η ίδια η κ. Μπακογιάννη διατύπωσε την ακρι-
βώς αντίθετη άποψη για την εξεταστική επιτροπή. Είπε -και το
λέω σε εισαγωγικά- «Οι εξεταστικές επιτροπές ξέρω πάρα πολύ
καλά ότι δεν αποδίδουν ποτέ τίποτα, γιατί η αναζήτηση της αλή-
θειας δεν µπορεί να έχει κοµµατικό φίλτρο». Αυτά τα είπε η κ.
Μπακογιάννη. Είπε ότι δεν αποδίδουν «τίποτα» και «η αναζήτηση
της αλήθειας δεν µπορεί να έχει κοµµατικό φίλτρο». 

Κι ύστερα έρχεται ο κ. Βορίδης και ο εισηγητής της Νέας Δη-
µοκρατίας και παρουσιάζουν αυτό το µνηµείο συγκάλυψης ως
«αχτίδα παρηγοριάς» που συµβάλλει στη «δικαιοσύνη», την «κά-
θαρση», κ.λπ., κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Έχει, βεβαίως, µεγάλο ενδιαφέρον τελικά να σκεφτούµε γιατί
υπάρχουν δύο διαµετρικά αντίθετες απόψεις εντός της Νέας Δη-
µοκρατίας για το πόρισµα της εξεταστικής. Μήπως επειδή η
Πλειοψηφία ξέρει καλά πως το πόρισµα αυτό δεν ρίχνει κανένα
φως, άρα ταυτόχρονα είναι υποχρεωµένη να προσποιείται ότι το
κάνει;

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να βεβαιώσω τη Βουλή
και όλους τους πολίτες ότι εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας δεν
πρόκειται να αφήσουµε το έγκληµα που διαπράχθηκε πριν έναν
χρόνο στα Τέµπη να περάσει στη σφαίρα της συλλογικής λήθης.
Ούτε οι πενήντα επτά νεκροί και οι δεκάδες τραυµατίες αλλά
ούτε και οι ευθύνες όλων εκείνων που άφησαν το καθεστώς της
ασφάλειας των σιδηροδρόµων στη χώρα µας να καταρρεύσει,
χωρίς µάλιστα να προειδοποιήσουν κανέναν, ιδίως οι ευθύνες
των Υπουργών δεν πρόκειται ποτέ να ξεχαστούν -τουλάχιστον
όχι από εµάς. 

Η Πλεύση Ελευθερίας µιλάει για το έγκληµα των Τεµπών ήδη
από τις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης και ψηφί-
σαµε τον Νοέµβριο υπέρ της σύστασης της εξεταστικής επιτρο-
πής και προανακριτικής επιτροπής, µε άρση της ασυλίας
τεσσάρων πρώην Υπουργών και την παραποµπή τους στη δικαιο-
σύνη, για να υπάρξει πλήρης διερεύνηση των ποινικών ευθυνών
που συνδέονται µε αυτή την υπόθεση. 

Έκτοτε, κύριοι της Συµπολίτευσης, η επικεφαλής µας, η κ.
Κωνσταντοπούλου, επανήλθε τόσες φορές στο έγκληµα και στο
αίτηµα διερεύνησης, λογοδοσίας και τιµωρίας των υπευθύνων,
ώστε πέσατε οµαδόν να την εξαιρέσετε από την εξεταστική επι-
τροπή, επειδή εκπροσωπεί αφιλοκερδώς τρεις οικογένειες θυ-
µάτων. Στην απόφαση εξαίρεσης της κ. Κωνσταντοπούλου από
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας συνέδραµε και ο ΣΥΡΙΖΑ
που έχει και αυτός βαριές ευθύνες. 

Οµολογήσατε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι η εκπροσώ-
πηση των θυµάτων είναι εχθρική πράξη για εσάς. Με τέτοια τε-
χνάσµατα, όπως και µε τις αήθεις συµπεριφορές του προέδρου
της εξεταστικής και πολλών Βουλευτών σας, δεν θα σταµατή-
σετε ούτε την Πλεύση Ελευθερίας ούτε και τις οικογένειες των
θυµάτων από τη διαλεύκανση της υπόθεσης. 

Η Ζωή Κωνσταντοπούλου ήδη κατέθεσε στον ανακριτή όλα τα
Πρακτικά της εξεταστικής επιτροπής που είναι αποκαλυπτικά. Σε
πείσµα της οργανωµένης προσπάθειας συσκότισης που ακολου-
θεί η Κυβέρνηση, εµείς δεν θα πάψουµε να αγωνιζόµαστε στο
πλευρό των οικογενειών των θυµάτων, µέχρι να αποκαλυφθεί
όλη η αλήθεια για τις αιτίες που οδήγησαν σε αυτό το έγκληµα. 
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Δυστυχώς, οι διαδικασίες της εξεταστικής επιτροπής µε τις
αυταρχικές, χυδαίες και αντικοινοβουλευτικές µεθόδους του
προέδρου της, µε τον αποκλεισµό κρίσιµων µαρτύρων και µε την
ακραία κατάχρηση της εξουσίας που διαθέτει η κοµµατική Πλει-
οψηφία της Νέας Δηµοκρατίας, έκαναν το παν για να φανεί ότι η
υπόθεση αυτή τάχα διερευνήθηκε, χωρίς το πόρισµα της Νέας
Δηµοκρατίας να αναδείξει απολύτως τίποτα καινούργιο στο
τέλος.

Εµείς δεν συναινούµε σε αυτή την κοροϊδία και στην υποκρι-
τική ρητορεία περί δήθεν «αχτίδας παρηγοριάς». Η Πλεύση
Ελευθερίας θα συνεχίσει να καταγγέλλει τη Νέα Δηµοκρατία για
συγκάλυψη, βεβαιώνοντας ταυτόχρονα όλους τους πολίτες ότι
δεν θα πάψουµε να αντιστεκόµαστε σε αυτές τις πρακτικές. Θα
συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε µε όλες τις δυνάµεις µας, µέχρι
να φωτιστεί όλη η αλήθεια γύρω από αυτό το έγκληµα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Βασίλειος Μεταξάς, Βουλευτής

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, η πρωτοβουλία του ΚΚΕ για τη συγκρότηση

εξεταστικής επιτροπής µε θέµα τη διερεύνηση του εγκλήµατος
των Τεµπών και όλων των πτυχών που σχετίζονται µε αυτό, ξεκι-
νώντας τη διερεύνηση από την περίοδο που άρχισε να ξεδιπλώ-
νεται η στρατηγική της λεγόµενης απελευθέρωσης των
σιδηροδρόµων, έβαλε στο κάδρο της συζήτησης όλους εκείνους
που µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο οδήγησαν στη σηµερινή τρα-
γική κατάσταση τον ΟΣΕ, ώστε παραµονές του δυστυχήµατος
να προβλέπουν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι το έγκληµα που τελικά δια-
πράχθηκε, αλλά να προβλέπουν και τα κροκοδείλια δάκρυα που
θα χύνονταν, να προβλέπουν όµως και πως όλα θα καταλογι-
στούν στο ανθρώπινο λάθος. 

Νοµίζουµε πως ήταν λογικό να προκαλέσει αυτή η πρωτοβου-
λία του ΚΚΕ την αµηχανία πρώτα και κύρια των κοµµάτων που
κυβέρνησαν όλα τα προηγούµενα χρόνια, που µαζί µε τη Νέα Δη-
µοκρατία έχουν κάθε λόγο να καλυφθούν οι βαριές ευθύνες
τους, ιδιαίτερα του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, που εν µέρει τούς
ευνοεί το πόρισµα της Νέας Δηµοκρατίας που λέει ότι η ανάλυση
από την επιτροπή δεν ανέδειξε πράξεις ή παραλείψεις πολιτικών
προσώπων που να συνδέονται µε το δυστύχηµα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σωστό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Τι και αν όλοι οι
Υπουργοί που εξετάστηκαν, τόσο της Νέας Δηµοκρατίας όσο και
του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, επιβεβαίωσαν τη διαχρονική ταύτιση
όλων των κυβερνήσεων σε σχέση µε την πορεία του ΟΣΕ, ότι ο
καθένας συνέχιζε εκεί που σταµατούσε ο προηγούµενος και που
στα ζητήµατα ασφάλειας συµπυκνώνεται όλη αυτή η κοινή πο-
ρεία, στη λογική τού «πάµε και όπου βγει», µε τα ελλιπέστατα
µέτρα ασφαλείας, που αποτελούν µη επιλέξιµο κόστος για τα
συµφέροντα του κεφαλαίου;

Τι αποδείχθηκε από τις δηλώσεις όλων των Υπουργών; Ότι
όλοι γνώριζαν για τις ελλείψεις και τα κενά στα ζητήµατα ασφα-
λείας, αλλά και για τις ενδεχόµενες τραγικές συνέπειές τους, ότι
αποφάσιζαν και επέλεγαν οι ίδιοι και οι κυβερνήσεις να κυκλο-
φορούν τα βαγόνια σε ένα δίκτυο ακατάλληλο, που µάλιστα χει-
ροτέρευε συνεχώς εξαιτίας και της δικής τους πολιτικής. Και όλα
αυτά για να µη διασαλευτεί η αναπαραγωγή του κεφαλαίου, να
µη διασαλευτεί η καπιταλιστική οικονοµία, αυτό που µε κυνικό
τρόπο είπε ο κ. Γεωργιάδης: «Είναι δυνατόν ο Υπουργός Μετα-
φορών να πει ότι δεν είναι ασφαλείς οι σιδηρόδροµοι;». 

Προτεραιότητα ήταν η διαµόρφωση των σιδηροδρόµων µε τέ-
τοια µορφή που να συµβάλουν στην ανταγωνιστικότητα και την
κερδοφορία των µονοπωλιακών οµίλων, τόσο εκείνων που τους
χρησιµοποιούν για τις µεταφορές όσο και για τις εταιρείες που
δραστηριοποιούνται άµεσα στην εκµετάλλευσή τους. 

Σε αυτή την προτεραιότητα αποδείχθηκε πως βρίσκεστε όλοι
µαζί στο κάδρο, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και φυσικά το
«ιερό σας δισκοπότηρο», η Ευρωπαϊκή Ένωση, που όλοι σας κά-
νετε προσπάθεια να την εξωραΐσετε και σε αυτή την υπόθεση, η
Ευρωπαϊκή Ένωση των απανωτών οδηγιών για την προώθηση της
απελευθέρωσης, της στρατηγικής του κόστους-οφέλους, των κα-
τευθύνσεών της που προβλέπουν ότι τρένα σαν αυτά που συγ-
κρούστηκαν στα Τέµπη µπορούν να κυκλοφορούν µε συστήµατα
ασφαλείας που εγκαταστάθηκαν και πιστοποιήθηκαν πριν τριάντα
χρόνια -όλα αυτά τα ενσωµατώσατε µάλιστα και στο εθνικό δίκαιο-
, η Ευρωπαϊκή Ένωση των «λόµπι» που µέσω της Κοµισιόν τοπο-
θετούνταν στον ΟΣΕ και στην «ΕΡΓΟΣΕ» για να λειτουργούν ως
«ντίλερ» συγκεκριµένων εταιρειών, για λογαριασµό των οποίων
«έσπαγαν» οι εργολαβίες, ώστε να µένουν όλοι ευχαριστηµένοι. Η
Ευρωπαϊκή Ένωση που µόνο σε έναν χρόνο µέσα, το 2021, είχε
χίλια τριακόσια τριάντα εννέα σηµαντικά σιδηροδροµικά ατυχή-
µατα µε εξακόσιους ογδόντα τρεις νεκρούς, που ενενήντα επτά
από αυτά αφορούσαν συγκρούσεις τρένων. Η Ευρωπαϊκή Ένωση
που, όπως δήλωσε στην εξεταστική επιτροπή εµπειρογνώµονας
της επιτροπής Γεραπετρίτη, «µπούσουλάς» της είναι -είπε ακρι-
βώς αυτά τα λόγια- να µπορεί να φτάνει γρήγορα και φθηνά -επα-
ναλαµβάνω, γρήγορα και φθηνά- ένα τρένο από τη µια άκρη της
Ευρώπης στην άλλη. Ακόµα και γι’ αυτήν τη σύµβαση 717, το
κύριο, το πρωταρχικό που ενδιαφέρει την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι
η οικονοµική ζηµία που προκλήθηκε. Αυτό είναι που ενδιαφέρει
την Εισαγγελία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η αποκάλυψη όλων αυτών από το ΚΚΕ ξεσήκωσε και µένος ιδι-
αίτερα από το ΠΑΣΟΚ, στο οποίο «κόλλησε» βέβαια και η Νέα
Αριστερά, που έφτασε να συκοφαντεί την πρωτοβουλία για εξε-
ταστική, µιλώντας για συµπαιγνία µε τη Νέα Δηµοκρατία, όταν η
δική του πρόταση για σύσταση προανακριτικής, που µάλιστα το
ΚΚΕ την υπερψήφισε, θα οδηγούσε εξαιτίας της αυξηµένης πλει-
οψηφίας που απαιτείται από τη Βουλή, στο να µην υπάρχει καµ-
µία συζήτηση του θέµατος µέσα στη Βουλή. 

Παίζουµε, λοιπόν, το παιχνίδι της Νέας Δηµοκρατίας, µε βάση
αυτά που λέει το ΠΑΣΟΚ, το ΚΚΕ, άλλα όµως φαίνεται ότι το παί-
ζουν και οι συγγενείς των θυµάτων που ζήτησαν διερεύνηση δε-
καπενταετίας, που, τέλος πάντων, συµβουλεύουµε τους κυρίους
και τις κυρίες του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Αριστεράς να ακούσουν
και τις δηλώσεις των ίδιων των συγγενών των νεκρών που µιλάνε
για την εξεταστική επιτροπή και αν βοήθησε η όχι, χωρίς να
έχουν αυταπάτες οι ίδιοι. Ούτε το ΚΚΕ είχε αυταπάτες. Έτσι κι
αλλιώς έχει συγκεκριµένα όρια που καθορίζονται από την κάθε
φορά κυβερνητική πλειοψηφία. 

Στη βάση, λοιπόν, αυτή το ΚΚΕ θα συνεχίσει να δίνει τη µάχη
µαζί µε τους εκατοντάδες χιλιάδες των διαδηλωτών σε όλη την
Ελλάδα, ώστε να αποδοθούν όλες οι πολιτικές και ποινικές ευ-
θύνες για το έγκληµα, για να µην περάσει το σχέδιο συγκάλυψης,
για να δικαιωθούν οι συγγενείς των νεκρών, για να αλλάξει ο
νόµος περί ευθύνης Υπουργών, όπως είχαµε προτείνει και στη
συζήτηση για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, που όλοι µαζί
στοιχηθήκατε απέναντι σε ένα αίτηµα, που τώρα πλέον έχει µε-
τατραπεί και σε µαζική διεκδίκηση, για να µην ξεχαστεί και να
µην επαναληφθεί το έγκληµα, αφού τα αίτια βρίσκονται µπροστά
µας και σε άλλους τοµείς. 

Προτεραιότητά σας και σε αυτούς τους τοµείς και σε άλλους
τοµείς της ζωής του λαού είναι να µη διασαλευτεί η καπιταλιστική
οικονοµία, είναι ο κανόνας της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, είναι τα µατωµένα πρωτογενή πλεονάσµατα,
είναι τα µη επιλέξιµα έργα, όπως αυτά που ζήσαµε και στη Θεσ-
σαλία µε τις πληµµύρες, είναι η λογική του κόστους-οφέλους.

Κυοφορούνται, λοιπόν, νέα Τέµπη. Εµείς θα είµαστε µε τον
λαό να τα αποκρούσουµε, γιατί αυτά τα νέα Τέµπη που κυοφο-
ρούνται είναι αποτέλεσµα της κοινής σας στρατηγικής και πολι-
τικής, που στο επίκεντρο έχει το κυνήγι του κέρδους και που δεν
συµβιβάζεται µε τίποτα µε την προστασία της ανθρώπινης ζωής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μεταξά.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μακάριος Λαζαρίδης, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Μάντζος.
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Ορίστε, κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ την οµιλία µου παρουσία

σας, λέγοντας ότι σε αυτά τα πέντε χρόνια που βρίσκοµαι στο
ελληνικό Κοινοβούλιο είναι η δυσκολότερη οµιλία, καθώς αφορά
την ανείπωτη εθνική τραγωδία των Τεµπών. Πρόκειται για ένα γε-
γονός που µας συντάραξε όλους και δηµιούργησε δικαιολογη-
µένα αισθήµατα πόνου, οργής και αγανάκτησης στην ελληνική
κοινωνία. Η χώρα βυθίστηκε στο πένθος και οι εφιαλτικές εκείνες
στιγµές εξακολουθούν να συγκλονίζουν όλους µας. Ευθύνη µας
είναι να χυθεί άπλετο φως προκειµένου να εντοπιστούν και να τι-
µωρηθούν οι ένοχοι, αλλά και να αναληφθούν πρωτοβουλίες για
να µην επαναληφθεί ξανά ποτέ κάτι τέτοιο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στη Νέα Δηµοκρατία είναι οι ένοχοι, κύριε…

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Είστε στη Βουλή, κυρία Κωνσταντο-
πούλου!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, πα-
ρακαλώ, µη διακόπτετε.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Το σύνολο των πτυχών της υπόθε-
σης διερευνάται µε κάθε λεπτοµέρεια από τη δικαιοσύνη. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ανάµεσά σας είναι οι ένοχοι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ.

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Φαντάζοµαι ότι θα συµφωνούµε όλοι

εδώ µέσα για τον ανεξάρτητο ρόλο της και για την απόλυτη εµ-
πιστοσύνη που της έχουµε. Είναι αυτή που θα καταδείξει -όπως
όλα δείχνουν πολύ σύντοµα- την πραγµατική αλήθεια. 

Από εκεί και πέρα, η εξεταστική επιτροπή, τη σύσταση της
οποίας πρότεινε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και η Νέα Δη-
µοκρατία συµφώνησε αµέσως, όλους αυτούς τους µήνες διερεύ-
νησε µε τον πιο λεπτοµερή τρόπο τις συνθήκες της τραγωδίας,
εξέτασε τις χρόνιες παθογένειες του σιδηροδρόµου, καθώς και
τριάντα εννέα µάρτυρες, περισσότερους από κάθε άλλη αντί-
στοιχη διαδικασία. 

Το κύριο συµπέρασµα που προκύπτει είναι ότι τη βραδιά του
δυστυχήµατος ο Γενικός Κανονισµός Κινήσεως, ο αντίστοιχος
Κ.Ο.Κ. του σιδηροδρόµου, όπως ονοµάζεται, παραβιάστηκε επτά
φορές. Εάν είχε τηρηθεί χωρίς εκπτώσεις και αστερίσκους, το
δυστύχηµα, σύµφωνα µε τους µάρτυρες, δεν θα είχε συµβεί.

Όσον αφορά την περιβόητη σύµβαση 717 του 2014 για τα συ-
στήµατα σηµατοδότησης και τηλεδιοίκησης, παρ’ όλο που θα
έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί το 2016, είχε υλοποιηθεί µέχρι τον
Ιούλιο του 2019 σε ποσοστό µόλις 18%.

Μάλιστα µέχρι τότε είχαν χορηγηθεί έξι παρατάσεις από τον
αρµόδιο Yπουργό της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Χρήστο Σπίρ-
τζη, µε συνυπευθυνότητα του ελληνικού δηµοσίου. Η έβδοµη πα-
ράταση που δόθηκε από την πολιτική ηγεσία της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας κρίθηκε αναγκαία προκειµένου να ολο-
κληρωθεί επιτέλους η υλοποίηση της σύµβασης. Κάτι που έγινε
τον Σεπτέµβριο του 2023. Κάτι που δεν θα γινόταν αν δεν είχε
δοθεί η παράταση. Για τον λόγο αυτόν προφανώς και δεν
ισχύουν τα περί ποινικής ευθύνης του κ. Κώστα Καραµανλή,
όπως ισχυρίζονται ορισµένοι λόγω ύπαρξης στοιχειώδους συνά-
φειας µεταξύ ενεργειών ή δήθεν παραλείψεών του κατά την προ-
αναφερόµενη περίοδο και του τραγικού δυστυχήµατος. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Βγάζετε συµπέρασµα.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ο ίδιος, θυµίζω, ανέλαβε την αντι-
κειµενική πολιτική ευθύνη την επόµενη ηµέρα του τραγικού συµ-
βάντος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στεκόµαστε µε σεβασµό απέ-
ναντι στις οικογένειες των πενήντα επτά θυµάτων. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το δείξατε.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κανείς από εµάς εδώ δεν µπορεί να
έρθει στη θέση τους και να αισθανθεί τον πόνο τους. Δυστυχώς
την ίδια ώρα κάποιοι πολιτικοί και τα κόµµατά τους κάνουν πολι-
τική ακόµα και στις πλάτες συγγενών, ακόµα και στο όνοµα θυ-

µάτων και νεκρών. Το λέω γιατί κάποιοι σε αυτή την Αίθουσα µί-
λησαν για ντροπή. Ντροπή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αν-
τιπολίτευσης, είναι η τυµβωρυχία. Ντροπή είναι να επιλέγεις
νεκρούς και να κάνεις καριέρα στο όνοµα κάποιων εξ αυτών.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ντροπή είναι αυτό που κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ µη διακόπτετε, µην το κάνετε συνεχώς.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ντροπή είναι που καλύπτετε ενόχους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, φτά-
νουν οι διακοπές.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Έφτασαν κάποιοι στο σηµείο να µι-
λήσουν ακόµα και για δήθεν εσκεµµένο «µπάζωµα» του χώρου
της σύγκρουσης των δύο τρένων. Μπάζωµα για να αποκρύψουµε
τι και γιατί; Ας είµαστε σοβαροί επιτέλους σε αυτή την Αίθουσα.

Οι επιχειρησιακές κινήσεις που έλαβαν χώρα µετά το δυστύ-
χηµα έχουν εξηγηθεί από τον πλέον αρµόδιο υπηρεσιακό παρά-
γοντα. Είναι ενέργειες άµεσα συνδεδεµένες µε τα πρωτόκολλα
διαχείρισης κρίσεων που ισχύουν και τα οποία ενεργοποιήθηκαν
από την πρώτη στιγµή, µε µοναδικό γνώµονα την έρευνα, τη διά-
σωση, την ασφαλή µεταφορά των διασωθέντων στα νοσοκοµεία
και την ανάσυρση των νεκρών. Η απόφαση ελήφθη επί του πε-
δίου στο πλαίσιο διαχείρισης εν εξελίξει κρίσης. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Από ποιους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, θα
κάνουµε αυτή τη δουλειά τώρα; Θα διακόπτετε συνέχεια; Σας
παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Προσπαθείτε µε αυτόν τον τρόπο να καλύψετε τους
ενόχους. Να µας πει από ποιους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μα τι λέτε τώρα; Μην
επεµβαίνετε. Δεν µπορείτε; Περιµένετε να τελειώσει και µετά
πείτε ό,τι θέλετε.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Με απλά λόγια, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν ήταν θέµα εντολών. Ήταν θέµα πρωτοκόλλου,
ήταν θέµα ανθρώπινων ζωών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήλπιζα ότι σε ένα τόσο σοβαρό
θέµα θα επικρατούσε σωφροσύνη και λογική. Ότι δεν θα έµπαι-
ναν και πάλι µπροστά µικροκοµµατικά συµφέροντα. Δυστυχώς
ούτε τώρα καταφέρνουµε να συνεννοηθούµε.

Εκ µέρους της Πλειοψηφίας, θέλω να πιστεύω ότι το πόρισµα
στο οποίο καταλήξαµε, θα συµβάλει στη διαλεύκανση της υπό-
θεσης, βοηθώντας τη δικαιοσύνη στην αποσαφήνιση των συνθη-
κών της τραγωδίας και στον εντοπισµό των ενόχων που θα
πρέπει να τιµωρηθούν όπως τους αρµόζει. Το οφείλουµε στις
ψυχές των πενήντα επτά θυµάτων. Το οφείλουµε στις οικογέ-
νειές τους. Το οφείλουµε στους εκατόν ογδόντα τραυµατίες. Το
οφείλουµε στους εαυτούς µας. Το οφείλουµε στα παιδιά µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λαζαρίδη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε
Πλεύρη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι δυνατόν
κάθε φορά που µιλάει Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, όταν
βρίσκεται στην Αίθουσα η Πρόεδρος κ. Κωνσταντοπούλου συνε-
χώς να διακόπτει. Πρέπει επιτέλους να µάθει, έχοντας διατελέσει
και Πρόεδρος της Βουλής, ότι υπάρχει συγκεκριµένη διαδικασία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα µε µάθετε εσείς τη διαδικασία!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μπορεί να πάρει τον λόγο, µπορεί να
µιλήσει. Να σταµατήσει να διακόπτει τους Βουλευτές. Γίνεται ένα
κοινοβουλευτικό bullying από την κ. Κωνσταντοπούλου µε µονα-
δικό στόχο να στοχοποιήσει Βουλευτές και να µην τους αφήσει
να εκφράσουν τις απόψεις τους. Την προστασία, κύριε Πρόεδρε.

Και να ξέρετε, κυρία Κωνσταντοπούλου, ότι όταν έρθει η ώρα
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να µιλήσετε, δεν πρόκειται κανένας από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα, ό,τι κι αν πείτε είτε µιλήσετε ως Πρόεδρος κόµµατος,
είτε µιλήσετε ως πρώην Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ είτε µιλήσετε ως
δικηγόρος, να σας διακόψουµε. Θα σας επιτρέψουµε να µιλή-
σετε. Το ίδιο να κάνετε κι εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πλεύρη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ!

Σας παρακαλώ, αφήστε να πει ό,τι θέλει.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα στήνει το θέατρό της κάθε

µέρα; Αυτό θα κάνουµε τώρα;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τώρα δεν είπατε ότι δεν θα µε διακόψετε; Πριν αλέ-
κτορα φωνήσαι τρις…!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, τι
πράγµατα είναι αυτά; Τι ακριβώς θέλετε; Αφήστε την να πει αυτά
που θέλει. Μίλησε για σας ο κ. Πλεύρης, είπε αυτά που ήθελε να
πει, θα απαντήσει η κ. Κωνσταντοπούλου και θα µας πει.

Ποιο είναι το προσωπικό, κυρία Πρόεδρε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ζητώ µια σύντοµη παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρέµβαση θέλετε ή

επί προσωπικού;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μια σύντοµη παρέµβαση µετά τα προσωπικά που ειπώ-
θηκαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πρώτα απ’ όλα να ενηµερώσω τον κ. Πλεύρη γιατί ο
ίδιος βέβαια αλλιώς τοποθετείται ως δικηγόρος, αλλιώς ως
πρώην Υπουργός, αλλιώς ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και
αλλιώς ως εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ότι εγώ έχω την
κακή συνήθεια να λέω τα ίδια, µε όποια ιδιότητα και αν µιλώ. 

Έχω την κακή συνήθεια να µην αγαπάω τις καρέκλες και να
τις αφήνω όταν προδίδονται αρχές και αξίες. 

Έχω την κακή συνήθεια να θυµάµαι πολύ καλά, κύριε Πλεύρη,
για όλους σας. Να θυµάµαι πάρα πολύ καλά και για τον κ. Μητα-
ράκη που κάνει τώρα µορφασµούς. Προφανώς ανέλαβε να είναι
ένας εκ των οµιλητών γιατί είχατε στενότητα και πενία οµιλητών
και ίσως προσδοκά να επανέλθει σε υπουργικό θώκο, αφού εκ-
πληρώσει αυτή την υπηρεσία.

Εκείνο όµως για το οποίο θα πρέπει να σας διαβεβαιώσω είναι
το εξής: Κάθε φορά που θα επιχειρείτε την παραποίηση της αλή-
θειας, τη συγκάλυψη της ευθύνης, την υπόθαλψη των ενόχων,
την παροχή συνδροµής στους υπαιτίους, κάθε φορά θα µε βρί-
σκετε απέναντι. Μην προσδοκάτε ότι θα υπάρξει στιγµή που δεν
θα µε βρείτε απέναντι.

Καταφέρατε την εξαίρεσή µου από την εξεταστική επιτροπή µε
την ευγενή βοήθεια του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί ξέρατε και τα δύο κόµµατα
πάρα πολύ καλά ότι αν ήµουν µέσα στην εξεταστική επιτροπή θα
ήταν µια άλλη διαδικασία. Αυτό δεν σηµαίνει ότι θα καταφέρετε
να µε κατασιγάσετε ή να µε αποτρέψετε από το να καταδεικνύω
τα κακώς κείµενά σας, κάθε φορά που θα λέτε ψέµατα, κάθε φορά
που θα έρχεται ο κ. Λαζαρίδης, ο κ. Τσαβδαρίδης, ο κ. Μαρκόπου-
λος, ο κ. Βορίδης και θα λένε «ψάχνουµε τις ευθύνες». 

Ακούσαµε ανείπωτα πράγµατα. 
Ο κ. Μαρκόπουλος κόµπαζε ότι αναζητούσατε µήπως και κάτι

δεν πήγε καλά. Όχι, όλα καλά πήγαν! Όλα καλά πήγαν και σκο-
τώσατε πενήντα επτά ανθρώπους! Σκοτώσατε πενήντα επτά αν-
θρώπους και θέλετε να καλύψετε το ίχνη σας. Είστε υπαίτιοι και
υπόλογοι. Γι’ αυτό είστε και τόσο λίγοι, κύριοι, σήµερα, γιατί γνω-
ρίζει η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα ότι αυτή τη στιγµή όποιος
έρχεται να επιτελέσει αυτό το έργο, µπαίνει στο κάδρο της ενο-
χής, της συνενοχής, της παροχής συνδροµής στους υπαιτίους. 

Ο κ. Λαζαρίδης έφτασε να µας πει ότι σέβεται τις οικογένειες,
τις οικογένειες που περιφρονήσατε όλοι σας, αρνούµενοι να
ερευνήσετε, τις οικογένειες που λοιδορείτε, αφού κατακεραυνώ-

νετε και ενοχοποιείτε τους νεκρούς, τις οικογένειες που εµπαί-
ζετε και κοροϊδεύετε ξανά και ξανά, τους νεκρούς που τσαλαπα-
τάτε ξανά και ξανά, θέλοντας να µας πείτε ότι τα κάνατε όλα
καλά. Όχι απλώς δεν τα κάνατε όλα καλά, αλλά δεν έχετε ίχνος
τσίπας. Να παραιτηθείτε, να πάτε σπίτια σας, κύριοι! Σκοτώθηκαν
πενήντα επτά άνθρωποι! Δεν έχετε ίχνος ευσυνειδησίας, δεν
έχετε ίχνος εντιµότητας να αναλάβετε την ευθύνη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, έχετε
µία παρέµβαση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δικαιούµαι πέντε λεπτά για την παρέµβαση να σας ενη-
µερώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, έχετε
µία παρέµβαση για πέντε λεπτά, οι υπόλοιπες είναι για τρία
λεπτά. Έχετε κάνει ήδη τρίτη παρέµβαση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στα δέκα δευτερόλεπτα, αφήστε να ολοκληρώσω. Με
διακόψατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχιστεί

για πολύ αυτό το σόου; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μαρκόπουλε,

µην επεµβαίνετε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, κύριε Μαρκόπουλε, θα συνεχιστεί και θα λέτε αν
ακούσατε κάποιον και αν µίλησε κανείς.

Θα συνεχιστεί γιατί υπάρχουµε κάποιοι εδώ µέσα που δεν θα
εξαγοραζόµαστε, δεν πληρωνόµαστε, δεν µας βρίσκουνε µπόσι-
κους ούτε οι εξουσίες ούτε η Χρυσή Αυγή ούτε η «NOVARTIS».

Θα συνεχιστεί, λοιπόν, κύριε Μαρκόπουλε!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ:… (Δεν ακούστηκε)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα µας βρίσκετε απέναντι κάθε φορά που πάτε να
«µπαζώσετε» τις ευθύνες σας και την αλήθεια, κάθε φορά που
θα προσπαθείτε να τσαλαπατήσετε τη µνήµη των θυµάτων, κάθε
φορά που θα ισχυρίζεστε ψεύδη, ενώ γνωρίζετε πάρα πολύ καλά
την ευθύνη σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Αν µου επιτρέπετε µόνο, κυρία Πρόεδρε, όταν παίρνετε τον

λόγο µπορείτε να µιλάτε, αλλά δεν είναι σωστό να διακόπτετε την
ώρα που µιλάει κάποιος οµιλητής χωρίς να σας δίνει κανείς τον
λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ναι, δεν είναι σωστό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχει τον λόγο ο κ.
Ηλιόπουλος. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχει ζητήσει προ-
ηγουµένως τον λόγο ο κ. Ηλιόπουλος και περίµενε την Πρόεδρο
να µιλήσει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Θα ήθελα κι εγώ τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, κύριε
Πλεύρη. Δεν θα γίνει αυτή η δουλειά συνέχεια. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πρέπει να ανακαλέσει. Είπε «σκοτώ-
σατε»!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχετε εσείς τον
λόγο. Δεν έχετε τον λόγο. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Έχει αναφερθεί σε µένα προσωπικά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν υπάρχει τίποτα. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Έχω δικαίωµα να το υποστηρίξω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, µην

το συνεχίσουµε αυτό το πράγµα. Όχι.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Θέλω να πάρω τον χρόνο της οµιλίας

µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε Πλεύρη.

Μετά θα πάρετε τον λόγο. 
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Τώρα έχω δώσει τον λόγο στον κ. Ηλιόπουλο. Σας παρακαλώ.
Δεν υπάρχει κάτι προσωπικό. Μην το συνεχίσουµε αυτό το
πράγµα.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μαρκόπουλε,
αν θέλετε έρθετε στη θέση µου να κάνετε τη δουλειά µου. Σας
παρακαλώ! Τι πράγµατα είναι αυτά; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να διαγραφεί από τα Πρα-
κτικά το «Σκοτώσατε πενήντα επτά ανθρώπους»!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε
Ηλιόπουλε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κοιτάξτε, ας κάνουµε µία προσπάθεια ότι συζητάµε, αποτυχη-
µένη θα είναι, αλλά ας προσπαθήσουµε. 

Πριν λίγο είπε ο κ. Βορίδης για το µπάζωµα: «Τι αλλοιώθηκε;
Γιατί µιλάτε για το µπάζωµα;». Και ο κ. Λαζαρίδης είπε τώρα διά-
φορα πράγµατα σχετικά µε το µπάζωµα. Βέβαια, δεν είπε ότι
ποτέ δεν µάθαµε τις εντολές, είπε κάτι για υπηρεσιακά πρωτό-
κολλα, κ.λπ.. Είπατε, όµως, ότι σέβεστε τις οικογένειες και ότι
κάποιοι κάνουν πολιτική επάνω στις πλάτες των οικογενειών.
Ωραία, µην απαντήσετε σε εµάς. Απαντήστε στον Βαγγέλη
Βλάχο, ο οποίος παρακολουθεί αυτή τη συζήτηση, που έχασε
τον αδερφό του και ο οποίος έγραψε σχετικά µε το µπάζωµα:
«Μια οικογένεια ακόµη αναζητεί το παιδί της. Και οι υπόλοιπες
αναζητούσαµε για µήνες τα τµήµατα που δεν µπορέσαµε να θά-
ψουµε. Κάποιες οικογένειες βρήκαν κάποια από αυτά, µήνες
µετά». Να κάτι που αλλοιώθηκε µε το µπάζωµα. Το γιατί έγινε
αυτό θα πρέπει να το πείτε εσείς. Μην απαντήσετε σε εµάς.
Εσείς που έχετε τόσο πόνο -και καλά- και σέβεστε τις οικογέ-
νειες, απαντήστε στον Βαγγέλη Βλάχο. 

Είναι φανερό ότι δεν υπάρχει καµµία ντροπή στην Αίθουσα.
Καµµία ντροπή! Σταµατήστε, όµως, να προβάλλετε τις οικογέ-
νειες. Σταµατήστε να προσβάλλετε τη µνήµη των νεκρών. Στα-
µατήστε να προσβάλλετε την ίδια την έννοια της δηµοκρατίας.
Γι’ αυτό, λοιπόν, οκτώ στους δέκα µιλάνε για συγκάλυψη. Και
αυτή η συγκάλυψη θα σας βαραίνει για πάντα, ό,τι και να κάνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
τον κ. Ηλιόπουλο.

Έχει ζητήσει τον λόγο επί προσωπικού ο κ. Μηταράκης.
Θα µας πείτε πρώτα τι είναι το προσωπικό, κύριε Μηταράκη.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Έκανε προσωπική αναφορά σε εµένα

και σε όλους τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας η κ. Κων-
σταντοπούλου, µε ακραίες κατηγορίες που προσπαθούν να µας
εµπλέξουν προσωπικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ωραία, παρακαλώ συ-
νεχίστε.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Είµαι Βουλευτής σε αυτή την Αίθουσα
δώδεκα χρόνια, παλαιότερος της κ. Κωνσταντοπούλου. Πρώτη
φορά βλέπω δικηγόρο ο οποίος έχει επαγγελµατική σχέση µε δυ-
στύχηµα να εκµεταλλεύεται την κοινοβουλευτική του θέση για
να προωθήσει την άποψη που προωθεί ως επαγγελµατίας δικη-
γόρος στο δικαστήριο. Αυτό είναι το έλασσον.

Το µείζον είναι ότι έχω να δω σε αυτή την Αίθουσα τέτοια
ακραία προσωποποιηµένη επίθεση µπούλινγκ εις βάρος Βουλευ-
τών από τις ηµέρες της Χρυσής Αυγής. Και η συµπεριφορά σας,
δυστυχώς, συνάδει µε την ακροδεξιά που ο ελληνικός λαός
έδιωξε από τη Βουλή, παρ’ ότι το καπέλο που φοράτε εσείς γρά-
φει «Αριστερά». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μηταράκη. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, είναι

η τέταρτη φορά…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας):… (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα σας δώσω ένα

λεπτό, δεν το δικαιούστε, αλλά θα το πάρετε το ένα λεπτό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν το δικαιούµαι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι. Έχετε κάνει ήδη
τρεις παρεµβάσεις. Δεν πειράζει, όµως. Συνεχίστε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Μηταράκη, πρώτον, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι
ο Γενικός Γραµµατέας της κυβέρνησης Σαµαρά, της οποίας ήσα-
σταν Βουλευτής, έκανε ιδιωτικές συζητήσεις µε τον Ηλία Κασι-
διάρη και κατελήφθη και µαγνητοσκοπήθηκε. 

Δεύτερον, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι ο καθήµενος όπισθεν
υµών, ο κ. Μαρκόπουλος, το 2012-2013, ως δηµοσιογράφος
τότε, συνέγραψε ένα άρθρο…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µπορείς να το αποδείξεις!
Είσαι ψεύτρα! Ψεύτρα!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …στο οποίο έλεγε ότι είναι πρόσωπο της χρονιάς ο Μι-
χαλολιάκος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μαρκόπουλε,
δεν είναι συµπεριφορά αυτή. Τι λέτε τώρα;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ότι ήταν πρόσωπο της χρονιάς ο Μιχαλολιάκος! Ο κ.
Μαρκόπουλος τον οποίο επιλέξατε ως πρόεδρο της εξεταστικής
επιτροπής! 

Τρίτον, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι µαζί και µε τη Χρυσή Αυγή
το 2015…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσύ είσαι η Χρυσή Αυγή!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …όταν πέρναγε το τρίτο µνηµόνιο, συµφωνήσατε τη
διάλυση της Βουλής και διευκολύνατε και σας διευκόλυνε και η
Χρυσή Αυγή -απέχοντας- στη διάλυση της Βουλής το 2015. Τότε,
δηλαδή, που περνάγατε όλοι µαζί το τρίτο µνηµόνιο και το ξε-
πούληµα του ΟΣΕ και των σιδηροδρόµων. 

Τέταρτον, θα ήθελα να σας θυµίσω, ή µάλλον να σας ενηµε-
ρώσω: Υπερασπίζοµαι οικογένειες θυµάτων αφιλοκερδώς, κύριε
Μηταράκη. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα το δούµε αυτό! 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν έχω επαγγελµατικό συµφέρον. Έχω µόνον αυτή
την…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα το δούµε αν είναι αφιλο-
κερδώς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μαρκόπουλε,
µετά µην παραπονιέστε όταν κάνει…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σταµατήστε, κύριε Μαρκόπουλε!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα το δούµε αυτό, αν είναι
αφιλοκερδώς!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι θα δείτε, κύριε Μαρκόπουλε; Δείτε ό,τι θέλετε. Εγώ
δεν έχω τίποτα να φοβηθώ. Δείτε και κάντε και έρευνα. 

Κύριε Μηταράκη, λοιπόν, να σας ενηµερώσω ότι η εκπροσώ-
πηση των οικογενειών των θυµάτων γίνεται αφιλοκερδώς ακρι-
βώς διότι είναι ξεκάθαρο ότι η υπόθεση των Τεµπών βρίσκει
απέναντι µηχανισµούς εξουσίας, όπως η δική σας. Είναι ξεκά-
θαρο, επίσης, ότι θα εξαπολύσετε τις ύαινες της λάσπης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Μην ενοχλείστε τόσο
από αυτά που λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν ενοχλούµαι, κυρία
Πρόεδρε, απλά ολοκληρώστε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αντιµετωπίζω αυτή τη στιγµή από την άλλη πλευρά, της
Νέας Δηµοκρατίας, φωνές, ύβρεις, προπηλακισµούς, δεν έχετε
κάνει καµµία υπόδειξη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έκανα υπόδειξη. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και σας ενοχλώ εγώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, το ξέ-

ρετε πολύ καλά ότι έκανα υπόδειξη. 
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επιτρέψτε µου, παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας επιτρέπω να ολο-
κληρώσετε. Παρακαλώ! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα τελειώσουµε, κύριε Πρό-
εδρε; Τι θα γίνει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μαρκόπουλε,
σας παρακαλώ, µην επεµβαίνετε! Μην ξαναεπέµβετε! 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, κύριε Μαρκόπουλε, δεν θα τελειώσουµε! Αυτό το
οποίο επιθυµείτε, δηλαδή γρήγορα-γρήγορα…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό εδώ το σόου θα τελει-
ώσει επιτέλους; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τι τρόπος είναι αυτός;
Μην το ξαναπείτε αυτό το πράγµα αυτό!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, αλλά αυτό εδώ θα τελει-
ώσει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αν δεν ενοχλείτε, θα
τελειώσει. Ενοχλείτε, όµως, συνεχώς. Επεµβαίνετε συνεχώς!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όλη µέρα αυτό κάνει! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, κύριε

Μαρκόπουλο. Δεν είναι δικιά σας δουλειά και µην επεµβαίνετε! 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Γρήγορα-γρήγορα θα θέλατε, κύριε Μαρκόπουλε. Κάθε
µέρα θα µιλάω για τα Τέµπη. Κάθε µέρα! Σας έχω προειδοποι-
ήσει. Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να τα κουκουλώσετε γρή-
γορα-γρήγορα. Κάθε µέρα θα σας εκθέτω. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εκτίθεσαι µόνη σου! Μην ανη-
συχείς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε την καλοσύνη,
παρακαλώ; Κάντε µου τη χάρη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το τι σας κάνανε Πρόεδρο της επιτροπής, ενώ είστε
τόσο εκτεθειµένος, που κατασχέθηκε το άρθρο που διαπραγµα-
τευόσασταν µε τον Φρουζή στην υπόθεση «NOVARTIS», είναι δη-
λωτικό του ποια πρόσωπα επιλέγει η Νέα Δηµοκρατία και η
Κυβέρνηση για να κάνουν τη βρώµικη δουλειά. 

Και όσοι είστε σήµερα εδώ για να κάνετε τη βρώµικη δουλειά,
να είστε βέβαιοι ότι για αυτή τη βρώµικη δουλειά θα µείνετε στην
ιστορία. Δεν θα σας ξεχάσει η ιστορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Δηµήτρης Μάντζος, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε Μαρκό-

πουλε, γιατί κάνει επεµβάσεις. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να ανακαλέσει την έκφραση:

«Σκοτώσατε πενήντα επτά ανθρώπους». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, θέ-

λετε να ανακαλέσετε αυτό που λέει; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι, βέβαια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν θέλει να ανακα-

λέσει κάτι. Τι θέλετε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να ανακαλέσει αυτή τη

φράση που είπε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν ανακαλεί, κύριε

Μαρκόπουλε. Δεν ανακαλεί, το ακούσατε. Δεν ανακαλεί.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να µη γραφτεί στα Πρακτικά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ πολύ,

κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την αίσθηση ότι ζούσαµε

όλοι στην ίδια χώρα, σε µια χώρα βυθισµένη σε ανείπωτο πένθος,
σε ανείπωτη θλίψη, ενωµένοι στη συντριβή, στη θλίψη, στην τρα-
γωδία, µα και στο αίτηµα για φως, για δικαιοσύνη. Όµως, η συ-
νεδρίαση, έτσι όπως εξελίσσεται, και οι τοποθετήσεις Βουλευτών
της Πλειοψηφίας αλλά και του Υπουργού κ. Βορίδη µάς έχουν
κάνει να το ξανασκεφτούµε και να συνειδητοποιήσουµε ότι µάλ-
λον δεν είναι έτσι. Δεν έχουµε καταλάβει όλοι τα ίδια πράγµατα

και δεν ζούµε στον ίδιο τόπο. 
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, ως συνήγορο υπεράσπισης ανα-

γνωρίζω και εγώ και αναγνωρίζουµε όλοι µας τον ρόλο που έχετε
αναλάβει και σας έχει ανατεθεί, αλλά φρονούµε ότι ως Υπουργός
Επικρατείας θα ήταν καλύτερο, φρονιµότερο, να έχετε πάει έτσι
σήµερα να παρουσιάσετε εκείνα τα ελικόπτερα και να είναι εδώ
στη θέση σας ο κύριος Πρωθυπουργός, ο ίδιος. 

Να έχετε κάνει την αντιστροφή των ρόλων, όπως θα έπρεπε,
µε βάση τη σοβαρότητα του ζητήµατος που συζητούµε σήµερα.
Γιατί έτσι όπως παρουσιάζεται σήµερα η Κυβέρνηση, αποδει-
κνύεται ο κυνισµός, η έλλειψη και της ελάχιστης ενσυναίσθησης,
η αλαζονεία και τελικά όχι απλώς η συγκάλυψη, που τη γνωρί-
ζαµε µέχρι σήµερα, αλλά και η υποτίµηση µίας ανείπωτης εθνι-
κής τραγωδίας.

Σας ακούσαµε όµως µε ιδιαίτερη προσοχή και τώρα θα µας
ακούσετε και εσείς, είµαι βέβαιος. Κοιτάξτε, εµείς εδώ δεν κά-
νουµε διαγωνισµό σοφιστείας ούτε κάποια γενική συζήτηση για
τις µεταφορές στην Ελλάδα. Δεν είναι αυτό το πεδίο, δεν είναι
αυτή η ηµέρα. Για έγκληµα µιλάµε, για ένα έγκληµα που απαιτεί
δικαιοσύνη. Δεν µπορείτε, λοιπόν, σήµερα να µας ελέγχετε που
επιµένουµε στην ανάγκη διερεύνησης ποινικών ευθυνών. Δεν
µπορείτε να µας ελέγχετε που επιµένουµε να στεκόµαστε και να
διερευνούµε την αιτιώδη συνάφεια ανάµεσα στη µη ολοκλήρωση
ενός τεχνικού έργου και στην τραγωδία, στο έγκληµα στα Τέµπη
στις 28 Φεβρουαρίου του 2023. 

Γιατί πώς αλλιώς µπορεί να ονοµαστεί η µη ολοκλήρωση ενός
τόσο κρίσιµου τεχνικού έργου επί εννέα έτη µετά από τόσες πα-
ρατάσεις και τόσες αποζηµιώσεις στους αναδόχους; Πώς µπορεί
να ονοµαστεί η απουσία όλων των ασφαλιστικών δικλίδων, παρά
µόνο έγκληµα, εγκληµατική παράλειψη; Πενήντα επτά άνθρωποι
έχασαν τη ζωή τους, εκατοντάδες τραυµατίστηκαν σωµατικά
αλλά και ψυχικά ανεξίτηλα και όµως η πολιτική τάξη σε αυτόν
τον τόπο αδυνατεί ακόµη και σήµερα να συµφωνήσει και στον
όρο, ότι είναι έγκληµα, ακόµα και αν το λέει ο τίτλος της εξετα-
στικής επιτροπής που ασµένως ψηφίσατε. Υπουργοί και στελέχη
αρνούνται ακόµα και τη συνδροµή του εγκλήµατος. 

Τότε γιατί ζητήσατε συγγνώµη; Γιατί ο κύριος Πρωθυπουργός
από τα πρώτα εικοσιτετράωρα ζήτησε συγγνώµη; Πού είναι σή-
µερα ο κύριος Πρωθυπουργός, που οµολόγησε ο ίδιος ότι αν
υπήρχε η τηλεδιοίκηση δεν θα είχε συµβεί η τραγωδία και τώρα
µαζί µε το κόµµα του µας λέει τα αντίθετα; Πού είναι ο κύριος
Πρωθυπουργός, που θα εγκαινίαζε το σύστηµα της τηλεδιοίκη-
σης που δεν λειτουργούσε την ηµέρα εκείνη της τραγωδίας; Και
εσείς µας λέτε εδώ για θεωρίες που αντιβαίνουν στην επιστήµη! 

Καταλογίζει η Νέα Δηµοκρατία εργαλειοποίηση στην Αντιπο-
λίτευση και στην κοινωνία και στους συγγενείς ακόµα ορισµένοι
από εκείνους. Προσπαθούν να βρουν κοµµατικά κριτήρια παν-
τού, κοµµατικές ταυτότητες παντού. Είναι ένα µέρος της πολιτι-
κής ζωής που έχει εθιστεί να βρίσκει παντού κοµµατικές
ταυτότητες, ακόµα και στους συγγενείς των θυµάτων αυτής της
τραγωδίας. Δεν καταλαβαίνετε ότι έτσι κάνετε ακριβώς αυτό το
οποίο καταλογίζετε; Εσείς είστε που πολιτικοποιείτε την τραγω-
δία. Εσείς είστε που την πολιτικοποιείτε για πολιτική υπεράσπιση
και πρόσκαιρο κοµµατικό όφελος, για τη διατήρηση της πολιτι-
κής εξουσίας. 

Λέτε να συζητήσουµε όχι για την προανακριτική και την ποινική
ευθύνη, αλλά για την εξεταστική επιτροπή, όχι για το έγκληµα,
αλλά για τη διερεύνηση που κάνατε στην εξεταστική επιτροπή.
Ναι, η εξεταστική επιτροπή πράγµατι µε όρους πολιτικούς, όπως
είπατε, κύριε Υπουργέ, πολιτικό όργανο, πέτυχε στην αποστολή
που εσείς της επιφυλάξατε, η Κυβέρνηση και η πλειοψηφία, δη-
λαδή στη συγκάλυψη, στη σύγχυση, µε τον αποκλεισµό κρίσιµων
µαρτύρων, σιδηροδροµικών στελεχών και πραγµατογνωµόνων,
για την έλλειψη συνθηκών και µέτρων ασφάλειας στο σιδηρο-
δροµικό δίκτυο, για την αλλοίωση του τόπου του εγκλήµατος, µε
την καθυστερηµένη κλήση του πρώην Περιφερειάρχη Θεσσα-
λίας, που ως εδικαιούτο από τη δικονοµία επικαλέστηκε το δι-
καίωµα, φυσικά, στη σιωπή, αφού είχε περιέλθει σε καθεστώς
κατηγορουµένου, αλλά και την άρνηση κλήσης του κ. Τριαντό-
πουλου. Ποιος έδωσε τελικά την εντολή για την αλλοίωση του
τόπου του εγκλήµατος; Ποιος έδωσε την εντολή; 
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Αρνηθήκατε να διακοπεί η συνεδρίαση, όπως το ζήτησαν οι
ίδιοι οι συγγενείς των θυµάτων, µέχρι το πέρας της ανακρίσεως
για το ενιαίο της κρίσεως. Αρνηθήκατε να ζητήσετε και το σύ-
νολο της ποινικής δικογραφίας από τη Λάρισα, όπως ζήτησαν οι
Βουλευτές της δικής µας Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Και στο
τέλος κλείσατε µε συνοπτικές διαδικασίες την εξεταστική επι-
τροπή. Κρύβεστε πλέον πίσω από ένα αβάσιµο πόρισµα. 

Ούτε λίγο ούτε πολύ για την Πλειοψηφία φταίνε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, µερικοί λίγοι άνθρωποι, δυο εκ των οποίων δεν
έχουν καν φωνή να υπερασπιστούν τους εαυτούς τους. Είναι οι
µηχανοδηγοί των δύο αµαξοστοιχιών, που ένα σιδηροδροµικό
σύστηµα, που δεν είχε καν τις ελάχιστες τεχνικές προδιαγραφές
ασφαλείας, τους έθεσε ως πεπρωµένο να συγκρουστούν κατά
µέτωπο. 

Ακούσαµε τον εισηγητή της Πλειοψηφίας το πρωί να περιγρά-
φει ένα σιδηροδροµικό δίκτυο το οποίο θυµίζει δίκτυο της δεκαε-
τίας του 1960 -και δεν το λέµε εµείς, το λένε και οι πραγµα-
τογνώµονες-, δίχως την ελάχιστη τεχνική ασφάλεια το 2023. Και
όµως στο πόρισµά σας υποβαθµίζετε την απουσία αυτών των τε-
χνικών προδιαγραφών ασφαλείας, υποβαθµίζετε την απουσία
του συστήµατος τηλεδιοίκησης και φωτοσήµανσης, τις παρατά-
σεις, τις αποζηµιώσεις στους αναδόχους, την ανοχή στην κακο-
διαχείριση. Και φυσικά ούτε λέξη στο πόρισµα για τη µετάταξη
του σταθµάρχη, κατά παράβαση του νόµου, για τις ευθύνες των
γαλάζιων διοικήσεων οργανισµών και εταιρειών του δηµοσίου. 

Έτσι φυσικά δικαιώνετε, εσείς της Πλειοψηφίας, και δικαιώνε-
ται ευρύτερα η άποψη όσων από εµάς τον Νοέµβριο µιλούσαµε
µε θάρρος για µια προδιαγεγραµµένη κατάληξη µιας δήθεν εξε-
ταστικής των πραγµάτων επιτροπής, για µια επιτροπή που θα κα-
τέτεινε όχι στην αποκάλυψη, αλλά στη συγκάλυψη. Η
Πλειοψηφία αξιοποίησε την ευκαιρία που της δόθηκε από την
πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος για τη διερεύνηση πο-
λιτικών ευθυνών όσο βαθύτερα σε χρόνο γίνεται, ακόµα και από
τη δεκαετία του 1990, ως µέσο διαφυγής από τη συγκεκριµένη
διερεύνηση ποινικών ευθυνών. 

Εµείς αρνούµαστε να συµµετάσχουµε σε αυτή την κηλίδα για
τη δηµοκρατία µας, διότι αυτή ακριβώς η κατάληξη δεν έρχεται
παρά ως συνέχεια φυσική µιας κυνικής διαδροµής, που ξεκίνησε
από την ολέθρια άρνηση της Πλειοψηφίας να ψηφίσει για προ-
καταρκτική εξέταση των καταγγελιών εις βάρος των Υπουργών
Καραµανλή και Σπίρτζη, όπως ζήτησε η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία
το 2023. Η Νέα Δηµοκρατία µόνη τότε έκρινε -προσέξτε- ότι είναι
προδήλως αβάσιµες οι κατηγορίες, πριν καν αυτές εξεταστούν.
Ο Υπουργός επανέλαβε και αντέστρεψε την αλήθεια ξανά. 

Προσέξτε, κύριε Υπουργέ, δεν είµαστε εµείς αυτοί που βγά-
ζουµε αποφάσεις, δεν είµαστε εµείς αυτοί που καταδικάζουµε.
Εµείς ζητούµε τη διερεύνηση. Εσείς, η Πλειοψηφία, είστε εκείνοι
που έχετε εξαγάγει τα συµπεράσµατα και έχετε εκδώσει αθωω-
τικές αποφάσεις. Εσείς το έχετε λήξει το θέµα, για να πάρω µια
χαρακτηριστική σας φράση. Με νοµικούς όρους; Όχι, µε πολιτι-
κούς όρους. Αρνηθήκατε µε πολιτικούς όρους, καταχρώµενοι
της διατάξεως του άρθρου 86 του Συντάγµατος, κατ’ ελάχιστον
τη διερεύνηση των συγκεκριµένων ποινικών δικογραφιών. 

Την ίδια ώρα, η κυρίαρχη άποψη της Νέας Δηµοκρατίας και των
επικοινωνιακών της βραχιόνων τι να κάνει για να υπερασπιστεί
αυτή ακριβώς την ολέθρια επιλογή του Νοεµβρίου; Στιγµατίζει την
ίδια την Ευρωπαία Εισαγγελέα, που έκανε την έρευνα και απέ-
στειλε τον φάκελο στην Αθήνα, αποσιωπώντας τα θεµελιώδη. Δη-
λαδή ότι µέχρι και σήµερα η Ευρωπαία Εισαγγελέας µιλά µέσα
στο πλαίσιο της αρµοδιότητάς της και λέει τη σκληρή αλήθεια,
πως, ενώ είχε κάνει την έρευνα, ενώ έχει στείλει συγκεκριµένο φά-
κελο δικογραφίας µε συγκεκριµένες αναφορές και συγκεκριµένες
καταγγελίες για συγκεκριµένες πράξεις άδικες εις βάρος των συµ-
φερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Πλειοψηφία στη Βουλή των
Ελλήνων παρεµπόδισε τη Βουλή από τη διερεύνησή τους. Ότι µε
κατασπατάληση ευρωπαϊκών πόρων έµεινε ανολοκλήρωτο ένα τε-
χνικό έργο που σε όλο τον πλανήτη θεωρείται δεδοµένο και θεµε-
λιώδες για την ασφάλεια των σιδηροδρόµων εννέα χρόνια µετά
την υπογραφή της αρχικής σύµβασης. 

Η Εισαγγελέας συµπεραίνει αυτό στο οποίο έχουν καταλήξει
όλοι, οι επιστήµονες, οι καθηγητές της τριµελούς επιτροπής εµ-

πειρογνωµόνων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, οι
οποίοι στη σελίδα 92 του πορίσµατός τους µας λένε πολύ απλά:
«Με το σύστηµα ETCS η περίπτωση να γίνει µια µετωπική ή οπι-
σθοµετωπική σύγκρουση θα είχε αποφευχθεί». Το καταθέτω στα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάντζος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, ευ-
χαριστούµε πολύ. Παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αν είχε ολοκληρωθεί η τηλεδιοίκηση,
κύριε Πρόεδρε, οι πενήντα επτά συνάνθρωποί µας θα ζούσαν.
Ολοκληρώνω σε λίγα λεπτά της ώρας και ευχαριστώ για την
ανοχή. 

Και όµως η Νέα Δηµοκρατία ισχυρίζεται ότι ένας ολόκληρος
διεθνής οργανισµός, όπως η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τα όργανά
της, έχει πάρει την απόφαση να πλήξει την Κυβέρνηση, µετά το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία. Εσείς, οι
δήθεν φιλελεύθεροι και δήθεν ευρωπαϊστές, τα λέτε αυτά παρα-
µονές ευρωεκλογών. 

Η απάντηση όµως έρχεται από τους θεσµούς, όπως πάντα. Εί-
µαστε το επίκεντρο της Ευρώπης ξανά, δυστυχώς για τους
λάθος λόγους, για τις ελευθερίες µας, για το κράτος δικαίου.

Η Ευρωπαϊκή Αρχή Σιδηροδρόµων έχει αποδείξει τα κενά στην
ασφάλεια των σιδηροδρόµων που υπάρχουν ακόµα. Η Ευρω-
παϊκή Εισαγγελία έχει ήδη ασκήσει διώξεις σε µη πολιτικά φυσικά
πρόσωπα. 

Την Καθαρά Δευτέρα, µε τη συγκλονιστική παρουσία των συγ-
γενών των θυµάτων, η Επιτροπή Αναφορών του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου κράτησε ανοικτή την αναφορά. Η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή αναλαµβάνει δράση. Αλλά και εδώ, στην Ελλάδα, η δι-
καιοσύνη συνεχίζει ανεµπόδιστα το έργο της και θα το πράξει.
Όταν, λοιπόν, διαβιβαστούν οι νέες δικογραφίες από τη Λάρισα,
καθεµιά και καθένας από εµάς θα αναµετρηθούµε ξανά µε το
ύψος της ιστορικής µας ευθύνης, αλλά και την ίδια τη συνείδησή
µας. Είναι η µνήµη των νεκρών που πρέπει να προστατευθεί και
µαζί της το κύρος και η αξιοπιστία µιας ολόκληρης πολιτείας. Κα-
νείς δεν µπορεί να αποφύγει την αλήθεια  ή να διαφύγει από
αυτή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο αγώνας για δικαιοσύνη
δεν µπορεί να µείνει ανεκπλήρωτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ένας στόχος πολύ υψηλότερος από τις επιδιώξεις των

κοµµάτων. Είναι η υπεράσπιση της δηµοκρατίας µας, η έµπρακτη
απόδειξη ότι η δηµοκρατία µας έχει και τις θεσµικές διαδικασίες
και τη βούληση να κοιτάξει στο σπασµένο της κάτοπτρο, να αν-
τικρίσει µε θάρρος τον πληγωµένο της εαυτό και να κάνει ό,τι
µπορεί και κυρίως ό,τι οφείλει, πρώτον, για να εγγυηθεί τη δι-
καιοσύνη, ότι οι θεσµοί όχι µόνο παραµένουν ακέραιοι αλλά κυ-
ρίως ότι λειτουργούν ορθά, ακριβοδίκαια και αποτελεσµατικά
και, δεύτερον, και µετά, να αποκτήσει όχι µόνο ένα ασφαλές και
σύγχρονο δίκτυο µεταφορών -αυτό είναι το ελάχιστο-, αλλά µια
νοοτροπία λογοδοσίας και πραγµατικής πολιτικής ευθύνης. Να
αφήσουµε πίσω την αλαζονεία, τον καθεστωτισµό και τις πελα-
τειακές σχέσεις εξυπηρέτησης συµφερόντων.

Ο αγώνας αυτός δεν είναι µόνο για τους συγγενείς. Δεν είναι
µόνο για εκείνες τις τραγικές και ηρωικές προσωπικότητες των
συγγενών των θυµάτων, που έχουν αφιερώσει τη ζωή τους ολό-
κληρη στη µνήµη και δικαίωση εκείνων που δεν έφτασαν ποτέ,
για τους τραυµατίες και τις οικογένειές τους. Δεν είναι µόνο για
τις εκατοντάδες χιλιάδες που υπογράφουν τα ψηφίσµατα ή βρί-
σκονται ακόµη και σήµερα συνεχώς στις πλατείες, στους δρό-
µους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, πρέπει
να σας διακόπτω συνεχώς; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εδώ και µια ώρα ολο-

κληρώνετε. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Σε µισό λεπτό.
Είναι για όλους εκείνους που βρέθηκαν και βρίσκονται έναν

χρόνο τώρα στους δρόµους, διαδηλώνοντας για τα συλλογικά
µας αιτήµατα. Είναι για όλους, είναι για κάθε άνθρωπο που ζει
και αναπνέει σε αυτόν τον τόπο. Ο αγώνας αυτός δεν θα σταµα-
τήσει µέχρι να δικαιωθεί. Και θα δικαιωθεί, διότι αυτά τα «γιατί»
δεν µπορούν να µείνουν αναπάντητα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ Μάντζο. 
Παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος. Όλος αυτός ο χρόνος

που πήρατε είναι εις βάρος των συναδέλφων σας, οι οποίοι θα
µιλήσουν στις δύο τη νύχτα. Καταλαβαίνετε ότι δεν σέβεστε κα-
νέναν συνάδελφό σας. 

Τον λόγο έχει ζητήσει ο κύριος Υπουργός για µία παρέµβαση.
Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ, µισό λεπτό. 
Κύριε συνάδελφε, είδα ότι πήρατε φωτογραφίες, ξέρετε ότι

απαγορεύεται έτσι; Κύριε Μαρκόπουλε, ξέρετε ότι απαγορεύον-
ται οι φωτογραφίες στην Αίθουσα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είδατε κάτι τέτοιο από εµένα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι; Εντάξει. Μπορεί

να έκανα λάθος, αλλά να το γνωρίζετε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρό-

εδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Νόµιζα ότι είδα κάτι

τέτοιο. Μπορεί να έκανα λάθος. Λέτε ότι κάνω λάθος, εντάξει.
Δεν επιτρέπεται να παίρνετε φωτογραφίες στην Αίθουσα. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Άλλοι βγάζουν φωτογραφίες στην
Αίθουσα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κάντε αλλού τα σχόλιά σας κι
όχι εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μαρκόπουλε,
σας παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακαλώ να µην ξαναειπω-
θεί κάτι τέτοιο για εµένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Ζητώ συγγνώµη. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μία µικρή

παρατήρηση. Σε αυτή την Αίθουσα έχουµε ακούσει διαχρονικά
απίστευτες ακρότητες. Σας θυµίζω τι έχουµε περάσει. Απίστευ-
τες ακρότητες από την εποχή που ήταν Πρόεδρος η κ. Κωνσταν-
τοπούλου. Αυτό το ξαναζούµε τώρα. Εγώ απλώς το λέω για τους
συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας. Μη σας προξενεί έκπληξη,
τα έχουµε ξαναπεράσει. Ένα µικρό σχόλιο. Ο τοξικός λόγος -και
όσοι τον εκπροσώπησαν διαχρονικά- κατέρρευσε πολιτικά, εξα-
φανίστηκε. Ευτυχώς. Τώρα κάποιοι θεωρούν ότι θα ξανακάνουν
καριέρα µε αυτό. Δικαίωµά τους. Εδώ είναι ο ελληνικός λαός, θα
τα ξαναδούµε, θα τα ξανασυζητήσουµε, θα τα ξανακρίνουµε.

Κύριε Μάντζο, µια διευκρίνιση αν µου επιτρέπετε κι αν θέλετε
κι αν έχετε την καλοσύνη. Ο Πρόεδρός σας στην οµιλία του επα-
νάφερε µία πρόταση. Είπε: Επαναφέρουµε την πρόταση σύστα-
σης της προκαταρκτικής επιτροπής επί τη βάσει του πορίσµατος
της Ευρωπαίας Εισαγγελέως. 

Καλά κατενόησα; Να το διαβάσω; Διότι έτσι αποδίδεται. Νο-
µίζω ότι καλά το έχω κατανοήσει. Θέλω απλώς να ρωτήσω το
εξής: Η πρόταση την οποία επαναφέρετε…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Ξαν-

θόπουλε, γι’ αυτό ρωτώ, γι’ αυτό ζητώ τη διευκρίνιση. Θέλετε να
κάνετε την ίδια ερώτηση που θέλω να κάνω κι εγώ. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Αυθορµήτως.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Θα σας το εξηγήσω.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι. Λοι-

πόν, αυτή είναι η αλήθεια. Να διευκρινιστεί, λοιπόν: Πρώτον,
επειδή αυτή η πρόταση -θυµίζω- δεν αφορούσε ούτε κατηγορίες
για παρακώλυση συγκοινωνιών ούτε κατηγορίες για ανθρωπο-
κτονίες είτε από αµέλεια είτε µε ενδεχόµενο δόλο, αλλά αφο-
ρούσε παραβάσεις καθήκοντος και απιστίες. Αυτό είναι το
πρώτο. Και, δεύτερον, επειδή επ’ αυτής της προτάσεως το Κοι-

νοβούλιο έχει αποφανθεί. 
Σήµερα αυτό θέλετε να πείτε στο Σώµα ως πρόταση του

ΠΑΣΟΚ; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήταν ευθεία η ερώ-

τηση. Πρέπει να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, για ένα

λεπτό µόνο, προηγουµένως µιλήσατε δεκατρία λεπτά. 
Παρακαλώ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Να απαντήσω σχετικά µε τη διευκρί-

νιση που ζήτησε ο κύριος Υπουργός.
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι, όπως λέτε, δεν µπορεί -κι αυτό είναι

δική σας κατάκτηση- να ανοίξει ο φάκελος της Ευρωπαίας Ει-
σαγγελέα ξανά, όπως είχε έρθει από την Ευρωπαία Εισαγγελέα.
Και αυτός είναι και ο λόγος για τον οποίο η ίδια η Ευρωπαία Ει-
σαγγελέας εκθέτει τη χώρα µας διεθνώς µε αυτά που λέει, ότι η
Πλειοψηφία -όπως σας είπαµε κι εµείς και όλοι µας- αποφάσισε
να τον αρχειοθετήσει. 

Αυτό που λέει ο κύριος Πρόεδρος, όµως, ο κ. Ανδρουλάκης, η
κ. Αποστολάκη, όλα τα µέλη µας στην επιτροπή την εξεταστική,
είναι ότι εµείς θα επιµείνουµε στην ανάγκη σύστασης ειδικής κοι-
νοβουλευτικής επιτροπής κατά το άρθρο 86 του Συντάγµατος
για τις ποινικές ευθύνες διατελεσάντων Υπουργών, διότι αυτές
στηρίζονται σε συγκεκριµένες κατηγορίες που έχουν έρθει, µε
τα νέα στοιχεία τα οποία προκύπτουν, και προκύπτουν διαρκώς
και από την εξεταστική επιτροπή, αλλά και από την ανάκριση της
Λάρισας, που δένουν ακόµα περισσότερο τον αιτιώδη σύνδεσµο
ανάµεσα στη µη ολοκλήρωση αυτής ακριβώς της διοικητικής
συµβάσεως και της ίδιας της επελεύσεως του εγκληµατικού απο-
τελέσµατος των πενήντα επτά θανάτων. 

Αυτό είναι κάτι το οποίο θα το βρείτε µπροστά σας, θέλοντας
και µη, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας. Διότι αυτή τη στιγµή
αυτό δεν το κάνει ούτε ο Ανδρουλάκης ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε κα-
νένας στην Αντιπολίτευση. Αυτό το κάνει η ανεξάρτητη ελληνική
δικαιοσύνη. Γι’ αυτό, λοιπόν, όταν θα έρθουν οι ποινικές δικο-
γραφίες, να είστε ξανά έτοιµες και έτοιµοι να αρθείτε ξανά στο
ύψος των περιστάσεων και να κρατήσετε τις σοφιστείες σας για
τότε, κύριε Βορίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μάντζο. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παράσχος Παπαδάκης, Βουλευ-
τής της Ελληνικής Λύσης. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ο Πρό-
εδρός σας δεν είπε…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Σας κάνουµε τη χάρη να αρχειοθε-
τήσετε τα πάντα εδώ µέσα. Εσείς παίζετε µε την ποινική δικονο-
µία και παίζετε και µε τη συνείδησή µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, σας
παρακαλώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδάκης. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μου επι-

τρέπετε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σύντοµα όµως, γιατί

έχω καλέσει ήδη τον οµιλητή. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Με την

άδειά σας, χίλια συγγνώµη. 
Απλώς να διευκρινίσουµε. Πρώτον, είχε προστιθέµενη αξία η

παρέµβαση, γιατί έτσι όπως το είπε ο Πρόεδρός σας, εκείνο που
καταλάβαµε είναι ότι επαναφέρετε την προηγούµενη πρόταση.
Τώρα, εσείς λέτε ότι θα κάνετε µια άλλη πρόταση, κάτω από
άλλες συνθήκες. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Μα δεν γίνεται…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, σας

παρακαλώ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εντάξει,

ωραία, ωραία. Εγώ απλώς είπα ότι ο κ. Ανδρουλάκης προφανώς
είπε κάτι διαφορετικό από αυτό το οποίο λέτε τώρα. Αυτό δεν
είναι σοφιστεία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: …µπορεί να επανέλθει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, τι θέ-
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λετε; Θέλετε να σας πω να βγείτε έξω; Τι κάνετε τώρα;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δυο

λεπτά. Αν µου επιτρέπετε. Εγώ ξαναλέω, άκουσα αυτό που
άκουσα. Το ίδιο ακούσαµε και οι δύο.

Σωστά, κατά τη γνώµη µου, λέτε κάτι άλλο, ενδεχοµένως ερ-
µηνεύοντας αυτό που ήθελε να πει ο κ. Ανδρουλάκης, αλλά δεν
το είπε, είπε κάτι άλλο. Καλά κάνετε και το λέτε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Το Σύνταγµα το λέει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Απλώς να

πούµε το εξής, µιας και µιλάµε για το 86 και για την Ευρωπαία
Εισαγγελέα, που συνάντησε τοίχο και δεν µπόρεσε και είναι φο-
βερό και πρωτοφανές. Αν µου επιτρέπετε να πω το εξής: Αντί-
στοιχες ακριβώς διατάξεις για την ευθύνη των Υπουργών και την
ποινική αρµοδιότητα των Κοινοβουλίων έχουν οι κάτωθι χώρες:
Ιταλία, Ισπανία, Πορτογαλία, Εσθονία, Λιθουανία, Πολωνία, Ρου-
µανία, Σερβία. Προσέξτε, οι περισσότερες χώρες στην Ευρω-
παϊκή Ένωση έχουν διατάξεις που προβλέπουν την ευθύνη των
Υπουργών. 

Φαντάζοµαι, η κυρία Ευρωπαία Εισαγγελέας την ίδια παρατή-
ρηση που απηύθυνε προς εµάς θα απευθύνει προς το σύνολο
των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είµαι βέβαιος ότι όλοι θα
την ακούσουν µε τροµερό ενδιαφέρον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Παρακαλώ, κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αν κάνουµε κατάχρηση των διατά-

ξεων…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, κύριε

Μάντζο. Τι πράγµατα είναι αυτά; Ο οµιλητής περιµένει. Μίλησε
ο Υπουργός, απαντήσατε, τέλος.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Παπαδάκη.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµο-

κρατίας, θα σας κάνω µία ερώτηση που θέλει να σας κάνει όχι
µόνο το ενάµισι εκατοµµύριο των πολιτών που υπέγραψαν το αί-
τηµα της κ. Καρυστιανού, αλλά και η συντριπτική πλειοψηφία των
Ελλήνων πολιτών.

Μπορεί ένα κόµµα, µια κοµµατική πειθαρχία, µία καρέκλα Βου-
λευτή ή µία καρέκλα Υπουργού να είναι υπεράνω των πενήντα
επτά ανθρώπινων ζωών; Πόσο µπορεί να κοστολογείται µια ζωή
για εσάς; Πώς µπορείτε και κοιµόσαστε; Αυτά ρωτάει ο ελληνι-
κός λαός έξω, εκτός αν ζείτε σε έναν γυάλινο πύργο και δεν το
καταλαβαίνετε. 

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο ψηλά και να φτά-
σουµε, σε όποιον θώκο και καρέκλα και να κάτσουµε, όσο και να
νοµίζουµε ότι είµαστε άτρωτοι και θεοί, ότι τα ξέρουµε όλα και
τα κάνουµε όλα σωστά, σε ένα µόνο πρόσωπο λυγίζουµε, προ-
σκυνάµε και µόνο στο άκουσµά του συγκινούµαστε. Αυτό είναι
το παιδί µας, τα παιδιά.

Οι γονείς, λοιπόν, των πενήντα επτά θυµάτων πήραν τα παιδιά
τους σε σακούλες. Το αντιλαµβάνεστε αυτό; Πήραν τα παιδιά
τους σε σακούλες! Πήραν µέλη. Άλλος πήρε χέρι, άλλος πήρε
πόδι, άλλος δεν ξέρω και εγώ τι πήρε. Εσείς, µε αυτό το πόρισµα,
τελείτε εις βάρος τους ακόµα ένα έγκληµα. Τελείτε το έγκληµα
της υπόθαλψης εγκληµατία, το έγκληµα της συγκάλυψης, διότι
βάζετε πιο πάνω την κοµµατική πειθαρχία, µη «ρίξετε» τον πρώην
Υπουργό σας.

Τη συγκάλυψη την αντιλαµβάνεται ο µέσος συνετός άνθρω-
πος, χωρίς να χρειάζεται να ξέρει νοµική ή να έχει πανεπιστηµια-
κές γνώσεις. 

Πρώτον, δεν δεχτήκατε καν τη σύσταση προανακριτικής επι-
τροπής για διερεύνηση ποινικών αδικηµάτων του κ. Καραµανλή
και, φυσικά, του κ. Σπίρτζη. Γιατί; Αφού θέλετε την αλήθεια. Είπε
ο κ. Βορίδης ότι το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν την κάνατε σωστά,
τυπικά, γιατί µιλούσατε για οικονοµικής φύσεως αδικήµατα. Γιατί
εσείς, που έχετε πιο καλούς νοµικούς, δεν τους βοηθήσατε να
την κάνουν σωστά;

Αφού θέλετε την προανακριτική επιτροπή και δεν θέλετε να
κρύψετε και να συγκαλύψετε, θα δούµε όταν θα έρθουν οι δικο-
γραφίες -που ήρθε ήδη µία δικογραφία από έναν τραυµατία-, αν
σύµφωνα µε το Σύνταγµα θα φέρετε τη σύσταση προανακριτικής
επιτροπής, που θα έρθει σωστά, γιατί η κυρία εισαγγελέας θα

την έχει γραµµένη σωστά πλέον και δεν θα µπορείτε να πείτε ότι
ήταν τυπικό το θέµα. 

Δεύτερον, στη συζήτηση της εξεταστικής επιτροπής, στην οµι-
λία του κ. Καραµανλή που έλεγε ότι δεν φταίει πουθενά, τα µέλη
της Νέας Δηµοκρατίας -της κυβερνητικής πλειοψηφίας που συν-
τέλεσαν, απάρτισαν την εξεταστική επιτροπή- ήταν από κάτω και
χειροκροτούσαν και επευφηµούσαν µόλις κατέβηκε ο κ. Καρα-
µανλής. Για ποια αντικειµενικότητα µιλάτε; Σας πείραξε η κ. Κων-
σταντοπούλου, διότι ήταν δικηγόρος οικογένειας θύµατος και
είπατε ότι δεν θα είναι αµερόληπτη. Ενώ εσείς θα ήσασταν αµε-
ρόληπτοι; Ορίστε η φωτογραφία, για να τα βλέπει ο ελληνικός
λαός. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παράσχος Παπαδάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τη προαναφερθείσα φωτογραφία, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι η φωτογραφία που όταν µιλούσε ο κ. Καραµανλής από
κάτω τα µέλη της εξεταστικής επιτροπής, ο κύριος Πρόεδρος, η
κυρία Αντιπρόεδρος, η κυρία Γραµµατέας -όλη σχεδόν η εξετα-
στική επιτροπή- τον χειροκροτούσατε. Έχετε το θράσος και µι-
λάτε τώρα ότι «δεν έγινε συγκάλυψη» και ότι «ήµασταν δίκαιοι»
και ότι «εσείς µιλάτε και θέλετε να καπηλευτείτε πολιτικά το
θέµα». Εσείς που χειροκροτούσατε τον κ. Καραµανλή συστήσατε
εξεταστική επιτροπή για να του βρείτε ποινικές ευθύνες. Ποιον
κοροϊδεύετε τώρα;

Δεν λάβαµε ποτέ τη δικογραφία. Συστήσαµε εξεταστική επι-
τροπή, που σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής, έχουµε ει-
σαγγελικά και ανακριτικά καθήκοντα, ζητήσαµε τη δικογραφία,
για να ξέρουµε τι ερωτήσεις να κάνουµε, και δεν την πήραµε
ποτέ. Το Δικαστικό Συµβούλιο της Λάρισας έδωσε το πράσινο
φως και δεν την πήραµε ποτέ. Όµως, κάτι είπε ο κ. Βορίδης για
µαρτυρικές καταθέσεις. Μάλλον γνωρίζει τη δικογραφία. Εγώ
δεν τη γνωρίζω, που ήµουν αναπληρωµατικό µέλος της εξετα-
στικής επιτροπής. Δεν λάβαµε ποτέ το πόρισµα της Ευρωπαϊκής
Εισαγγελίας. Γιατί; Αφού δεν θέλετε τη συγκάλυψη, είστε έντιµοι,
είστε δίκαιοι.

Επιπλέον, δεν δεχθήκατε ποτέ να κληθούν ουσιώδεις µάρτυ-
ρες. Για ποιον λόγο; Μάρτυρες βασικοί, οι οποίοι κλήθηκαν πρώ-
τοι στην τακτική δικαιοσύνη -να µη λέω τα ονόµατα, τα ξέρετε-,
ας κληθούν να έρθουν. Γιατί επαφίεται το αν θα κληθούν και
ποιοι µάρτυρες στην κυβερνητική πλειοψηφία; Ας κληθούν όλοι
οι µάρτυρες που θέλουν όλα τα µέλη της εξεταστικής επιτροπής
και, από εκεί και πέρα, ο καθένας θα βγάλει τα συµπεράσµατά
του και τα πορίσµατά του.

Κατ’ αρχάς το πόρισµά σας, ότι ευθύνεται το ανθρώπινο λάθος
και µόνο ο σταθµάρχης και ο µηχανοδηγός, έρχεται σε ευθεία
αντίθεση και σύγκρουση µε τη δήλωση του κ. Μητσοτάκη στις 5-
3-2023, που είχε αναφέρει στο Twitter ότι: «Δεν µπορούµε, δεν
θέλουµε, δεν πρέπει να κρυφτούµε πίσω από το ανθρώπινο
σφάλµα. Αν το έργο της τηλεδιοίκησης είχε ολοκληρωθεί, αυτό
το δυστύχηµα θα ήταν πρακτικά αδύνατο να έχει συµβεί». Με
αυτή τη δήλωση, λοιπόν, που τότε ήταν ειλικρινής γιατί ήταν
κάτω από συναισθηµατική φόρτιση, ο Πρωθυπουργός έχει πάρει
το πόρισµά σας που συντάξατε, οκτακόσιες σελίδες, και το έχει
πετάξει σε ένα καλάθι των αχρήστων, σε έναν κάδο έξω από τη
Βουλή, ο ίδιος ο Κυριάκος Μητσοτάκης, όχι εµείς.

Δεν χρειάζεται κάποιος να έχει νοµικές γνώσεις, για να αντι-
ληφθεί ότι συγκαλύπτετε το έγκληµα. Άρθρο 15 του Ποινικού Κώ-
δικα: Τα εγκλήµατα δεν τελούνται µόνο διά πράξεως αλλά και
διά παραλείψεως. Όποιος έχει την ιδιαίτερη νοµική υποχρέωση
να προβεί σε ενέργεια για την αποτροπή του αποτελέσµατος. Η
ιδιαίτερη νοµική υποχρέωση πηγάζει από τον νόµο.

Σύµβαση: Είχε ιδιαίτερη νοµική υποχρέωση ο κ. Καραµανλής;
Ο κ. Σπίρτζης; Είχε ιδιαίτερη νοµική υποχρέωση ο κύριος Πρω-
θυπουργός; Ναι. Από ποιες διατάξεις; Από νόµο. Ποιον νόµο; Του
επιτελικού κράτους, τον ν.4622/2019 και συγκεκριµένα από τα
άρθρα 11, 13, 14, που εκεί τι λέει; Ότι είναι υπό την εποπτεία του
Πρωθυπουργού και του Υπουργού όλες οι δηµόσιες υπηρεσίες
και εποπτεύουν για να εφαρµοστεί ο νόµος. Γνώριζαν; Φυσικά
και γνώριζαν. Το άφησαν, όµως, να συµβαίνει.

Είπατε πολλές φορές «ανθρώπινο λάθος» και «Γενικός Κανο-
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νισµός Κυκλοφορίας». Ναι, αλλά δεν είναι µόνο αυτό το κανονι-
στικό πλαίσιο. Υπάρχει και το κανονιστικό πλαίσιο των ευρωπαϊ-
κών οδηγιών, που έλεγε ότι πρέπει να τοποθετήσουµε -και γι’
αυτό πήραµε χρήµατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση- συστήµατα
ασφαλείας GSMR, σηµατοδότηση, αυτόµατη πέδηση, ATCS. Τι
λειτουργούσε από όλα αυτά; Τίποτα δεν λειτουργούσε.

Αν µπορούσαν να µιλήσουν µεταξύ τους, λέει το πόρισµα Γε-
ραπετρίτη που εσείς ορίσατε, το έγκληµα θα είχε αποφευχθεί.
Δεν µπορούσαν να µιλήσουν καν οι µηχανοδηγοί µεταξύ τους
ούτε οι µηχανοδηγοί µε τον σταθµάρχη, σελίδα 86 της επιτροπής
εµπειρογνωµόνων. Και αυτοί µάλλον ρίχνουν στον κάλαθο των
αχρήστων το πόρισµά σας, αλλά εσείς είστε µάλλον πιο πραγ-
µατογνώµονες από τους πραγµατογνώµονες που εσείς ορίσατε.

Δεν λειτουργούσε το ATCS, η αυτόµατη πέδηση, που εκεί κα-
νένας να µην ήταν σταθµάρχης, έχει τη δυνατότητα το ATCS να
αντιλαµβάνεται ότι δύο τρένα πάνε στην ίδια ράγα, στην ίδια
γραµµή και αυτόµατα σταµατάει, σελίδα 92 του πορίσµατος. Δεν
το λέω εγώ, αλλά οι πραγµατογνώµονες που πάλι εσείς ορίσατε.
Αν λειτουργούσε το ATCS, θα είχε αποφευχθεί το έγκληµα.

Δεν λειτουργούσε η σηµατοδότηση-τηλεδιοίκηση από το 2019
που κάηκε. Σελίδα 89 του πορίσµατος: Αν λειτουργούσε η σηµα-
τοδότηση-τηλεδιοίκηση, θα είχε αποφευχθεί. Ο σταθµάρχης είχε
µια τοπική κονσόλα να χειριστεί και αυτή υπολειτουργούσε, γιατί
είχε χαλασµένες λυχνίες και έβλεπε µόνο χίλια επτακόσια µέτρα,
ενώ έπρεπε να βλέπει τρεις χιλιάδες µέτρα -ούτε αυτό λειτουρ-
γούσε!- και είχε µόνο έξι δευτερόλεπτα για να εντοπίσει το
σφάλµα, για το λάθος.

Για όλα αυτά ήταν ενήµερος ο κ. Καραµανλής; Ήταν. Του κα-
τατέθηκαν εξώδικα; Του κατατέθηκαν επιστολές διαµαρτυρίας;
Ναι, και ήρθε στην επιτροπή µε ύφος χιλίων καρδιναλίων και είπε
το αµίµητο: Το εξώδικο που µου έστειλαν, δεν έλεγε ότι ο σιδη-
ρόδροµος δεν είναι ασφαλής. Έλεγε ότι «τελειώστε µε τη σύµ-
βαση, γιατί υπάρχουν θέµατα ασφάλειας». Όχι αυγό δηλαδή,
«κοκό». Κοροϊδευόµαστε εδώ µέσα τώρα; Τι λέµε; Και προσπα-
θείτε να πείσετε µε αυτά τα επιχειρήµατα τον ελληνικό λαό; Αφή-
στε µας εµάς. Είχε ιδιαίτερη νοµική υποχρέωση από τον
ν.4622/2019, αλλά κανένας δεν έκανε τίποτα, για τους λόγους
που εσείς γνωρίζετε.

Πάµε και στο µπάζωµα, στην αλλοίωση των στοιχείων. Σύµ-
φωνα µε το άρθρο 95 παρ. 4 του π.δ.141/1991, όταν η αστυνοµία
πάει πρώτη στο έγκληµα, δεν περνάει κανένας, για να µην αλλοι-
ωθούν τα στοιχεία. Σύµφωνα µε το άρθρο 31 του Κώδικα Ποινι-
κής Δικονοµίας, η προανάκριση διενεργείται από τη διεύθυνση
και εποπτεία του εισαγγελέα πληµµελειοδικών. Γιατί, λοιπόν, ο
εισαγγελέας πληµµελειοδικών και η αστυνοµία άφησαν να µπουν
µέσα και να µπαζωθεί; Ποιος τούς έδωσε την εντολή αυτή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Υπάρχει νοµοθεσία, τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό ακόµη. Μάλιστα, η κ. Τσιαπαρίκου, για
το άλλο το καφενείο, τη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων -γιατί
καφενείο ήταν-, που έθετε τα θέµατα ασφαλείας, σε ερώτηση
Βουλευτή στην εξεταστική επιτροπή «αν θα έβαζε το παιδί της
µέσα στα τρένα, αν γνώριζε τα προβλήµατα» είπε το εξής: Δεν
απαντώ. Και αυτή είναι έξω, είναι ελεύθερη και είναι µέσα µόνο
ο σταθµάρχης.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας -και κλείνω-, να ξέ-
ρετε -και όλοι το γνωρίζουµε- ότι δεν θα είµαστε και δεν θα είστε
µια ζωή Βουλευτές ούτε Υπουργοί. Θα περάσουν τα χρόνια και
όταν θα κλείσει αυτό το κεφάλαιο της ζωής σας, να ξέρετε ότι
αυτή η εξεταστική επιτροπή και αυτό το πόρισµα και όποιος το
συνυπογράφει θα τους στοιχειώνει µια ζωή. Θα µετανιώσετε οι-
κτρά και αυτό θα έχει επιρροή όχι µόνο σε εσάς, αλλά και στους
συνεχιστές σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παπαδάκη. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Στυλιανός Πέτσας, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας, και µετά θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Χήτας.  

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σιδηροδροµική τραγωδία των

Τεµπών βούτηξε στη θλίψη και στον πόνο τις οικογένειες, τους
συγγενείς και τους φίλους των πενήντα επτά θυµάτων και των
εκατόν ογδόνα τραυµατιών, αλλά και συντάραξε όλη την ελλη-
νική κοινωνία, καθώς αυτή η αδιανόητη τραγωδία, µια µετωπική
σύγκρουση δύο τρένων σε διπλή γραµµή, άφησε µια βαθιά ουλή
στη συλλογική µας συνείδηση. Για να περιοριστεί η οδύνη και ο
πόνος, απαιτούνται απαντήσεις στο ερώτηµα τι προκάλεσε αυτή
την αδιανόητη τραγωδία. 

Θεωρώ ότι εξεταστική επιτροπή της Βουλής που εξέτασε την
πορεία του σιδηροδρόµου στην Ελλάδα τις τελευταίες δεκαετίες
ρίχνει φως σε πτυχές αυτής της τραγωδίας, ώστε να δοθούν πει-
στικές απαντήσεις σε αυτό το ερώτηµα. Και πιστεύω ότι η ελλη-
νική δικαιοσύνη, την οποία απόλυτα εµπιστεύοµαι, θα
χρησιµοποιήσει τα ευρήµατα του πορίσµατος της εξεταστικής
επιτροπής για να διαµορφώσει µια ολοκληρωµένη άποψη, προ-
κειµένου να αποφανθεί και να αποδώσει τις ευθύνες γι’ αυτή την
τραγωδία, όπου αυτές ανήκουν.

Η εξεταστική επιτροπή διαµόρφωσε το πόρισµά της, αφού ερ-
γάστηκε εντατικά περίπου τρεισήµισι µήνες. Εξέτασε τριάντα
επτά µάρτυρες, πολύ περισσότερους από κάθε άλλη εξεταστική
επιτροπή στο παρελθόν, συγκέντρωσε έγγραφα και υποµνήµατα
επίσηµων φορέων και πραγµατογνωµόνων και έλαβε υπ’ όψιν της
το αποδεικτικό υλικό της δικογραφίας που τέθηκε σε γνώση της
από τον εφέτη ανακριτή που έχει αναλάβει την υπόθεση στη Λά-
ρισα. 

Με πολλή ταπεινότητα και σεβασµό προς τους συναδέλφους
από όλους τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες, συµπυκνώνω σε αυτή
την οµιλία την άποψη που διαµόρφωσα από τη συµµετοχή µου
σε αυτή την εργώδη προσπάθεια. 

Πρώτον, ο ελληνικός σιδηρόδροµος από τη δεκαετία του 1980
έπαψε να θυµίζει µια κοµβική δηµόσια επιχείρηση που έπρεπε να
λειτουργεί µε επαγγελµατισµό και θύµιζε πιο πολύ ένα καταφύ-
γιο για διορισµό κοµµατικών φίλων, συνήθως «πράσινης» από-
χρωσης. Το αποτέλεσµα ήταν, προϊόντος του χρόνου, ο
σιδηρόδροµος να βουλιάξει στα ελλείµµατα και να απαξιωθεί.
Όταν µάλιστα στις αρχές δεκαετίας του 2010 η χώρα υποχρεώ-
θηκε να προσφύγει στους ξένους δανειστές για να αποφύγει την
άτακτη χρεοκοπία, ο σιδηρόδροµος µε τον νόµο Ρέππα, τον
ν.3899/2010 της κυβέρνησης Γιώργου Παπανδρέου, υπέστη
ακρωτηριασµό στο υπηρετούν προσωπικό, καθώς τα περίπου
µισά στελέχη του υποχρεώθηκαν να τον εγκαταλείψουν, γεγονός
που προκάλεσε τεράστια προβλήµατα και στα ζητήµατα ασφά-
λειας, όπως αναδείχθηκε από πολλούς µάρτυρες που κατέθεσαν
στην επιτροπή. Καταθέτω στα Πρακτικά σε αυτό το σηµείο κα-
ταθέσεις του κ. Ρέππα και του κ. Χατζηδάκη, που πιστοποιούν
του λόγου το αληθές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στυλιανός Πέτσας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, η αποκρατικοποίηση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», «HELLENIC
TRAIN», µε τον τρόπο που έγινε επί ηµερών Χρήστου Σπίρτζη της
κυβέρνησης Τσίπρα το 2017, και µε τίµηµα µόλις 45 εκατοµµύρια
ευρώ, όταν λίγα χρόνια πριν ο ΣΥΡΙΖΑ χαρακτήριζε ξεπούληµα
τα 300.000.000 ευρώ, δεν βοήθησε να ανακάµψει ο σιδηρόδρο-
µος. Επιπλέον, δεν δηµιούργησε ανταγωνισµό, καθώς το κρατικό
µονοπώλιο στο µεταφορικό σιδηροδροµικό έργο έγινε ιδιωτικό.
Καταθέτω στα Πρακτικά τη δήλωση του κ. Σταθάκη, όταν το τί-
µηµα της τότε κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου υπολογιζόταν
στα 300 εκατοµµύρια ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στυλιανός Πέτσας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτον, η ανάθεση από τη κυβέρνηση Τσίπρα των αρµοδιοτή-
των επόπτη ασφαλείας στη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων, µια
ανεξάρτητη αρχή µε ελλείψεις στο προσωπικό και ανύπαρκτη
σχετική τεχνογνωσία, δεν ενίσχυσε την κουλτούρα ασφάλειας
στον σιδηρόδροµο, γεγονός που αναδείχθηκε από καταθέσεις
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και έγγραφα που περιήλθαν σε γνώση της εξεταστικής επιτρο-
πής, όπως για παράδειγµα των ιατρικών φακέλων των µηχανο-
δηγών. 

Τέταρτον, η τροποποίηση του Γενικού Κανονισµού Κυκλοφο-
ρίας τον Μάιο του 2019 επί Υπουργίας Χρήστου Σπίρτζη µείωσε
τις δικλίδες ασφαλείας, καθώς κατήργησε τη θέση του επόπτη
αµαξοστοιχίας, µια θέση κοµβική, όπως αναδείχθηκε από πολ-
λούς µάρτυρες. 

Πέµπτον, η «οδύσσεια» της γνωστής πλέον σε όλους σύµβα-
σης 717 -που υπογράφτηκε το 2014, αλλά ολοκληρώθηκε τον Σε-
πτέµβριο του 2023 µετά την τραγωδία των Τεµπών- δεν
πρόσθεσε δικλίδες ασφαλείας που θα µπορούσαν να συµβάλουν
στον περιορισµό λαθών από τον ανθρώπινο παράγοντα. Και
επειδή η τραγωδία των Τεµπών συνέβη στις 28 Φεβρουαρίου
2023, δηλαδή επί Υπουργίας Κώστα Αχιλλέα Καραµανλή, της κυ-
βέρνησης Κυριάκου Μητσοτάκη, η αντικειµενική πολιτική ευθύνη
πέφτει στους ώµους του τότε Υπουργού, όπως τονίζεται και στα
συµπεράσµατα του πορίσµατος της εξεταστικής επιτροπής. Και
καταθέτω από το πόρισµα τη σελίδα 516 του πορίσµατος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στυλιανός Πέτσας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έκτον. Πέραν, όµως, όλων αυτών που συνέβαλαν στην απα-
ξίωση του σιδηροδρόµου στην πατρίδα µας, η τραγωδία των
Τεµπών στις 28 Φεβρουαρίου 2023 δεν θα είχε συµβεί αν τηρούν-
ταν ο Γενικός Κανονισµός Κυκλοφορίας. Και δυστυχώς συνέβη
επειδή παραβιάστηκε επτά φορές ο Γενικός Κανονισµός Κυκλο-
φορίας. Συγκεκριµένα, ο σταθµάρχης Λάρισας δεν χρησιµοποί-
ησε τον απολύτως λειτουργικό πίνακα τηλεχειρισµού για να κάνει
αυτόµατη χάραξη της διαδροµής, αλλά έβαλε τη µοιραία αµαξο-
στοιχία ανάποδα στη γραµµή καθόδου. Ο σταθµάρχης Λάρισας
δεν παρακολουθούσε τον πίνακα τηλεχειρισµού, όπου ήταν συ-
νεχώς ευκρινής η εσφαλµένη αλλαγή τροχιάς. Ο σταθµάρχης
Λάρισας δεν ενηµέρωσε τον µηχανοδηγό µε την παράδοση σε
αυτόν του εντύπου 1001, το οποίο απαιτείται σε κάθε περίπτωση
ανωµαλίας ή κινδύνου στη γραµµή. Οι µηχανοδηγοί της µοιραίας
αµαξοστοιχίας Intercity 62 εισήλθαν σε γραµµή καθόδου χωρίς
έντυπο 1001. Οι µηχανοδηγοί δεν ακινητοποίησαν το τρένο ως
όφειλαν. Οι µηχανοδηγοί δεν επικοινώνησαν µε τον σταθµάρχη
Λάρισας για να διευκρινίσουν ότι η αµαξοστοιχία είχε µπει ανά-
ποδα στη γραµµή καθόδου. Οι µηχανοδηγοί δεν έκαναν αναγγε-
λία αναφορικά µε τη θέση της αµαξοστοιχίας καθώς περνούσαν
από τους ενδιάµεσους σταθµούς. 

Είναι σαφές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα σηµεία 1
ως 5 που εξέθεσα ανωτέρω ότι προκύπτουν σαφείς πολιτικές ευ-
θύνες διαδοχικών κυβερνήσεων, σίγουρα όχι στον ίδιο βαθµό,
αλλά αυτή τη φορά χάρη στο πόρισµα της εξεταστικής της Βου-
λής αποδίδονται µε ονοµατεπώνυµο και υποστηρίζονται από έγ-
γραφα και καταθέσεις. Και πραγµατικά δεν κατανοώ την
αναφορά του κ. Χαρίτση πριν από τη Νέα Αριστερά περί διάχυ-
σης ευθυνών. Και αυτό είναι ένα σηµαντικό βήµα έναντι της γε-
νικής καχυποψίας και έναντι της συνηθισµένης πρακτικής του
τσουβαλιάσµατος.

Επιπλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανα-
φερθώ όσο πιο σύντοµα και απλά µπορώ σε δύο µύθους που
σκόπιµα δυστυχώς καλλιεργούνται από κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης. Πρώτον, λένε ότι αγνοούνται τρία βαγόνια της εµπορι-
κής αµαξοστοιχίας και αυτό γιατί ένας πραγµατογνώµονας λέει
ότι βρήκε λαµαρίνες στα τρία πρώτα βαγόνια. Μα, σύµφωνα µε
την έκθεση της επιτροπής πραγµατογνωµόνων που όρισε η Κυ-
βέρνηση αµέσως µετά την τραγωδία των Τεµπών, γνωστής ως
επιτροπής Γεραπετρίτη, την οποία πολλοί από εσάς επικαλεστή-
κατε σήµερα, τα τρία πρώτα βαγόνια της εµπορικής αµαξοστοι-
χίας µετέφεραν λαµαρίνες. Καταθέτω στα Πρακτικά από τις
σχετικές σελίδες του πορίσµατος της επιτροπής και σχετικά δη-
µοσιεύµατα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στυλιανός Πέτσας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, λένε για προσπάθεια συγκάλυψης. Κατ’ αρχάς, είναι
αντιδηµοκρατικό, προσβλητικό και ψευδές να κατηγορούνται
Βουλευτές για δήθεν προσπάθεια συγκάλυψης µιας τέτοιας τρα-
γωδίας. Το µόνο που κάνουν όλοι αυτοί που υφαίνουν αυτή την
πλεκτάνη είναι να καλλιεργούν το µίσος και την τοξικότητα από
τα οποία κερδισµένοι βγαίνουν µόνο τα άκρα του πολιτικού φά-
σµατος, δηλαδή ο φασισµός, δεξιό- και αριστερόστροφος. 

Επιπλέον, απογυµνωµένο από όλα τα φτιασιδώµατα το αφή-
γηµα περί δήθεν συγκάλυψης θα πρέπει να οδηγεί σε κάποιο αδί-
κηµα που κάποιος θέλει να συγκαλύψει. Έτσι δεν είναι, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι; Λέει, λοιπόν, το αφήγηµα κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης περί δήθεν συγκάλυψης ότι ευθύνεται ο Υπουρ-
γός Υποδοµών και Μεταφορών γιατί αν η σύµβαση 717 είχε ολο-
κληρωθεί, το δυστύχηµα δεν θα είχε συµβεί. Αφήγηµα που
ακούσαµε εσχάτως να το υιοθετεί και να το αναπαράγει και η Ευ-
ρωπαία Εισαγγελέας Λάουρα Κοβέσι, αναρµοδίως φυσικά, πρό-
χειρα και ανεπίτρεπτα. Αλλά ποιος νοιάζεται γι’ αυτές τις
λεπτοµέρειες; Μην αφήνουµε την αλήθεια και το Σύνταγµά µας
να χαλάσει µια «πιασάρικη» συνέντευξη! 

Μόνο που στις συνεντεύξεις λένε αυτό, αλλά στο πόρισµά
τους λένε άλλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Για παράδειγµα,
ο ΣΥΡΙΖΑ στη σελίδα 581 του πορίσµατος τονίζει ότι «το δυστύ-
χηµα δεν θα είχε συµβεί πιθανά, αν είχε υλοποιηθεί η σύµβαση
717/2014». Το βέβαιον έγινε πιθανόν, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι.

Και δεν θα µπορούσαν να λένε κάτι διαφορετικό, γιατί θα έρ-
χονταν σε κραυγαλέα αντίθεση µε όσα κατέθεσαν όλοι οι επιφορ-
τισµένοι µε αυτά τα θέµατα µάρτυρες της εξεταστικής επιτροπής,
οι οποίοι τόνισαν ότι τα πρόσθετα ηλεκτρονικά συστήµατα ασφα-
λείας µπορεί να περιορίσουν, αλλά σε καµµία περίπτωση δεν µπο-
ρούν να εκµηδενίσουν την πιθανότητα ατυχήµατος, καθώς πάντα
µεσολαβεί ο ανθρώπινος παράγοντας. 

Αλλά ακόµη και έτσι, ακόµη και αν δεχθεί κανείς το αφήγηµα
αυτό, ποιο είναι το αδίκηµα το οποίο κάποιοι προσπαθούν να
συγκαλύψουν; Διαβάζω στη σελίδα 582 του πορίσµατος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για παράδειγµα, ότι το αδίκηµα είναι η παράλειψη οφειλό-
µενης νόµιµης ενέργειας και στρέφονται κατά του Κώστα
Αχιλλέα Καραµανλή ως αρµόδιου Υπουργού την ηµέρα της σι-
δηροδροµικής τραγωδίας γιατί δεν είχε ολοκληρωθεί η σύµβαση
717. 

Όµως, τι ενέργειες έπρεπε να κάνει ο Υπουργός, όταν ανέλαβε
τα καθήκοντά του τον Ιούλιο του 2019; Είχε δύο επιλογές: πρώ-
τον, να καταγγείλει τη σύµβαση 717 ή, δεύτερον, να δώσει µία
ακόµη παράταση στις άλλες έξι που είχαν δοθεί επί της κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ, προκειµένου να ολοκληρωθεί η σύµβαση 717.
Είναι σαφές ότι αν είχε κάνει την πρώτη επιλογή, πρόσθετα συ-
στήµατα ασφαλείας δεν θα είχαν ολοκληρωθεί ούτε όταν έγινε
το δυστύχηµα, αλλά πιθανότατα ούτε µέχρι και σήµερα. Αντί-
θετα, κάνοντας τη δεύτερη επιλογή ο τότε Υπουργός επιτάχυνε
την υλοποίηση της σύµβασης 717 από το 18% στο 71% µέχρι τον
Φεβρουάριο του 2023 και τελικά στην ολοκλήρωσή της τον Σε-
πτέµβριο του 2023. 

Ποια, λοιπόν, είναι η παράλειψη της οφειλόµενης νόµιµης
ενέργειας για την οποία κατηγορεί ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ τον
κ. Καραµανλή; Σίγουρα δεν µπορεί πάντως να ισχυριστεί κάποιος
το παράλογο, να ευθύνεται δηλαδή ταυτόχρονα είτε ελάµβανε
τη µία είτε την άλλη απόφαση. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έναν χρόνο µετά η αδιανόητη

αυτή τραγωδία παραµένει βαθιά χαραγµένη στη συνείδηση όλων
µας. Η θλίψη για τις αδικοχαµένες ψυχές, στην πλειονότητά τους
νέες και αθώες, είναι ταυτόχρονα ανεξίτηλη υπενθύµιση για το
χρέος της πολιτείας να κάνει οτιδήποτε χρειαστεί ώστε να µην
επαναληφθεί ποτέ ξανά µια τέτοια τραγωδία και είναι χρέος όλου
του πολιτικού κόσµου, µακριά από µικροπολιτική απάνθρωπη εκ-
µετάλλευση του ανθρώπινου πόνου, να συµπεριφέρεται κάθε
µέρα µε τρόπο που να προσεγγίζει αυτόν τον στόχο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πέτσα.
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Επόµενος οµιλητής ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Για ακόµη µια φορά ο κ. Πέτσας πιάνεται ανιστόρητος, γιατί
ακριβώς προσπαθεί να ταυτίσει τον κοµµουνισµό µε τον φασι-
σµό, ενώ είναι γνωστό ότι οι κοµµουνιστές, ο Κόκκινος Στρατός,
συνέτριψαν τον φασισµό. Και στο κάτω-κάτω της γραφής ο φα-
σισµός είναι παιδί του συστήµατός σας, ο εκτελεστικός του βρα-
χίονας.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Δεν καταλάβατε τι είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πέτσα, σας διέ-

κοψε κανείς; Σας παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατάλαβα πολύ καλά.

Την αντιδραστική θεωρία των δύο άκρων επαναλάβατε, που είναι
η επίσηµη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Δεν καταλάβατε τι είπα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Από αυτή την άποψη,

λοιπόν, σήµερα παρακολουθούµε ένα ακόµη επεισόδιο του σί-
ριαλ «συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών», δηλαδή συγκά-
λυψη των αιτιών και των υπευθύνων. Βεβαίως, η κυβερνητική
πλειοψηφία από την πρώτη στιγµή πόνταρε στο ανθρώπινο
λάθος. Άλλωστε αυτό δεν είναι πρωτοφανές. Κάθε φορά, σε
κάθε έγκληµα, το ανθρώπινο λάθος υπάρχει. Και το 2017 στο
Άδενδρο το ανθρώπινο λάθος έφταιγε.

Και, βεβαίως, και στην εξεταστική επιτροπή, µε ένα προεδρείο
που υποδαύλιζε την ένταση, έγινε επιλεκτική αξιοποίηση των
µαρτύρων. Για παράδειγµα, από τις επιτροπές εµπειρογνωµό-
νων, τις τρεις που συστάθηκαν, κάλεσε η πλειοψηφία µόνο τη µία
και όχι την επιτροπή εµπειρογνωµόνων που έβαλε το δικαστήριο,
αλλά και οι οικογένειες των θυµάτων και, βεβαίως, δεν µελετή-
σαµε καθόλου, δεν συζητήσαµε καθόλου, δεν ερευνήσαµε κα-
θόλου την έκρηξη και το µπάζωµα του χώρου του εγκλήµατος.

Βεβαίως, ως ΚΚΕ δεν είχαµε αυταπάτες και δεν είχαµε αυτα-
πάτες γιατί είναι δοσµένος ο αρνητικός συσχετισµός δύναµης σε
αυτές τις επιτροπές και στις εξεταστικές και στις προανακριτικές
και, από αυτή την άποψη, η πρόταση που κατέθεσε το ΚΚΕ για
τροποποίηση το επόµενο διάστηµα είναι οι επιτροπές -και οι προ-
ανακριτικές αλλά και οι εξεταστικές- να συγκροτούνται χωρίς την
απόλυτη πλειοψηφία κανενός κόµµατος, για να µην µπορεί ακρι-
βώς κανένα κόµµα να παρεµποδίζει τη λειτουργία αυτών των επι-
τροπών. 

Παρ’ όλα αυτά, βγήκαν πολύ χρήσιµα στοιχεία. Φωτίστηκαν,
δηλαδή, οι αιτίες και οι υπεύθυνοι. Φωτίστηκε το γεγονός ότι µι-
λάµε για ένα προδιαγεγραµµένο έγκληµα, γιατί δεν λειτουρ-
γούσε κανένα σύστηµα ασφαλείας, είχαµε ένα αποδεκατισµένο
ανθρώπινο δυναµικό -από δυόµισι χιλιάδες που προβλέπει το ορ-
γανόγραµµα του ΟΣΕ ήταν µόνο οχτακόσιοι-, µε εντατικοποίηση
της εργασίας, µε εκπτώσεις στην εκπαίδευση και στην πρακτική
άσκηση και κανείς δεν µπορούσε να ελέγξει διαχρονικά το τι µε-
ταφέρουν οι εµπορικές αµαξοστοιχίες -κανείς-, αν µεταφέρουν
πραγµατικά αυτά που λένε οι φορτωτικές. Και αυτό φάνηκε κατά
καιρούς µε τα διάφορα «µαύρα» βαγόνια τα οποία κυκλοφορού-
σαν και κυκλοφορούν στον σιδηρόδροµο. Γι’ αυτό υπάρχουν και
διάφορες εκτιµήσεις, δηµοσιεύµατα ότι µπορεί να µετέφερε πυ-
ροµαχικά, εκρηκτικά ή διαλύτες. 

Τέταρτο στοιχείο το οποίο βγήκε µέσα από την επιτροπή είναι
ότι η διάσπαση του ενιαίου ΟΣΕ και οι ανταγωνιστικές σχέσεις
που δηµιουργήθηκαν µε τις θυγατρικές του εταιρείες αποτέλε-
σαν παράγοντα που οδήγησε στη συγκεκριµένη κατάσταση.
Αυτή η κατάσταση επιδεινώθηκε ακόµη περισσότερο µε την ιδιω-
τικοποίηση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και επί της ουσίας την ολοκλήρωση
της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απελευθέρωση
των σιδηροδροµικών µεταφορών, που αποτελεί και τον πέµπτο
παράγοντα -η Ευρωπαϊκή Ένωση- για τη διαµόρφωση ενός ενι-
αίου δικτύου, του διευρωπαϊκού δικτύου, που επί της ουσίας επι-
διώκει να αυξηθεί η χωρητικότητα των τρένων που κυκλοφορούν,
οι ταχύτητες να µεγαλώσουν, για να µειωθεί το κόστος µεταφο-
ράς των εµπορευµάτων.

Άρα, δηλαδή, όλα αυτά τα σχέδια τα οποία προωθεί και δρο-
µολογεί η Ευρωπαϊκή Ένωση εξυπηρετούν τη διασφάλιση της

καπιταλιστικής κερδοφορίας και, από αυτή την άποψη, το σύν-
θηµα το οποίο ακούστηκε µετά το έγκληµα στα Τέµπη, «τα κέρδη
τους ή οι ζωές µας», είναι ένα σύνθηµα το οποίο βγήκε και µέσα
από αυτή την εξεταστική επιτροπή. 

Χάρη σε αυτή την εξεταστική επιτροπή ως ΚΚΕ καταλήξαµε
σε ποινικές ευθύνες, όχι µόνο πολιτικές, γιατί υπάρχουν ενδεί-
ξεις, και αποχρώσες, για δύο κακουργήµατα, για πράξεις και πα-
ραλείψεις, για παράβαση καθήκοντος και για το έγκληµα της
συγκάλυψης του χώρου, µε ευθύνη του κ. Τριαντόπουλου και όχι
µόνο. Για αυτόν ακριβώς τον λόγο προτείνουµε αυτές οι ευθύνες
οι κακουργηµατικές να ξεκινήσουν για όλους τους Υπουργούς
Μεταφορών της τελευταίας δεκαπενταετίας, δηλαδή από τον
Ρέππα, όπου µε τον ν.3891/2010 µείωσε κατά 50% το ανθρώπινο
δυναµικό και προώθησε και τα υπόλοιπα ζητήµατα. 

Από αυτή την άποψη, κύριε Βορίδη, και εσείς συµπεριλαµβά-
νεστε σε αυτό, γιατί ακριβώς δεν είναι ένα στιγµιαίο γεγονός. Η
υπόθεση έκθεση σε κίνδυνο και η διατάραξη των συγκοινωνιών
είναι µια συνεχόµενη πράξη, που οδήγησε στο έγκληµα. Άρα
συµπεριλαµβάνεστε και εσείς.

Και, δεύτερον, επί της δικής σας θητείας να σας θυµίσω πολύ
καλά, παρ’ ότι ήταν ολιγόµηνη, έτρεχαν τρεις συµβάσεις για
έργα ασφάλειας στο σιδηροδροµικό δίκτυο, οι οποίες έπρεπε να
είχαν ολοκληρωθεί πριν γίνετε εσείς Υπουργός, το 2010, για το
GSMR και το ETCS και για τους συρµούς και για τις γραµµές.
Και, όµως, ούτε στη δική σας περίοδο αυτές ολοκληρώθηκαν.
Δεν έχουν ολοκληρωθεί κάποιες ούτε µέχρι τώρα.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, όλοι οι ισχυρισµοί που ακούστη-
καν εδώ -ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ, για παράδειγµα, «η εξεταστική παρω-
δία», η Νέα Αριστερά για «εξεταστική ντροπή»- προσπαθούν
ακριβώς να ξεπλύνουν τις δικές τους ευθύνες, αλλά και τις ευ-
θύνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αποτελούν «πλυντήριο» της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Δεν το ακούσατε στην εξεταστική επιτροπή ότι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και στην Ελλάδα κυκλοφορούν τρένα χωρίς να έχουν τις
απαραίτητες προδιαγραφές πυρασφάλειας, για παράδειγµα; Δεν
ακούσατε τον τότε διευθύνοντα σύµβουλο της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» που
έλεγε ότι, αν αλλάζαµε τις προδιαγραφές, έπρεπε το 95% των
συρµών να το αποσύρουµε και στο όνοµα του κόστους θυσιάσαµε
την προστασία της ανθρώπινης ζωής από την πυρασφάλεια; Αυτό
δεν το ακούσατε; Πρώτη φορά το ακούτε; 

Δεν ακούσατε, για παράδειγµα, ή δεν διαβάσατε τις εκτιµήσεις
και τις εκθέσεις της ίδιας επιτροπής Γεραπετρίτη ότι παρέλαβε
το 2018 η «ΓΑΙΑΟΣΕ» το σύστηµα ETCS για τους συρµούς, αυτό
της αυτόµατης πέδησης, και το οποίο δεν ήταν λειτουργικό; Την
ώρα που το παρέλαβε το χαρακτήρισε µη λειτουργικό και από
τότε εκκρεµεί να γίνει νέα σύµβαση, από το 2018, για να µπορέ-
σει να γίνει λειτουργικό το σύστηµα ETCS. Και τι έκανε τότε η
κυβέρνηση του 2018 και ο Υπουργός ο κ. Σπίρτζης που παρέ-
δωσε µια ελαττωµατική σύµβαση για ένα πολύ σηµαντικό σύ-
στηµα; 

Δεν ακούσατε ή δεν διαβάσατε αυτό που λέει η επιτροπή πάλι
του κ. Γεραπετρίτη ότι η «ΕΡΓΟΣΕ», η οποία έγινε κατ’ εντολή
της Κοµισιόν το 1996, ήταν πεδίο προνοµιακό για να ασκούν δι-
καιοδοσία οι διάφοροι ευρωπαϊκοί µηχανισµοί που σχετίζονται
µε τη χρηµατοδότηση έργων, υποδοµών και προµηθειών;

Θα µου πείτε: Σας κάνει εντύπωση; Όχι, εσείς ψηφίσατε στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο πλην του ΚΚΕ ότι τα λόµπι, δηλαδή οι
εκπρόσωποι των πολυεθνικών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αποτε-
λούν στοιχείο αναζωογόνησης της δηµοκρατίας και θα σας
έκανε εντύπωση που η «ΕΡΓΟΣΕ» λυµαίνεται από τέτοιου είδους
λόµπι και λοµπίστες διαφόρων εταιρειών;

Δεν µάθατε ή δεν διαβάσατε γιατί ακριβώς καµµία σύµβαση
δεν ολοκληρωνόταν, πάλι στη σελίδα 205 της επιτροπής Γερα-
πετρίτη, ότι τα σιδηροδροµικά έργα αποτελούσαν πεδίο έντονου
ανταγωνισµού µεταξύ διαφόρων εργολάβων, κατασκευαστών και
προµηθευτών, οι προδιαγραφές ήταν συχνά διαφορετικές από
τµήµα σε τµήµα, µε συνέπεια ασυµβατότητα µεταξύ τµηµάτων
ενός ενιαίου, κατά τα άλλα, έργου, για να εξυπηρετηθούν και οι
τρεις ανταγωνιστικές εταιρείες;

Και από αυτή την άποψη βεβαίως, ξεπλένουν την Ευρωπαϊκή
Ένωση για αυτή την εικόνα, ξεπλένουν τις ευθύνες των κυβερ-
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νήσεών τους, του Ρέππα, του Χρυσοχοΐδη, µε τη σύµβαση 717,
που αποτελεί σύµβαση σκάνδαλο, γιατί υπήρχαν αντιφατικοί όροι
µέσα και αντιφατικές τεχνολογίες και κάποιες είχαν αποσυρθεί
από το εµπόριο, δεν υπήρχαν. Και όµως αυτή τη σύµβαση 717 ο
κ. Σπίρτζης συνέχισε να προσπαθεί να την υλοποιήσει. Ήταν αν-
τιφατική. Είχε τα χίλια µύρια προβλήµατα µε την ασυµβατότητα
και τις καθυστερήσεις οι οποίες υπήρχαν, συµπληρωµατική σύµ-
βαση κ.λπ.. Όλα αυτά, λοιπόν, δεν υπήρξαν ποτέ;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν υπήρξε, για παράδειγµα, την εποχή της κυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ το ότι ο σιδηρόδροµος δεν είχε φωτοσήµανση, δεν
υπήρχε τηλεδιοίκηση; Γι’ αυτό υπήρχε η σύµβαση 717, για να
αποκατασταθούν αυτά. Γιατί βεβαίως το ολοκληρωµένο σύστηµα
ασφάλισης, που ήταν στο 13% της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του δι-
κτύου δεν υπάρχει. Τα υπόλοιπα απλά συστήµατα της φωτοσή-
µανσης στις άλλες χώρες υπάρχουν. Στην Ελλάδα πώς
κυκλοφορούσαν τα τρένα τόσα χρόνια, όλα αυτά τα χρόνια,
χωρίς φωτοσήµανση, χωρίς τηλεδιοίκηση; Δεν λέω για τα ανα-
πτυγµένα συστήµατα. Με ποια λογική; 

Δεν έχουν ευθύνες, λοιπόν, όλοι αυτοί; Δεν έχουν ευθύνες,
που, παρ’ ότι δεν υπήρχαν τα συστήµατα αυτά, έβγαιναν και έκα-
ναν δηλώσεις ότι το τρένο θα φτάσει σε τρεις ώρες στη Θεσσα-
λονίκη, όπως έλεγε ο κ. Σπίρτζης; Πού βασιζόταν ότι το τρένο θα
φτάσει σε τρεις ώρες, χωρίς να έχουν αποκατασταθεί όλα αυτά
τα θέµατα; 

Να αναφερθώ και στην ιδιωτικοποίηση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Αλή-
θεια, την πουλήσατε, όπως είπε ο κ. Χαρίτσης, γιατί ήταν προ-
βληµατική εταιρεία και ζηµιογόνα; Τι λέτε; Κερδοφόρα ήταν η
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και µάλιστα είχε και αποθεµατικό και ο ίδιος ο τότε
διευθύνων σύµβουλος της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» µάς είπε ότι ένα κοµµάτι
του αποθεµατικού το έδωσε στον ΟΣΕ ως χρέη που είχε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε
Πρόεδρε. 

…για να µην τα πάρουν οι Ιταλοί. Και πούλησαν µια κερδοφόρα
εταιρεία, τη µοναδική εταιρεία µε το αποκλειστικό µονοπώλιο
στις επιβατικές µεταφορές και στις εµπορικές, για 45 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, δίνοντάς τους ταυτόχρονα 50 εκατοµµύρια ευρώ από
την άλλη τσέπη για τις άγονες γραµµές. Σοβαρά; Αναγκαστή-
κατε; Όχι, ίσα-ίσα αυτό επέβαλε η πολιτική απελευθέρωσης των
σιδηροδροµικών µεταφορών.

Να ολοκληρώσω µε µία ακόµη κουβέντα, κύριε Πρόεδρε. 
Προκαλεί εντύπωση -αναφέρθηκε και ο κ. Βορίδης- η πρόταση

του κ. Ανδρουλάκη, «να επανέλθουµε», λέει, «σε αυτά που λέει η
Ευρωπαία Εισαγγελέας για την οικονοµική ζηµία της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και να δηµιουργήσουµε αυτή την προϋπόθεση και
µε αυτή τη λογική, αξιοποιώντας το πόρισµα της Ευρωπαίας Ει-
σαγγελέως, τη νέα προκαταρκτική επιτροπή». Δηλαδή είναι πολύ
πίσω από αυτό που αιτούνται οι ίδιοι οι συγγενείς των θυµάτων
για κακουργηµατικές πράξεις για τον θάνατο των δικών τους αν-
θρώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Από αυτή την άποψη,

σηκώνεται κουρνιαχτός και κροκοδείλια δάκρυα, για να προσπε-
ράσουµε το άρθρο 86 περί ευθύνης Υπουργών και µε τις διάφο-
ρες σκέψεις συνταγµατολόγων, είτε µε τη λαϊκή πρωτοβουλία
που ξαφνικά το θυµήθηκε τώρα η Νέα Αριστερά, ενώ την πρό-
ταση νόµου του ΚΚΕ, που υπέγραφαν πεντακόσια τριάντα σω-
µατεία, οµοσπονδίες και δεκάδες εργατικά κέντρα για την
αποκατάσταση των συλλογικών συµβάσεων, που τότε ήσασταν
κυβέρνηση, την πετάξατε στον κάλαθο των αχρήστων. Εκ των
υστέρων το θυµηθήκατε. 

Και πώς θα γίνει, λοιπόν, αυτό; Όταν εµείς, το ΚΚΕ, ζητήσαµε
στη Συνταγµατική Αναθεώρηση την κατάργηση του άρθρου 86,
τι είπαν τότε Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Αριστερά και
ΠΑΣΟΚ; Κανένα πείραγµα, να παραµείνει. Και τώρα τι έρχεστε
και λέτε; Τι πουλάτε; Δεν ξέρετε ότι η Πλειοψηφία θα αποφασίσει
αν θα διωχθεί όποιος Υπουργός, νυν ή πρώην; Και αυτό είναι και
µε τις δικές σας ψήφους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε
Πρόεδρε, σε µισό λεπτό. Σας παρακαλώ πάρα πολύ, το ξέρω,
είναι πιεσµένος ο χρόνος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σεβαστείτε µόνο τον
χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Το σέβοµαι απόλυτα και
θα ολοκληρώσω σε ένα λεπτό.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, το τελευταίο που θα πω είναι ότι
το ΚΚΕ θα κάνει ό,τι περνάει από το χέρι του και οι πραγµατικές
αιτίες του εγκλήµατος να φωτιστούν ακόµη περισσότερο και να
καταλογιστούν οι ευθύνες και να τιµωρηθούν οι ένοχοι, να µην
υπάρξουν άλλα Τέµπη, αλλά και να δικαιωθούν και οι νεκροί. 

Κι αυτός που θα είναι καταλύτης σε αυτή την εξέλιξη είναι ο
ίδιος ο λαϊκός παράγοντας. Φάνηκε από τις µεγάλες κινητοποι-
ήσεις στις 28 Φλεβάρη, στον έναν χρόνο από το έγκληµα στα
Τέµπη. Έτσι, λοιπόν, ο λαϊκός παράγοντας θα αποτελέσει τη
θρυαλλίδα, ώστε όλες οι προσπάθειες συγκάλυψης και κουκου-
λώµατος να µην έχουν κανένα αποτέλεσµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραθανασόπουλο.

Καλείται στο Βήµα η κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου, Βουλευ-
τής της Νέας Αριστεράς, και αµέσως µετά ακολουθεί ο κ. Χήτας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

«Πήγα στο εξωτερικό, γιατί ήξερα ότι στη χώρα µου δεν θα
βρω δίκιο». Είναι µία από τις κουβέντες, από τις φράσεις της κ.
Καρυστιανού στις συγκλονιστικές οµιλίες που έκανε στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο. «Απελπιστική κατάσταση του κράτους δι-
καίου». Αυτές και µόνο οι φράσεις θα έπρεπε εδώ µέσα σήµερα
να µας γεµίζουν ντροπή. Δεν µπορώ να πω κάτι άλλο. 

Άκουσα τον κ. Βορίδη, τον µόνο Υπουργό που ήταν όλη µέρα
εδώ. Δεν υπάρχει άλλος από την Κυβέρνηση και βέβαια ο µεγά-
λος απών, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, όταν µιλάµε για το πόρισµα
για ένα τέτοιο έγκληµα ηθικής, δηµοκρατικής, κοινωνικής και
πάνω απ’ όλα δικαιοσύνης. 

Ο κ. Βορίδης µε έναν δικανικό λόγο -που νοµίζει ότι έτσι κατα-
πλήσσει τα πλήθη- νόµιζε ότι θα µας καταπλήξει. Κύριε Βορίδη,
θα δώσω µια συµβουλή σε σας και σε όλους εµάς. Ας γυρίσουµε
τις κάµερες προς την κοινωνία έξω, να δούµε εµείς τι γίνεται η
κοινωνία και να παίξουµε τον θεσµικό µας ρόλο, να γίνουµε η
φωνή της κοινωνίας µέσα στο Κοινοβούλιο. Γιατί αυτός είναι ο
ρόλος µας, να εκφράσουµε τη λαϊκή κυριαρχία, να εκφράσουµε
τη λαϊκή βούληση. Δεν µπορούµε εδώ να ερχόµαστε για να βγά-
ζουµε δικανικούς λόγους µε σοφιστείες, για να αποδείξουµε ότι
όλα τα κάναµε καλά. 

Υπάρχει εκεί έξω, εκτός από τους συγγενείς των θυµάτων, τον
πόνο και την οργή τους, µια µεγάλη κοινωνική αντιπολίτευση, η
οποία καταγράφεται στους δρόµους, καταγράφεται στις δηµο-
σκοπήσεις, καταγράφεται παντού. Σε αυτούς και στο όνοµα
αυτών πρέπει να µιλήσουµε, γιατί υπάρχει ένα τεράστιο ερώτηµα
στην κοινωνία, το οποίο γίνεται ερώτηµα οργής. Γιατί και πώς;
Σε αυτό το ερώτηµα οφείλουµε να απαντήσουµε. Αυτή είναι η
δουλειά των Βουλευτών και των Βουλευτριών του Κοινοβουλίου. 

Γιατί; Γιατί πενήντα επτά άνθρωποι σκοτώθηκαν σε ένα δυστύ-
χηµα όπου εν έτει 2023 και στο πλαίσιο του πολυδύναµου εκσυγ-
χρονισµού δύο τρένα βρίσκονται στην ίδια γραµµή; Αυτό είναι
ένα µείζον ερώτηµα και από εκεί ξεκινάνε όλα και εκεί πρέπει να
τελειώσουν όλα. Το 2023 θα πούµε ότι έφταιγαν δύο, τρεις άν-
θρωποι; Είµαστε σοβαροί και πιστεύουµε ότι αυτός ο κόσµος
που έχασε τους δικούς του ανθρώπους, νέα παιδιά τα περισσό-
τερα, εργαζόµενοι, µεγαλύτεροι στην ηλικία, αλλά κυρίως αυτά
τα νέα παιδιά, θα πειστεί ότι εν έτει 2023 δεν υπήρχε καµµία
ασφαλιστική δικλίδα σε τρένα που πια τρέχουν µε ταχύτητες; Δεν
πηγαίνουν µε εξήντα ή εβδοµήντα χιλιόµετρα. 

Δεν υπήρχε τίποτα άλλο; Και ως προς τον σταθµάρχη, που τον
διορίσατε, έτσι όπως τον διορίσατε, παραβιάζοντας όλες τις
ασφαλιστικές δικλίδες, τις πρόνοιες, τα κριτήρια που είχε ο ΟΣΕ,
όλα εξαρτιόνταν από το χέρι του; 

Εγώ θέλω να βάλω ένα εντελώς ανθρώπινο ερώτηµα. Διαβά-
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σαµε το πόρισµά σας, παρακολουθήσαµε άλλωστε τις εργασίες
της επιτροπής. 

Θα µου επιτρέψετε µία µικρή παρένθεση. Και µόνο από το γε-
γονός ότι επιλέξατε Πρόεδρος της επιτροπής να είναι ο κ. Μαρ-
κόπουλος φάνηκαν οι προθέσεις της Κυβέρνησης για το πώς
ήθελε να κινηθεί η επιτροπή και µόνο από αυτό το γεγονός, γιατί
γνωρίζουµε τους πολιτικούς του τραµπουκισµούς. Και µόνο από
το γεγονός ότι το προεδρείο δεν συγκροτήθηκε διακοµµατικά
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, από το τρίτο κόµµα, να έχει
µία άλλη συγκρότηση, για να µπορεί να ελέγχει τον κατάλογο
των µαρτύρων, αυτών που έπρεπε να έρθουν να µαρτυρήσουν
στην επιτροπή, φάνηκαν οι προθέσεις της Κυβέρνησης. 

Ανοιχτός, έλεγαν και δυναµικός ο κατάλογος, πουθενά αυτό.
Αυτό εξαφανίστηκε. Δεν κλήθηκαν ουσιώδεις µάρτυρες -εσείς που
είσαστε και δικηγόροι- που είχαν παραιτηθεί από τις δουλειές
τους, από τις θέσεις τους, θέσεις ευθύνης, κυρίως υπογραµµίζον-
τας τους λόγους ασφάλειας. Δεν κλήθηκε ο κ. Γενιδούνιας, δεν
κλήθηκε ο ένας, δεν κλήθηκε ο άλλος. Και µετά έρχεται το µπά-
ζωµα και δεν καλείτε στην επιτροπή τους εµπειρογνώµονες που
έχουν καλέσει οι ίδιοι οι συγγενείς των θυµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εγώ, όµως, να τα αφήσω όλα αυτά και θέλω να σας ρωτήσω,
κύριε Υπουργέ, κάτι απλό: Όσον αφορά στην άσκηση των καθη-
κόντων ενός Υπουργού, οι παραλείψεις, οι αβλεψίες, όλα αυτά
που µπορεί να κάνει και να οδηγήσουν σε θάνατο ανθρώπους -
τόσους ανθρώπους!- είναι µέσα στα καθήκοντά του; Θέλω να
κάνω αυτή την απλή ερώτηση. Καλύπτονται από τα καθήκοντά
τους, σύµφωνα µε το άρθρο 86; Οφείλει ή δεν οφείλει η Βουλή
να εξετάσει µε µία προανακριτική επιτροπή και όχι µε τον δικο-
λαβίστικο τρόπο, «προτείνετε προανακριτική επιτροπή για να την
απορρίψετε»;

Όλοι µαζί οι συγγενείς περιµένουν ένα πράγµα, ότι πρέπει ο
φυσικός δικαστής να εξετάσει την υπόθεση και να καταλήξει
κάπου. Πρέπει να βρεθούν Υπουργοί και πρώτος και καλύτερος
ο κ. Καραµανλής απέναντι στον φυσικό του δικαστή; Πρέπει ή
δεν πρέπει; Και µόνο για παραλείψεις και αβλεψίες, δεν θα βάλω
όλα τα άλλα που έχουν θέσει εµπεριστατωµένα και η εισηγήτριά
µας, η κ. Πέρκα, και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας,
ο κ. Χαρίτσης, εδώ σήµερα, αλλά και µόνο για αυτόν τον λόγο.

Δεν µπορεί αυτή η Βουλή, ενώ µας βλέπουν τόσα εκατοµµύρια
άνθρωποι, ένα εκατοµµύριο τριακόσιες και πλέον υπογραφές οι
οποίες ζητούν δικαίωση, ζητάνε δικαιοσύνη, να τους αγνοήσει.
Θα αγνοήσουµε όλον αυτόν τον κόσµο; Θα αγνοήσουµε τη
µνήµη αυτών των νεκρών;

Κύριε Βορίδη, εσάς µπορεί να σας φαίνεται αυτό λαϊκιστικό µε-
ροκάµατο, που το θεωρώ προσβολή, όπως και το «πολιτικές βδέλ-
λες» που είπε ο κ. Μαρινάκης. Το θεωρώ βαριά προσβολή και
πολιτικά και ηθικά και προσωπικά και δηµοκρατικά. Αν, λοιπόν,
αυτό εσείς το θεωρείτε λαϊκιστικό µεροκάµατο, οι άνθρωποι που
µας βλέπουν θεωρούν ένα πράγµα, ότι αυτό είναι δικαιοσύνη και
ηθική δικαίωση. Δεν γυρίζουν οι άνθρωποί τους πίσω, το ξέρουν,
αλλά θέλουν να µάθουν το γιατί. Και είµαστε υποχρεωµένοι σε
αυτό το γιατί εδώ, σε αυτή τη Βουλή, χωρίς κόλπα και αν όντως
εννοείτε -που δεν το εννοείτε, αλλά εγώ θα πω αν όντως το εννο-
είτε- όλα στο φως! Προανακριτική αύριο για δύο µέρες και στον
φυσικό δικαστή! Αυτός είναι ο συνταγµατικός δρόµος, αυτός είναι
ο δηµοκρατικός δρόµος, αυτός είναι ο ηθικός δρόµος.

Όλα τα άλλα θα αφήνουν µία κοινωνία η οποία πια δεν πιστεύει
στους θεσµούς, πιστεύει ότι πρόκειται για µία διεφθαρµένη
χώρα, για ένα διεφθαρµένο κράτος και είναι πολύ άσχηµο να το
πιστεύει η κοινωνία, κύριοι και κυρίες συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας. Πολύ άσχηµο! Θα το πιστεύει και δεν θα µπορεί να
προχωρήσει παραπέρα και θα τρέχει στην Ευρωπαϊκή Ένωση -
και καλά θα κάνει- και θα ερχόσαστε εσείς να καταγγέλλετε την
Ευρωπαία Εισαγγελέα, να καταγγέλλετε τον έναν, να καταγγέλ-
λετε τον άλλο και να λέτε όλους τους άλλους εθνικούς προδότες
που στιγµατίζουν τη χώρα τους, ενώ το ερώτηµα είναι ένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Αναγνωστοπούλου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα λειτουργήσουν

οι θεσµοί να πάρουν απάντηση οι συγγενείς των θυµάτων, η κοι-
νωνία ολόκληρη που έχει αντιδράσει και να βρεθούν οι Υπουργοί,
ο Υπουργός υπόλογοι απέναντι στη δικαιοσύνη;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Αναγνωστοπούλου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν έχει καµµία σηµασία που έφυγε
ο Υπουργός, άνθρωπος είναι και αυτός.

Είναι από τις στιγµές -ελάχιστες φορές- που ανεβαίνω στο
Βήµα και δεν ξέρω αν πρέπει να πω κάτι ή αν έχω να πω κάτι,
γιατί για τη δολοφονία των πενήντα επτά αυτών ανθρώπων έχουν
ειπωθεί όλα. Το µόνο που µένει είναι να δούµε µέχρι πού µπορεί
να φτάσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στην προσπάθειά
της να κάνει το µαύρο άσπρο. Δεν υπάρχει κάτι που να µην έχει
ακουστεί. Δεν υπάρχει κάτι που να µην έχει αποκαλυφθεί. Όλοι
γνωρίζουµε τι έχει συµβεί, πώς συνέβη, ποιοι ευθύνονται και ότι
τελικά θα την πληρώσουν ένας ή δύο. Οι σταθµάρχες στη ζωή
µας πάντα υπάρχουν, στις δικές σας ζωές, κάπου θα τα φορτώ-
σετε. Δεν ξέρω αν θα προσφέρει κάτι η οµιλία αυτή.

Αυτό, όµως, που νιώθω να πω είναι ότι αποτύχαµε, ότι το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο και σε αυτή την περίπτωση απέτυχε. Και είναι
κρίµα που απέτυχε σε αυτή την υπόθεση. Είναι κρίµα, γιατί
έχουµε µπροστά µας δολοφονηµένους ανθρώπους και ούτε
µπροστά στους πενήντα επτά δολοφονηµένους ανθρώπους δεν
κατάφερε το Κοινοβούλιο αυτό να λειτουργήσει όπως θα έπρεπε
να λειτουργήσει και όλοι µαζί και οι τριακόσιοι να στείλουµε φυ-
λακή τους υπεύθυνους και να µην προσπαθεί η µια πλευρά να
αθωώσει αυτούς που είναι κατηγορούµενοι. Είναι κρίµα πραγµα-
τικά και είναι ντροπή. Είχαµε µια πολύ µεγάλη ευκαιρία να το πε-
τύχουµε και την πετάξαµε στον κάλαθο των αχρήστων.

Ξέρετε, δεν έχει καµµία σηµασία τι λέτε εσείς. Καµµία σηµα-
σία! Σηµασία έχει τι λένε οι οικογένειες και σηµασία έχει τι λένε
οι Έλληνες πολίτες εκεί έξω, που, αν είχαµε τη δυνατότητα να
τους ρωτήσουµε έναν έναν, δέκα, έντεκα εκατοµµύρια Έλληνες,
θα είχαν τελείως διαφορετική άποψη από αυτή που έχετε εσείς
στη Νέα Δηµοκρατία και αυτά που υποστηρίζετε εσείς.

Καταλαβαίνετε για τι µιλάµε σήµερα; Δεν µιλάµε για ένα οικο-
νοµικό έγκληµα, δεν µιλάµε για διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος,
δεν µιλάµε -ξέρω γω- για µίζες, για εξοπλιστικά. Εδώ µιλάµε για
κάτι άλλο, µιλάµε για πενήντα επτά δολοφονηµένους ανθρώ-
πους. Το αντιλαµβάνεστε; Δηλαδή, κλείστε τα µάτια και σκε-
φτείτε σε τι κράτος ζούµε -αν έχουµε τον Θεό µας!-, όπου δύο
τρένα -κάντε το εικόνα, το προχωράµε πολύ γρήγορα- συγκρού-
στηκαν -για τον Θεό!- και τι πάτε να µας πείτε τώρα, ότι έχουν
ένας, δυο, τρεις ευθύνες και οι άλλοι όλοι είναι αθώοι; Ρε, συγ-
κρούστηκαν τρένα -καταλαβαίνετε τι λέµε τώρα;- µεταξύ τους!
Τι συζήτηση να κάνουµε;

Καλά έκανε και έφυγε ο Υπουργός Βορίδης, αλλά, συγγνώµη
τώρα, είναι δυνατόν να λέει ότι «αυτά ακούσαµε και κάτι παρα-
φιλολογίες»; Το µπάζωµα είναι παραφιλολογία; Το ότι η εµπορική
αµαξοστοιχία κουβαλούσε εκρηκτικές ύλες παρανόµως είναι πα-
ραφιλολογία; Έτσι το αντιµετωπίζετε; Μας λέγατε πριν έναν
χρόνο ψεκασµένους και ότι διακινούµε «ψεκ-ειδήσεις», τώρα το
«ψεκ» έγινε παραφιλολογία. Έλεγε, λέει, ο Βελόπουλος παραφι-
λολογίες.

Καταλαβαίνετε ότι απευθύνεστε σε ανθρώπους που θρηνούν
θύµατα; Τι παραφιλολογίες; Μπαζώθηκε ή δεν µπαζώθηκε, Χρι-
στιανέ µου; Μπαζώθηκε! Το είπατε. Γιατί; Δεν απαντάτε! Γιατί να
µπαζωθεί, λέει, η µία πλευρά και η άλλη όχι; Βρε, το µπαζώσατε
την επόµενη κιόλας µέρα; Έδειξε το κράτος για πρώτη φορά
τόσο γρήγορα τα αντανακλαστικά του; Μετέφερε η εµπορική
αµαξοστοιχία παράνοµα όλα αυτά τα εκρηκτικά υλικά; Μάλιστα!
Αυτά είναι παραφιλολογίες; Παραφιλολογίες και κουτσοµπολιά
είναι αυτά; Αλήθεια τώρα; Δεν µπορώ να καταλάβω. Ειλικρινά,
δεν σας καταλαβαίνω και η αλήθεια είναι ότι δεν µε ενδιαφέρει
κιόλας να σας καταλάβω. Κάντε ό,τι θέλετε. Δεν µας ενδιαφέρει. 

Τους δίκασε σήµερα όλους ο κ. Βορίδης. Τους έβγαλε όλους
αθώους. Οπότε, τι συζητάµε στην Ολοµέλεια σήµερα και τι συ-
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ζητούσαµε τόσον καιρό στην εξεταστική επιτροπή; Δεν υπάρχει
λόγος! Σήµερα τους βγάλατε όλους λάδι! Είπατε, όµως, κάποια
στιγµή -δεν είναι εδώ- τη λέξη «έγκληµα». Είπατε ότι ήταν έγ-
κληµα αυτό που έγινε στα Τέµπη. Άρα πού είναι ο φονιάς; Πού
είναι ο ένοχος, αφού παραδεχθήκατε ότι ήταν έγκληµα; 

Και κάτι άλλο. Αφού όλοι αυτοί, λοιπόν, είναι αθώοι, όπως λέτε,
και συνταγµατικά δεν γίνεται να πάνε στη δικαιοσύνη -δυστυχώς,
γιατί εδώ το στηρίξατε και όλοι εσείς, για να αλλάξει το άρθρο
στο Σύνταγµα-, γιατί δεν ζητούν οι ίδιοι, µόνοι τους, να δικα-
στούν; Αφού είναι αθώοι, να πάνε µόνοι τους να δικαστούν, να
ζητήσουν να δικαστούν, να αποδειχθεί η αθωότητά τους και να
τους παραδώσουµε στην κοινωνία λευκούς και καθαρούς. Αφού
είναι αθώοι, ας πάνε να ζητήσουν µόνοι τους να δικαστούν ενώ-
πιον της δικαιοσύνης. Για πείτε µου γιατί δεν το κάνουν. Πείτε
µου εσείς!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στα λίγα λεπτά που µένουν, λοιπόν, θα αναφέρω για άλλη µία
φορά τι κάναµε µε αίσθηµα ευθύνης, όπως το νιώσαµε όλοι στην
παράταξή µας, προεξάρχοντος του Προέδρου µας. Στις 28 Φλε-
βάρη σηµειώθηκε το έγκληµα. Την 1η Μαρτίου, την επόµενη µέρα
ακριβώς, ο Πρόεδρος κατέθεσε -επαναλαµβάνω, την 1η Μαρ-
τίου!- ερώτηση µε την οποία ζητούσε να µάθει τι κουβαλούσε η
εµπορική αµαξοστοιχία. Μιλάω για τις παραφιλολογίες, που τότε
µας λέγατε ότι είχε ακτινίδια και µπίρες. Αυτές είναι οι παραφι-
λολογίες! Καταθέσαµε άµεσα πρόταση για σύσταση εξεταστικής
επιτροπής. Δεν ήρθε καν. Δεν βγήκε ποτέ από τα συρτάρια του
Προεδρείου της Βουλής! Δεν ήρθε καν να συζητηθεί στην Ολο-
µέλεια! Μήνες ήταν εκεί η πρότασή µας για εξεταστική επιτροπή.
Δεν ασχολήθηκε κανείς, υποκριτές όλοι! Όλοι είστε υποκριτές
και σας το λέω κοιτώντάς σας στα µάτια έναν-έναν όσους έχετε
αποµείνει εδώ µέσα! 

Καταθέσαµε πρόταση για σύσταση εξεταστικής επιτροπής και
δεν ασχολήθηκε κανείς. Πάλι καλά που µετά από µήνες κάνατε
δεκτή την πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, την
οποία φυσικά και υπερψηφίσαµε. Δεν έχουµε πολιτικά συµπλέγ-
µατα µπροστά στα εγκλήµατα κατά των Ελλήνων. 

Ζητήσαµε να καταθέσουν όλοι οι µάρτυρες στην εξεταστική
και να µην αποκλειστεί κανείς. Φευ! Ζητήσαµε να πέσει φως σε
οτιδήποτε φαινόταν βρώµικο. Αδίκως! Ζητήσαµε να µάθουµε τι
µετέφερε και γιατί η εµπορευµατική αµαξοστοιχία. Δεν απάντησε
κανείς! Ζητήσαµε εξηγήσεις για το πραγµατικά ανεξήγητο µπά-
ζωµα και την εξαφάνιση των στοιχείων. Ζητήσαµε να είναι όλοι
οι Έλληνες ίσοι απέναντι στον νόµο, όπως προβλέπει το Σύν-
ταγµα. Μπα, ούτε εκεί! Ζητήσαµε και ζητάµε να αναζητηθούν και
να βρεθούν οι υπαίτιοι και να πληρώσουν και ζητάµε να µην «µπα-
ζωθεί» η αλήθεια. Και δεν µπαίνω καν στο οικονοµικό κοµµάτι,
που αφορά την κατασπατάληση εκατοµµυρίων ευρώ δηµοσίου
χρήµατος όλα αυτά τα χρόνια, γιατί µπροστά στους ανθρώπους
που χάθηκαν τα χρήµατα περνούν σε δεύτερη µοίρα.

Και θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε δύο παρατηρήσεις.
Είναι ντροπή Έλληνες πολίτες που έχασαν τα παιδιά τους να ψά-
χνουν να βρουν το δίκιο τους στο εξωτερικό. Είναι ντροπή να πη-
γαίνουν έξω και να λένε ότι δεν υπάρχουν πλέον οι εγγυήσεις
του κράτους δικαίου στη χώρα τους. Είναι ντροπή για την Κυ-
βέρνηση αυτή να βγαίνουν στο εξωτερικό και στην Ευρώπη οι
άνθρωποι αυτοί που δίνουν έναν αγώνα ζωής για να ηρεµήσουν
οι ψυχές των παιδιών τους και να καταγγέλουν τους κάκιστους
χειρισµούς που υπήρξαν, την προστασία της ζωής και της σω-
µατικής ακεραιότητας που δεν υπάρχουν στη χώρα τους, όπως
και την ασφάλεια των συγκοινωνιών, πράγµατα που θα έπρεπε
να είναι αυτονόητα.

Και το χειρότερο είναι ότι έχετε κάνει τους πολίτες να νιώθουν
ότι το κράτος, ο κρατικός µηχανισµός, οι κυβερνήσεις είναι αντί-
παλοί τους. Αυτό είναι το χειρότερο! Έχετε κάνει τους Έλληνες
πολίτες να µισούν το κράτος. Το καταλαβαίνετε; Τους έχετε κάνει
να θεωρούν το κράτος εχθρό τους, αντί το κράτος να τους προ-
σφέρει µια θαλπωρή. Και αυτό είναι το χειρότερο.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Επειδή σήµερα υπήρξε
και µια ανακοίνωση από τον ΣΥΡΙΖΑ -καλώς τους, καλώς ήρθατε
στην πολιτική αρένα και εσείς!-, ένα παραλήρηµα του ΣΥΡΙΖΑ

κατά της Ελληνικής Λύσης και του Προέδρου µας Κυριάκου Βε-
λόπουλου, ο οποίος σήµερα απαίτησε σεβασµό και πολιτικό διά-
λογο. 

Και επειδή τα πολλά λόγια, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι φτώχεια,
αφήστε αυτού του τύπου τις ανακοινώσεις και απαντήστε µας
ξεκάθαρα. Ζητάµε να απαντήσει τώρα ο κ. Κασσελάκης εάν θε-
ωρεί τους πολιτικούς του αντιπάλους αποχωρητήρια. Τον ρωτή-
σαµε ξεκάθαρα. Θεωρεί τους πολιτικούς αντιπάλους
αποχωρητήρια, όπως είπε χθες, για «Καλλιόπες» κ.λπ.; Κάναµε
µία ερώτηση και θέλουµε να απαντήσει. Να απαντήσει τώρα ο κ.
Κασσελάκης πού βρήκε τα λεφτά και πώς τα έφερε εδώ στην Ελ-
λάδα. Ζητάµε να απαντήσει πού εδρεύουν οι εταιρείες του, πότε
αποχώρησε από αυτές, σε ποιον εκχώρησε τις µετοχές τους,
πόσα χρήµατα εισέπραξε και πώς τα εισέπραξε. Αυτά είναι τα
ερωτήµατα που καλείστε να απαντήσετε και αφήστε τα υπό-
λοιπα! Όσον αφορά τις κραυγές που βγάζετε µε ανακοινώσεις
περί οµοφοβίας, αυτή είναι η «woke ατζέντα», αυτό είναι το νέο
φρούτο που θα έχουµε τώρα. Αυτή είναι η «woke ατζέντα» µε
τους νόµους που ψηφίζετε εσείς εδώ παρέα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι «woke ατζέντα», είναι οµοφοβικό, είναι ακροδεξιό, είναι

ρατσιστικό, αυτά θα ακούµε τώρα από εδώ και πέρα. Αυτό είναι
το νέο λεξιλόγιο.

Κοιτάξτε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ! Ό,τι και να κάνετε, καλώς ήρ-
θατε, εµείς εδώ είµαστε. Κανένα πρόβληµα! Οι Έλληνες πολίτες
δεν θα ξεχάσουν ποτέ, δεν θα σας ξεχάσουν ποτέ! Θα µείνετε
αξέχαστοι στους Έλληνες! Δεν θα ξεχάσουµε ποτέ το Χρηµατι-
στήριο Ενέργειας -δικό σας «παιδί»!-, τις Πρέσπες -δικό σας
«παιδί»-, το κλείσιµο των τραπεζών, τις µειώσεις των συντάξεων,
το κόψιµο των µισθών και άλλα ευεργετήµατα που έχετε προ-
σφέρει στην πατρίδα αυτή! Δεν θα σας ξεχάσουµε ποτέ! Εδώ θα
µιλάµε πολιτικά. Θέσαµε καίρια ερωτήµατα. Αφήστε τα οµοφο-
βικά και τα «woke», εδώ µιλάµε πολιτικά. Εάν µπορείτε, απαντή-
στε µας στα ερωτήµατα που έχουµε θέσει.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χήτα. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αλέξανδρος Ζερβέας, Βουλευτής
των Σπαρτιατών. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μετά το πέρας των εργασιών της εξεταστικής επιτροπής, κάθε

αντικειµενικός παρατηρητής δεν µπορεί παρά να καταλήξει σε
συγκεκριµένα και σαφή συµπεράσµατα, τα οποία δεν επιδέχον-
ται αµφισβήτησης. 

Αρχικά θα εστιάσω στην αµαρτωλή σύµβαση 717 του 2014, µια
σύµβαση η οποία, αν είχε υλοποιηθεί, θα είχαµε αποφύγει το µα-
κελειό της 28ης Φεβρουαρίου του 2023. Το έγγραφο της Ευρω-
παϊκής Εισαγγελίας είναι σαφές και ανατριχιαστικά προειδο-
ποιητικό έναν σχεδόν χρόνο πριν το δυστύχηµα των Τεµπών.
Αναφέρεται, λοιπόν, στο έγγραφο αυτό το εξής: «Το χειρότερο,
όµως, είναι ότι το 2022 µε τον τρόπο που διαχειρίζεται τα έργα
η �ΕΡΓΟΣΕ� τα τρένα κυκλοφορούν χωρίς κανένα σύστηµα
ασφαλείας. Έχουµε ήδη θρηνήσει τρεις νεκρούς στο δυστύχηµα
του Άδενδρου. Πρόσφατα, µε τη χιονόπτωση, είχαµε τη σύγ-
κρουση στη Δαύλεια, µε τον τραυµατισµό έντεκα συνανθρώπων
µας. Αν η σύµβαση 717 είχε ολοκληρωθεί το 2016, όπως ήταν
προγραµµατισµένο και λειτουργούσε η σηµατοδότηση και µε
βάση αυτή και το σύστηµα προστασίας τρένων, τίποτα από τα
ανωτέρω δυσάρεστα δεν θα είχε συµβεί». Και προσθέτω, ούτε
και η τραγωδία των Τεµπών έναν χρόνο µετά.

Επίσης, ο αρµόδιος εφέτης ανακριτής αναφέρει σε σχετικό έγ-
γραφό του τα εξής: «Οι πολυετείς παρατάσεις στην ολοκλήρωση
του έργου της συµβάσεως 717 του 2014 συνδέονται άµεσα αι-
τιωδώς µε την επέλευση του δυστυχήµατος, αφού εάν η σύµ-
βαση είχε εγκαίρως ολοκληρωθεί και λειτουργούσαν τα σχετικά
συστήµατα ασφαλείας και ελέγχου της σιδηροδροµικής κυκλο-
φορίας, θα αποφεύγονταν µετά βεβαιότητας η επέλευση του δυ-
στυχήµατος». 
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Εποµένως, και η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία έναν χρόνο πριν, αλλά
και ο αρµόδιος εφέτης ανακριτής υποστηρίζουν ότι υπήρξε αι-
τιώδης σχέση µεταξύ των δυστυχηµάτων και της έλλειψης ασφά-
λειας κυκλοφορίας των τρένων µε την καθυστέρηση
ολοκληρώσεως των έργων της 717 του 2014. 

Λίγα λόγια ακόµη για τη διαβόητη σύµβαση. Το έργο αυτό θα
έπρεπε να έχει υλοποιηθεί εντός δύο ετών. Πιο συγκεκριµένα,
θα έπρεπε να έχει υλοποιηθεί µέχρι τις 26-9-2016. Δυστυχώς, όχι
µόνο δεν υλοποιήθηκε στον προβλεπόµενο χρόνο, αλλά ουδέ-
ποτε υλοποιήθηκε, ούτε βεβαίως µέχρι την ηµέρα του εγκλήµα-
τος των Τεµπών. 

Στη συνέχεια θα αναφερθώ στην τραγική αδράνεια ως προς
τη θέσπιση νέων εθνικών κανόνων ασφαλείας για τους σιδηρό-
δροµους. Σύµφωνα, λοιπόν, µε το άρθρο 60 του ν.4632/2019 θε-
σπίζονται νέοι εθνικοί κανόνες στις περιπτώσεις όταν, πρώτον,
οι κανόνες λειτουργίας του σιδηροδροµικού δικτύου δεν καλύ-
πτονται ακόµη από τεχνικές προδιαγραφές διαλειτουργικότητας
και, δεύτερον, ως επείγον προληπτικό µέτρο, ιδίως ύστερα από
ατύχηµα. 

Στις 21-1-2022 συνέβη ατύχηµα µε επιβατική αµαξοστοιχία στη
Δαύλεια Βοιωτίας, µε αποτέλεσµα τον τραυµατισµό έντεκα επι-
βαινόντων. Κι όµως, ακόµη µετά και από αυτό το δυστύχηµα, το
προειδοποιητικό δυστύχηµα, το Υπουργείο Μεταφορών, ενώ
όφειλε να θεσπίσει νέους κανόνες ασφάλειας, ουδέν έπραξε. 

Από τα παραπάνω εξάγεται το συµπέρασµα ότι υπάρχουν πο-
λιτικές και ενδεχοµένως ποινικές ευθύνες για πολιτικά πρόσωπα;
Προσωπικά θεωρώ πως ναι. Όµως, ας αφήσουµε την ελληνική
δικαιοσύνη να διερευνήσει εις βάθος την υπόθεση και να απο-
δώσει δικαιοσύνη. Οφείλουµε στις πενήντα επτά αδικοχαµένες
ψυχές του κρατικού εγκλήµατος των Τεµπών, αλλά και σε όλους
όσοι υπέστησαν βαρύτατες σωµατικές βλάβες, την παραδειγµα-
τική τιµωρία όλων όσοι ενεπλάκησαν στο δυστύχηµα αυτό είτε
εξαιτίας δόλου είτε εξαιτίας αµέλειας. 

Το οφείλουµε, επίσης, στους οικείους των θυµάτων που εδώ
και έναν χρόνο περνούν τον δικό τους γολγοθά. Το πόρισµα της
Νέας Δηµοκρατίας, δυστυχώς κατά τη γνώµη µου, δεν οδηγεί
προς αυτή την κατεύθυνση. Επιτέλους, ας σταµατήσουν κάποιοι
να κρύβονται όπισθεν της βουλευτικής ασυλίας. Επιτέλους, ας
σταµατήσουν κάποιοι να κρύβονται πίσω από τον νόµο περί ευ-
θύνης Υπουργών. Επιτέλους, ας φτάσει το µαχαίρι στο κόκκαλο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζερβέα.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Σπυρίδων Τσιρώνης, Βουλευτής

της Νίκης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µία ακόµη φορά, έτσι και

στην περίπτωση των Τεµπών, η Κυβέρνηση προσέφυγε στην κλα-
σική επικοινωνιακή διαχείριση και τακτική συγκάλυψης την οποία
εφάρµοσε και στις υποκλοπές, αλλά και στο σκάνδαλο της διαρ-
ροής των προσωπικών δεδοµένων στην επιστολική ψήφο από
τους Ευρωβουλευτές. 

Για να µην αναλάβει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός το πολιτικό κό-
στος ή για να µην πληγούν πρωτοκλασάτα στελέχη, µεταβιβάζει
την ευθύνη προς τα κάτω. Στις υποκλοπές οδηγήθηκαν σε πα-
ραίτηση ο Γενικός Γραµµατέας της Κυβέρνησης, ο Διοικητής και
µερικοί Υποδιοικητές της ΕΥΠ, στελέχη της Ελληνικής Αστυνο-
µίας και ο Γενικός Γραµµατέας Εξαγωγικού Εµπορίου του
Υπουργείου Εσωτερικών. 

Για τη διαρροή των προσωπικών δεδοµένων θυσιάζονται ανε-
ξαρτήτως του βαθµού εµπλοκής τους, η Ευρωβουλευτής, ο Γε-
νικός Γραµµατέας Αυτοδιοίκησης και Αποκέντρωσης του
Υπουργείου Εσωτερικών και ο Γραµµατέας Αποδήµων της Νέας
Δηµοκρατίας.

Στα Τέµπη τώρα οδηγήθηκε σε παραίτηση ο Υπουργός και
έµεινε ακάλυπτος ο Γενικός Γραµµατέας της Περιφέρειας. Το
«modus operandi» των χειρισµών του κ. Μητσοτάκη επαναλαµ-
βάνεται στερεότυπα, µε προφανή στόχο να αποκρύψει τα πραγ-
µατικά γεγονότα και τους πραγµατικούς πρωταγωνιστές.
Υπενθυµίζω την απαράδεκτη καθυστέρηση των αρχών να πρά-
ξουν τα αυτονόητα. Μια έρευνα που θα έπρεπε να ολοκληρωθεί

τις πρώτες εβδοµάδες µετά το δυστύχηµα, χρειάστηκε µετά από
επανειληµµένες οχλήσεις από τους συγγενείς εννέα ολόκληρους
µήνες, για να γίνει και αυτή µε ελλιπή τρόπο. 

Γιατί, άραγε, η Κυβέρνηση δέχτηκε και υπερψήφισε µόνο την
εξεταστική επιτροπή, για να γίνει απλά µια θεωρητική συζήτηση
για διαχρονικές αστοχίες και παραλείψεις, απορρίπτοντας κάθε
συζήτηση για σύσταση προανακριτικής επιτροπής βάσει της
έρευνας της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας για τη σύµβαση 717 του
2014 στα τρένα, που θα εξέταζε προσωποποιηµένες ευθύνες και
τυχόν τέλεση ποινικών αδικηµάτων από πρώην Υπουργούς; 

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός σε συνέντευξή του στο ραδιόφωνο
του «ΣΚΑΪ» αποσυνέδεσε την αµαρτωλή σύµβαση 717 από το δυ-
στύχηµα των Τεµπών και προσβάλλοντας τη µνήµη των πενήντα
επτά νεκρών είπε ανερυθρίαστα ότι, αν δεν είχαν χάσει τη ζωή
τους, κανείς δεν θα είχε προτείνει τη σύσταση προανακριτικής
επιτροπής για να αναζητηθούν ποινικές ευθύνες. 

Αν δεν αναζητηθούν ποινικές ευθύνες µε πενήντα επτά φέρε-
τρα στην πλάτη του κράτους, πότε θα αναζητηθούν; Πόσοι άν-
θρωποι πρέπει να πεθάνουν για να καθίσουν στο σκαµνί πολιτικά
πρόσωπα; Για εννέα µήνες η Κυβέρνηση δεν επιθυµούσε ούτε
καν τη συγκρότηση εξεταστικής επιτροπής, αλλά αναπαυόταν
στη νοοτροπία αναισθησίας που εκφράστηκε και κυνικά από κο-
ρυφαίο Υπουργό µε τη φράση: «Κανένας δεν ενδιαφέρεται πλέον
για τα Τέµπη». Μην ξεχνάµε, άλλωστε, ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός αναφερόταν µε απόλυτη υποτίµηση στο ζήτηµα των Τεµπών,
χαρακτηρίζοντάς το ως πρόσκαιρη φθορά της Κυβέρνησης, που
ξεπεράστηκε. 

Αφού η κυβερνητική πλειοψηφία έκλεισε -µε τον τρόπο που
έκλεισε- την παρωδία της εξεταστικής επιτροπής για τα Τέµπη
και αφού η Νέα Δηµοκρατία έβγαλε ένα απαράδεκτο πόρισµα,
που µεταφέρει όλες τις ευθύνες σε τρεις υπαλλήλους, οι δύο εκ
των οποίων είναι οι δύο νεκροί µηχανοδηγοί, ο Πρωθυπουργός
δήλωσε: «Εγώ πρώτος θέλω να µάθω την αλήθεια για τα Τέµπη».
Ακυρώνοντας µονοµιάς όλα τα συγκλονιστικά στοιχεία που έχουν
βγάλει στο φως οι πραγµατογνώµονες των συγγενών των θυµά-
των, αλλά και τις δηµοσιογραφικές αποκαλύψεις που δείχνουν
δάκτυλο συγκάλυψης στα Τέµπη, ο Πρωθυπουργός, χωρίς καµ-
µία αίσθηση ντροπής, είπε ότι οργίζεται για όσους µιλούν για
µπάζωµα και ότι σέβεται, τιµά και σκύβει το κεφάλι στις οικογέ-
νειες των θυµάτων. 

Το πόσο σέβεται τις οικογένειες των θυµάτων ο Πρωθυπουρ-
γός το απάντησε η ίδια η Πρόεδρος του Συλλόγου των Συγγενών
των Θυµάτων, η κ. Καρυστιανού, η οποία θεωρεί δεδοµένο ότι η
αλλοίωση του τόπου της τραγωδίας ήταν προσωπική απόφαση
του Πρωθυπουργού. Σε πρόσφατη δήλωσή της καλούσε δηµό-
σια τον κ. Μητσοτάκη να απαντήσει στην εξεταστική επιτροπή
για ποιον λόγο έδωσε εντολή να αλλοιωθεί ο χώρος του εγκλή-
µατος και τι φοβόταν ότι θα αποκαλυφθεί.

Όσον αφορά τώρα τις ποινικές ευθύνες σε πολιτικά πρόσωπα,
ο Πρωθυπουργός απέφυγε ακόµα και να αναφέρει στοιχειωδώς
το όνοµα του πρώην Υπουργού, του κ. Κώστα Καραµανλή, του
πολιτικού δηλαδή που βαρύνεται µε πράξεις και παραλείψεις που
οδήγησαν στο έγκληµα των Τεµπών. Φυσικά, την ευθύνη δεν την
έχει µόνο ο ίδιος ο πρώην Υπουργός, αλλά και ο Πρωθυπουργός,
που του επέτρεπε να κρατά σε λειτουργία έναν επικίνδυνο σιδη-
ρόδροµο σε κατάσταση πλήρους διάλυσης. 

Δυστυχώς, η αίσθηση ατιµωρησίας που έχει πλέον παγιωθεί
στη συνείδηση του λαού έχει οδηγήσει στην αποστροφή του για
κάθε πολιτικό κόµµα ή πρόσωπο, αλλά ακόµα και για την ίδια τη
διαδικασία των εκλογών. Αυτό αποδεικνύει και η τεράστια και αυ-
ξανόµενη αποχή από τις εκλογές, δηµιουργώντας καίριο πλήγµα
στον ίδιο τον θεσµό της δηµοκρατίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Το αίσθηµα ατιµωρησίας και συγκάλυψης διαφόρων γεγονό-
των και ειδεχθών συµπεριφορών όταν αυτές ακουµπούν πολιτικά
πρόσωπα ή φίλους τους εντείνεται και από την περίπτωση του
Ηλία Μίχου, στελέχους της Νέας Δηµοκρατίας, κατηγορούµενου
για βιασµό και µαστροπεία του δωδεκάχρονου κοριτσιού στον
Κολωνό. Απαλλακτική υπήρξε η εισαγγελική πρόταση γι’ αυτόν
λόγω αµφιβολιών. 
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Με τέτοιες αλλεπάλληλες ειδήσεις, η Κυβέρνηση στη συνεί-
δηση των πολιτών δείχνει ότι γνωρίζει τους τρόπους να παρεµ-
βαίνει στη δικαιοσύνη και να τη χειραγωγεί στις αποφάσεις της.
Εποµένως ποια διάκριση εξουσιών; Πώς βρίσκει εφαρµογή η
ανεξαρτησία της δικαστικής εξουσίας; Πώς βρίσκει κάποιος το
δίκιο του σε αυτή τη χώρα;

Η Νίκη έχει θέσει από την αρχή της ιδρύσεώς της ως αντικει-
µενικό σκοπό της την κατάργηση της κοµµατοκρατίας, δηλαδή
της επιρροής των κοµµατικών εκείνων µηχανισµών στη διοικητική
και κοινωνική ζωή του τόπου, γιατί η επιρροή αυτή καθίσταται
αντισυνταγµατική όταν εµποδίζει τη διάκριση των εξουσιών, την
ελευθερία του Τύπου, την υγιή λειτουργία του συνδικαλισµού,
τη χρηστή και αξιοκρατική δηµόσια διοίκηση. 

Δεν είναι τυχαίο και το καταδικαστικό ψήφισµα του Ευρωκοι-
νοβουλίου για το έλλειµµα κράτους δικαίου στην Ελλάδα. Αυτό
το αίσθηµα ανασφάλειας και ατιµωρησίας βλέπουµε να καλλιερ-
γείται στους συµπατριώτες µας και µε το θέµα των τρένων. Μετά
τα Τέµπη -κάποιοι περισσότερο υποψιασµένοι και πριν από τα
Τέµπη- έτρεµε η ψυχή των επιβατών για να µπουν σε κάποιο
τρένο. Μετά από το δυστύχηµα, µετά από το έγκληµα των Τεµ-
πών, το αίσθηµα ανασφάλειας µεγιστοποιήθηκε. Ως πότε οι πο-
λίτες θα αισθάνονται παντού ανασφάλεια; Ως πότε το κράτος θα
συνεχίζει να τους πληγώνει σε κάθε έκφανση της ζωής τους µε
την ατιµωρησία;

Από την πλευρά µας δεν θα πάψουµε να αγωνιζόµαστε για την
ανάδειξη της αλήθειας, την αναζήτηση των αιτιών, την απόδοση
των πραγµατικών ευθυνών και την παραποµπή στη δικαιοσύνη
των ενόχων, όσο ψηλά στην ιεραρχία και αν βρίσκονται αυτοί,
τόσο σε σχέση µε το τροµερό έγκληµα των Τεµπών όσο και µε
οποιοδήποτε άλλο έγκληµα. Το αίµα των νεκρών των Τεµπών
ζητά δικαίωση. Οι συγγενείς των θυµάτων, όπως και η συντρι-
πτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού, απαιτούν να αποδοθούν
οι ποινικές ευθύνες που βαραίνουν πολιτικά πρόσωπα. 

Θα κλείσω µε µια φράση που βγήκε όχι µόνο από το στόµα,
αλλά και από την πληγωµένη ψυχή, µιας µάνας θύµατος του εγ-
κλήµατος των Τεµπών. Την άκουσα να λέει στο µνηµόσυνο που
έγινε στα Τέµπη ότι έκανε το νεκροταφείο δεύτερο σπίτι της και
το σπίτι της δεύτερο νεκροταφείο. Εφόσον το πολιτικό σύστηµα,
ανάξιο να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων, σκεπάζει µε αυτόν
τον άκοµψο και ασεβή για τις ψυχές των θυµάτων τρόπο την υπό-
θεση, προσωπικά εύχοµαι η δικαιοσύνη να κάνει τη φυλακή δεύ-
τερο σπίτι των υπευθύνων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τσιρώνη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Σπυρίδων Μπιµπίλας, Βουλευτής

της Πλεύσης Ελευθερίας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και µετά εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Κόντη, ήσασταν

µετά, αλλά ζήτησε τον λόγο η Πρόεδρος, οπότε προηγείται.
Κύριε Μπιµπίλα, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα θα πρέπει να είµαστε όλοι σκε-

πτικοί και περίλυποι µε το πολυσέλιδο πόρισµα της κυβερνώσας
παράταξης, το πόρισµα αυτό που σταµάτησε την καρδιά όλης
της χώρας. Δεν µπορούµε ούτε να λησµονήσουµε ούτε πρέπει
να διαγράψουµε από την καρδιά µας τον ανθρώπινο πόνο, την
απώλεια που δηµιούργησε αυτό το έγκληµα, γιατί περί εγκλήµα-
τος πρόκειται, είτε θέλετε να το παραδεχτείτε είτε όχι. Δεν ήταν
κακιά η ώρα. Είναι η κακοδαιµονία που χαρακτηρίζει όλη τη
χώρα, η ανοργανωσιά, η ανευθυνότητα, η έλλειψη πρόληψης. 

Πρέπει να αποδοθούν πολιτικές ευθύνες. Δεν χρειάζεται να το
εµφανίσετε όλο αυτό που έγινε ως κάτι πιο ανώδυνο, ως δυστύ-
χηµα. Γι’ αυτό θα µιλήσω µε τη γλώσσα της καρδιάς και της ευαι-
σθησίας ενός απλού πολίτη. 

Ζούµε στη χώρα που όλα παρουσιάζονται ρόδινα, στη χώρα
που ένα δωδεκάχρονο κορίτσι δεν προστατεύεται. Μια ανήλικη
µαθαίνουµε ότι µπορεί να ερωτεύεται έναν πενηνταπεντάχρονο
που τη διαθέτει σε άλλους. Ζούµε σε µια χώρα που το ΕΣΥ δεν
µπορεί να προστατεύσει τους ασθενείς πολίτες και υιοθετείτε

ένα σύστηµα πληρωµένων απογευµατινών χειρουργείων. Πλη-
ρωµένων από ποιους ακριβώς; Από τους φτωχοποιηµένους Έλ-
ληνες, που ζουν µε πενιχρούς µισθούς, χωρίς συλλογικές
συµβάσεις, όπως εµείς οι καλλιτέχνες, που είµαστε ευαισθητο-
ποιηµένοι σε όλα τα κοινωνικά θέµατα; Πλήθος παραδειγµάτων
θα µπορούσα να απαριθµήσω γι’ αυτό το σάπιο µας σύστηµα.
Ούτε µπορείτε να εξαγνιστείτε µε το ότι περάσατε το νοµοσχέδιο
για την προστασία των οµόφυλων ζευγαριών, γιατί και αυτό έγινε
χάρη στις ψήφους της Αντιπολίτευσης. 

Εδώ, όµως, µιλάµε για την τραγωδία των Τεµπών, για το έγ-
κληµα αυτό που οδήγησε τους συνανθρώπους µας στον δρόµο
χωρίς επιστροφή. Γι’ αυτό διαδηλώνει ο λαός στους δρόµους.
Πενήντα επτά νέοι, κυρίως, άνθρωποι χάθηκαν άδικα, εκατόν
ογδόντα τραυµατίστηκαν, άλλοι λαβώθηκαν για πάντα ψυχικά και
σωµατικά. Χάθηκαν κάτω από συνθήκες απάνθρωπες, µε την
αδιαφορία των αρχών, την επιπολαιότητα, τον «ωχαδερφισµό»,
την ανευθυνότητα πολλών που βρίσκονται σε υπεύθυνες θέσεις,
από την κατώτατη βαθµίδα ως την ανώτατη, που διορίζουν κοµ-
µατικούς εγκάθετους παντού, µε όποια κυβέρνηση, χωρίς
έλεγχο, χωρίς έρευνα, χωρίς εφόδια, χωρίς απολύτως τίποτα, µε
µόνο σκεπτικό τη συναλλαγή, τη διαπλοκή και το ρουσφέτι. Δεν
µπορεί κανείς να µην αναλαµβάνει την ευθύνη, δεν µπορεί να αρ-
κούν µια συγγνώµη και δύο δάκρυα για να δικαιώσουν τον κόσµο
που χάθηκε, που εξαϋλώθηκε, γιατί πιθανόν να εξαϋλώθηκαν και
άλλοι που δεν βρέθηκε τίποτα από αυτούς. 

Αντ’ αυτού τι βλέπουµε; Μια προσπάθεια αδιαφάνειας, συγκά-
λυψης και ατιµωρησίας και αυτό δείχνει την τεράστια ευθύνη που
έχει η Κυβέρνηση, που προσπαθεί, όπως εµείς αντιλαµβανόµα-
στε, να καλύψει τη σήψη και τη διαφθορά, γιατί υπήρχε προει-
δοποίηση ότι θα γίνει µεγάλο δυστύχηµα, αλλά οι υπεύθυνοι
αδιαφόρησαν, ολιγώρησαν, αγνόησαν. 

Ποιος, αλήθεια, θα πληρώσει γι’ αυτά τα λάθη; Μόνο οι κατώ-
τεροι υπάλληλοι; Δεν γνωρίζουµε ποιος δεν έλεγξε το τρένο, δεν
γνωρίζουµε ποιος έδωσε την άδεια για τη µεταφορά περίεργων
υλικών, που φτάσαµε µε αυτά τα υλικά σε αυτή την τερατώδη
έκρηξη, που έµοιαζε σαν µικρή ατοµική βόµβα. Όλοι το είδαµε.
Και ο πιο αδαής πολίτης καταλαβαίνει ότι µια τέτοια έκρηξη δεν
µπορεί να προήλθε από µια σύγκρουση τρένων που κανείς δεν
τα σταµάτησε. 

Οι νεκροί και οι οικογένειές τους ζητούν δικαίωση. Στεκόµαστε
µε σεβασµό απέναντι στους συγγενείς των θυµάτων και στον
αγώνα που κάνουν για την πλήρη διαλεύκανση αυτής της υπό-
θεσης του εγκλήµατος των Τεµπών από την ανώτατη ως την κα-
τώτατη βαθµίδα. Αν ένιωθαν όλοι αυτοί οι άνθρωποι τη λέξη
«ευθύνη», η σύγκρουση αυτή θα είχε αποφευχθεί. 

Στεκόµαστε µε σεβασµό απέναντι στον αγώνα αυτής της τρα-
γικής µάνας, της κ. Καρυστιανού, που σήκωσε στους ώµους της
το βάρος όλης της Ελλάδας. Αυτή η γυναίκα, που αµφιβάλλω αν
µπορείτε να τη δείτε στα µάτια, έχει το σθένος και τη δύναµη,
παρά τον τεράστιο ψυχικό της πόνο, να φθάσει µέχρι και το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο, εκπροσωπώντας και τους συγγενείς όλων
των θυµάτων, και να δηµοσιοποιήσει το πρόβληµα και την παθο-
γένεια ολόκληρης της χώρας. 

Μας αρέσει αυτό; Μας αρέσει να διασυρόµαστε διεθνώς; Δεν
θα έπρεπε καλύτερα να διευκολύνουµε τη διαλεύκανση της υπό-
θεσης, χωρίς φόβο και πάθος, αλλά σε απίστευτο βάθος; Πότε
θα διορθωθεί αυτή η έρηµη η πατρίδα µας; Αν αυτή η γυναίκα
δεν είχε τη γνώση και τη δύναµη να το κάνει, αν ήταν µια απλή
γυναίκα, που δεν θα είχε τη δύναµη αυτής της σπουδαίας γυναί-
κας, θα σας είχε βολέψει ασφαλώς, γιατί απλά θα υπήρχε µόνο
σιωπή και µόνο βουβό πένθος. Εδώ πέσατε, όµως, πάνω σε µια
προσωπικότητα που θα σας κάνει να µην ξεχάσετε ποτέ τι έχει
συµβεί. Θα σας ξεβολέψει από τα σχέδιά σας να ξεχαστεί κι
αυτό, όπως τόσα άλλα φοβερά έχουν γίνει στη χώρα µας και ξε-
χνιούνται δυστυχώς.

Όχι, κύριοι. Ζητάµε να χυθεί άπλετο φως. Εµείς στην Πλεύση
Ελευθερίας διαµαρτυρόµαστε έντονα, διαµαρτυρόµαστε για τις
µεθοδεύσεις που έγιναν στην εξεταστική επιτροπή και για το
εσπευσµένο κλείσιµό της, που δεν θέλησε να ακούσει όλους
τους µάρτυρες. Εκδιώξατε µε τέχνασµα την Πρόεδρό µας από
την εξεταστική επιτροπή. Η Ζωή Κωνσταντοπούλου έχει πάει αρ-
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κετές φορές και στον εφέτη ανακριτή, ενώ είναι ανοικτή η προ-
ανάκριση, ενώ έχει ανοιχτεί η δικογραφία για τον κ. Αγοραστό,
ενώ είναι ανοικτή η διαδικασία στην Ευρωβουλή. Είχε τη δύναµη
η Ζωή Κωνσταντοπούλου από την αρχή να σας φωνάζει για την
πλήρη διαλεύκανση και για την αλήθεια αυτής της υπόθεσης και
εσείς θελήσατε να τη φιµώσετε. Τη φιµώσατε. Ευτυχώς, όµως,
η Βουλευτής µας Έλενα Καραγεωργοπούλου στάθηκε επάξια
ως αντικαταστάτριά της στη θέση της και εµείς είµαστε υπερή-
φανοι γι’ αυτό και για τη συµπεριφορά της στην εξεταστική επι-
τροπή και για τον τρόπο που διερεύνησε και µίλησε για την
αλήθεια, µια αλήθεια που κανείς πολιτικός δεν µπορεί ούτε να
την αγνοήσει και κανείς δεν πρέπει να καλύπτεται από τίποτα για
να παραµένει ατιµώρητος. Η ατιµωρησία των πολιτικών υπευθύ-
νων θα δηµιουργήσει µεγαλύτερα προβλήµατα στο µέλλον. 

Μπαζώσατε, αγαπητοί κύριοι, χωρίς να ξέρουµε µε ποιου την
άδεια, την περιοχή του τραγικού συµβάντος. Μπαζώσατε έτσι
την αλήθεια. Μπαζώσατε την ενοχή. Όµως, δεν θα µπορέσετε να
µπαζώσετε τις ευθύνες της δηµόσιας διοίκησης και κυρίως δεν
θα µπαζώσετε τις καρδιές µας, ώστε να παραµένουν απαθείς. 

Εµείς ως Πλεύση Ελευθερίας και ο ελληνικός λαός θα είµαστε
εδώ για να σας θυµίζουµε τις ευθύνες και θα ζητάµε από τον
κύριο Πρωθυπουργό, ο οποίος απουσιάζει και σήµερα δυστυ-
χώς, να απαντήσει εάν ο ελληνικός λαός µπορεί να ξαναµπεί
στους σιδηροδρόµους και αν µπορεί επιτέλους να διαβιώνει
ασφαλής στην πατρίδα του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπιµπίλα.
Καλείται στο Βήµα η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, Πρόεδρος της

Πλεύσης Ελευθερίας.
Ορίστε, κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Γιώργο, Αναστασία, Θώµη, Χρύσα, Αναστασία, Τάσο,
Μάρθη, Φραντσέσκα, Γιώργο, Ελένη, Ιορδάνη, Κλαούντια, Αφρο-
δίτη, Αγάπη, Ιφιγένεια, Άγγελε, Ντένις, Κυπριανέ, Νικήτα, Ανα-
στασία, Καλλιόπη, Δήµητρα, Ελισάβετ, Δηµήτρη, Νίκο, Σωτήρη,
Ελπίδα, Γιάννη, Δηµήτρη, Παναγιώτη, Σοφία - Ελένη, Δηµήτρη,
Βάιε, Αθηνά, Μoχάµεντ, Σπύρο, Ιονέλ, Λένα, Βάγια, Ιωάννη, Αν-
δρέα, Μαρία, Βασίλη, Βαγγέλη, Βασιλική, Μαρία, Γιάννη, Χρυ-
σούλα, Μαρία, Γιώργο, Γιώργο, Παβλίνι, Γιάννη, Γιώργο,
Ευαγγελία, άγνωστε µετανάστη, Εριέττα, η οµιλία µου σήµερα
είναι για σας, για σας που η Κυβέρνηση δεν θέλει να ακούγονται
τα ονόµατά σας, για εσάς που η Κυβέρνηση και ο κ. Μητσοτάκης
δεν θέλουν να θυµόµαστε ότι ήσασταν άνθρωποι, ότι πήρατε το
τρένο µε τις δικές τους διαβεβαιώσεις ότι τα τρένα είναι ασφαλή,
µε τις δικές τους εγγυήσεις ότι η ζωή σας όχι απλώς δεν κινδυ-
νεύει, αλλά είναι προστατευµένη.

Σήµερα γράφεται µια µαύρη σελίδα στην πολιτική ιστορία,
στην κοινοβουλευτική ιστορία και στην ιστορία του κόµµατός
σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Βορίδη και κύριε
Πλεύρη, που έχετε αποµείνει εδώ να υπερασπίζεστε τον κ. Μη-
τσοτάκη. Γράφεται µια µαύρη σελίδα απόπειρας συγκάλυψης,
που θα µείνει όµως ατελέσφορη. 

Τη συγκάλυψη την επιδιώξατε από την αρχή, την παρασιώ-
πηση, την κατασίγαση, το µπάζωµα, την υπόθαλψη. Ξεκίνησε
αυτή η κοινοβουλευτική περίοδος και η λέξη «Τέµπη» ήταν απα-
γορευµένη. Την έλεγα ξανά και ξανά εδώ µέσα στη Βουλή επί-
µονα, την ώρα που εσείς επιµένατε να παρασιωπάτε τη λέξη, να
παρασιωπάτε το έγκληµα. Η αλαζονεία σας σας οδήγησε ξανά
και ξανά να λέτε ότι σας αθώωσαν από τις ποινικές ευθύνες οι
πολίτες που σας ψήφισαν, ότι το 41% του 50% που πήρατε στις
εκλογές του Ιουνίου του 2023 είναι κάποιο συγχωροχάρτι για την
ποινική σας ευθύνη, για την εγκληµατική σας ευθύνη. 

Δεν λέγατε τη λέξη «Τέµπη». Δεν τη λέγατε και η αλαζονεία
σας επέµενε να επαναφέρει εδώ µέσα την οίηση ότι τον κ. Κα-
ραµανλή αθώωσαν οι συµπολίτες του στις Σέρρες επειδή τον
επανεξέλεξαν, ότι δώδεκα χιλιάδες δηλαδή ψηφοφόροι των Σερ-
ρών ήταν αρµόδιοι για να κρίνουν τις ποινικές ευθύνες για τον
θάνατο πενήντα επτά ανθρώπων, για τους βαρύτατους τραυµα-

τισµούς εκατόν ογδόντα ανθρώπων, για την καταστροφή της
ζωής εκατοντάδων οικογενειών, για το τραύµα που καταφέρατε
στη συλλογική µας συνείδηση και στη συλλογική µας ψυχή, εκεί-
νων που έχουµε ψυχή. 

Δεν λέγατε τη λέξη «Τέµπη», όπως δεν λέτε τη λέξη «έγκληµα»,
και επιµένετε στη φρασεολογία τη δοσµένη των εντύπων που
σας δίδονται και δίδονται δυστυχώς και στα µέσα ενηµέρωσης,
για να αναφέρονται τα Τέµπη ως ατύχηµα, ως δυστύχηµα, ως
καταστροφή, αλλά όχι ως έγκληµα, όχι ως κακούργηµα, ακόµη
και αν η ίδια η σύσταση της εξεταστικής επιτροπής, που τόσο
βίαια και γρήγορα κλείσατε, αναφέρεται στο «έγκληµα των Τεµ-
πών».

Η αλαζονεία σας χτύπησε κόκκινο όταν ο συν υµίν, κύριε Βο-
ρίδη και κύριε Πλεύρη, κ. Άδωνις Γεωργιάδης είπε κοµπάζοντας
ότι, αν λέγατε ότι ο σιδηρόδροµος δεν είναι ασφαλής, δεν θα έµ-
παινε κανείς στα τρένα και µας θύµισε τις δηλώσεις εκείνων των
µνηµονιακών Υπουργών που λέγανε ότι, αν λέγατε ότι οι τράπε-
ζες κατέχουν τοξικά οµόλογα, θα απέσυραν όλοι τις καταθέσεις
τους. Με το ίδιο σκεπτικό οδηγείτε στην καταστροφή τις ανθρώ-
πινες ζωές. 

Ο κ. Γεωργιάδης, λοιπόν, στο ζενίθ της οίησης έφτασε στις
αρχές του Νοεµβρίου να πει ότι δεν ασχολείται κανείς µε τα
Τέµπη, ότι ο κ. Μητσοτάκης είναι τόσο κυρίαρχος επικοινωνιακά
και τα καταφέρνει τόσο τέλεια, τόσο καταπληκτικά, διότι δεν κα-
ταλαβαίνει η Αντιπολίτευση ότι οι Έλληνες πολίτες δεν ασχο-
λούνται ούτε µε τα Τέµπη ούτε µε τα θύµατα ούτε µε εξεταστική
επιτροπή ούτε µε προανακριτική επιτροπή. Και έτσι, προκαλών-
τας την οργή των πολιτών και της κοινωνίας, αφού προηγουµέ-
νως είχε προσπαθήσει ο κ. Μητσοτάκης να στιγµατίσει τους
πολίτες της Λάρισας, εκείνους δηλαδή που επέδειξαν τη µνηµει-
ώδη και συγκινητική αλληλεγγύη τους στα θύµατα, στους τραυ-
µατίες, στις οικογένειες αµέσως µετά το έγκληµα και έκαναν
ουρές για να δώσουν αίµα και να συµπαρασταθούν. Αυτούς επέ-
λεγε στις αρχές Νοέµβρη ο κ. Μητσοτάκης να στοχοποιήσει, λέ-
γοντας ότι η Λάρισα πληµµύρισε γιατί έχει µπουζούκια. 

Αυτή ήταν η οµιλία του κ. Μητσοτάκη στις αρχές Νοέµβρη
µέχρι που τον προσγείωσε στην πραγµατικότητα της προκλητι-
κότητάς σας ο κ. Γεωργιάδης και αναγκαστήκατε εκόντες άκον-
τες να υιοθετήσετε την πρόταση για εξεταστική επιτροπή που
κατέθεσε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, που δεν θα µπο-
ρούσατε να την αποφύγετε, αφού θα ψηφιζόταν από την Αντιπο-
λίτευση και να προσπαθήσετε στο πλαίσιο αυτής της εξεταστικής
επιτροπής για άλλη µία φορά να ελέγξετε τη δηµοσιότητα, να
ελέγξετε την πληροφορία που παίρνουν οι πολίτες, να χειραγω-
γήσετε την ενηµέρωση, όπως έγινε την πρώτη µέρα της εξετα-
στικής επιτροπής που η ΕΡΤ, η υπό τον Πρωθυπουργό δηµόσια
τηλεόραση, δεν έδειξε στο κεντρικό δελτίο της την έναρξη των
εργασιών της εξεταστικής επιτροπής, αλλά έδειξε τη σύγκρουση
των φτερών δύο αεροπλάνων χωρίς τραυµατίες και άλλες ζηµιές
σε ένα αεροδρόµιο των Ηνωµένων Πολιτειών. Σε αυτό το σηµείο
χειραγώγησης της πληροφορίας είχατε και έχετε φτάσει και νο-
µίζετε ότι µε τέτοιες µεθόδους µπορείτε να παραπλανήσετε τους
πολίτες.

Νοµίζετε ότι αυτό που έγινε βίωµα στην ελληνική κοινωνία, ότι
ζούµε στην κακιά τη χώρα που σκοτώνει τα παιδιά της, γιατί είναι
τόσο παραδοµένη στη διαφθορά και τη δική σας διαπλοκή, ώστε
δεν προστατεύεται στοιχειωδώς η ανθρώπινη ζωή εν γνώσει σας,
αυτή τη συνειδητοποίηση θα µπορούσατε και αυτή να διαχειρι-
στείτε µε τεχνάσµατα.

Εδώ στην Ολοµέλεια της Βουλής φέρατε το απολογητικό σας
υπόµνηµα, αυτό εδώ το πόρισµα, το πόνηµα αυτό, αυτόν τον
τόµο, το απολογητικό υπόµνηµα του κ. Μητσοτάκη και του κ. Κα-
ραµανλή. Είπα στον κ. Μητσοτάκη να έρθει να απολογηθεί, γιατί
εγώ ζητώ την ενοχή του και θα συνεχίσω να τη ζητώ, όπως ζη-
τούν την ενοχή του όλοι όσοι έχουν αντιληφθεί πάρα πολύ καλά
τι συνέβη στα Τέµπη και τι συµβαίνει σε αυτή τη χώρα και τι εξα-
κολουθεί να συµβαίνει σε αυτή τη χώρα.

Συµβαίνει ότι περιφρονείτε την ανθρώπινη ζωή, συµβαίνει ότι
προσπαθείτε να κοροϊδέψετε τις οικογένειες των θυµάτων, συµ-
βαίνει ότι ποδοπατάτε τη µνήµη των νεκρών και έρχεται εδώ ένας
κ. Μαρκόπουλος να µας πει ότι µε την παρέα του, τον Θάνο, τη
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Ζωή, τον Μακάριο και δεν ξέρω κι εγώ ποιους άλλους προσφώ-
νησε σαν να είναι µια παρέα, µάλλον έτσι είναι –είναι, όµως, και
οργανωµένη αυτή η παρέα- αναζητούσαν επίµονα µήπως κάτι
δεν πήγε καλά. Αυτό αναζητούσαν οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας. Μήπως κάτι δεν πήγε καλά!

Ο κ. Βορίδης, ως συνήγορος υπεράσπισης του Πρωθυπουρ-
γού και του κ. Καραµανλή απέτυχε παταγωδώς. Το ίδιο θα συµ-
βεί και µε εσάς, κύριε Πλεύρη, που θα µιλήσετε στη συνέχεια.
Είστε άλλωστε εµπλεκόµενος, όπως ξέρετε, µιας και ήσασταν
από την πρώτη στιγµή στον τόπο του εγκλήµατος και εσείς και η
κ. Ζωή Ράπτη και ο κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης, που ήταν ο ειση-
γητής σας και παρασιώπησε την παρουσία του και ο κ. Μητσο-
τάκης, που δεν έχει ποτέ καταθέσει ενώπιον αρχής για όλα όσα
ισχυρίζεται προς τους δηµοσιογράφους -σε ασφαλές δηµοσιο-
γραφικό περιβάλλον- µέχρι στιγµής. Δεν ήρθε στην εξεταστική
επιτροπή, αν και γνώριζε ότι το ζητούσα και τον ρώτησα προσω-
πικά στις 22 Νοεµβρίου και απέφυγε να απαντήσει. Δεν ήρθε
στην Ολοµέλεια της Βουλής ποτέ.

Και είναι σήµερα εκκωφαντικά απών. Και αυτό που δίνει τον
τόνο των παρουσιών και των απουσιών είναι ότι είναι εκκωφαν-
τικά απούσα η ευθύνη σας, το αίσθηµα ευθύνης σας, είναι εκκω-
φαντικά απούσα η ευσυνειδησία που θα έπρεπε να επιδείξετε και
είστε συνολικά -σας το είπε και ένας παρουσιαστής εκποµπής, ο
µόνος που τόλµησε- είστε τροµακτικά λίγοι και αριθµητικά, αλλά
και σε επίπεδο υπόστασης.

Αυτός εδώ ο τόµος είναι η κατάθεση του κ. Καραµανλή στην
Εξεταστική Επιτροπή για τα Τέµπη. Θα την καταθέσω στα Πρα-
κτικά, γιατί αποτελεί απόδειξη και πειστήριο της ενοχής τόσο του
κ. Καραµανλή όσο και του κ. Μητσοτάκη.

Περιέχει οµολογίες τις οποίες παρασιωπάτε στο απολογητικό
υπόµνηµα που φέρατε, αυτό που επιβάλατε ως δήθεν πόρισµα
της επιτροπής, ενώ το ψηφίσατε µόνον οι Βουλευτές σας, µόνον
οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, µε φωνασκίες, µε τραµ-
πουκισµούς, µε αήθεις αναφορές -έφτασε ο κ. Λαζαρίδης να µου
πει ότι δεν δικαιούµαι διά να οµιλώ, διότι δεν έχω παιδιά- µε
ύβρεις, µε σκαιότητες.

Μη συνοφρυώνεστε, κύριε Πλεύρη, τώρα το ακούσατε πρώτη
φορά;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πρώτη φορά τώρα το ακούω.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τώρα πρώτη φορά ε; Έχει γίνει χαµός παντού, αλλά
εσείς τώρα το ακούτε. Θα περιµένω να τον καταδικάσετε, λοιπόν,
τον Βουλευτή σας που το είπε αυτό και το ακούτε πρώτη φορά.

Επιβάλατε το πόρισµά σας και επιβάλατε τη µη συζήτηση του
πορίσµατος, γιατί ξέρετε ότι δεν αντέχετε τη συζήτηση αυτών
των προκλητικών συµπερασµάτων που βγάζετε, σύµφωνα µε τα
οποία, ενώ ο Πρωθυπουργός µάς λέει τόσο καιρό ότι φταίνε οι
διαχρονικές αβελτηρίες και οι διαχρονικές ευθύνες και τα δια-
χρονικά προβλήµατα, τώρα ξαφνικά σας φάνηκε καλύτερη υπε-
ρασπιστική γραµµή να µας λέτε ότι έπαιξαν επτά λάθη που
γίνανε σε πέντε λεπτά.

Τελικά δεν υπάρχει διαχρονική ευθύνη ούτε διαχρονικές πα-
ραλείψεις ούτε διαχρονικά λάθη, αλλά σε πέντε λεπτά µέσα κρί-
θηκαν όλα που παραβιάστηκαν εφτά παράµετροι των
κανονισµών. Αυτό έχετε να πείτε σήµερα!

Είναι πολύ κακή υπερασπιστική τακτική, αλλά πρέπει να ασκείς
την υπεράσπιση µε την ψυχή σου και όχι για συµφέροντα για να
το ξέρεις. Είναι πολύ κακή υπερασπιστική τακτική να αλλάζεις
κάθε τόσο την υπερασπιστική γραµµή, άλλα να λες τη µία, άλλα
την άλλη, άλλα την Τρίτη, άλλα την Πέµπτη. 

Ο κ. Βορίδης επιχείρησε να µας κάνει µάθηµα για το τι είναι η
συγκάλυψη. Κύριε Βορίδη, θα σας εξηγήσω στη συνέχεια τι είναι
η συγκάλυψη, αν και νοµίζω ότι θα µπορούσατε να αναφερθείτε
σε όσα πραγµατικά κάνετε, για να καταλάβει ο κόσµος ακριβώς
τι είναι η συγκάλυψη. Η απόπειρα συγκάλυψης είναι αυτό που
προσπαθείτε να κάνετε µε το έγκληµα των Τεµπών, στις ψυχές
πενήντα επτά ανθρώπων, στη µνήµη της ύπαρξής τους που εξαϋ-
λώθηκε, στην πλάτη των οικογενειών, στην πλάτη των τραυµα-
τιών.

Στις 7-2-2023 η Δηµοκρατική Ενωτική Συνδικαλιστική Κίνηση
Σιδηροδροµικών, τρεις εβδοµάδες ακριβώς πριν το έγκληµα,

προειδοποιούσε: «Διάφοροι φορείς, ΟΣΕ και «HELLENIC TRAIN»,
αλληλοµεταφέρουν τις ευθύνες τους, αλλά κανείς στο τέλος δεν
φταίει. Φταίνε τα φαινόµενα που είναι έντονα και πληµµυρίζει
γραµµή, φταίνε οι φωτιές που άφησαν καµένους κορµούς, φταίει
το χιόνι, φταίνε οι άλλοι, φταίµε λίγο και εµείς… Όχι άλλη κοροϊ-
δία! Δεν θα περιµένουµε το δυστύχηµα που έρχεται για να τους
δούµε να χύνουν κροκοδείλια δάκρυα κάνοντας διαπιστώσεις».

Είναι η πλέον προφητική ανακοίνωση εργαζοµένων, κύριε Βο-
ρίδη, που είστε αρµόδιος και έχετε διατελέσει Υπουργός Μετα-
φορών και Συγκοινωνιών, που λέει ότι έρχεται το δυστύχηµα και
θα χύνετε κροκοδείλια δάκρυα. παριστάνοντας ότι δεν ξέρατε.
Θα το καταθέσω για τα Πρακτικά. 

Στις 24-2-2023, τέσσερις µέρες πριν το έγκληµα, η Πανελλήνια
Οµοσπονδία Σιδηροδροµικών έλεγε: «Όλα τα προηγούµενα χρό-
νια, παρά το ότι εξαγγέλλονταν και πραγµατοποιούνται νέα έργα,
δεν δίνονται κονδύλια από το κράτος για τη συντήρηση της υπο-
δοµής, οδηγώντας την σε υφιστάµενη κακή κατάσταση. Σήµερα,
σύµφωνα µε τις ανακοινώσεις της Κυβέρνησης, θα δοθεί στους
αναδόχους ένα ικανοποιητικό ποσό για να αναλάβουν τη συντή-
ρηση. Λόγω του ότι το ζήτηµα αυτό βρίσκεται ακόµη στο επίπεδο
των εξαγγελιών, καθώς δεν έχει ακόµη κατατεθεί κανένα σχέδιο
για το µοντέλο ΣΔΙΤ που θα προταθεί, εµείς τους δηλώνουµε ότι
δεν θα επιτρέψουµε να τεθεί σε κίνδυνο η ασφάλεια των σιδη-
ροδροµικών µεταφορών». Στις 24-2-2023, τέσσερις µέρες πριν
το έγκληµα.

Συγκάλυψη, κύριε Βορίδη, είναι η παρασιώπηση αυτών των
ανακοινώσεων. Συγκάλυψη είναι και η παρασιώπηση τού τι κά-
νατε εκείνες τις µέρες.

Στις 24 και 25 Φλεβάρη του 2023 ο κ. Μητσοτάκης και η παρέα
του ήταν στη Λάρισα και έλεγε: «Η Ελλάδα ταξιδεύει πια στο
πρώτο βαγόνι της Ευρώπης. Από λαθρεπιβάτης στην ευρωπαϊκή
αµαξοστοιχία, η Ελλάδα ταξιδεύει πια στο πρώτο βαγόνι». Και
µετά κοµπάζει στις 24 Φλεβάρη ότι: «Η πολιτεία δεν έδειξε ποτέ
κανέναν εφησυχασµό, ακόµη και σε πρωτοφανείς επιθέσεις της
φύσης κινητοποιηθήκαµε αµέσως για να κλείσουµε τις πληγές.
Το κράτος στάθηκε αρωγός µετά τον «Ιανό». Ποτέ δεν υπήρξε
γρηγορότερη αποκατάσταση ζηµιών. Σχεδόν 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ διατέθηκε στη Θεσσαλία για να αντιµετωπίσουµε τις ζηµιές
από τον «Ιανό» και τον σεισµό». Τέσσερις µέρες πριν τα Τέµπη,
κύριε Πλεύρη. 

Κι ας πάει ο κ. Μητσοτάκης να πει τώρα στη Λάρισα ένα δισε-
κατοµµύριο ευρώ δώσαµε για τον «Ιανό» και τον σεισµό. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Και τι άλλο έλεγε ο κ. Μητσοτάκης στις 25 Φλεβάρη, τρεις ηµέ-
ρες πριν το δυστύχηµα, πριν το έγκληµα των Τεµπών; Για ακού-
στε τι έλεγε ο κ. Μητσοτάκης: «Η επόµενη δεκαετία θα είναι η
δεκαετία των µεγάλων σιδηροδροµικών έργων. Εκεί η χώρα είχε
µείνει πίσω. Είχαµε πάρα πολύ µεγάλες αστοχίες στον τρόπο µε
τον οποίο τα έργα αυτά σχεδιάστηκαν και δηµοπρατήθηκαν.
Έχουµε κάνει µια πολύ σοβαρή δουλειά να µαζέψουµε το σιδη-
ροδροµικό έργο και έχεις απόλυτα δίκιο να λες ότι ο σιδηρόδρο-
µος είναι το πιο φιλικό µέσο για το περιβάλλον». Αυτά λέει τρεις
ηµέρες πριν. Διαβεβαιώνει ο κ. Μητσοτάκης τους επιβάτες ότι το
πιο φιλικό µέσο έχει αναταχθεί. Υπήρχαν αστοχίες, αλλά τις
φρόντισε η καλή Κυβέρνηση. Και συνεχίζει: «Έχει ξεχωριστή ση-
µασία όχι µόνο για τις µεταφορές των επιβατών, αλλά και για το
εµπορικό έργο το οποίο µπορεί να εκτελεί. Και µια περιφέρεια
βέβαια, η οποία φιλοδοξεί να είναι διαµετακοµιστικό κέντρο,
όπως η Θεσσαλία, πρέπει και αυτή να έχει πρόσβαση σε αξιόπι-
στους σιδηροδρόµους.»

Και µαζί δίπλα του ο κ. Αγοραστός, πρώην Περιφερειάρχης
Θεσσαλίας, όπως θα γίνει πρώην Πρωθυπουργός ο κ. Μητσοτά-
κης. Ο κ. Αγοραστός, λοιπόν, λέει: «Πρόκειται για έργα σηµαν-
τικά για την ασφάλεια, το περιβάλλον και τους ανθρώπους. Εγώ
θέλω να σας ευχαριστήσω», λέει στον κ. Μητσοτάκη ο κ. Αγορα-
στός, «θέλω να σας ευχαριστήσω και για το ξεµπλοκάρισµα της
ηλεκτροκίνησης Παλαιοφάρσαλα-Καλαµπάκα και για την ηλε-
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κτροκίνηση του θεσσαλικού σιδηροδρόµου» -Ακούστε εδώ τι
απάτη, τι απάτη, τι απάτη! Ακούστε τι ντροπή! Αυτή είναι η
ντροπή! Πού είναι ο κ. Καραµανλής να κουνήσει το δάχτυλο;
Είναι τρεις ηµέρες πριν- «για την ηλεκτροκίνηση του θεσσαλικού
σιδηρόδροµου, γιατί θα είναι η πρώτη περιφέρεια η οποία θα έχει
ηλεκτρικό σιδηρόδροµο και αυτό είναι σηµαντικό για την ασφά-
λεια, το περιβάλλον, τους ανθρώπους. Αυτό το έργο µάς δίνει
ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα.» Τι ντροπή! Ντροπή σας, κύριοι! Θα
το καταθέσω στα Πρακτικά. Ο κολλητός Αγοραστός διώκεται βέ-
βαια για το µπάζωµα, που είναι αλλοίωση του τόπου του εγκλή-
µατος.

Ο κ. Καραµανλής εξεταζόµενος στις 13 Φεβρουαρίου και
απαντώντας στη Βουλευτή µας, την κ. Καραγεωργοπούλου, και
στην ερώτηση που του έκανε αν ο Πρωθυπουργός γνώριζε,
ακούστε τι απάντησε. Κύριε Βορίδη, να σας προλάβω, η συγκά-
λυψη είναι η παρασιώπηση όλων αυτών. Για ακούστε τι είπε ο κ.
Καραµανλής λοιπόν: «Και αυτό, ξέρετε, ήταν ένα θέµα που εί-
χαµε συζητήσει επανειληµµένως και στα ευρωπαϊκά συµβούλια,
πώς θα δώσουµε κίνητρα στον ευρωπαίο πολίτη να µην πηγαίνει
µε το αυτοκίνητό του», τους σπρώχνατε στον θάνατο δηλαδή, «ή
µε το αεροπλάνο και να παίρνει τον σιδηρόδροµο, το οποίο είναι,
ειδικά όταν λειτουργεί µε την ηλεκτροκίνηση, το απόλυτο, αν θέ-
λετε, της πράσινης µεταφοράς. Γι’ αυτό λοιπόν» -Κύριε Μητσο-
τάκη, που είστε; Ακούστε το αυτό. Ακούστε, κύριε Βορίδη, τι είναι
η συγκάλυψη- «Γι’ αυτό, λοιπόν, µαζί µε τον Πρωθυπουργό καθί-
σαµε κάτω και σχεδιάσαµε, και στοιχειοθετήσαµε, και καταφέ-
ραµε να χτυπήσουµε την πόρτα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για
να εντάξουµε σιδηροδροµικά έργα 4 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Αυτή ήταν µια προσπάθεια δύσκολη, καθόλου εύκολη. Κάποια
από αυτά τα έργα εντάχθηκαν, και κάποια από αυτά τα έργα προ-
χωράνε, και κάποια από αυτά δεν προχωράνε. Τώρα το µεγάλο
ζήτηµα που υπήρχε όµως» -για ακούστε, πού είστε, κύριε Μητσο-
τάκη, να απαντήσετε για αυτά- «και αυτό το γνωρίζαµε όλοι, είναι
ότι µετά από µια δεκαετία αποεπένδυσης στον ελληνικό σιδηρό-
δροµο έπρεπε ο ΟΣΕ και να πάρει κόσµο, πράγµα το οποίο σας
έχω πει ότι πήρε, και να αυξηθεί ο κρατικός προϋπολογισµός,
πράγµα το οποίο έγινε, και να µπούµε σε µια λογική παρά τη λυσ-
σαλέα αντίδραση κάποιων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, να κά-
νουµε ΣΔΙΤ. Δηλαδή τι να κάνουµε; Να παραχωρήσουµε τα
δίκτυα για είκοσι πέντε χρόνια σε ιδιώτες. Εποµένως ναι, είχαµε
ένα σχέδιο και έχει ένα σχέδιο ευρύτερα όλη η Ευρωπαϊκή
Ένωση να ανατάξει τον ευρωπαϊκό σιδηρόδροµο. Τραγικά δυ-
στυχήµατα θα γίνονται όµως, όπως γίνονται και αεροπορικά δυ-
στυχήµατα. Γνωρίζαµε, τα βάλαµε κάτω µε τον Πρωθυπουργό,
τα σχεδιάσαµε, τραγικά δυστυχήµατα θα γίνονται πάντα. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι σταµατάει η γενική πολιτική που ακολουθεί η
Ευρωπαϊκή Ένωση ή µία κυβέρνηση». Δηλαδή, κυρίες και κύριοι,
και γνώριζαν, και τα µίλησαν, και τα συνεννοήθηκαν, και τα συµ-
φώνησαν, και τον κρατάει µια χαρά ο κ. Καραµανλής τον κ. Μη-
τσοτάκη, όπως κρατάει και τον κ. Βορίδη. Διότι µε νόηµα
απάντησε σε άλλο σηµείο της κατάθεσής του ότι «κοιτάξτε να
δείτε, αυτά όλα δεν λειτουργούν από το 2010. Εγώ έγινα Υπουρ-
γός το 2019».

Κύριε Βορίδη, για εσάς είναι η συγκεκριµένη αναφορά και για
όλους τους ενδιάµεσους, για να ξέρουν τι τους περιµένει. Θα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά και το οικείο χωρίο. Έχω καταθέσει και
ολόκληρη την κατάθεση Καραµανλή.

Άρα, κύριε Βορίδη, συγκάλυψη είναι να παρασιωπάτε αυτές
τις οµολογίες του Υπουργού σας, να παρασιωπάτε την άµεση εµ-
πλοκή Μητσοτάκη, να παρασιωπάτε την άµεση γνώση του για
την εµπορική αµαξοστοιχία, αφού είχε και προσωπική σχέση και
ήταν εθελοντής στο γραφείο του ο οδηγός της εµπορικής αµα-
ξοστοιχίας, ο Βούλγαρης. Και απορώ γιατί δεν το αναφέρετε,
γιατί δεν µας δίνετε µία εξήγηση πώς ξέρει τόσα πράγµατα για
το φορτίο ο κ. Μητσοτάκης και γιατί δεν έρχεται να απαντήσει.

Συγκάλυψη είναι να σβήνετε τα ονόµατα των νεκρών παιδιών
και των νεκρών ανθρώπων και να µας λέτε ότι «δεν είναι για αυτά,
τα θύµατά σας, ο χώρος µπροστά στη Βουλή». Συγκάλυψη είναι
να παρασιωπάτε ότι από την Ευρωπαία Ανακρίτρια έχουν κληθεί
είκοσι τρεις κατηγορούµενοι –θα το καταθέσω στα Πρακτικά- µε-
ταξύ των οποίων δικά σας, γαλάζια παιδιά, που τα υπερασπίζον-

ται δικοί σας δικηγόροι µέλη του Επιστηµονικού Συµβουλίου της
Βουλής, που τι βολικά, κύριε Πλεύρη, γνωµοδότησε να εξαιρεθώ
από την εξεταστική επιτροπή.

Συγκάλυψη είναι να παρασιωπάτε το ευρωπαϊκό πόρισµα κα-
ταπέλτη για τα Τέµπη του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Σιδηροδρό-
µων, το οποίο θα καταθέσω στα Πρακτικά.

Συγκάλυψη είναι να παρασιωπάτε ότι η ανάκριση στη Λάρισα
από τον εφέτη ειδικό ανακριτή βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη και
δεν τελειώνει, όπως επιµένετε να επαναλαµβάνετε.

Συγκάλυψη είναι να βάζετε τον κ. Μαρκόπουλο, ένα πρόσωπο
το οποίο είναι γνωστό για τις υπηρεσίες που έχει προσφέρει και
στη Χρυσή Αυγή. Θα καταθέσω τα άρθρα του µε τίτλο: «Η Χρυσή
Αυγή και οι καθηµερινοί µικροφασίστες» του 2012, «Πρόσωπο
της χρονιάς ο Μιχαλολιάκος» του 2013, αλλά και την εξυπηρέ-
τηση του κατηγορούµενου για τη «NOVARTIS» Φρουζή, για τον
οποίο έγραψε κατά παραγγελία, όπως φαίνεται, το άρθρο το
οποίο κατασχέθηκε από το FBI µε διορθώσεις του Φρουζή για το
πώς θα δηµοσιεύονταν. Είναι ο ίδιος κύριος που είπε ότι «αν τρέ-
ξει λίγο αιµατάκι από µπαχαλάκια, µην πούµε πω πω το παιδί».
Είναι αυτός ο πολιτισµός που εκπροσωπείτε και αυτή η δηµοκρα-
τία που πρεσβεύετε. Συγκάλυψη είναι, λοιπόν, αυτό το πρόσωπο
να ορίζεται επιτετραµµένος του κ. Μητσοτάκη για να κλείσει γρή-
γορα και εντεταλµένα τη διερεύνηση.

Συγκάλυψη είναι να µην καλείτε στην εξεταστική επιτροπή τον
κ. Γενηδούνια ο οποίος, άκουσα κάποιον από εσάς να λέει -τα
ψέµατα βέβαια έχουν ξεχειλίσει από αυτή την Αίθουσα- ότι ο κ.
Γενηδούνιας δεν είπε τίποτα, αλήθεια; Ο κ. Γενηδούνιας κατέ-
θεσε σαράντα οκτώ διαµαρτυρίες -είναι αυτές- των εργαζοµένων
µόνο την περίοδο Καραµανλή και απάντησε ως εξής: «Στο τελευ-
ταίο εξώδικο που στείλαµε τον Οκτώβριο του 2022 ο ΟΣΕ µάς
απάντησε µε εξώδικο, αναφέροντας στο τέλος ότι εκτοξεύουµε
αυθαίρετες εκτιµήσεις, ότι λέµε ανακρίβειες, ότι όσα αναφέ-
ρουµε είναι αβάσιµα και γίνονται για τη δηµιουργία εντυπώσεων
και για λόγους σκοπιµότητας» -αυτά που λέτε και σε εµάς τώρα,
αυτές είναι οι πρακτικές σας, αυτά λέγατε στους εργαζόµενους
πριν το δυστύχηµα, πριν το έγκληµα- «αγνοώντας την προσπά-
θεια του διαχειριστή και µε επιφύλαξη παντός νοµίµου δικαιώ-
µατός τους».

Τον ρωτάει ο ανακριτής: «Τι κινδύνους συνεπάγεται η µη λει-
τουργία της τηλεδιοίκησης;» Ακούστε λοιπόν τι παρασιωπάτε και
τι είναι συγκάλυψη, κύριε Βορίδη. «Δεν µπορούσε να δει ο δια-
χειριστής υποδοµής σε ποιο σηµείο και σε ποια γραµµή, ανόδου
ή καθόδου, βρισκόντουσαν τα τρένα κατά την πορεία τους, ενώ
δεν µπορούσαν να γίνουν διασταυρώσεις τρένων σε σταθµούς
ούτε να χαράσσεται η πορεία των τρένων στην ευθεία από σταθ-
µούς, όπως αυτός των Νέων Πόρων, όπου η είσοδος είναι µόνιµα
καθηλωµένη στη διαγώνιο» –Ακούτε, κύριε Βορίδη; Ποιείτε την
νήσσαν- «και ο µηχανοδηγός οφείλει να µειώσει την ταχύτητα
της αµαξοστοιχίας χωρίς να έχει στη διάθεσή του ούτε τις ενδεί-
ξεις των φωτοσηµάτων καθώς είναι µόνιµα κόκκινα».

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Το ήξεραν, κύριοι, οι άνθρωποι που µπαίνανε στο τρένο αυτό;
Γιατί εσείς το ξέρατε. Το ξέρατε και το κρύβατε και το καλύπτατε
και το συγκαλύπτετε. Και σήµερα το παρασιωπάτε και µας φέρ-
νετε αυτά εδώ τα προκλητικά πράγµατα για να µας πείτε ότι
έφταιγε ο σταθµάρχης µόνον και οι νεκροί µηχανοδηγοί κι αν κα-
τάλαβα καλά, µόνο της επιβατικής αµαξοστοιχίας. Μάλλον αυτό
λέτε, έτσι;

Ο «σταθµάρχης µόνον», ήταν ρουσφέτι σας. Είναι ρουσφέτι
που πραγµατοποιήσατε. Και δεν µπορεί να κλείνετε την εξετα-
στική επιτροπή χωρίς να έχετε ερευνήσει και αποδώσει ευθύνες
για το ποιος έκανε το ρουσφέτι, όταν είναι ο τοπικός σας Βου-
λευτής κ. Κέλλας µεταξύ των µελών της εξεταστικής επιτροπής
και παρών, µεταξύ των τολµηρών, θρασύτατων θα έλεγα, που µί-
λησαν στη σηµερινή διαδικασία. Μόλις όµως τον ρώτησα, ποι-
ανού ρουσφέτι ήταν ο σταθµάρχης, έκανε και αυτός την νήσσαν,
όπως ο κ. Βορίδης τώρα.
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Δεν το βρήκατε ποιανού ρουσφέτι ήταν ή είναι τόσο ψηλά το
ρουσφέτι που δεν µπορείτε να το αγγίξετε;

Θα καταθέσω στα Πρακτικά, επίσης -να τα δείτε κι αυτά- για
να δείτε τι είναι συγκάλυψη. Κύριε Βορίδη, συγκάλυψη είναι ότι
παρασιωπάτε και όλα αυτά. Είναι -θα σας πω αµέσως- εκατόν
τέσσερις διαµαρτυρίες που κατέθεσε άλλος εκπρόσωπος των
εργαζοµένων, ο κ. Ντίτσας της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Σιδη-
ροδροµικών που επίσης εξετάσθηκε από τον ανακριτή. Κι αυτόν
δεν τον φοβηθήκατε τόσο πολύ.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά και την κατάθεση του κ. Γενιδού-
νια που δεν θελήσατε να ακουστεί στην εξεταστική επιτροπή.

Συγκάλυψη είναι αυτό που προσπαθείτε να κάνετε όλο αυτό
τον καιρό. Συγκάλυψη είναι οι δηλώσεις του Πρωθυπουργού από
την πρώτη στιγµή, ότι πρόκειται για τραγικό ανθρώπινο λάθος.
Θα καταθέσω στα Πρακτικά τη δήλωση του κ. Μητσοτάκη, 1η

Μαρτίου.
Συγκάλυψη είναι ότι αµέσως πήγατε στον τόπο του εγκλήµα-

τος και διατάξατε ενέργειες µπαζώµατος, κύριε Πλεύρη, κύριε
Τριαντόπουλε, που είστε απών και δεν τον καλέσατε τον φίλο
σας και συνεργό σας, κύριε Μητσοτάκη.

Συγκάλυψη είναι ότι την ίδια ώρα εκείνοι που µπαζώνατε τον
τόπο του εγκλήµατος, ο κ. Μητσοτάκης αλληλογραφούσε µε
ποιον; Με τον διορισµένο Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου τον κ.
Ντογιάκο, διορισµένο από τον κ. Μητσοτάκη και το Υπουργικό
σας Συµβούλιο και από εσάς, κύριε Πλεύρη, ως µέλος της Κυ-
βέρνησης. Ο κ. Ντογιάκος που είχε τον γιο του συνεργάτη του
κ. Καραµανλή και σε αυτόν απευθύνθηκε ο κ. Μητσοτάκης, ζη-
τώντας του να αλλάξει χέρια η ανάκριση.

Και τις κρίσιµες στιγµές που κάνατε τις παρεµβάσεις στον
χώρο, το ανακριτικό υλικό άλλαζε για τρίτη φορά χέρια και από
την Τροχαία Λάρισας πήγε στην ανακρίτρια Λάρισας και µετά
στον εφέτη ειδικό ανακριτή, ο οποίος όταν παρέλαβε την εντολή
του δεν είχε ούτε γραφείο για να καθίσει.

Συγκάλυψη είναι ότι δεν µερίµνησε κανείς, κατά ένα περίεργο
τρόπο, να κατασχεθούν οι κάµερες που έχουν αποτυπώσει την
διέλευση της εµπορικής αµαξοστοιχίας.

Συγκάλυψη είναι ότι ο κ. Μητσοτάκης µάς λέει ότι ξέρει πολύ
καλά τι µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία, αλλά δεν µας λέει
από πού το ξέρει.

Συγκάλυψη είναι ότι ενώ εσείς δώσατε την εντολή για το µπά-
ζωµα, έρχεστε εδώ και λέτε ότι αυτό έγινε από κάποιους ανώνυ-
µους, αόρατους και άγνωστους επιχειρησιακούς παράγοντες και
είµαι σίγουρη ότι θα εµπλέξετε υψηλόβαθµους της Πυροσβεστι-
κής και σας περιµένω να το κάνετε. Σας γνωρίζουµε καλά και από
το Μάτι, πώς ενεργείτε. Περιµένω να µας πείτε ποιοι ήταν οι επι-
χειρησιακοί υψηλόβαθµοι, οι οποίοι τα έκαναν όλα αυτά.

Συγκάλυψη είναι να ισχυρίζεστε ότι είναι fake news το µπά-
ζωµα, ενώ όποιος έχει πάει, γνωρίζει πάρα πολύ καλά ότι εκεί
που πέσανε οι νεκροί άνθρωποι, στα συντρίµµια, στα αποµεινά-
ρια της ζωής τους, ρίξατε τσιµέντο. Και αυτό έγινε µε εντολή
σας. Ήταν και η πρώτη, άλλωστε, πληροφορία που πήρα από τον
εφέτη ειδικό ανακριτή όταν τον επισκέφθηκα, πριν καν πάρει στα
χέρια του τη δικογραφία. Αυτή ήταν η πληροφορία την οποία στη
συνέχεια επιδιώξατε να αλλοιώσετε και να αποσείσετε.

Κύριοι της Κυβέρνησης, η Πλεύση Ελευθερίας έχει από το
2019, όχι τώρα, στο πρόγραµµά της την κατάργηση της βουλευ-
τικής ασυλίας, την κατάργηση της υπουργικής ασυλίας και την
κατάργηση του διορισµού της ηγεσίας της δικαιοσύνης από την
κυβερνητική εξουσία. Διότι έχουµε δει πώς ενεργούν οι ελεγχό-
µενοι δικαστές.

Είναι πραγµατικά κατάπτυστη η σηµερινή δήλωση του Προ-
έδρου της Ένωσης Διοικητικών Δικαστών -κύριοι του ΠΑΣΟΚ και
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, νοµίζω ότι θα πρέπει κάτι να πείτε για αυτό-
του κ. Δανιά, λοιπόν, που ενεκάλεσε την Ευρωπαία Εισαγγελέα
επειδή είπε τι; Το αυτονόητο, ότι µπλοκάρετε την έρευνα. Την
µπλοκάρετε, κύριοι, την έρευνα. Στις 24 Νοεµβρίου του 2023 κα-
ταψηφίσατε την σύσταση προανακριτικής επιτροπής, επιτροπής
προκαταρκτικής εξέτασης για το έγκληµα των Τεµπών, µε βάση
τη δικογραφία που διαβίβασε η Ευρωπαία Εισαγγελέας.

Και είπε η θεσµική αυτή λειτουργός: Μας µπλοκάρουν και δεν
µας αφήνουν να ερευνήσουµε. Και έπεσε πάνω της ο κ. Δανιάς,

ονειδίζοντας τους διοικητικούς δικαστές. Και χαίροµαι για την
ανακοίνωση που έβγαλαν δύο διοικητικοί δικαστές, ο κ. Φαϊτάς
και η κ. Ντέγκα, λέγοντας ότι αυτές οι δηλώσεις «δεν εξυπηρε-
τούν την υπόθεση της αναζήτησης της αλήθειας, σε µια περίοδο
που οι συγγενείς των θυµάτων καταγγέλλουν παραβιάσεις του
κράτους δικαίου και συγκαλύψεις. Η δήλωση αυτή, απαξιωτική
για την απώλεια των συγγενών των θυµάτων, δεν απηχεί τη θέση
των διοικητικών δικαστών, που στηρίζουµε το δίκαιο αίτηµα της
ελληνικής κοινωνίας για πλήρη διαλεύκανση του εγκλήµατος και
απόδοση όλων των ευθυνών που προκύπτουν.».

Θα το καταθέσω στα Πρακτικά γιατί υπάρχουν δικαστές εις
τας Αθήνας, δικαστής ήταν και ο Κόλλιας που δέχθηκε να γίνει
επιτετραµµένος της Χούντας, κύριε Πλεύρη και κύριε Βορίδη.
Πού είναι και ο κ. Γεωργιάδης;

Δικαστές ήταν και ο Τερτσέτης και ο Πολυζωίδης που αρνή-
θηκαν να υπογράψουν την καταδίκη του Κολοκοτρώνη κατ’ εν-
τολήν της αντιβασιλείας. Όλα έχουν να κάνουν µε το φρόνηµα,
όλα έχουν να κάνουν µε τη συνείδηση, όλα έχουν να κάνουν µε
το αν πραγµατικά σας συγκινεί ότι χάθηκαν παιδιά, τριάντα ένα
παιδιά, νεότερα των τριάντα ετών, χάθηκαν. Και δεν είναι ανάγκη
να είναι τα δικά σας παιδιά για να συγκινηθείτε, κύριοι. Το να µην
µπορείτε να συγκινηθείτε για τα παιδιά των άλλων, παρά µόνο
για τα δικά σας, είναι ένα σοβαρό πρόβληµα αναισθησίας της
διακυβέρνησής σας αλλά και αδίστακτης, αµετανόητης επιµονής
στη διαφθορά, η οποία αποδείχθηκε ότι σκοτώνει.

Πληροφορήθηκα σήµερα ότι έχει κατατεθεί την Παρασκευή
έκθεση της ειδικής οµάδας διερεύνησης, µε σκυλιά διερεύνησης,
η οποία τι αναδεικνύει; Είναι ανατριχιαστικό κύριοι. Το Νοέµβριο
πήγε η οµάδα «Anubis» µε τα σκυλιά και ξέρετε ότι βρήκε και τον
Νοέµβριο υπολείµµατα ανθρώπων; Βρήκε ταυτότητες, βρήκε
σκουλαρίκια κοριτσίστικα και γυναικεία, βρήκε πιστωτική κάρτα,
βρήκε παπούτσι µε υπόλειµµα ανθρώπου.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, κ.
Ζωή Κωνσταντοπούλου, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών
της Βουλής)

Τα ξέρετε αυτά; Τα ξέρετε, κύριε Βορίδη. Η συγκάλυψη είναι
ακριβώς ότι τα παρασιωπάτε. Η συγκάλυψη είναι ότι παριστάνετε
ότι δεν τα ξέρετε. Η συγκάλυψη είναι ότι ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός, ενώ έλεγε τότε στον κ. Θεοδωράκη ότι έχει µια µεγάλη, µια
βαριά ευθύνη δική του και ζητάει µια τεράστια συγγνώµη, σή-
µερα µας λέει ότι πρέπει να του ζητήσουµε εµείς συγγνώµη του
κ. Μητσοτάκη.

Ο κ. Καραµανλής που θα έπρεπε να είναι στη φυλακή… Να το
πω για να το ακούσετε όπως πρέπει να το ακούσετε: Ο κ. Καρα-
µανλής θα έπρεπε να είναι στη φυλακή µαζί µε τον σταθµάρχη.
Το ότι του εξασφαλίσατε να τον περιφέρετε σαν κάποιον ήρωα,
επειδή κλαψουρίζοντας για τις ευθύνες του παραιτήθηκε και
µετά τον αναβαπτίσατε, ρίξατε στους πολίτες των Σερρών την
ευθύνη ότι αυτοί τον αθώωσαν και τον περιφέρετε εδώ και µας
λέτε µε επτακόσιες είκοσι σελίδες πορίσµατος ότι πρέπει να του
ζητήσουµε και συγγνώµη και να του δώσουµε και συγχαρητήρια
που τα έκανε τόσο καλά, αυτό, κύριε Βορίδη, αυτό, κύριε
Πλεύρη, είναι συγκάλυψη!

Συγκάλυψη είναι, επίσης, το να παρασιωπόνται στοιχεία από
τα µέσα ενηµέρωσης. Εδώ θα θέσω όλους προ των ευθυνών
τους. Χάθηκαν πενήντα επτά ζωές. Χάθηκαν πενήντα επτά άν-
θρωποι. Κύριοι δηµοσιογράφοι και κύριοι κοινοβουλευτικοί συν-
τάκτες, όσο και αν σας κανακεύουν οι εξουσίες, έχετε µια
υποχρέωση, να δείχνετε και να ενηµερώνετε τον κόσµο για αυτά
που πραγµατικά συµβαίνουν και όχι για αυτά που σας τροφοδο-
τούν µε non paper οι κυβερνητικές πηγές και ο Πρόεδρος της
Βουλής. Έχετε υποχρέωση να σεβαστείτε αυτά τα θύµατα, τους
πενήντα επτά ανθρώπους, που δεν τους σέβεστε, όταν παρασιω-
πάτε τα στοιχεία. Αγωνιζόµαστε, προκειµένου να µάθουν οι πο-
λίτες όλα τα στοιχεία που πέρασαν από την εξεταστική επιτροπή.

Δεν θα συµφωνήσω µε όσους είπαν ότι η εξεταστική επιτροπή
ήταν άχρηστη. Ήταν πάρα πολύ χρήσιµη. Ήταν πάρα πολύ χρή-
σιµη και γι’ αυτό την κλείσατε άρον-άρον, κύριε Πλεύρη! Ήταν
πάρα πολύ χρήσιµη και γι’ αυτό κατέθεσα όλα τα πρακτικά στον
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εφέτη ειδικό ανακριτή και τη δική σας κατάθεση -µην αγωνιάτε-
και του κ. Καραµανλή. Γι’ αυτό, λοιπόν, κατέθεσα όλα τα πρακτικά
στον εφέτη ειδικό ανακριτή, ο οποίος ερευνά και ο οποίος καθό-
λου δεν ολοκληρώνει την ανάκριση, όπως λέτε και όπως ελπίζετε.

Σε αυτή τη χώρα εάν δεν υπάρξει πραγµατική πάταξη της δια-
φθοράς, της δικής σας διαφθοράς, εάν δεν υπάρξει πραγµατική
πάταξη της διαπλοκής, της δικής σας διαπλοκής, εάν δεν σας
σταµατήσουµε από τη νέα σας επιχείρηση, διότι έχετε περάσει
από το «πάµε και όπου βγει» στο «πάµε και όσα φάµε» και κάθε
τι που κάνετε είναι συνδεδεµένο µε τα κονδύλια που διαθέτετε
µε αδιαφανείς διαδικασίες σε ηµέτερους συχνότατα, εάν δεν σας
σταµατήσουµε από αυτή την ασύδοτη πρακτική που έχει οδηγή-
σει, δυστυχώς, στο να µην είναι ασφαλείς οι πολίτες της χώρας
αυτής και τα παιδιά και οι φοιτητές της χώρας αυτής όταν παίρ-
νουν το τρένο, που έχει οδηγήσει στο να δίνονται πτυχία στους
γονείς των σκοτωµένων παιδιών την ώρα που εσείς λοιδορείτε
τους φοιτητές που αγωνίζονται και φωνάζουν, εάν λοιπόν δεν
σας σταµατήσουµε, δεν θα σταµατήσετε. Είναι, λοιπόν, χρέος -
εγώ έτσι το αντιλαµβάνοµαι- να µη σταµατήσουµε.

Απαντώ σε όλους σας, αυτούς τους λίγους που έχετε αποµεί-
νει εδώ να υπερασπίζεστε την αχρεία, πραγµατικά, επιχείρηση
συγκάλυψης ενός εγκλήµατος, ότι εµένα δεν θα µε σταµατήσετε.
Θα µιλάω, κύριε Βορίδη, για τα Τέµπη καθηµερινά. Καθηµερινά.
Καθηµερινά θα προσκαλώ τον Πρωθυπουργό να δώσει εξηγή-
σεις. Καθηµερινά θα σας θέτω προ των ευθυνών σας. Καθηµε-
ρινά θα σας θυµίζω ότι χάθηκαν ανθρώπινες ζωές. Καθηµερινά
θα σας υπογραµµίζω ότι αυτά που κάνατε στις υποθέσεις δια-
φθοράς, διαπλοκής και οικονοµικών εγκληµάτων χωρίς ανθρώ-
πινα θύµατα δεν µπορείτε και δεν θα σας αφήσουµε να τα κάνετε
επάνω στους νεκρούς.

Η Πλεύση Ελευθερίας εξάλλου για αυτό φτιάχτηκε, από πε-
ποίθηση ότι και η κοινωνία αξίζει κάτι καλύτερο και η πολιτική
µπορεί να γίνει αλλιώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, ολο-
κληρώνετε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με αυτό ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.

Θέλω να δώσω µία απάντηση στους δηµοσιογράφους, που
είπαν ότι όταν προσπαθούσα να σταµατήσω τον κ. Μαρκόπουλο
και όλους σας στην επιχείρηση συγκάλυψης, τους θύµισα όταν
προσπαθούσα να σταµατήσω το τρίτο µνηµόνιο στις 13 προς 14
Αυγούστου του 2015.

Αυτό που δεν είπαν, όµως, οι δηµοσιογράφοι αυτοί είναι ότι
αυτό το τρίτο µνηµόνιο, που πήγα και προσπάθησα πολύ να στα-
µατήσω και δεν τα κατάφερα, αυτό που ψηφίσατε όλοι µαζί, ο κ.
Τσίπρας, ο κ. Μητσοτάκης, το ΠΑΣΟΚ -Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ όλοι µαζί- αυτό είναι µε βάση το οποίο ξεπουλήθηκε ο
ΟΣΕ για 45 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι βάσει του οποίου απα-
ξιώθηκε ο σιδηρόδροµος.

Αυτά που πήγαινα τότε, λοιπόν, να σταµατήσω, κάποιον λόγο
είχα που πήγαινα να τα σταµατήσω και αντί να παραπονιούνται
κάποιοι ότι ταλαιπωρήθηκαν γιατί έχασαν τη βολή τους και τον
ύπνο τους, θα έπρεπε και πρέπει -και εγώ αυτό σας υπόσχοµαι-
να χάσετε πραγµατικά τον ύπνο σας.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Πλεύσης Ελευθερίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.

Επόµενος οµιλητής είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
των Σπαρτιατών ο κ. Κόντης και µετά ακολουθείτε εσείς, κύριε
Πλεύρη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να
φύγουµε εµείς. Δεν υπάρχει λόγος να καθόµαστε εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν µπορώ να κάνω
κάτι καλύτερο.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, να τηρούµε τους
χρόνους. Η ώρα είναι 21.00΄. Έχουµε κλείσει δώδεκα ώρες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Να το πείτε στον κ.
Μάντζο πρώτα και σε όλους τους υπόλοιπους.

Παρακαλώ πολύ, όπως πολύ σωστά λέγεται, να τηρούνται οι
χρόνοι, γιατί αλλιώς θα πάµε µέχρι τη 1.00’.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς να πω ότι και ο Πρό-

εδρός µας µου έστειλε µήνυµα, επειδή λείπει στο εξωτερικό, ότι
θα ήθελε να παρευρίσκεται. Απλά το αναφέρω.

Σήµερα τιµούµε τη µνήµη των νεκρών των Τεµπών µε αυτή τη
συνεδρίαση, όσο πιστεύει ο καθένας ότι µπορεί να την τιµή-
σουµε. Δυστυχώς βλέπουµε να υπάρχει ακόµα από την επιτροπή
µία προσπάθεια πολιτικών αντεγκλήσεων, αντί να καταλήξουµε
σε ένα συµπέρασµα το οποίο θα επέφερε την τιµωρία των ενό-
χων, είτε είναι ιδιώτες είτε είναι πολιτικά πρόσωπα είτε οτιδήποτε
µπορεί να είναι.

Να πω ότι σε όλα τα χρόνια που ταξίδευα, όσο αν δεν το ξέ-
ρετε, υπήρχαν πλοίαρχοι, όπως συνάδελφοί µου, οι οποίοι όταν
είχαν προβλήµατα τα πλοία, µε τσιµέντο µπάλωναν την τρύπα
που δηµιουργούσαν την εποχή εκείνη ο καιρός, η θάλασσα, το
παλιό σκαρί και ταξίδευαν έτσι. Όταν πνιγόταν το καράβι αύταν-
δρο, οι έρευνες έφταναν και τους προηγούµενους που ίσως
είχαν κάνει το ίδιο ατόπηµα, αντί να πάνε σε µια επισκευή, να κα-
λύπτουν µε ηµίµετρα τρύπες µε τσιµέντα. Αυτή είναι η νοοτροπία
µας σαν Έλληνες διαχρονικά.

Συµµετείχα τρεις φορές ως αναπληρωµατικό µέλος στην εξε-
ταστική επιτροπή και είχα την ευκαιρία σε αυτές τις τρεις φορές
να δω ότι είναι πάρα πολλοί αυτοί οι οποίοι κανονικά είναι υπεύ-
θυνοι και σίγουρα δεν θα αγνοήσουµε τους πραγµατικούς υπεύ-
θυνους της τελευταίας εποχής, οι οποίοι είναι ο σταθµάρχης, ο
οδηγός, ο µηχανοδηγός, η «ΕΡΓΟΣΕ» αλλά και γύρω γύρω ανώ-
τεροι από αυτούς, πιο πέρα από αυτούς. Για εµένα, µε τη δική
µου αντίληψη, είναι πάρα πολλοί αυτοί διαχρονικά που πρέπει να
λογοδοτήσουν.

Έχουµε µία σύµβαση, η οποία υπεγράφη τον Σεπτέµβριο του
’14 και µιλάµε για την 717 µεταξύ της «ΕΡΓΟΣΕ» και της κοινο-
πραξίας, η οποία είχε σκοπό την ανάταξη, την αναβάθµιση του
συστήµατος σηµατοδότησης, τηλεδιοίκησης και αντικατάστασης
εβδοµήντα αλλαγών της τροχαίας στον άξονα Αθήνα – Θεσσα-
λονίκη. Η προϋπόθεση γι’ αυτήν ήταν να υπάρξει ένας πάροχος
που θα πάρει το έργο και όλον τον άξονα της τροχιάς αυτής µε
την εµπειρία του και την εξειδίκευσή του και θα παρέχει τις υπη-
ρεσίες για τους οποίες είχε θεσπιστεί η σύµβαση αυτή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Η κοινοπραξία αυτή διαχώρισε µόνη της σε Βορρά και Νότο,
σε δύο µέρη µάλλον, το έργο. Στον µεν Βορρά χρησιµοποίησε
έµπειρους τεχνικούς, όπως φαίνεται από το πόρισµα της Ευρω-
παϊκής Εισαγγελίας, στον δε Νότο δεν έγινε το ίδιο πράγµα και
έγιναν µεγάλα λάθη στην κατασκευή, πάλι σύµφωνα µε την Ευ-
ρωπαϊκή Εισαγγελία, η οποία κάνει λόγο για πολυετή καθυστέ-
ρηση στη σύναψη συµπληρωµατικής σύµβασης του έργου, αφού
από το ’18 θα έπρεπε να έχει κηρυχθεί έκπτωτη η κοινοπραξία
βάσει της νοµοθεσίας περί δηµοσίων έργων.

Σε µία άλλη συνεδρίαση βλέπουµε να παραδέχεται νοµίζω ο
κ. Ρέππας ότι υπήρχαν κατά καιρούς «µαύρα» βαγόνια, άφαντα
βαγόνια που δεν τα έγραφαν στη λίστα των βαγονιών που ταξί-
δευαν και τα οποία φόρτωναν, όπως φαίνεται, παράνοµα φορτία.
Όταν λέει «µαύρα» βαγόνια, ήταν παράνοµα φορτία. Και µάλιστα,
η τεχνική έκθεση µιλάει για δεκατέσσερα αντί δεκατριών βαγο-
νιών της εµπορικής. Συνεπώς ψάχνουµε ένα κοντέινερ τώρα,
όπως αναφέρει η έκθεση. Και µάλιστα, δεν εµφανίστηκε ποτέ κα-
νένας από τους φορτωτές, από αυτούς τους forwarders ή από
αυτούς που είχαν τα κοντέινερ να µας πουν τι ακριβώς περιείχαν.
Η εταιρεία «ZIΜ» και άλλες εταιρείες είπαν ότι τα βαγόνια τους
µετέφεραν µπύρες, κριθάρι ή κάτι παρεµφερές.

Να σας πω, λοιπόν, αν δεν ξέρετε, ότι τα βαγόνια αυτά τα
οποία ήταν στην αµαξοστοιχία, µερικά εξ αυτών, µεταφέρουν
επικίνδυνα φορτία συνήθως. Τα µεταφέρουν είτε µε καράβια είτε
στη στεριά µε αυτοκίνητα. Είναι τα περίφηµα βαγόνια της «ΖΙΜ»,
τα οποία λέγονται ZIMonitor και τα οποία είναι παγκοσµίως γνω-
στά για την ικανότητά τους να διαφυλάττουν ευπαθή φορτία. Δεν
ήρθε κανένας να µας πει αν τελικά το στάχυ και η µπύρα µετα-
φέρεται µε τέτοια βαγόνια ή να µας πει πώς έγινε αυτή η έκρηξη,
η οποία είναι σαν θερµoβαρική βόµβα, που σκότωσε και έκαψε
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κόσµο. Δεν ασχολήθηκε κανείς -στην επιτροπή υπήρξαν κάποιες
ερωτήσεις- να έρθει ένας ειδικός να πει πώς βρέθηκαν τα ίχνη
του ξυλολίου, βενζολίου, τολουολίου, που λέει µία άλλη πλευρά
που έκανε την έρευνα και να δούµε σχετικά µε αυτά τα πολύ εύ-
φλεκτα υλικά, τα οποία συνήθως χρησιµοποιούν αυτοί οι οποίοι
κάνουν το λαθρεµπόριο καυσίµων. Ακόµα και στην αρωµατοποιία
βέβαια τα οποία βέβαια τα χρησιµοποιούν, αλλά συνήθως αυτοί
που κάνουν λαθρεµπόριο καυσίµων τα χρησιµοποιούν, γιατί είναι
πολύ διαλυτά και παράγουν µεγάλη ποσότητα καυσίµου όταν
διαλυθούν. Ένα προς πέντε νοµίζω είναι η παραγωγή. Να µας
πουν πώς βρέθηκαν τα ίχνη αυτά. Και τελικά έχει µείνει ένα ερω-
τηµατικό, όχι µόνο γιατί προεκλήθη το ατύχηµα, αλλά και το αν
θα υπήρχε αυτή η ένταση στην εκατόµβη νεκρών, σε αυτό το εγ-
κληµατικό δυστύχηµα, εάν δεν υπήρχαν αυτά τα εύφλεκτα φορ-
τία. Αυτό θα µείνει αναπάντητο πάντα.

Δεν ξέρω αν µπάζωσαν, δεν µπάζωσαν, τι έγινε, γιατί µπάζω-
σαν και πώς έτρεξαν να µπαζώσουν εκεί. Και πιστεύω ότι στην
τρίτη µαρτυρία που είδα να µιλάει εκείνο το παλικάρι που έσωσε
καµµιά δεκαριά νεαρούς, ο Ανδρέας Αλικανιώτης, ο οποίος και
αυτός σπουδάζει στη Σχολή Πλοιάρχων της Μηχανιώνας. Τον
ρώτησα για την καύση που έκανε το υγρό που είδε να διαχέεται,
όταν βγήκε από το βαγόνι σε µορφή ρυακιού σε διπλανή έκταση.
Τον ρώτησα τι καύση κάνει, γιατί κάποιοι είπαν ότι ήταν λάδι σι-
λικόνης της µηχανής. Το λάδι σιλικόνης της µηχανής καίγεται µε
έναν καπνό άσπρο και κάποιες φορές βγάζει έναν καπνό µαύρο,
αλλά υπάρχει καπνός. Το παλικάρι µάς είπε ότι δεν υπήρχε κα-
πνός και καιγόταν και στον αέρα ακόµα και οι εξατµίσεις που
έβγαιναν καίγονταν τελείως. Αυτό σηµαίνει ότι ήταν πολύ εύφλε-
κτα υλικά τα οποία έβγαιναν µε µορφή ακόµα ρυακιού, τα οποία
έτρεχαν από κάπου που ήταν αποθηκευµένα, καιγόντουσαν και
είναι αυτά που προκάλεσαν την έκρηξη. Είναι σαφέστατο αυτό.

Και όµως, δεν µάθαµε ποτέ και δεν θα µάθουµε, επαναλαµ-
βάνω. Θα ψάχνουµε να δούµε αν τελικά πρέπει να πληρώσει για
το θέµα αυτό ένας Υπουργός -και µακάρι να πληρώσει αν ευθύ-
νεται- ή ένας κατώτερός του υπάλληλος ή οι ανώτεροί του ή
οποιοιδήποτε άλλοι. Αλλά στην πραγµατικότητα ποιοι φόρτωσαν;
Γιατί δεν ξέρουµε τι φορτώθηκε; Γιατί δεν ξέρουµε τι προκάλεσε
την έκρηξη αυτή; Ακόµα και σε άλλες χώρες σε ατυχήµατα τα
οποία δεν µεταφέρουν εύφλεκτες ύλες, όπως στις Ινδίες που γί-
νονται κάθε τόσο ατυχήµατα, δεν υπάρχουν τόσοι νεκροί σε µε-
τωπικές συγκρούσεις όσοι υπήρξαν εδώ, γιατί προφανέστατα
τους έκαψαν σοβαρά επικίνδυνες τοξικές πρώτες και καύσιµες
ύλες.

Δεν θα πιάσω να δω, γιατί δεν είχαµε τα ETCS και τα ATSE και
ακόµα και την εναλλακτική αυτού του συστήµατος που όλος ο
κόσµος πλέον υιοθετεί, το ινδικό Kavack, το οποίο έχει σύστηµα
ασφαλείας 4, ενώ το ETCS έχει φτάσει στο 3. Θα µπορούσαν να
έχουν µπει πολλά χρόνια πριν, ακόµα και πριν τη σύµβαση 717,
η οποία ήταν προϋπόθεση για να εγκατασταθούν. Και αυτό είναι
αµέλεια διαχρονική όλων όσων κυβέρνησαν, οι οποίοι τους σιδη-
ροδρόµους τους είχαν πάντοτε σαν κάτι περιττό. Δεν θεώρησε
ποτέ καµµία κυβέρνηση ότι µεταφέρονται άνθρωποι µε τους σι-
δηροδρόµους. Όλα όσα έχουµε ακούσει είναι θεωρίες ανθρώ-
πων που έστελναν στην τύχη βαγόνια και θεωρούσαν ότι δεν
πρόκειται να συµβεί τίποτε. Δεν το είδαµε ποτέ σοβαρά, όπως
µέχρι πριν χρόνια δεν βλέπαµε και τις εθνικές µας οδούς και σκο-
τώνονταν, όχι στα τρένα αλλά στον Μαλλιακό, αν θυµάστε, λεω-
φορεία µε µαθητές. Τρία µεγάλα ατυχήµατα έχουν γίνει εκεί µε
πραγµατικές εκατόµβες, είκοσι νεκροί, δέκα, δεκαπέντε. Οι δρό-
µοι µας ήταν επικίνδυνοι. Τώρα έχουµε πιάσει το θέµα των σιδη-
ροδρόµων, γιατί δεν βλέπουµε τίποτα σαν άνθρωποι σοβαρά,
από τον τελευταίο σταθµάρχη µέχρι την κορυφή του παγόβου-
νου.

Αυτό είναι που πρέπει να ερευνήσει η δικαιοσύνη, να αποδώσει
ευθύνες, γιατί µε πολιτικές ανταλλαγές ευθυνών και επιρρίψεως
ευθυνών δεν πρόκειται να φτάσουµε πουθενά. Πρέπει να κατα-
λάβουµε όλοι ότι ο κύριος στόχος µας είναι να µην ξαναγίνουν
τέτοια ατυχήµατα στο µέλλον, να µην ξαναδούµε τα παιδιά µας
να πεθαίνουν. Προσωπικά ο γιος µου είχε έρθει µια βδοµάδα πριν
µε το σχολείο του, το «Ανατόλια», εδώ στη Βουλή και είχε πάρει
το ίδιο τρένο και το έχω σκεφτεί πάρα πολλές φορές τι θα µπο-

ρούσε να είχε συµβεί σε επίσκεψη που έκαναν στη Βουλή εδώ
µια βδοµάδα πριν και άλλων ανθρώπων τα παιδιά.

Εµείς, λοιπόν, πρέπει να δούµε να µην ξανασυµβεί αυτό και
όχι να κοιτάµε να δούµε αν κάποιος ευθύνεται περισσότερο από
τον ένα ή τον άλλο. Θέλω να πιστεύω ότι η δικαιοσύνη δεν θέλει
να κλείσει τα µάτια, δεν θέλει να συγκαλύψει τίποτε. Και όσο για
τα περί νόµου περί ευθύνης Υπουργών, ναι, και εµείς είµαστε
κατά αυτού του νόµου. Ναι, αυτός ο νόµος δεν είναι σωστός στη
σύγχρονη δηµοκρατία, αλλά δεν θέλω να πιστεύω ότι αν στείλει
κατηγορούµενο η δικαιοσύνη κάποιον Υπουργό, πολιτικό, Βου-
λευτή και ο ίδιος θα αρνηθεί να αρθεί η ασυλία του, αλλά και η
Βουλή δεν θα σταθεί στο ύψος των περιστάσεων και θα προσπα-
θήσει να καλύψει κάποιον.

Εµάς πρόσφατα τέθηκε θέµα άρσης ασυλίας. Οµόφωνα -
χωρίς να συζητήσουµε ούτε να σχολιάσουµε κάτι- είπαµε ναι, να
αρθεί η ασυλία µας, µε ό,τι αυτό επιφέρει. Θέλω να πιστεύω, λοι-
πόν, ότι για όποιον υπάρξει οτιδήποτε, αλλά πάντα µε τη γνωµο-
δότηση των αρµοδίων τεχνικών υπηρεσιών, επιτροπών,
εισαγγελέων, όποιοι είναι αυτοί που επιλαµβάνονται, θα τεθεί στο
ύψος των περιστάσεων και ο ίδιος και η Βουλή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μπούρας Αθανάσιος): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Κόντη, και για την οικονοµία του χρόνου.

Και καλώ στο Βήµα τώρα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Θάνο Πλεύρη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οπωσ-
δήποτε η σηµερινή συζήτηση είναι από τις σηµαντικότερες συ-
ζητήσεις, οι οποίες έρχονται να επιστεγάσουν µια διεργασία, η
οποία έγινε όλο αυτό το διάστηµα µε την εξεταστική επιτροπή,
ώστε να έχουµε τα συµπεράσµατα και να µιλήσουµε επί του πο-
ρίσµατος.

Ας ξεκινήσουµε µε κάποια βασικά θέµατα, τα οποία αναπτύχ-
θηκαν και στα οποία πρέπει να δοθούν κάποιες απαντήσεις.

Πρώτα από όλα, πολλές φορές ακούσαµε από τους Βουλευτές
να αναφέρουν ότι η Νέα Δηµοκρατία επέλεξε την εξεταστική επι-
τροπή, γιατί δεν µπορούσε να κάνει διαφορετικά, γιατί ούτως ή
άλλως αυτό είναι ένα πλεονέκτηµα της µειοψηφίας κατά την Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος µε το άρθρο 68.

Κάτι τέτοιο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν ισχύει, διότι για
να κάνει ακόµα και η µειοψηφία εξεταστική επιτροπή χρειάζεται
εκατόν είκοσι Βουλευτές. Δεδοµένου, λοιπόν, ότι το ΠΑΣΟΚ είχε
πει ότι δεν θα ψηφίσει την εξεταστική επιτροπή, ήταν κρίσιµες οι
ψήφοι της Νέας Δηµοκρατίας. Άρα η Νέα Δηµοκρατία επέλεξε
να γίνει εξεταστική επιτροπή, µια εξεταστική επιτροπή, στην
οποία όσοι ήρθατε σε αυτό το Βήµα και κατηγορούσατε τα µέλη
που συµµετείχαν οι ίδιοι καταθέσατε τµήµατα από τη διάρκεια
της εξεταστικής επιτροπής είτε µε πρακτικά, όπως έκανε η Πρό-
εδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, είτε µε καταθέσεις µαρτύρων
είτε µε αποσπάσµατα του πορίσµατος. Και τι πήγατε τελικά στον
εφέτη ανακριτή; Όλη την εργασία που έγινε στην εξεταστική επι-
τροπή.

Ας δούµε, επίσης, πού συµµετείχε και το κάθε κόµµα, διότι
ακούσαµε εδώ πέρα πολλές τοποθετήσεις, αλλά βέβαια σε αυτό
όλο το µεγάλο πόρισµα που είδατε η Πλεύση Ελευθερίας, λόγου
χάριν, έχει συµµετοχή µε τρεις σελίδες, η οποία είναι µια δήλωση
που κάνει η Πλεύση Ελευθερίας και δεν έχει καταθέσει ουσια-
στικά πόρισµα να µας πει τι ακριβώς προέκυψε από αυτή την εξέ-
ταση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): … (δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κυρία
Κωνσταντοπούλου. Δεν διακοπήκατε εσείς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Η εξεταστική, λοιπόν, επιτροπή έκανε
µια εργασία, η οποία ήταν πάρα πολύ σηµαντική σε ένα ευρύ-
τερο πλαίσιο από αυτό το οποίο συζητάµε, καθώς η κατάληξη
ήταν το τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη και οι εγκληµατικές ευ-
θύνες που υπάρχουν για αυτό. Όµως, παράλληλα έπρεπε να
ερευνηθεί όλο το πλαίσιο και µέσα από αυτό το πλαίσιο είδαµε
σηµαντικά πράγµατα διαχρονικών παθογενειών που συνδυάζον-
ται και µε το σπάσιµο που έγινε του ΟΣΕ, που συνδυάζονται και
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µε το προσωπικό το οποίο υπήρχε και λόγω των µνηµονιακών
ετών, που συνδυάζονται και µε το γεγονός κατά πόσο είχαν αξιο-
ποιηθεί τα συστήµατα ασφαλείας ή είχαν ολοκληρωθεί όλες οι
διαδικασίες που έπρεπε για να έχουµε πιο ασφαλή τρένα.

Και όλα αυτά αναφέρονται στο πόρισµα της εξεταστικής επι-
τροπής και προτείνεται το τι πρέπει να γίνει, ενώ παράλληλα
υπάρχει και πλήρης ανάληψη της πολιτικής ευθύνης και σε επί-
πεδο προσώπων και σε επίπεδο Κυβέρνησης και καταλήγουµε,
λοιπόν, σε συµπεράσµατα, τα οποία συµπεράσµατα προκαλώ να
τα διαβάσει κάποιος και να µας πει πού διαφωνεί.

Δύο κουβέντες θέλω να πω για το άρθρο 86. Άκουσα τον κ.
Σπίρτζη και το επαναλαµβάνετε στον ΣΥΡΙΖΑ ότι ο ίδιος δηλώνει
ότι παραιτείται της ασυλίας και θέλει να εξεταστεί. Από τι παραι-
τείται ο κ. Σπίρτζης;

Το άρθρο 86 του Συντάγµατος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
γνωρίζετε ότι αναφέρεται στις συνθήκες που έχουν παραγραφεί
τα τυχόν αδικήµατα του κ. Σπίρτζη και παράλληλα ο κ. Σπίρτζης
δεν είναι και Βουλευτής για να παραιτηθεί από τη βουλευτική
ασυλία. Άρα δεν παραιτείται από τίποτα.

Όσον αφορά το άρθρο 86, όταν προκάλεσε την αναθεώρηση
ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019, τουλάχιστον τα τρία κόµµατα που ήµαστε εδώ
-Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ- δεν µπορούµε να έχουµε
διαφορετική άποψη γιατί συµφωνήσαµε σε ένα και µόνο πράγµα,
ότι πρέπει να λήξει η αποσβεστική προθεσµία και κανένα από τα
τρία κόµµατα δεν έθεσε θέµα ότι δεν πρέπει η διαδικασία να κι-
νείται ή να συµµετέχει η Βουλή.

Άρα, όταν µνηµονεύετε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ το
ένα εκατοµµύριο τριακόσιες υπογραφές λέτε σε αυτούς τους αν-
θρώπους που τις συνέλεξαν ότι όταν είχατε τη δυνατότητα της
αναθεώρησης, δεν θέσατε αυτό το θέµα, όπως το έχουν και όλες
οι άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης;

Και για να µην αδικούµε το πολιτικό σύστηµα, στη βουλευτική
ασυλία η πρόοδος η οποία έχει γίνει αυτή τη στιγµή είναι ότι οι
Βουλευτές προστατεύονται καθαρά και ουσιαστικά γιατί ό,τι θα
πουν από αυτό εδώ το Βήµα και για αυτόν το λόγο έχει γίνει άρση
όλων των βουλευτικών ασυλιών για τις βουλευτικές υποθέσεις
που ήρθαν την τελευταία περίοδο.

Άρα το άρθρο 86 υπάρχει µε τη σύµφωνη γνώµη τουλάχιστον
αυτών των τριών κοµµάτων.

Να µας πείτε κιόλας, γιατί το άκουσα κι αυτό στο αίτηµα που
είπε, θεωρείτε ότι δεν ισχύει το άρθρο 86; Θεωρείτε στο µεν
ΠΑΣΟΚ που αναφέρθηκε η εισηγήτρια ότι υπάρχει υπεροχή Ευ-
ρωπαϊκού Δικαίου, που δεν λέει αυτό το πράγµα το Ευρωπαϊκό
Δίκαιο, αλλά δεν ισχύει το 86 ή σε αυτό που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι αν
είναι διά παραλείψεως τα τελούµενα αδικήµατα δεν υπάγονται
στο άρθρο 86;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να το κλείσουµε αυτό το
θέµα. Αυτό το αποφασίζει η δικαιοσύνη. Αν η δικαιοσύνη κρίνει
ότι ένα αδίκηµα δεν εµπίπτει στο άρθρο 86, δεν αποστέλλει τον
φάκελο. Τον κρατά τον φάκελο και προχωρά την υπόθεση. Όταν
η ίδια η δικαιοσύνη αποστέλλει τον φάκελο, θεωρεί ότι εµπίπτει.

Όσον αφορά στην Ευρωπαία Εισαγγελέα, η Ευρωπαία Εισαγ-
γελέας η οποία έκανε τις εξής αναφορές και για το οποίο πρέπει
να δούµε.

Πρώτα από όλα, λέτε ότι παρεµποδίστηκε η έρευνά της. Πα-
ρεµποδίστηκε από τι; Σε νοµικούς απευθύνοµαι. Οι εισαγγελείς
τι κάνουν; Ασκούν διώξεις. Μετά ακολουθεί η ανάκριση. Δεν γί-
νεται η ανάκριση; Άρα δεν εµποδίστηκε σε τίποτα. Διώξεις
άσκησε η εισαγγελέας και µε το που τις ασκήσει σταµατά το
έργο της. Η Ευρωπαία Εισαγγελέας δεν κάνει τίποτα άλλο. Δύο
πράγµατα έκανε: Άσκησε διώξεις, έστειλε φάκελο στη Βουλή. Η
ανάκριση δεν συνεχίζεται; Και εγκαλεί την Ελλάδα για συνταγ-
µατικές προβλέψεις που έχει η χώρα από την οποία έρχεται, η
Ρουµανία. Άρα η Ευρωπαία Εισαγγελέας να µείνει στο πλαίσιο
αυτού που ορίζει ο ίδιος ο κανονισµός για τις αρµοδιότητές της,
που είναι µόνο για οικονοµικά θέµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Μιλάτε και σε νοµικούς. Πέντε δικηγόροι
είµαστε εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. Σας
παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Επειδή απευθύνοµαι σε νοµικούς,

λέω ότι λήγει µε την άσκηση της δίωξης. Μετά γίνεται ανάκριση.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Γίνεται και για τον Καραµανλή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. Σας

παρακαλώ. Είµαστε δεκαεπτά άτοµα συνάδελφοι και δύο Κοινο-
βουλευτικοί ακόµη. Δεν µπορείτε να µιλήσετε ούτε µετά. Κανείς
δεν µπορεί να µιλήσει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Σας εξήγησα πριν, κυρία Τζάκρη, µε
το άρθρο 86 έρχεται. Θα έρθω απευθείας στη σύµβαση 717. Μην
ανησυχείτε.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε ποιο είναι το πλαίσιο ουσιαστικά όσων
ήρθατε εδώ πέρα από την Αντιπολίτευση να πείτε πού βλέπετε
όχι πολιτικές ευθύνες, αλλά ποινικές ευθύνες, δηλαδή πού υπάρ-
χουν πράξεις ή παραλείψεις Υπουργών οι οποίες συνδέονται µε
ποινικές ευθύνες.

Έχετε αναφερθεί σε δύο βασικά κεφάλαια. Το πρώτο κεφά-
λαιο ήταν αν είχαν εκδοθεί εθνικοί κανόνες ασφαλείας ή όχι.

Υπήρχε ο Γενικός Κανονισµός Κυκλοφορίας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Ο Γενικός Κανονισµός Κυκλοφορίας είναι οι κανό-
νες ασφαλείας. Τι διαφορετικό είχαµε και να δούµε τις ευθύνες;
Ότι υπήρχε η οδηγία του 2016 που αναφέρεται στους εθνικούς
κανονισµούς ασφαλείας, η οποία οδηγία θα έπρεπε να εισαχθεί
στην ελληνική έννοµη τάξη µέχρι το 2019 και µέχρι το 2018 να
έχει γίνει αναθεώρηση αυτών των κανόνων που δεν έγινε ποτέ
επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και ο Υπουργός Καραµανλής µε τον
ν.4632/2019 τους εντάσσει αυτούς τους κανόνες και υπάρχει πα-
ράλληλα και ο Γενικός Κανονισµός Κυκλοφορίας που είναι οι
εθνικοί κανόνες µέχρι να γίνει η αναθεώρηση που είχε ακολου-
θηθεί µέσω της ΡΑΣ.

Άρα υπήρχε ένα εγχειρίδιο γενικών κανονισµών κυκλοφορίας,
το οποίο δυστυχώς το βράδυ της 28ης Φεβρουαρίου του 2023
δεν τηρήθηκε και αναφέρουµε το πλαίσιο που δεν τηρήθηκε. Αν
είχε τηρηθεί αυτός ο κανονισµός, δεν θα είχε συντελεστεί το τρα-
γικό δυστύχηµα των Τεµπών.

Στο δεύτερο κεφάλαιο το οποίο λέτε είναι ότι, ναι, -γιατί αυτό
δεν το αρνείστε- υπήρχε ο Γενικός Κανονισµός Κυκλοφορίας και
έπρεπε να τηρηθεί. Αν, όµως, είχε γίνει η σύµβαση 717, δεν θα
χρειαζόταν να τηρηθεί, λέτε ουσιαστικά, ο γενικός κανονισµός
και θα είχε αποφευχθεί το δυστύχηµα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έγκληµα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πάµε να δούµε τώρα τι γίνεται µε τη
σύµβαση 717. Εγώ προσχωρώ στη θέση την οποία λέτε. Προ-
σχωρώ στη θέση, παρ’ όλο που η σύµβαση 717 δεν έχει αιτιώδη
συνάφεια, αλλά ας προσχωρήσουµε στη θέση τη συγκεκριµένη.
Πάµε να δούµε τι έχει γίνει µε τη σύµβαση 717.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά πρέπει να τα λέµε µε απλά
λόγια και να τα ακούσουν πρώτα απ’ όλα οι συγγενείς των θυµά-
των, αλλά και όλοι οι Έλληνες. Το 2014 γίνεται ο διαγωνισµός.
Κατοχυρώνεται ο διαγωνισµός σε συγκεκριµένη κοινοπραξία που
πρέπει να ολοκληρωθεί µέχρι το 2016. Η ολοκλήρωση δεν γίνεται
και ξέρετε γιατί δεν γίνεται; Γιατί επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ επι-
λέγεται να σπάσει η κοινοπραξία σε δύο τµήµατα, το βόρειο και
το νότιο, και ξεκινούν µε το βόρειο και το νότιο τµήµα και στην
πορεία βλέπουν ότι χρησιµοποιούνται -να το πούµε απλά- µηχα-
νήµατα που δεν κουµπώνουν µεταξύ τους.

Και από το 2016 γεννιέται η ανάγκη να υπάρξει η πρώτη συµ-
πληρωµατική σύµβαση και από το 2016 µέχρι το 2019 η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν κάνει τίποτα, δίνει παρατάσεις, απο-
δεχόµενη ότι αυτές οι παρατάσεις δίνονται όχι λόγω αποκλειστι-
κής υπαιτιότητας της κοινοπραξίας, αλλά υπαιτιότητας ουσια-
στικά και του ελληνικού δηµοσίου.

Ο κ. Καραµανλής έρχεται, ολοκληρώνει τη διαδικασία της
πρώτης συµπληρωµατικής σύµβασης και εδώ πέρα έχουµε το
εξής οξύµωρο, κατηγορείται για δύο πράγµατα, για τα οποία δεν
µπορεί να κατηγορείται συγχρόνως. Τι τον κατηγορείτε µε βάση
την αποστολή του φακέλου της Ευρωπαίας Εισαγγελέως; Ότι
έδωσε παράταση στη σύµβαση, ενώ έπρεπε να κηρύξει έκπτωτη
την κοινοπραξία. Αν κήρυττε έκπτωτη την κοινοπραξία, ολοκλη-
ρωνόταν η σύµβαση 717; «Όχι» είναι η απάντηση. Και αν την είχε
κηρύξει έκπτωτη, σήµερα θα λέγατε «ποια είναι η πράξη του κ.
Καραµανλή που συνδέεται αιτιωδώς µε το δυστύχηµα στα

13122 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τέµπη; Ότι αντί να επιµείνει στην ολοκλήρωση της σύµβασης
717, κήρυξε έκπτωτη την εταιρεία, ξεκίνησε από την αρχή η δια-
δικασία και άρα δεν ολοκληρώθηκε η σύµβαση». Αυτό µπορώ να
σας πω ότι µπορεί να ήταν και η εύκολη λύση για τον κ. Καρα-
µανλή, να πει «έχουµε δώσει τόσες παρατάσεις, δεν συνεχίζω».
Επιµένει στην ολοκλήρωση της σύµβασης 717.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Άξιος!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και καταφέρνει να ξεπεραστούν όλα
τα εµπόδια και η σύµβαση 717 ολοκληρώνεται, αλλά δυστυχώς
ολοκληρώνεται τον Σεπτέµβριο του 2023.

Άρα ερχόµαστε και λέµε ότι αν επιµείνετε στο κατηγορητήριο
της Ευρωπαίας Εισαγγελέως που ήρθε και καταθέσετε πρόταση
προκαταρκτικής επιτροπής, δεν µπορείτε να τον κατηγορείτε
συγχρόνως ότι δεν ολοκλήρωσε τη σύµβαση 717, γιατί η πιο γρή-
γορη διαδροµή ολοκλήρωσης της σύµβασης 717 ήταν να υπάρ-
ξει παράταση και να µην κηρυχθεί έκπτωτη η εταιρεία. Δεν
µπορούν να συµβαίνουν και τα δύο. Δεν µπορεί συγχρόνως να
ευθύνεται για το ότι έδωσε παράταση και παράλληλα δεν ολο-
κλήρωσε τη σύµβαση.

Και εδώ πέρα, λοιπόν, φαίνεται ξεκάθαρα ότι απουσιάζει,
ακόµη και αν προσχωρήσει κάποιος στη δική σας προσέγγιση,
δηλαδή στην προσέγγιση ότι η σύµβαση 717 συνδέεται αιτιωδώς
µε το δυστύχηµα στα Τέµπη…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έγκληµα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …που ναι, κυρία Ζωή Κωνσταντοπού-
λου, από τη στιγµή που έχουν ασκηθεί διώξεις είναι έγκληµα, εγ-
κληµατικές ευθύνες αναζητούνται.

Εάν συνδέεται η σύµβαση 717, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής,
ο Κώστας Καραµανλής δεν είναι αυτός που την καθυστέρησε,
ήταν αυτός που προσπάθησε να την υλοποιήσει. Άρα εκεί θα
πρέπει να δείτε αιτιωδώς τη σύνδεση µε αυτούς που το 2015 -
2019 δεν έκαναν τίποτα.

Και εδώ πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει µε ειλικρί-
νεια να διαχωρίζουµε τις πολιτικές από τις ποινικές ευθύνες. Τις
πολιτικές ευθύνες τις έχουµε αναλάβει. Στο ποινικό σκέλος,
όµως, που λέτε µε τη σύµβαση 717, αν την κήρυσσε έκπτωτη,
δεν θα τελείωνε. Ακολούθησε τη διαδικασία µε την οποία ήταν
πιο πιθανό να τελειώσει. Άρα δεν µπορεί να έχει ευθύνη σε αυτό
το κοµµάτι στο ποινικό σκέλος.

Γενικός Κανονισµός Κυκλοφορίας: Υπήρχε και λειτουργούσε
και ψήφισε και τον νόµο για τους εθνικούς κανόνες, όταν από το
2016 την οδηγία εσείς γιατί δεν προλάβατε να την ψηφίσετε
µέχρι το 2019;

Έρχοµαι τώρα στο κοµµάτι το οποίο έχει να κάνει µε το πεδίο
και εδώ πέρα να δούµε και τους τακτικισµούς που υπάρχουν.
Εγώ δεν είχα δεχτεί µηνυτήρια αναφορά. Όταν µπήκα στην εξε-
ταστική επιτροπή, τέθηκε το θέµα της εξαίρεσης της κ. Κωνσταν-
τοπούλου µε έναν κανόνα αµιγώς δικονοµικό, ότι δεν µπορεί
συγχρόνως να είναι δικηγόρος εµπλεκοµένων, ακόµα και αν αυτά
είναι τα θύµατα τα οποία τιµούµε. Στο διάστηµα, λοιπόν, γίνεται
ένσταση και σε εµένα εξαίρεσης και στο διάστηµα των τριών ηµε-
ρών που είναι να εξεταστεί το αίτηµα µού υποβάλλεται µηνυτή-
ρια αναφορά από δύο συγγενείς θυµάτων και ο ίδιος, προφανώς,
αυτοεξαιρέθηκα. Εκεί να δούµε πώς λειτουργεί. Εγώ σέβοµαι
απόλυτα τα θύµατα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Φαίνεται.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Βεβαίως φαίνεται, κυρία Κωνσταντο-
πούλου, γιατί εγώ µιλούσα και µιλάω και σήµερα µε συγγενείς
θυµάτων και δεν χρειάζεται αυτό να βγαίνω να το διατυµπανίζω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και εκείνο το βράδυ, κυρία Κωνσταν-

τοπούλου, κατηγορείτε ανθρώπους οι οποίοι βρέθηκαν από την
πρώτη στιγµή.

Και ναι, κύριοι συνάδελφοι, αυτό πρέπει να το πούµε, γιατί
ακούµε τώρα την περίπτωση της συγκάλυψης και το αν έγιναν
παρεµβάσεις. Δηλαδή βρεθήκαµε ξηµερώµατα 28ης προς 1η

Μαρτίου άνθρωποι πάνω στο σηµείο, βλέπαµε την καταστροφή
που είχε συντελεστεί, υπήρχαν οι πυροσβέστες, υπήρχε το

ΕΚΑΒ, υπήρχαν όσοι ήµασταν συναρµόδιοι, κοιτούσαµε να
δούµε πώς θα συλλέξουµε νεκρούς που υπάρχουν, πώς θα
βρούµε τραυµατίες, ανοίγαµε νοσοκοµεία και εκείνη τη στιγµή
λέγαµε: «ήρθαµε εδώ πέρα για να κρύψουµε στοιχεία»; Μπορείτε
αυτό να το διανοηθείτε; Εδώ πέρα απευθύνοµαι στην απόλυτη
κοινή λογική. Βρεθήκαµε εκεί ξηµερώµατα και κατηγορούνται
αυτή τη στιγµή άνθρωποι που ήταν εκεί ξηµερώµατα, όπου δεν
ήξερε κανείς τι είχε συµβεί, δεν ήξερε πόσοι θα είναι οι νεκροί,
πηγαίναµε, συναντούσαµε τους γονείς των παιδιών που είχαν
σκοτωθεί, είχαν τραυµατιστεί, συναντούσαµε τους συγγενείς,
τους βλέπαµε στα νοσοκοµεία και εκεί παράλληλα λέµε: «πάµε
να αποκρύψουµε στοιχεία». Αυτό, µε συγχωρείτε, δεν αντέχει
στη λογική και οι παρεµβάσεις στο πεδίο συνδέονται µε απολύ-
τως απαραίτητες παρεµβάσεις οι οποίες έπρεπε να γίνουν.

Και επειδή άκουσα τον κ. Ηλιόπουλο πριν που αναφέρθηκε και
στους συγγενείς, εγώ, κύριε Ηλιόπουλε, διαβάζω όλα τα µηνύ-
µατα των συγγενών και του κ. Βλάχου που λέτε, που έχει χάσει
ο άνθρωπος, κάθε µέρα βλέπω το tweet του, γιατί παρατηρώ και
ξέρω ότι αυτοί οι άνθρωποι θέλουν να δουν τι έχει συµβεί. Δια-
βάστε, όµως, και αποστάσεις που υπάρχουν από πράξεις και
ενέργειες που έχουν γίνει και ενδεχοµένως σε αυτές τις πράξεις
και ο ίδιος ο κ. Βλάχος αναφέρεται και λέει ότι τυχόν στρέφουν
αλλού την έρευνα.

Για να ολοκληρώσουµε, λοιπόν, αυτή τη διαδικασία, επειδή γί-
νεται πολλή κουβέντα για συγκάλυψη, σήµερα, αυτή τη στιγµή
που µιλάµε, έναν χρόνο µετά, η ανάκριση τρέχει, έχουν ασκηθεί
ποινικές διώξεις, έχει γίνει παρέµβαση στον Ποινικό Κώδικα, άρα
θα έχουµε πιο γρήγορη εκδίκαση, όταν ολοκληρωθεί η ανάκριση,
όταν σήµερα δικάζεται η υπόθεση για το Μάτι παράλληλα. Και
εδώ οφείλω να το πω πριν, επειδή έγινε ένα περιστατικό και πρέ-
πει στην πολιτική να υπάρχει µία εντιµότητα, η κ. Δούρου στο
κοµµάτι, ασχέτως όποιος της καταλογίζει, αν της καταλογίζει πο-
λιτικές ευθύνες, αυτό που ειπώθηκε δεν ισχύει. Στη Μάνδρα
υπάρχει αθώωση της κ. Δούρου και στο Μάτι, από όσο γνωρίζω,
υπάρχει µια απαλλακτική πρόταση που δεν έχει ολοκληρωθεί,
αλλά στη Μάνδρα υπάρχει αθώωση. Όταν αθωώνεται κάποιος,
λοιπόν, δεν µπορούµε ξαφνικά να αφήνουµε υπονοούµενα.

Έρχοµαι, λοιπόν, στην ολοκλήρωση της τοποθέτησής µου,
κύριε Πρόεδρε. Οπωσδήποτε –και είναι απολύτως λογικό- οι συγ-
γενείς των θυµάτων έχουν καχυποψία. Αυτό είναι κάτι απόλυτα
σεβαστό το οποίο υπάρχει. Έχουν καχυποψία κυρίως για εµάς
που είµαστε στην Κυβέρνηση, θεωρούν ότι ενδεχοµένως θέ-
λουµε να καλύψουµε πράγµατα. Είναι λογικό. Και εµείς κάθε
µέρα πρέπει να αποδεικνύουµε µε τις πράξεις µας ότι δεν υπάρ-
χει τέτοια πρόθεση και αντιθέτως προσπαθούµε να συµβάλλουµε
όσο το δυνατόν γίνεται περισσότερο για να διαλευκανθεί η αλή-
θεια. Και για αυτόν τον λόγο η δικαιοσύνη κάνει τη δική της δου-
λειά. Εµείς έχουµε έρθει εδώ πέρα, έχουµε αναλάβει τις ευθύνες
σε πολιτικό επίπεδο.

Εσείς, όµως, έρχεστε να πείτε κάτι άλλο και εδώ είναι η πολι-
τική εκµετάλλευση: Μπαίνετε σε νοµικές ακροβασίες, προκειµέ-
νου να συνδέσετε συµπεριφορές που φτάνουν µέχρι το 2009
-έχει προταθεί και αυτό, στον δε ΣΥΡΙΖΑ η πρόταση, να θυµί-
σουµε, αναφερόταν στο 2014- συµπεριφορές Υπουργών του
2009 µε ποινικές ευθύνες για έγκληµα που έγινε το 2023. Αυτό,
µε συγχωρείτε, είναι ορισµός πολιτικής εκµετάλλευσης.

Και στο τέλος της ηµέρας αυτοί οι συγγενείς των θυµάτων τη
δικαίωση θέλουν να τη βρουν, πρέπει να τη βρουν, θέλουµε όλοι
να τη βρουν, αλλά αυτό θα γίνει µε τις διαδικασίες που ορίζονται,
όχι κατασκευάζοντας ενόχους, να έρχονται τα στοιχεία και τα
στοιχεία που υπάρχουν να οδηγούν σε αυτούς που ευθύνονται
και όχι να έχουµε εξαρχής αποφασίσει ότι θα µπουν αυτοί στο
κάδρο, θα καταδικαστούν ποινικά αυτοί οι άνθρωποι. Και είναι
τελείως διαφορετική η πολιτική µε την ποινική ευθύνη.

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, καλεί όλους, το 77% των Ελλήνων που λέτε ότι πι-
στεύουν ότι θα υπάρχει συγκάλυψη, να διαβάσουν το πόρισµα.
Εµείς θέλουµε να διαβάσουν το πόρισµα στο οποίο έχουµε κα-
ταλήξει και να δουν αν σε αυτό το πόρισµα υπάρχουν αναφορές
που δείχνουν ότι πραγµατικά προσπαθήσαµε να κάνουµε
έρευνα. Και είναι βέβαιο ότι αυτό το πόρισµα θα τύχει επεξερ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’ - 20 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13123



γασίας και από τη δικαστική εξουσία και θα βοηθήσει τη δικα-
στική εξουσία να σχηµατίσει δικανική πεποίθηση µε την έρευνα
που έχουµε κάνει.

Και αν µη τι άλλο, εµείς έχουµε αποδείξει ότι τα πορίσµατα
που πάνε στη δικαιοσύνη έχουν βάση, γιατί στην προηγούµενη
θητεία δύο πορίσµατα στείλαµε, για την υπόθεση του κ. Παπαγ-
γελόπουλου και για την υπόθεση των αδειών. Και από αυτά τα
δύο πορίσµατα από τους δικαστές υπήρξαν καταδικαστικές απο-
φάσεις.

Θα κριθούµε όλοι και εµείς πρώτοι θέλουµε να κοιτάµε τους
συγγενείς των ανθρώπων και να ξέρουν ότι το «µέχρι τέλους»
ισχύει, αλλά το «µέχρι τέλους» σηµαίνει ότι θα διαλευκανθεί η
υπόθεση και δεν θα επιτρέψουµε σε κανέναν να εκµεταλλευτεί
πολιτικά αυτή την υπόθεση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Πλεύρη.
Καλώ στο Βήµα τον ανεξάρτητο Βουλευτή, τον κ. Μιχαήλ

Χουρδάκη. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι δεν µπορείτε.

Έχετε κάνει αρκετές παρεµβάσεις. Κανένας δεν θα πάρει τον
λόγο, γιατί µένουν να µιλήσουν δεκαεπτά συνάδελφοι και δύο
Κοινοβουλευτικοί και θα πάµε µετά τη µιάµιση το βράδυ. Εγώ
που είµαι όλη τη µέρα εδώ, βλέπω ανθρώπους σαν τον κ. Ξαν-
θόπουλο, τον κ. Στυλιανίδη να περιµένουν από το πρωί να µιλή-
σουν. Αν αρχίσουµε παρεµβάσεις επί παρεµβάσεων…

Τη διαδικασία αυτή την ξέρετε όλοι. Είναι ειδική διαδικασία
που δεν προβλέπονται αυτά. Εν πάση περιπτώσει έχουµε κάποια
ανοχή, αλλά όχι στις δέκα το βράδυ, όταν έχουµε αυτό το υπό-
λοιπο των συναδέλφων να µιλήσει. 

Κύριε Χουρδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες έχουν αξίωση από

ένα ευνοµούµενο κράτος να τους παρέχει ασφάλεια στην καθη-
µερινή τους διαβίωση, ασφάλεια αστυνοµική, ασφάλεια δικαίου,
ασφάλεια των υποδοµών. Και είναι και πρωταρχική υποχρέωση
του κράτους να παρέχει αυτή την ασφάλεια στους πολίτες. Και
δυστυχώς αυτό είναι κάτι που δεν συµβαίνει στην Ελλάδα του
2024.

Αντίθετα γινόµαστε µάρτυρες αδιανόητων καταστάσεων, οι
οποίες έχουν πια καταστεί ο κανόνας. Βόµβες σκάνε, εκτελεστές
ανενόχλητοι σκορπούν το θάνατο στην Αθήνα και όχι µόνο και
όλα αυτά στο πλαίσιο κάθαρσης συµµοριών, όπως αναφέρει η
Αστυνοµία, η οποία διακριτικά απλώς παρακολουθεί εδώ και χρό-
νια.

Προσωπικά δεδοµένα των πολιτών διαρρέουν για µικροπολι-
τικούς σκοπούς, οι τηλεφωνικές επικοινωνίες µας είναι ανασφα-
λείς, άδικες πράξεις µένουν προκλητικά ατιµώρητες ή µόνο
τιµωρούνται κατ’ επίφαση. Και έχουµε καταλήξει να θεωρούµε
την ανασφάλεια ως φυσιολογική συνθήκη, ενώ δεν είναι και δεν
πρέπει να είναι.

Όταν το κράτος αθετεί την υποχρέωσή του να παρέχει ασφά-
λεια στους πολίτες, φέρει ευθύνη και η ευθύνη αυτή είναι και
ατοµική και είναι και προσωπική και ανήκει συγκεκριµένα σε εκεί-
νους στους οποίους οι πολίτες έχουν εµπιστευθεί τη λειτουργία
του κράτους, δηλαδή σε αυτούς που κυβερνούν και που θα
έπρεπε να είναι σήµερα εδώ, στην Αίθουσα, προεξάρχοντος του
Πρωθυπουργού. Γιατί βρισκόµαστε σε αυτή την Αίθουσα σήµερα
επιφορτισµένοι µε κοινοβουλευτικό, αλλά περισσότερο και µε
ηθικό καθήκον, καθήκον να διερευνήσουµε και να αναδείξουµε
την ευθύνη των κρατικών λειτουργών σε µια εγκληµατική αθέ-
τηση της υποχρέωσης του κράτους να παρέχει ασφάλεια στους
πολίτες του.

Δυστυχώς, η εξεταστική επιτροπή που ανέλαβε τη διερεύνηση,
µε το πόρισµα της Πλειοψηφίας δεν στάθηκε στο ύψος των πε-
ριστάσεων. Οι επιζήσαντες του δυστυχήµατος, οι οικείοι των αδι-
κοχαµένων, αλλά και όλοι οι πολίτες, εµείς, βιώνουµε µε
ενσυναίσθηση το συλλογικό τραύµα και µέσα µας κυριαρχεί το
αίσθηµα της ανασφάλειας.

Απαιτούµε να διερευνηθούν οι πολιτικές και ποινικές ευθύνες
των εµπλεκόµενων κρατικών λειτουργών, όλων δηλαδή εκείνων
που διετέλεσαν Υπουργοί Μεταφορών κατά το χρονικό διάστηµα
στο οποίο έπρεπε να έχουν ολοκληρωθεί τα έργα εκσυγχρονι-
σµού της ασφάλειας των σιδηροδρόµων µας.

Πρώτος εσείς, κύριε Καραµανλή -τζάµπα απευθύνοµαι στον κ.
Καραµανλή, δεν έχει εµφανιστεί όλη την ηµέρα- αλλά και όλα τα
πολιτικά πρόσωπα που εµπλέκονται, όπως ο κ. Σπίρτζης, πρώτοι
εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έπρεπε να πρωτοστα-
τούµε σε ό,τι ενισχύει την πίστη των πολιτών στη διαφάνεια, στην
ισονοµία, στην αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος, σε ό,τι θα
µπορούσε να κάνει τους πολίτες να αισθάνονται περισσότερο
ασφαλείς.

Και θα έπρεπε προ πολλού να έχουµε συµφωνήσει να καταρ-
γηθούν οι διατάξεις που προβλέπουν βουλευτική ασυλία, να έχει
γίνει αλλαγή του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, γιατί µόνο έτσι
θα αλλάξει η αρνητική, δικαιολογηµένα αρνητική στάση των πο-
λιτών έναντι του πολιτικού συστήµατος. Διαφορετικά φαίνεται
πως οι θεσµοί λειτουργούν όχι για την προστασία της δηµοκρα-
τίας, αλλά σαν προστατευτικό δίχτυ για κάθε ενέργεια ή παρά-
λειψη που θα µπορούσε να έχει ακόµα και εγκληµατικό χαρα-
κτήρα.

Πριν από αρκετές εβδοµάδες δήλωσα δηµοσίως µε ανάρτησή
µου στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης, σε βίντεο, ότι συναινώ στην
κατάργηση της βουλευτικής ασυλίας και σας παροτρύνω όλες
και όλους να πράξετε το ίδιο.

Τι θα αναδείκνυε η διερεύνηση τυχόν ποινικών ευθυνών των
πολιτικών προσώπων; Ότι η Ελλάδα εδώ και δεκαετίες δυστυχώς
παραµένει χώρος άσκησης εξουσίας µεταξύ των «µιντιοεργολά-
βων». Τα χρόνια περνούν, οι κυβερνήσεις εναλλάσσονται και
απλώς αλλάζουν οι ισορροπίες δυνάµεων, όχι µόνο µεταξύ των
πολιτικών κοµµάτων, αλλά µεταξύ των κυρίαρχων εταιρειών, δη-
λαδή στα κυρίαρχα συστήµατα εξουσίας παρατηρούνται αλλα-
γές, πρακτικά σε αυτά που ελέγχουν την πολιτική εξουσία και το
πολιτικό σύστηµα, οδηγώντας εδώ και χρόνια τους πολίτες σε
στερήσεις και µνηµόνια και προσφάτως οδηγώντας τους και σε
άδικο θάνατο. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι οι εργολάβοι
παίζουν παιχνίδια εκατοµµυρίων µε τις δηµόσιες υποδοµές, έχον-
τας απλώς ως θεατή το πολιτικό σύστηµα, που πολύ συχνά µά-
λιστα τους κλείνει και το µάτι.

Κύριε Καραµανλή, που δεν είστε σήµερα εδώ, να θυµίσω τι δη-
λώσατε την ηµέρα του δυστυχήµατος: «Όταν συµβαίνει κάτι
τόσο τραγικό, δεν είναι δυνατό να συνεχίζουµε σαν να µη συ-
νέβη. Είµαι λίγα χρόνια στην πολιτική, αλλά θεωρώ απαραίτητο
στοιχείο της δηµοκρατίας µας οι πολίτες της χώρας να εµπι-
στεύονται το πολιτικό σύστηµα».

Αλήθεια, εσείς και ο κ. Σπίρτζης, πιστεύετε ότι µε αυτό το ελ-
λιπές έργο της εξεταστικής επιτροπής, αυτό που συζητάµε σή-
µερα, οι πολίτες θα εµπιστεύονται το πολιτικό σύστηµα; Έχετε
την πεποίθηση ότι µε αυτά που καταθέσατε στην εξεταστική επι-
τροπή και κυρίως µε το ύφος που καταθέσατε, οι πολίτες ξεπερ-
νούν το συλλογικό σοκ και αισθάνονται ασφαλείς, είτε στην
καθηµερινότητά τους είτε για το πολιτικό σύστηµα που έχετε δη-
µιουργήσει; Σαφώς και όχι.

Με την πολιτική σας ανανδρία χάνεται η εµπιστοσύνη των πο-
λιτών στο πολιτικό σύστηµα, αφού βλέπουν πως αυτό αντί να
τεθεί στην κρίση της δικαιοσύνης, όπως άλλωστε τίθεται η πλει-
άδα άλλων µη πολιτικών προσώπων στην ποινική δικογραφία που
χειρίζεται ο ειδικός εφέτης ανακριτής, στη συγκεκριµένη περί-
πτωση το πολιτικό σύστηµα θωρακίζεται, αυτοπροστατεύεται και
τείνει να συγκαλύψει τις όποιες ευθύνες.

Βαρύνει η ευθύνη διατελέσαντες Υπουργούς Μεταφορών; Ναι,
διότι δεν θέσπισαν εθνικούς κανόνες ασφαλείας ως όφειλαν,
βάσει των οδηγιών 797 και 798/2016, διότι δεν έλαβαν επαυξη-
µένα µέτρα ασφαλείας µε τη θέσπιση νέων εθνικών κανόνων,
παρ’ ότι ακριβώς αυτό ήταν το επιβεβληµένο τους καθήκον, διότι
γνώριζαν την ανεπάρκεια των συστηµάτων ασφαλείας, αλλά επέ-
τρεψαν να γίνονται σιδηροδροµικές µεταφορές σε βαθµό που
υπερέβαινε την ασφάλεια των υποδοµών και διότι δεν άσκησαν
τη δέουσα αποτελεσµατική εποπτεία στον ΟΣΕ, την «ΕΡΓΟΣΕ»
και την «HELLENIC TRAIN», ώστε να µην υπάρχει επικίνδυνη κα-
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τάσταση κατά την οποία συνέβη το µοιραίο πριν από έναν χρόνο.
Ειδικά στον κ. Καραµανλή το σύστηµα έδωσε δύο πολιτικές

ευκαιρίες για να πράξει τα δέοντα, µία µετά το δυστύχηµα στο
Άδενδρο και µία µετά το ατύχηµα στη Δάφνη της Βοιωτίας. Με
αυτή την εξακολουθητική, επικίνδυνη αδράνειά τους οι Υπουργοί
συνετέλεσαν καθοριστικά στη δηµιουργία και διατήρηση πηγής
εξέχοντος και πρόδηλου κινδύνου για ποικίλα έννοµα αγαθά και
πρωτίστως της ανθρώπινης ζωής και σωµατικής ακεραιότητας.
Η εν λόγω αδράνειά τους βρίσκεται σε άµεση συνάφεια µε τη
διακινδύνευση των ως άνω εννόµων αγαθών και τελικώς µε τους
θανάτους.

Τα εγκλήµατα, λοιπόν, της διατάραξης ασφάλειας συγκοινω-
νιών σε συρροή µε την ανθρωποκτονία τετελεσµένη και σε στά-
διο απόπειρας µε ενδεχόµενο δόλο και σωµατικές βλάβες µε
ενδεχόµενο δόλο, που φέρεται να τελούνται από Υπουργό, είναι
εγκλήµατα που η διάπραξή τους, διά παραλείψεως, προϋποθέτει
επιλογές εκ διαµέτρου αντίθετες µε τα υπουργικά καθήκοντα
αυτά καθαυτά και άρα δεν αποτελούν ποτέ εγκλήµατα τα οποία
τελούνται -και βάζω εισαγωγικά- «κατά την άσκηση υπουργικών
καθηκόντων». Ως εκ τούτου, δεν ισχύει εποµένως για αυτά τα
αδικήµατα καµµία από τις ειδικές ρυθµίσεις που προβλέπει το
άρθρο 86 του Συντάγµατος και ο εκτελεστικός νόµος 3126 του
2003.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε υποχρέωση να εξασφα-
λίσουµε συνθήκες και αίσθηµα ασφάλειας στους Έλληνες πολί-
τες. Έχουµε υποχρέωση να διαχειριζόµαστε το πολιτικό
σύστηµα, έτσι ώστε οι πολίτες να έχουν εµπιστοσύνη σε αυτό.

Με αυτές τις παραδοχές, που θεωρώ ότι είναι από όλες και
όλους αποδεκτές, κρίνεται επιβεβληµένο τα πολιτικά πρόσωπα,
δηλαδή εκείνοι που διετέλεσαν Υπουργοί Μεταφορών κατά το
επίµαχο χρονικό διάστηµα, να θέσουν τον εαυτό τους στην κρίση
της ποινικής δικαιοσύνης και όχι να κρύβονται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Χουρδάκη.
Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ.

Ευριπίδη Στυλιανίδη και στη συνέχεια τον λόγο θα πάρει ο κ.
Ηλιόπουλος και έπειτα ο κ. Αυλωνίτης, που είναι και αυτός εδώ
από το πρωί.

Κύριε Στυλιανίδη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσεγγίζω µε απόλυτο σεβα-

σµό τη µνήµη των ανθρώπων που χάθηκαν στα Τέµπη, αλλά και
τον ανείπωτο πόνο όσων έµειναν πίσω. Γι’ αυτό και δικαιολογώ
κάθε τους λέξη, κάθε τους αντίδραση, όσο φορτισµένη και αν
είναι. Όλοι όσοι βιώσαµε στη ζωή µας παρόµοιο ξαφνικό και
άδικο χαµό πολύ κοντινών µας νέων ανθρώπων, µπορούµε να συ-
ναισθανθούµε την οδύνη, την οργή και τα πολλά αναπάντητα
γιατί που µας πνίγουν. 

Ωστόσο, µε την ψυχραιµία που δηµιουργεί η χρονική από-
σταση από τα γεγονότα που προσωπικά βίωσα, επιτρέψτε µου
να διαπιστώσω ότι είναι κατανοητό µεν, αλλά λάθος, τον πόνο
και τον θυµό των ανθρώπων κάποιοι να θέλουν να τον µετατρέ-
ψουν σε οργή και εκδίκηση. Αυτό που ζητούν οι ψυχές που χά-
θηκαν είναι αλήθεια και κυρίως δικαιοσύνη. Στη διερεύνηση της
αλήθειας καλούµαστε να συµβάλουµε όλοι. Για την απόδοση,
όµως, της δικαιοσύνης και την προσωποποίηση των ποινικών ευ-
θυνών την αποκλειστική ευθύνη δεν την έχουν τα πολιτικά κόµ-
µατα, την έχει µόνο η ανεξάρτητη δικαστική εξουσία, την οποία
οφείλουµε να ενηµερώνουµε και να διευκολύνουµε µε κάθε ενέρ-
γειά µας και κάθε µας λέξη χωρίς να δηµαγωγούµε µικροκοµµα-
τικά και χωρίς να επενδύουµε εκλογικά πάνω στον ανθρώπινο
πόνο.

Η εξεταστική των πραγµάτων επιτροπή της Βουλής δεν δικάζει
και πολύ περισσότερο δεν έχει δικαίωµα να καταδικάζει. Έχει
από το Σύνταγµα την ευθύνη να διερευνά τις πολιτικές, τις διοι-
κητικές και τις διαχειριστικές ευθύνες και εφόσον προσκρούει
σε στοιχεία ποινικών ευθυνών, υποχρεούται να ενηµερώνει
άµεσα και µε πληρότητα την ελληνική δικαιοσύνη. Αυτό ακριβώς
έπραξε, αφού προηγουµένως εξέτασε τριάντα επτά µάρτυρες
και πάρα πολλά συµπληρωµατικά στοιχεία. Όπου διαπιστώθηκαν

διοικητικές ή διαχειριστικές ευθύνες και χρήσιµες πληροφορίες
για την ανάκριση, ενηµερώσαµε άµεσα και µε πληρότητα τη δι-
καιοσύνη που θα είναι και ο τελικός κριτής της υπόθεσης.

Πιστεύω ειλικρινά ότι προέκυψαν ενδιαφέρουσες µαρτυρίες
από ανθρώπους που γνωρίζουν καλά τη λειτουργία του σιδηρο-
δρόµου, επισηµάνθηκαν παραλείψεις και επτά µεγάλα ανθρώ-
πινα λάθη από διαχειριστές. Αναδείχθηκε σε κάποιες
περιπτώσεις η διοικητική χαλάρωση και η παντελής απουσία
επαγγελµατικής συνείδησης από κάποιους. Αναλύθηκε πλήρως
η πολιτική ευθύνη από την Κυβέρνηση και τον αρµόδιο Υπουργό.
Σε καµµία, όµως, περίπτωση δεν τεκµηριώθηκε νοµικά, τουλάχι-
στον νοµικά, η αιτιώδης συνάφεια µεταξύ των καθυστερούµενων
έργων τηλεµατικής και τηλεδιοίκησης και του τραγικού ατυχή-
µατος, διότι, όπως προέκυψε από τις γνωµατεύσεις των ειδικών,
το τρένο διαθέτει, όπως σε ολόκληρο τον κόσµο, αυστηρούς κα-
νονισµούς λειτουργίας, βάσει των οποίων λειτουργούσε µε
ασφάλεια και εδώ στη χώρα µας για πάρα πολλές δεκαετίες.
Αυτοί οι κανονισµοί παραβιάστηκαν επαναλαµβανόµενα από πολ-
λούς οδηγώντας στο τραγικό γεγονός.

Όλοι θέλουµε εξίσου να βρεθούν οι ένοχοι και να τιµωρηθούν
όσο ψηλά κι αν είναι, όπου και αν βρίσκονται. Ως Νέα Δηµοκρα-
τία δεν διαχωρίζουµε τους απλούς πολίτες από τους πολιτικούς.
Γι’ αυτό και στην τελευταία συνταγµατική Αναθεώρηση το 2019,
όπου είχα την ευθύνη ως Πρόεδρος της επιτροπής, εξισώσαµε
τον χρόνο παραγραφής ποινικών αδικηµάτων στον νόµο περί ευ-
θύνης Υπουργών µε τον χρόνο παραγραφής που ισχύει για τους
απλούς πολίτες. Αυτό όµως, κύριοι συνάδελφοι, δεν σηµαίνει ότι
κάποιοι έχουν το δικαίωµα αυθαίρετα και ατεκµηρίωτα να προ-
σωποποιούν ποινικές ευθύνες στο πρόσωπο των πολιτικών τους
αντιπάλων χωρίς τεκµηρίωση για λόγους µικροκοµµατικού συµ-
φέροντος, εργαλειοποιώντας τον ανθρώπινο πόνο.

Κύριε Πρόεδρε, πολλοί -ευτυχώς όχι όλοι- από την Αντιπολί-
τευση από το πρώτο λεπτό της εξεταστικής επιτροπής µίλησαν
προκατειληµµένα για συγκάλυψη. Προσωποποίησαν ποινικές ευ-
θύνες και ζήτησαν την απόρρητη δικογραφία, ενώ είναι σε εξέλιξη
να έρθει στη Βουλή, για να τη µετατρέψουν σε πολιτικό φυλλάδιο,
κάτι που δεν ξέρω αν είναι θεσµικά και συνταγµατικά ορθό. Απ’
ό,τι θυµάµαι από άλλες εξεταστικές επιτροπές, το ακριβώς αντί-
στροφο πρέπει να γίνεται, δηλαδή η Βουλή να στέλνει στοιχεία
στη δικαιοσύνη σε αυτή τη φάση της διαδικασίας και όχι το ανά-
ποδο. Άλλωστε, η Βουλή εξετάζει, αλλά η δικαιοσύνη δικάζει. Με
απλά λόγια, δεν περίµεναν νηφάλια να ακούσουν τους τριάντα
επτά µάρτυρες και να µελετήσουν τα στοιχεία για να βγάλουν ψύ-
χραιµα συµπεράσµατα. Αντίθετα, ήρθαν µε προκατασκευασµένες
σε κοµµατικά επιτελεία καταδικαστικές αποφάσεις και προσωπο-
ποιηµένες ποινικές ευθύνες αναζητώντας εκ των υστέρων την τεκ-
µηρίωσή τους. Αυτό, όµως, δεν τιµά τη µνήµη των νεκρών, δεν
υπηρετεί την αλήθεια, δεν διευκολύνει τη δικαιοσύνη να διερευ-
νήσει µε αντικειµενικότητα και να αποφασίσει µε νηφαλιότητα, δεν
τιµά τη δηµοκρατία µας το να καθιστούµε τον ανθρώπινο πόνο
πεδίο µιας µικρόψυχης και απαράδεκτης µικροκοµµατικής αντι-
παράθεσης.

Έχουµε όλοι χρέος να αποκαταστήσουµε την εµπιστοσύνη
των πολιτών, να διορθώσουµε λάθη και παραλείψεις, για να προ-
λάβουµε ανάλογα γεγονότα στο µέλλον, να αποδώσουµε αλή-
θεια και δικαιοσύνη µε οποιοδήποτε κόστος, χωρίς να
υποκύψουµε στις µικροκοµµατικές σκοπιµότητες, δικαιώνοντας
τη µνήµη των νεκρών. Όπως έλεγε ο νοµπελίστας Γάλλος συγ-
γραφέας Αντρέ Ζιντ: «Πίστεψε εκείνους που ψάχνουν την αλή-
θεια και αµφισβήτησε εκείνους που τη βρήκαν».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Αριστεράς κ. Θάνος Ηλιόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να προσπαθήσουµε να κάνουµε
µια άσκηση. Φανταστείτε µια χώρα, η οποία συζητάει το σηµαν-
τικότερο σιδηροδροµικό δυστύχηµα στην ιστορία της µε πενήντα
επτά νεκρούς και το συζητάει σε µία κορυφαία διαδικασία κοινο-
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βουλευτικού ελέγχου, στην οποία διαδικασία απουσιάζει ο Πρω-
θυπουργός. Προσπαθήστε, λοιπόν, να φανταστείτε αυτή τη
χώρα, γιατί αυτή τη χώρα έχετε φτιάξει και σε αυτή τη χώρα
ζούµε αυτή τη στιγµή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εδώ απουσιάζει όλη η Κυβέρνηση!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Και για να το συνεχίσω
από εκεί που το άφησε ο κ. Πλεύρης µε το ερώτηµα: «τι δεν αν-
τέχει στην κοινή λογική», ε, αυτό, κύριε Πλεύρη, δεν αντέχει στην
κοινή λογική. Αυτή η εικόνα των κυβερνητικών Εδράνων σήµερα
δεν αντέχει στην κοινή λογική. Και κατανοώ ότι ο κ. Μητσοτάκης
λειτουργεί µε το σχέδιο «δεν το βλέπετε, άρα δεν υπάρχει», αλλά
δυστυχώς για εσάς υπάρχει και την ευθύνη που είχε ο κ. Καρα-
µανλής επιλέξατε να την κάνετε συλλογική σας ευθύνη. Και δεν
µπορείτε να πείσετε καν την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα, η
οποία δεν θέλει να σηκώσει αυτό το βάρος, κάτι που φαίνεται
στα Έδρανα πίσω σας.

Ας ξεκινήσω µε µία µικρή αναφορά σε ένα ζήτηµα που δεν συ-
ζητήθηκε σήµερα όσο θα έπρεπε, κατά τη γνώµη µου και το
οποίο µπορεί να φαίνεται µικρότερο, αλλά για µένα δεν είναι κα-
θόλου µικρό και δείχνει την ευαισθησία σας, αλλά και το πώς λει-
τουργήσατε στο ζήτηµα µετά το έγκληµα.

Θα αναφερθώ, λοιπόν, στην εικοσιεξάχρονη πολυτραυµατία
των Τεµπών, την Ντίνα Μαγδαλιανίδη -γιατί µιλάµε για ανθρώ-
πους και δεν αναφερόµαστε σε αριθµούς- η οποία πλήρωσε από
την τσέπη της είκοσι πέντε χειρουργεία και δεν έχει ιδρώσει το
αυτί κανενός, για να στηρίξετε τους πολυτραυµατίες των Τεµ-
πών.

Ας προσπαθήσω να απαντήσω σε κάποια από τα πράγµατα
που είπε ο κ. Βορίδης, είµαι καλόπιστος άνθρωπος και πιστεύω
στον διάλογο. Η Βουλή αποδεικνύει άλλα, αλλά ας προσπαθή-
σουµε. Αναρωτήθηκε µιλώντας για τη σύµβαση 717 το εξής:
Μόνο αν υπήρχε το σύστηµα, είναι ασφαλής ο σιδηρόδροµος;
Το εύκολο θα είναι να του απαντήσω µε αυτό που είχε πει ο κ.
Μητσοτάκης τον Μάρτιο του 2023 «αν το έργο της τηλεδιοίκησης
είχε ολοκληρωθεί, αυτό το δυστύχηµα θα ήταν πρακτικά αδύ-
νατο να συµβεί». Και λέω ότι είναι το εύκολο, γιατί ο κ. Μητσοτά-
κης λέει µε ευκολία ψέµατα. Στην αρχική δήλωση είχε µιλήσει για
ανθρώπινο λάθος, η δεύτερη δήλωση ήταν αυτή που διάβασα
και η τρίτη ήταν ανθρώπινο λάθος µε διαχρονικές παθογένειες.
Φέρατε ένα πόρισµα που από τις τρεις δηλώσεις του Κυριάκου
Μητσοτάκη διαλέξατε την «κουρτίνα 3» και θεωρείτε ότι έτσι θα
προχωρήσετε.

Ξέρετε κάτι, όµως; Ο ορισµός βρίσκεται στη διαφορά. Αν έχεις
µία απάντηση για όλα, τότε στην πραγµατικότητα δεν έχεις απάν-
τηση για τίποτα. Μιλάτε µε ευκολία για διαχρονικές παθογένειες,
τη στιγµή που δεν λειτουργούσε καν η φωτοσήµανση. Μόνο η
φωτοσήµανση να λειτουργούσε, το συγκεκριµένο δυστύχηµα, το
συγκεκριµένο έγκληµα θα είχε αποφευχθεί.

Ας το συνεχίσω, όµως. Η τηλεδιοίκηση είναι από το 2019 κα-
µένη και κατεστραµµένη, η τηλεδιοίκηση που είχε δύο επιπλέον
σταθµάρχες, το δευτεροβάθµιο κέντρο ελέγχου στην Καρόλου
έκλεισε, ενώ είχαµε και µείωση του προσωπικού και µετάβαση
από τις διπλές βάρδιες σε µονή βάρδια. Όλα αυτά είναι δοµικά
και συστηµικά λάθη και όχι ανθρώπινο λάθος.

Ο κ. Βορίδης, όπως και οι οµιλητές σας, αναρωτήθηκε: «Γιατί
µιλάτε για συγκάλυψη. Η Νέα Δηµοκρατία δεν είχε από την αρχή
µία καθαρή γραµµή;». Καθαρή γραµµή; Πότε; Τότε που πήγατε
να βγάλετε όλο τον κόσµο τρελό και λέγατε ότι υπήρχε τοπική
τηλεδιοίκηση; Τότε που ο Υφυπουργός Μεταφορών κ. Παπαδό-
πουλος έκανε το σόου µε τον κοµµατικό συνδικαλιστή, µε τον
άτυχο εργαζόµενο που µπροστά στις πιεστικές ερωτήσεις µιας
δηµοσιογράφου αναγκάστηκε να πει ότι δεν είναι τηλεδιοίκηση;
Και δεν ξέρω καν πού µπορεί να τον έχετε µετατάξει αυτόν τον
άνθρωπο τώρα, αν υπηρετεί στον ΟΣΕ, αν τον έχετε στείλει
κάπου εκτός χώρας. Δεν το γνωρίζω αυτό. Ή µήπως τότε που
λέγατε ότι υπάρχει τοπική τηλεδιοίκηση; Ή τότε που λέγατε ψέ-
µατα ότι θα µπορούσε ο σταθµάρχης µε το πάτηµα ενός κουµ-
πιού να σταµατήσει τα τρένα; Και αυτό το λέτε «καθαρή γραµµή
από την αρχή»; Ψέµατα, ψέµατα, ψέµατα! Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο µιλάµε για συγκάλυψη.

Ας συνεχίσω αυτόν τον άτυπο διάλογο που µάλλον δεν οδηγεί
πουθενά. Είπε ο κ. Μαρκόπουλος: «Πήρα όλες τις καταθέσεις για
να δω µήπως είχα κάνει λάθη ή παραλείψεις». Μίλησε για τριάντα
συνεδριάσεις, για σαράντα καταθέσεις. Είπε ο κ. Βορίδης ότι η
εξεταστική επιτροπή έκανε τη δουλειά της που είναι να δει απα-
θώς τα στοιχεία.

Όσες φορές και να βλέπατε τις καταθέσεις, όσες φορές και
να ξανακοίταζε ο κ. Μαρκόπουλος τις καταθέσεις και τα στοιχεία,
ξέρετε τι δεν θα έβλεπε; Δεν θα έβλεπε την κατάθεση των µηχα-
νοδηγών και του κ. Γενιδούνια. Γιατί δεν επιτρέψατε να καταθέ-
σει;

Βγάλατε µάλιστα και τον κ. Τσιόδρα να πει ψευδώς ότι δεν τον
καλέσατε, γιατί έχει συγκεκριµένη πολιτική ταυτότητα. Έχετε αρ-
χίσει να µοιράζετε και πιστοποιητικά κοινωνικών φρονηµάτων
από ό,τι φαίνεται και είπατε και ένα ψεµατάκι ότι δεν τον κάλεσε
η δικαιοσύνη. Ήταν από τους πρώτους που κατέθεσε στη δικαιο-
σύνη.

Ο κ. Τσαλίδης, Διευθύνων Σύµβουλος της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», είχε
προειδοποιήσει µε επιστολές για ζητήµατα ασφάλειας. Ούτε
αυτού την κατάθεση θα τη βρείτε όσο και να διαβάσετε.

Του κ. Κατσιούλη, Προέδρου της επιτροπής για το ETCS που
είχε παραιτηθεί και είχε µιλήσει για τον κίνδυνο µετωπικής σύγ-
κρουσης των τρένων, ούτε αυτού την κατάθεση µπορείτε να τη
δείτε, όπως και του κ. Σπηλιόπουλου, Προέδρου του ΟΣΕ που
παραιτήθηκε το 2020 και είχε µιλήσει για ζητήµατα ασφαλείας ή
του κ. Σταθοπούλου, Γενικού Γραµµατέα Μεταφορών ο οποίος
δεν υπέγραψε τη συµπληρωµατική σύµβαση της 717 και ίσως
εκεί να υπάρχουν και κάποιες αδιαφάνειες στη διαπραγµάτευση
και την παραίτηση.

Όλα αυτά τα γνώριζε ο κ. Καραµανλής, όταν ήταν Υπουργός
και άρα δεν αντέχει στην κοινή λογική ότι δεν έχει ευθύνες ο κ.
Καραµανλής και για πράξεις και για παραλείψεις.

Επίσης, ποτέ δεν θα δούµε στην εξεταστική το πόρισµα των
εµπειρογνωµόνων που έφεραν οι οικογένειες.

Αναρωτήθηκε στη συνέχεια ο κ. Βορίδης και είπε: «Γιατί µιλάτε
για το µπάζωµα; Τι αλλοιώθηκε;». Θα σας το ξαναπώ όχι µε δικά
µου λόγια, αλλά µε τα λόγια του Βαγγέλη Βλάχου που έχασε τον
αδερφό του. Είπε: «Μια οικογένεια ακόµα αναζητά το παιδί της
και οι υπόλοιπες αναζητούσαµε για µήνες τα τµήµατα που δεν
µπορέσαµε να θάψουµε. Κάποιες οικογένειες βρήκαν κάποια
από αυτά τα τµήµατα µήνες µετά. Να, κάτι που αλλοιώθηκε µε
το µπάζωµα. Το γιατί έγινε αυτό θα πρέπει να το πείτε εσείς».

Σας ξαναλέω, µην απαντήσετε σε µας. Μην απαντήσετε στην
Αντιπολίτευση. Απαντήστε στις οικογένειες που λέτε ότι ενδια-
φέρεστε για τον πόνο τους.

Θα κάνω και µία παραπάνω ερώτηση. Υπάρχουν ορφανές εν-
τολές στη δηµοκρατία; Υπάρχουν ορφανές εντολές; Ποιος
έδωσε την εντολή; Ποιος εκταµίευσε σε χρόνο ρεκόρ τα χρή-
µατα; Κάνατε µία από τις πιο γρήγορες απευθείας αναθέσεις
στην ιστορία των απευθείας αναθέσεων! Μόνο µία απευθείας
ανάθεση δεν κάνατε που έπρεπε να κάνετε, την ανασύνταξη της
τηλεδιοίκησης.

Και κλείνω µε το εξής: Μιλάτε –και εδώ ξεπερνάτε κάθε όριο
στη χυδαιότητα, γιατί ντροπή δεν έχετε- για πολιτική στις πλάτες
των συγγενών. Μιλάτε για πολιτική πάνω στους νεκρούς. Μιλάτε
για «πολιτικές βδέλλες». Εσείς µιλάτε για «πολιτικές βδέλλες».
Λέτε ποιος θέλει πολιτικά οφέλη και ποιος θέλει να έχει κέρδη.

Να αντιστρέψουµε λίγο την ερώτηση; Ποιος θέλει να αποφύγει
την ευθύνη; Αυτό είναι το ερώτηµα το οποίο συζητάµε σήµερα.
Δεν ήρθατε εσείς εδώ για να δικάσετε την Αντιπολίτευση, επειδή
έχετε µάθει να µη σας ασκεί κανένα έλεγχο. Και στη δηµοκρατία
δεν υπάρχει το προνόµιο της µη ευθύνης, όπως ζητάει ο κ. Μη-
τσοτάκης και ο κ. Καραµανλής και όλο το Υπουργικό Συµβούλιο
που απουσιάζει σήµερα ντροπιαστικά και προκλητικά από αυτή
την Αίθουσα. «Δηµοκρατία» σηµαίνει και ευθύνη. Κατανοώ ότι έρ-
χεστε από πολιτικές διαδροµές που έχετε µάθει µόνο στα προ-
νόµια, αλλά το γεγονός ότι οκτώ στους δέκα συµπολίτες σήµερα
µιλάνε για συγκάλυψη, το γεγονός ότι ο κόσµος δεν ξεχνά, ση-
µαίνει ότι αυτή η ευθύνη δεν θα παραγραφεί. Και ό,τι και να κά-
νετε, όσο και να το τραβήξετε, θα είναι µία από τις µεγαλύτερες
ντροπές που θα βαραίνει την πολιτική διαδροµή όλων σας, γιατί
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–λέω ξανά- τις ευθύνες του κ. Καραµανλή επιλέξατε να τις κάνετε
συλλογικές ευθύνες της Κυβέρνησης και της Νέας Δηµοκρατίας.

Σας δίνουµε µόνο µία υπόσχεση: Τίποτα, κανείς και καµµία δεν
θα ξεχαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.
Ηλιόπουλο.

Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Αλέξανδρο Αυλωνίτη. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Θα ήθελα λίγο την

ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Γιατί το λέω αυτό; Τέσσερις µήνες ήµουν στην εξεταστική επι-

τροπή. Βλέπω µερικούς συναδέλφους. Έχουµε να καταθέσουµε
πολλά. Φυσικά δεν µπορούµε µέσα σε πέντε λεπτά, αλλά σε κάθε
περίπτωση µπορούµε να πούµε πολλά.

Έχετε φανταστεί κάτι; Πριν από λίγο ο κ. Πλεύρης είπε ότι
είναι µια σοβαρότατη υπόθεση αυτή. Όµως, όλοι στην ίδια δια-
πίστωση καταλήγουµε. Είναι σοβαρότατη και πολύπλοκη. Επτα-
κόσιες σελίδες είναι το πόρισµά σας. Μπράβο σας! Αφού είναι
τόσο σοβαρή, τόσο συγκινησιακή και το αποτέλεσµα αυτής της
υπόθεσης έχει να κάνει µε πενήντα επτά νεκρούς και εκατόν
ογδόντα τραυµατισµένους ανθρώπους, µου κάνει πολύ µεγάλη
εντύπωση που λείπει ο κ. Καραµανλής ο οποίος είναι διαπρύσιος
κήρυκας της αθωότητάς του, ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Τριαντόπου-
λος. Δεν σέβεται τη Βουλή των Ελλήνων; Να έρθει εδώ έστω να
µας βλέπει, να µας ακούει και να µη µας βλέπει µέσα από την τη-
λεόραση!

Ο κ. Βορίδης ανέλαβε µια άχαρη δουλειά απόψε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τη βρώµικη δουλειά!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Δεν σας κρύβω ότι

είναι καλός αγορητής και καλός συνάδελφος, µιας και εγώ είµαι
δικηγόρος. Ανέλαβε µια υπόθεση που κατά την άποψή µου σή-
µερα απέτυχε. 

Και είναι άχαρος ο ρόλος αυτός, δυστυχώς για εσάς, κύριε Βο-
ρίδη. Μου κάνει εντύπωση ότι µπήκατε σε νοµικά ζητήµατα, ενώ
ξέρετε ως νοµικός ότι πρέπει να διαβάσετε τη δικογραφία, να
την παίζετε στα δάχτυλά σας. Πείτε µου, σας παρακαλώ στον
Θεό που πιστεύουµε όλοι, πώς καταφέρατε να διαβάσετε την
ποινική δικογραφία –αν τη διαβάσατε- που είναι στο γραφείο του
κ. Τασούλα, πώς διαβάσατε όλο το υλικό που συλλέξαµε στην
προανακριτική επιτροπή, πώς διαβάσατε το πόρισµα των επτα-
κοσίων σελίδων, για να έρθετε σήµερα να µας πείσετε εσείς ότι
έχετε δίκιο από άποψη ποινικής µεταχείρισης του κ. Καραµανλή
και του κ. Τριαντόπουλου, να µπείτε σε νοµικούς ακροβατισµούς
σε σχέση µε την αιτιώδη συνάφεια και να µας πείσετε! Γι’ αυτό
σας λέω ότι είναι άχαρος ο ρόλος που ακολουθήσατε σήµερα.

Να µπω λίγο στο κείµενό µου και να µην ξεφύγω, γιατί θα µπο-
ρούσαµε να µιλάµε πάρα πολλές ώρες, διότι πονέσαµε µέσα σε
αυτή την εξεταστική επιτροπή ως άνθρωποι και καταλήξαµε στο
απόλυτα ασφαλές συµπέρασµα ότι κάναµε σωστά τη δουλειά
µας ως άνθρωποι! Ως άνθρωποι και όχι µε κοµµατικές ταυτότη-
τες!

Σήµερα δεν τα βλέπετε τα βλέµµατα όλης της κοινωνίας που
κοιτάζουν προς τη συνεδρίασή µας; Το έχετε καταλάβει αυτό και
προσπαθήσατε άρον-άρον να κλείσετε την επιτροπή όσο γίνεται
πιο γρήγορα, γιατί όσο είναι στην επικαιρότητα, τόσο πολιτικά
ζηµιώνεστε διότι ο µόνος σκοπός σας στη διαχείριση όλης αυτής
της υπόθεσης είναι όσο γίνεται πιο γρήγορα να κλείσετε την υπό-
θεση γιατί πονάει πολιτικά και τα αποτελέσµατα τα πολιτικά είναι
δυσµενή σε βάρος σας.

Ένα εκατοµµύριο τριακόσιες πενήντα χιλιάδες υπογραφές,
έστω και ηλεκτρονικές, πότε στην ιστορία του ελεύθερου ελλη-
νικού κράτους µαζεύτηκαν; Αυτό σας πονάει. Και µία γυναίκα
έκανε αυτό, µία µάνα χαροκαµένη, η Μαρία Καρυστιανού και µας
έβαλε µπροστά στις ευθύνες µας.

Θα σας πω µια σηµαντική ευθύνη. Τι γράφει το χαρτί της κ.
Καρυστιανού; Γράφει ότι εµείς επιθυµούµε να αλλάξει το άρθρο
86 του Συντάγµατος, έτσι ώστε οι Υπουργοί, οι Βουλευτές, να δι-
κάζονται όπως όλοι οι άνθρωποι! Αυτό µας λέει. Και εσείς µας
λέτε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν και αυτός υπέρ του άρθρου 86, κ.λπ.!

Το πολιτικό σύστηµα αν δεν προσαρµόζεται και αν δεν αφουγ-
κράζεται την κοινωνία, τότε θα υποστεί αυτό που υφίσταται
τώρα, δηλαδή την έλλειψη εµπιστοσύνης από τον ελληνικό λαό.
Και θα δείτε κάποια εποχή όχι το 30%, το 40% που ψηφίζουν στις
εκλογές, αλλά το 10% θα έρχεται στις εκλογές να µας ψηφίζει.

Άρα, ποιο είναι εκείνο το κυρίαρχο συµπέρασµα που θα πρέπει
να µας προβληµατίσει; Τι κάνουµε µε το άρθρο 86 του Συντάγ-
µατος; Όµως, σε αυτό θα έρθω στη συνέχεια.

Σήµερα διάβαζα –προσέξτε, µετά από όλη αυτή τη σοβαρό-
τητα της υπόθεσης- ότι ο Παύλος Μαρινάκης, ο Κυβερνητικός
Εκπρόσωπος, αποκάλεσε το 60% του ελληνικού λαού που είναι
απ’ αυτό το διάβηµα και µετά, «πολιτικές βδέλλες»! Μας αποκά-
λεσε «πολιτικές βδέλλες»! Και γιατί µας αποκάλεσε έτσι; Διότι
λέµε κάτι τόσο καιρό µέσα στην εξεταστική επιτροπή.

Πείτε µου στον Θεό σας, αν αυτά που λέω εγώ δεν έχουν βάση
και αν δεν υπάρχει αιτιώδης συνάφεια, κύριε Βορίδη, που επικα-
λούµαι τις νοµικές µας γνώσεις. Ποιος από εσάς θα ξεχάσει ότι
επί σαράντα πέντε µήνες η καµένη τηλεδιοίκηση της Λάρισας πα-
ρέµενε καµένη και δεν σκέφτηκε ο κ. Καραµανλής ή οποιοσδή-
ποτε άλλος να φτιάξει την τηλεδιοίκηση;

Και ξέρετε τι λέει το πόρισµα της επιτροπής Γεραπετρίτη; Το
εξής απλό, ότι αν είχε φτιαχτεί η τηλεδιοίκηση, τότε µηδενιζόταν
σχεδόν η πιθανότητα να γίνει σύγκρουση. Αυτό δεν συνδέεται
αιτιωδώς µε το αποτέλεσµα; Θέλω να µου πείτε αυτή την άποψη,
γιατί µιλάµε ως νοµικοί. Υπάρχει σχέση αιτίας και αποτελέσµατος
λόγω της παραλείψεως επισκευής της τηλεδιοίκησης; Θα χρει-
αζόταν η τηλεδιοίκηση εκεί; Και τι σχέση έχει η 717 µε αυτό;

Για πείτε µου για τον άνθρωπο αυτόν που βάλατε ως σταθ-
µάρχη, ο οποίος ήταν κατά την πρόσληψή του µεταφορέας απο-
σκευών στον σιδηρόδροµο και τον κάνατε µετά από χρόνια, στην
ηλικία των πενήντα επτά ετών, σταθµάρχη της Λάρισας, µόνο του
σε έναν σταθµό κεντρικό, από τον οποίον περνάνε πενήντα επτά
αµαξοστοιχίες επιβατικές και είκοσι εµπορικές. Αυτό δεν είναι
ένα γεγονός που συνδέεται αιτιωδώς µε το αποτέλεσµα; Δώ-
σατε, δηλαδή, άδεια να οδηγεί ένα µικρό παιδί ένα τανκ; Δεν έχει
αιτιώδη σχέση; Τότε ποιο έχει αιτιώδη σχέση που τόσην ώρα,
κύριε Βορίδη, επικαλείστε ότι δεν υπάρχει καµµία αιτιώδης
σχέση από τις παραλείψεις αυτές;

Πείτε µου κάτι άλλο. Ποιος διόρισε αυτόν τον σταθµάρχη;
Ποιος; Ο κ. Μητσοτάκης διά της απόφασής του νοµιµοποίησε
την αυθαίρετη απόφαση του ΟΣΕ και τον πήραν και τον βάλανε
εκεί. Υπάρχει αιτιώδης σχέση. Δεν υπάρχει, θα µου πείτε, έτσι;

Οι λεγόµενοι εθνικοί κανόνες ασφαλείας: Τους θεσµοθετήσατε
εσείς. Υπάρχει νόµος πριν από τέσσερα χρόνια. Αφού θεωρήσατε
ότι ήταν αναγκαίοι οι εθνικοί κανόνες ασφαλείας, γιατί τους θε-
σµοθετήσατε και κυρίως γιατί µετά από την ψήφιση δεν τους φτιά-
ξατε, δεν τους συντάξατε και δεν τους εφαρµόσατε; Υπάρχει
αιτιώδης σχέση; Αν υπήρχαν εθνικοί κανόνες, θα µπορούσαν να
περάσουν τρένα από τον σταθµό της Λάρισας; Δεν θα µπορού-
σαν.

Η µεταφορά των βαγονιών σε αφύλακτο µέρος και η µετα-
φορά τριακοσίων τόνων –κάπου τόσο- χώµατος από τον τόπο
που έπεσαν τα βαγόνια µετά τη σύγκρουση. Πέστε µου: Γιατί µε-
ταφέρατε το χώµα; Γιατί δέκα φορτηγά έπαιρναν το χώµα από
εκεί που σκάψατε και το πήγαν σε άλλο µέρος; Και ποιος σας
έδωσε την εντολή; Απευθύνοµαι στις νοµικές σας γνώσεις. Ποιος
αναλαµβάνει την έρευνα ενός ατυχήµατος; Εν προκειµένω ο
προανακριτικός υπάλληλος ήταν η Τροχαία. Ποιος κηρύσσει την
αποκλιµάκωση, δηλαδή να µπουν µέσα και να κλείσει όλη η υπό-
θεση, να φύγουν οι ανακριτικοί υπάλληλοι και να τελειώσει;
Ποιος τους έδωσε την εντολή αποκλιµάκωσης για να πει
«µπουλντόζες από την περιφέρεια, φορτηγά κ.λπ. και να πάρουν
το χώµα»; Πέστε µου, σας παρακαλώ. Και φτάνουµε σε αυτή την
αποτρόπαιη εικόνα να βρίσκουν µετά από τόσους µήνες µέλη
των αδικοχαµένων παιδιών τους. Και µου λέτε σήµερα ότι συν-
τάξατε επτακόσιες σελίδες πόρισµα για να µας πείτε ότι φταίει
ο σταθµάρχης; Και δεν ντρεπόµαστε ως πολιτικό σύστηµα;

Πέστε µου κάτι άλλο, σας παρακαλώ. Από πού και ως πού,
ποιος σας διόρισε εσάς να αποκτάτε δικαστικό ρόλο και πριν από
λίγο καιρό να απαλλάσσετε τον κ. Καραµανλή, όταν η Ευρωπαία
Εισαγγελέας σάς είπε ότι είναι ύποπτος απιστίας δύο εκατοµµυ-
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ρίων επτακοσίων χιλιάδων; Ποιος σας το έδωσε; Γιατί δεν κάνατε
προανακριτική επιτροπή για να δούµε; Είχε δίκιο η Ευρωπαία Ει-
σαγγελέας; Γιατί δεν κάνατε; Αυτό είναι το τίµιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Αυλωνίτη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κάτι τελευταίο.
Πολλά θα µπορούσα να πω. Δεν λέτε ότι εµπιστεύεστε τη δικαιο-
σύνη όλοι σας και ο κ. Καραµανλής και οποιοσδήποτε από εµάς;
Γιατί δεν µας απαλλάσσει από νοµικούς ακροβατισµούς µε το
άρθρο 86, τα εγκλήµατα διά παραλείψεως κ.λπ., να έλθει εδώ ο
κ. Καραµανλής και να απαντήσει στο απλό ερώτηµα, ότι «εγώ
επειδή θέλω να πηγαίνω στις Σέρρες µε καθαρό το πρόσωπο και
να µην υπάρχει ένα µαύρο σύννεφο πάνω από το κεφάλι µου, να
µε πάτε στα δικαστήρια κι εκεί θα αθωωθώ» και µ’ ένα χαρτί, µια
αθωωτική απόφαση θα πάει στο καφενείο του χωριού του, στις
Σέρρες, στην οικογένειά του και θα πει: «είµαι αθώος»; Τώρα
πάνω από το κεφάλι του θα υπάρχει για πάντα ένα σύννεφο που
θα λέει: «πιθανόν εσύ να έχεις σκοτώσει διά παραλείψεως πε-
νήντα επτά νέα παιδιά και να έχεις τραυµατίσει εκατόν ογδόντα
άτοµα». Αυτό µπορεί να µας το κάνει ο κ. Καραµανλής; Τότε θα
πω ότι έχει πολιτικό ανάστηµα ως πολιτικός άνδρας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτήλας.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αλήθεια, πώς να τα βάλει κανείς µε το παράλογο; Πώς να επι-

χειρηµατολογήσει κανείς για το αυτονόητο; Και δεν αναφέροµαι
βέβαια στο απόλυτα δικαιολογηµένο αίσθηµα πόνου και οργής
των συµπολιτών µας που θρηνούν θύµατα από το τραγικό δυ-
στύχηµα-έγκληµα των Τεµπών ούτε στο δίκαιο αίτηµα απόδοσης
δικαιοσύνης ολόκληρης της κοινωνίας.

Αναφέροµαι σε αυτή την ανάλγητη, γκεµπελικής έµπνευσης
προσπάθεια εργαλειοποίησης του πόνου από όλα τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης. Δεν µας ξαφνιάζουν. Ίσως λίγο από το
ΠΑΣΟΚ περίµενα µια στάση διαφορετική, λίγο πιο σοβαρή, λίγο
πιο υπεύθυνη. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση πάντως σίγουρα δεν
µας ξαφνιάζει. Τα έχουµε ξαναζήσει, οι πάνω και κάτω πλατείες,
τα µαγκάλια, οι δοσίλογοι, οι νενέκοι, οι κρεµάλες, αργότερα το
ΚΕΕΛΠΝΟ, η «ΝOVARTIS». Όµως, το ψέµα έχει κοντά ποδάρια
και εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ θα έπρεπε να το γνωρίζετε καλά.

Ας τα πάρουµε, λοιπόν, µε τη σειρά, προσπαθώντας να ξεδι-
πλώσουµε το κουβάρι της υποκρισίας. «Αν κλείσει η εξεταστική,
κουκουλώνεται η υπόθεση του δυστυχήµατος των Τεµπών», λέει
η Αντιπολίτευση. Πώς κουκουλώνεται; Αφού η υπόθεση είναι ήδη
ανοικτή στην ελληνική δικαιοσύνη. Αµφισβητείτε το κύρος και την
αντικειµενικότητα της ελληνικής δικαιοσύνης; Αν ναι, πείτε το ευ-
θέως. Αν όχι, τότε ο ανακριτής που χειρίζεται την υπόθεση των
Τεµπών, αν είχε κρίνει πως στην υπόθεση µε οποιονδήποτε
τρόπο εµπλέκεται και πιθανόν ευθύνεται Υπουργός, τι θα ήταν
υποχρεωµένος να κάνει; Να κλείσει τη δικογραφία σύµφωνα µε
το Σύνταγµα και αµελλητί να τη στείλει στη Βουλή. Έχει γίνει
αυτό µέχρι σήµερα; Όχι. Γιατί; Διότι προφανώς η ανακριτική
αρχή δεν πιθανολογεί ποινικές ευθύνες Υπουργών σε σχέση µε
το δυστύχηµα των Τεµπών.

Και εδώ αρχίζει το θέατρο του παραλόγου. «Βεβαίως» –λέει η
Αντιπολίτευση- «και έχει στείλει τη δικογραφία στη Βουλή η Ευ-
ρωπαία Εισαγγελέας». «Μα, η δικογραφία που έχει στείλει στη
Βουλή η Ευρωπαία Εισαγγελέας» -λέµε εµείς, αλλά και η ίδια η Ει-
σαγγελέας- «δεν αφορά το δυστύχηµα των Τεµπών, αφορά τη
σύµβαση 717». «Μα, η σύµβαση 717» -λέει η Αντιπολίτευση-
«αφορά τα Τέµπη, γιατί αν είχε ολοκληρωθεί, πιθανό να είχε απο-
φευχθεί το δυστύχηµα, συνεπώς υπάρχει η απαραίτητη από τον
νόµο αιτιώδης συνάφεια µεταξύ της συµπεριφοράς του φερόµε-
νου ως δράστη και του αποτελέσµατος και γι’ αυτό πρέπει να κά-
τσει στο σκαµνί ο Καραµανλής για ανθρωποκτονία από πρόθεση».

Και εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Γκέµπελς υποκλίνε-
ται, γιατί πρέπει να αποδείξουµε κάτι που για τον απλό πολίτη
ακούγεται λογικό. Αν είχε ολοκληρωθεί η σύµβαση, πιθανόν να
µην είχε γίνει το δυστύχηµα.

Παρένθεση: Όλες οι καταθέσεις των ειδικών µάς εξήγησαν
πως αυτό δεν ισχύει αναγκαστικά και σίγουρα όχι, αν ο χειριστής
του συστήµατος αποφασίσει από µόνος του να το παρακάµψει.

Όµως, αυτό που για τον απλό πολίτη είναι λογικό, εµείς οι νο-
µικοί γνωρίζουµε πως είναι απολύτως εσφαλµένο, γιατί η συµπε-
ριφορά του φερόµενου ως δράστη πρέπει να είναι τέτοια, ώστε
κάθε φορά που υφίσταται να αρκεί από µόνη της να επιφέρει το
συγκεκριµένο αποτέλεσµα. Αν, δηλαδή, η συµπεριφορά είναι η
µη ολοκλήρωση της 717, θα πρέπει για τον ποινικό δικαστή κάθε
τρένο που ξεκινά µε ανολοκλήρωτη την 717 υπό τις ίδιες συνθή-
κες, να είναι καταδικασµένο να συγκρουστεί. Αυτό, όµως, δεν
ισχύει και πώς θα µπορούσε να ισχύει; Μόνο το 12% των ευρω-
παϊκών σιδηροδρόµων έχουν τέτοια συστήµατα. Θα θρηνούσαµε
κάθε µέρα θύµατα.

Αυτό που ισχύει είναι πως η συµπεριφορά που από µόνη της
αρκεί για να επιφέρει το συγκεκριµένο αποτέλεσµα, το δυστύ-
χηµα των Τεµπών, είναι οι επτά αλλεπάλληλες παραβιάσεις του
Γενικού Κανονισµού Κυκλοφορίας που έγιναν το µοιραίο βράδυ,
γιατί κάθε φορά που υπό τις ίδιες συνθήκες θα γίνονται οι συγ-
κεκριµένες επτά παραβιάσεις, θα έχουµε δυστύχηµα. Αυτή είναι
η απαραίτητη αιτιώδης συνάφεια.

Διότι διαφορετικά θα έπρεπε, όσο καθυστερεί, για παρά-
δειγµα, η πολύπαθη Πατρών - Πύργου, που έπρεπε να έχει ολο-
κληρωθεί εδώ και χρόνια, για κάθε µετωπική σύγκρουση που
γίνεται, ο εκάστοτε Υπουργός να κάθεται στο σκαµνί για ανθρω-
ποκτονία από πρόθεση. Κι, όµως, αυτό που είναι η αλφαβήτα του
Ποινικού Δικαίου και το γνωρίζουν οι πρωτοετείς της Νοµικής,
κάποιοι από εσάς, επιφανείς νοµικοί, κάνετε ότι δεν το ακούτε
και σφυρίζετε αδιάφορα, γιατί έτσι σας βολεύει. 

Ο κ. Ανδρουλάκης δήλωσε ότι η Ευρωπαία Εισαγγελέας στη
συνέντευξή της είπε πως η Κυβέρνηση την εµποδίζει να ολοκλη-
ρώσει την έρευνα για τα Τέµπη. Δύο ψέµατα σε µία πρόταση είπε
ο κ. Ανδρουλάκης. Πρώτον, η Ευρωπαία Εισαγγελέας διευκρί-
νισε πως η έρευνά της δεν αφορά το δυστύχηµα των Τεµπών,
γιατί δεν έχει δικαιοδοσία, αφορά τη διαχείριση ευρωπαϊκών κον-
δυλίων. Δεύτερον, η Ευρωπαία Εισαγγελέας δεν είπε πως την
εµποδίζει η Κυβέρνηση, αλλά το ελληνικό Σύνταγµα. Και βέβαια
η Ευρωπαία Εισαγγελέας θα πρέπει να γίνει πιο συγκεκριµένη,
να καταγγείλει ονοµαστικά και να µας πει αυτούς που την εµπο-
δίζουν και µε ποιον ακριβώς τρόπο την εµποδίζουν στην έρευνά
της, αντί να βγαίνει και να δίνει συνεντεύξεις για υποθέσεις που
είναι ανοικτές στην ελληνική δικαιοσύνη. Και ούτε βέβαια είναι
δουλειά της Ρουµάνας Ευρωπαίας Εισαγγελέως να µας υποδει-
κνύει πώς θα φτιάξουµε το Σύνταγµά µας.

Και αντί ο κ. Ανδρουλάκης να υπερασπιστεί το κύρος της ελ-
ληνικής δικαιοσύνης και το Σύνταγµα της χώρας µας, που το
κόµµα που υπηρετεί έχει συµβάλει τα µάλα στη σύνταξή του, της
δίνει βήµα. Ο ΣΥΡΙΖΑ από την άλλη φωνάζει «ναι» στο αίτηµα του
ψηφίσµατος και ο κ. Κασσελάκης υπερηφανεύεται ότι το υπέ-
γραψε. Και το θέµα βέβαια δεν είναι το απολύτως δικαιολογη-
µένο παλλαϊκό αίτηµα για δικαιοσύνη, αλλά η επαίσχυντη
προσπάθεια εκµετάλλευσης αυτού, όπως και του ανθρώπινου
πόνου, από µια Αντιπολίτευση που επιδεικνύει την πιο νοσηρή
πλευρά της πολιτικής.

Αλήθεια, ποιο είναι το αίτηµα του ψηφίσµατος; Η συνταγµα-
τική Αναθεώρηση και η κατάργηση του άρθρου 86. Γίνεται αυτό
µε έναν νόµο και ένα άρθρο;

Εσείς τι λέτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, που
τα έχετε δουλέψει αυτά; Γίνεται αυτό µε έναν νόµο και ένα
άρθρο; Προσέξτε τι θα απαντήσετε, γιατί την τελευταία φορά
που το τολµήσατε το πληρώσαµε πάρα πολύ ακριβά. Όµως και
αν λέτε «ναι» στην κατάργηση του άρθρου 86 από πότε το λέτε;
Από τα Τέµπη και µετά; Όποτε είχατε τη δυνατότητα, δεν προ-
τείνατε κάτι τέτοιο ποτέ ούτε οι µεν ούτε οι δε. Το αντίθετο, αν
κάποιος διαχρονικά µιλούσε για ανάγκη τροποποίησης του άρ-
θρου 86 και εν τέλει το έκανε πράξη, αυτός είναι ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία, γιατί πλέον η παραγραφή δεν
είναι στη δεύτερη Βουλή, είναι στα είκοσι χρόνια, όπως σε κάθε
Έλληνα πολίτη.

Έπρεπε να συµβούν τα Τέµπη για να δείτε το φως το αληθινό;
Όχι προφανώς. Αυτό που είδατε, δεν είναι παρά µια ευκαιρία να
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αυξήσετε τα ποσοστά σας. Τι κι αν για να το κάνετε αυτό εµπο-
ρεύεστε τον ανθρώπινο πόνο! Σιγά το πράγµα!

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνοντας -και ευχαριστώ για την
ανοχή σας- η διεξαχθείσα εξεταστική των πραγµάτων επιτροπή
δεν ήρθε να αντικαταστήσει ούτε να αµφισβητήσει την ελληνική
δικαιοσύνη που χειρίζεται την υπόθεση των Τεµπών. Ήρθε να τη
συνδράµει, αλλά και να ερευνήσει ζητήµατα που δεν περιορίζον-
ται στο δυστύχηµα των Τεµπών αυτό καθαυτό. Και η αλήθεια
είναι πως η εξεταστική αυτή απεδείχθη ιδιαιτέρως χρήσιµη.
Έδωσε την ευκαιρία αφ’ ενός να αναδειχθούν οι υπεύθυνοι για
το δυστύχηµα και οι πραγµατικές αιτίες που το προκάλεσαν, οι
διαχρονικές παθογένειες των ελληνικών σιδηροδρόµων, να ανα-
δειχθούν πολιτικές ευθύνες. Άλλες από αυτές έχουν αποδοθεί,
άλλες δεν µπορούν εκ των πραγµάτων να αποδοθούν, άλλες
απεδόθησαν απευθείας από τον ελληνικό λαό.

Πέραν, όµως, όλων αυτών, αυτή η εξεταστική µάς έδωσε και
κάτι άλλο πολύ σηµαντικό: τη δυνατότητα να διαπιστώσουµε
λάθη, πράξεις, παραλείψεις, αστοχίες από όλους τους εµπλεκό-
µενους φορείς -ΟΣΕ, «ΕΡΓΟΣΕ», «HELLENIC TRAIN», ΡΑΣ- ώστε
να τα αναδείξουµε και να τα διορθώσουµε, συµβάλλοντας έτσι
ώστε η επόµενη µέρα για τους ελληνικούς σιδηροδρόµους να
είναι ακόµα ασφαλέστερη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πόσο πιο ασφαλής θα είναι; Ακόµα ασφαλέστερη, κύριε
Πρόεδρε! Φοβάµαι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην φοβάστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Φοβάµαι να είναι ακόµα ασφαλέστερη!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης κ. Νικόλαος Βρεττός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε πάρα πολλά πράγ-

µατα περί αληθείας και περί προσπάθειας της Κυβέρνησης µέσω
της εξεταστικής επιτροπής να µην υπάρξει κανένα ίχνος συγκά-
λυψης. Ας το δούµε όµως. Είναι έτσι;

Στις 20 Απριλίου 2023 έγινε η παρουσίαση του πορίσµατος Γε-
ραπετρίτη. Στις 15 Νοεµβρίου 2023 σύσταση εξεταστικής επι-
τροπής. Αλήθεια, επτά µήνες για την Κυβέρνηση και το
κυβερνητικό κλιµάκιο τι έκανε; Είχε βρει µέσα από το πόρισµα
τέτοια στοιχεία που επέβαλαν η ίδια να προβεί και να συµµετά-
σχει στη σύσταση εξεταστικής επιτροπής; Αν όχι, ήταν τότε µια
περίοδος στην οποία έβγαλε ένα πόρισµα έτσι -και θα εξηγήσω
παρακάτω- για να «ξεπετάξουµε» την όλη διαδικασία, να αποσβε-
στούν οι αντιδράσεις, να καταλαγιάσει ο αχός και βλέπουµε
µετά.

Εποµένως, η Νέα Δηµοκρατία είχε αρχική πρόθεση να συγκα-
λύψει όλη αυτή τη διαδικασία, όλο αυτό το έγκληµα που τελικά
από την πρώτη στιγµή ήταν εµφανές ότι  ήταν έτσι. Τη σύσταση
της εξεταστικής επιτροπής την υποστήριξε µόνο και µόνο, γιατί
δεν µπορούσε να κάνει διαφορετικά, γιατί σύρθηκε αναγκαστικά
µετά τις αλαζονικές δηλώσεις Γεωργιάδη που τώρα έχει αναλά-
βει, όπως και όλη η Κυβέρνηση, την υπεράσπιση Καραµανλή, να
το κρατήσουν µέχρι τέλους, γιατί άµα πέσει, έπεσαν και αυτοί. 

Τα ανώδυνα συµπεράσµατα του κυβερνητικού πορίσµατος πε-
τάνε την µπάλα στην εξέδρα και προφανώς οι πολιτικές ευθύνες
αν είχαν αναληφθεί ειλικρινώς, όπως πολλές φορές ακούστηκε,
δεν θα είχε εγκριθεί η υποψηφιότητα Καραµανλή. Στην εξετα-
στική επιτροπή ο κ. Καραµανλής κατέθεσε ότι ως Υπουργός αι-
σθάνεται και είναι και ιδιοκτήτης του ΟΣΕ, οπότε, όπως δήλωσε,
την ποινική ευθύνη έχει µόνο ο σταθµάρχης. Αποφασίσατε εσείς
να κρύψετε τα στοιχεία την άλλη µέρα, κύριε Πλεύρη, και γι’ αυτό
διαχωρίσατε τη θέση σας και το έργο σας ως Υπουργός Υγείας
σε σχέση µε τον κ. Τριαντόπουλο, που εσείς δηλώσατε κατά την
εξέτασή σας στην εξεταστική ότι αυτός γνωρίζει ως επικεφαλής
του κυβερνητικού κλιµακίου που ανέλαβε να συντονίσει την όλη
διαδικασία µετά την πρώτη ηµέρα και βεβαίως να εκτελέσει ο κ.
Αγοραστός δαπανώντας 650 χιλιάδες ευρώ -ακούστηκε από πολ-

λούς συναδέλφους- µε απίθανο τρόπο εκταµίευσης σε έναν
χώρο χωρίς να υπάρχει κανένας λόγος. Εφόσον είχαν αποσυρθεί
τα βαγόνια, είχαν αποσυρθεί όλα τα βαριά στοιχεία, είχαν απο-
καλυφθεί όλες οι ζοφερές αυτές και οδυνηρές εικόνες, για ποιον
λόγο να γίνει αυτό το έργο µε αυτούς τους όρους και µε αυτές
τις συνθήκες; Εµείς ακούσαµε από όλους τους κυβερνητικούς
και ειδικά από τον Υπουργό παρά τω Πρωθυπουργώ και τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο και παρακολουθήσαµε κατά τις δικές
τους αγορεύσεις και ακροβατικές εκφράσεις και συλλογιστικές
ακροβασίες, θέτοντας µάλιστα θέµατα φυσικότητας και κανονι-
κότητας. Τι οξύµωρο! Μιλάµε για µια Κυβέρνηση που νοµοθετεί
συστηµατικά αφύσικα όσον αφορά τα θέµατα που έχουν να κά-
νουν µε την παράδοσή µας και αντικανονικά όταν αφορά θέµατα
αντίθετα µε το Σύνταγµά µας. Σε εσάς, τους κυβερνητικούς, φά-
νηκε κανονικό να εξετάσετε τις συνθήκες του εγκλήµατος των
Τεµπών µε ορίζοντα εξέτασης τα προηγούµενα είκοσι επτά χρό-
νια. Και η σύσταση της Επιτροπής Γεραπετρίτη και το πόρισµά
της σας φάνηκε και αυτό φυσικό και κανονικό για να εξετάσει τις
διαχρονικές συστηµικές παθογένειες του διαφθορείου ΟΣΕ.
Όµως δεν σας φαίνεται φυσικό ούτε και κανονικό να εξεταστεί ο
κ. Βορίδης αν επιτέλεσε το καθήκον του κατά το εξεταζόµενο
από την επιτροπή εξάµηνο υπουργίας του, λες και τότε δεν είχε
την ανάλογη ευθύνη και εποπτεία.

Η συγκάλυψη που ακούστηκε από το κυβερνητικό στέλεχος,
τον Υπουργό, αλλά και όλους τους υπόλοιπους ότι δεν στοιχει-
οθετείται, γιατί λειτούργησε -λέει- η Επιτροπή Γεραπετρίτη και
εξετάστηκαν εκεί και άλλοι µάρτυρες και δεν χρειαζόντουσαν οι
άλλοι µάρτυρες να εξεταστούν, γι’ αυτό και η κυβερνητική πλει-
οψηφία τους απέκλεισε. Τότε να φέρετε έναν νόµο, µε την ταχύ-
τητα που έχετε, να τους καταργήσετε όλους τους µάρτυρες,
κρίσιµους, ουσιώδεις και µη ουσιώδεις, για να αποφευχθούν και
διάφορα τυχαία ατυχήµατα. 

Επίσης, ακούσαµε εξαιρετικά στατιστικά στοιχεία εν είδει νο-
µικού σεµιναρίου, για εµάς τους αδαείς νοµικούς, περί τα νοµικά,
αλλά και ιστορικές αναφορές γενικές και αδιάφορες για την
ουσία του εγκλήµατος. Όµως κουβέντα δεν ακούστηκε για τον
µεταβατικό πρόεδρο του ΟΣΕ, που λειτούργησε ως «πλυντήριο»
στην καταστροφή-διαγραφή των αρχείων από τα καταγραφικά
του µεταφορικού Σταθµού Θεσσαλονίκης. Κουβέντα δεν ακού-
στηκε για τον ρόλο Τριαντόπουλου στο ξεχέρσωµα, µπάζωµα,
τσιµεντάρισµα του πεδίου της σύγκρουσης, που τον έδωσε –επα-
ναλαµβάνω- στην κατάθεσή του ο κ. Πλεύρης.

Επίσης, κουβέντα δεν ακούστηκε για την Επιτροπή Γεραπε-
τρίτη, που οι καθηγητές - µέλη της επιτροπής δεν ήξεραν ποιος
παρήγγειλε τα αιτήµατα προς τις υπηρεσίες, ποια ήταν τα αιτή-
µατα, ποιος τα απάντησε και ποιος τα συγκέντρωσε σε ένα στι-
κάκι, έτσι ώστε να τα καταθέσουν ως πόρισµα. 

Παροµοίως, κουβέντα δεν ακούστηκε για την κατάθεση του
νεκρού υπεύθυνου του µεταφορικού έργου του ΟΣΕ, που ανέ-
φερε για περίεργη δολιοφθορά του ενεργοβόρου καλωδίου κί-
νησης των τρένων και άλλες περίεργες ζηµιές που είχαν ως
αποτέλεσµα το επιβατικό τρένο να ξεκινήσει το δροµολόγιό του
από τη Λάρισα ακριβώς εκείνη την ώρα, ώστε να είναι απόλυτα
συνεπές στο ραντεβού στο τούνελ της συµφοράς. 

Επίσης, κουβέντα δεν ακούστηκε και για τις ανύπαρκτες -πώς
είναι δυνατόν να υπάρχουν!- συνοµιλίες και αναγγελίες του τρέ-
νου του θανάτου από τους µηχανοδηγούς από τη Λάρισα και
µετά, µέχρι το σηµείο µηδέν της σύγκρουσης. Φαίνεται πως τότε
οι υπηρεσίες της ΕΥΠ είχαν ρεπό ή παρακολουθούσαν τη δια-
δροµή του «Predator». 

Είναι, όµως, φυσιολογικό και κανονικό για την Επιτροπή Γερα-
πετρίτη να µην µεταβεί στο σηµείο σύγκρουσης. 

Είναι φυσιολογικό, φυσικό και κανονικό να µην εξεταστεί η
τροµερή έκρηξη και τα συστατικά της µεγάλης ενεργειακά πυρ-
καγιάς, που εξαΰλωσε εν ζωή συνανθρώπους µας. 

Είναι φυσικό, φυσιολογικό και κανονικό να µην οριστούν εµ-
πειρογνώµονες χηµικοί για να εξετάσουν την αιτία της πυρκα-
γιάς.

Είναι φυσιολογικό, φυσικό και κανονικό να φταίει για όλα ο
σταθµάρχης και η κακοδαιµονία της διαφθοράς και ποτέ, µα
ποτέ όσοι την εξέθρεψαν, όσοι την κάλυψαν και την γιγάντωσαν.
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Είναι φυσικό, φυσιολογικό και κανονικό να προπαγανδίζουν οι
πρωτοκλασάτοι Υπουργοί πως το έγκληµα των Τεµπών δεν
αφορά κανέναν πολίτη, προσβάλλοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο τη
µνήµη των νεκρών. 

Όµως είναι αφύσικο, είναι αντικανονικό και αδιάφορο να συλ-
λέγονται ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες υπογραφές από
τους Έλληνες πολίτες που πιστεύουν πως η Κυβέρνηση και έχει
ευθύνη και συγκάλυψε µε όλους τους τρόπους τις ευθύνες των
εµπλεκόµενων στελεχών της και δεν θέλησε να αποκαλυφθεί η
αλήθεια. 

Ας ελπίσουµε να τολµήσει η δικαιοσύνη και να κάνει το φυσικό
και το κανονικό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής κ. Γεώργιος Νικητιάδης.
Ορίστε, κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εισηγητής της Νέας Δηµο-

κρατίας αναφέρθηκε σε επτά γεγονότα, συνοψίζοντας το πόρι-
σµα της επιτροπής που συντάχθηκε από την πλειοψηφία, για να
εξηγήσει πώς µέσα σε πέντε λεπτά έλαβε χώρα το έγκληµα των
Τεµπών. Για να παραφράσω τον Κοέλιο: Συνωµότησε το σύµπαν
µέσα σε πέντε λεπτά και ξαφνικά έγιναν όσα έγιναν για να έχουµε
πενήντα επτά νεκρούς και πάνω από εκατόν ογδόντα τραυµατίες.
Δηλαδή ένα χάος. 

Εκείνο στο οποίο δεν απάντησε ούτε ο εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας ούτε το πόρισµα είναι αν υπήρχε πολιτικός προ-
ϊστάµενος για να ελέγξει αυτό το χάος, αν ο κ. Καραµανλής γνώ-
ριζε γι’ αυτό το χάος και έκανε οτιδήποτε προκειµένου να µην
υπάρξει αυτό το χάος στο οποίο εκείνος ήταν ο πολιτικός προ-
ϊστάµενος. 

Ο κ. Βορίδης σήµερα δεν κατάφερε να κάνει το άσπρο µαύρο.
Εξαίρετος νοµικός, εξαιρετικός ρήτορας. Σήµερα απέτυχε. Χρη-
σιµοποίησε νοµικισµούς, λογοπαίγνια για τη συγκάλυψη. Νοµίζω
ότι η οµιλία της κ. Κωνσταντοπούλου σε ό,τι αφορά τη συγκά-
λυψη ήταν πληρέστατη και απέδειξε πλήρως τη συγκάλυψη και
δεν θα αναφερθώ περαιτέρω στο θέµα της συγκάλυψης. Ωστόσο
ο κ. Βορίδης, αν ήταν εδώ, φαντάζοµαι θα παραδεχόταν ότι δεν
είχε υλικό για να µπορέσει να στηρίξει αυτά που ανέλαβε σήµερα
να υποστηρίξει. Δεν αναφέρθηκε καθόλου στα ερωτήµατα που
ως δαµόκλειος σπάθη υπάρχουν πάνω από τον κ. Καραµανλή για
να δώσει κάποιος απαντήσεις. 

Και αναφερόµενος στην επιτροπή και τη θέση τη δική µας -για
την Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων µιλάω- προσπάθησε να δείξει
ότι εµείς διαφωνήσαµε µε τα πρόσωπα, ενώ εµείς σε ό,τι αφορά
τα πρόσωπα δεν είχαµε καµµία απολύτως διαφωνία. Η διαφωνία
µας ήταν ότι ο κ. Γεραπετρίτης επέλεξε από µόνος του µία επι-
τροπή χωρίς να διαβουλευτεί, χωρίς να ρωτήσει τα άλλα κόµ-
µατα. Κατά τα άλλα η επιτροπή αποτελείτο από τους εξαίρετους
επιστήµονες. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα αναφερόµα-
στε σε ένα πόρισµα που δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό που θα
έπρεπε να συζητάµε, δηλαδή την παραποµπή των δύο Υπουργών
για ποινικά αδικήµατα. Οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας
στο σύνολό τους αναφέρονται στη δικαιοσύνη και ότι η δικαιο-
σύνη θα αποφανθεί. Προφανώς αγνοούν τον τρόπο και τις δια-
δικασίες που λειτουργούν οι εξεταστικές επιτροπές και το
Σύνταγµα. 

Διότι, αν σήµερα αυτή η Ολοµέλεια εργαζόταν και λειτουρ-
γούσε και αποφάσιζε για ένα παραπεµπτικό προκειµένου να απο-
φανθούν τα όργανα -δεν είναι η Βουλή που τελικώς θα
αποφάσιζε-, η υπόθεση, κύριε Μηταράκη, θα πήγαινε στο δικα-
στικό συµβούλιο και το δικαστικό συµβούλιο είναι ανεξάρτητοι
δικαστές που κληρώνονται. Και αυτό είναι δικαιοσύνη. Και αν
ακόµη το δικαστικό συµβούλιο έστελνε την υπόθεση παραπάνω,
ξανά, αν είχατε παράπονα, θα υπήρχε άλλο όργανο της ανεξάρ-
τητης δικαιοσύνης, ανώτατοι δικαστές, που κληρώνονται, του
Αρείου Πάγου και του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Τελικά ποια δικαιοσύνη επιλέγετε; Κάνετε επιλογές; Μας βο-

λεύει η µία δικαιοσύνη, δεν µας βολεύει η άλλη δικαιοσύνη και
δεν είναι δικαιοσύνη το δικαστικό συµβούλιο και το Ανώτατο Ει-
δικό Δικαστήριο; 

Για να δούµε, όµως, τα πράγµατα και επί της ουσίας, εµείς τι
θα έπρεπε να διερευνήσουµε; Αν υπάρχουν στοιχεία που να δη-
µιουργούν υπόνοιες προκειµένου να παραπεµφθεί κάποιος. Δεν
αποφασίζουµε εµείς και δεν έχουµε καταδικάσει κανέναν εµείς.
Δεν δικάσαµε κανέναν εµείς. Δεν είπαµε εµείς ότι κάποιος πρέπει
να πάει φυλακή. Εµείς είπαµε ότι υπάρχουν επαρκέστατα στοι-
χεία για να παραπεµφθεί κάποιος. 

Ποια είναι αυτά τα στοιχεία; Αφήνω όσα αναφέρετε για την Ευ-
ρωπαϊκή Εισαγγελία. Ας πούµε ότι έχετε δίκιο. Δεν είναι το πόρι-
σµα της Επιτροπής των Εµπειρογνωµόνων, στην οποία
αναφέρθηκα προηγουµένως, ένα σύγγραµµα που κυριολεκτικώς
αναδεικνύει όλα εκείνα τα στοιχεία που αποτελούν δεδοµένα για
να παραπεµφθεί κάποιος Υπουργός; 

Κύριε Πρόεδρε, έκανα µια εργασία -δεν ήταν εύκολη- και
έκανα επισηµάνσεις σηµαντικές µέσα από το πόρισµα των εµπει-
ρογνωµόνων –επαναλαµβάνω-, των τριών αξιόπιστων επιστηµό-
νων, πρώην Πρόεδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους,
καθηγητής σιδηροδρόµων και καθηγητής τεχνικής συγκοινωνιο-
λογίας, επιφανείς άνθρωποι. Το επισηµαίνω και το καταθέτω στα
Πρακτικά. Κρίµα που δεν είναι εδώ ο Υπουργός για να πάρει ένα
αντίγραφο, για να δει πώς µέσα από αυτές τις επισηµάνσεις πε-
ριτράνως αποδεικνύεται ότι υπάρχουν υπόνοιες ότι από αυτά και
µόνο οφείλατε και οφείλαµε να τους στείλουµε την υπόθεση στο
δικαστικό συµβούλιο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Νικητιάδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ξαναλέω, δεν θα δικάζαµε εµείς. Εµείς στο Δικαστικό Συµβού-
λιο, που είναι ανεξάρτητη δικαιοσύνη, θα στέλναµε την υπόθεση.

Και ας πούµε ότι δεν θέλετε να λάβετε υπ’ όψιν σας ούτε αυτό
το πόρισµα, γιατί δεν είδα ούτε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ούτε τον Πρόεδρο της επιτροπής, που τοποθετήθηκε εδώ,
ούτε τον κ. Βορίδη να αναφερθεί καθόλου στο πόρισµα των εµ-
πειρογνωµόνων που εσείς διορίσατε. Να δούµε τα εξώδικα; Σω-
ρεία εξωδίκων από σωµατείο µηχανοδηγών, από σωµατεία
σταθµαρχών, εργαζόµενων που προειδοποιούσαν τον κ. Καρα-
µανλή για ατυχήµατα; Τίποτα δεν έγινε. Δεν είναι αυτό υπόνοια
ότι κάτι δεν πήγαινε καλά;

Ας πάµε στο κορυφαίο όλων, ενηµέρωση από τον διευθύνοντα
σύµβουλο της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» κ. Τσαλίδη, πρώην Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας, όπου µε επιστολή του, αφού έχουν προηγη-
θεί δύο πολύ σοβαρά ατυχήµατα στον σιδηρόδροµο, τον ενηµε-
ρώνει ότι υπάρχει µεγάλος κίνδυνος για να έχουµε σοβαρά
ατυχήµατα. Έκανε κάτι ο κ. Καραµανλής; Έδωσε σηµασία σε
αυτήν την τόσο σηµαντική επιστολή; Έδωσε σηµασία στο ότι
δέκα ηµέρες µετά την επιστολή, όταν είδε ο κ. Τσαλίδης ότι αδια-
φορούσαν για την επιστολή του, παραιτήθηκε; Δεν είναι αυτό ένα
στοιχείο που θα έπρεπε να µας βάλει σε υποψίες και να πούµε
«ας πάει στο δικαστικό συµβούλιο, ας πάει στο ανώτατο ειδικό
δικαστήριο, ας το διερευνήσουν άλλοι»; 

Ο κ. Καραµανλής όµως δεν έµεινε µόνο εκεί. Δεν έπρεπε να
θεσπίσει εθνικούς κανόνες ασφάλειας των σιδηροδρόµων, αφού
υπήρχαν δύο οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ενώσεως; Το έκανε; 

Ο κ. Πλεύρης από τη µεριά του προσπάθησε να οικοδοµήσει
ένα αφήγηµα. Φοβάµαι, κύριε Πλεύρη, ότι είναι αφήγηµα χτι-
σµένο στην άµµο. Αναφερθήκατε στις παρατάσεις και είπατε ότι
η αρχική σύµβαση ήταν το 2014 και έπρεπε να ολοκληρωθεί το
2016. Δύο χρόνια λοιπόν χρειαζόταν. Αφού ανέλαβε ο κ. Καρα-
µανλής το 2019, γιατί δεν την ολοκλήρωσε σε δύο χρόνια, που
είχε ήδη υπάρξει και έργο καµωµένο; Έπρεπε το 2021, αν ήταν
έτσι τα πράγµατα, να έχει ολοκληρώσει τη σύµβαση ο κ. Καρα-
µανλής. Να είχαµε τηλεδιοίκηση, να είχαµε τη σηµατοδότηση και
να µην υπήρξε κανένα πρόβληµα και κανένας κίνδυνος. 

Φοβάµαι ότι είστε δέσµιοι της κοµµατικής πειθαρχίας, αγαπη-
τοί κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας. Είστε δέσµιοι του
ότι δεν µπορείτε να «προδώσετε» έναν γόνο του µεγάλου ιδρυτή
της παράταξής σας. Αλλά, εκείνο που είναι απολύτως βέβαιο
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είναι ότι οι ψυχές των αθώων αυτών ανθρώπων που φύγανε τόσο
άδικα δεν θα ησυχάσουν, οι συγγενείς τους δεν θα δεχθούν
καµία συγκάλυψη. Το σπουδαίο είναι ότι αυτοί οι άνθρωποι δεν
θέλουν εκδίκηση, θέλουν δικαίωση, θέλουν απόδοση δικαιοσύ-
νης. Αυτή η δικαιοσύνη ή από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή από εµάς
µε νέα κατάθεση για σύσταση προανακριτικής επιτροπής σε
κάθε περίπτωση θα έρθει. Ούτως ή άλλως στη συνείδηση του ελ-
ληνικού λαού η Νέα Δηµοκρατία είναι ένοχη για αυτή την τρο-
µερή συγκάλυψη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νότης Μηταράκης. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, πολύ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ιδιαίτερα δύσκολο σήµερα

να απευθύνεσαι στην Εθνική Αντιπροσωπεία για να παρουσιάσεις
θέση επί του πορίσµατος της εξεταστικής επιτροπής γιατί συζη-
τάµε ένα τραγικό δυστύχηµα που κόστισε τη ζωή σε πενήντα
επτά συνανθρώπους µας µεταξύ των οποίων πολλά νέα παιδιά.
Είναι ένα σπαρακτικό γεγονός και είναι ανείπωτος ο πόνος, ιδι-
αίτερα σκληρό για εµάς που είµαστε γονείς. 

Η ανθρώπινη φύση αναζητά παρηγοριά, αναζητά ευθύνες και
προφανώς υπάρχουν ευθύνες. Δική µας υποχρέωση στα πλαίσια
της συνταγµατικής µας αποστολής να δούµε τα στοιχεία, να τα
εξετάσουµε διεξοδικά και να καταλήξουµε σε ασφαλή συµπερά-
σµατα, σεβόµενοι το συναίσθηµα των συγγενών των θυµάτων,
υπηρετώντας παράλληλα την αποστολή µας σεβόµενοι τα γεγο-
νότα, τα στοιχεία και τους νόµους. 

Κατά κανόνα στα µεγάλα δυστυχήµατα συντρέχουν πολλα-
πλές αιτίες. Το πόρισµα καταλήγει σε συγκεκριµένες σχετικές
διαπιστώσεις πλήρως αιτιολογηµένες. Παρουσιάζει επτά παρα-
βάσεις του Γενικού Κανονισµού Κίνησης, του εθνικού δηλαδή µη-
χανισµού κανόνων ασφαλείας, παραβάσεις του σταθµάρχη
Λάρισας και των µηχανοδηγών, παραβάσεις που, σύµφωνα µε το
πόρισµα, οδήγησαν στο δυστύχηµα. 

Βασικό ζήτηµα για την εξεταστική επιτροπή αποτέλεσε η σύµ-
βαση 717, η οποία αφορούσε την ανάταξη της σηµατοδότησης
και της τηλεδιοίκησης του σιδηροδροµικού άξονα Αθήνα – Θεσ-
σαλονίκη - Προµαχώνας. Μια σύµβαση που υπεγράφη επί Κυ-
βέρνησης Νέας Δηµοκρατίας τον Σεπτέµβριο του 2014 και
έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί το 2016. Το έργο επί ΣΥΡΙΖΑ είχε
βαλτώσει µε αποτέλεσµα να έχει ολοκληρωθεί µόνο το 18% και
τελικά ολοκληρώθηκε επί Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας στις
20 Σεπτεµβρίου του 2023. 

Τίθεται το ερώτηµα αν είχε ολοκληρωθεί η σύµβαση νωρίτερα,
θα είχε σίγουρα αποφευχθεί το δυστύχηµα; Η απάντηση, όπως
δόθηκε από τους µάρτυρες, είναι ότι αυτό δεν είναι σίγουρο, δεν
είναι δεδοµένο ότι θα είχε αποφευχθεί και ότι αυτό που κατέστη
σαφές από τους µάρτυρες στην εξεταστική είναι πως τα δυστυ-
χήµατα αποφεύγονται αποκλειστικά και µόνο αν εφαρµόζεται
κατά γράµµα ο Γενικός Κανονισµός Κίνησης. 

Είχε ηλεκτρονικά µέσα ο σταθµάρχης; Όπως κατέθεσε στην
επιτροπή ο Πρόεδρος του ΟΣΕ κ. Τερεζάκης, ο τοπικός πίνακας
ελέγχου που είχε στη διάθεσή του ο σταθµάρχης για να κάνει την
αυτόµατη χάραξη τού παρείχε ίδιες δυνατότητες µε έναν πίνακα
τηλεδιοίκησης απλά σε µικρότερη εµβέλεια. Και όµως ο σταθµάρ-
χης όχι µόνο παρέκαµψε το σύστηµα και επέλεξε να κάνει τη χά-
ραξη χειροκίνητα, αλλά ούτε καν παρακολούθησε στον πίνακα
ελέγχου τη λανθασµένη πορεία που είχε δώσει στο τρένο. 

Θα σηµειώσω, όπως γνωρίζετε, ότι η σύµβαση 717 είναι µόνο
ένα µέρος ενός ευρύτερου σχεδιασµού του Ευρωπαϊκού Συστή-
µατος Διαχείρισης Σιδηροδροµικής Κυκλοφορίας, ένα έργο που,
σύµφωνα µε τον κανονισµό, πρέπει να ολοκληρωθεί στα τέλη του
2030. Σήµερα µόνο το 13% του ευρωπαϊκού σιδηροδρόµου είναι
εξοπλισµένο µε αυτό το σύστηµα. 

Συζητήθηκε εντόνως το πόρισµα του Ευρωπαίου εισαγγελέα.
Όπως αναφέρθηκε δεν αφορά το δυστύχηµα αυτό καθαυτό.
Αφορά τη διαδικασία που οδήγησε τελικά στην ολοκλήρωση του
έργου της σύµβασης 717. Το σκεπτικό της Ευρωπαίας εισαγγε-
λέως υποστηρίζει ότι η σύµβαση 717 θα έπρεπε να είχε ακυρωθεί

και να είχε ξεκινήσει ξανά το έργο από την αρχή. Αν είχε γίνει
αυτό, το έργο δεν θα είχε τελειώσει προφανώς όταν έγινε το δυ-
στύχηµα ούτε όµως και τον Σεπτέµβριο που τελείωσε τελικά. Η
πρόταση δίωξης που συζητήθηκε στη Βουλή τον Νοέµβριο του
2023 αφορούσε την απόφαση του τότε Υπουργού Υποδοµών κ.
Κώστα Καραµανλή να µη ναυαγήσει η σύµβαση 717, αλλά να συ-
νεχιστεί και να ολοκληρωθεί η εκτέλεσή της. Και τελικά αποδεί-
χτηκε εκ των υστέρων ότι η απόφαση ήταν σωστή, γιατί χάρη
στην παράταση που δόθηκε τελικά το έργο ολοκληρώθηκε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Άξιος! 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ως προς τα θέµατα ασφαλείας τονίζω
ότι η Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων αποτελεί τον πυλώνα
ασφάλειας τόσο κατά την Κοινοτική όσο και την εθνική νοµοθε-
σία στα ζητήµατα ασφάλειας σιδηροδρόµου. Προκύπτει ότι καµ-
µία επίσηµη ενηµέρωση δεν είχε λάβει το Υπουργείο από τη
ρυθµιστική αρχή, όπως παραδέχτηκε η Πρόεδρος της ΡΑΣ κ.
Τσιαπαρίκου στην εξεταστική. 

Πολιτική ευθύνη αναλήφθηκε αµέσως από τον τότε Υπουργό
Κώστα Καραµανλή µε την άµεση παραίτησή του την ηµέρα του
τραγικού δυστυχήµατος, πράξη που εκτός των άλλων διευκό-
λυνε και τον έλεγχο της υπόθεσης. 

Κάποιοι ζητάνε να γίνει άρση της βουλευτικής ασυλίας, όµως
εδώ δεν τίθεται θέµα πιθανών ποινικών ευθυνών του Κώστα Κα-
ραµανλή ως ιδιώτη ή ως Βουλευτή. Για τη διερεύνηση τυχόν
αξιόποινων πράξεων που γίνεται από ένα Υπουργό κατά την
άσκηση των καθηκόντων του εφαρµόζεται το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος. 

Και αυτό πρέπει να συµβαίνει σε ένα κράτος δικαίου, να σεβό-
µαστε το Σύνταγµα της χώρας, ανεξάρτητα του αν o Υπουργός
ή πρώην Υπουργός είναι Βουλευτής ή όχι σήµερα. 

Συζητήθηκε από συγγενείς των θυµάτων κατά πόσο το άρθρο
86 είναι συµβατό µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Θα ήθελα να σας
ενηµερώσω σχετικά και θα καταθέσω στα Πρακτικά τον Κανονι-
σµό 2017/1939. Είναι ο κανονισµός που δηµιούργησε την Ευρω-
παϊκή Εισαγγελία. Και ρητώς, στο άρθρο 29 αυτού του
κανονισµού, αναφέρεται ότι τα κράτη-µέλη δύναται να έχουν ει-
δικές διαδικασίες ποινικών ευθυνών για πολιτικά πρόσωπα, όπως
και η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση για τους δικούς της αξιωµατού-
χους -άρθρο 29 παράγραφος 2- έχει τα ίδια προνόµια. 

Ανάλογες ρυθµίσεις υπάρχουν και σε όλα τα συντάγµατα των
δυτικών δηµοκρατιών, τόσο στην Ευρώπη όσο και στις Ηνωµένες
Πολιτείες. Επί της ουσίας, από την εξέταση των πραγµατικών πε-
ριστατικών, δεν προκύπτουν ενδείξεις ποινικών ευθυνών µελών
της Κυβέρνησης, αλλά βεβαίως τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
έχουν τη δυνατότητα να καταθέσουν συγκεκριµένες προτάσεις
για συγκεκριµένα πολιτικά πρόσωπα που να αποδίδουν συγκε-
κριµένες κατηγορίες µε όλες τις ενδείξεις και το αποδεικτικό
υλικό που αυτό απαιτείται. Κάτι τέτοιο σήµερα, απ’ ό,τι αντιλαµ-
βάνοµαι, κανένα κόµµα της Αντιπολίτευσης δεν κατέθεσε. 

Ένα τελευταίο. Συζητήθηκε το θέµα της συγκάλυψης. Ο προ-
λαλήσας συνάδελφος αναφέρθηκε διεξοδικά στο πόρισµα της
Επιτροπής Εµπειρογνωµόνων από το οποίο, κατά δήλωσή του,
αντλήθηκαν πάρα πολύ χρήσιµα στοιχεία, ένα πόρισµα που έγινε
µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Η εξεταστική επιτροπή συζή-
τησε την υπόθεση, η δικαιοσύνη επίσης συζητά τις ποινικές ευ-
θύνες προσώπων που εµπλέκονται. 

Εγώ δεν µπορώ να καταλάβω µια ανακολουθία επιχειρήµατος
και φαντάζοµαι οι επόµενοι οµιλητές µπορεί να θέλουν να απαν-
τήσουν. Συζητήθηκε ότι µπορεί να έχουν ποινικές ευθύνες οι
Υπουργοί για το θέµα της σύµβασης. Αυτό αν ισχύει, δηλαδή
υπάρχει απιστία κατά τη σύµβαση, πώς αυτό συνάδει µε τα επι-
χειρήµατα που ακούγονται για τον τόπο του δυστυχήµατος; 

Ειπώθηκε ότι το µπάζωµα που έγινε, µπορεί να απέκρυψε στοι-
χεία. Αν ίσχυε αυτό, δεν απέκρυψε στοιχεία πολιτικών προσώπων
που συνδέονται µε τη σύµβαση. Απέκρυψε, αν υπήρχε, στοιχεία
που αναφέρονται στο ατύχηµα και προφανώς στους φυσικούς
αυτουργούς. Δεν µπορεί να έχει ποινική ευθύνη ένα πολιτικό
πρόσωπο για τη σύµβαση και τα στοιχεία που θα αποδείξετε ότι
έχει ποινική ευθύνη το πολιτικό πρόσωπο, να βρίσκονται στο ση-
µείο του δυστυχήµατος.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Μητα-
ράκη. Κλείστε. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Αυτό είναι µια ανακολουθία των επιχει-
ρηµάτων. Καταθέτω για τα Πρακτικά τον κανονισµό του Ευρω-
παίου εισαγγελέα που καταδεικνύει τη συµβατότητα του
Συντάγµατος του ελληνικού και την πρόβλεψη που έχει ο σχετι-
κός κανονισµός. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης καταθέτει

για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα κανονισµό, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεόφιλος
Ξανθόπουλος. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Επιτέλους, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το είπα εγώ νωρί-

τερα. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το είπατε, γι’ αυτό το λέω.

Απευθύνοµαι εις ώτα ακουόντων. 
Κυρίες και κύριοι, καταλαβαίνουµε ότι είναι µια διαδικασία που

ξεκίνησε στις 9.30’το πρωί. Είναι 11.30’και θα συνεχίσει. Θέλω
να είµαι πάρα πολύ λιτός,  περιεκτικός και κυρίως στον χρόνο. 

Συζητάµε ένα πόρισµα µιας διαδικασίας, η οποία διαδικασία
καίτοι προέκυψε µέσα στο πλαίσιο µιας συναίνεσης, γιατί είναι
µία καινούργια πρακτική η σύσταση εξεταστικής επιτροπής µε
πρωτοβουλία της Αντιπολίτευσης, είναι µία τροποποίηση της τε-
λευταίας συνταγµατικής Αναθεώρησης. Την πρότεινε η Νέα Δη-
µοκρατία. Στην προτείνουσα Βουλή τη στηρίξαµε εµείς. Στην
αναθεωρητική, την υπερψήφισε η Νέα Δηµοκρατία, όπως και όλα
τα κόµµατα και ελπίζαµε ότι αυτό το πνεύµα, η ληξιαρχική πράξη
συναίνεσης αυτής της επιτροπής, η ληξιαρχική πράξη γέννησης
αυτής της επιτροπής, είναι µια κατ’ εξοχήν συναινετική διαδικα-
σία. 

Και ελπίζαµε -και τις προηγούµενες φορές, µέχρι τη λίστα
Πέτσα- κυρίως σε αυτήν -γιατί εδώ δεν είναι µία διαδικασία που
αφορά εµάς, τα καθ’ ηµάς, αφορά ένα τροµακτικό γεγονός που
συνέβη στις 28 Φεβρουαρίου του 2023 που είχε ως αποτέλεσµα
τον θάνατο πενήντα επτά συνανθρώπων και τον τραυµατισµό
υπερδιπλάσιων- ότι θα υπάρξει µια συναίνεση και στην εκλογή
του προεδρείου, για να είναι ένα προεδρείο αντιπροσωπευτικό.
Δεν συνέβη και από την αρχή η Νέα Δηµοκρατία έδειξε την
στάση της. 

Υπενθυµίζω σε όλους ότι η εξεταστική επιτροπή είναι µέσο κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου. Και εδώ συνέβη το απίθανο. Ενώ δη-
λαδή εµείς κάνουµε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, η Νέα
Δηµοκρατία έχοντας πλειοψηφία στη Βουλή παρενέβη και ρύθ-
µισε τα µέσα της άσκησης του ελέγχου, καταρτίζοντας ουσια-
στικά τον κατάλογο των οµιλητών, αποκλείοντας οµιλητές.

Τρίτον, αποφάσισε εσπευσµένα το κλείσιµο των εργασιών, ενώ
είχε υποβληθεί αίτηµα να έρθει η δικογραφία από τον Εφέτη Ανα-
κριτή. 

Όλα αυτά, λοιπόν, δηµιουργούν ένα κλίµα στο οποίο η Νέα
Δηµοκρατία δεν µπορεί να απαντήσει επί της ουσίας. 

Μπαίνω σε αυτήν καθαυτήν τη διαδικασία. Λέει το πόρισµα της
Νέας Δηµοκρατίας: Δεν προέκυψαν ποινικές ευθύνες για πολι-
τικά πρόσωπα για το δυστύχηµα των Τεµπών. Λέει η Ηµερήσια
Διάταξη της Βουλής: Για τη διερεύνηση του εγκλήµατος των Τεµ-
πών. Αρχή σοφίας ονοµάτων επίσκεψις. Καταλαβαίνουµε ότι
προσπαθείτε να απωθήσετε τον χαρακτηρισµό του γεγονότος
ως εγκλήµατος και να του δώσετε τον ουδέτερο χαρακτηρισµό
του ατυχήµατος, αλλά δεν είναι έτσι. 

Επί της ουσίας τώρα. Είναι προφανές ότι το ανθρώπινο λάθος
εµφιλοχωρεί χωρίς σε κάθε ανθρώπινη ενέργεια και γι’ αυτόν τον
λόγο µπαίνουν τα συστήµατα ασφαλείας. Όπως επίσης, είναι
προφανές ότι αν ένας εσκεµµένα παραβιάσει τα συστήµατα
ασφαλείας, θα προκληθεί ενδεχοµένως ατύχηµα. Δεν καταλα-
βαίνω τη συζήτηση που γίνεται εδώ και τόσες ώρες και προσπα-
θείτε ουσιαστικά στα όρια της στρεψοδικίας να µας πείτε ότι και
να υπήρχαν αυτοµατισµοί, τίποτα δεν αποκλείει να γινόταν το δυ-

στύχηµα, το έγκληµα, το γεγονός. Προφανώς, αν περνάω µε κόκ-
κινο τίποτα δεν αποκλείει ότι θα περάσω µε κόκκινο χωρίς να
επέλθει σύγκρουση. Όµως, αυτός είναι ο λόγος της απαγόρευ-
σης της διέλευσης µε το κόκκινο; 

Υπάρχει ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα. Υπήρχε αυτοµατισµός
ο οποίος κάηκε τον Ιούλιο του 2019 και ο όποιος αυτοµατισµός
δεν αντικαταστάθηκε, δεν αποκαταστάθηκε επί πέντε χρόνια.
Εάν αυτός ο αυτοµατισµός υπήρχε και αν δεν έκλεινε τα µάτια
του εσκεµµένα ο σταθµάρχης, πολύ πιθανόν να είχε αποφευχθεί
αυτή η τραγική εξέλιξη. Αυτό δεν µπορείτε να το απαντήσετε. 

Μιλάω πάρα πολύ γρήγορα για να τελειώσω. Θέλω να είµαι
πολύ προσγειωµένος και θα αναφερθώ σε έγγραφα. Λέει ο Εφέ-
της Ανακριτής ότι η 717 αιτιωδώς συνδέεται µε το απελθόν απο-
τέλεσµα. Λέει ο Εφέτης Ανακριτής ότι θα αποφεύγετο µετά
βεβαιότητας η επέλευση του γεγονότος εάν ίσχυε ο αυτοµατι-
σµός. 

Μιλάει ο κ. Χαλκιάς, ο παλαιός Πρόεδρος του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους, για τον σταθµάρχη και λέει ότι δεν είναι
δυνατόν σε καµµία περίπτωση αυτός ο άνθρωπος να εκτελεί
αυτά τα καθήκοντα. Είναι εγκληµατική η τοποθέτησή του. Και µι-
λάτε από το πρωί και κανείς δεν ανέλαβε την ευθύνη, γιατί αυτός
ο άνθρωπος έγινε σταθµάρχης, καταπατώντας και καταστρατη-
γώντας όλες τις διατάξεις. 

Επικαλούµαι την έρευνα του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Σιδη-
ροδρόµων, του ERA που µιλάει για λανθασµένη εφαρµογή της
ευρωπαϊκής οδηγίας για τη σιδηροδροµική ασφάλεια. Μιλάει για
κανένα σχέδιο ασφάλειας και αξιολόγησης κινδύνων για τον σι-
δηρόδροµο. Θεωρεί ότι είναι απόλυτη ευθύνη του κράτους και
της Κυβέρνησης για το σιδηρόδροµο και όχι της ρυθµιστικής
αρχής σιδηροδρόµων ή οποιασδήποτε άλλης ανεξάρτητης
αρχής. Και βεβαίως, συλλήβδην απορρίπτει τους ισχυρισµούς
και τις αντιρρήσεις της Κυβέρνησης. Και µιλάω για την Ευρωπαία
εισαγγελέα, η οποία λέει, µπλοκαρίστηκε η έρευνά µας. 

Αυτά είναι στοιχεία για τα οποία κανείς από την Πλειοψηφία
δεν µπορεί να έχει άλλη άποψη, γιατί είναι γραπτά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Σήµερα η συζήτηση διεξάγεται µε
απόντα τον Πρωθυπουργό που είναι ο κύριος, ο βασικός υπεύ-
θυνος αυτής της συζήτησης και της εξέλιξης. Και βεβαίως ο
Πρωθυπουργός, ακούγοντας τους επιτελείς του, θέλει να βγει
από το κάδρο της συζήτησης αλλά εσείς, οι Βουλευτές της Πλει-
οψηφίας, µπαίνετε για πάντα στο κάδρο αυτό, γιατί ουσιαστικά
συνεργείτε στη µεθόδευση του κ. Μητσοτάκη. 

Ξέρουµε πολύ καλά πως θεωρείτε ότι έχοντας την πλειοψηφία
και επειδή δεν λειτουργούν πολύ καλά τα θεσµικά αντίβαρα,
έχετε την αίσθηση του ακαταδίωκτου. Η κοινωνία ψάχνει να βρει
διέξοδο. Η κοινωνία εκφράζει αιτήµατα και η κοινωνία διεκδικεί.
Θέλω να πω σε όλους τους πολίτες ότι θα είµαστε µαζί τους στην
προσπάθεια εξεύρεσης της αλήθειας, στην προσπάθεια αποκα-
τάστασης της µνήµης των αθώων ανθρώπων και στην προσπά-
θεια να ξανασταθεί µια κοινωνία στα πόδια της. Διότι κανείς δεν
µπορεί να είναι πάνω από τον νόµο και πάνω από την κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δη-

µήτριος Κούβελας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ούτε ένας Βουλευτής ή µία Βουλευτής δεν υπάρχει από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Είµαστε τόση ώρα χωρίς Υπουργό,
κύριε Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αφύλακτη η Αίθουσα. Απέδρασε και ο κ. Βορίδης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έρχεται. Εξάλλου,
δεν είναι νοµοσχέδιο. Είναι µία απολύτως κοινοβουλευτική δια-
δικασία. Δεν θέλω να παρεµβαίνω, οφείλω όµως να απαντώ. 

Ορίστε, κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το τραγικό δυστύχηµα των Τεµ-
πών χωρίς αµφιβολία µας έχει συγκλονίσει όλους και έχει στιγ-
µατίσει την ελληνική κοινωνία. Ως γονιός, ειλικρινά δεν θα ήθελα
µε τίποτα να βρεθώ στη θέση όσων έχασαν το παιδί τους. Ως
συµπολίτης γνωστών µας οικογενειών, ιδίως από το Πανόραµα
και το Ωραιόκαστρο της Θεσσαλονίκης, αδυνατώ να βρω λόγια
παρηγοριάς τους. Μόνο δίκιο τους δίνω, σε όλα.

Ως Βουλευτής, όµως, θα επιµείνω ότι το τραγικό δυστύχηµα
δεν προσφέρεται για πολιτική εκµετάλλευση. Πιστεύω ότι είναι
ασέβεια στη µνήµη των αδικοχαµένων θυµάτων να χρησιµοποι-
ούνται, για να εξυπηρετηθούν πολιτικές σκοπιµότητες εντός και
εκτός Ελλάδος. 

Όσοι ζητάµε την απόδοση ευθυνών χωρίς καµµία έκπτωση, το
εννοούµε, κυρία Κωνσταντοπούλου. Αυτό ισχύει για όλους µας.
Μην επιχειρείτε να µονοπωλήσετε αυτή την ευαισθησία µέσα σε
αυτή την Αίθουσα.

Στην εξεταστική επιτροπή, αναλάβαµε το δύσκολο έργο να ρί-
ξουµε όσο περισσότερο φως µπορούµε σε πτυχές και γεγονότα
που οδήγησαν στο τραγικό δυστύχηµα. Όπως φαίνεται, αυτό
οφείλεται σε πολλούς παράγοντες, πράξεις και παραλείψεις πε-
ρισσότερων προσώπων. Το αποτέλεσµα αυτό, το συµπέρασµα
αυτό δεν µειώνει τις συγκεκριµένες ευθύνες του καθενός ξεχω-
ριστά, όποιες και αν είναι αυτές οι ευθύνες, όποιο και αν είναι το
πρόσωπο στο οποίο αποδίδονται ή θα αποδοθούν.

Όπως καταλαβαίνουµε όλοι, νοµικοί ή µη, απολύτως αρµόδια
να φωτίσει στον υπέρτατο βαθµό τα γεγονότα και να αποδώσει
τελικά τις ποινικές ευθύνες, είναι η ελληνική δικαιοσύνη. 

Πιστεύετε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης,
ότι προσφέρετε υπηρεσίες στην αλήθεια και δείχνετε σεβασµό
στη µνήµη των θυµάτων, όταν στοχοποιείτε την ελληνική δικαιο-
σύνη και απαξιώνετε τις ενέργειες των αρµοδίων οργάνων της;

Εµείς έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη και την
αφήνουµε να κάνει τη δουλειά της όπως πρέπει. Βέβαια, η Βουλή
δεν υποκαθιστά τη δικαιοσύνη. Συνδροµή στο έργο της προσφέ-
ρει η εξεταστική επιτροπή.

Ανάµεσα στους µάρτυρες που κατέθεσαν ήταν πρώην στελέχη
των σιδηροδρόµων, πρώην Υπουργοί Υποδοµών και Μεταφορών,
οι οποίοι αναφέρθηκαν στην κατάσταση των ελληνικών σιδηρο-
δρόµων τα τελευταία τριάντα χρόνια. Είναι υποχρέωσή µας να
µην παραγνωρίσουµε τα συµπεράσµατα που αφορούν και τις
χρόνιες παθογένειες και συστηµικές δυσλειτουργίες του ελληνι-
κού σιδηροδρόµου. 

Δεν είναι αλήθεια ότι ο διαχειριστής της υποδοµής, ο ΟΣΕ, επί
δεκαετίες ήταν -και παραµένει ακόµη σε µεγάλο βαθµό- ο µεγά-
λος ασθενής του ελληνικού δηµοσίου, µε τις διαχρονικές ευθύ-
νες για την υποστελέχωση και υποχρηµατοδότησή του;
Υποστελέχωση που κορυφώθηκε, βέβαια, την περίοδο που ξεκί-
νησε το 2010, των µνηµονιακών υποχρεώσεων και πολιτικών,
όταν και έχασε πάνω από τους µισούς του εργαζόµενους. Όλοι
οι µάρτυρες συµφώνησαν ότι ο ΟΣΕ έπασχε από έλλειψη πόρων,
τόσο ανθρώπινων όσο και οικονοµικών.

Δεν είναι αλήθεια ότι εξαιτίας παθογενειών και άρρωστων πρα-
κτικών, αν και υπογράφηκε στα τέλη του 2014, αντί να ολοκλη-
ρωθεί µέσα στο 2016, πάγωσε ουσιαστικά η υλοποίηση της
σύµβασης 717 την περίοδο ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή από το 2015 µέχρι
το 2019; Ο τότε Υπουργός Χρήστος Σπίρτζης µάς τα εξήγησε
στην εξεταστική επιτροπή, την ανάγκη, δηλαδή, να δοθούν έξι
παρατάσεις την περίοδο ευθύνης του.

Δεν είναι αλήθεια ότι µε δυσκολίες µεν, αλλά τελικά προχώ-
ρησε η 717 µετά το 2019 και τελικά, ολοκληρώθηκε τον Σεπτέµ-
βριο του 2023;

Δεν είναι αλήθεια ότι ξεπουλήθηκε η λειτουργία των σιδηρο-
δρόµων στην ιταλική εταιρεία «HELLENIC TRAIN» επί ηµερών
Σπίρτζη και ΣΥΡΙΖΑ, µε αποτέλεσµα ουσιαστικά, σηµαντικά stan-
dards ορθής λειτουργίας να πέσουν χαµηλότερα;

Δεν είναι αλήθεια ότι η Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων, η
οποία έχει ως ευθύνη να πιστοποιεί και την ασφάλεια λειτουργίας
των σιδηροδρόµων στην Ελλάδα, δεν έκανε τόσο καλά τη δου-
λειά της µέχρι το τραγικό δυστύχηµα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι, επίσης, αλήθεια ότι ελήφθησαν µέτρα από το 2019 και
µετά, επί διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, για αύξηση της
χρηµατοδότησης αλλά και του ανθρώπινου δυναµικού;

Η ανάγκη της αναµόρφωσης και εκσυγχρονισµού των ελληνι-
κών σιδηροδρόµων φυσικά παραµένει πρώτιστη και το επισηµαί-
νουµε στο πολυσέλιδο πόρισµα που καταθέσαµε ως
Κοινοβουλευτική Οµάδα στην εξεταστική επιτροπή και στην Ολο-
µέλεια της Βουλής, ώστε να αναδειχθεί η σοβαρότητα µε την
οποία επιβάλλεται να συνεχιστούν οι προσπάθειες αλλά και η ση-
µασία αξιοποίησης ευρωπαϊκών πόρων για τον σκοπό αυτό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για όσους δεν αναζητούν εντυ-
πώσεις αλλά την ουσία, πιστεύω ότι θα βρουν χρήσιµη τη δου-
λειά της εξεταστικής επιτροπής και θα συνεχίσουν να χτίζουν
πάνω στο πόρισµα που συζητούµε σήµερα, έτσι ώστε να µην
υπάρξει κανένα περιθώριο συγκάλυψης, αλλά µόνο η αλήθεια να
αναδειχθεί στην υπόθεση του τραγικού δυστυχήµατος των Τεµ-
πών. Έτσι πιστεύουµε ότι θα τιµήσουµε τη µνήµη των θυµάτων
και θα πετύχουµε τον ασφαλή και σύγχρονο σιδηρόδροµο που
δικαιούµαστε.

Και µιας και όλοι µε εµπιστοσύνη αποδίδουµε ιδιαίτερη σηµα-
σία στο πόρισµα της επιτροπής των εµπειρογνωµόνων, της Επι-
τροπής Γεραπετρίτη, σας προτρέπω να διαβάσουµε και το
υστερόγραφο που βρίσκεται στην τελευταία σελίδα 228 του πο-
ρίσµατος. Εκεί περιλαµβάνεται η ευχή τα συµπεράσµατα αυτά
να αξιοποιηθούν αναλόγως, όπως θα έπρεπε και να µην τύχουν
αντικείµενο πολιτικής ή κοµµατικής εκµετάλλευσης, γιατί αυτό
δεν συνάδει µε το τραγικό δυστύχηµα και τις συνέπειές τους
αλλά και την αλήθεια που οφείλουµε στον ελληνικό λαό και την
αναζητούµε, εµείς, η δικαιοσύνη, όλοι όσοι είναι αρµόδιοι για
αυτό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Ιωάννης Δελής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι, από εκείνη τη µαύρη
µέρα του φρικτού εγκλήµατος στα Τέµπη µια δυνατή φωνή στην
κοινωνία δεν σταµάτησε να ακούγεται παντού και να φτάνει µέ-
χρις εδώ, στη Βουλή: Να αποδοθεί δικαιοσύνη. Είναι ο µόνος σε-
βασµός στη µνήµη τόσων αθώων θυµάτων. Να πληρώσουν όλοι
οι υπεύθυνοι, από κάτω µέχρι επάνω. Είναι η µόνη εξιλέωση των
αυτουργών του εγκλήµατος. Να καταδικαστεί και να ανατραπεί
η πολιτική που οδηγεί σε τέτοια εγκλήµατα. 

Είναι ο µόνος τρόπος για να µην επαναληφθούν αυτά. Και
µπροστά σε αυτήν την ξεκάθαρη απαίτηση της κοινωνίας κρίνον-
ται τελικά όλες οι πολιτικές δυνάµεις, χωρίς κανείς να µπορεί να
κρυφτεί. 

Αυτήν την ξεκάθαρη απαίτηση της κοινωνίας και προπαντός
των οικογενειών των θυµάτων µετέφερε εδώ στη Βουλή το ΚΚΕ
και πήρε την πρωτοβουλία για να συσταθεί τελικά από τη συν-
τριπτική πλειοψηφία της Βουλής η εξεταστική επιτροπή. Μια επι-
τροπή της Βουλής για τη σύσταση της οποίας, ξέρετε, δεν ήταν
αναγκαίες οι ψήφοι της Νέας Δηµοκρατίας και αρκούσαν εκατόν
είκοσι Βουλευτές, άλλο τώρα αν η Νέα Δηµοκρατία έκανε τη δική
της ανάγκη φιλοτιµία και τελικά την ψήφισε, σε αντίθεση µε την
πρόταση τότε του ΠΑΣΟΚ, αλλά και του ΣΥΡΙΖΑ για προανακρι-
τική, φαινοµενικά πιο προωθηµένη, η οποία όµως προϋπέθετε
την ψήφο της Νέας Δηµοκρατίας και, ως γνωστόν, αυτήν την κα-
ταψήφισε. Με λίγα λόγια, αν δεν υπήρχε η πρόταση του ΚΚΕ,
τότε πολύ απλά θα οδηγούµασταν στον οριστικό ενταφιασµό της
υπόθεσης Τέµπη από τη µεριά της Βουλής.

Είχαµε µήπως ως ΚΚΕ αυταπάτες ως προς τη λειτουργία µιας
τέτοιας επιτροπής στη Βουλή, µε δεδοµένο τον κοινοβουλευτικό
συσχετισµό; Όχι βέβαια. Τι είπαµε, όµως, από την πρώτη στιγµή;
Είπαµε ότι το ΚΚΕ θα κάνει ό,τι µπορεί και θα αξιοποιήσει και
αυτήν την επιτροπή, ώστε και να µην ξεχαστεί το έγκληµα, αλλά
και να έρθουν στο φως όσο γίνεται περισσότερα και ουσιαστικά
στοιχεία. Για ποιον λόγο; Μα, τόσο για να αποδοθούν και οι πο-
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λιτικές και οι ποινικές ευθύνες, αλλά όσο και για να φωτιστούν
οι συνθήκες και τα πραγµατικά αίτια του δυστυχήµατος, ώστε να
µην επαναληφθεί.

Πράγµατι, παρά τον αρνητικό συσχετισµό, την προσπάθεια
συγκάλυψης, τη µη κλήτευση ουσιαστικών µαρτύρων και τις ανέ-
ξοδες, φτηνές αντιπαραθέσεις της κυβερνητικής Πλειοψηφίας
µε άλλα κόµµατα, προκειµένου καθένα από αυτά να κρύψει τις
δικές του κυβερνητικές ευθύνες, παρ’ όλα αυτά φωτίστηκαν αρ-
κετές πλευρές που συντέλεσαν καθοριστικά στο έγκληµα. Επι-
βεβαιώθηκαν επίσης οι τεράστιες διαχρονικές πολιτικές ευθύνες
για την κατάσταση στον σιδηρόδροµο και την ασφάλειά του,
αλλά προέκυψαν και ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων,
όπως των προηγούµενων Υπουργών Μεταφορών, καθώς και
άλλων, οι οποίοι µε τις ενέργειες ή τις παραλείψεις τους υπονό-
µευσαν την ασφάλεια του σιδηροδρόµου και αποδέχτηκαν το εν-
δεχόµενο, αν δεν το προδιέγραψαν, στο έγκληµα των Τεµπών. 

Όλα αυτά περιέχονται στο πόρισµα του ΚΚΕ, το οποίο δεν δι-
καιώνει µονάχα τις προσδοκίες των συγγενών να φωτιστούν τα
αληθινά αίτια και να αποδοθεί πραγµατικά δικαιοσύνη, αλλά και
την απαίτηση ενός ολόκληρου λαού να πάψουν η ασφάλεια και
η ζωή του να συνθλίβονται στις µυλόπετρες του κέρδους. Και εν
πάση περιπτώσει, είναι και το µοναδικό πόρισµα στο οποίο –ξέ-
ρετε- κατονοµάζονται πολύ συγκεκριµένες ποινικές ευθύνες σε
πολύ συγκεκριµένα πολιτικά πρόσωπα. Το µόνο πόρισµα στο
οποίο γίνεται αυτό. 

Αντίθετα, στα πορίσµατα αλλά και στις σηµερινές τοποθετή-
σεις όλων των άλλων κοµµάτων µπαίνουν κάτω από το χαλί οι
πραγµατικές αιτίες και οι ένοχοι για το έγκληµα στα Τέµπη. Βλέ-
πετε, η απελευθέρωση, η ιδιωτικοποίηση του σιδηρόδροµου, η
κατάτµηση, η υποστελέχωση και τα έργα που υλοποιούνται ανά-
λογα µε το κόστος - όφελος που προστάζει η Ευρωπαϊκή Ένωση
έχει τη σφραγίδα όλων των κυβερνήσεων της τελευταίας εικοσι-
πενταετίας, γι’ αυτό και ορισµένοι, όπως το ΠΑΣΟΚ παραδείγµα-
τος χάριν, δεν κρύβουν την ενόχλησή τους. 

Τι να γίνει όµως; Το προδιαγεγραµµένο έγκληµα στα Τέµπη
είναι διαρκές και όχι στιγµιαίο. Απόδειξη; Οι παρατάσεις και οι
καθυστερήσεις στην ολοκλήρωση των συµβάσεων που έχουν τη
σφραγίδα όλων σας, των κυβερνήσεων εννοώ. Πώς είναι δυνατόν
να µην έχουν ολοκληρωθεί τέσσερις συµβάσεις µέσα σε δεκα-
τέσσερα χρόνια, όταν θα έπρεπε αυτές να έχουν ολοκληρωθεί
σε δύο; Αλλά έτσι γίνεται όταν σύµφωνα µε την Επιτροπή Γερα-
πετρίτη, όχι σύµφωνα µε εµάς, τα σιδηροδροµικά έργα, λέει,
αποτελούν πεδίο έντονου ανταγωνισµού µεταξύ διαφόρων ερ-
γολάβων, κατασκευαστών, προµηθευτών. Για να ικανοποιηθούν
µάλιστα οι προµηθευτές από τις µεγάλες ευρωπαϊκές χώρες, η
κατάτµηση των έργων καταντά συνήθης πρακτική. Ακόµη και οι
προδιαγραφές είναι συχνά διαφορετικές από ένα τµήµα χιλιοµέ-
τρων ως το επόµενο, µε συνέπεια ασυµβατότητες µεταξύ των
τµηµάτων ενός ενιαίου κατά τα άλλα έργου. 

Το πόρισµα της Νέας Δηµοκρατίας είναι µια σκέτη ντροπή και
µια µεγάλη προσβολή στα θύµατα των Τεµπών και τους συγγε-
νείς τους, την αγωνία τους να βρουν απαντήσεις και να τιµωρη-
θούν όσοι πραγµατικά ευθύνονται. Οι πολιτικές ευθύνες της
Κυβέρνησης; Αυτές εξαντλούνται µε την παραίτηση του τότε
Υπουργού Κώστα Καραµανλή. Οι ποινικές ευθύνες; Περιορίζον-
ται σε εκείνον τον σταθµάρχη της βάρδιας και στους µηχανοδη-
γούς των δύο αµαξοστοιχιών που συγκρούστηκαν. Σύµφωνα δε
µε το πόρισµα, κανένα πρόβληµα ασφαλούς λειτουργίας δεν υφί-
σταται στο δίκτυο και η σύγκρουση θα είχε αποφευχθεί αν οι ερ-
γαζόµενοι τηρούσαν απλώς τον Γενικό Κανονισµό Κινήσεως.
Τόσο απλά και τόσο ξεδιάντροπα. 

Ξέρετε όµως κάτι; Ποτέ δεν φεύγουν τα νεκρά παιδιά από τα
σπίτια τους. Τριγυρίζουν εκεί και κάθε µέρα µεγαλώνουν µέσα
στην καρδιά µας, για να µας θυµίζουν ότι το έγκληµα αυτό δεν
πρόκειται ούτε να ξεχαστεί ούτε να παραγραφεί. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα κάνουµε µια δια-

κοπή τριών λεπτών και σε τρία λεπτά θα συνεχίσουµε µε την κ.
Ευθυµίου από τη Νέα Δηµοκρατία. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Καλώ στο Βήµα τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννα
Ευθυµίου. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα χρόνο µετά

το δυστύχηµα των Τεµπών η ελληνική κοινωνία παραµένει συγ-
κλονισµένη, µια ανείπωτη τραγωδία που κατέληξε µε την απώ-
λεια πενήντα επτά ψυχών, κυρίως νέων ανθρώπων, αρκετοί από
αυτούς από την πόλη µου, τη Θεσσαλονίκη.

Αυτονόητα κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνας είναι δίπλα στους
συγγενείς των θυµάτων, δίπλα σε κάθε τραυµατία που προσπα-
θεί να επουλώσει τις σωµατικές και ψυχικές πληγές του. 

Ο πόνος της µάνας και του γονέα για την απώλεια του παιδιού
του είναι ένας πόνος που δεν θα σβήσει ποτέ. Φυσικά κατανο-
ούµε πλήρως τις κοπιώδεις και τις αγωνιώδεις προσπάθειες που
κάνουν οι συγγενείς των θυµάτων ώστε να µπορέσουν να βρουν
ποιες είναι οι αιτίες και ποιοι είναι οι υπεύθυνοι ώστε να δικαιω-
θούν οι ψυχές των δεκάδων αυτών ανθρώπων. 

Βέβαια, για τον σκοπό αυτό καθ’ ύλην αρµόδια είναι η δικαιο-
σύνη. Είναι µια σύνθετη και δύσκολη διαδικασία. Όµως, ας την
αφήσουµε απρόσκοπτα να κάνει τη δουλειά της. Ο Πρωθυπουρ-
γός κατ’ επανάληψη έχει τοποθετηθεί για την ανάγκη να χυθεί
άπλετο φως, ναι άπλετο φως, χωρίς αστερίσκους, χωρίς εξαιρέ-
σεις, χωρίς σκιές, µε νηφαλιότητα και αντικειµενικό τρόπο. Στό-
χος είναι οι απαντήσεις σε όλα. Χρειάζεται, βέβαια, και η επίδειξη
τάχιστων αντανακλαστικών από την πλευρά της δικαιοσύνης,
ώστε να µπορέσει γρήγορα να αποδοθεί. Πρόσφατα, βέβαια, σε
προηγούµενο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε την
αλλαγή των ποινικών κωδίκων επιρρωνύεται αυτός ο σκοπός.
Μπορεί να τρέξει πιο γρήγορα η επιτάχυνση της δικαιοσύνης. 

Επαναλαµβάνω: Απαντήσεις σε όλα χωρίς αστερίσκους, χωρίς
εξαιρέσεις, αλλά µακριά από την εργαλειοποίηση του πόνου των
συγγενών. Θεωρώ ότι είναι µια πρόκληση για το πολιτικό σύ-
στηµα να σταθεί στο ύψος της βαρύτητας της ανείπωτης αυτής
της τραγωδίας, των χρόνιων παθογενειών που έχει αναδείξει και
να µείνουµε µακριά από µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. 

Σήµερα ακούω τις αιτιάσεις της Αντιπολίτευσης ότι ο Πρωθυ-
πουργός δεν είναι εδώ. Μα δεν ήταν. Σε αντίστοιχες κοινοβου-
λευτικές συζητήσεις που αφορούσαν εξεταστικές ή
προανακριτικές επιτροπές και τα πορίσµατά τους δεν ήταν εδώ.
Όµως, έχει βγει δηµόσια, κατ’ επανάληψη έχει δηµόσια τοποθε-
τηθεί ξεκάθαρα και µε τεκµηριωµένες απαντήσεις.

Τώρα επί του πορίσµατος στα περισσότερα αναφέρθηκαν οι
συνάδελφοί µου. Όµως θεωρώ και θα αναλύσω τρία στοιχεία και
πιστεύω ότι είναι σηµαντικό να µπορέσουµε να συµφωνήσουµε
σε κάποια πράγµατα που εκτιµώ ότι αποδείχτηκαν ή µπορεί και
να είναι και αυταπόδεικτα, όπως -ένα στοιχείο- η θεµελιώδης ση-
µασία του Γενικού Κανονισµού Κίνησης. Είναι κάτι αντίστοιχο του
κανονισµού οδικής κυκλοφορίας. Προφανώς είναι ένας κανονι-
σµός που είναι νοµικά δεσµευτικός και όλοι µάρτυρες κατέθεσαν
ότι αν είχαν τηρηθεί οι προβλεπόµενοι κανόνες, τότε το δυστύ-
χηµα δεν θα είχε συµβεί. 

Δεύτερο στοιχείο είναι η συµβολή των αυτοµατοποιηµένων συ-
στηµάτων διαχείρισης κυκλοφορίας, δηλαδή η σύµβαση 717, το
GSMR, το ETCS και φυσικά αυτά να είναι διαλειτουργικά µεταξύ
τους. 

Αυτά, λοιπόν, τα στοιχεία παρέχουν αυξηµένες εγγυήσεις σε
διαφορετικό βαθµό για την ασφαλέστερη λειτουργία του σιδη-
ροδροµικού δικτύου µε την ταυτόχρονη και πιστή εφαρµογή του
Γενικού Κανονισµού Κίνησης. 

Όλα αυτά, λοιπόν, αυξάνουν το επίπεδο ασφάλειας και απο-
φυγής ατυχηµάτων, χωρίς βέβαια να περάσουµε στο άλλο άκρο
ότι χωρίς αυτά είναι επισφαλείς οι σιδηροδροµικές διαδροµές.
Όχι, δεν σηµαίνει αυτό, αλλά σε κάθε περίπτωση αυτά είναι πρό-
σθετες δικλείδες ασφαλείας. 

Τρίτο στοιχείο είναι η δυσκολία ολοκλήρωσης της σύµβασης
717. Τι σηµαίνει αυτό; Τι έγινε; Μια σύµβαση που ξεκίνησε το
2014, έπρεπε να ολοκληρωθεί το 2016, αλλά πήρε έξι παρατά-
σεις ως το 2019, µια παράταση από το 2019 και µετά και ολοκλη-
ρώθηκε τον Σεπτέµβριο του 2023. Δηλαδή, τι έπρεπε να γίνει;
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Έπρεπε να αποφασιστεί από την ηγεσία του Υπουργείου Μετα-
φορών, από την πολιτική ηγεσία, ότι πρέπει να διαλυθεί η σύµ-
βαση αυτή; Πρέπει να πάµε πίσω; Πρέπει να µην ολοκληρωθεί
το έργο; Και αν είχε αποφασιστεί αυτό και είχε γίνει το δυστύ-
χηµα, τότε δεν θα υπήρχαν οι αντίστοιχες αιτιάσεις γιατί δεν ολο-
κληρώθηκε η σύµβαση αυτή και γιατί πήγε πίσω;

«Εξ αυτών, λοιπόν, των λόγων…», καταλήγει το πόρισµα της
εξεταστικής επιτροπής, «…ότι δεν µπορεί να αποδοθεί αµέλεια
ή ευθύνη στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Μεταφορών». 

Θα ήθελα, όµως, µε βάση αυτό το τραγικό δυστύχηµα, την
ανείπωτη τραγωδία, να κάνουµε µια προβολή και στο µέλλον: Το
«ποτέ ξανά» να είναι «ποτέ ξανά» και για να συντρέξει αυτό πρέ-
πει να υπάρχει αυστηρή τήρηση όλων των προβλεπόµενων χρο-
νοδιαγραµµάτων για όλα τα έργα των συστηµάτων ασφαλείας
και φυσικά η επίβλεψη, η αυστηρή επίβλεψη, της λειτουργίας
τους. 

Δεύτερον, όσοι εµπλέκονται, όλοι οι εµπλεκόµενοι, είτε είναι
κύριοι του έργου είτε είναι επιβλέποντες είτε είναι ανάδοχοι είτε
είναι υπερεργολάβοι, όλοι αυτοί να αναλαµβάνουν στο ακέραιο
το καθήκον τους και να λαµβάνουν έγκαιρα τα προβλεπόµενα
µέτρα και φυσικά να υπάρχει σε όλους αυτούς η κατάλληλη στε-
λέχωση µε ανθρώπινο δυναµικό και ο κατάλληλος υλικοτεχνικός
εξοπλισµός.

Καταλήγοντας µε τις σκέψεις αυτές πιστεύω ότι το µεγαλύ-
τερο δίδαγµα από την ανείπωτη τραγωδία του δυστυχήµατος
των Τεµπών είναι το «ποτέ ξανά», αφού όλοι έχουµε προφανώς
αντιληφθεί τι έχει γίνει και ο καθένας πρέπει να ανταποκρίνεται
πλήρως στα καθήκοντα και στις υποχρεώσεις του στον βαθµό
που του αναλογεί. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ και καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Ελληνικής Λύσης κ.
Στυλιανό Φωτόπουλο. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ.

Άδωνις Γεωργιάδης, Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας:
«Αν λέγαµε ότι ο σιδηρόδροµος δεν είναι ασφαλής, την επόµενη
µέρα δεν θα έµπαινε άνθρωπος µέσα στα τρένα». Ισχύει. Μόνο
που στην περίπτωση αυτή πενήντα επτά συνάνθρωποί µας, στην
πλειονότητά τους νέα παιδιά, σήµερα θα ζούσαν. 

Άρα, γιατί; Για να µη χάσουν εισιτήρια οι Ιταλοί της «HELLENIC
TRAIN»; Σοβαρά µιλάµε; Είναι αυτό κανονικότητα; Μπείτε στα
τρένα, µπείτε στα αεροπλάνα, µπείτε στα καράβια, ακόµα και αν
γνωρίζουµε ότι υπάρχει σοβαρό πρόβληµα ασφαλείας; 

Επαναλαµβάνω: Γιατί; Για να µη χάσουν οι Ιταλοί της «HEL-
LENIC TRAIN», αυτοί που τους χαρίσατε τον ΟΣΕ µε τίµηµα όσο
κοστίζει µια οµάδα µπάσκετ για ένα χρόνο; Αυτοί οι οποίοι πήραν
πίσω τα χρήµατα πουλώντας τα σαπάκια τους από την ιταλική
µητρική στην ελληνική θυγατρική µε την εξασφάλιση, µάλιστα,
πως θα εισπράττουν και επιπλέον 50 εκατοµµύρια τον χρόνο από
το ελληνικό δηµόσιο;

Ελέγξατε ποτέ αυτές τις πωλήσεις αν ανταποκρίνονται στα
πραγµατικά µεγέθη, αν το τίµηµα το οποίο εισέπραξαν οι Ιταλοί
από το ταµείο του ΟΣΕ ανταποκρινόταν στην πραγµατικότητα
και στην εύλογη αξία, όπως λέµε στα χρηµατοοικονοµικά, αυτών
των πέντε αµαξοστοιχιών;

Θα σας θυµίσω τι έγραφαν οι Ελβετοί. Καθυστερήσεις, βλά-
βες, ακυρώσεις για χρόνια. Τα τρένα ETR 470 ήταν ο µεγαλύτε-
ρος πονοκέφαλος των ελβετικών σιδηροδρόµων. Στο τέλος οι
Ελβετοί τα έστειλαν για σκραπ και ηρέµησαν, αλλά οι ιταλικοί σι-
δηρόδροµοι, οι οποίοι λειτουργούν όλα τα ελληνικά επιβατικά
τρένα, από το 2017 παρουσίασαν τα ίδια τρένα ως υπερσύγ-
χρονα. 

«Μείνετε µακριά από αυτά τα τρένα», λένε στελέχη που τα
γνώριζαν από πρώτο χέρι. Γιατί, λοιπόν, αυτό το τρένο που έχει
βάλει επανειληµµένα σε κίνδυνο τους επιβάτες στο παρελθόν
αποκτά νέα πνοή; Το µόνο που µπορώ να πω είναι καλή τύχη.
«Επιστρέφουν στην Ελλάδα τα τρένα που καταργήθηκαν από την
Ελβετία» αναφέρει σε δηµοσίευµά της η ιστοσελίδα «Investigate
Europe».

Σε οποιαδήποτε µικροµεσαία επιχείρηση συµβεί ένα εργατικό
ατύχηµα, πόσω µάλλον δυστύχηµα, συλλαµβάνεται αµέσως ο
διαχειριστής ή ο διευθύνων σύµβουλος. Στην προκειµένη περί-
πτωση µε πενήντα επτά νεκρούς, µεταξύ των οποίων και εργα-
ζόµενοί τους, δεν συνέβη τίποτα από όλα αυτά. Γιατί; Για ποιο
λόγο; Τι το εξαιρετικό υπάρχει µε αυτή την εταιρεία;

Ήρθαν εδώ αυτοί οι κύριοι και απαξίωσαν µε τη στάση τους
και την εξεταστική επιτροπή και την ίδια τη Βουλή των Ελλήνων.
Ποιος τους έδωσε το δικαίωµα να συµπεριφέρονται σαν αποικιο-
κράτες; Σίγουρα όχι εµείς και σίγουρα όχι ο ελληνικός λαός, ο
οποίος έβλεπε τον σιδηρόδροµο ως ένα ασφαλές -το τονίζω,
ασφαλές- και οικονοµικό µέσο µεταφοράς. 

Όλοι γνωρίζουµε πως το σιδηρόδροµο επιλέγουν κυρίως τα
λιγότερα προνοµιούχα τµήµατα του λαού, στρατιώτες, φοιτητές,
εργαζόµενοι. Ίσως γι’ αυτό να µη φρόντισαν τον σιδηρόδροµο
όσοι άσκησαν διοίκηση από το 1974 και εντεύθεν. Γι’ αυτό και
γιατί δεν συνέφερε τα αγαπηµένα παιδιά όλων των κυβερνήσεων,
τους εργολάβους και τις κατασκευαστικές εταιρείες. 

Μπορεί κάποιος να κατηγορήσει την Κυβέρνηση πως δεν γνώ-
ριζε; Φυσικά και όχι. Ειρωνικές δηλώσεις του κ. Μητσοτάκη τον
Μάρτιο του 2019 κατά την παρουσίαση του προγράµµατος της
Νέας Δηµοκρατίας, όταν µίλαγε για εκτροχιασµό τρένων ανά-
λογα µε την ταχύτητα το αποδεικνύουν. 

Ο κ. Καραµανλής δεν γνώριζε, όταν από αυτό εδώ το Βήµα
κουνούσε άκοµψα το δάκτυλο, απαντώντας σε ερώτηση συνα-
δέλφου Βουλευτή για την ασφάλεια του σιδηροδρόµου; Φυσικά
και γνώριζε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα, δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Οι καταγγελίες των εργαζοµένων στο σιδηρόδροµο, οι οποίες

µιλούσαν για σοβαρά κενά ασφαλείας και υποστελέχωση, προ-
ειδοποιώντας επί σειρά ετών για κίνδυνο δυστυχήµατος, το απο-
δεικνύουν. Ακόµα και οι πολλές φορές για εσάς ενοχλητικοί
γραφειοκράτες των Βρυξελλών, σας τα είχαν πει, πριν τελικά πα-
ραπέµψουν την Ελλάδα στις 15 Φεβρουαρίου 2023 στο Δικαστή-
ριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, λόγω µη συµµόρφωσης µε τους
κανόνες για τις σιδηροδροµικές µεταφορές. 

«Δεν ασχολείται κανένας µε τα Τέµπη», τάδε έφη Άδωνις Γε-
ωργιάδης και πάλι. Πώς αισθάνεται όταν τον ακούει κάποιος ο
οποίος έχασε δικό του άνθρωπο στα Τέµπη, ένας πατέρας ή µια
µάνα, όπως η κ. Μαρία Καρυστιανού, η οποία µέσα στον πόνο
και την αδιανόητη τραγωδία την οποία βιώνει ένας γονιός, ο
οποίος έχασε το παιδί του, δέχεται και τόνους λάσπης τις τελευ-
ταίες ηµέρες από τα ανώνυµα τρολ της υπόγας! 

Ξεχείλισαν οι υπόνοµοι του διαδικτύου και επιτίθενται σε µια
χαροκαµένη µάνα. Και η ντροπή ντρέπεται µε αυτά! Μαζέψτε
τους, όπως πρέπει να µαζέψετε και τους γνωστούς χωροφύλα-
κες του διαδικτύου, οι οποίοι ανέλαβαν εργολαβικά τη φίµωση
του διαδικτύου και την κατασυκοφάντηση όποιου µιλούσε για
έκρηξη, για παράνοµα υλικά σε εµπορικές αµαξοστοιχίες, για
µπάζωµα του χώρου του δυστυχήµατος, τουλάχιστον µέχρι τις
εκλογές του Μαΐου του 2023. Έκτοτε βέβαια αρκετά στόµατα
άνοιξαν και έρχονται στη θέση της Ελληνικής Λύσης και του Προ-
έδρου της Κυριάκου Βελόπουλου, µε καθυστέρηση περίπου ενός
έτους. 

Εδώ να θυµηθούµε ότι ως Ελληνική Λύση ήδη από τις 3 Μαρ-
τίου 2023 καταθέσαµε ερώτηση για το τι µετέφερε η εµπορική
αµαξοστοιχία. Στις 28 Μαΐου 2023, ηµέρα ορκωµοσίας της Βου-
λής των εκλογών του Μαΐου, καταθέσαµε στη Βουλή τη µήνυση
της κ. Καρυστιανού και των υπόλοιπων τεσσάρων συγγενών των
θυµάτων του εγκλήµατος στα Τέµπη. Στις 4 Ιουλίου 2023, ηµέρα
συγκρότησης της νέας Βουλής σε Σώµα, µε εκλογή Προεδρείου,
καταθέσαµε πρόταση σύστασης εξεταστικής επιτροπής, στην
οποία ενσωµατώσαµε την ανωτέρω µήνυση. Στις 18 Ιουλίου 2023
καταθέσαµε ερώτηση για το τι µετέφερε η εµπορική αµαξοστοι-
χία. 

Συνέταξε ένα πόρισµα η κυβερνητική Πλειοψηφία στο οποίο
καταλήγει πως το τραγικό δυστύχηµα είναι αποτέλεσµα ανθρώ-
πινου λάθους. Το πόρισµα της Ευρωπαίας εισαγγελέως, σύµ-
φωνα µε πληροφορίες, καθώς δεν έφτασε ποτέ στη Βουλή,
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αναφέρεται στη σύµβαση 717 και στο γεγονός πως, αν είχε
εφαρµοστεί, δεν θα συνέβαινε το τραγικό δυστύχηµα. 

Αν δεν σας αρκεί το πόρισµα της Ευρωπαίας εισαγγελέως, ας
πάµε στο πόρισµα της επιτροπής Γεραπετρίτη. Αν είχε λειτουρ-
γήσει η τηλεδιοίκηση στη Λάρισα δεν θα συνέβαινε το δυστύ-
χηµα των Τεµπών. 

Όµως, το πασιφανές για εσάς ανθρώπινο λάθος δεν θα ήταν
ικανό για αυτή την τραγωδία, αν οι διατελέσαντες Υπουργοί,
Υφυπουργοί και υπηρεσιακοί παράγοντες απλά είχαν κάνει τη
δουλειά τους. 

Κλείνοντας, δεν µπορώ να µην αναφερθώ στη δήλωση του
Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη πως ο νέος ασφαλής σιδηρόδρο-
µος που θα κατασκευαστεί, θα αποτελέσει τη δικαίωση των θυ-
µάτων των Τεµπών. 

Επειδή οι λέξεις έχουν χάσει το νόηµά τους, σας λέµε το εξής:
Ο ασφαλής σιδηρόδροµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
υποχρέωση µιας ευνοµούµενης πολιτείας. Η δικαίωση των θυµά-
των θα έρθει µόνο όταν όλοι οι υπαίτιοι, όσο ψηλά κι αν βρίσκον-
ται, παραδοθούν στη δικαιοσύνη και τιµωρηθούν
παραδειγµατικά, όπως επίσης αρµόζει σε ένα κράτος δικαίου.
Σας καλούµε να µην επιτρέψετε, εκτός από τον χώρο του εγκλή-
µατος, να µπαζωθεί και η αλήθεια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ σας ευχαριστώ.
Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νεο-

κλή Κρητικό. 
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, µε την παρούσα ειδική ηµερήσια διάταξη
της Ολοµέλειας εισφέρουµε στη συζήτηση που διεξάγεται επί
του κατατεθέντος πορίσµατος της Εξεταστικής Επιτροπής µε
θέµα τη διερεύνηση του εγκλήµατος των Τεµπών, ένα ολέθριο
δυστύχηµα που στιγµάτισε την κοινωνία µας και την άλλαξε δια
παντός.

Να ξεκινήσω µε απόσπασµα της κατάθεσης στην εξεταστική
επιτροπή του κ. Παναγιώτη Θεοχάρη, διατελέσαντος την πε-
ρίοδο 2016-2018 Προέδρου της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και διευθύνοντος
συµβούλου του ΟΣΕ από τον Μάρτιο του 2018 έως τον Σεπτέµ-
βριο του 2019. Λέει «Όταν ο Γενικός Κανονισµός Κυκλοφορίας
δεν εφαρµόζεται από τον άνθρωπο, κανένα σύστηµα δεν µπορεί
να σε σώσει».

Πώς οδηγηθήκαµε λοιπόν στο τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη,
σύµφωνα µε το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής; Μέσα σε
πέντε λεπτά παραβιάστηκε επτά φορές ο Γενικός Κανονισµός Κί-
νησης του ΟΣΕ. Ο σταθµάρχης Λάρισας δεν χρησιµοποίησε τον
απολύτως λειτουργικό πίνακα τηλεχειρισµού για να κάνει αυτό-
µατη χάραξη διαδροµής, αλλά έβαλε την αµαξοστοιχία ανάποδα
στη γραµµή καθόδου. Δεν παρακολουθούσε τον πίνακα τηλεχει-
ρισµού, όπου ήταν συνεχώς ευκρινής η εσφαλµένη αλλαγή τρο-
χιάς. Δεν ενηµέρωσε τον µηχανοδηγό µε την παράδοση σε αυτόν
του εντύπου 1001, το οποίο απαιτείται σε κάθε περίπτωση ανω-
µαλίας ή κινδύνου στη γραµµή. Οι µηχανοδηγοί του IC62 εισήλ-
θαν σε γραµµή καθόδου χωρίς το έντυπο 1001, αλλά δεν
ακινητοποίησαν το τρένο. Δεν επικοινώνησαν µε τον σταθµάρχη
Λάρισας για να διευκρινίσουν ότι η αµαξοστοιχία έχει µπει ανά-
ποδα στη γραµµή καθόδου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ένοχοι είναι οι µηχανοδηγοί…

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Δεν έκαναν αναγγελία αναφορικά µε
τη θέση της αµαξοστοιχίας, καθώς περνούσαν από τους ενδιά-
µεσους σταθµούς. 

Συνεπώς, η επιτροπή διαπίστωσε αλλεπάλληλες παραβιάσεις
του κανονισµού, µε τραγική συνέπεια το πολύνεκρο δυστύχηµα
σε διπλή σιδηροδροµική γραµµή, γεγονός πρωτόγνωρο στα σι-
δηροδροµικά χρονικά, σύµφωνα µε τους ειδήµονες µάρτυρες.
Μάλιστα οι ίδιοι συνέκλιναν ότι έστω µία από αυτές τις παραβιά-
σεις του Γενικού Κανονισµού Κινήσεως, αν δεν είχε σηµειωθεί,
θα µπορούσε να αποσοβηθεί το δυστύχηµα, γιατί ο νοµικά δε-
σµευτικός Κανονισµός Κυκλοφορίας χαρακτηρίστηκε από ειδι-
κούς που κατέθεσαν στην επιτροπή ως ο ΚΟΚ του σιδηρο-
δρόµου, ως οι δέκα εντολές του Μωυσή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πρωτόγνωρο αυτό που συ-
νέβη το βράδυ της 28ης Φεβρουαρίου; Αναµφισβήτητα. Για την
Ελλάδα λοιπόν ήταν πρωτόγνωρο. Όµως δυστυχώς γίνονται θα-
νατηφόρα δυστυχήµατα και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, ακόµα
και σε κράτη που έχουν εγκαταστήσει προηγµένα συστήµατα
ασφαλείας. 

Η εξεταστική επιτροπή ανέλαβε να διερευνήσει συγκεκριµένες
πτυχές του δυστυχήµατος. Θέλω να αναφερθώ σε ορισµένα
µόνο από τα συµπεράσµατα στα οποία καταλήγει, στηριζόµενη
στις καταθέσεις και τα έγγραφα που τέθηκαν υπ’ όψιν της για
την ανάγκη ενίσχυσης των µηχανισµών ελέγχου της ασφάλειας
των σιδηροδροµικών µεταφορών. 

Η Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων αποτελεί τον πυλώνα ασφά-
λειας τόσο κατά την κοινοτική όσο και την εθνική νοµοθεσία. Στο
πλαίσιο αυτό έχει την εποπτεία ορθής εφαρµογής των µέτρων
ασφαλείας και εφόσον είχε διαπιστώσει πολύ σοβαρά κενά ή ελ-
λείψεις, θα µπορούσε να έχει προχωρήσει ακόµα και σε ανα-
στολή λειτουργίας του σιδηροδρόµου. 

Επιπλέον, η «HELLENIC TRAIN» εφόσον είχε διαπιστώσει ότι
υπήρχαν σοβαρά ζητήµατα ασφαλείας, λόγω της κατάστασης
της υποδοµής και µη ολοκλήρωσης των συστηµάτων, θα έπρεπε
να είχε προχωρήσει σε άµεση αναστολή των δροµολογίων έχον-
τας ιδιαίτερη νοµική υποχρέωση προς τους επιβάτες, διακριτή
και αυτοτελή από την υποχρέωση του διαχειριστή της υποδοµής,
δηλαδή του ΟΣΕ. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µακάρι να µην ήµασταν σήµερα
εδώ. Μακάρι το τραγικό σιδηροδροµικό δυστύχηµα να είχε απο-
τραπεί. Μακάρι να µην είχε γίνει αυτή η σωρεία µοιραίων λαθών. 

Βρήκαν οδυνηρό, µαρτυρικό τέλος πενήντα επτά συνάνθρω-
ποί µας και η απώλειά τους αποτελεί συλλογικό τραύµα, µια
εσαεί ανοιχτή, ανεπούλωτη πληγή.

Οι σηµερινές παρατηρήσεις, υποθέσεις και επισηµάνσεις µας
άπτονται του πορίσµατος της συσταθείσας για τη διερεύνηση
όλων των πτυχών του εγκλήµατος των Τεµπών Επιτροπής. Ο
λόγος στη δικαιοσύνη για να φωτίσει κάθε πτυχή και να αναδείξει
κάθε έκφανση.

Την απόδοση δικαιοσύνης ζητάει, κυρίες και κύριοι, σύσσωµη
η ελληνική κοινωνία.

Για πενήντα επτά συνανθρώπους µας το νήµα της ζωής κό-
πηκε αδόκητα, άδικα, για αυτούς ο χρόνος πάγωσε την Τρίτη 28
Φεβρουαρίου 2023 στις 23.22’µε έναν εκκωφαντικό θόρυβο, µια
σφοδρότατη σύγκρουση, που η θέα της και µόνο στο διαθέσιµο
βίντεο µάς στοιχειώνει, κυρίες και κύριοι. Όµως, δεν µπορούµε
να µπούµε ούτε στη θέση των δικών τους ανθρώπων. Πάγωσε
και για αυτούς ο χρόνος και «ζουν» –εντός εισαγωγικών το ρήµα-
κατακερµατισµένες ζωές, ψάχνοντας απαντήσεις και δικαίωση.
Δεν µπορούµε να κατανοήσουµε, δεν γίνεται να διανοηθούµε τον
σταυρό που κουβαλάνε. Δεν µπορούµε να µπούµε στη θέση των
επιζησάντων που πάλεψαν και παλεύουν µε σωµατικά και ψυχικά
τραύµατα και εφιάλτες, στη θέση του εικοσιενάχρονου Γεράσι-
µου-Ιάσονα που δίνει τη µάχη της ζωής του και των δικών του
που αγωνιούν κάθε δευτερόλεπτο. Αυτό τον αγώνα για δικαίωση
και αλήθεια πρέπει να τον σεβαστούµε απόλυτα.

Σεβασµός, κυρίες και κύριοι, στον θρήνο, σιωπηλός ή φανερός
ο οδυρµός µπρος την απώλεια είναι ένας, ο πόνος είναι ένας,
είναι ανείπωτος και αβάσταχτος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Κρητικέ.

Και τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της Νέας Αριστεράς κ.
Θεανώ Φωτίου.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα στη Βουλή Κυβέρνηση

και Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας επιχειρούν να αρχειοθε-
τήσουν το έγκληµα των Τεµπών, όταν όλα τα στοιχεία µαζί και το
πόρισµα των επτακοσίων σελίδων των Βουλευτών της Νέας Δη-
µοκρατίας «φωνάζουν συγκάλυψη», ξεπερνώντας τα σύνορα της
χώρας.

Με απούσα την Κυβέρνηση από τα κυβερνητικά έδρανα και µε
µεγάλο απόντα και ελεγχόµενο τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μη-
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τσοτάκη, που δεν ένιωσε την ανάγκη να εµφανιστεί, αποδίδοντας
τον ελάχιστο φόρο τιµής στα θύµατα, έστω και προσχηµατικά,
να παρουσιαστεί για να δώσει εξηγήσεις στον ελληνικό λαό που
τον κατηγορεί για συγκάλυψη. Κρύφτηκε ο Πρωθυπουργός σε
µια πράξη πολιτικού στρουθοκαµηλισµού, η οποία ακριβώς είναι
η οµολογία της συγκάλυψης, είναι η οµολογία της ενοχής του.

Σε αυτόν τον κατήφορο παρασύρει, βέβαια και τους Βουλευ-
τές και τις Βουλεύτριες της Νέας Δηµοκρατίας εδώ και τέσσερις
µήνες στη βολική εξεταστική επιτροπή.

Αποκλείσατε εσείς, οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, από
την επιτροπή κρίσιµους µάρτυρες που θα µπορούσαν να φωτί-
σουν την υπόθεση, εσείς που ανεβαίνετε εδώ και µας λέτε: «Ο
Πρωθυπουργός, εµείς όλοι θέλουµε άπλετο φως, θα χύσουµε
άπλετο φως», εσείς αποκλείσατε τον κ. Κατσούλη, Πρόεδρο της
Επιτροπής της ETCS, τον πρώην Πρόεδρο του ΟΣΕ κ. Σπηλιό-
πουλο, τον εκπρόσωπο των µηχανοδηγών κ. Γενιδούνια, τον
πρώην Διευθύνοντα Σύµβουλο της ΤΡΑΙΝΟΣΕ κ. Τσαλίδη και
ούτω καθεξής. Ακόµη και τους εµπειρογνώµονες από τις οικογέ-
νειες των θυµάτων αποκλείσατε. Και όλα αυτά γιατί; Για να συγ-
καλύψετε τις ευθύνες τις προφανείς του κ. Καραµανλή, ο οποίος
εξακολουθεί να κρύβεται πίσω από το φύλλο συκής του νόµου
περί ευθύνης Υπουργών.

Έτσι καταλήξατε σε ένα πόρισµα επτακοσίων σελίδων, για να
κρύψετε µέσα σε αυτές τις επτακόσιες σελίδες, για να προστα-
τέψετε µέσα από αυτές τις επτακόσιες σελίδες τον κ. Καρα-
µανλή, ρίχνοντας τις ευθύνες στον σταθµάρχη και τους δύο
νεκρούς µηχανοδηγούς. Πόσες φορές το ακούσαµε; Πόσες
φορές ακούσαµε σήµερα ότι αυτοί είναι οι ένοχοι; Επιτέλους!
Και µιλάτε σήµερα για πολιτικό κανιβαλισµό εσείς που κλείσατε
άρον άρον την επιτροπή, µην τυχόν και προκύψουν νέα στοιχεία.

Ως Νέα Αριστερά επαναλαµβάνουµε ότι θα κάνουµε τα πάντα,
ώστε το έγκληµα στα Τέµπη να µην ξεχαστεί. Γι’ αυτό καταθέ-
σαµε πρόταση νόµου, ώστε οι υπογραφές ενός εκατοµµυρίου
τριακοσίων χιλιάδων πολιτών να φτάσουν στη Βουλή. Γι’ αυτό
καταθέσαµε πόρισµα στο οποίο παραθέτουµε αδιάσειστα στοι-
χεία -από το 1990 αδιάσειστα- και καταγράφουµε αναλυτικά τις
µεθοδεύσεις σας για τη συγκάλυψη. Γι’ αυτό προτείνουµε περαι-
τέρω διερεύνηση από τη Βουλή, την οποία εσείς αρνείστε.

Γι’ αυτό δεν θα κουραστούµε να υπογραµµίζουµε τις κυριολε-
κτικά εγκληµατικές ευθύνες σας. Ποιες είναι αυτές;

Πρώτον, ότι ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Καραµανλής επί χρόνια
αγνοούσαν τις επανειληµµένες καταγγελίες και τα υποµνήµατα
επικεφαλής οργανισµών και εκπροσώπων εργαζοµένων για την
άκρως προβληµατική κατάσταση των ελληνικών σιδηροδρόµων.

Δεύτερον, ότι ενώ την περίοδο 2015-2018 η «ΕΡΓΟΣΕ» απορ-
ρόφησε για έργα περίπου 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, την περίοδο
2019-2023 απορρόφησε µόλις 250 εκατοµµύρια ευρώ. Εποµέ-
νως, η απαξίωση των σιδηροδρόµων ήταν συνειδητή επιλογή της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό τουλάχιστον λένε οι
αριθµοί.

Τρίτον, ότι ο κ. Καραµανλής δεν διασφάλισε την έγκαιρη ολο-
κλήρωση της σύµβασης 717, καθώς από το 2019 µέχρι το 2023
η πρόοδος των έργων ήταν µόλις 5%, από 72% τον Μάιο του
2019 σε 77% τον Φεβρουάριο του 2023. Επιπλέον, αντί να ελέγξει
την ανάδοχο κοινοπραξία, φρόντισε να την αποζηµιώσει, παρ’
όλο που αυτή βρισκόταν σε καθεστώς έκπτωσης.

Τέταρτον, ότι εγκαταλείψατε όλες τις δικλείδες ασφαλείας
που θα µπορούσαν να έχουν αποτρέψει το έγκληµα. Η τηλεδιοί-
κηση στη Λάρισα καταστράφηκε από φωτιά τον Ιούνιο του 2019
και ο κ. Καραµανλής δεν φρόντισε να αποκατασταθεί άµεσα,
παρ’ όλο που το κόστος θα ήταν ελάχιστο. Θυµίζω ότι όταν λει-
τουργούσε η τηλεδιοίκηση στη Λάρισα εκτός από τον οπτικό
έλεγχο υπήρχε πάντα και δεύτερος σταθµάρχης σε όλες τις βάρ-
διες. Επιπλέον, ο κ. Καραµανλής αδράνησε, όταν έκλεισε το Δευ-
τεροβάθµιο Κέντρο Ελέγχου στην Καρόλου που λειτουργούσε
µέχρι το 2020. Οι εµπειρογνώµονες δήλωσαν ότι θα µπορούσαν
να βλέπουν τα τρένα στις γραµµές. Ο κ. Καραµανλής ανέχθηκε
την έλλειψη προσωπικού ασφαλείας στον ΟΣΕ, όπως είναι οι
σταθµάρχες και οι κλειδούχοι. 

Πέµπτον, ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µεθόδευσε
την προδήλως παράνοµη µετάταξη του µοιραίου σταθµάρχη.

Έκτον, ότι δεν διερευνήσατε πού οφείλεται η πυρκαγιά µετά
τη σύγκρουση, σπεύσατε να δώσετε εντολή για αποµάκρυνση
χωµάτων και αµαξοστοιχιών και κατόπιν για µπάζωµα στον χώρο
του εγκλήµατος.

Έβδοµον, ότι ακόµα και σήµερα οι ελληνικοί σιδηρόδροµοι δεν
είναι ασφαλείς εξαιτίας της δικής σας επιλογής για συγκάλυψη
που οδηγεί στην ατιµωρησία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, µην έχετε
αυταπάτες, δεν πρόκειται να σωθείτε. Εσείς σπεύδετε να κλεί-
σετε το έγκληµα στα Τέµπη. Οι ευρωπαϊκοί θεσµοί µόλις το ανοί-
γουν. Ακούσαµε την Ευρωπαία εισαγγελέα. Παρακολουθήσαµε
τη συγκλονιστική κατάθεση και οµιλία της κ. Καρυστιανού στο
Ευρωκοινοβούλιο. Ο ελληνικός λαός δεν θα σας επιτρέψει να
κουκουλώσετε το έγκληµα στα Τέµπη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία συνάδελφε.
Και τώρα καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή των Σπαρτιατών κ.

Αθανάσιο Χαλκιά. 
Μέχρι να ανέβει στο Βήµα ο κύριος συνάδελφος, θα ήθελα να

ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Αθηνά Λινού αιτείται ολιγοήµερη άδεια για το
εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ορίστε, κύριε Χαλκιά, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Φεβρουάριος

του 2023 σηµαδεύτηκε από µία ανείπωτη τραγωδία, µια τραγω-
δία που ξαναζήσαµε µέσα από τις αφηγήσεις των επιζώντων και
των οικογενειών των θυµάτων έναν χρόνο µετά. Έχει περάσει
ένας χρόνος από την εγκληµατική αµέλεια ορισµένων που οδή-
γησαν στη σύγκρουση ενός τρένου µε επιβάτες νέα παιδιά µε
µια εµπορική αµαξοστοιχία, ένας χρόνος µέσα στον οποίο δεν
άλλαξε απολύτως τίποτα, ένας χρόνος που τα θύµατα αναµένουν
τη δικαίωση. Τι έχει γίνει; Τίποτα, απολύτως τίποτα! Είναι οι σι-
δηρόδροµοι ασφαλείς; Όχι. Μόλις πριν λίγες µέρες µάθαµε από
δηµοσιογράφους και όχι από κάποια επίσηµη ενηµέρωση ότι πα-
ραλίγο να βλέπαµε ξανά τέτοιες σκηνές λίγο πριν την αλλαγή του
χρόνου σε ένα δροµολόγιο του προαστιακού. Και δεν µπορώ
παρά να αναρωτηθώ πρώτα ως γονέας και µετά ως πολίτης αν
θα έβαζα ποτέ τα παιδιά µου σε τρένο. Λυπάµαι, αλλά η απάν-
τηση είναι όχι. Έχω χάσει πλέον την εµπιστοσύνη µου προς τους
σιδηροδρόµους και νοµίζω ότι το ίδιο νιώθει κάθε Έλληνας πο-
λίτης, όπως νιώθει ανακούφιση που δεν έτυχε να είναι αυτός
µέσα στο τρένο που έκανε τη µοιραία διαδροµή, όπως νιώθει
ανακούφιση που άλλαξε ενδεχοµένως τα εισιτήριά του την τε-
λευταία στιγµή, όπως νιώθει οργή που βλέπει να µην έχει απο-
δοθεί απολύτως καµµία ευθύνη. 

Ακούµε να λένε ότι φταίει ο σταθµάρχης, λες και όλο το δίκτυο
εξαρτάται από το χέρι ενός µόνο ανθρώπου. Αν αυτός ο άνθρω-
πος πάθαινε ένα έµφραγµα εν ώρα υπηρεσίας, τι θα γινόταν;
Είναι δυνατόν να φορτώνουµε όλη την ευθύνη σε ένα µόνο άτοµο
ή µήπως απλά ψάχνουµε για εξιλαστήρια θύµατα, για έναν εύ-
κολο τρόπο να κλείσει η υπόθεση και τα στόµατα που φωνάζουν
για απονοµή δικαιοσύνης;

Αυτό που συνέβη το 2023 στα Τέµπη αποτελεί µια εθνική τρα-
γωδία και θα πρέπει η µνήµη των θυµάτων να τιµάται κάθε χρόνο.
Το ίδιο θα πρέπει να γίνεται και για τα θύµατα από την πυρκαγιά
στο Μάτι, αλλά και για τους πνιγµένους συνανθρώπους µας στη
Μάνδρα. Όµως, σαν πολλά θύµατα δεν µαζεύτηκαν τα τελευταία
χρόνια; Και για πόσα από αυτά υπήρξε µια ελάχιστη δικαίωση;

Μιλάµε για τους νεκρούς στα Τέµπη και ξεχνάµε όλους τους
υπόλοιπους που δολοφονήθηκαν από εγκληµατική αµέλεια και
παραλείψεις του ίδιου του κράτους τα προηγούµενα χρόνια. Θα
µιλάµε για τους νεκρούς στα Τέµπη µέχρι να συµβεί το επόµενο
δυστύχηµα που θα βυθίσει τη χώρα στο πένθος. Τότε θα δούµε
πάλι σηµαίνοντα πρόσωπα να εκφράζουν τη βαθιά οδύνη τους
για τον άδικο χαµό τόσων ψυχών και µετά να επανέρχονται στην

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’ - 20 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13137



κανονικότητά τους δίχως να βλέπουν ούτε έναν εφιάλτη το
βράδυ στον ύπνο τους. Εφιάλτες, όµως, βλέπουν όσοι επέζησαν
τέτοιων καταστάσεων, όπως εφιάλτες βλέπουν και όσοι έχασαν
τα αγαπηµένα τους πρόσωπα. Πρόκειται για εφιάλτες που δεν
πρόκειται να φύγουν ποτέ, ακόµα κι αν αποδοθεί η πολυπόθητη
δικαιοσύνη, γιατί το τραύµα της ψυχής δεν επουλώνεται ούτε µε
την ανέγερση µνηµείων ούτε µε το χάρισµα των χρεών ούτε µε
χρηµατικές αποζηµιώσεις.

Επούλωση θα έχουµε ίσως όταν βεβαιωθούµε ότι δεν θα
υπάρξουν ξανά τέτοια φαινόµενα, όταν θα σταµατήσει ο γονιός
να αγωνιά κάθε φορά που το παιδί του ανεβαίνει σε ένα τρένο ή
γυρνά από τη δουλειά του µε τον προαστιακό, όταν θα σταµατή-
σουµε να φοβόµαστε κάθε καλοκαίρι πού να πάµε για µπάνιο σε
κάποια δασώδη περιοχή και όταν δεν θα τρέµει το φυλλοκάρδι
µας κάθε φορά που προµηνύονται καταιγίδες.

Ως Κοινοβούλιο κάναµε αυτό που µπορούσαµε, µια Εξεταστική
Επιτροπή για τα Τέµπη. Το αποτέλεσµα; Μηδενικό. Ακόµα και να
κάνουµε µια προανακριτική επιτροπή, πάλι δεν έχουµε την εξου-
σία να επιβάλουµε κυρώσεις. Αυτό αποτελεί δικαίωµα µόνο της
δικαστικής εξουσίας και γι’ αυτό ζητάµε επιµόνως να πάει το
θέµα στα δικαστήρια µε ταυτόχρονη αλλαγή του νοµικού καθε-
στώτος, ώστε να παύσει ή να τροποποιηθεί το άρθρο 86 περί µη
ευθύνης Υπουργών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας για ένα λεπτό.
Αυτό είναι το µόνο που όντως µπορεί να κάνει η νοµοθετική

εξουσία, να αλλάξει τον νόµο. Και αυτό είναι που προσπαθούµε
όλους αυτούς τους µήνες. Όπως λέει ο σοφός λαός µας και έχω
πει και από το Βήµα της Βουλής, καθαρός ουρανός αστραπές
δεν φοβάται. Ας αφήσουµε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά
της ανεµπόδιστα.

Πριν από λίγες εβδοµάδες, στην επέτειο για τη συµπλήρωση
ενός έτους από την τραγωδία των Τεµπών, πρότεινα η 28η Φε-
βρουαρίου να καθιερωθεί ως ηµέρα µνήµης των θυµάτων των
Τεµπών. Σήµερα προτείνω ξανά η 28η Φεβρουαρίου να καθιερω-
θεί ως ηµέρα εθνικού πένθους για όλα τα θύµατα του αποκαλού-
µενου κρατικού µηχανισµού, για τους νεκρούς στα Τέµπη, στο
Μάτι και στη Μάνδρα και για όπου αλλού το κράτος απέτυχε να
προστατεύσει τους πολίτες του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Και τώρα καλώ στο Βήµα τη Βουλευτή της Κοινοβουλευτικής

Οµάδος Νίκη κ. Ασπασία Κουρουπάκη. 
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια µέρα που κρίνεται η αξιο-

πιστία όχι µόνο του κράτους, αλλά και ολόκληρου του πολιτικού
συστήµατος. Το έγκληµα στα Τέµπη είναι ένα ορόσηµο στις σχέ-
σεις εµπιστοσύνης µεταξύ πολίτη και πολιτείας, γιατί ύστερα από
αυτό δύο δρόµοι ανοίγονται µπροστά µας: ο δρόµος των συγγε-
νών των θυµάτων που ορθώς αρνούνται να το βάλουν κάτω πα-
λεύοντας τον Λεβιάθαν της κοµµατικής γραφειοκρατίας και της
κατ’ επίφαση δικαιοσύνης για να βρουν το δίκιο τους και ο δρόµος
της συγκάλυψης της αλήθειας, της συσκότισης και της παραπλη-
ροφόρησης. Όλοι µας θα διαλέξουµε µοιραία έναν από τους δύο
δρόµους. Όπως και σε όλα τα άλλα ζητήµατα που έχουν έρθει
προς συζήτηση στη Βουλή, έτσι και εδώ η Νίκη θα ακούσει µόνο
τη φωνή της συνείδησής της και θα ζητήσει όχι µόνο να πέσει
άπλετο φως στην υπόθεση αυτή που µας έχει πληγώσει όλους,
αλλά και να αλλάξει το θεσµικό πλαίσιο, ώστε να µην είναι εφικτή
στο µέλλον οποιαδήποτε µεθόδευση συγκάλυψης.

Ας έρθουµε, όµως, στο πόρισµα της Νέας Δηµοκρατίας που
αποδίδει τα πάντα στον ανθρώπινο παράγοντα.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τα πάντα µπορούν να αποδο-
θούν στο ανθρώπινο λάθος, ακόµη και το 41% που τόσο αυτά-
ρεσκα επικαλείστε όταν στριµώχνεστε. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο, ένα σοβαρό κράτος έχει σοβαρούς εποπτικούς µηχανι-
σµούς για να προλαµβάνει τα ανθρώπινα λάθη. Όµως, αυτό συµ-
βαίνει όταν το κράτος είναι σοβαρό και όχι επιτελικό. 

Τι είναι, όµως, τελικά αυτό το πολυδιαφηµισµένο επιτελικό
κράτος; Στους λίγους µήνες που βρίσκοµαι σε αυτά τα έδρανα,
έχω αρχίσει να βλέπω ξεκάθαρα το µοτίβο µε το οποίο ασκεί πο-
λιτική η Νέα Δηµοκρατία σε όλα τα κοινωνικά ζητήµατα, από την
παιδεία και την υγεία µέχρι την ασφάλεια των συγκοινωνιών.
Προκειµένου να τοποθετήσει σιωπηλά τους κρατικούς πόρους
εκεί που την συµφέρει και να τους στερήσει από εκεί όπου είναι
απαραίτητοι, η Νέα Δηµοκρατία κάνει συστηµατικά το εξής: απο-
δυναµώνει µε υποστελέχωση και υποχρηµατοδότηση καθετί
ωφέλιµο για την κοινωνία. 

Παράλληλα για να καλυφθεί, αναθέτει την εποπτεία σε µία
ελεγχόµενη και ανεπαρκή εποπτική αρχή, η οποία µε τη σειρά
της θα ρίχνει την ευθύνη για κάθε στραβοτιµονιά στον ανθρώπινο
παράγοντα ώστε να ξεπλένεται πολιτικά η Κυβέρνηση. Με αυτό
το σόφισµα, η Κυβέρνηση καθιστά τον εαυτό της ανεύθυνο για
κάθε ανεπάρκεια που µπορεί να διαπιστωθεί στην παιδεία, στην
υγεία, στις συγκοινωνίες ή οπουδήποτε αλλού. Με άλλα λόγια
είναι προαποφασισµένο ότι πάντα θα φταίει ο ανθρώπινος παρά-
γοντας, όπως θα το πιστοποιεί και η εκάστοτε ελεγχόµενη επο-
πτική αρχή. Έτσι, για το δυστύχηµα στα Τέµπη δεν φταίει η
Κυβέρνηση, µας λένε. 

Κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, θεωρείτε όντως ότι τα
έχετε κάνει όλα τέλεια και κάποιοι απλοί εργαζόµενοι έκαναν το
µοιραίο λάθος, όπως αναφέρει η Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρό-
µων; Από την άλλη νοµίζετε ότι η άποψη των συνδικαλιστών, οι
µάρτυρες που δεν κλήθηκαν και τα στοιχεία που µπαζώθηκαν
είναι όλα συνωµοσιολογίες. Οι ειδικοί µίλησαν, οπότε η υπόθεση
έκλεισε. Αυτό είναι το πραγµατικό σχέδιο διαχείρισης του εγκλή-
µατος στα Τέµπη και φέρει την υπογραφή του Κυριάκου Μητσο-
τάκη και της Νέας Δηµοκρατίας. Και ξέρετε γιατί επετεύχθη,
έστω προσωρινά, ο στόχος της συγκάλυψης; Επειδή το κράτος
έχει το µονοπώλιο του ελέγχου της ασφάλειας των συγκοινω-
νιών. Αυτό όµως πρέπει κάποτε να αλλάξει. Θα πρέπει να υπάρ-
ξει ο ανάλογος διάλογος προκειµένου το σχετικό δικαίωµα
ελέγχου εφαρµογής των κανόνων ασφαλείας να το έχουν παράλ-
ληλα µε το κράτος οι εργαζόµενοι και οι επιβάτες. Πρέπει να
έχουν τον λόγο στα ζητήµατα ασφαλείας, γιατί διακυβεύονται οι
δικές τους ζωές, όχι των αρµόδιων Υπουργών. Και αυτό πρέπει
να γίνει επειδή τους ελεγκτικούς µηχανισµούς του κράτους µπο-
ρείς να τους ελέγξεις, προκειµένου να αποδεχθούν να κάνουν
εκπτώσεις σε ζητήµατα ασφαλείας. Όµως, τους εργαζόµενους
και τους επιβάτες, όχι. Άρα είναι οι πλέον αξιόπιστοι ελεγκτές. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, στην υπόθεση των Τεµπών δεν
έχουµε να κάνουµε µε µία απλή συγκάλυψη, αλλά για µπάζωµα
της ίδιας της αλήθειας και της δικαιοσύνης. Η ίδια η Μαρία Κα-
ρυστιανού αναφέρθηκε στην εξεταστική επιτροπή ως µια τυπική
άνευ ουσίας διαδικασία, αφού οι ουσιώδεις κατά την άποψή της
µάρτυρες και εµπειρογνώµονες δεν εκλήθησαν να καταθέσουν.
Έτσι, ποτέ δεν δόθηκαν πραγµατικές εξηγήσεις, απλά γιατί έτσι
έκρινε ο κ. Μαρκόπουλος και η Νέα Δηµοκρατία. 

Όµως, όσο και να µπαζώνετε την αλήθεια, τα θυµωµένα και
καταπιεσµένα ρεύµατα της κοινωνίας που αναζητούν δικαιοσύνη
θα έρθουν αργά ή γρήγορα στην επιφάνεια ξεχειλίζοντας από
οργή, για να συµπαρασύρουν µαζί τους την αλαζονεία της εξου-
σίας σας. Και τότε, κανένας υπεύθυνος, όσο ψηλά κι αν βρίσκε-
ται, δεν θα γλιτώσει από την ετυµηγορία της κοινωνίας. Ένοχοι
για συγκάλυψη, χωρίς κανένα ελαφρυντικό. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας κ.
Γεωργία Κεφαλά. 

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΏΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα έχουν κρεµάσει τα µούτρα µας και όχι από την κού-

ραση, παρ’ όλο που είµαστε εδώ από το πρωί. Έχουν κρεµάσει
τα µούτρα µας γιατί ακούσαµε ασύλληπτα πράγµατα. Ακούσαµε
λέξεις –τις έχω γράψει κιόλας, γιατί δεν µπορούσα να τα θυµηθώ
όλα- όπως «λαϊκίστικο µεροκάµατο», «άντε µωρέ σταµάτα», «ψεύ-
τρα», «βδέλλες», «καπηλευτές», «τυµβωρύχους», «γκεµπελι-
κούς», «υποκριτές». 
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Και µετά από αυτό, ο κ. Βορίδης έκανε και κάποια –εντός ει-
σαγωγικών- «πριβέ» συζήτηση µε τους Βουλευτές, µιλώντας για
τον τοξικό λόγο και για το ότι δεν καταλήγει πουθενά πολιτικά ο
πολιτικός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Δεν µπορείς να είσαι πολιτικός, λοιπόν, µιλώντας τοξικά, αλλά
µπορείς να είσαι πολιτικός συγκαλύπτοντας και εγκληµατώντας.
Μια χαρά!

Νοµίζω ότι η οµιλία της κ. Κωνσταντοπούλου ήταν µια µεγα-
λειώδης αποκάλυψη της συγκάλυψης. Δεν µπορούµε να πούµε
ούτε καν να συµπληρώσουµε ούτε καν να σχολιάσουµε τίποτα
σε όλα αυτά που είπε.

Εγώ θα πω κάποιες εµπειρίες µου. Γύρω στις 10 Μαρτίου σχε-
δόν έναν χρόνο πριν, ένας αγαπηµένος φίλος διασώστης πυρο-
σβέστης µου έστειλε φωτογραφίες εγκαυµάτων που είχε υποστεί
στα χέρια και στα πόδια. Η στολή του παρέµενε άθικτη, µε κά-
ποιο τρόπο όµως κάποια ουσία έχει εισχωρήσει και τον είχε
κάψει προκαλώντας χηµικά εγκαύµατα, όπως του είπαν. Όχι
απλά, λοιπόν, κανένας δεν τους ενηµέρωσε για τις συνθήκες στις
οποίες κλήθηκαν να επιχειρήσουν, αλλά ακόµη κι έναν χρόνο
µετά, κανείς δεν τους έχει δώσει µια σαφή απάντηση για την
ουσία που τους έκαψε. Φυσικά, κανένας δεν µπορούσε να τους
προϊδεάσει και για τις ψυχολογικές συνέπειες που θα είχε πάνω
τους η νύχτα της σύγκρουσης, όταν επικρατούσε απόλυτο σκο-
τάδι, απόλυτο χάος, όταν πατούσαν πάνω σε ανθρώπινα µέλη και
έβλεπαν πρόσωπα αγγέλων σε απόγνωση. Αυτά είναι δικά τους
λόγια, δεν είναι δικά µου. 

Φανταστείτε πώς θα µπορούσε να νοιώσει ένας άνθρωπος,
ακόµα και ένας καλός επαγγελµατίας, σε αυτές τις συνθήκες,
αντιµετωπίζοντας παράλληλα και τον δικό του σωµατικό πόνο.
Εγκαύµατα είπαµε ότι είχαν. Φανταστείτε πόσο απροστάτευτος
θα ένοιωθε ο προστάτης, πώς θα έπρεπε να βάλει στην άκρη τη
δική του απόγνωση και να επικεντρωθεί στο καθήκον του. Με
λίγες επισκέψεις ψυχολόγων µετά το συµβάν και λίγες σκόρπιες
δικαιολογίες για τα χηµικά εγκαύµατα, οι ήρωες έπρεπε να συ-
νεχίσουν να είναι ήρωες και να επιστρέψουν στα καθήκοντά
τους. 

Εκείνο το βράδυ, όµως, δεν πληγώθηκαν µόνο οι άµεσα εµ-
πλεκόµενοι. Πληγώθηκε ανεπανόρθωτα ένας ολόκληρος λαός.
Αν είχε µείνει λίγη αθωότητα, αν είχε µείνει λίγη άγνοια, αν είχε
µείνει λίγη ηθεληµένη αποστροφή του βλέµµατος από την ασχή-
µια, εξαφανίστηκε µε αυτήν την έκρηξη. Και αυτό είναι γεγονός,
αλλά και υπόσχεση. Κανείς δεν πρόκειται να ξεχάσει. Όσο και αν
τα στόµατα παραµένουν κλειστά έναν χρόνο µετά, όλοι έχουµε
χάσει την εµπιστοσύνη µας στο πολιτικό σύστηµα και αυτό είναι
το χειρότερο που έχετε κάνει. 

Και σας διαβάζω την εισαγωγή του εξωφρενικού πορίσµατος
της Νέας Δηµοκρατίας. Από εδώ έχουµε, λοιπόν, το πόρισµα και
από εδώ έχουµε τις γνώµες. Και λέµε: «Η Νέα Δηµοκρατία απέ-
δειξε εµπράκτως ότι δεν κρύβεται µπροστά στις ευθύνες ούτε
ασφαλώς αρκείται στην ειλικρινή και τεράστια συγγνώµη προς
τους γονείς, τους οικείους των θυµάτων, τους τραυµατισθέντες
της σιδηροδροµικής τραγωδίας, αλλά και προς ολόκληρη την
κοινωνία».

Και ρωτάµε όλοι: Έτσι ζητάτε συγγνώµη εσείς, καλύπτοντας
στοιχεία, κρατώντας ακόµα τον σιδηρόδροµο σε κακό χάλι, λέ-
γοντας πως η κ. Καρυστιανού µπορεί να αποσκοπεί σε κοµµατικά
οφέλη, αφήνοντας –αυτή είναι πληροφορία που έχουµε- σταθµό
του µετρό χωρίς πυρανίχνευση και χωρίς πυρασφάλεια;

Αληθεύει αυτό, κύριε Υπουργέ; Θα θέλαµε πάρα πολύ να το
µάθουµε, να µάθουµε αν πράγµατι εδώ και µήνες υπάρχει το Νο-
µισµατοκοπείο το οποίο δεν έχει ούτε πυρανίχνευση ούτε πυρα-
σφάλεια. Και τι θα πείτε στους ανθρώπους αν πιάσει κάποια
φωτιά και καούν σαν τα ποντίκια; Θα τους πείτε ότι έφταιγε κά-
ποιος που πέταξε ένα τσιγάρο, ο ηλεκτρολόγος που έγινε αυτό
το βραχυκύκλωµα. Όµως, κανένας δεν έχει ευθύνη για το τι συµ-
βαίνει. 

Αφήνοντας, λοιπόν, τον κ. Καραµανλή στην ασυλία του, οργα-
νώνοντας αυτό το θέατρο παραίτησης και συµµετοχής του στις
εκλογές ένα µήνα µετά, ζητάτε συγγνώµη λέγοντας το εξής: «Τον

Φεβρουάριο του 2019 οι ανώτερες βαθµίδες ελέγχου που καθιε-
ρώθηκαν και είχαν ισχύ νόµου συγκροτούσαν ένα απόλυτα επαρ-
κές σύστηµα ελέγχου της κυκλοφορίας…» -αυτά είναι τα λόγια
σας- «…η τήρηση του οποίου καθιστούσε αδύνατη τη σύγκρουση
των τρένων γενικώς και ειδικότερα σε σηµεία του δικτύου στα
οποία υφίσταται διπλή γραµµή.

H ταυτόχρονη συντρέχουσα αµέλεια και των τριών προαναφε-
ρόµενων προσώπων, που ήταν οι µηχανοδηγοί και ο σταθµάρ-
χης, ήταν γεγονός κείµενο πέραν πάσης δυνατότητας
πρόβλεψης, που ο νοµοθέτης δεν ήταν σε θέση, ούτε είχε την
υποχρέωση να λάβει υπ’ όψιν του». Αυτός είναι ο τρόπος που ζη-
τάτε συγγνώµη.

Παρακάτω, στο ίδιο πόρισµα της ντροπής λέτε πως η ύπαρξη
ή η µη ύπαρξη επιπλέον συστηµάτων ασφαλείας, όπως το ETCS,
αποτελούν στοιχεία τα οποία θα µπορούσαν δυνητικά να έχουν
συµβάλει στην αποτροπή του µοιραίου αποτελέσµατος, χωρίς
αυτό να αναιρεί το γεγονός ότι η αποκλειστική αιτία του ήταν τα
ανθρώπινα σφάλµατα. Συµφωνούµε σ’ αυτό, εάν υποθέσουµε
πως ανθρώπινο σφάλµα είναι ότι εξακολουθεί να σας εµπιστεύε-
ται ο ελληνικός λαός και να σας ψηφίζει.

Κατασπατάληση πόρων που πηγαίνουν σε βάθος χρόνου, πα-
ράνοµες κρατικές ενισχύσεις, υποστελέχωση, ρουσφέτια, εργα-
λειοποίηση του νόµου περί ευθύνης Υπουργών και αυτή είναι η
συγγνώµη σας. Και εδώ κουκούλωµα. Δεν είναι άλλο ένα οικονο-
µικό σκάνδαλο. Πρόκειται για το θυµικό ενός ολόκληρου λαού.
Πρόκειται για το έδαφος που πατάµε και αναπτυσσόµαστε, το
σηµείο αναφοράς και προσδιορισµού µας. 

Είναι σαθρό το έδαφος αυτό, κυρίες και κύριοι. Αυτό τουλάχι-
στον είµαστε υποχρεωµένοι να µην το επιτρέψουµε. Αυτό είναι
ο πραγµατικός κίνδυνος αποσταθεροποίησης της κοινωνίας και
όχι η αποδοχή κάποιων δικαιωµάτων συνανθρώπων µας, όπως
φοβόσαστε. Αυτό είναι το πραγµατικό έγκληµα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Ανεξάρτητης Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Κα-

τσιβαρδάς.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµε κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς οι οιµωγές των τεθνεώτων ακόµη
βρίσκονται στα αυτιά µας για τον βίαιο ακρωτηριασµό, τον ακού-
σιο και ανυπαίτιο της ζωής τους κατά τη διάρκεια της τραγωδίας
της αποφράδας εκείνης ηµέρας της 28ης Φεβρουαρίου 2023.
Ακόµη και σήµερα δεν έχει αποδοθεί δικαιοσύνη και οι συγγενείς,
προκειµένου να αποκατασταθεί ουσιαστικά η µνήµη των αγαπη-
µένων τους προσώπων, που στην πλειοψηφία ήσαν νέα άτοµα,
επιδιώκουν καθ’ οιονδήποτε τρόπο διαµέσου της δικαιοσύνης να
αποδοθούν ευθύνες στους υπαίτιους, οι οποίοι ουσιαστικά δια
παραλείψεως δεν είχαν προβεί επί µακρόν στις αναγκαίες ενέρ-
γειες, ούτως ώστε να αποφεύγετο ένα τέτοιου είδους δυστύχηµα
καθόσον αφορά τη µοιραία εκείνη εµπορική αµαξοστοιχία. 

Το ζητούµενο εν τοιαύτη περιπτώσει είναι η ενδελεχής διερεύ-
νηση και ασφαλώς σύµπασα η ελληνική κοινωνία, αλλά και η Ευ-
ρώπη και όλος ο κόσµος και εγώ προσωπικά συµπαρατασ-
σόµεθα και κλίνουµε ευλαβικά το γόνυ προς τις οικογένειες και
τους συγγενείς των αδικοχαµένων προσώπων και δη των νέων
ανθρώπων.

Εµπιστευόµαστε την ελληνική δικαιοσύνη, διότι πρέπει να ριχ-
θεί άπλετο φως προς κάθε πτυχή, να εξαλειφθεί οποιαδήποτε
υπόνοια συσκότισης κατ’ ουσίαν και υπόθαλψης αυτής της εθνι-
κής τραγωδίας, της ανείπωτης και άφατης αυτής εθνικής τρα-
γωδίας, η οποία δεν µπορεί να αφήσει κανέναν απολύτως
ασυγκίνητο. 

Είναι γεγονός ότι ο ειδικός εφέτης ανακριτής ήδη έχει καλέσει
δύο πρώην διευθυντικά στελέχη του Υπουργείου Μεταφορών,
τους έχει απαγγείλει κατηγορίες σε βαθµό κακουργήµατος κα-
θόσον αφορά τη διατάραξη της ασφάλειας των συγκοινωνιών,
ένα έγκληµα τελούµενου δια παραλείψεως, καθώς και επιµέρους
πληµµεληµατικές αξιόποινες πράξεις για πρόκληση σωµατικών
κακώσεων και βλαβών. Το αυτό, εξ όσων γνωρίζουµε δια του
Τύπου, έχει καλέσει και δεκαεπτά στελέχη της «ΕΡΓΟΣΕ», όπως
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και την εκπρόσωπο της ΡΑΣ. Η προκαταρκτική εξέταση συνεχί-
ζεται εις βάθος, δοθέντος ότι έχει διαταχθεί από τον ίδιο εφέτη
ανακριτή δυνάµει της αξιοτίµου κυρίας Εισαγγελέως κ. Αδειλίνη
το βιντεοληπτικό υλικό, προκειµένου να διερευνηθεί και να αρθεί
η διχοστασία µεταξύ των πραγµατογνωµόνων και των τεχνικών
συµβούλων των συγγενών καθόσον αφορά το αν υπήρχε η µη
εύφλεκτο υλικό, το οποίο απετέλεσε τη θρυαλλίδα της έκρηξης,
δοθέντος ότι καθ’ ον τρόπο τεκµηριώνονται ουσιαστικά τα απαν-
θρακωµένα θύµατα.

Εποµένως, η έρευνα της δικαιοσύνης βρίσκεται στην ορθή κα-
τεύθυνση και αναµένουµε όλοι µετά αγωνίας και εκδηλώνουµε
και τη δική µας συµπαράσταση προς την εξιχνίαση, τη διακρί-
βωση µε πλήρη διαφάνεια της γενεσιουργού αιτίας του δυστυ-
χήµατος αυτού, της εθνικής τραγωδίας των Τεµπών.

Μετά ταύτα, αν υπάρξουν και ευθύνες, αν προκύψουν, δηλαδή
αν φέρονται ότι εµπλέκονται ποινικά Υπουργοί, σαφώς θα ενερ-
γοποιηθεί το άρθρο 86 και θα διαβιβαστεί αµελλητί η δικογραφία,
προκειµένου να επακολουθήσουν τα δέοντα κατά το Σύνταγµα
από το Σώµα της Βουλής. 

Μέσα στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτής της θεσµικής εξέλιξης βε-
βαίως έχει συµβάλει και η Εισαγγελία της Ευρώπης, η Ευρωπαία
εισαγγελέας στο πλαίσιο της δικαιοδοσίας, καθότι δυνάµει του
Κανονισµού του Συµβουλίου, δηλαδή του 2017/1939, η δικαιο-
δοσία, η καθ’ ύλην αρµοδιότητα περιορίζεται αποκλειστικά στο
να διερευνά αδικήµατα τα οποία έχουν διαπραχθεί, αξιόποινες
πράξεις και θίγουν τα οικονοµικά συµφέροντα της Ευρώπης. Εν
τοιαύτη περιπτώσει, συµβάλλει επισταµένως, βεβαίως µέσα στο
πλαίσιο των αρµοδιοτήτων, δοθέντος ότι δεν πρέπει σε καµµία
περίπτωση η άσκηση της δικαιοδοσίας από την Ευρωπαϊκή Ει-
σαγγελία να θίγει, να προσβάλλει τους αυτόνοµους θεσµούς
κάθε επιµέρους κράτους της Ευρωπαϊκής Ενώσεως. 

Άρα, µέσα σε αυτό το πλαίσιο, σε αυτήν την έκταση των δι-
καιοδοτικών οργάνων αγωνιούµε και αναµένουµε ουσιαστικά το
να αποδοθεί πλεισίστη και καθ’ ολοκληρίαν δικαιοσύνη, να εντο-
πιστούν τα γενεσιουργά αίτια και από εκεί και πέρα οι υπαίτιοι
να τιµωρηθούν παραδειγµατικά. 

Εν κατακλείδι, φρονώ ότι η εθνική αυτή τραγωδία βεβαίως είναι
αρρήκτως συνυφασµένη µε την αντικειµενική ευθύνη, µε όλα τα
πολιτικά κόµµατα τα οποία προηγήθησαν, δοθέντος ότι υπάρχουν
και οι νωπές µνήµες από το Μάτι µε εξίσου αδικοχαµένους συµ-
πολίτες µας και πάντοτε υπάρχει ένα «γιατί». Όµως, ιδίως καθ’
όσον αφορά το σηµερινό θέµα, θα µπορούσαµε να πούµε ότι απο-
τίουµε έναν φόρο τιµής προς τα θύµατα αυτά, τα νέα αυτά παιδιά,
τα οποία από το λίκνο της προόδου και της εξέλιξης κατέληξαν

στην αγχόνη, κατέληξαν στα µατωµένα µνήµατα.
Ειρήσθω εν παρόδω, αναφύεται στο µυαλό η διαχρονική

φράση του µεγάλου ποιητή Σεφέρη: «Όπου κοιτάζω η Ελλάδα
µε πληγώνει». Άρα, µε αυτήν τη ρήση θέλω να ολοκληρώσω,
προκειµένου να δοθούν απαντήσεις από την πολιτική ηγεσία,
αλλά και γενικότερα από την πολιτεία γι’ αυτές τις εγκληµατικές
παραλείψεις που είχαν ως αποτέλεσµα τη δηµιουργία εθνικών
τραγωδιών αδιαλείπτως.

Τελειώνοντας, επιτρέψτε µου να διαβάσω µια στροφή, προκει-
µένου να θέσω τον δάκτυλον επί τον τύπον των ήλων. «Στο µε-
ταξύ η Ελλάδα ταξιδεύει, ολοένα ταξιδεύει κι αν «ορώµεν ανθούν
πέλαγος Αιγαίον νεκροίς», είναι εκείνοι που θέλησαν να πιάσουν
το µεγάλο καράβι µε το κολύµπι, εκείνοι που βαρέθηκαν να πε-
ριµένουν τα καράβια που δεν µπορούν να κινήσουν, την Έλση,
τη Σαµοθράκη, τον Αµβρακικό. Σφυρίζουν τα καράβια τώρα που
βραδιάζει στον Πειραιά, σφυρίζουν, ολοένα σφυρίζουν µα δεν
κουνιέται κανένας αργάτης, καµµιά αλυσίδα δεν έλαµψε βρεµένη
στο στερνό φως που βασιλεύει, ο καπετάνιος µένει µαρµαρωµέ-
νος µες στ’ άσπρα και στα χρυσά. Όπου και να ταξιδέψω η Ελ-
λάδα µε πληγώνει. Παραπετάσµατα βουνών, αρχιπέλαγα, γυµνοί
γρανίτες. Το καράβι που ταξιδεύει το λένε ΑΓΩΝΙΑ 937». Είναι
επίκαιρο και διαχρονικό και προσιδιάζει ουσιαστικά σε αυτήν την
εθνική τραγωδία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ και συγγνώµη για την κατάχρηση
του χρόνου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση η οποία διεξήχθη σύµφωνα µε το άρθρο 148 του Κανονι-
σµού της Βουλής, επί του κατατεθέντος πορίσµατος της
Εξεταστικής Επιτροπής µε θέµα: «για τη διερεύνηση του εγκλή-
µατος των Τεµπών και όλων των πτυχών που σχετίζονται µε
αυτό» που ανακοινώθηκε στην Ολοµέλεια της Βουλής στις 13
Μαρτίου 2024.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πού κατέληξε η συζήτηση, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.41’λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Πέµπτη
21 Μαρτίου 2024 και ώρα 11.00’µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη
που έχει διανεµηθεί.

13140 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


